
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6705 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ.  Ά. Συρίγου και Σ.

Πέτσα, σελ. 6741, 6750 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το 7ο Γυµνάσιο Καβάλας, το 2ο Γυµνάσιο Καλύµνου και από
το 1ο Γυµνάσιο Κέρκυρας, σελ. 6754, 6762 

4. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθεί από τα θε-
ωρεία των ανώτατων κρατικών λειτουργών ο πρώην Πρόεδρος
της Βουλής κ. Νικόλαος Βούτσης, σελ. 6762 

5. Ανακοινώνεται επιστολή,  προς τον Πρόεδρο της Βουλής
των Ελλήνων, κ. Κωνσταντίνο Τασούλα, µε την οποία γνωστοποι-
είτε η ίδρυση Κοινοβουλευτικής Οµάδας υπό τον τίτλο «ΝΕΑ ΑΡΙ-
ΣΤΕΡΑ» και ότι Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
ορίζεται ο Βουλευτής Μεσσηνίας Χαρίτσης Αλέξανδρος του Βύ-
ρωνα, σελ. 6731-6735 

6. Ανακοινώνεται επιστολή του Πρόεδρου της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας "ΝΕΑΣ ΑΡΙΣΤΕΡΑΣ" κ. Αλέξανδρου Χαρίτση, µε την
οποία µας γνωστοποιεί ότι ορίζει ως Γραµµατέα της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας  την κ. Θεοπίστη Πέρκα, Βουλευτή Φλώρινας,
και ως Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους τον κ. Ευκλείδη Τσα-
καλώτο, Βουλευτή Β1 Βορείου Τοµέα Αθηνών, και τον κ. Ηλιό-
πουλο Αθανάσιο, Βουλευτή Α' Αθηνών, σελ. 6736-6737 

7. Ανακοινώνεται επιστολή του Πρόεδρου της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας "Νέας Αριστεράς" κ. Αλέξανδρου Χαρίτση, µε την
οποία µας γνωστοποιεί ότι στη συζήτηση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών «Μέτρα για τον
περιορισµό της φοροδιαφυγής» ορίζετε ως Εισηγητής ο κ. Δ.
Τζανακόπουλος και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Ε.
Τσακαλώτος, σελ. 6736, 6738 

8. Ανακοινώνεται επιστολή, προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ.
Κωνσταντίνου Τασούλα, του Πρόεδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας "Νέας Αριστεράς" κ. Αλέξανδρου Χαρίτση, µε την οποία
µας γνωστοποιεί  ότι ορίζει τη Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Αριστεράς, κ. Θεοπίστη Πέρκα, Βουλευτή
Φλώρινας, ως εκπρόσωπό του στη Διάσκεψη των Προέδρων,
σελ. 6736, 6739 

9. Αναφορά στην 6η Δεκέµβρη, επέτειο της εν ψυχρώ δολο-
φονίας του δεκαπεντάχρονου Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου, σελ.
6803, 6807, 6808, 6828, 6831, 6852, 6855, 6868 

10. Τήρηση ενός λεπτού σιγής από τους Βουλευτές της Πλεύ-
σης Ελευθερίας και κάποιων εκ των λοιπών Βουλευτών  στη
µνήµη του Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου, σελ. 6755 

11. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6705, 6731, 6740,6741,
6744, 6747, 6748, 6750, 6751, 6752, 6753, 6754, 6755, 6756,
6757, 6758, 6762, 6767, 6771, 6775, 6781, 6783, 6788, 6789,
6792, 6796, 6798, 6800, 6802, 6806, 6815, 6816, 6817, 6818,
6819, 6820, 6821, 6822, 6834, 6836, 6847, 6849, 6852 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 745 έως 800, σελ.

6705-6720 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ. 6721-

6730 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Επαναξιολόγηση

της εθνικής θέσης ως προς τη στρατιωτική βοήθεια της Ουκρα-
νίας µέσω του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού για την Ειρήνη (EPF)»,
σελ. 6740 

β) Προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Οι πρόσφατες δη-
λώσεις του Πρωθυπουργού στο Λονδίνο για την επιστροφή των
Γλυπτών του Παρθενώνα», σελ. 6741 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών «Μέτρα για τον περιορισµό της φοροδια-
φυγής», σελ. 6731 

ii. H Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει
την  Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας: «Αναδιάρθρωση Πολι-
τικής Προστασίας ? Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και
Αεροδιακοµιδών και άλλες επείγουσες διατάξεις», σελ. 6781 

iii. Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας,
Αθλητισµού και Νεολαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή ανα-
γνώριση πανεπιστηµιακών τίτλων σπουδών ανώτατων και
ανώτερων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και άλλων εγκεκριµένων
ιδρυµάτων καθώς και τις τροποποιήσεις του παραρτήµατος Ι της
συµφωνίας», σελ. 6792 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν στις
4.12.2023 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας,
Αθλητισµού και Νεολαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή ανα-
γνώριση πανεπιστηµιακών τίτλων σπουδών Ανωτάτων και
Ανωτέρων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και άλλων Εγκεκριµένων
Ιδρυµάτων, καθώς και της Τροποποίησης του Παραρτήµατος Ι
της Συµφωνίας», σελ. 6743 

3. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Μέτρα για τον πε-
ριορισµό της φοροδιαφυγής», σελ. 6744-6855 

4.  Ένσταση αντισυνταγµατικότητας Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία επί του άρθρου 15 του σχεδίου νόµου
του Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών , σελ. 6744-6746 

5. Συζήτηση και λήψη απόφασης επί της ένστασης αντισυν-
ταγµατικότητας επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, σελ. 6750-6758 

6. Αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής επί της αρχής και επί
των άρθρων 15, 49 και 50, του νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών , σελ. 6836-6840 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ.6758 – 6763

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 6812 - 6829
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 6775 - 6787
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6799 - 6812
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 6829 - 6855
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6787 - 6799
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 6705 - 6758
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 6763 – 6775

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’

Τετάρτη 6 Δεκεµβρίου 2023



ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στην 6η Δεκέµβρη, επέτειο της εν ψυχρώ δο-
λοφονίας του δεκαπεντάχρονου Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου:

ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 6831
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , σελ. 6803
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 6755
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 6807
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 6828
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 6755
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 6852
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 6762
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 6808
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 6844

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 6813, 6815, 6816, 6817, 6818, 

6819, 6820, 6821, 6822
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 6775, 6781, 6783
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6800, 6802, 6806
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 6847
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 6789
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 6820
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 6767, 6783
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 6834, 6836, 6847, 6849, 6852, 
6855

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 6755, 6815, 6816, 6817, 6818, 
6819, 6820, 6821

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6788, 6792, 6796, 6798
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 6755
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 6820
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 6802
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 6705, 6731, 6740, 6741, 6744, 

6747, 6748, 6750, 6751, 6752, 
6753, 6754, 6755, 6756, 6757, 
6758

ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 6751
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 6755
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6744, 6755
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 6767, 6771
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 6762
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 6820, 6821

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ., σελ. 6741
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 6741, 6742
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 6741, 6742
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , σελ. 6740, 6741

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών:

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 6827
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 6767
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 6831
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 6771, 6772, 6773
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6834
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 6821
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 6788, 6789
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 6823
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 6792
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 6749, 6750
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 6825
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 6805
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 6846, 6847
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 6804
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 6772, 6773, 6787, 6815, 6816, 

6817, 6828, 6844
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 6845
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 6830
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 6831
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 6833

ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , σελ. 6802
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 6753
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 6822
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 6847
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 6781, 6783
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 6851
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 6794
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 6848
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 6828
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 6786, 6787, 6815, 6816, 6817, 

6818
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 6798
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 6799
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 6850
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 6798
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 6800
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 6758
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 6811, 6812
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 6747
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 6807
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 6801, 6802
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 6778, 6781
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 6854
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 6828
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 6843, 6844
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 6832
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 6853
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 6835
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 6816
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 6813, 6814, 6816, 6841
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6788, 6814, 6815, 6816, 6817
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 6818
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 6812, 6813
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 6842
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 6824
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 6775
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 6796
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 6852
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 6822
ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 6783
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 6762
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 6806
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 6806
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 6790
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 6808
ΧΝΑΡΗΣ Ε. , σελ. 6841
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 6844
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 6849
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 6826

Ε. Συζήτηση επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας επί
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών:

ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 6754
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 6754
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 6752
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 6753
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 6755, 6757
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 6751
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6751, 6756
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 6751
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 6755, 6756
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 6757
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ., σελ. 6757
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 6753

ΣΤ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 6756
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 6755, 6773, 6787



Αθήνα, σήµερα στις 6 Δεκεµβρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 4-12-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΓ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
4 Δεκεµβρίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του

σχεδίου νόµου: «Δάνεια: Διαφάνεια, ανταγωνισµός, προστασία
των ευάλωτων - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2167, επα-
νεισαγωγή του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και άλλες επείγουσες
διατάξεις»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Εµµανουήλ (Μανώλη) Χριστοδουλάκη, Βουλευτή Α’ Ανα-
τολικής Αττικής, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’

Τετάρτη 6 Δεκεµβρίου 2023



6706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 6 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6707



6708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



6722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν προχωρήσουµε θα ήθελα να κάνω µερικές ανα-
κοινώσεις προς το Σώµα. 

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών: «Μέτρα για τον περιορισµό της φοροδια-
φυγής».

Επίσης, ανακοινώνω προς το Σώµα το εξής:
«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Κωνσταντίνο

Τασούλα.
Δήλωση για την ίδρυση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

«Νέας Αριστεράς», σύµφωνα µε το άρθρο 16 παράγραφος 3 του
Κανονισµού της Βουλής. 

Αθήνα 5 Δεκεµβρίου 2023. 
Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα γνωστοποιούµε την

ίδρυση Κοινοβουλευτικής Οµάδας υπό τον τίτλο «Νέας Αριστε-
ράς» », σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 3 του άρθρου 16 και
στο άρθρο 15 του Κανονισµού της Βουλής προκειµένου να ανα-
κοινωθεί στη Βουλή των Ελλήνων και να καταχωριστεί στα Πρα-
κτικά της συνεδρίασης της Ολοµέλειας.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα απαρτίζεται από τους κάτωθι Βου-

λευτές: Αναγνωστοπούλου Αθανασία του Πέτρου Βουλευτή
Αχαΐας, Αχτσιόγλου Ευτυχία του Θεµιστοκλή Βουλευτή Β2’ Δυ-
τικού Τοµέα Αθηνών, Ζεϊµπέκ Χουσεΐν του Χασάν Βουλευτή Ξάν-
θης, Ηλιόπουλο Αθανάσιο του Κωνσταντίνου Βουλευτή Α’
Αθηνών, Πέρκα Θεοπίστη του Χαράλαµπου Βουλευτή Φλώρινας,
Τζανακόπουλο Δηµήτριο του Μόσχου Βουλευτή Α’ Αθηνών,
Τζούφη Μερόπη του Στέφανου Βουλευτή Ιωαννίνων, Τσακαλώτο
Ευκλείδη του Στέφανου Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών,
Φερχάτ Οζγκιούρ του Ναζήφ Βουλευτή Ροδόπης, Φωτίου Θεανώ
του Βασιλείου Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, Χαρίτση Αλέ-
ξανδρο του Βύρωνα Βουλευτή Μεσσηνίας.

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ορίζεται ο Βουλευ-
τής Μεσσηνίας Χαρίτσης Αλέξανδρος του Βύρωνα. 

Με τιµή, ο Πρόεδρος Χαρίτσης Αλέξανδρος, Βουλευτής Μεσ-
σηνίας, και τα µέλη». 

Δεν επαναλαµβάνω τα µέλη, διότι τα έχω ήδη αναγνώσει και
είναι οι προαναφερθέντες Βουλευτές. 

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα δήλωση για ίδρυση Κοινοβουλευτικής Οµάδας και ορισµό
Προέδρου αυτής, η οποία έχει ως εξής:
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6732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Επίσης ανακοινώνω
προς το Σώµα τα εξής: 

«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, Αθήνα 5 Δεκεµ-
βρίου 2023. 

Θέµα: Ορισµός Γραµµατέα και Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς. 

Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα επιστολή ορίζω ως
Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς
την κ. Θεοπίστη Πέρκα, Βουλευτή Φλώρινας, και ως Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους τον κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο, Βουλευτή
Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών, και τον κ. Ηλιόπουλο Αθανάσιο, Βου-
λευτή Α’ Αθηνών. 

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Χαρίτσης Αλέξαν-
δρος».

«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, Αθήνα 5 Δεκεµ-
βρίου 2023.

Θέµα: Ορισµός εισηγητή και Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου.
Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, σας γνωστοποιούµε ότι στη συζήτηση

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών: «Μέτρα για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής» ορί-
ζουµε ως εισηγητή τον Δηµήτρη Τζανακόπουλο και ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον Ευκλείδη Τσακαλώτο. 

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Αλέξανδρος Χα-
ρίτσης».

«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, Αθήνα 5 Δεκεµ-
βρίου 2023. 

Θέµα: Ορισµός Εκπροσώπου στη Διάσκεψη των Προέδρων. 
Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα επιστολή, και σύµ-

φωνα µε τα άρθρα 13 και 14 του Κανονισµού της Βουλής, ορίζω
τη Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστε-
ράς κ. Θεοπίστη Πέρκα, Βουλευτή Φλώρινας, ως εκπρόσωπό
µου στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Χαρίτσης Αλέξαν-
δρος».

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζονται στα Πρακτικά οι προαναφερ-
θείσες επιστολές, οι οποίες έχουν ως εξής:
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6738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι κατά τη σηµερινή συ-
νεδρίαση θα συζητηθούν οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις: Η υπ'
αριθµόν 464/3-12-2023 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Εξωτερικών κ. Γεώργιο Γεραπετρίτη, και η υπ’
αριθµόν 479/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα απαντηθεί
από την Υπουργό Πολιτισµού Στυλιανή Μενδώνη.

Ξεκινάµε µε την πρώτη υπ’ αριθµόν 464/3-12-23 πρώτου κύ-
κλου, την οποία προανήγγειλα, επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ.
Τάσου Οικονοµόπουλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα:
«Επαναξιολόγηση της εθνικής θέσης ως προς τη στρατιωτική
βοήθεια της Ουκρανίας µέσω του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού για
την Ειρήνη (EPF)». 

Κύριε Οικονοµόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, µετά την πρόταση του Ύπατου Εκ-

προσώπου στο Τολέδο για το Ταµείο Στήριξης και µετά τη λήψη
απόφασης για πρόσθετη στήριξη 5 δισ., µεσολάβησε η απόφαση
της 26ης - 27ης Οκτωβρίου του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου όπου τα
κράτη-µέλη δεσµεύτηκαν να παρέχουν βιώσιµη στρατιωτική υπο-
στήριξη και υπογράµµισαν την ανάγκη επιτάχυνσης των παρα-
δόσεων. Αντ’ αυτού, είχαµε στο επόµενο διάστηµα την απόφαση
του Συνταγµατικού Δικαστηρίου στη Γερµανία, η οποία έχει πε-
ριέλθει σε δύσκολη, σε δυσχερή οικονοµική κατάσταση. Στη Γαλ-
λία, την Ισπανία και την Ιταλία για διάφορους λόγους έχουν
δηλώσει ότι και αυτοί έχουν πρόβληµα να συνεισφέρουν στον
µηχανισµό. Πρόσφατα στις εκλογές στη Σλοβακία έχουµε αλ-
λαγή στάσης. Στην Ολλανδία ενδεχοµένως τα ίδια. Περιµένουµε
τα αποτελέσµατα των εκλογών στις ΗΠΑ, όπου και εκεί ενδέχεται
να έχουµε διαφοροποίηση. Όλα τα κράτη, άλλα περισσότερο,
άλλα λιγότερο, εκφράζουν αµφιβολίες ως προς το αν αξίζει τον
κόπο να εξακολουθούν να στηρίζουν την Ουκρανία. Και όλη αυτή
η µονοµερής υποστήριξη της Ουκρανίας -και µάλιστα µε θανα-
τηφόρο εξοπλισµό- δηµιουργεί εύλογο προβληµατισµό. 

Εφόσον, λοιπόν, το άρθρο 5 παράγραφος 3 της ιδρυτικής από-
φασης µάς δίνει τη δυνατότητα να ανακατευθύνουµε τις πιστώ-
σεις σε µη θανατηφόρα µέτρα συνδροµής, ερωτάσθε: 

Πρώτον, πώς συνδέεται ο απολογισµός του µέχρι τώρα εξο-
πλισµού που δόθηκε µε τα ανταποδοτικά οφέλη που είχε η πα-
τρίδα µας; 

Και δεύτερον, αν αναγνωρίζετε τη σκοπιµότητα τροποποίησης
της θέσης της χώρας ως προς τον µηχανισµό µε την αξιοποίηση
της ρήτρας εποικοδοµητικής αποχής από την παροχή θανατη-
φόρου εξοπλισµού και την ανακατεύθυνση των πιστώσεων που
µας αναλογούν βάσει κλείδας 1,3 σε παροχή µη θανατηφόρου
τέτοιου, όπως άλλωστε, εξ όσων γνωρίζουµε, έκανε και η Ιταλία
και άλλα κράτη. 

Και τέλος, πώς θα λειτουργήσουµε ως χώρα προκειµένου να
περιοριστούν κατά το δυνατόν οι διπλωµατικές επιπτώσεις µετα-
πολεµικά, γιατί ο πόλεµος φαίνεται να τελειώνει, από την ως
τώρα άκριτη υποστήριξη της µιας πλευράς µε θανατηφόρο εξο-
πλισµό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Οικονοµόπουλο. 
Τον λόγο τώρα έχει για την πρωτολογία του ο Υπουργός Εξω-

τερικών κ. Γιώργος Γεραπετρίτης.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον κύριο Βουλευτή για την επί-

καιρη ερώτησή του που µου δίνει την ευκαιρία να τοποθετηθώ
στο ζήτηµα αυτό, καθώς επίσης και για την επιµέλειά του στα δε-
δοµένα τα οποία υφίστανται σε σχέση µε το υπό κρίση ζήτηµα. 

Θα ήθελα να επισηµάνω επί της αρχής, κύριε Βουλευτά, ότι η
στήριξη της Ουκρανίας συνιστά για την Ελλάδα ένα ζήτηµα
αρχής. Η εξωτερική πολιτική την οποία ασκούµε στηρίζεται στις
αρχές και τις αξίες του Διεθνούς Δικαίου, όπως έχουν καθιερω-
θεί ιδίως µέσα από τον Καταστατικό Χάρτη του Οργανισµού Ηνω-
µένων Εθνών. Η απρόκλητη επίθεση της Ρωσίας στην Ουκρανία
συνιστά πέρα από κάθε αµφιβολία παραβίαση των αρχών αυτών
ιδίως σε ό,τι αφορά το κοµµάτι της εδαφικής ακεραιότητας ενός
κράτους-µέλους του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, µία πραγ-
µατικότητα θεσµική πάνω στην οποία οικοδοµήθηκε η αρχιτεκτο-
νική ασφαλείας του κόσµου µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο.
Ακριβώς στο πλαίσιο αυτό η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει αποφασίσει
να δηµιουργήσει το ειδικό ταµείο στήριξης της Ουκρανίας στο
πλαίσιο του European Peace Facility, έτσι ώστε να δώσει τη δυ-
νατότητα στην Ουκρανία να αµυνθεί απέναντι σε αυτήν την απρό-
κλητη επίθεση.

Σε ό,τι δε αφορά την επίκλησή σας στο άρθρο 5 παράγραφος
3 του European Peace Facility, θέλω να επισηµάνω ότι η ιστορική
του ανάγνωση, όπως προκύπτει εξάλλου και από τη διαδροµή
της υιοθέτησής του, έχει την έννοια να δώσει τη δυνατότητα στα
κράτη-µέλη τα οποία δεν έχουν ως εκ του Συντάγµατός τους τη
δυνατότητα για παροχή στρατιωτικού εξοπλισµού, δηλαδή θα-
νατηφόρου εξοπλισµού, να µπορούν να έχουν εναλλακτικές δυ-
νατότητες συνεισφοράς. 

Εµείς, κύριε Βουλευτά, σας δηλώνω ότι θα εξακολουθήσουµε
να έχουµε µία πολιτική η οποία δεν θα είναι ούτε συγκυριακή
ούτε συναλλακτική. Για εµάς το ζήτηµα της υποστήριξης του
αµυνόµενου απέναντι σε εκείνον ο οποίος επιδιώκει µε αναθεω-
ρητική πολιτική να αλλάξει το στάτους κβο συνιστά ένα ζήτηµα
αρχής στο οποίο θα επιµείνουµε και για τον λόγο αυτό έχουµε
µια εποικοδοµητική στάση και στις υπό εξέλιξη συζητήσεις για
το «Ukraine Assistance Fund», το ειδικό ταµείο στήριξης της Ου-
κρανίας, και θα συνεχίσουµε να ακολουθούµε την ευρωπαϊκή πο-
λιτική σε ό,τι αφορά τη στήριξη της Ουκρανίας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Οικονοµόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ίσως να µην έγινα αρκετά κατανοητός. Υπάρ-

χουν πρόσφατες δηλώσεις -τα µάθαµε από το «POLITICO» για
να σας διευκολύνω, αν δεν έχει πέσει στην αντίληψή σας- όπου
η Γερµανία που συµµετέχει µε 25% στην κλείδα, στον µηχανισµό,
δήλωσε απροθυµία. Υπάρχει και το non paper, το οποίο µπο-
ρούµε να το θέσουµε υπ’ όψιν σας. Εφόσον, λοιπόν, η Γερµανία,
η Ιταλία, η Γαλλία, η Ισπανία, που συµµετέχουν µε 60% στον µη-
χανισµό στήριξης, δηλώνουν πλέον απροθυµία να συνεχίσουν να
στηρίζουν, εµείς σε ποια απόφαση της Δύσης αναφέρεστε που
θα συνεχίσουµε να συµβάλλουµε; Στο τέλος θα µείνουµε µόνοι
µας. Πώς θα γίνει; Τι πρέπει να κάνουµε για να γίνει αντιληπτό
ότι δεν είµαστε πλέον στη σωστή πλευρά της ιστορίας; 

Ο Υπουργός Εξωτερικών της Ιταλίας διευκρίνισε ότι το νέο πα-
κέτο µπορεί να µην περιλαµβάνει όπλα και µη θανατηφόρο εξο-
πλισµό και δεν νοµίζω ότι στην Ιταλία το Σύνταγµά τους
απαγορεύει. Οµολογούν, όµως, και η ίδια η Τζόρτζια Μελόνι ότι
και οι Ευρωπαίοι έχουν κουραστεί µε την Ουκρανία. Η γενική δι-
ευθύντρια του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου δήλωσε ότι πρέ-
πει να προχωρήσουν σε δηµοσιονοµικές αναπροσαρµογές. Ο
Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ ο κ. Στόλτενµπεργκ δήλωσε ότι
είναι απαραίτητο να προετοιµαστούµε για άσχηµα νέα στην Ου-
κρανία. Τι σηµαίνει άσχηµα νέα;

Από πότε, κύριε Υπουργέ, το τέλος ενός πολέµου το χαρακτη-
ρίζουµε άσχηµα νέα; Η Ελλάδα πάντοτε έδωσε τα φώτα στην οι-
κουµένη, έστειλε φωτιστές του έθνους, δεν έστελνε όπλα. 

Κύριε Υπουργέ, η Νίκη δεν επιθυµεί προφανώς να αποδοµήσει
την εθνική γραµµή καταπολέµησης του αναθεωρητισµού. Όµως,
αυτό δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να αποτελεί την κολυµβή-
θρα του Σιλωάµ για να πετάµε όπλα και χρήµατα σε ένα βαρέλι
χωρίς πάτο, όταν στη χώρα µας εξακολουθούν σοβαρά ζητήµατα
που θα έπρεπε να έχουν προτεραιότητα στην κάλυψη. 
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Ο πόλεµος, κύριε Υπουργέ, κάποτε θα τελειώσει και η Ελλάδα
δεν θα βρεθεί απλώς στη λάθος πλευρά της ιστορίας, αλλά θα
έχει δώσει όπλα µόνο στη µία πλευρά. Οι σχέσεις µε τη Ρωσία
κάποτε θα πρέπει να πάρουν τον δρόµο της σταδιακής αποκα-
τάστασης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ, κύριε Βουλευτά.
Με κάθε σεβασµό θα µου επιτρέψετε να πω ότι τα δεδοµένα

τα οποία παρουσιάσατε δεν είναι απολύτως ακριβή. Δεν έχει
υπάρξει καµµία αναθεώρηση εκ µέρους των κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης τα οποία αναφέρατε. Υπάρχει πράγµατι µια
απόφαση του Συνταγµατικού Δικαστηρίου της Οµοσπονδιακής
Δηµοκρατίας της Γερµανίας, µε την οποία τίθεται ένα ζήτηµα σε
ό,τι αφορά τη συνταγµατικότητα των δαπανών και του προϋπο-
λογισµού. Αυτό δεν έχει οδηγήσει, προς ώρας τουλάχιστον, σε
αναθεώρηση σε ό,τι αφορά την πολιτική της Γερµανίας για το
ζήτηµα της ενίσχυσης της Ουκρανίας. 

Η κόπωση, κύριε Βουλευτά, η οποία µπορεί πράγµατι να υφί-
σταται µετά από δεκαοκτώ µήνες σφοδρού πολέµου στην Ου-
κρανία δεν πρέπει να αναιρέσει το ηθικό υπόβαθρο της
συγκεκριµένης περίπτωσης και το ηθικό υπόβαθρο είναι ένα και
µόνο, είναι η απρόκλητη και αντίθετη στο Διεθνές Δίκαιο επίθεση
κατά ενός κυρίαρχου κράτους µε σκοπό ακριβώς να βάλλει κατά
της εδαφικής του ακεραιότητας. Νοµίζω ότι τουλάχιστον σε αυτή
την ιστορική παραδοχή σε αυτή την Αίθουσα οφείλουµε όλοι να
συµφωνήσουµε.

Και αναφέρατε δύο φορές, κύριε Βουλευτά, το ζήτηµα της το-
ποθέτησης της Ελλάδος στη σωστή θέση στην ιστορία, στη
σωστή πλευρά της ιστορίας. Με κάθε σεβασµό θα µου επιτρέ-
ψετε να αναφέρω ότι η σωστή πλευρά της ιστορίας είναι εκείνη
η οποία υποστηρίζει διαχρονικώς το Διεθνές Δίκαιο, τις αρχές
και αξίες του Καταστατικού Χάρτη του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών που απαγορεύει την επιθετικότητα, την προσβολή της
εθνικής κυριαρχίας και της εδαφικής ακεραιότητας των κρατών-
µελών. 

Διότι, όπως ξέρετε, κύριε Βουλευτά, κάποια στιγµή εάν έχουµε
µια τέτοιου τύπου συναλλακτική πολιτική, µε την οποία θα σκε-
φθούµε ενδεχοµένως να κάνουµε µια µετατόπιση σε σχέση µε
τις αρχές του Διεθνούς Δικαίου, όταν θα βρεθούµε εµείς αµυνό-
µενοι δεν µπορούµε να προσβλέπουµε σε καµµία απολύτως βοή-
θεια ακριβώς από το Διεθνές Δίκαιο. 

Για την Ελλάδα, κύριε Βουλευτά, η οποία έχει αναδείξει τα τε-
λευταία χρόνια µια πολύ µεγαλύτερη αυτοπεποίθηση και έχει κε-
φαλαιοποιήσει µια ισχυρή διπλωµατική θέση, η προσήλωση στις
αρχές και τις αξίες του Διεθνούς Δικαίου είναι εξ ορισµού η
σωστή πλευρά της ιστορίας και σε αυτό δεν πρόκειται να κά-
νουµε την οποιαδήποτε παραχώρηση. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Πριν πάµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, να διαβάσω µια

αίτηση του συναδέλφου, του κ. Άγγελου Συρίγου.
Ο Βουλευτής κ. Άγγελος Συρίγος ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 479/4-12-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας. «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου Κα-
ζαµία, προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Οι πρόσφατες
δηλώσεις του Πρωθυπουργού στο Λονδίνο για την επιστροφή
των Γλυπτών του Παρθενώνα».

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, στη διάρκεια της επίσκεψής του στη Βρετανία

στις 26 - 28 Νοεµβρίου ο κ. Πρωθυπουργός δήλωσε στην τηλε-
όραση του «BBC» ότι «δεν έχουµε κάνει όση πρόοδο θα θέλαµε
στις διαπραγµατεύσεις» για την επιστροφή των Γλυπτών του
Παρθενώνα. Στην ίδια συνέντευξη είπε, επίσης, επί λέξει ότι
«αυτό δεν είναι ένα ζήτηµα επιστροφής καλλιτεχνικών δηµιουρ-
γηµάτων, των οποίων την ιδιοκτησία αµφισβητούµε» και κατόπιν
τόνισε ξανά: «Αλλά στο δικό µου το µυαλό αυτό δεν είναι θέµα
ιδιοκτησίας, είναι ένα επιχείρηµα επανένωσης». 

Ύστερα ακολούθησε η απρεπής και απαράδεκτη ακύρωση της
συνάντησης του κυρίου Πρωθυπουργού µε τον Βρετανό οµό-
λογό του κ. Ρίσι Σούνακ, καθώς και η επιβεβαίωση του Αρχηγού
της αξιωµατικής αντιπολίτευσης της Βρετανίας κ. Κιρ Στάρµερ
ότι θα τηρήσει τον νόµο του 1963 περί µη επιστροφής συλλογών
του Βρετανικού Μουσείου. 

Όπως γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ, υπάρχει µια ζωτικής σηµα-
σίας διάκριση ανάµεσα στον δανεισµό των Γλυπτών, που αρκετοί
Βρετανοί επίσηµοι έχουν κατά καιρούς προτείνει ως συµβιβασµό
και στη µόνιµη επιστροφή τους στην Αθήνα. Ο δανεισµός των
Γλυπτών από τη Βρετανία σηµαίνει εµµέσως αναγνώριση της
ιδιοκτησίας τους από το Βρετανικό Μουσείο, κάτι το οποίο κανέ-
νας Έλληνας δεν πρόκειται να αποδεχτεί. Γι’ αυτό η διεκδίκηση
των Γλυπτών του Παρθενώνα είναι πρωτίστως θέµα προσδιορι-
σµού του κράτους στο οποίο ανήκουν. Δεν αφορά την προσω-
ρινή περιφορά και επίσκεψή τους στην Αθήνα, αλλά τη µόνιµη
εγκατάστασή τους στον τόπο στον οποίο ανήκουν. 

Σας θυµίζω τέλος, κυρία Υπουργέ, ότι σε επίκαιρη ερώτηση
που σας υπέβαλα προ τριµήνου για τις κλοπές εκθεµάτων από
το Βρετανικό Μουσείο και τη χαµηλών τόνων αντίδραση της Ελ-
λάδας στο σκάνδαλο αυτό, είχατε υποστηρίξει µε βεβαιότητα την
ορθότητα και τις θετικές προοπτικές της µυστικής στρατηγικής
που υιοθετεί η Κυβέρνηση στο θέµα αυτό.

Και σας ερωτώ σήµερα: Δεδοµένου ότι τώρα ο κ. Πρωθυπουρ-
γός αναγνώρισε δηµόσια ότι οι µυστικές διαπραγµατεύσεις µε
τη Βρετανία δεν έχουν ως τώρα επιφέρει την αναµενόµενη πρό-
οδο, µήπως είναι πλέον καιρός η Κυβέρνηση να ξανασκεφτεί σο-
βαρά τη µυστική στρατηγική της και να εξετάσει πιο τολµηρές
µεθόδους διεκδίκησης; Και, δεύτερον: Μπορεί η Κυβέρνηση να
αποκλείσει τώρα κατηγορηµατικά ότι οποιαδήποτε συµφωνία
επιστροφής των Γλυπτών του Παρθενώνα στην Ελλάδα δεν πρό-
κειται ποτέ να γίνει στη βάση δανεισµού ή µίσθωσης, κάτι που
εµµέσως θα αναγνώριζε την ιδιοκτησία του Βρετανικού Μου-
σείου επί των Γλυπτών;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Καζαµία.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Βουλευτά για την ερώτησή σας, γιατί µου δίνετε την
ευκαιρία να συζητήσουµε ξανά το εθνικό θέµα των Γλυπτών του
Παρθενώνα από το Βήµα της Βουλής. 

Οι στοχευµένες κινήσεις των τελευταίων ετών σε συνδυασµό
µε τους πρόσφατους επαναπατρισµούς θραυσµάτων από τον
γλυπτό διάκοσµο του Παρθενώνα, αλλά και οι αποκαλύψεις για
τα κενά της ασφάλειας στο Βρετανικό Μουσείο έδωσαν αναµφι-
σβήτητα µια νέα δυναµική στο θέµα της επανένωσης όλων των
τµηµάτων του µοναδικού αυτού µνηµείου στην Αθήνα. Την επα-
νένωση την απαιτεί το ίδιο το µνηµείο. Ο Παρθενώνας είναι χά-
σκων και ακρωτηριασµένο µνηµείο σήµερα, το οποίο απαιτεί το
ίδιο την επανένωση των αρχιτεκτονικών Γλυπτών του. Θυµίζω δεν
έχουµε απλώς ιστάµενα γλυπτά που ήταν κάπου πέριξ του Παρ-
θενώνα, είναι αναπόσπαστα τµήµατα του ίδιου του µνηµείου. 

Τα Γλυπτά αυτά –το επαναλαµβάνω- αποτελούν αναπόσπαστο
µέρος ενός σύνθετου αρχιτεκτονήµατος και ενός µοναδικού καλ-
λιτεχνικού δηµιουργήµατος και συναποτελούν ενιαία και αδιαί-
ρετη φυσική αισθητική, νοηµατική και συµβολική ενότητα. 

Η διαρκής δηµοσιότητα του θέµατος βοηθάει το ελληνικό αί-
τηµα. Η εσφαλµένη κίνηση του Βρετανού Πρωθυπουργού είχε
σαν αποτέλεσµα να βρίσκεται το ζήτηµα της επανένωσης των
Γλυπτών στη διεθνή επικαιρότητα µέρες τώρα.

Όµως, οι διαπραγµατεύσεις για τόσο ευαίσθητα θέµατα απαι-
τούν χρόνο, υποµονή και επιµονή και η ελληνική πλευρά διαθέτει
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και υποµονή και επιµονή. Τονίζει συνεχώς –δεν φοβόµαστε να το
πούµε- τη βαρβαρότητα µε την οποία έχει συµπεριφερθεί η βρε-
τανική πλευρά στα Γλυπτά του Φειδία.

Κύριε Βουλευτά, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από
το 2019 εργάζεται µε αθόρυβο και συστηµατικό τρόπο για την
επίτευξη του εθνικού στόχου, δηλαδή την οριστική επιστροφή
και επανένωση των Γλυπτών στην Αθήνα, στο Μουσείο της Ακρό-
πολης. Και αυτή η πολιτική κεφαλαιοποιείται. Το αίτηµά µας έχει
αποκτήσει διεθνείς διαστάσεις, αναδείχθηκε ως καθολικό, επιτα-
κτικό και επίκαιρο αίτηµα της απανταχού κοινωνίας των πολιτών.
Σε συµβολικό επίπεδο είναι συνώνυµο της διεθνούς απαίτησης
για καθολικό σεβασµό και προάσπιση της κοινής πολιτιστικής
κληρονοµιάς της ανθρωπότητας.

Η Κυβέρνηση συνοµιλεί, ακολουθώντας την εθνική στρατη-
γική. Πάντοτε στις διαπραγµατεύσεις υπάρχει ένα πίσω - µπρος.
Σηµασία έχει ότι είµαστε απολύτως προσηλωµένοι στην εθνική
στρατηγική. Το ελληνικό κράτος δεν αναγνωρίζει στο Βρετανικό
Μουσείο οποιοδήποτε δικαίωµα κυριότητας, κατοχής και νοµής
επί των Γλυπτών. Αντίθετα, οφείλουµε να επιδιώκουµε µε κάθε
νόµιµο και πρόσφορο τρόπο την οριστική, τη µόνιµη και αµετά-
κλητη επιστροφή των Γλυπτών και την επανένωσή τους για την
αποκατάσταση της ακεραιότητας του ίδιου του Μνηµείου του
Παρθενώνα, ενός µνηµείου οικουµενικών διαστάσεων, ενός µνη-
µείου που ανήκει στην ανθρωπότητα, ολόκληρο και τα Γλυπτά
του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καζαµίας για τη δευτερολογία του.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ. Η απάντησή σας µου έδωσε την

αίσθηση ότι η Κυβέρνηση επιθυµεί να διατηρήσει µια γραµµή συ-
νέχειας στη στρατηγική που ακολούθησε από το 2019, όσον
αφορά το εθνικό ζήτηµα,- όπως είπατε-, της επιστροφής των
Γλυπτών του Παρθενώνα στην Αθήνα.

Η Πλεύση Ελευθερίας, βεβαίως, πρόκειται να υποστηρίξει και
υποστηρίζει κάθε σοβαρή πρωτοβουλία για τον σκοπό αυτό. Και
όσα θα σας πω τώρα σας παρακαλώ να τα δείτε µέσα στο πλαί-
σιο µίας συναινετικής αντίληψης για το εθνικό αυτό θέµα.

Φοβόµαστε, όµως, ότι το να διατηρεί κανείς µια γραµµή συνέ-
χειας µε µία στρατηγική η οποία, σύµφωνα µε τον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό την περασµένη εβδοµάδα, δεν επέφερε την προσδο-
κώµενη πρόοδο, µια στρατηγική η οποία θεληµένα ή αθέλητα
οδήγησε στην απρεπή αντίδραση του Βρετανού Πρωθυπουργού
απέναντι στην προγραµµατισµένη συνάντησή του µε τον Πρω-
θυπουργό, είναι µια στρατηγική που αρχίζει να αντιµετωπίζει σο-
βαρά εµπόδια υλοποίησης. Και νιώθουµε πως είναι ίσως τώρα η
κατάλληλη στιγµή να ξανασκεφτεί η Κυβέρνηση αυτή τη στρα-
τηγική πιο σοβαρά.

Υπάρχουν κάποια ζητήµατα, όπως ας πούµε τις τελευταίες
µέρες η επιστροφή της Υδρίας του Μειδία από τη Βρετανία. Αυτή
έγινε µε τη µορφή δανείου και όπως σας είπα και στην αρχική
µου ερώτηση και όπως γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ, το δάνειο εκ-
θεµάτων από το Βρετανικό Μουσείο επιβεβαιώνει την κυριότητα.
Δεν δανείζεσαι από κάποιον παρά µόνο αν αναγνωρίζεις ότι
αυτός που σου δανείζει έχει κυριότητα, έχει ιδιοκτησία πάνω στο
συγκεκριµένο έκθεµα ή στο συγκεκριµένο αντικείµενο. Εδώ το
δανειστήκαµε αυτό, που σηµαίνει ότι εµµέσως αναγνωρίσαµε την
κυριότητα του Βρετανικού Μουσείου, το οποίο κατέχει την Υδρία
του Μειδία για διακόσια πενήντα χρόνια και την έχει στα εκθέ-
µατα του.

Η υπόθεση της στρατηγικής που πρέπει να ακολουθήσει η ελ-
ληνική Κυβέρνηση, κατά τη γνώµη, µας δεν κεφαλαιοποιεί τα πιο
σηµαντικά διαπραγµατευτικά χαρτιά που έχει η ελληνική πλευρά
στην προκειµένη περίπτωση. Το πρώτο είναι η βρετανική κοινή
γνώµη.

Όπως γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ, η βρετανική κοινή γνώµη
έχει στραφεί πλέον µε πολύ ισχυρή πλειοψηφική τάση υπέρ της
επιστροφής των Γλυπτών στην Αθήνα, είναι περίπου 2 προς 1,
κοντά στο 60% δείχνουν όλες οι έρευνες γνώµης την επιθυµία
των Βρετανών να δουν την επιστροφή των Γλυπτών στην Αθήνα.

Και όµως, δεν γίνεται καµµία εκστρατεία από ελληνικής πλευράς
η οποία να κινητοποιεί τη βρετανική κοινή γνώµη. Αντιθέτως,
όλες οι συνοµιλίες γίνονται κεκλεισµένων των θυρών. Ακόµη και
ο κ. Γεραπετρίτης, που ήταν δίπλα σας λίγο πριν, πριν τρεις, τέσ-
σερις ηµέρες στην επίσκεψή του στο Λονδίνο µίλησε µε τον Πρό-
εδρο του Βρετανικού Μουσείου κεκλεισµένων των θυρών και
ήταν πολύ φειδωλός στις δηλώσεις που έκανε µετά για το τι συ-
ζητήθηκε µεταξύ τους.

Ένα άλλο στοιχείο που δεν αξιοποιεί η ελληνική Κυβέρνηση
είναι το σκάνδαλο της κλοπής των εκθεµάτων. Δεν αναφερόµα-
στε καθόλου σε αυτό και σας είχα πει στην ερώτησή µου προ τρι-
µήνου –νοµίζω- ότι η Νιγηρία το έθεσε ως σοβαρό θέµα. Η
Ελλάδα δεν το κάνει και θεωρούµε ότι και αυτό είναι µία προσέγ-
γιση η οποία αδυνατίζει τη διαπραγµατευτική δύναµη της χώρας.
Δεν µιλάει η Ελλάδα για τη δυνατότητα διερεύνησης, προσφυγής
σε διεθνείς οργανισµούς, ούτως ώστε να διεκδικήσει πιο σθε-
ναρά τα Γλυπτά. Αυτό θα ήταν µία πιο µαχητική γραµµή, η οποία
πιστεύουµε ότι στην προκειµένη περίπτωση, µπορεί να έχει πιο
σηµαντικά αποτελέσµατα, δεδοµένου ότι η ως τώρα στρατηγική
δεν έχει αποδώσει.

Και σας λέω, επίσης, ότι η Πλεύση Ελευθερίας έχει καταθέσει
και συγκεκριµένες προτάσεις για το τι µπορεί να γίνει τουλάχι-
στον σε πρώτο στάδιο, όσον αφορά την αναθεώρηση αυτής της
στρατηγικής, που είναι η σύσταση διακοµµατικής επιτροπής της
Βουλής για τη διεκδίκηση των Γλυπτών του Παρθενώνα στο πρό-
τυπο της διακοµµατικής επιτροπής για τη διεκδίκηση των γερµα-
νικών οφειλών. Επίσης, θεωρούµε ότι πρέπει να χρησιµοποιηθεί
και το προηγούµενο της επιστροφής από τη Γερµανία δέκα χι-
λιάδων εξακοσίων αρχαίων νεολιθικών ελληνικών θραυσµάτων
στην Ελλάδα, µε πρωτοβουλία του τότε προέδρου του γερµανι-
κού µουσείου το 2014.

Θέλω, τέλος, να τονίσω ότι θα θέλαµε να έχουµε από την
Πλεύση Ελευθερίας και ιδιαίτερη ενηµέρωση από εσάς όσον
αφορά την εξέλιξη των διαπραγµατεύσεων, διότι µας ενδιαφέρει
ιδιαίτερα το θέµα. Παρ’ όλη την κριτική που εκφράζουµε απέ-
ναντι στη στρατηγική που ακολουθεί τώρα, µετά τις πρόσφατες
εξελίξεις, η Κυβέρνηση, θέλουµε να ξέρετε ότι στηρίζουµε κάθε
σοβαρή πρωτοβουλία της Κυβέρνησης στο θέµα αυτό, διότι θε-
ωρούµε ότι είναι πραγµατικά εθνικό θέµα στο οποίο πρέπει να
υπάρχει µία ενιαία φωνή όλων των κοµµάτων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Καζαµία.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, αναφερθήκατε στην κοινή γνώµη, αναφερθή-

κατε στη βρετανική κοινή γνώµη, αναφερθήκατε στους διεθνείς
οργανισµούς. Για να δούµε, τα τελευταία χρόνια τι έχει συµβεί.
Εάν κάτι έχει συµβεί, κάποια πρόοδος στο θέµα του εθνικού ζη-
τήµατος της διεκδίκησης της επανένωσης των Γλυπτών στην
Αθήνα, έχει συµβεί αυτά τα τέσσερα χρόνια. Οτιδήποτε ουσια-
στικό, ακόµα και το συντριπτικά µεγάλο ποσοστό της βρετανικής
κοινής γνώµης, διαµορφώθηκε τα τελευταία χρόνια. Η UNESCO
για πρώτη φορά το 2001 πήρε τόσο σαφή και ξεκάθαρη θέση.

Όµως, να µην µπερδεύουµε τους επαναπατρισµούς. Την τε-
τραετία αυτή έχουν γυρίσει µε πολύ συντονισµένες προσπάθειες
του Υπουργείου Πολιτισµού και γενικότερα της ελληνικής Κυβέρ-
νησης πλήθος κλεµµένων αρχαιοτήτων από το εξωτερικό και συ-
νεχίζουν, έχουµε και άλλα στο επόµενο µέλλον, αλλά να µην τα
µπερδεύουµε. Τα δέκα χιλιάδες όστρακα που επεστράφησαν
από τη Γερµανία, δηλαδή θραύσµατα αγγείων που επεστράφη-
σαν από τη Γερµανία το 2014, δεν µπορούν να συγκριθούν σε
κανένα επίπεδο µε τα Γλυπτά του Παρθενώνα.

Η ελληνική Κυβέρνηση, λοιπόν, η Κυβέρνηση αυτή έχει πολύ
συγκεκριµένη πολιτική, πολύ συγκεκριµένη στρατηγική, την
οποία προφανώς προσαρµόζει και αναθεωρεί σε πάρα πολλά
πράγµατα και γι’ αυτό έχει πετύχει αυτά που πέτυχε. Χρόνια ολό-
κληρα ακούγαµε για τα θραύσµατα από την Ιταλία, ότι θα επι-
στρέψουν. Πότε επέστρεψαν; Επέστρεψαν στην τετραετία 2019
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- 2023. Γιατί; Γιατί δουλέψαµε συστηµατικά και αθόρυβα. Χρησι-
µοποιήσαµε όλα τα εργαλεία που µας δίνει η πολιτιστική διπλω-
µατία.

Αυτή τη στιγµή γενικότερα έχει διαµορφωθεί ένα µοναδικό
κλίµα όχι µόνο για την Ελλάδα, ένα γενικότερο διεθνές κλίµα για
όλα τα βιαίως αποµακρυσθέντα και κλαπέντα πολιτιστικά αγαθά
από τις χώρες που τα δηµιούργησαν. Αυτό ακριβώς το κλίµα και
καλλιεργούµε και εκµεταλλευόµαστε.

Η θέση της ελληνικής Κυβέρνησης σήµερα είναι η ίδια, συνε-
πής στις «κόκκινες» γραµµές: Η επανένωση των Γλυπτών του
Παρθενώνα είναι για εµάς το µείζον και προφανώς, επανένωση
µέσω δανεισµού ή µίσθωσης δεν νοείται, αυτό το ξέρετε πολύ
καλά, το ξέρουµε όλοι.

Όσον αφορά το θέµα της Υδρίας που αναφέρατε του Μειδία
για την έκθεση στο Μουσείο της Ακρόπολης, κατ’ αρχάς, η Υδρία
αυτή είναι ένα από τα οκτώ πολύ σηµαντικά αρχαία, τα οποία δά-
νεισε το Βρετανικό Μουσείο. Η συγκεκριµένη Υδρία έχει αποκτη-
θεί το 1772 από το Βρετανικό Μουσείο και η όποια ιδιοκτησία του
Βρετανικού Μουσείου για το συγκεκριµένο δεν αµφισβητείται.

Αυτό, λοιπόν, µας το δάνεισε. Δεν ισχύει σε καµµία περίπτωση
τέτοιο θέµα για τα Γλυπτά του Παρθενώνα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Τα Γλυπτά του Παρθενώνα εκλάπησαν από τον Έλγιν και κα-
κοποιήθηκαν, γιατί δεν είναι απλώς ότι εκλάπησαν, αλλά και ότι
βανδαλίστηκαν, πριονίστηκαν για να βρεθούν στην Αγγλία,
καθώς τα ιστιοφόρα της εποχής δεν µπορούσαν να αντέξουν το
µεγάλο τους βάρος. Όµως, και όταν πήγαν στο Βρετανικό Μου-
σείο κακοποιήθηκαν. Εξακολούθησε µια συµπεριφορά όχι ιδιαί-
τερα προστατευτική γι’ αυτά. Όλα αυτά τα γνωρίζουµε και γι’

αυτό σας είπα και προηγουµένως ότι δεν µπορούµε να δεχθούµε
ούτε κυριότητα ούτε κατοχή ούτε νοµή από το Βρετανικό Μου-
σείο.

Από την άλλη πλευρά, όµως, έχουµε το απόλυτο δικαίωµα, το
απόλυτο καθήκον και την απόλυτη υποχρέωση µε κάθε πρό-
σφορο µέσο, αυτό το οποίο πηγάζει από τις διεθνείς συµβάσεις,
από τις συνθήκες που έχει υπογράψει η Ελλάδα και η Μεγάλη
Βρετανία, να απαιτούµε διαρκώς την επανένωση και τον οριστικό
επαναπατρισµό. Και επαναλαµβάνω, δεν τίθεται θέµα ούτε µί-
σθωσης ούτε δανείου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ την

κυρία Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Πριν προχωρήσουµε, λοιπόν, στο νοµοθετικό έργο θα ήθελα

να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Οι Υπουργοί Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν στις
4-12-2023 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας,
Αθλητισµού και Νεολαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή ανα-
γνώριση πανεπιστηµιακών τίτλων σπουδών Ανωτάτων και
Ανωτέρων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και άλλων Εγκεκριµένων
Ιδρυµάτων, καθώς και της Τροποποίησης του Παραρτήµατος Ι
της Συµφωνίας». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Μέτρα για τον περιορισµό της φοροδιαφυ-
γής».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση στις
30 Νοεµβρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως
δύο συνεδριάσεις, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και
των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά
και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Παππά,

έχετε τον λόγο. Να µιλάτε, γιατί κοίταξα και δεν είδα αντίδραση. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, θα θέλαµε εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία να καταθέσουµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας
για το άρθρο 15 του νοµοσχεδίου, ειδικά υπό το φως της έκθε-
σης της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. 

Το Σύνταγµά µας είναι σαφές ότι δεν απαγορεύει να φορολο-
γούνται οι Έλληνες και οι Ελληνίδες µε τεκµήρια υπό δύο σοβα-

ρές προϋποθέσεις: αυτά τα τεκµήρια να είναι µαχητά και να βα-
σίζονται σε διδάγµατα κοινής πείρας. Εδώ δεν έχουµε διδάγµατα
κοινής πείρας, υπογραµµίζεται µε πάρα πολύ εµφατικό τρόπο
από την έκθεση του Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής. Και
αν υπάρχουν κάποια διδάγµατα πείρας, θα µε συγχωρήσει ο κύ-
ριος Υπουργός που θα το πω, αυτά δεν είναι κοινά, διότι δεν εί-
δαµε κόµµα της Αντιπολίτευσης ή έστω έναν φορέα να
µοιράζεται τα διδάγµατα της πείρας τα οποία έχει ο συγγραφέας
του νόµου, ο οποίος µάλλον είναι διαφορετικός από τον συγγρα-
φέα της ανάλυσης συνεπειών ρύθµισης του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου, η οποία ανάλυση συνεπειών ρύθµισης δεν
παραπέµπει σε πραγµατικά δεδοµένα για τον προσδιορισµό του
τεκµαρτού εισοδήµατος των αυτοαπασχολούµενων και των ελευ-
θέρων επαγγελµατιών µε βάση τον κατώτατο µισθό. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το άρθρο 21 του Κανονισµού της Βου-
λής, καταθέτουµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας, η οποία γνω-
ρίζουµε, κύριε Πρόεδρε, ότι µπορεί βάση του Κανονισµού να
συζητηθεί αργότερα. Όµως, καθώς έχουµε ενηµερωθεί ότι ο κ.
Μητσοτάκης θα είναι στην Εθνική Αντιπροσωπεία και θα τοποθε-
τηθεί επί του νοµοσχεδίου, θεωρούµε µείζον να συζητηθεί τώρα
η ένσταση αντισυνταγµατικότητας, διότι δεν είναι δόκιµο -φαν-
τάζοµαι ότι το καταλαβαίνει το Προεδρείο- να ανεβαίνει στο
Βήµα ο Πρωθυπουργός και να επικρέµεται η συζήτηση της συν-
ταγµατικότητας από την Εθνική Αντιπροσωπεία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Η προαναφερθείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε αντιληπτό,
κύριε Παππά.

Απλά σας απαντώ ότι η διαδικασία την οποία θέτετε για την αί-
τηση αντισυνταγµατικότητας θα συζητηθεί µετά τους δύο πρώ-
τους εισηγητές, προκειµένου πρώτον, να είναι ενήµεροι
περισσότερο ο λέγων και ο αντιλέγων και, δεύτερον, για να
υπάρξει και η εγγραφή των οµιλητών συναδέλφων που, όπως
ανακοίνωσα και ξέρετε κατά πάγια διαδικασία, γίνεται µε τους
δύο πρώτους οµιλητές. Άρα το αίτηµα θα συζητηθεί, κάτι που
άκουσαν όλοι. Τα κόµµατα θα ορίσουν τους ανθρώπους που θα
υπερασπιστούν ή δεν θα υπερασπιστούν την πρότασή σας και
στη συνέχεια θα προχωρήσουµε. 

Και επειδή ήρθε εδώ η κ. Πέτη Πέρκα, θα ήθελα να πω ότι στην
αρχή της συνεδρίασης ανακοίνωσα προς το Σώµα πρώτον, τη
συγκρότηση Κοινοβουλευτικής Οµάδος της Νέας Αριστεράς,
δεύτερον, τον ορισµό του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δος της Νέας Αριστεράς, τρίτον, τον ορισµό της Γραµµατέως
της Κοινοβουλευτικής Οµάδος της Νέας Αριστεράς, τέταρτον,
τον ορισµό εκ µέρους του Προέδρου, του κ. Χαρίτση, του Εκ-
προσώπου της Νέας Αριστεράς στη Διάσκεψη των Προέδρων
και, νοµίζω χωρίς να παραλείπω κάτι, τον ορισµό των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων, δηλαδή του κ. Τσακαλώτου και του κ.
Νάσου Ηλιόπουλου. Νοµίζω πως δεν παρέλειψα κάτι. Αυτά έγι-
ναν στην αρχή. Τα είχα µπροστά µου για να µην παραλείψω κάτι. 

Προχωρούµε, λοιπόν, στην ηµερήσια διάταξη, όπως προανα-
φέρθηκε και καλώ στο Βήµα τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Ξενοφώντα Μπαραλιάκο για δεκαπέντε λεπτά. 

Δεδοµένου ότι θα υπάρξει µεγάλη εγγραφή οµιλητών, αλλά
και οµιλίες Αρχηγών, παράκληση θερµή από την αρχή για την τή-
ρηση του χρόνου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής των
οµιλητών. 

Ορίστε, κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε
λεπτά. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σή-
µερα στην Ολοµέλεια της Βουλής, έπειτα από µια µακρά και
εποικοδοµητική επεξεργασία στις επιτροπές, η οποία φυσικά είχε
εκκινήσει µε τη δηµόσια διαβούλευση συγκεντρώνοντας µάλιστα
πάνω από δύο χιλιάδες οκτακόσια σχόλια και παρατηρήσεις, το
νοµοσχέδιο: «Μέτρα για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής», το
οποίο θα αποτελέσει πολλαπλασιαστή ισχύος στις υψηλές προ-
κλήσεις που καλείται να αντιµετωπίσει η ελληνική οικονοµία στο
µέλλον.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, αν µπορούµε, λίγη ησυχία. 
Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, αν µπορούµε, λίγη ησυχία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριοι συνάδελφοι,

παράκληση θερµή να ηρεµήσετε. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Το νοµοσχέδιο αυτό

θέτει ως προµετωπίδα του την καταπολέµηση της φοροδιαφυ-
γής, δηλαδή την κατά το δυνατόν πραγµάτωση µε ρεαλιστικούς
όρους της φορολογικής ισότητας και δικαιοσύνης.

Επιτρέψτε µου, όµως, προτού προχωρήσω στην κυρίως εισή-
γησή µου, να σταθώ σε µια ακόµη µεγάλη επιτυχία που καταγρά-
φει η ελληνική οικονοµία, η οποία αποτελεί το επιστέγασµα της
εργώδους, εντατικής και πείσµονος προσπάθειας καθ’ όλη τη
διακυβέρνησή µας, αλλά και καρπό των θυσιών της ελληνικής
κοινωνίας.

Οι οίκος «FITCH» το βράδυ της προηγούµενης Παρασκευής
έδωσε την επενδυτική βαθµίδα στην ελληνική οικονοµία αναβαθ-
µίζοντας το ελληνικό αξιόχρεο. Πρόκειται για µια εθνική επιτυχία
η οποία πιστώνεται στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και φυσικά ανήκει στο
σύνολο των Ελλήνων πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµα της Ελλάδας θε-
µελιώνει στην παράγραφο 5 του άρθρου 4 την έννοια της φορο-
λογικής ισότητας, µια έννοια πολυεδρική και πολυσήµαντη που
τοποθετείται στον πυρήνα του κράτους δικαίου και της φιλελεύ-
θερης κοσµοαντίληψης. Η αρχή αυτή επιβάλλει στον νοµοθέτη

την ίση µεταχείριση και ειδικότερα τη δίκαιη κατανοµή των φο-
ρολογικών βαρών. Δεν επιτρέπει αυθαίρετη διάκριση, ευνοϊκή ή
δυσµενή, για ορισµένους φορολογούµενους ή κατηγορίες
αυτών. Και η αρχή αυτή της φορολογικής ισότητας πρέπει να
υπηρετεί την ιδέα της φορολογικής δικαιοσύνης, ειδικότερη έκ-
φανση της οποίας είναι η φοροδοτική ικανότητα των πολιτών,
δηλαδή το φορολογικό βάρος να κατανέµεται στους πολίτες
ανάλογα µε τις οικονοµικές τους δυνάµεις. 

Με άλλα λόγια πρέπει να διασφαλίσουµε πως δεν θα επιβρα-
βεύεται αυτός που αποκρύπτει εισοδήµατα και επιδιώκει να βρί-
σκεται στην κατώτατη βαθµίδα της φορολογικής βάσης, ενώ ο
συνεπής φορολογούµενος θα επιβαρύνεται άµεσα ή έµµεσα.
Στόχος µας µέσω αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας είναι να
ενισχύσουµε τη φορολογική δικαιοσύνη, ώστε επιπλέον πόροι να
ενισχύσουν τους προϋπολογισµούς σηµαντικών τοµέων του κοι-
νωνικού κράτους, ενώ ποσό άνω των 100 εκατοµµυρίων ευρώ
που κατευθυνόταν σε επιδόµατα για πολίτες που δεν τα δικαιούν-
ταν, τώρα θα κατευθυνθούν σε εκείνους τους ευάλωτους συµ-
πολίτες µας που πραγµατικά έχουν ανάγκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όλες τις παρεµβάσεις του
παρόντος νοµοσχεδίου θα µπορέσουµε να περιορίσουµε τη φο-
ροδιαφυγή, να καλλιεργήσουµε φορολογική συνείδηση και να
στηρίξουµε ανάλογα τις δηµόσιες παροχές, ξεκινώντας από την
υγεία και την παιδεία, όπως φαίνεται άλλωστε και στον προϋπο-
λογισµό του 2024. Η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και η
υψηλότερη φορολογική συµµόρφωση αποτέλεσε ένα από τα βα-
σικά προτάγµατα του οικονοµικού µας προγράµµατος και σή-
µερα ερχόµαστε να υλοποιήσουµε µε συνέπεια αυτή τη
δέσµευση, διότι πρωτίστως και κυρίως η φοροδιαφυγή ως ένα
εξόχως αντικοινωνικό φαινόµενο πλήττει τους ευάλωτους και
τους αδύναµους συµπολίτες µας πριν από οποιοδήποτε άλλο. Η
φοροδιαφυγή οδηγεί σε απώλεια κρατικών εσόδων απαραίτητων
για τη χρηµατοδότηση των δηµοσίων υπηρεσιών και υποδοµών,
οδηγεί σε µείωση των δηµοσίων επενδύσεων, υποβαθµίζει την
ποιότητα των δηµοσίων υπηρεσιών, πλήττοντας έτσι δυσανά-
λογα τους πολίτες µε χαµηλότερα εισοδήµατα που εκ των πραγ-
µάτων τις έχουν περισσότερο ανάγκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτοι εµείς και ιδίως ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών και οι αρµόδιοι Υφυπουργοί διεµήνυσαν ότι δεν
αποτελεί πρόθεσή µας ο δογµατισµός. Και το αποδείξαµε εµπρά-
κτως. Καθ’ όλη τη διάρκεια της επεξεργασίας του νοµοσχεδίου
στην αρµόδια επιτροπή κατατέθησαν γόνιµες σκέψεις και ακού-
στηκαν µε τη δέουσα προσοχή οι απόψεις και οι προτάσεις όλων
των φορέων που εκλήθησαν. Άλλωστε, εµείς εξαρχής δηλώσαµε
ότι είµαστε ανοιχτοί στον διάλογο και δεν επιµένουµε εµµονικά
σε κλειστοφοβικά στεγανά. Παρουσιάστηκαν ενδελεχώς οι έν-
τεκα πρωτοβουλίες για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής,
ώστε να µην καταλείπεται καµµία αµφιβολία ότι η νοµοθέτηση
του παρόντος νοµοσχεδίου µπορεί πράγµατι να φέρει µεταρρυθ-
µιστικές τοµές για ένα πιο δίκαιο, πιο ευέλικτο και πιο αποτελε-
σµατικό σύστηµα φορολόγησης. 

Παράλληλα καταρρίφθησαν µύθοι, ψεύδη και ανακρίβειες,
αλλά κατεδείχθη για πολλοστή φορά µε εµφατικό τρόπο η δο-
µική και εγγενής αδυναµία της παρούσας Αντιπολίτευσης, Μεί-
ζονος και Ελάσσονος, να ξεφύγει από τα σύνδροµα που την
κατατρύχουν χωρίς δοµηµένη επιχειρηµατολογία να καταφεύγει
µέχρι σήµερα στην εύκολη, ανέξοδη λύση της λαϊκής της ρητο-
ρείας. Άλλωστε, πλέον είναι σαφές ότι η πλειονότητα των πολι-
τών τάσσεται υπέρ της νοµοθετικής πρωτοβουλίας που
αναλαµβάνουµε µε τόλµη και γενναιότητα, συνεπείς στο µεταρ-
ρυθµιστικό µας πρόγραµµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακτινογραφώντας το παρόν νο-
µοσχέδιο, οι κεντρικές παρεµβάσεις που υλοποιούνται επιγραµ-
µατικά περιλαµβάνουν την υποχρεωτική ανάρτηση εσόδων και
δαπανών στο myDATA εντός του 2024, την απαγόρευση της χρή-
σης µετρητών στις αγοραπωλησίες ακινήτων, το νέο δίκαιο σύ-
στηµα φορολόγησης των ελεύθερων επαγγελµατιών, την αύξηση
του προστίµου που επιβάλλεται σε επιτηδευµατίες και επιχειρή-
σεις για χρήση µετρητών σε συναλλαγές άνω των 500 ευρώ σε
ποσό διπλάσιο της συναλλαγής, τη ρύθµιση της αγοράς των
βραχυχρόνιων µισθώσεων, τη διακοπή συνεργασίας των εται-
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ρειών εµπορίας καυσίµων σε παραβάτες λαθρεµπορίας, ενώ
ταυτόχρονα µειώνουµε κατά 50% το τέλος επιτηδεύµατος για
όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες, ασχέτως του αν δηλώ-
νουν εισοδήµατα υψηλότερα από το ελάχιστο τεκµαρτό καθαρό
εισόδηµα, µε την προοπτική της οριστικής κατάργησής του στα
επόµενα δύο χρόνια. 

Άλλωστε, η βασική φιλοσοφία του νοµοσχεδίου είναι ότι η προ-
σωπική συνεισφορά κάθε ελεύθερου επαγγελµατία στην ατοµική
του επιχείρηση δεν µπορεί να αποτιµάται σε επίπεδο χαµηλότερο
από το εισόδηµα του µισθωτού που πληρώνεται µε τον κατώτατο
µισθό. Εισάγεται, µάλιστα, στο σχέδιο νόµου προς άρση αµφι-
σβητήσεων ρητή πρόβλεψη ότι ο ελεύθερος επαγγελµατίας µπο-
ρεί να αµφισβητήσει το ποσό που προκύπτει από την εφαρµογή
του τεκµηρίου της ελάχιστης αµοιβής, πέραν από τους λόγους
που προβλέπονταν αρχικώς, δηλαδή ασθένεια, ανωτέρα βία, φυ-
σικές καταστροφές και που καθιστούν το τεκµήριο µαχητό. Απα-
ραίτητη προϋπόθεση είναι να ζητήσει τη διενέργεια ελέγχου από
τις φορολογικές αρχές, προκειµένου να αποδειχθεί η ακρίβεια
της δήλωσής του για εισόδηµα µικρότερο του τεκµαρτού.

Προσθέτουµε στη λίστα των επαγγελµατιών που εντάσσονται
στο µειωµένο κατά 50% τεκµήριο της ελάχιστης αµοιβής όσους
παρουσιάζουν αναπηρία ίση ή µεγαλύτερη του 67%, γονείς µο-
νογονεϊκής οικογένειας µε ανήλικα τέκνα, γονείς µε εξαρτώµενα
τέκνα µε ποσοστό νοητικής ή σωµατικής αναπηρίας τουλάχιστον
67%, γονείς πολύτεκνων οικογενειών και όσους ασκούν δραστη-
ριότητα και έχουν την κύρια κατοικία σε οικισµούς µε πληθυσµό
έως πεντακόσιους κατοίκους και σε νησιά µε πληθυσµό κάτω
από τρεις χιλιάδες εκατό κατοίκους. 

Απαλλάσσονται, επίσης, πλήρως από το τεκµήριο όλοι οι
αγρότες, όπως επίσης όσοι επαγγελµατίες έχουν ποσοστό ανα-
πηρίας 80% και πάνω και όσοι αµείβονται µε µπλοκάκι και µε έως
τρεις εργοδότες. Εδώ πρέπει να τονιστεί ότι οι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες µε νεοσύστατη επιχειρηµατική δραστηριότητα θα
έχουν τις ακόλουθες µειώσεις της ελάχιστης αµοιβής, δηλαδή
100% για τα τρία πρώτα χρόνια, 67% για τον τέταρτο χρόνο και
33% για τον πέµπτο χρόνο. 

Ταυτόχρονα τροποποιήθηκε µεταξύ άλλων ο τρόπος υπολογι-
σµού της ελάχιστης αµοιβής των ελεύθερων επαγγελµατιών µε
την προσαύξηση λόγω τζίρου στο 5% επί του ποσού κατά το
οποίο ο κύκλος εργασιών του υπόχρεου υπερβαίνει τον µέσο
ετήσιο κύκλο εργασιών του κωδικού αριθµού δραστηριότητας,
στον οποίο ο υπόχρεος πραγµατοποιεί τα υψηλότερα έσοδα. 

Ειδική µέριµνα θα υπάρξει για εκείνες τις επιχειρηµατικές δρα-
στηριότητες όπου εκ του νόµου µπαίνουν χρονικοί περιορισµοί
λειτουργίας εντός του φορολογικού έτους, όπως για παράδειγµα
τα σχολικά κυλικεία. Οι επαγγελµατίες που θα φορολογηθούν
για τα φετινά εισοδήµατα µε το τεκµήριο θα πληρώσουν το 2024
µειωµένη κατά 50% προκαταβολή φόρου υπολογιζόµενη πάνω
στη διαφορά τεκµαρτού και δηλωθέντος κέρδους. 

Αυστηροποιούνται οι κυρώσεις για νοθεία, λαθρεµπόριο καυ-
σίµων ή παρεµπόδιση ελέγχου και προβλέπεται η σφράγιση της
εγκατάστασης για δύο χρόνια, ενώ ορίζεται ότι τα φυσικά και νο-
µικά πρόσωπα των οποίων η εγκατάσταση σφραγίστηκε δεν µπο-
ρούν να δραστηριοποιηθούν στη διακίνηση ενεργειακών
προϊόντων επίσης για δύο χρόνια από τη διαπίστωση της παρά-
βασης. 

Εισάγονται ρυθµίσεις για τη διασφάλιση ισότιµου ανταγωνι-
σµού στην τουριστική αγορά, τη διασταύρωση των εισοδηµάτων
και την ενίσχυση του κλάδου της βραχυχρόνιας µίσθωσης. Συγ-
κεκριµένα προβλέπεται ότι φυσικά πρόσωπα που διαθέτουν τρία
ή περισσότερα ακίνητα σε βραχυχρόνια µίσθωση υποχρεούνται
να κάνουν έναρξη επιχειρηµατικής δραστηριότητας. Το εισό-
δηµα που αποκτάται από νοµικά πρόσωπα από τη βραχυχρόνια
µίσθωση ακινήτου θεωρείται εισόδηµα από επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα και υπόκειται σε ΦΠΑ. Αυξάνονται τα πρόστιµα για
τη µη εγγραφή στο Μητρώο Ακινήτων Βραχυχρόνιας Διαµονής
στο 50% των ακαθαρίστων εσόδων του τελευταίου φορολογικού
έτους και κατ’ ελάχιστον 5.000 ευρώ. 

Εισάγεται, επίσης, σειρά νέων ρυθµίσεων που περιλαµβάνουν
µεταξύ άλλων τη µεγαλύτερη µείωση για δαπάνες αναβάθµισης
κτηρίων. Οι δαπάνες για την αγορά προϊόντων και η λήψη υπη-

ρεσιών που σχετίζονται µε την ενεργειακή, λειτουργική και αι-
σθητική αναβάθµιση των κτηρίων τα οποία δεν έχουν ενταχθεί
και δεν θα ενταχθούν σε πρόγραµµα αναβάθµισης κτηρίων, µει-
ώνουν ισόποσα κατανεµηµένες σε περιόδους πέντε ετών τον
φόρο εισοδήµατος των φυσικών προϊόντων µέχρι του αναλο-
γούντος για κάθε έτος φόρου, µε ανώτατο συνολικά όριο δαπά-
νης τις 16.000 ευρώ. 

Επιπλέον, οι δαπάνες για υλικά λαµβάνονται υπ’ όψιν µέχρι
ποσού που αντιστοιχεί στο 1/3 του ποσού για δαπάνες υπηρε-
σιών. Όλες οι δαπάνες θα πρέπει να προκύπτουν από τιµολόγια
τα οποία έχουν εξοφληθεί µε ηλεκτρονικά µέσα και διαβιβαστεί
στην ΑΑΔΕ από τον προµηθευτή µέσω του συστήµατος myDATA. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
επιχειρεί µια σπουδαία και φιλόδοξη µεταρρύθµιση, την εξάλειψη
χρόνιων στρεβλώσεων και φορολογικών αδικιών στη χώρα µας.
Η διεύρυνση των ηλεκτρονικών συναλλαγών, ο περιορισµός της
χρήσης των µετρητών, τα αυστηρά µέτρα για την καταπολέµηση
του λαθρεµπορίου, ο εκσυγχρονισµός του πλαισίου για τις βρα-
χυχρόνιες µισθώσεις, καθώς και ο δικαιότερος τρόπος φορολό-
γησης των ελευθέρων επαγγελµατιών αποτελούν γενναίες
παρεµβάσεις, που αποβλέπουν στην καταπολέµηση της φορο-
διαφυγής και την εµπέδωση της φορολογικής δικαιοσύνης. 

Το φορολογικό σύστηµα που εγκλωβίζει τον ειλικρινή και τον
συνεπή, ενώ επιβραβεύει τον συστηµατικά και έντεχνα απόντα
από τη συνεισφορά στα δηµόσια έσοδα αποτελεί µια βραδυ-
φλεγή ωρολογιακή βόµβα στα κοινωνικά θεµέλια. Η διαιώνιση
αυτής της αδικίας και ανισότητας οδηγεί στη διάσπαση της κοι-
νωνικής συνοχής και στη διάρρηξη του κοινωνικού συµβολαίου
µεταξύ πολιτών και κοινωνίας. Για εµάς η εµπέδωση της φορο-
λογικής συνείδησης είναι συνεκτικός αρµός της κοινωνίας µας
και θεµέλιο του κράτους δικαίου.

Το παρόν νοµοσχέδιο έχει µόνο έναν αντίπαλο, τη φοροδια-
φυγή, και ένα σύµµαχο, την καλλιέργεια της φορολογικής συνεί-
δησης, και τελικά έχει έναν στόχο, την εµπέδωση της
φορολογικής δικαιοσύνης που ενισχύει την κοινωνική συνοχή και
αποβαίνει προς όφελος των πολλών. Οι ρυθµίσεις εν τέλει του
παρόντος νοµοσχεδίου είναι το εφαλτήριο για ένα πιο σύγχρονο,
πιο δίκαιο, πιο ευέλικτο φορολογικό σύστηµα για την πατρίδα
µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Παρακαλώ τη γραµµατεία, αφού φωτοτυπήσει την πρόταση
για αντισυνταγµατικότητα την οποία κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία, να µοιραστεί στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες
προκειµένου να ενηµερωθούν γιατί µετά τον εισηγητή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα ξεκινήσουµε τη διαδικασία της αίτησης αντισυνταγµατι-
κότητας. 

Ευχαριστώ και πάλι τον εισηγητή της Πλειοψηφίας που όχι
µόνο δεν υπερέβη, αλλά µίλησε λιγότερο από τον χρόνο που εδι-
καιούτο. Παράκληση θερµή, σε όλους τους εισηγητές και ειδι-
κούς αγορητές να τηρήσουν τον προγραµµατισµό αυτόν.

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Γεώργιος Γαβρήλος για δεκαπέντε λεπτά.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε το νοµοσχέδιο αυτό που φέρνει η Κυβέρ-

νηση σήµερα έχει καταφέρει να βάλει απέναντί της ολόκληρη την
κοινωνία και τον παραγωγικό κόσµο της χώρας. Και δεν έγινε τυ-
χαία αυτό. Όσο κι αν προσπαθήσατε τις τελευταίες µέρες µε ένα
επικοινωνιακό πογκρόµ και µια επικοινωνιακή καταιγίδα να ενερ-
γοποιήσετε τον κοινωνικό αυτοµατισµό, η ελληνική κοινωνία, οι
παραγωγικές τάξεις σάς γυρνάνε την πλάτη σε όποιους ισχυρι-
σµούς κι αν προβάλλετε. Και αυτό γιατί; Διότι µόλις έξι µήνες
από την ανάληψη της εξουσίας από τη Νέα Δηµοκρατία αποκα-
λύφθηκε το ψέµα σας και η εξαπάτηση αυτού του λαού.

Παρουσιαστήκατε προγραµµατικά και είπατε για µείωση των
φόρων. Μάλιστα στηρίξατε όλη την προεκλογική περίοδο σε µία
δήλωση ενός υποψηφίου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
και πάνω σε αυτό στήσατε το προεκλογικό σας αφήγηµα για στή-
ριξη της µεσαίας τάξης, για στήριξη της επιχειρηµατικότητας.
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Είπατε ψέµατα στον ελληνικό λαό. Γι’ αυτό έχετε εκεί έξω όλο
τον κόσµο απέναντί σας. Και βέβαια µπορεί εµείς οι µυηµένοι
στην πολιτική που ακολουθήσατε από το 2019 έως σήµερα να
ξέρουµε ότι δεν κάνετε τίποτα έξω από το πλαίσιο και τις ράγες
της έκθεσης Πισσαρίδη και γι’ αυτό ήρθατε µε κρυφή ατζέντα
ενώπιον του ελληνικού λαού, αλλά ο ελληνικός λαός εκεί έξω για
µια ακόµη φορά εξαπατήθηκε από το προεκλογικό σας αφήγηµα. 

Είχατε κρυφή ατζέντα στο εργασιακό. Φέρατε έναν νόµο που
µαζί µε τον νόµο Βρούτση και τον δικό σας, κύριε Υπουργέ, άλ-
λαξε άρδην τα τελευταία χρόνια το εργασιακό τοπίο της χώρας.
Κρυφή ατζέντα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών:
Επαναφέρατε τα καλύτερα χρόνια της Δεξιάς µε τοποθέτηση σε
καλοπληρωµένες θέσεις ευθύνης των δικών σας golden boys
έξω από διαδικασίες ΑΣΕΠ. Κρυφή ατζέντα στο φορολογικό σή-
µερα. Κρυφή ατζέντα στο ασφαλιστικό: Βάλατε τον Υφυπουργό
Εργασίας κ. Τσακλόγλου να µας πει για αλλαγή των ορίων ηλι-
κίας το 2027 και να δει τι αντιδράσεις θα υπάρξουν στην ελληνική
κοινωνία. Και βέβαια το µαζέψατε άρον άρον. Την ατζέντα αυτή
την αποκρύψατε από τον ελληνικό λαό και γι’ αυτό υπάρχουν και
αυτές οι αντιδράσεις.

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, έρχεται χτες το βράδυ και
το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής να προβληµατιστεί έν-
τονα για πολλά άρθρα από αυτά που φέρνετε µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο σε σχέση µε την συνταγµατικότητά τους. 

Καταθέσαµε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας ενώπιον του
Σώµατος ειδικά για το άρθρο 15, µε το οποίο προσπαθείτε να συ-
σχετίσετε τον µισθό του ιδιωτικού υπαλλήλου, τον κατώτερο ή
τον ανώτερο µισθό κάθε υπόχρεου µε το τεκµαρτό εισόδηµα, ζη-
τήµατα που έχουν κριθεί άλλωστε από τα ανώτατα δικαστήρια
µας και έχει κριθεί η αντισυνταγµατικότητά τους. Το επαναφέ-
ρετε σε καµµία συσχέτιση ασφαλώς µε αυτό που λέει και η από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας ότι τα διδάγµατα κοινής
πείρας στην προκειµένη περίπτωση είναι ότι δεν µπορεί να συ-
σχετιστεί ο µισθός µε το τεκµαρτό εισόδηµα των ελεύθερων
επαγγελµατιών και µε το εισόδηµα που µπορεί να έχει ένας επαγ-
γελµατίας χωρίς να λαµβάνουµε υπ’ όψιν τις ζηµίες, το ρίσκο και
όλα αυτά που συνοδεύουν έναν ελεύθερο επαγγελµατία στη
δραστηριότητά του. Τι έχετε να πείτε γι’ αυτό; Θα ακούσω και
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και αυτόν που θα
προσπαθήσει να στηρίξει τη συνταγµατικότητα του συγκεκριµέ-
νου άρθρου. Τι έχει να µας πει, όταν πρόσφατα το 2019 έχουµε
δύο αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας επί αυτού του
ζητήµατος;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταφέρατε δικηγόρους, ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, βιοτέχνες, οδηγούς ταξί, περιπτεράδες,
γιατρούς, συµβολαιογράφους να τους βάλετε όλους απέναντί
σας. Και ήρθαν όλοι αυτοί οι είκοσι ένας φορείς ενώπιον της επι-
τροπής της Βουλής και εξέφρασαν τις αντιδράσεις τους, τις αν-
τιρρήσεις τους γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. Μάλιστα πολλοί από
αυτούς είναι και στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά δεν µπο-
ρούσαν στα µέλη τους να δικαιολογήσουν µια διαφορετική
στάση, γιατί επρόκειτο περί ενός νοµοσχεδίου που θα έπρεπε να
υποστηρίξουν ή όχι, που είναι άδικο, που είναι φοροµπηχτικό,
που είναι εξοντωτικό για τα µέλη τους, για τους χιλιάδες επαγ-
γελµατίες µικροµεσαίους αυτοαπασχολούµενους και που ασφα-
λώς θα φέρει λουκέτα στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αυτές που
εσείς προεκλογικά είπατε ότι θέλατε να στηρίξετε. Και δεν είναι
µόνο αυτό. Να δούµε και πόσες θέσεις εργασίας θα χαθούν από
αυτές τις δραστηριότητες που θα λάβουν τέλος σύντοµα. Εγώ
τουλάχιστον θα έλεγα σε έξι, επτά µήνες από σήµερα. 

Όλοι µας το είπαν αυτό ενώπιον της επιτροπής, ότι η ζωή που
δίνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο για πολλές από αυτές τις επιχει-
ρήσεις δεν είναι παραπάνω από έξι - επτά µήνες. Αυτή την κατά-
σταση δηµιουργείτε πλέον και στην οικονοµία και στην αγορά
εργασίας και στην κοινωνία.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο έχουµε τα εξής παράδοξα: Εφαρµόζε-
ται για τα εισοδήµατα του 2023. Πετάτε στον κάλαθο των αχρή-
στων την όποια αρχή περί αναδροµικότητας κ.λπ.. Γι’ αυτό σας
είπα ότι εγείρονται πολλά ζητήµατα συνταγµατικότητας. Έχουµε
την κατάργηση της αναλογικότητας της φορολογίας αφού το
τεκµαρτό εφαρµόζεται οριζόντια. Ισοπεδώνει την έννοια της επι-

χειρηµατικότητας. Δεν αποδέχεται την περίπτωση ζηµιών ούτε
τα έξοδα λειτουργίας µιας δραστηριότητας.

Και τέλος, το σηµαντικότερο είναι αυτό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι η Κυβέρνηση µετά από τεσσεράµισι χρόνια παρα-
δέχεται ότι απέτυχε στην αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής και
έρχεται µε µία διάταξη που µας φέρνει τριάντα - σαράντα χρόνια
πίσω να αντιµετωπίσει τη φοροδιαφυγή. Πότε; Στα χρόνια τα δικά
της που επικαλείται ότι ψηφιοποίησε το κράτος. Και φέρνει
µέτρα και µέσα ελέγχου δεκαετιών πριν. Μαζί µε τα ξερά να
καούν και τα χλωρά στον κόσµο της µικρής επιχειρηµατικότητας!
Γιατί το Υπουργείο Οικονοµικών επέδειξε µια ανικανότητα αυτά
τα τεσσεράµισι χρόνια.

Και τι να το κάνουµε σήµερα αν ο κ. Στουρνάρας, µετά από
τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης, µάς λέει ότι η φοροδιαφυγή
ξεπερνάει τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ; Τι να το κάνουµε αν επί-
σης ο τραπεζίτης µάς λέει ότι στη σφαίρα της παραοικονοµίας
που κινείται το «µαύρο» χρήµα ξεπερνάει σήµερα τα 40 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ στη χώρα µας; 

Τι έκανε τεσσεράµισι χρόνια η Κυβέρνηση για αυτά τα ζητή-
µατα; Θυµήθηκε σήµερα κάτι που θα µπορούσε να το φέρει πριν
τέσσερα χρόνια; Αν πράγµατι δεν ήταν έτοιµη ψηφιακά ή αν δεν
είχε άλλο πρόγραµµα, άλλο σχέδιο, θα µπορούσε να φέρει αυτό
το νοµοσχέδιο πριν τέσσερα χρόνια. Αν η πρόθεσή της ήταν να
χτυπήσει τη φοροδιαφυγή γιατί δεν το έκανε; Και αναζητά 600 –
700 εκατοµµύρια ευρώ από την αντιµετώπιση τάχα, µε αυτή τη
διάταξη, της φοροδιαφυγής. Θα είχαµε δυόµισι δισεκατοµµύρια
περίπου στα ταµεία µας, αν είχε φέρει αυτή τη διάταξη πριν από
τέσσερα χρόνια. Γιατί δεν τη φέρατε, κύριε Υπουργέ; Και τότε
θα µπορούσαµε να δικαιολογήσουµε ότι δεν είχατε έρθει πράγ-
µατι στην εξουσία µε ένα σχέδιο. Τώρα, µετά από τεσσεράµισι
χρόνια, µας φέρνετε αυτό το έκτρωµα;

Πέρασαν, λοιπόν, όπως είπα, έξι µήνες και φάνηκε στον ελλη-
νικό λαό ότι τον εξαπατήσατε. Εκλεγήκατε µε σύνθηµα τη µείωση
των φόρων και έχουµε αύξηση φορολογίας. Εκλεγήκατε µε σύν-
θηµα την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος και το µειώνετε,
µετά τις πρώτες αντιδράσεις που υπήρξαν για το νοµοσχέδιο στη
διαβούλευση και στις επιτροπές, κατά 50% µόνο, ενώ είχατε δε-
σµευτεί ότι θα το καταργήσετε. Γιατί δεν το κάνετε αυτό; Δεν
υπάρχει δηµοσιονοµικός χώρος;

Εµείς έχουµε προτείνει αφορολόγητο στις 10.000 ευρώ και κα-
τάργηση του τέλους επιτηδεύµατος. Δεν υπάρχει δηµοσιονοµι-
κός χώρος; Ή θέλετε υπερπλεονάσµατα, προκειµένου να δίνετε
κάθε Πάσχα και Χριστούγεννα, να εξαπατάτε τον ελληνικό λαό
µε τα περιβόητα pass και µε τα όποια επιδόµατα 150 και 200
ευρώ που δίνετε στον κόσµο και λέτε ότι κάνετε µε αυτό κοινω-
νική πολιτική; 

Εκλεγήκατε, κύριε Υπουργέ, µε το σύνθηµα προς τη µεσαία
τάξη ότι θα δει καλύτερες µέρες. Δυστυχώς 1/3 των δικηγόρων
πανελλαδικά βρίσκεται σε καθεστώς τυπικών ρυθµίσεων και µε
την εφορία και µε τα ασφαλιστικά ταµεία. Δικηγόροι που στην
καλύτερη περίπτωση αν έχουν δουλειά σε ένα µεγάλο δικηγο-
ρικό γραφείο το εισόδηµά τους δεν ξεπερνά τα 800 ευρώ, δικη-
γόροι στην Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη και στον Πειραιά, γύρω στις
δεκατρείς χιλιάδες, που δηλώνουν ως επαγγελµατική στέγη την
κατοικία τους γιατί δεν µπορούν να µισθώσουν ένα ακίνητο να
ανοίξουν γραφείο. Αυτούς φορολογείτε σήµερα οριζόντια, µε
έναν ελάχιστο φόρο 1.444 ευρώ, αδιαφορώντας αν οι τετρακό-
σιες εβδοµήντα τρεις χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι µπορούν ή
έχουν εισοδήµατα να καλύψουν αυτόν τον φόρο, το χαρατσιά-
τικο που επιβάλλετε περί δικαίων και αδίκων, που θα φτάσει,
όπως είπαµε, γύρω στα 1.450 ευρώ. Είναι ένα χαράτσι σε εισο-
δήµατα που πολλοί από αυτούς δεν έχουν εισπράξει, είτε είναι
αυτοαπασχολούµενοι µε δραστηριότητες που προσπαθούν τα
τελευταία χρόνια της εργασιακής τους ζωής να πάρουν τη σύν-
ταξή τους καταβάλλοντας κάθε χρόνο όλο και περισσότερες
ασφαλιστικές εισφορές. Από 1-1-2024 αυξάνετε και τις ασφαλι-
στικές εισφορές. Τι λέτε σε αυτούς τους ανθρώπους; Οι δικηγό-
ροι πλήρωναν 175 - 185 ευρώ το 2019. Σήµερα είναι στα 240
ευρώ και από 1-1-2024 έχουµε νέες αυξήσεις. Το ίδιο ισχύει για
όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Και µέσα σε αυτή τη γενικότερη κατάσταση της ακρίβειας µε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 6 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6749



τα λειτουργικά κόστη να έχουν εκτοξευτεί, τους λέτε: θα σας φο-
ρολογήσουµε και έξτρα µε 1.450 περίπου ευρώ, όταν έχετε αφή-
σει τους παρόχους ενέργειας να κάνουν πάρτι τεσσεράµισι
χρόνια τώρα κι όταν έχετε αφήσει την αισχροκέρδεια να λεηλατεί
τα εισοδήµατα του κάθε µέσου νοικοκυριού. Και έρχεστε σήµερα
και µε επικοινωνιακό τρόπο λέτε από τη µία πλευρά ότι θα πατά-
ξετε την ακρίβεια, βάζοντας τάχα πρόστιµα µετά από τεσσερά-
µισι χρόνια διακυβέρνησής σας σε δύο µεγάλες εταιρείες. Πότε
θα τα εισπράξετε; Και εν πάση περιπτώσει, το ζήτηµα είναι πώς
θα προστατευτεί ο ελληνικός λαός. Και από την άλλη, βάζετε
έναν φόρο κεφαλιάτικο στο σύνολο των ελεύθερων επαγγελµα-
τιών και αυτοαπασχολούµενων, γιατί είστε ανίκανοι να πατάξετε
τη φοροδιαφυγή. Και το πρόβληµα ξέρετε ποιο είναι; Δεν είναι
ότι δεν µπορείτε να βρείτε αυτά τα 600 εκατοµµύρια από τους
µικροµεσαίους. Το πρόβληµα είναι ότι δεν µπορείτε και δεν θέ-
λετε να αντιµετωπίσετε τη φοροδιαφυγή των 10 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ, τα «µεγάλα ψάρια» δεν θέλετε να πιάσετε. 

Διυλιστήρια: Τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα για να εισπράξετε
τους φόρους που εσείς επιβάλατε και θεσπίσατε; Όσον αφορά
στους παρόχους ενέργειας τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα; Όσον
αφορά στα καρτέλ των τροφίµων, στις αλυσίδες τροφίµων στη
χώρα τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα για να περιορίσετε τα κέρδη
τους; Το κεφάλαιο έχει µια αύξηση 5,9%, σύµφωνα µε µελέτες
και των ευρωπαϊκών συνδικάτων, στη χώρα µας τα τελευταία
χρόνια. Αντίθετα, η µισθωτή εργασία υπολείπεται και βαίνει µει-
ούµενη, σε σχέση µε το συνολικό ΑΕΠ της χώρας.

Τι θα λάβουν οι εργαζόµενοι, ο κόσµος της µισθωτής εργασίας
τα επόµενα χρόνια, όταν ακόµη και µε αυτή τη µικρή µεγέθυνση
του ΑΕΠ δεν προβλέπονται ιδιαίτερες αυξήσεις; Ποιες; Στους
δηµοσίους υπαλλήλους, στα 70 ευρώ µεικτά που είναι 40 όταν η
ακρίβεια κατατρώει το εισόδηµα των νοικοκυριών και στις δεκαο-
κτώ – είκοσι µέρες πλέον εξαντλείται το εισόδηµα του κάθε νοι-
κοκυριού; 

Αποδεικνύετε για µια ακόµη φορά, κύριε Υπουργέ, ότι είστε
αδιάφοροι για τα πραγµατικά προβλήµατα των πολλών και της
κοινωνίας. Μην κρύβεστε πίσω από το 41% και µε αλαζονεία µάς
κουνάτε το χέρι εδώ για το αποτέλεσµα που φέρατε στις τελευ-
ταίες εκλογές. Δείτε πραγµατικά πώς ζει το µέσο νοικοκυριό και
τα χαµηλά εισοδήµατα της χώρας µας, τα νοικοκυριά µε τα πε-
νιχρά εισοδήµατα στη χώρα µας. Δεν τους κοιτάτε αυτούς.

Με ποια εργαλεία, κύριε Υπουργέ, θα ελέγξετε τη φοροδια-
φυγή, ακόµη και αναφορικά µε τον έλεγχο που επιβάλατε, τάχα,
το µαχητό τεκµήριο; Ο κ. Πιτσιλής στην επιτροπή µάς είπε ότι
έκανε επτά - οκτώ χιλιάδες ελέγχους την προηγούµενη χρονιά σε
φυσικά πρόσωπα και αδυνατεί να κάνει περισσότερους. Και σας
λέω εγώ: Από τους τετρακόσιους εβδοµήντα τρεις χιλιάδες αν οι
πενήντα χιλιάδες θελήσουν να ελεγχθούν, πώς θα τους ελέγξετε;
Με ποια υποκρισία απευθύνεστε ενώπιον του ελληνικού λαού και
λέτε ότι είναι µαχητό αυτό που φέρνετε; Κι εµείς οι νοµικοί ξέ-
ρουµε ότι αν ξεκινήσει ένας ελεγχόµενος τη διαδικασία πότε θα
ολοκληρωθεί; Μετά από τέσσερα πέντε έξι επτά χρόνια. «Παγώ-
νουν», αναστέλλονται οι πληρωµές των φόρων προς το ελληνικό
δηµόσιο; Ασφαλώς και όχι. Θα κρατήσετε την ίδια πολιτική και τις
ίδιες διατάξεις που αφορούν τα τεκµήρια διαβίωσης. 

Δεν κάνετε κάτι διαφορετικό εδώ, προκειµένου να πει ο καθέ-
νας «Θέλω να ελεγχθώ και θα ξέρω ότι σε τρεις - τέσσερις µήνες
θα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία». Πείτε µας, κάνετε κάτι δια-
φορετικό; Γιατί κοροϊδεύετε τους ελεύθερους επαγγελµατίες και
τους αυτοαπασχολούµενους ότι θα έχουν δικαίωµα να αποδεί-
ξουν το ύψος του εισοδήµατός τους; Και γιατί δεν το κάνετε
εσείς; Ποιος θα το αποδείξει, ο φορολογούµενος; Εσείς πρέπει
να ελέγξετε αυτόν και να δείτε αν φοροδιαφεύγει ή όχι. 

Έχετε όλα τα µέσα, σας το είπαµε και στην επιτροπή, το my-
DATA, ταµειακές µηχανές, τα POS θα συνδεθούν µε το Υπουργείο
Οικονοµικών, τα µέσα διαβίωσης του καθενός. Το Υπουργείο Οι-
κονοµικών παντού µπορεί να έχει πρόσβαση, πώς διαβιώνει το
κάθε νοικοκυριό, ο καθένας από εµάς. Γιατί δεν µπαίνετε σε αυτή
τη διαδικασία ελέγχου κι έρχεστε και ζητάτε κεφαλιάτικο φόρο
από όλους, από αυτούς που µπορούν και από αυτούς που δεν
µπορούν;

Και να σας πω και κάτι, κύριε Υπουργέ. Αυτοί που φοροδια-

φεύγουν δεν θα έχουν καµµία αντίρρηση, δεν έχουν και κανένα
πρόβληµα να δώσουν τα 1.444 ευρώ. Κανένα. Ουσιαστικά µιλάµε
για µια αυτοπεραίωση από το παρελθόν. Αυτοί όµως που δεν τα
έχουν θα βάλουν λουκέτο στην επιχείρησή τους. Αυτοί που δεν
τα έχουν εισπράξει αυτά τα χρήµατα θα βάλουν λουκέτο στην
επιχείρησή τους. Και το ζήτηµα είναι µια κοινωνία, µια πολιτεία
σοβαρή και ένα κράτος σοβαρό πώς αντιµετωπίζει τον φορολο-
γούµενο, τον αδύναµο φορολογούµενο. 

Κύριε Υπουργέ, µεταξύ άλλων διατάξεων, γιατί σας είπα για
τα διυλιστήρια, σας είπα και για τους παρόχους ενέργειας που
ακόµη δεν έχετε εισπράξει ούτε 1 ευρώ, βλέπουµε στο άρθρο 7
του νοµοσχεδίου, για παράδειγµα, ότι οι παραβάσεις έκδοσης
αποδείξεων από 500 ευρώ για κάθε παράβαση γίνεται 500 ευρώ
για κάθε έλεγχο. Τι υποκρύπτει αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γαβρήλο, κλεί-
στε σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ότι κάποιους θέλετε να εξυπηρετήσετε, ακόµη και τους ελέγ-

χους που βρίσκονται σε εξέλιξη. Στο άρθρο 49 και στο άρθρο 50
τι λέει το νοµοσχέδιο; Φωτογραφικές διατάξεις για µειώσεις
φόρων και προστίµων της τάξεως των 43 εκατοµµυρίων ευρώ
για µεγάλες και πολύ µεγάλες επιχειρήσεις και για τα µερίσµατα,
τη φορολόγηση των µετόχων και για τη συγκέντρωση κεφαλαίου.
Μειώσεις φόρων για τους µεγάλους µόνο και ο κόσµος έξω υπο-
φέρει. 

Έχετε να µας πείτε κάτι γι’ αυτές τις τρεις διατάξεις, άρθρο 7,
άρθρο 49 και άρθρο 50; Τι εξυπηρετούν; Ποιους εξυπηρετούν,
όταν όλος ο κόσµος βρίσκεται στον δρόµο γι’ αυτό το νοµοσχέ-
διο;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ενώ έχετε κάνει την αγορά
εργασίας πραγµατικά µια ζούγκλα, έχετε δηµιουργήσει τόσα
προβλήµατα στον κόσµο της εργασίας –της µισθωτής εργασίας
εννοώ-, δηµιουργείτε σήµερα και στους επαγγελµατίες τα ίδια
προβλήµατα. Και δεν το κάνετε για να αντιµετωπίσετε τη φορο-
διαφυγή, το κάνετε γιατί η έκθεση Πισσαρίδη σας λέει ότι δεν
µπορεί η οικονοµία κατά την προσέγγισή του -νεοφιλελεύθερα
προτάγµατα και προσεγγίσεις- µε 19,9% αυτοαπασχολουµένων,
χωρίς να απασχολούν και προσωπικό, να είναι ανταγωνιστικοί. 

Αυτό το ποσοστό θέλετε να µειώσετε και θέλετε να βάλετε
λουκέτο στις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις προς όφελος των
µεγάλων, που τελικά αποδείχθηκε ότι δηµιουργούν και καρτέλ
εις βάρος της κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βάλτε τελεία, κύριε
Γαβρήλο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Αλλάξτε πολιτικές. Νοµίζω ότι έξι
µήνες µετά την ανάληψη της δεύτερης θητείας σας έχει αποκα-
λυφθεί στον ελληνικό λαό και η κρυφή σας ατζέντα και οι αντι-
λαϊκές σας πολιτικές και είναι ανάγκη ο κόσµος να βγει να
αντιδράσει στον δρόµο. 

Εµείς εδώ από τη Βουλή µε όλα τα µέσα κοινοβουλευτικού
ελέγχου θα αντιµετωπίσουµε αυτές τις πολιτικές σας και ετοιµα-
ζόµαστε ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε µια σοβαρή, εναλλα-
κτική προγραµµατική πρόταση για τη χώρα και µε ένα αφήγηµα
που θα δίνει προοπτική στην ελληνική κοινωνία και στον ελληνικό
λαό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλητών. 
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στυλιανός Πέτσας

ζητεί ολιγοήµερη άδεια για το εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία, προβάλλετε αντιρρήσεις συνταγµατικότητας και ζητάτε
να αποφανθεί η Βουλή. Θα εφαρµόσουµε, λοιπόν, την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 100 του Κανονισµού της Βουλής. 

Περίπου ενενήντα συνάδελφοι Βουλευτές έχουν εγγραφεί
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στον κατάλογο οµιλητών. Εποµένως θα πρέπει να τηρηθούν οι
χρόνοι και θα πω τώρα τη διαδικασία.

Δικαίωµα έχουν να µιλήσουν από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία ως λέγων ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος
και ως αντιλέγων από την πλευρά της Πλειοψηφίας, της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Θάνος Πλεύρης, οι Πρόεδροι των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων ή οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι αρ-
µόδιοι Υπουργοί και όλοι όσοι ήδη έχουν δηλώσει εκ των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων ότι θα πάρουν τον λόγο. 

Εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής ο κ. Δουδωνής,
εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Νίκος Κα-
ραθανασόπουλος -σας ευχόµαστε χρόνια πολλά για την ονοµα-
στική της εορτή και για να µην τους ονοµάσω όλους, γιατί είστε
πολλοί που βλέπω, να πω χρόνια πολλά σε όλους τους εορτά-
ζοντες σήµερα και προφανώς και στον πρώην Πρόεδρο της Βου-
λής τον κ. Βούτση που τιµά σήµερα µε την παρουσία του το
Κοινοβούλιο, όπως το έκανε πάντα- από την Ελληνική Λύση ο κ.
Χήτας από τους Σπαρτιάτες ο κ. Δηµητριάδης, από τη Νίκη ο κ.
Βορύλλας, από την Πλεύση Ελευθερίας η Πρόεδρος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου και από τη Νέα Αρι-
στερά ο κ. Δηµήτρης Τζανακόπουλος. 

Όλοι όσοι ανέφερα έχουν το δικαίωµα του λόγου για πέντε
λεπτά. Και επειδή είπα ότι έχουµε ενενήντα συναδέλφους να µι-
λήσουν και επειδή -εγώ θα το λέω πάντα γιατί είµαι και παλιός-
πρέπει να υπερασπιζόµαστε και τον λόγο του Βουλευτού, γιατί
αυτός ο χώρος είναι το Βουλευτήριο, είναι το βήµα των Βουλευ-
τών κυρίως, δεν είναι µόνο των Υπουργών, των Αρχηγών και των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, παράκληση θερµή για την κατά
το δυνατό προσέγγιση στον χρόνο, έτσι ώστε να µπορούν οι πάν-
τες να έχουν το δικαίωµα οµιλίας, για να µην φτάσουµε να µιλάει
κάποιος τα µεσάνυχτα, στις 3.00’ το πρωί, ή εν πάση περιπτώσει
πρωί πρωί την επόµενη µέρα. 

Λοιπόν και ξεκινάµε, για να µην παίρνω εγώ χρόνο µε όσα λέω,
και δίνω το λόγο στον λέγοντα εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, τον κ. Θεόφιλο Ξαν-
θόπουλο, για πέντε λεπτά. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνω αφορµή από την αποστροφή του λόγου σας σχετικά

µε τις συνθήκες που επικρατούν στο Κοινοβούλιο. Είµαστε πλέον
εννέα Κοινοβουλευτικές Οµάδες, είναι τεράστιος αριθµός, εννέα
επικεφαλής, εννέα κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι και πραγµατικά
παρατηρήθηκε το φαινόµενο πριν από δυο - τρεις µέρες να ξεκι-
νήσει ο κατάλογος των οµιλητών στις 15.00’ ή 16.00’. 

Θα έλεγα λοιπόν ως Βουλευτής ότι στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων πρέπει να αποφασίσετε να τηρούνται οι χρόνοι που προ-
βλέπει ο Κανονισµός, γιατί αυτό είναι επ’ ωφελεία των
Βουλευτών και όπως είπατε, εδώ είναι Βουλευτήριο και δεν είναι
αρχηγείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σβήνω τον χρόνο γι’
αυτά. Σας ευχαριστώ για την επισήµανση. Είναι πράγµατι σωστή.
Εγώ θα τη λέω πάντα και τυχαίνει πολλά γερµανικά τέτοια νού-
µερα να τα κάνω εγώ. Εν πάση περιπτώσει, και µε διευκολύνετε,
αλλά κυρίως, διευκολύνετε τους Βουλευτές.

Έσβησα τον χρόνο γιατί έθεσε ένα διαδικαστικό θέµα, το
οποίο είναι για το γενικότερο συµφέρον των Βουλευτών, γιατί
όλοι θέλουν να ακούγονται, όλοι θέλουν να ακούγονται κάποιες
λογικές ώρες, όλοι θέλουν να φαίνονται στις εκλογικές τους πε-
ριφέρειες, γιατί έτσι πρέπει και έτσι είναι το κοινοβουλευτικά και
πολιτικά ορθό.

Κύριε Ξανθόπουλε, ολοκληρώσατε αυτήν την παρατήρηση και
τώρα ξεκινά ο χρόνος για την τοποθέτησή σας ως λέγοντος.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Υποβάλλουµε ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας σύµφωνα µε το άρθρο 100 του Κανονισµού της
Βουλής, κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά κυρίως το άρθρο 15 του
συζητούµενου νοµοσχεδίου, µε το οποίο εισάγεται ένα νέο σύ-
στηµα τεκµαρτού προσδιορισµού του ελάχιστου εισοδήµατος
από επιχειρηµατική δραστηριότητα. Εξαιρούνται βεβαίως οι
αγροτικές δραστηριότητες. 

Ο υπολογισµός αυτός αφορά τα φυσικά πρόσωπα, µε τις εξαι-
ρέσεις που προβλέπει το άρθρο. Το εισόδηµα αυτό συναρτάται
προς το ετήσιο ποσό του νοµοθετηµένου µεικτού κατώτατου µι-

σθού ή προς το ποσό που αντιστοιχεί στις µεικτές αποδοχές του
υψηλότερα αµειβόµενου υπαλλήλου που απασχολείται από το
υπόχρεο φυσικό πρόσωπο έως και 30.000 ευρώ. Το ποσό αυτό
προσαυξάνεται, σύµφωνα µε τις πρόνοιες που λέει η συγκεκρι-
µένη διάταξη.

Έχουµε την άποψη ότι η προτεινόµενη διάταξη του άρθρου 15
αντίκειται στο άρθρο 4 παράγραφοι 1 και 5 του Συντάγµατος,
δηλαδή στην αρχή της ισότητας, εν όψει όχι µόνο της ουσιώδους
διαφοράς των συνθηκών απασχολήσεως των εν λόγω δύο κατη-
γοριών προσώπων, αλλά κυρίως λόγω της ριζικής σε συνταγµα-
τικό επίπεδο διαφοράς του νοµικού καθεστώτος, υπό το οποίο
οι µισθωτοί παρέχουν τις υπηρεσίες τους σε σχέση προς τους
µη µισθωτούς και δη τους αυτοαπασχολούµενους. 

Αντλώ από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής τα σχετικά
χωρία για να καταδείξω ότι δεν πρόκειται για µια «ιδιοτελή» πο-
λιτικά προσέγγιση που κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά στηριζόµαστε στον
επίσηµο βοηθό της νοµοθετικής λειτουργίας της Βουλής, που
είναι η Επιστηµονική Επιτροπή: Οι µισθωτοί και οι µη µισθωτοί
λοιπόν τελούν υπό ουσιωδώς διαφορετικές συνθήκες απασχο-
λήσεως και παραγωγής του εισοδήµατος. 

Πράγµατι, κατά τα δεδοµένα της κοινής πείρας τα έσοδα των
µισθωτών χαρακτηρίζονται από σταθερότητα, καθώς προέρχον-
ται κατά τεκµήριο από έναν εργοδότη και καταβάλλονται περιο-
δικώς σε όλη τη διάρκεια του χρόνου, σε αντίθεση µε τους µη
µισθωτούς, των οποίων τα έσοδα συναρτώνται από πλήθος πα-
ραγόντων χωρίς να προσδιορίζεται ο ελάχιστος κατώτατος µι-
σθός ή οι αποδοχές του υψηλότερα απασχολούµενου
υπαλλήλου. Εποµένως, δεν είναι ποτέ σταθερά τα έσοδα αυτά
και βεβαίως δεν είναι και ποτέ και οι σταθερές που βαρύνουν
τους αυτοαπασχολούµενους. τους ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Άρα το εισόδηµα, λοιπόν, κατ’ αρχάς είναι διαρκώς µεταβαλ-
λόµενο και δεν συναρτάται µε τους παράγοντες που διαµορφώ-
νουν το ύψος του νοµοθετηµένου κατώτατου µισθού, όπως
επικαλείται η διάταξη του άρθρου 15, ή του µισθού του υψηλό-
τερα αµειβόµενου απασχολούµενου υπαλλήλου, ενώ -και εδώ
θέλω να το ακούσει η Εθνική Αντιπροσωπεία- τίποτα δεν απο-
κλείει να είναι και αρνητικό, δηλαδή να παρουσιάζουν ζηµίες οι
αυτοαπασχολούµενοι, κυρίως στους τοµείς της βιοτεχνίας και
του εµπορίου, ενδεχόµενο που αναγνωρίζει και ο φορολογικός
νοµοθέτης. 

Εποµένως η επίκληση των διδαγµάτων της κοινής πείρας για
τη συναγωγή τεκµηρίου ως προς το ύψος του ελάχιστου καθα-
ρού εισοδήµατος από επιχειρηµατική δραστηριότητα που απο-
κτάει ένα φυσικό πρόσωπο βάσει του νοµοθετηµένου κατώτατου
µισθού ή πολύ περισσότερο των αποδοχών του υψηλότερα αµει-
βόµενου απασχολούµενου υπαλλήλου προσκρούει στην αρχή
της ισότητας του άρθρου 4 παράγραφοι 1 και 5 του Συντάγµα-
τος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε, σας ευχαριστώ και για τη συνέπεια όχι µόνο στον χρόνο,
για την εξοικονόµηση χρόνου. 

Τον λόγο τώρα έχει ως αντιλέγων εκ µέρους της Πλειοψηφίας,
της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Θάνος Πλεύρης για πέντε λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ έχουν υποβάλει ένσταση αντισυν-

ταγµατικότητας για το άρθρο 15, που συνδέεται µε το τεκµήριο
στους ελεύθερους επαγγελµατίες, έχοντας να κάνει µε τον κα-
τώτατο µισθό και µε τον µισθό του υπαλλήλου τον οποίον απα-
σχολούν. 

Διαχρονικά και µε σειρά αποφάσεών του το Συµβούλιο της
Επικρατείας έχει κρίνει ότι επί της αρχής τα τεκµήρια είναι συν-
ταγµατικά, αρκεί να πληρούν δύο βασικούς παράγοντες, δηλαδή
να λαµβάνουν υπ’ όψιν τα διδάγµατα της κοινής πείρας, και δεύ-
τερον το τεκµήριο αυτό να είναι µαχητό, να έχει δηλαδή τη δυ-
νατότητα ο φορολογούµενος να µπορέσει να αποδείξει αν
βρίσκεται σε διαφορετικό πλαίσιο και να φορολογηθεί µε βάση
τα πραγµατικά του εισοδήµατα. 

Έχει µεγάλο ενδιαφέρον, γιατί και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ
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αλλά και ο λέγων από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ δεν µας είπαν από
πού, κατά βάση, προήλθαν και αυτές οι αποφάσεις. Ο εισηγητής
του ΣΥΡΙΖΑ αναφέρθηκε σε κάποιον που πολιτευόταν -προφανώς
εννοεί τον κ. Κατρούγκαλο- ο δε κ. Ξανθόπουλος διάβασε µε µε-
γάλο ενδιαφέρον την επιστηµονική θέση του Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου της Βουλής. 

Έχει να κάνει µε δύο αποφάσεις, τη 1880 και τη 1889 του 2019,
όπου κρίθηκε -και πολύ σωστά- αντισυνταγµατικός ο νόµος που
εσείς ψηφίσατε. Δεν ήταν κάποιου πολιτευτή σας. Ήταν υπουρ-
γού σας, που τον ψηφίσατε εδώ πέρα όλη η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Διότι δεν λάµβανε καθόλου υπ’ όψιν αυτό το
οποίο διαβάσατε από την Επιστηµονική Επιτροπή, ότι η δραστη-
ριότητα του ελεύθερου επαγγελµατία εξαρτάται από διαφορετι-
κούς παράγοντες και υπό αυτή την έννοια δεν θα µπορεί να µπει
µε την έννοια τεκµηρίου στην ίδια ακριβώς κατάσταση µε τον µι-
σθωτό.

Ερχόµαστε στις συγκεκριµένες διατάξεις, τις οποίες φέρνει ο
αξιότιµος κύριος Υπουργός. Οι συγκεκριµένες διατάξεις πρέπει
να δούµε εάν λαµβάνουν υπ’ όψιν τα διδάγµατα της κοινής πεί-
ρας πρώτον και άρα απαντούν σε µία από τις δύο απαιτήσεις που
έχει θέσει η ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας µε την
1889 του 2019, και δεύτερον αν το τεκµήριο το συγκεκριµένο
είναι απόλυτο, όπως ουσιαστικά ήταν στον νόµο Κατρούγκαλου,
ή εάν συνδέεται µε τη δυνατότητα του φορολογουµένου να το
προσβάλει. 

Ως προς τα διδάγµατα της κοινής πείρας, εσείς οι ίδιοι, κύριοι
συνάδελφοι, αναφερθήκατε στο ότι υπάρχουν µια σειρά από εξαι-
ρέσεις, που αναφέρονται στον ίδιο τον νόµο. Διότι ακριβώς ο νο-
µοθέτης έρχεται εδώ πέρα και βλέπει µια σειρά από εξαιρέσεις
που είναι εκτός των διδαγµάτων της κοινής πείρας και παραµένει
µόνο στον βασικό κορµό, που έχει να κάνει µε το ότι κάποιος ο
οποίος έχει µια δραστηριότητα και για πολλά έτη την ασκεί θα βρί-
σκεται στο επίπεδο του κατώτατου µισθού ή εάν απασχολεί υπαλ-
λήλους, τότε προφανώς τα χρήµατα τα οποία µπορεί να έχει ως
εισόδηµα είναι µεγαλύτερα του υπαλλήλου, βάζοντας και το αντί-
στοιχο υψηλότερο σηµείο στο οποίο µπορεί να πάει. 

Βάζοντας, λοιπόν, και µια σειρά από εξαιρέσεις δείχνει ακριβώς
ότι η συγκεκριµένη ρύθµιση που έρχεται, στο νοµικό επίπεδο,
εκτιµά τις συνθήκες της κοινής πείρας και δεν έρχεται να ορίσει
µια οριζόντια ρύθµιση. Εποµένως το κοµµάτι των διδαγµάτων της
κοινής πείρας το ικανοποιεί η συγκεκριµένη διάταξη και δεν πάσχει
αντισυνταγµατικότητας. 

Το δεύτερο σκέλος έχει να κάνει µε αυτό, αν θέλετε, που είναι
και η µεγαλύτερη συζήτηση, που έχει αναπτυχθεί αναφορικώς µε
το τεκµήριο. Εάν ήταν ένας οριζόντιος φόρος, όπως εσείς λέτε,
τότε προφανώς θα υπήρχε θέµα συνταγµατικότητας, γιατί δεν
µπορούµε να έχουµε έναν απόλυτο οριζόντιο φόρο ως αντικειµε-
νικό κριτήριο χωρίς δυνατότητα προσβολής. Αφ’ ενός στο ίδιο µα-
χητό τεκµήριο υπάρχουν απευθείας µια σειρά από εξαιρέσεις, που
αν υπάγεται ο φορολογούµενος έχει τη δυνατότητα να τις επικα-
λεστεί και να φορολογηθεί µε το εισόδηµα το οποίο έχει. Είναι
συγκεκριµένες περιπτώσεις, που αναφέρονται µέσα στον ίδιο τον
νόµο. 

Αλλά παράλληλα υπάρχει και µια γενική αρχή, η δυνατότητα του
οποιουδήποτε διαφωνεί µε το τεκµήριο και θεωρεί ότι τα εισοδή-
µατα τα οποία έχει το συγκεκριµένο έτος είναι λιγότερα του τεκ-
µηρίου, να ζητήσει τον έλεγχο. Σε αυτή την περίπτωση, και µε την
υλοποίηση του ελέγχου, θα πληρώσει το ποσό το οποίο του ανα-
λογεί βάσει αυτού που θα ορίσει ο έλεγχος και όχι βάσει του τεκ-
µηρίου. 

Υπό αυτή λοιπόν την έννοια, αξιότιµε κύριε Πρόεδρε και κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, και ο δεύτερος όρος που θέτει στις δύο
αποφάσεις του, τη 1880 και τη 1889 του 2019, το Συµβούλιο της
Επικρατείας πληρούνται και η συγκεκριµένη διάταξη δεν πάσχει
αντισυνταγµατικότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα εδώ πέρα είναι πολιτικό.
Ας φύγουµε από το κοµµάτι της συνταγµατικότητας ή µη συνταγ-
µατικότητας. Έχει λάβει υπ’ όψιν της η διάταξη ότι υπάρχουν συν-
θήκες και νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας και θα
πρέπει να είναι η διάταξη προσαρµοσµένη σε αυτή τη νοµολογία
και περισσότερο η κουβέντα που πρέπει να αναπτυχθεί εδώ είναι

το πολιτικό σκέλος.
Στο πολιτικό σκέλος προφανώς -και φαντάζοµαι θα αναπτυχθεί

στην πορεία- θα υπάρξουν και επιχειρήµατα για το ορθόν της διά-
ταξης, θα υπάρξουν και επιχειρήµατα τα οποία ακούµε και θα έρ-
χονται να λένε ότι η διάταξη η συγκεκριµένη σφάλλει. Ο ίδιος ο
κύριος Υπουργός, από την πρώτη στιγµή, στη συγκεκριµένη διά-
ταξη έχει προβεί σε τροποποιήσεις, λαµβάνοντας ακριβώς υπ’
όψιν τη συζήτηση που έχει επακολουθήσει. 

Άρα το κοµµάτι έχει να κάνει µε την πολιτική αντιπαράθεση. Δεν
έχει να κάνει µε παραβίαση του Συντάγµατος. Γι’ αυτόν τον λόγο
καλώ τις κυρίες και κυρίους Βουλευτές να καταψηφίσουν την έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας που θέτει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Πλεύρη για την ακρίβεια του χρόνου.
Πρώτα θα ολοκληρωθούν οι τοποθετήσεις όλων των κοµµάτων.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής ο
κ. Παναγιώτης Δουδωνής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατά την εκτίµησή µας η διάταξη πάσχει πολλαπλώς αντισυν-

ταγµατικότητας και αυτό αφορά όχι µόνο στα άρθρα 4 παράγρα-
φοι 1 και 5 αλλά και στο άρθρο 5 παράγραφος 1 του Συντάγµατος
ως προς την ελεύθερη ανάπτυξη της προσωπικότητας και της
συµµετοχής στην κοινωνική και οικονοµική ζωή της χώρας. 

Θα εξηγηθώ. Ας ξεκινήσουµε από το τι λέει η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής. Την έχω εδώ µπροστά µου. «Κατά τούτο υφί-
σταται προβληµατισµός ως προς το αν κατά τα ανωτέρω, βάσει
του προτεινόµενου τεκµηρίου, µπορεί να θεωρηθεί ότι συµβαδίζει
µε τα δεδοµένα της κοινής πείρας υπό το φως των αποφάσεων
1880 και 1889 του 2019 του Συµβουλίου της Επικρατείας.» 

Μια πρώτη παρατήρηση: Οι αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας δεν έχουν χρωµατισµό ως προς το αν µας συµφέρουν
ή όχι. Οι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας είναι απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. Κατά τούτο, να λέµε
κατά ποίου νόµου ήταν η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας και να το θεωρούµε αυτό επιχείρηµα υπέρ της κυβερνητικής
πλειοψηφίας το θεωρώ εκ του πονηρού και η εκτίµησή µας είναι
ότι είναι ένα άλλοθι για να προχωρείτε βαθύτερα στην αντισυν-
ταγµατικότητα. 

Πάµε όµως τώρα στην έννοια των διαταγµάτων της κοινής πεί-
ρας. Τι λέµε; Λέµε ότι πράγµατι υπάρχει µια ουσιώδης διαφορά
µισθωτών και ελεύθερων επαγγελµατιών και αυτή συναρτάται
προς τη σταθερότητα του µισθού, όπως σωστά ελέχθη, και ως
προς µία άλλη σειρά παραµέτρων. Αυτό δεν το λέει µόνο το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, το λένε και τα ευρωπαϊκά δικαστήρια,
το λέει και το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σε σχέση µε αυτή την ουσιώδη διαφορά, όταν πάει να προσ-
διοριστεί το ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, πρέπει όχι απλώς να γίνεται επίκληση απλή, αν
θέλετε, της έννοιας των διδαγµάτων της κοινής πείρας, αλλά
πρέπει η επίκληση αυτή να είναι ουσιώδης και να συνοδεύεται
από εµπειρικά δεδοµένα. Ξέρετε, η νοµική επιστήµη στρέφεται
προς την έννοια των εµπειρικών δεδοµένων για τη στήριξη βασι-
κών θέσεων. 

Εδώ πέρα έχουµε το εξής οξύµωρο στον νόµο. Στη µεν διά-
ταξη του άρθρου 15 δεν γίνεται καµµία, ούτε απλή, επίκληση των
εµπειρικών δεδοµένων, η οποία και η απλή αυτή επίκληση χωρίς
την παράταξη και την παράσταση και την αναφορά συγκεκριµέ-
νων δεδοµένων δεν έχει να κάνει µε τη συνταγµατικότητα. Δη-
λαδή, να το πούµε αλλιώς, η έννοια των διδαγµάτων της κοινής
πείρας και να γίνεται επίκληση της απλώς δεν οδηγεί αυτό σε
συνταγµατικότητα, αλλά πρέπει να παρατίθενται εµπειρικά δε-
δοµένα. Εδώ πέρα δεν έχουµε καν επίκληση των διδαγµάτων της
κοινής πείρας, ούτε στη διάταξη ούτε στην αιτιολογική. Και πού
έχουµε µόνο επίκληση των διδαγµάτων της κοινής πείρας; Σε
απάντηση σε ένα σχόλιο στη διαβούλευση.

Όπως αντιλαµβάνεστε, δεν έχετε κάνει καµµία προεργασία για
να αποδείξετε αυτό το οποίο θέλετε να αποδείξετε. Άρα ούτε εµ-
πειρικά δεδοµένα έχουµε ούτε καν απλή επίκληση των διδαγµά-
των της κοινής πείρας έχουµε, για να στηρίξετε τη θέση σας.
Είναι εντελώς έωλη. 
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Πάµε όµως τώρα στην ισότητα συµµετοχής στα φορολογικά
βάρη, στο άρθρο 4 παράγραφος 5. Για να σκεφτούµε κάτι: Με
τον τρόπο µε τον οποίο έχει τεθεί η ρύθµιση κάποιος ο οποίος
φοροδιαφεύγει, κάποιος δηλαδή ο οποίος βγάζει 70-80.000 και
καλύπτεται από το ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα, είναι µια χαρά.
Πληρώνει το ελάχιστο τεκµαρτό και καθαρίζει. Κάποιος ο οποίος
δεν φοροδιαφεύγει και δεν βγάζει τα 10.900 -θα επανέλθω, κύριε
Υπουργέ- τι έχει; Έχει να πληρώσει έναν φόρο, ο οποίος δεν αν-
τιστοιχεί στο πραγµατικό του εισόδηµα. 

Και λέτε, «µαχητό το τεκµήριο». Τι σηµαίνει µαχητό τεκµήριο;
Μαχητό τεκµήριο ξέρουµε γενικότερα τι σηµαίνει κατά τη νοµο-
λογία: φυλακή, εξωτερικό, ασθένεια. Και λέτε επιπλέον, «Όχι, να
ελεγχθεί κατά προτεραιότητα». Να ελεγχθεί κατά προτεραιότητα
σηµαίνει -γιατί οι ελεγκτικοί µηχανισµοί φαντάζοµαι δεν είναι
άπειροι- ότι θα ελέγχονται κατά προτεραιότητα αυτοί οι οποίοι
το ζητούν, γιατί δεν βγάζουν τα 10.900 ή εν πάση περιπτώσει το
ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα, και αφού θα λέγονται αυτοί οι
οποίοι δεν τα βγάζουν κατά προτεραιότητα και δεν φοροδιαφεύ-
γουν, δεν θα ελέγχονται κατά προτεραιότητα αυτοί οι οποίοι φο-
ροδιαφεύγουν και κατά τούτο δεν έχουν κανένα λόγο να
αµφισβητήσουν το ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα. 

Συνεπώς, τους κάνετε περαίωση. Περαίωση τους κάνετε µε
1.400 ευρώ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Άρα καµµία ισότητα
συµµετοχής στα φορολογικά βάρη. Σκανδαλώδης εύνοια προς
αυτούς οι οποίοι φοροδιαφεύγουν.

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, και θα είµαι συνεπής.
Πάµε τώρα στην ουσία της υπόθεσης και στο άρθρο 5. Με το

να βάζετε ένα τεκµήριο το οποίο δεν αντιστοιχεί στο πραγµατικό
εισόδηµα και να ελέγχετε κατά προτεραιότητα αυτούς οι οποίοι
δεν φοροδιαφεύγουν και όχι αυτούς οι οποίοι φοροδιαφεύγουν,
πού καταλήγετε; Καταλήγετε σε αυτό που είναι ο βαθύτερος
σκοπός σας, συνεπείς προς την ιδεολογία του νεοφιλελευθερι-
σµού. Καταλήγετε στο να θέτετε εκτός αγοράς τους µικρούς,
τους φτωχούς, τους µικροµεσαίους. 

Και ιδού η απόδειξη, ο κ. Χάρης Θεοχάρης, στον «Οικονοµικό
Ταχυδρόµο». Κύριε Θεοχάρη, εσείς τα έχετε πει αυτά. Είναι και
τίτλος. «Θέλουµε να στραφούµε σε πιο οργανωµένες εταιρικές
µορφές από τις ατοµικές επιχειρήσεις». Σας ενοχλούν οι µικρο-
µεσαίοι. Σας ενοχλούν και θέλετε να τους κλείσετε. Δεν είναι φο-
ρολογικοί οι λόγοι του νοµοσχεδίου σας. Η φορολογική του
αντισυνταγµατικότητα εξυπηρετεί την αντισυνταγµατικότητα σε
σχέση µε τη συµµετοχή της οικονοµικής ζωής της χώρας. Και η
βαθύτερη αντισυνταγµατικότητά του έγκειται στην αντίθεση
προς το άρθρο 5 παράγραφος 1. Θέλετε να κλείσετε τους µι-
κρούς, να τους κάνετε είτε άνεργους είτε χαµηλά αµειβόµενους
µισθωτούς, και κατά τούτο να αναδιατάξετε την αγορά προς
όφελος των µεγάλων συµφερόντων, που µε συνέπεια υπηρε-
τείτε. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Δουδωνή. 
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Νίκος Καραθανα-
σόπουλος για πέντε λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Το Σύνταγµα και οι εκάστοτε ερµηνείες του γίνονται κατά το
δοκούν. Ποιο είναι το κριτήριο; Το πώς κάθε φορά το Σύνταγµα
θα το προσαρµόζετε στην ικανοποίηση των αναγκών των επιχει-
ρηµατικών οµίλων και της άρχουσας τάξης. Γι’ αυτό άλλωστε
υπάρχει και αυτή η εναλλαγή των ρόλων. Σήµερα που ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι Αντιπολίτευση καταθέτει αιτήσεις αντισυνταγµατικότητας
προς την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Όταν η Νέα Δηµο-
κρατία ήταν αντιπολίτευση κατέθετε αιτήσεις αντισυνταγµατικό-
τητας προς την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Κριτήριό σας λοιπόν είναι κάθε φορά η ερµηνεία του Συντάγ-
µατος µε βάση την ικανοποίηση των εκάστοτε αναγκών, συµφε-

ρόντων αλλά και σχεδιασµών της άρχουσας τάξης. Μόνο στα
λόγια βρίσκεται στο Σύνταγµα η προστασία των λαϊκών αναγκών
και των δικαιωµάτων τους. Είναι κενές περιεχοµένου οι διακηρύ-
ξεις περί ισότητας ή και άλλες εύηχες διακηρύξεις, οι οποίες
είναι χωρίς αντίκρισµα όταν αφορούν ανάγκες και δικαιώµατα
του λαού, ενώ, αντίθετα, η προστασία της καπιταλιστικής ιδιο-
κτησίας αποτελεί και το ιερό δισκοπότηρο του Συντάγµατος και
στη βάση αυτών των συγκεκριµένων αναγκών προσαρµόζεται
κάθε φορά το Σύνταγµα. 

Κριτήριο λοιπόν για το ΚΚΕ είναι η αντισυνταγµατικότητα των
εκάστοτε διατάξεων που συζητάµε και οι επιπτώσεις τους στα
λαϊκά στρώµατα. Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και για το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο ζητάµε να αποσυρθεί. Διότι είναι βαθύτατα αν-
τιλαϊκό απέναντι στις ανάγκες ιδιαίτερα των
αυτοαπασχολούµενων και των επαγγελµατιών, µε τη νέα φορο-
επιδροµή που εξαπολύει απέναντί τους. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο η στάση µας είναι ξεκάθαρη. Ζητάµε συνολικά να αποσυρ-
θεί το νοµοσχέδιο και δεν επικεντρωνόµαστε απλά και µόνο σε
κάποια άρθρα. 

Άλλωστε Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, και από κυβερ-
νητικές θέσεις αλλά και όχι µόνο, έχουν δώσει εξετάσεις στην
εφαρµογή µιας σειράς µεθόδων, εργαλείων αλλά και µέτρων,
που επιταχύνουν τη διαρκή φοροεπιδροµή απέναντι στα λαϊκά
στρώµατα, στους εργαζόµενους, στους συνταξιούχους, στους
αυτοαπασχολούµενους, επαγγελµατίες, εµπόρους και στους βιο-
παλαιστές αγρότες και κτηνοτρόφους. 

Από αυτή την άποψη -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- το ΚΚΕ
ψηφίζει υπέρ της συγκεκριµένης πρότασης, αλλά µε κριτήριο την
αντιλαϊκότητά της και όχι την αντισυνταγµατικότητά της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Κα-
ραθανασόπουλο.

Τον λόγο τώρα εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ελληνικής Λύσης έχει ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας για πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε, συγκράτησα αυτό που είπατε στο ξεκίνηµα της διαδι-

κασίας, εσείς κύριε Πρόεδρε, ότι καλείται η Βουλή να αποφασί-
σει για τη συνταγµατικότητα ή όχι του συγκεκριµένου νόµου. 

Ακούσαµε, πραγµατικά µε εντύπωση, τον κ. Πλεύρη να λέει -
επειδή ήταν σήµερα ο αντιλέγων, όχι τίποτε άλλο- ότι, εµείς κρί-
νουµε ότι δεν είναι αντισυνταγµατικός ο νόµος. Μάλιστα! 

Κύριε Πρόεδρε, ποιος είναι ο κ. Πλεύρης, ο κ. Χήτας, ο κ.
Μπούρας, ο οποιοσδήποτε εδώ, που θα κρίνει εάν ένας νόµος
είναι συνταγµατικός ή δεν είναι συνταγµατικός; Είναι δουλειά της
Βουλής αυτό; Έχετε µετατρέψει τη Βουλή σε δικαστικό µέγαρο.
Προσπαθείτε µε δικούς σας τρόπους δικολαβίστικους να αλλά-
ξετε το νόηµα των λέξεων και την ουσία των νόµων, όπως εσάς
σας συµφέρει. 

Τι έπρεπε να έχουµε, κύριε Πρόεδρε, που το έχουµε πει χιλιά-
δες φορές; Συνταγµατικό δικαστήριο! Δεν είναι δουλειά, λοιπόν,
ούτε του Πλεύρη, ούτε του Χήτα, ούτε του Μπούρα, ούτε κανε-
νός να κρίνει αν ένας νόµος είναι συνταγµατικός ή όχι. Γιατί, λοι-
πόν, η Ελλάδα είναι η µοναδική χώρα που δεν έχει συνταγµατικό
δικαστήριο; Πείτε µου εσείς.

Επίσης, είναι και κάτι άλλο, το οποίο το έχουµε πει πάρα πολ-
λές φορές. Έχουµε ένα Σύνταγµα το οποίο το έχετε διαµορφώ-
σει, όπως θέλετε εσείς. Γιατί σε εκατόν είκοσι άρθρα του
Συντάγµατος, λέει «ως ορίζει ο νόµος». Δηλαδή, δε πάει να λέει
το Σύνταγµα, έρχεται ο νόµος και αλλάζει αυτό που λέει το Σύν-
ταγµα, γιατί έτσι ορίζει ο νόµος. Σε διακόσια σηµεία, λοιπόν, επα-
φίεται το «ως ορίζει ο νόµος». Άρα, κάνετε ό,τι θέλετε εσείς. 

Τώρα, το προσβαλλόµενο άρθρο προφανέστατα κι έρχεται σε
αντίθεση τόσο µε το άρθρο 4 του Συντάγµατος όσο και κυρίως
µε την παράγραφο 5. Τι λέει η παράγραφος 5; Οι Έλληνες συ-
νεισφέρουν χωρίς διακρίσεις στα δηµόσια βάρη ανάλογα µε τις
δυνάµεις τους. Τι γίνεται εδώ; Τι γίνεται, κύριε Υπουργέ, εδώ; Το
«ανάλογα µε τις δυνάµεις τους», πάει περίπατο. Εδώ παραβιάζε-
ται, λοιπόν, κατάφωρα το Σύνταγµα, αφού το επιβαλλόµενο τεκ-
µαρτό κέρδος του ελεύθερου επαγγελµατία έρχεται σε αντίθεση
µε τις δυνάµεις του. 

Τι προτείνουµε εµείς και το προτείνουµε στο πρόγραµµά µας.
Από το 2019 µπαίνεις στο site, διαβάζεις «πρόγραµµα Ελληνικής
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Λύσης», µπαίνεις στην κατηγορία «οικονοµία» και το διαβάζεις.
Προτείνουµε τη φορολόγηση του πραγµατικού εισοδήµατος
µετά την αφαίρεση των εξόδων, για τα οποία έχει ήδη καταβλη-
θεί ο έµµεσος φόρος, ο ΦΠΑ δηλαδή. Κι αυτό όχι µόνο για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες αλλά για όλους τους Έλληνες. Θε-
ωρούµε ότι αυτό είναι το πιο δίκαιο για τους Έλληνες. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, να πληρώνει ο Έλληνας ταυτόχρονα έµ-
µεσο φόρο, άµεσο φόρο, που πολλές φορές ξεπερνά το 50% του
εισοδήµατός του. Δεν συµφέρει, όµως, κάτι τέτοιο, για τη δική
σας την Κυβέρνηση, να το εφαρµόσετε. Αυτή είναι η δίκαιη λύση,
η φορολόγηση που προτείνει η Ελληνική Λύση, γιατί έτσι θα
αναγκαστεί να πληρώσει φόρο η παρασιτική ολιγαρχία, την
οποία υπηρετείτε.

Πάµε τώρα, γιατί το πρώτο χαστούκι στο δικό σας νοµοσχέδιο,
κύριε Χατζηδάκη, ήρθε από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής, όπως σωστά αναφέρθηκε µέχρι στιγµής. Αυτά που ήδη
έχουµε πει, λοιπόν, για αντισυνταγµατική σύγκριση ανόµοιων κα-
ταστάσεων, µισθωτών και απασχολούµενων, τα επισηµαίνει εδώ
ρητώς η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Την λαµβάνετε
εσείς υπ’ όψιν σας; Όχι! Και ο Κατρούγκαλος δεν την είχε λάβει
υπ’ όψιν. Αλλά το Σ.τ.Ε. έλαβε υπ’ όψιν τη γνωµοδότηση της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Γιατί τα ίδια κάνατε και εσείς. 

Εµείς σήµερα, επειδή έχουµε αποδείξει, πάρα πολλές φορές,
στο Κοινοβούλιο ότι δεν έχουµε πολιτικά ή κοµµατικά συµπλέγ-
µατα, θα υπερψηφίσουµε την αίτηση αντισυνταγµατικότητας,
γιατί υπάρχει αντισυνταγµατικότητα. Αλλά να µην ξεχνάτε και τα
δικά σας, µην µας το παίζετε αθώες περιστερές. Τα ίδια κάνατε
και εσείς. Τα ίδια! Στραγγίξατε τον κοσµάκη κι εσείς. Του ήπιατε
το µεδούλι κι εσείς, όπως επιχειρεί να κάνει και τώρα ο Χατζη-
δάκης µε τον δικό του νόµο. Τα ίδια. Γι’ αυτό είστε ίδιοι. Να µην
τα ξεχνάτε ποτέ αυτά. 

Τι λέει, λοιπόν, η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής; Λέει το
εξής: «Υφίσταται προβληµατισµός ως προς το εάν η, κατά τα
ανωτέρω, βάση του προτεινόµενου τεκµηρίου µπορεί να θεωρη-
θεί ότι συµβαδίζει µε τα δεδοµένα της κοινής πείρας, υπό το φως
και των αποφάσεων του Σ.τ.Ε. 1880 και 1889/2019. Κρίθηκε ότι
οι µισθωτοί και οι µη µισθωτοί τελούν υπό «ουσιωδώς διαφορε-
τικές συνθήκες απασχολήσεως και παραγωγής εισοδήµατος»».

Και τι άλλο λέει: «Σε αντίθεση µε τους µισθωτούς, το εισόδηµα
των µη µισθωτών είναι διαρκώς µεταβαλλόµενο». 

Και έρχεται ο Χατζηδάκης, παίρνει ένα µεγάλο τσουβάλι, γιατί
δεν µπορεί να βρει τους φοροφυγάδες κι επειδή δεν µπορεί να
βρει αυτούς που φοροδιαφεύγουν, λέει ελάτε εδώ να σας κόψω
το κεφάλι όλων. Όλοι θα την πληρώσετε, όλοι, αφού δεν µπορώ
να βρω αυτούς που φοροδιαφεύγουν. Αυτά κάνετε. 

Για να µην πω ότι ακόµα και τις αποφάσεις του Σ.τ.Ε. τις γρά-
φετε στα πλέον πεπαλαιωµένα των υποδηµάτων σας, ό,τι κι αν
αποφασίσει το Σ.τ.Ε.. 

Θυµάµαι ότι ο πρώην Υπουργός, κ. Πέτσας -κάθεται εκεί- δή-
λωνε τον Ιούλιο του 2020 ότι δεν χρειάζεται οι συνταξιούχοι να
κάνουν προσφυγές για τα αναδροµικά τους και βγαίνει µετά
«αναδροµικά µόνο για όσους προσέφυγαν δικαστικά». Συγχαρη-
τήρια. Είναι όλα κοµµένα και ραµµένα, όπως τα θέλετε εσείς.
Ακορντεόν το Σύνταγµα για να παίζει τις µουσικές τις δικές σας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Χήτα. 

Τον λόγο εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρ-
τιατών έχει ο κ. Δηµητριάδης. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές,

εµείς θεωρούµε πως το άρθρο 15 του παρόντος νοµοσχεδίου
παραβιάζει δύο θεµελιώδεις συνταγµατικές διατάξεις. Το άρθρο
4 παράγραφος 5 που ορίζει ότι όλοι οι Έλληνες συνεισφέρουν
στα δηµόσια βάρη χωρίς διακρίσεις ανάλογα µε τις δυνάµεις
τους και το 5 παράγραφος 1 που µιλάει για την ελεύθερη ανά-
πτυξη της προσωπικότητας και τη συµµετοχή στην οικονοµική
ζωή της χώρας. 

Και εξηγούµαι, διότι αυτό το άρθρο 15 εξισώνει απαραδέκτως
τους µισθωτούς µε τους ελεύθερους επαγγελµατίες, παραβλέ-

ποντας τις ουσιώδεις διαφορές, που υπάρχουν στις συνθήκες
εργασίας των δύο αυτών κλάδων, ξεχνώντας ότι οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες πληρώνουν ΦΠΑ κι επίσης έχουν µια σειρά από
φορολογικές επιβαρύνσεις που δεν τις έχουν οι µισθωτοί, ξε-
χνώντας επίσης πως οι µισθωτοί δεν έχουν το επιχειρηµατικό
ρίσκο κι έχουν έναν σταθερό µισθό. Κι αυτά τα οποία τα λέω, δεν
τα λέω εγώ, τα λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής και το
Συµβούλιο της Επικρατείας µε δύο αποφάσεις του. 

Επίσης, να πω και το εξής: Βγαίνετε και µας λέτε ότι θα τιµω-
ρήσετε τη φοροδιαφυγή. Πώς ακριβώς το κάνετε αυτό εδώ; Ο
φοροφυγάς ξέρετε, µε το µαχητό τεκµήριο βολεύεται, τον συµ-
φέρει. Διότι ακριβώς αν βγάζει περισσότερα δεν θα τα δηλώσει,
θα βολευτεί και θα πληρώσει αυτά. Εποµένως, αδικείτε κατά-
φορα όσους βγάζουν λίγα και κυρίως βοηθάτε εµµέσως φορο-
φυγάδες, διότι αυτοί βολεύονται απ’ αυτή την κατάσταση. 

Θέλω να πω και κάτι ακόµα. Βγαίνετε και µας λέτε -και άκουσα
και τον κύριο Θεοχάρη να το λέει- πως θα πρέπει να στραφούµε
προς νέες µορφές επιχειρηµατικότητας. Άρα, λοιπόν, εµµέσως
πλην σαφώς, µας αποκάλυψε πως σκοπός του νοµοσχεδίου δεν
είναι η πάταξη φοροδιαφυγής. Αντιθέτως ποια είναι; Είναι η διά-
λυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, είναι η διάλυση ελευθέ-
ρων επαγγελµατιών και κυρίως η δηµιουργία νέων µεγάλων
επιχειρήσεων που ουσιαστικά συµφέρει τους µεγαλοκεφαλαιού-
χους και η καταστροφή των µικροµεσαίων. Αυτό παραδεχθήκατε
εµµέσως και τίποτε άλλο. Εποµένως, µην µας λέτε λοιπόν ότι πα-
τάτε τη φοροδιαφυγή. Ουσιαστικά θέλετε να διαλύσετε τους µι-
κροµεσαίους. 

Και τέλος, επειδή επικαλεστήκατε τα διδάγµατα της κοινής πεί-
ρας να σας πω πρώτα απ’ όλα στο άρθρο 15 δεν επικαλείστε,
δεν υπάρχει καµµία αναφορά στα διδάγµατα της κοινής πείρας.
Δεν τα αναφέρετε καθόλου, ούτε καν υπάρχει αναφορά. 

Και δεύτερον, επειδή µιλάτε γι’ αυτό το θέµα να σας πω ότι τα
διδάγµατα της κοινής πείρας µας λένε ότι όταν υπάρχει ακρίβεια
και όταν υπάρχει οικονοµικό πρόβληµα και οικονοµική ασφυξία,
οι κύκλοι εργασιών των ελευθέρων επαγγελµατικών θα µειώνον-
ται, θα έχουν λοιπόν λιγότερα εισοδήµατα, όχι περισσότερα. Δεν
µπορεί, λοιπόν, να περιµένετε από τον ελεύθερο επαγγελµατία
σε συνθήκες οικονοµικής κρίσεως και ασφυξίας οικονοµικής να
έχει µεγαλύτερο κύκλο εργασιών. Κι αυτό πάει µε τις πραγµατι-
κές συνθήκες. Θα πρέπει να το καταλάβουµε. Είναι κάτι το οποίο
παραβλέπεται σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, και επειδή θεωρούµε
ότι είναι κατάφορα αντισυνταγµατικό, εµείς υπερψηφίζουµε την
ένσταση αντισυνταγµατικότητας και θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο
αυτό είναι αντισυνταγµατικό.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Δη-
µητριάδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 7ο Γυµνάσιο Καβάλας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τον κ. Βορύλλα εκ µέρους της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας Νίκη. 

Ορίστε, κύριε Βορύλλα, έχετε τον λόγο.  
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Νίκη από την πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής αναφέρθηκε

στην αντισυνταγµατικότητα του άρθρου 15, σύµφωνα µε τις απο-
φάσεις του Σ.τ.Ε. 1888/2019 και 1880/2019, τις οποίες επικαλέ-
στηκε σήµερα το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής. Η
ταύτιση των ατοµικών επιχειρήσεων και των µισθωτών, όπως και
η θεώρηση του βασικού µισθού ενός µισθωτού ως βάση υπολο-
γισµού του τεκµαρτού εισοδήµατος των επαγγελµατιών, είναι αν-
τίθετη µε το σκεπτικό της απόφασης της ολοµέλειας του
Συµβουλίου της Επικρατείας Σ.τ.Ε. 1880/2019 και 1888/2019.
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Στην εν λόγω απόφαση, µεταξύ άλλων, αναφέρεται ότι τα εισο-
δήµατα των µισθωτών και µη µισθωτών δεν είναι συγκρίσιµα µε-
γέθη, µε δεδοµένο πως οι κατηγορίες των µισθωτών και των µη
µισθωτών βιώνουν ουσιωδώς διαφορετικές συνθήκες απασχολή-
σεως και παραγωγής εισοδήµατος, οπότε αντίκειται στη συνταγ-
µατική αρχή της ισότητας, από της απόψεως της ενιαίας
µεταχειρίσεως προσώπων που τελούν υπό διαφορετικές συνθή-
κες.

Θα πρέπει να σεβαστείτε τη γνωµάτευση της Επιστηµονικής
Επιτροπής της Βουλής, που έκρινε τη διάταξη αντισυνταγµατική,
όπως πράξατε και µε άλλες προτάσεις.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Συνεχίζουµε µε την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

Πλεύση Ελευθερίας, κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, για πέντε λεπτά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θεµέλιο του πολιτεύµατος είναι η λαϊκή κυριαρχία. Αυτό λέει

το άρθρο 1 του Συντάγµατος, το οποίο επίσης λέει ότι όλες οι
εξουσίες πηγάζουν από τον λαό, υπάρχουν υπέρ αυτού και του
έθνους και ασκούνται όπως ορίζει το Σύνταγµα.

Αυτό σηµαίνει, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ότι η Βουλή δεν υπάρχει για τον εαυτό της, οι Βουλευτές δεν
υπάρχουν για τον εαυτό τους. Βρισκόµαστε εδώ στο όνοµα της
κοινωνίας, ασκώντας ιερά καθήκοντα και όχι προνοµιακές εξου-
σίες και αυτό δεν θα πρέπει ποτέ να το ξεχνάµε.

Κύριε Πρόεδρε, σαν σήµερα πριν από δεκαπέντε χρόνια, δο-
λοφονήθηκε από αστυνοµικό ο δεκαπεντάχρονος Αλέξανδρος
Γρηγορόπουλος. Σήµερα είναι µια επέτειος που η ελληνική κοι-
νωνία θυµάται, που οι ζωντανές και οι νέες και νεότερες γενιές
που µεγαλώνουν έχουν βιωµατική σύνδεση µε την ηµέρα αυτή.
Είναι µια µέρα χαραγµένη στη σύγχρονη ιστορία.

Και επειδή το «ποτέ ξανά στην αστυνοµική βία, ποτέ ξανά στη
δολοφονία ανήλικου παιδιού από σφαίρα αστυνοµικού» πρέπει
να διατρανώνεται και µέσα από τη Βουλή, θα µου επιτρέψετε να
αφιερώσω ένα λεπτό από την πεντάλεπτη οµιλία µου στη µνήµη
του Αλέξανδρου και να σας καλέσω µαζί να δεσµευτούµε ότι
αυτές οι δολοφονίες δεν θα επιτραπούν ποτέ ξανά µε ανοχή ή
µε σιωπή.

(Στο σηµείο αυτό όρθιοι οι Βουλευτές της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας και κάποιοι εκ των λοιπών Βουλευτών τηρούν ενός λεπτού
σιγή)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, ησυχία!
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Το πρότεινε η κ. Κωνσταντοπού-

λου.
Να µας πείτε εσείς, κύριε Πρόεδρε, τι να κάνουµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι θα κάνει η Βουλή, όµως;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είπε η κ. Κωνσταντο-

πούλου ότι από τον χρόνο που δικαιούται αφιερώνει ένα λεπτό.
Είναι δικαίωµά της.

Παρήλθε το λεπτό, κυρία Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τυπικά, κύριε Πρόεδρε! Δεν
έχουν ευαισθησίες µόνοι αυτοί.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Θεσµικά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν θέλω υποδείξεις.

Το τι θα κάνω το γνωρίζω µόνος µου. Σας παρακαλώ θερµά!
Ορίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε.
Θεώρησα υποχρέωσή µου να το κάνω, µιας και δεν έγινε µέχρι

αυτή τη στιγµή και δεν υπάρχει λόγος ούτε αντιδράσεων ούτε
άλλου είδους παρεµβάσεων. Ας συµφωνήσουµε ότι δεν µπορεί
ένα δεκαπεντάχρονο παιδί να δολοφονείται από αστυνοµικό. Δεν
µπορεί οι υποθέσεις αυτές να εκκρεµούν στα δικαστήρια δεκα-
πέντε χρόνια και δεν µπορεί να έχουµε επανάληψη αυτών των
φαινοµένων.

Έρχοµαι στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας, για να πω κωδι-
κοποιηµένα τα εξής: Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, την αντισυνταγµατική λει-
τουργία της Βουλής και της Κυβέρνησης εσείς την έχετε επιτρέψει
και υποστυλώσει όλον αυτόν τον καιρό και το συνειδητοποιούµε
εµείς, ερχόµενοι στη Βουλή. Και βέβαια, το επιβεβαιώσατε και το
επισφραγίσατε εχθές, δίνοντας πολύτιµη συµβολή στον κ. Μητσο-
τάκη, για να εξοβελίσει από την εξεταστική επιτροπή για το έγ-
κληµα των Τεµπών τη µικρότερη σε δύναµη Κοινοβουλευτική
Οµάδα και εµένα, ως εκπρόσωπό της. Διότι δεν θέλατε ούτε εσείς
τη διερεύνηση του εγκλήµατος.

Την αντισυνταγµατικότητα, η οποία συνοψίζεται στο ότι τα νο-
µοσχέδια κατατίθενται νύχτα και αυτό το νοµοσχέδιο κατατέθηκε
και εστάλη στους Βουλευτές 23.57’, εσείς την επιτρέπετε, γιατί στις
δικές µας διαµαρτυρίες ουδέποτε είστε παρόντες και αρωγοί.

Η αντισυνταγµατικότητα του νόµου Κατρούγκαλου, που επικα-
λεστήκατε µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας υπο-
γραµµίζει πόσο κάνετε τα αντίθετα από αυτά που λέτε.

Και ευτυχώς, έγινε µια νέα Κοινοβουλευτική Οµάδα για να έρ-
θετε και οι µεν και οι δε στη Βουλή και να σας δούµε. Όµως, οι
µάχες δίνονται µε παρουσία και µε αγωνιστική παρέµβαση, όχι µε
απουσίες, µε διαρροές, µε δηµόσιες σχέσεις και µε εξωθεσµικές
συναινέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Προέδρου)

Κύριοι της Κυβέρνησης, το γνωρίζετε ότι είναι βαρύτατα αντι-
συνταγµατική η πρωτοβουλία σας και ότι ενοχοποιείτε την κοι-
νωνία για τα δικά σας κακώς κείµενα. Ο κ. Μητσοτάκης
κατηγόρησε τους αγρότες και είπε ότι φταίνε, γιατί πήραν πολ-
λές αποζηµιώσεις. Κατηγόρησε τους Λαρισαίους και είπε ότι
φταίνε, γιατί έχει η Λάρισα µπουζούκια. Κατηγόρησε τους αν-
θρώπους που κάηκαν ζωντανοί στη Δαδιά και είπε ότι φταίνε,
γιατί δεν είχαν καµµία δουλειά να είναι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτά µπορείτε να τα

πείτε στην κανονική σας οµιλία. Τώρα είναι επί της αντισυνταγ-
µατικότητος. Παρακαλώ!

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Αρ-
κετά πια!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Παρακαλώ! Ξέρω τι να κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Πρό-
εδρε, κλείστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Συνυπολογίζω τον χρόνο που έγιναν οι παρεµβάσεις και
σε µισό λεπτό θα έχω ολοκληρώσει. Μην ανησυχείτε.

Και εσείς τώρα επιτίθεστε στη ραχοκοκαλιά της κοινωνίας και
τους βαφτίζετε φοροφυγάδες, ιδρύοντας τεκµήρια για τον µέσο
άνθρωπο, ότι εισπράττει 50.000 ευρώ και µε βάση αυτά πρέπει
να φορολογηθεί.

Δεν είναι απλώς αντισυνταγµατικό, αλλά είναι ακραία αντικοι-
νωνικό, εκτρωµατικό το νοµοσχέδιό σας. Το γνωρίζετε, το γνω-
ρίζει η κοινωνία και αργά ή γρήγορα, θα εισπράξετε τα επίχειρα
των ανθρώπων, οι οποίοι -σε πείσµα της δικής σας πολιτικής- και
διεκδικούν και ελπίζουν και είναι ζωντανοί και δεν θα σας αφή-
σουν να προχωρήσετε, όπως ούτε και εµείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ.
Κωνσταντοπούλου. 

Τον λόγο τώρα έχει για πέντε λεπτά ο Βουλευτής της Νέας
Αριστεράς κ. Δηµήτρης Τζανακόπουλος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σαν σήµερα πριν από δεκαπέντε χρόνια ένα κρατικό έγκληµα,

η δολοφονία του Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου σηµάδεψε την οι-
κογένειά του, σηµάδεψε τους φίλους του, αλλά σηµάδεψε και
µία ολόκληρη γενιά, στερώντας τη ζωή από ένα παιδί που σή-
µερα θα ήταν τριάντα χρονών. Δυστυχώς, ο κρατικός αυταρχι-
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σµός, δεκαπέντε χρόνια µετά, καλά κρατεί. Και υπάρχουν πλεί-
στα επεισόδια όλα τα προηγούµενα χρόνια για να το επιβεβαι-
ώσουν αυτό. Νοµίζω ότι είναι ανάγκη στην Ελλάδα του 2023 να
ανοίξει µια πραγµατικά µεγάλη συζήτηση για τον κρατικό αυταρ-
χισµό, για τις δηµοκρατικές ελευθερίες, για την ανάγκη οι νέοι
άνθρωποι να αναπνεύσουν σε έναν χώρο ελευθερίας και έκφρα-
σης χωρίς τον φόβο των κρατικών εγκληµάτων. 

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της ένστασης αντισυνταγµατικότη-
τας, ποιο είναι το θέµα που συζητάµε εδώ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Συζητάµε αν τηρείται η αρχή της ισότητας, έτσι όπως
αυτή αναπτύσσει την κανονιστική της δύναµη στο πεδίο της φο-
ρολογίας από το νοµοσχέδιο που συζητάµε εδώ, και ειδικά από
το άρθρο 15. Γνωρίζουµε καλά ότι ο κοινός νοµοθέτης διαθέτει
ευρύτατη ευχέρεια για να διαµορφώσει το κατάλληλο φορολο-
γικό σύστηµα µε στόχο -προσέξτε τι επισηµαίνει η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής- τη διακρίβωση της πραγµατικής -εκεί είναι
το κρίσιµο σηµείο- φοροδοτικής ικανότητας των φορολογουµέ-
νων. Επίσης, σύµφωνα µε την πάγια νοµολογία του Σ.τ.Ε., ξέ-
ρουµε ότι η σύλληψη της φορολογητέας ύλης και η διακρίβωση
της πραγµατικής φορολογικής δυνατότητας, µέσω τεκµηρίων,
κατ’ αρχάς δεν αντίκειται στο άρθρο 4 παράγραφος 1 και παρά-
γραφος 5 του Συντάγµατος. Κατ’ αρχάς τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι
πρέπει να τηρούνται συγκεκριµένες προϋποθέσεις έτσι ώστε τα
τεκµήρια να γίνουν ανεκτά. Ποιες είναι αυτές οι προϋποθέσεις;
Πρέπει µε τα τεκµήρια να µην επιβάλλεται φορολογική υποχρέ-
ωση επί πλασµατικής φορολογητέας ύλης, επί µιας φορολογη-
τέας ύλης η οποία δεν υφίσταται στην πραγµατικότητα. Πρέπει,
λοιπόν, µε τα τεκµήρια, µε αντικειµενικό, απρόσωπο και καθολικό
τρόπο να προσδιορίζεται το πραγµατικό εισόδηµα του φορολο-
γούµενου, το εισόδηµα δηλαδή που µπορεί να φορολογηθεί από
τη φορολογική αρχή. Πρέπει να κινούνται τα τεκµήρια στην κα-
τεύθυνση της εξεύρεσης του πραγµατικού εισοδήµατος. 

Τι νοµολογεί, λοιπόν, το Συµβούλιο της Επικρατείας; Νοµολο-
γεί ότι γίνονται ανεκτά τα τεκµήρια και δεν παραβιάζουν την αρχή
της ισότητας. Πότε; Μόνο τότε, όταν τα τεκµήρια ανταποκρίνον-
ται στα διδάγµατα της κοινής πείρας, πρώτον, και όταν τα τεκ-
µήρια αυτά είναι µαχητά. Σ' ό,τι αφορά την πρώτη προϋπόθεση,
δηλαδή την ανταπόκριση προς τα διδάγµατα της κοινής πείρας,
αρκεί η επίκληση των διδαγµάτων της κοινής πείρας για να κα-
λύπτεται η προϋπόθεση που θέτει το Συµβούλιο της Επικρατείας;
Δηλαδή αρκεί µια απλή αναφορά ότι: σύµφωνα µε τα διδάγµατα
της κοινής πείρας εµείς ορίζουµε το τεκµαρτό εισόδηµα στα
10.900 ευρώ; Όχι, δεν αρκεί. Πρώτον, χρειάζεται αναφορά σε
συγκεκριµένα εµπειρικά δεδοµένα. Και δεύτερον -και αυτό είναι
το κυρίως προβληµατικό στο νοµοσχέδιο- έχει ήδη κριθεί ότι η
εξίσωση του µισθωτού µε τον µη µισθωτό, τον αυτοαπασχολού-
µενο, τον ελεύθερο επαγγελµατία, ήδη από το Συµβούλιο της
Επικρατείας έχει κριθεί ότι δεν ανταποκρίνεται στα διδάγµατα
της κοινής πείρας. Γιατί; Διότι ο µισθωτός έχει ένα σταθερό ει-
σόδηµα, ενώ ο µη µισθωτός έχει ένα διαρκώς µεταβαλλόµενο ει-
σόδηµα. Άρα, ήδη από την εξίσωση την οποία κάνετε µεταξύ
µισθωτών και µη µισθωτών, µέσω της αναφοράς στον κατώτατο
µισθό, βρίσκεστε εκτός Συντάγµατος, βρίσκεστε πέρα από τους
ορισµούς του Συντάγµατος, έτσι όπως αυτοί έχουν εξειδικευθεί
ήδη από τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αλλά και κάτι ακόµα, κύριε Χατζηδάκη. Αντιµετωπίζετε ανό-
µοιες περιπτώσεις µε όµοιο τρόπο, πράγµα το οποίο ευθέως πα-
ραβιάζει το Σύνταγµα. Γιατί; Διότι φορολογείτε µε τον ίδιο τρόπο
ελεύθερους επαγγελµατίες ή µικρές επιχειρήσεις, οι οποίες µπο-
ρεί να παρουσιάζουν ζηµιές, µπορεί να έχουν έσοδα της τάξης
των 10.000 ευρώ ή µπορεί να έχουν έσοδα των 100.000 ευρώ.
Και εδώ είναι ακριβώς η όµοια µεταχείριση ανόµοιων περιπτώ-
σεων, πράγµα το οποίο παραβιάζει ευθέως την αρχή της ισότη-
τας, έτσι όπως αυτή αναπτύσσει την κανονιστική της δύναµη
µέσα στο πεδίο της φορολογικής πολιτικής. Θέλω να σας πω,
λοιπόν, ότι αυτή η παραβίαση του Συντάγµατος συναρτάται ευ-
θέως µε την πολιτική την οποία θέλετε να υλοποιήσετε στο πεδίο
της φορολόγησης των ελεύθερων επαγγελµατιών. Και ποια είναι
αυτή; Η πολιτική αυτή έχει όνοµα, να απαλλάξετε τους µεγάλους

και πολύ µεγάλους φοροδιαφεύγοντες από την ανάγκη της
πραγµατικής δήλωσης των εισοδηµάτων τους, πράγµατα τα
οποία θα αναφέρω και στην οµιλία µου αναλυτικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κλείνω µε αυτό. Σε ό,τι αφορά τη µαχητικότητα του τεκµη-
ρίου, δεν προσδιορίζετε µέσα στο νοµοσχέδιο αν και κατά πόσο
το βάρος της απόδειξης, σχετικά µε το πραγµατικό εισόδηµα, το
έχει η φορολογική αρχή ή το έχει ο φορολογούµενος, πράγµα
το οποίο δηµιουργεί πολύ µεγάλες επιφυλάξεις για το αν το τεκ-
µήριο το οποίο θεσπίζεται µε το άρθρο 15 είναι πράγµατι µαχητό
ή είναι απλώς µια πρόφαση για να επιβάλλετε έναν φόρο που δεν
αντιστοιχεί στο πραγµατικό εισόδηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Τζανα-
κόπουλε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Υπό αυτή την έννοια και
υπό το φως των προηγούµενων σκέψεων, εµείς, ως Νέα Αρι-
στερά, θα υπερψηφίσουµε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Τζα-
νακόπουλο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Νίκος Παππάς. Στη συνέχεια
θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κώστας Τσιάρας. Και θα κλείσει τη διαδικασία
περί αντισυνταγµατικότητας ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως ειπώθηκε, σύµφωνα µε την πάγια νοµολογία του Σ.τ.Ε.,

ο νοµοθέτης έχει τη δυνατότητα να διαµορφώνει φορολογικό σύ-
στηµα για να διακριβώνει την πραγµατική φοροδοτική ικανότητα
των Ελλήνων, ακριβώς επειδή αυτή η φοροδοτική ικανότητα ανα-
φέρεται ευθέως και πεντακάθαρα στην παράγραφο 5 του άρ-
θρου 4 του Συντάγµατος. Αυτή είναι η παράγραφος η οποία
κατάφωρα παραβιάζεται µε το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα. 

Έκανε πάρα πολύ αναλυτική εισήγηση ο λέγων εκ µέρους της
παράταξής µας, αλλά θα ήθελα και εγώ να απευθυνθώ στους
Βουλευτές της Πλειοψηφίας, κύριε Πρόεδρε, και να τους πω ότι
αν πάρουν τοις µετρητοίς όσα είπε ο κ. Πλεύρης στην τοποθέ-
τησή του, θα πρέπει να υπερψηφίσουν την ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας. Διότι οι αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας, κύριε Πλεύρη, είναι εφαρµοστέες. Όταν, λοιπόν,
τις επικαλείστε εδώ, νοµίζοντας ότι θα χτυπήσετε την Αντιπολί-
τευση για πολιτικές παρελθόντων ετών, δεν είναι δυνατόν να ξε-
χνάτε ότι είναι αυτές οι οποίες ευθέως αναφέρονται στην έκθεση
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, για να θεµελιωθεί
ακριβώς το πρόβληµα της αντισυνταγµατικότητας, το οποίο φέ-
ραµε εµείς στην Ολοµέλεια. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Αυτές κρίνουν περιπτώσεις…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αναφέρονται, λοιπόν, επειδή είστε και

νοµικός, κύριε Αθανασίου, αναφέρονται, λοιπόν, ευθέως αυτές
οι δύο αποφάσεις, οι οποίες συνδέονται µε την αντισυνταγµατι-
κότητα της συγκεκριµένης διάταξης. Και ειλικρινώς δεν περίµενα
αυτό το πολιτικό λάθος εκ µέρους του κ. Πλεύρη να τις επικαλε-
στεί, ενώ τους επικαλείται και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής για να πει ότι πάσχει στο επίπεδο της συνταγµατικότητας η
συγκεκριµένη διάταξη. 

Τι λέει, λοιπόν, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής; Ότι πρέ-
πει να υπάρχει δεδοµένη κοινή πείρα. Ούτε δεδοµένη, ούτε
κοινή, ούτε πείρα υπάρχει. Εάν πιστέψουµε την εισηγητική έκ-
θεση και όσα έχουν κατά καιρούς πει οι Υπουργοί κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου, λογικά ένας
επαγγελµατίας ταξί ο οποίος δουλεύει για δύο χρόνια και ένας
επαγγελµατίας ταξί ο οποίος δουλεύει για δέκα χρόνια για την
ίδια περίοδο στην ίδια πόλη έχουν κατά τεκµήριο διαφορετικά ει-
σοδήµατα. Πείτε µου εάν έχετε στοιχειωδώς ένα δεδοµένο το
οποίο µπορεί να υποστηρίξει αυτόν τον ισχυρισµό. Δεν ακούσαµε
τίποτα. Ακούσαµε µόνο επίκληση της δεδοµένης κοινής πείρας.
Πού θεµελιώνεται, λοιπόν, αυτή η δεδοµένη κοινή πείρα; Που-
θενά. Δεν τη θεµελιώνετε. 
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Άκουσα, βεβαίως, και το επιχείρηµα ότι εδώ πέρα τα ζητήµατα
θα κριθούν πολιτικά. Βεβαίως, θα υπάρξει και πολιτική συζήτηση.
Προηγείται όµως η συζήτηση επί της συνταγµατικότητας, διότι
επί του πολιτικού, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, στα κυβερ-
νητικά έδρανα βλέπουµε αυτή τη στιγµή την αιχµή του δόρατος
της επίθεσης που έχετε εξαπολύσει απέναντι στη µεσαία τάξη.
Εδώ είναι οι Υπουργοί, ο κ. Χατζηδάκης, ο κ. Θεοχάρης, ο κ. Πα-
παθανάσης ευθαρσώς, ο κ. Σκυλακάκης. Ευθέως επιτίθεστε στη
µεσαία τάξη. Και για να την ολοκληρώσετε αυτή την επίθεση, η
οποία καταγράφεται στο «ευαγγέλιο» πλέον της οικονοµικής σας
πολιτικής, το σχέδιο Πισσαρίδη, είστε έτοιµοι να καταπατήσετε
και τα δεδοµένα της κοινής πείρας, βεβαίως, και τη γνώµη των
φορέων και τη γνώµη των κοµµάτων και την κοινή λογική και βε-
βαίως, απ’ ό,τι φαίνεται και απ’ ό,τι διαβλέπω, σε λίγα λεπτά και
το ίδιο το Σύνταγµα. Σας καλώ να µην το κάνετε και να δείξετε
έστω για µία φορά ότι αντιλαµβάνεστε ότι συγκρούεστε µε το
σύνολο της κοινωνίας. Ποτέ η δική σας πλειοψηφία από το ’19
και µετά δεν έχει βρεθεί τόσο αποµονωµένη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Παππά για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-

κρατίας, ο κ. Κώστας Τσιάρας για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Είναι πολύ ενδιαφέρον, κύριε

Πρόεδρε, να παρακολουθήσει κανείς όλες τις αγορεύσεις των
αξιότιµων συναδέλφων που αφορούσαν ουσιαστικά στην επιχει-
ρηµατολογία υπέρ της αντισυνταγµατικότητας του άρθρου 15.
Γιατί εκεί θα διαπιστώσει κανείς ότι ο πραγµατικός λόγος για τον
οποίον ετέθη το θέµα της αντισυνταγµατικότητας από την
πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, προφανώς, ήταν ήσσο-
νος σηµασίας µπροστά στη συνολική επιχειρηµατολογία. Διότι η
επιχειρηµατολογία αναπτύχθηκε, κυρίως, για πολιτικά ζητήµατα
και όχι για την ουσία του αν και κατά πόσον µπορεί να τίθενται
από τεκµήρια κατά τη διαδικασία της φορολόγησης. Και το λέω
αυτό διότι είναι σαν να προσπαθούµε σήµερα να ανακαλύψουµε
αν είναι ή δεν είναι µία από τις πλέον ενδεδειγµένες µεθόδους
εξεύρεσης της φορολογητέας ύλης η θέσπιση των τεκµηρίων.
Δηλαδή σήµερα το ανακαλύπτουµε αυτό; 

Το γεγονός ότι υπήρξαν όντως αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας σε διαφορετικές κατευθύνσεις περί της συνταγµα-
τικότητας των συγκεκριµένων ρυθµίσεων νοµίζω ότι δείχνει και
τον δρόµο. Μπορεί βεβαίως να υπήρξε µια επιφύλαξη από την
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, αλλά η πραγµατικότητα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι την ίδια στιγµή που όλοι κο-
πτόµεθα για το Σύνταγµα, το Σύνταγµα ρητώς αναφέρει ότι είναι
προφανές ότι η δικαιότερη κατανοµή των φορολογικών βαρών
και η πάταξη της φοροδιαφυγής είναι ένα από τα µείζονα ζητή-
µατα που έχει να αντιµετωπίσει η πολιτική εξουσία, η κάθε κυ-
βέρνηση. 

Βρήκατε, αλήθεια, κάποιον µαγικό τρόπο όλα αυτά τα χρόνια,
προκειµένου να αντιµετωπιστεί η φοροδιαφυγή, για την οποία
συζητάτε και για την οποία κάθε φορά έρχεστε και τεκµηριώνετε
µε συγκεκριµένο πολιτικό λόγο διαφορετικής κατεύθυνσης επι-
χειρήµατα; Αν βρήκατε αυτόν τον µαγικό τρόπο, προφανώς θα
έπρεπε να απευθυνθείτε στους αξιότιµους Υπουργούς του
Υπουργείου Οικονοµικών και να τους πείτε: «Εµείς έχουµε αυτή
την πρόταση, η οποία είναι τεκµηριωµένη, είναι συγκεκριµένη,
είναι σοβαρή. Ακολουθήστε την, προκειµένου να βρείτε τη φο-
ρολογητέα ύλη και επιτέλους να αντιµετωπίσετε τη φοροδια-
φυγή».

Επίσης, υπάρχει και ένα ακόµη, κύριε Πρόεδρε. Όσο κι αν
ήθελε να το αποφύγει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αν-
τιπολίτευσης, δεν νοµίζω ότι κανείς ξεχνά. Κανείς δεν ξεχνά τον
νόµο για το ασφαλιστικό που έφερε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε
συγκεκριµένη, θα έλεγα, λογική όχι απλά αυτής της κατεύθυν-
σης, αλλά µε πολύ περισσότερη ένταση σε θέµατα και ζητήµατα
τα οποία προφανώς, πρωτίστως και, θα έλεγα, αβίαστα οδηγού-
σαν σε αντισυνταγµατικότητα και σε ζητήµατα τα οποία ξέρουµε
ότι καταπατήθηκαν εκείνη τη συγκεκριµένη χρονική περίοδο. Και
το να έρχεται κανείς σήµερα να ισχυρίζεται ότι όλα αυτά θα τα
ξεχάσουµε για να θυµηθούµε το τι συµβαίνει σήµερα, αν δεν

αποτελεί ανακολουθία, τουλάχιστον είναι ένα ζήτηµα το οποίο τί-
θεται υπ’ όψιν των Ελλήνων πολιτών.

Η Κυβέρνηση νοµίζω ότι έχει ακολουθήσει έναν συγκεκριµένο
δρόµο από την προηγούµενη θητεία της µέχρι και σήµερα. Ο
δρόµος αυτός είναι να αντιµετωπίσει παθογένειες, που έρχονται
από το παρελθόν. Αν πραγµατικά σε αυτή την Αίθουσα πι-
στεύουµε ότι δεν υπάρχει ζήτηµα φοροδιαφυγής στην Ελλάδα,
ας βγείτε να πείτε και να ισχυριστείτε αυτή τη θέση. Από την άλλη
πλευρά, όµως, υπάρχει µια σοβαρή και συστηµατική προσπάθεια
η οποία γίνεται και µάλιστα πολύ λογικά µε τη θέσπιση ουσια-
στικά του µαχητού πλέον τεκµηρίου. Δηλαδή όντως όταν υπάρχει
ένα ζήτηµα, θα µπορεί ο πολίτης να ζητήσει τον έλεγχο προκει-
µένου να µην επιβληθεί κανένας άδικος φόρος. Όταν, λοιπόν,
υπάρχει ακόµη και αυτό, νοµίζω ότι η συζήτηση η οποία γίνεται
προφανώς παρέλκει.

Κύριε Πρόεδρε, θέµα αντισυνταγµατικότητας δεν τίθεται. Είναι
ξεκάθαρο. Το τεκµηρίωσε ο αντιλέγων νωρίτερα, ο κ. Πλεύρης.
Άρα, λοιπόν, η όποια συζήτηση γίνεται αυτή τη στιγµή µάλλον
έχει περισσότερο πολιτικά χαρακτηριστικά και όχι χαρακτηρι-
στικά συνταγµατικότητας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Τσιάρα.

Θα κλείσουµε τη συζήτηση επί της ένστασης αντισυνταγµατι-
κότητας µε την τοποθέτηση του Υπουργού Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών, του κ. Κωστή Χατζηδάκη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, όποιος διαβάσει αναλυτικά την έκθεση του
Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής, το οποίο, πράγµατι, έχει
διάφορες παρατηρήσεις επί του νοµοσχεδίου, δεν θα δει που-
θενά τη λέξη αντισυνταγµατικότητα. Το λέω αυτό επειδή κατα-
τέθηκε µία ένσταση, όπως έχετε δικαίωµα φυσικά να καταθέσετε,
αντισυνταγµατικότητος και µε επίκληση του Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Διαβάστε. Είναι συµβούλιο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Υπηρεσία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): …χωρίς να αναφέρεται πουθενά η λέξη
αντισυνταγµατικότητα.

Επειδή όµως µιλάµε για αντισυνταγµατικότητα, καλό είναι να
δούµε το Σύνταγµα. Αναφερθήκατε και εσείς στο Σύνταγµα και
το διαβάζω για να µου πείτε και εσείς τι καταλαβαίνετε και τι κα-
ταλαβαίνουν και οι Έλληνες πολίτες που µας παρακολουθούν.
Άρθρο 4 παράγραφος 5: «Οι Έλληνες πολίτες συνεισφέρουν
χωρίς διακρίσεις στα δηµόσια βάρη ανάλογα µε τις δυνάµεις
τους». 

Πάµε τώρα. Με βάση τα επίσηµα στοιχεία της ΑΑΔΕ -τα έχω
εδώ, θα τα καταθέσω στη συνέχεια- το 71% του συνόλου των
ελεύθερων επαγγελµατιών δηλώνει εισόδηµα κάτω από τον µι-
σθωτό, που αµείβεται µε τον κατώτατο µισθό. Πολλές φορές δε
είναι και υπάλληλοί τους. Το πιστεύετε; Το πιστεύουν οι Έλληνες
πολίτες; 

Άλλα στοιχεία, για να δούµε τη συµβολή µε βάση τις δυνατό-
τητες του καθενός στα φορολογικά βάρη. Έχουµε εδώ ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, είναι τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες
περίπου, τετρακόσιες τριάντα χιλιάδες, που δηλώνουν εισόδηµα
αποκλειστικά από το ελεύθερο επάγγελµα και οι οποίοι έχουν
µέση φορολογική επιβάρυνση, µαζί µε το τέλος επιτηδεύµατος
που είναι 650 ευρώ, 867 ευρώ. 

Ο µέσος συνταξιούχος -φαντάζοµαι ενδιαφέρεστε και για τους
συνταξιούχους- πληρώνει 938 ευρώ και ο µέσος εργαζόµενος -
πολλές φορές εργαζόµενος στους ελεύθερους επαγγελµατίες-
1.161 ευρώ. Αυτή την κοινωνική δικαιοσύνη υπερασπίζεστε; Θε-
ωρείτε ότι το Σύνταγµα θεσπίστηκε για να καθαγιάσει τη φορο-
διαφυγή;
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, επίσης, µεταξύ των ίδιων των ελεύθερων επαγγελµατιών,

επίσης από επίσηµα στοιχεία, το 4% των ελευθέρων επαγγελµα-
τιών πληρώνει το 51% της συνολικής φορολογίας όλου του κλά-
δου των ελεύθερων επαγγελµατιών. 

Πάµε παρακάτω. Εστιάζετε την κριτική σας σε αυτά τα δύο
στοιχεία τα οποία επικαλεστήκατε: κοινή πείρα και µαχητό τεκ-
µήριο. Πάµε να τα δούµε σε συντοµία.

Όσον αφορά την κοινή πείρα, θα σας πω ότι δεν έχω δει εγώ,
τουλάχιστον, µε τη δική µου πείρα -δεν ξέρω τι λέει η δική σας-
πολλούς εργαζόµενους οι οποίοι να αµείβονται µε τον κατώτατο
µισθό και οι οποίοι να βγάζουν παραπάνω λεφτά από τα αφεντικά
τους. Δεν ξέρω αν υπάρχουν εξαιρέσεις, αλλά πάντως ο κανόνας
-και επειδή µπορεί να υπάρχουν εξαιρέσεις για αυτό το κριτήριο
µπορεί να είναι µαχητό, αλλά θα έρθω στη συνέχεια- είναι ότι το
αφεντικό βγάζει περισσότερα από τον υπάλληλό του. Εσείς του-
λάχιστον στην Αριστερά θα έπρεπε να το είχατε αντιληφθεί. Επα-
ναλαµβάνω ότι θα έπρεπε να το είχατε αντιληφθεί.

Όµως, συνεχίζω παραπέρα. Ξέρετε -και θα αναφερθώ µόνο σε
ένα κλάδο- το 84% των ιδιοκτητών µπαρ που µπορεί να έχουν και
πέντε και δέκα και είκοσι και τριάντα υπαλλήλους δηλώνουν ει-
σόδηµα κάτω από το εισόδηµα του µισθωτού µε τον κατώτατο
µισθό. Τι πρέπει να κάνουµε; Να το καταπιούµε αµάσητο; Να
πάµε παραπέρα και να πούµε «δεν βαριέσαι», επειδή αυτοί µπο-
ρεί να ψηφίζουν τον ένα και τον άλλο; Είναι κριτήριο σύγχρονης
πολιτικής και κοινωνικής δικαιοσύνης και ήρθατε σήµερα σύσ-
σωµη η Αντιπολίτευση να κουνήσετε το δάχτυλο;

Και, επίσης, επειδή σχετίζετε στην ένστασή σας την κοινή
πείρα µε το ότι υποτίθεται το κριτήριο που θεσπίζουµε είναι ορι-
ζόντιο. Πώς είναι οριζόντιο; Δεν βλέπετε τις εξαιρέσεις που γί-
νονται για τους αναπήρους; Δεν βλέπετε τις εξαιρέσεις που
γίνονται για τους πολυτέκνους; Δεν βλέπετε τις εξαιρέσεις που
γίνονται για τις µονογονεϊκές οικογένειες; Δεν βλέπετε τις εξαι-
ρέσεις που γίνονται για τα µικρά χωριά; Δεν βλέπετε τις εξαιρέ-
σεις που γίνονται για τα νησιά κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό
κατοίκους; Δεν βλέπετε τις εξαιρέσεις που γίνονται για τους
νέους, για τις νεοσύστατες επιχειρήσεις που για τα τρία πρώτα
χρόνια δεν υπάγονται καθόλου στο τεκµήριο, στη συνέχεια κατά
33% και στον πέµπτο χρόνο κατά 67%;

Και, επίσης, δεν βλέπετε τις προσαυξήσεις που ακριβώς υπάρ-
χουν για να είναι πιο δίκαιο το τεκµήριο και να µην είναι οριζόντιο;
Υπάρχουν προσαυξήσεις λόγω παραπάνω υπαλλήλων, λόγω µι-
σθοδοσίας και λόγω φυσικά τζίρου. Όλα αυτά είναι οριζόντια;

Και, επίσης, είπατε ότι όλοι θα έχουν κάθε λόγο να πάνε στον
κατώτατο. Ε, κάνετε λάθος, διότι ακριβώς απελευθερώνονται
πόροι από την ΑΑΔΕ, ανθρώπινοι πόροι, για να κάνουν πιο στο-
χευµένους ελέγχους και, επίσης, εισάγονται διατάξεις για τις λε-
γόµενες έµµεσες τεχνικές ελέγχου ακριβώς για να εντοπίζονται
περισσότερο αυτοί που καταχρώνται των διατάξεων. 

Και, επίσης, µιλώντας τώρα για το µαχητό τεκµήριο, πρώτα
από όλα, το τεκµήριο είναι κάτι που δεν ισχύει στην ελληνική νο-
µοθεσία και δεν το έχουν εφαρµόσει οι ελληνικές κυβερνήσεις;
Είναι κάτι πρωτοφανές; Οι αντικειµενικές αξίες των ακινήτων τι
είναι; Πείτε µου. Όταν έρχεσαι και προσδιορίζεις στις αγοραπω-
λησίες τις αντικειµενικές αξίες των ακινήτων χωρίς να λαµβάνεις
υπ’ όψιν τι σου λέει ο αγοραστής και ο πωλητής, είναι ένα τεκ-
µήριο ή δεν είναι; Τα τεκµήρια διαβίωσης που ισχύουν µε όλες
τις κυβερνήσεις µε τον ν.4172/2013 είναι αντικειµενικό κριτήριο
ή δεν είναι; Γιατί δεν σας ενόχλησαν αυτά και σας ενοχλεί µόνο
τούτο εδώ; Θα ήθελα κατά τη διάρκεια της συζήτησης να έχω
µια απάντηση.

Επίσης, πείτε µου τι απαντάτε στο ότι χώρες πιο προηγµένες
από εµάς, όπως η Γαλλία και η Ιταλία, έχουν για τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες συστήµατα τεκµήρια παρόµοια µε αυτά που
εµείς θεσπίζουµε. Δεν έχουν καταλάβει κι αυτές που πάει ο σύγ-
χρονος κόσµος, έτσι ώστε να ακούσουν τις δικές σας αντιλήψεις
και να τις υιοθετήσουν;

Και, επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φέρνουµε έν-
τεκα διαφορετικές παραµέτρους στο νοµοσχέδιο, οι οποίες σχε-
τίζονται µε τη νέα τεχνολογία, όπως POS, ηλεκτρονική
τιµολόγηση, myDATA και ούτω καθεξής. Όµως, την ίδια στιγµή

που φέρνουµε αυτές τις παρεµβάσεις και που έχουµε περιορίσει
το λεγόµενο κενό ΦΠΑ, την ίδια στιγµή δεν µπορούµε να πιστέ-
ψουµε ότι ακριβώς µε αυτές τις ρυθµίσεις και µόνο -που θα αν-
τιµετωπίσουν ως ένα βαθµό το πρόβληµα- το πρόβληµα θα
εξαλειφθεί, έτσι ώστε εµείς να είµαστε η µόνη χώρα στον πλα-
νήτη που θα βάλουµε όλα τα αυγά µας στο ίδιο καλάθι. 

Και, επίσης, να σηµειώσω ότι αν δείτε εδώ τον ν.4172/2013 και
τα τεκµήρια διαβίωσης, θα δείτε ότι σε πάρα πολλά σηµεία οι
διατυπώσεις είναι ίδιες για τη µαχητότητα του τεκµηρίου µε τον
νόµο τον οποίο φέρνουµε σήµερα εδώ. Το δικό µας νοµοσχέδιο
είναι πιο εξειδικευµένο, πιο συγκεκριµένο και κάνει το τεκµήριο
όσο µαχητό θα µπορούσε να είναι. Εποµένως καλό θα είναι πριν
κάνετε αυτές τις ενστάσεις, να έχετε µια µεγαλύτερη επαφή µε
τα κείµενα, µε τους νόµους που δεν έχουν αµφισβητηθεί από το
Συµβούλιο της Επικρατείας –έτσι;-, διότι εµείς πάνω σε αυτό το
µονοπάτι βαδίζουµε. 

Η νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, λαµβάνεται απολύτως υπ’ όψιν. Θέλω δε να σας
θυµίσω ότι είναι το ίδιο το Συµβούλιο της Επικρατείας που έχει
θεωρήσει ως συνταγµατικό –τι;- το τέλος επιτηδεύµατος, που
εµείς καταργούµε σε δύο χρόνια, νωρίτερα από ότι είχαµε υπο-
σχεθεί, και το οποίο είχε πράγµατι έναν οριζόντιο χαρακτήρα. 

Διερωτώµαι, λοιπόν, πώς είναι δυνατόν να είναι συνταγµατικό
το τέλος επιτηδεύµατος και να είναι αντισυνταγµατικός ένας
νόµος που θεσπίζει ένα τεκµήριο, το οποίο τεκµήριο έχει θεσπι-
στεί σε άλλους νόµους προηγουµένως οι οποίοι έχουν θεωρηθεί
συνταγµατικοί από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Πώς;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εν πάση περιπτώσει, δεν µου τυχαίνει πρώτη φορά να υπάρχει

ένσταση αντισυνταγµατικότητας σε νοµοσχέδιο που φέρνω. Το
έζησα στον περιβαλλοντικό νόµο. Κηρύχθηκε συνταγµατικός. Το
έζησα στον νόµο για τη ΔΕΗ. Κηρύχθηκε συνταγµατικός. Το
έζησα στον νόµο για τους πιστοποιηµένους δικηγόρους και λο-
γιστές. Κηρύχθηκε συνταγµατικός. Το έζησα στον νέο νόµο για
τον ΕΦΚΑ. Κηρύχθηκε συνταγµατικός. Ε, και αυτός ο νόµος θα
κηρυχθεί συνταγµατικός γιατί είναι ένας δίκαιος νόµος που προ-
σπαθεί να επιβάλλει δίκαια τα φορολογικά βάρη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ερώτηµα υπάρχει και µε

αυτό κλείνω: Υπό το φως των διατάξεων του Συντάγµατος, αλλά
και της κοινής πείρας, θέλετε και θέλουµε όλοι να αντιµετωπί-
σουµε τη φοροδιαφυγή ή προχωρούµε µε ψηφοθηρική λογική;
Σας πληροφορώ πάντως ότι και µε ψηφοθηρική λογική να προ-
χωρείτε κάνετε λάθος, διότι σε όλες τις δηµοσκοπήσεις που
έχουν δηµοσιευθεί αποδεικνύεται ότι και οι µισοί δικοί σας οπα-
δοί υποστηρίζουν αυτή τη µεταρρύθµιση της Κυβέρνησης. 

Προχωρούµε, λοιπόν, µπροστά µαζί µε την πλειοψηφία των Ελ-
λήνων πολιτών και ακολουθώντας τίποτε λιγότερο τίποτα περισ-
σότερο τις επιταγές της ίδιας της συνείδησής µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση
βάσει του άρθρου 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής για το θέµα της αντισυνταγµατικότητας που ετέθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αποδεχόµενοι την ένσταση
αντισυνταγµατικότητας παρακαλώ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)
Προφανώς, δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών

από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
Τώρα τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός της Ελλάδος και Πρό-

εδρος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-

εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κατ’ αρχάς, να ευχηθώ, κύριε Τσακαλώτο, κυρία Αχτσιόγλου,
καλή αρχή στη Νέα Αριστερά, στην ένατη Κοινοβουλευτική
Οµάδα αυτής της Βουλής και προφανώς, κύριε Πρόεδρε, το γε-
γονός ότι αυξανόµαστε και πληθαίνουµε αυξάνει και τις υποχρε-
ώσεις που έχουµε συζητήσει πολλές φορές να τηρούµε τους
χρόνους, έτσι ώστε να µπορούµε να είµαστε σίγουροι ότι όλες
οι απόψεις ακούγονται µε την επάρκεια που ο κοινοβουλευτικός
διάλογος απαιτεί.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από αυτό εδώ πέρα το Βήµα τον
περασµένο Ιούλιο στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνη-
σης περιέγραφα τον πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό της χώρας
ως την κεντρική στρατηγική επιδίωξη της νέας µας θητείας, ένα
πρόγραµµα φιλόδοξων µεταρρυθµίσεων που θα αντιµετωπίζουν
διαχρονικές παθογένειες και που θα βελτιώσουν την καθηµερι-
νότητα σε όλα τα πεδία, από την οικονοµία, τη λειτουργία του
κράτους και την άµυνα µέχρι την υγεία, την παιδεία και την ασφά-
λεια του πολίτη. Και πρόκειται ακριβώς για την εφαρµογή του
σχεδίου που αποτέλεσε -θυµίζω- την κεντρική προεκλογική δέ-
σµευση της παράταξής µας, να οικοδοµήσουµε δηλαδή όλοι µαζί
µία πατρίδα παραγωγική, κοινωνική, πράσινη, ψηφιακή, µια πα-
τρίδα δίκαιη και ισχυρή, µια πατρίδα που δεν θα είναι ουραγός,
αλλά θα πρωταγωνιστεί στην Ευρώπη. Και για να συµβεί αυτό,
ένας είναι ο δρόµος: Η αντιπαράθεση µε τις στρεβλώσεις του
παρελθόντος που εµποδίζουν τον εθνικό βηµατισµό του µέλλον-
τος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Είµαι σε

αυτή την Αίθουσα είκοσι χρόνια, έχουµε συζητήσει πάρα πολλές
φορές για την πληγή της φοροδιαφυγής, µία αντικοινωνική συµ-
περιφορά, που όλοι συµφωνούµε ότι στερεί έσοδα από τα δηµό-
σια ταµεία και όλοι συµφωνούµε επίσης ότι επιβαρύνει
δυσανάλογα αυτούς οι οποίοι δεν µπορούν να αποκρύψουν ει-
σοδήµατα. Αν, λοιπόν, µέχρι σήµερα την πρώτη τετραετία η Κυ-
βέρνησή µας και το οικονοµικό επιτελείο εστίαζε στην
ανακούφιση των πολιτών από τις υπέρογκες υποχρεώσεις που
µας κληροδοτήθηκαν από µία διαφορετική οικονοµική πολιτική,
τώρα στη δεύτερη τετραετία έχει έρθει ο καιρός να κατανεί-
µουµε τα φορολογικά βάρη πιο δίκαια και πιο ισορροπηµένα,
όπως ακριβώς επιτάσσει το Σύνταγµα.

Μόνο έτσι, εξάλλου, θα µπορέσουµε να µειώσουµε και άλλο
τους φορολογικούς συντελεστές στην εργασία, στον φόρο προ-
στιθέµενης αξίας και µόνο έτσι µπορούµε να εξασφαλίσουµε πε-
ρισσότερους πόρους για υποδοµές, για γέφυρες, για δρόµους,
για σύγχρονα νοσοκοµεία, για σχολεία, για πανεπιστήµια. Και
µόνο έτσι θα µπορέσουµε να αυξήσουµε και άλλο µισθούς και
συντάξεις, να κρατήσουµε ψηλά την ετοιµότητα των Ενόπλων
Δυνάµεων, αλλά και να πυκνώσουµε το δίχτυ προστασίας των
πιο ευάλωτων απέναντι στις έκτακτες δυσκολίες. Αυτό, ξέρετε,
είναι ένα βαθιά πολιτικό στοίχηµα.

Και σε αυτό το βαθιά πολιτικό στοίχηµα απαντά το νοµοσχέδιο
του οποίου η συζήτηση ξεκινά σήµερα στην Ολοµέλεια -αντιλαµ-
βάνοµαι- µε µεγάλο ενδιαφέρον από συναδέλφους οι οποίοι
έχουν ήδη εγγραφεί στον κατάλογο των οµιλητών. Είναι ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο πιστεύω ότι διακρίνεται και για τόλµη, αλλά
και για σύνεση. Έχει έντεκα βασικές ρυθµίσεις οι οποίες έχουν
έναν σκοπό, να κλείσουν τα παραθυράκια φοροδιαφυγής σε
πολλά και διαφορετικά επίπεδα και αναφέροµαι σε αυτές τις έν-
τεκα ρυθµίσεις, επειδή για λόγους που νοµίζω ότι καταλαβαί-
νουµε όλοι η συζήτηση έχει µονοπωληθεί από το ζήτηµα του
τεκµηρίου στους ελεύθερους επαγγελµατίες.

Αξίζει, όµως, να αφιερώσουµε λίγο περισσότερο χρόνο σε
αυτή τη συζήτηση εστιαζόµενοι στις υπόλοιπες δέκα παρεµβά-
σεις. Νοµίζω ότι από µόνες τους έχουν µία ξεχωριστή σηµασία,
διότι αποκαθιστούν τη διαφάνεια των συναλλαγών µε τη βοήθεια
πρωτίστως της τεχνολογίας, καταπολεµούν το λαθρεµπόριο, εµ-
ποδίζουν τη διακίνηση µετρητών συχνά άγνωστης προέλευσης
και διευρύνουν, βέβαια, µε δίκαιο τρόπο τη βάση όσων συνεισφέ-
ρουν στα φορολογικά έσοδα.

Ουσιαστικά το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο
εκσυγχρονίζει τις σχέσεις του κράτους και του πολίτη, αφού επε-
κτείνει τις ηλεκτρονικές συναλλαγές, ώστε έξοδα και έσοδα να

µπορούν να καταγράφονται µε έναν τρόπο αντικειµενικό. Συγ-
κροτεί, επίσης, ένα πλαίσιο το οποίο παρεµβαίνει και σε νέα δε-
δοµένα της εποχής, όπως παραδείγµατος χάριν, οι
βραχυχρόνιες µισθώσεις. Κυρίως, όµως, συνιστά µια σηµαντική
µεταρρύθµιση κοινωνικής δικαιοσύνης.

Έτσι, από τους πρώτους µήνες του 2024, όπως έχουµε δε-
σµευθεί, όλες οι ταµειακές µηχανές θα συνδεθούν µε POS, τα
οποία θα πρέπει να λειτουργήσουν πια υποχρεωτικά -προσέξτε!-
σε ολόκληρη τη λιανική. Αυτό σηµαίνει ότι τελειώνουν πια οι επι-
χειρήσεις δύο ταχυτήτων. Τελειώνουν, όµως, ή περιορίζονται -
θα έλεγα, γιατί θέλω να είµαι πολύ προσεκτικός, δεν θα µε
ακούσετε ποτέ να µιλάω για πάταξη της φοροδιαφυγής, αλλά
µόνο για περιορισµό της- και οι πελάτες δύο δυνατοτήτων. Δυ-
σκολεύει το ψευδεπίγραφο δίληµµα «µε ή χωρίς απόδειξη», το
οποίο τελικά επιβαρύνει όλους. Αρκεί να σκεφτούµε ότι κάθε
χρόνο υπολογίζεται ότι στην πατρίδα µας δεν αποδίδεται ΦΠΑ
που ξεπερνά τα 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι ένα βαρύ κό-
στος το οποίο επωµίζεται ολόκληρη η κοινωνία. Θα έρθω στη συ-
νέχεια πάλι στο ζήτηµα του κενού ΦΠΑ και της βελτίωσης που
έχουµε πετύχει, γιατί νοµίζω ότι εκεί αντικατοπτρίζεται σε µεγάλο
βαθµό η ίδια επιτυχηµένη φορολογική µας πολιτική.

Παράλληλα, οι εισπράξεις και οι δαπάνες των επιχειρήσεων
θα αναρτώνται στην πλατφόρµα myDATA, µία πάρα πολύ σηµαν-
τική µεταρρύθµιση και µε αυτή τη διαδικασία εκείνοι που θα επι-
µένουν να φουσκώνουν τις υποχρεώσεις τους θα διαπιστώνουν
ότι αυτές δεν θα εκπίπτουν πια µε την ίδια ευκολία, όπως συµ-
βαίνει µέχρι σήµερα. Και βέβαια, ανάλογο καµπανάκι θα χτυπά
και στις αρχές, όταν θα εντοπίζεται αναντιστοιχία µεταξύ αγο-
ρών, πωλήσεων και αποθεµάτων.

Από την άλλη πλευρά, θέλουµε να ενθαρρύνουµε τη στροφή
στη φορολογική συνέπεια. Όσοι εφαρµόσουν, για παράδειγµα,
έγκαιρα την ηλεκτρονική τιµολόγηση θα έχουν ταχύτερη επι-
στροφή φόρου και παραγραφή των ανοιχτών τους υποθέσεων
σε τρία χρόνια, ενώ θέλουµε να διευκολύνουµε και τις επιχειρή-
σεις να αποκτήσουν το λογισµικό το οποίο απαιτείται, υπεραπο-
σβέσεις έως και 200% για εξοπλισµό που προσφέρεται κυρίως
στις µικρές επιχειρήσεις οι οποίες και αυτές πρέπει να βοηθη-
θούν, προκειµένου να κάνουν αυτό το αναγκαίο βήµα του ψηφια-
κού εκσυγχρονισµού. Μιλάµε, συνεπώς, για µία συνεκτική
πρωτοβουλία η οποία απλουστεύει και επιταχύνει τις συναλλαγές
µε όπλο πάντα τη διαφάνεια της ψηφιακής τεχνολογίας.

Και αν όλα αυτά ακούγονται κάπως τεχνικά, θα το ξαναπώ,
είναι µέτρα τα οποία εξυγιαίνουν ολόκληρη την αλυσίδα της αγο-
ράς. Και θα ήθελα να ακούσω µε πολύ µεγάλη προσοχή πώς το-
ποθετείται η Αντιπολίτευση τώρα που παρήλθε και η συζήτηση
περί αντισυνταγµατικότητας στα πιο πολλά άρθρα του νοµοσχε-
δίου, τα οποία ακριβώς αναφέρονται σε τέτοιου είδους παρεµ-
βάσεις, οι οποίες θέλω να τονίσω ότι ήδη απέδειξαν τις
δυνατότητές τους, καθώς το κενό ΦΠΑ έχει µειωθεί σηµαντικά
τα τελευταία χρόνια σε µεγάλο βαθµό, διότι καταφέραµε µε ορ-
γανωµένες και καλά σχεδιασµένες πολιτικές να προωθήσουµε
τις ηλεκτρονικές συναλλαγές. Τεχνολογία, λοιπόν, εδώ είναι ένας
πραγµατικός σύµµαχος σε αυτό τον αγώνα για περισσότερη φο-
ρολογική δικαιοσύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπα και στην αρχή ότι οι προ-
βλέψεις του νοµοσχεδίου λειτουργούν σε πολλές κατευθύνσεις,
ενώ παράλληλα ενισχύουµε και τις προσπάθειές µας για την κα-
ταπολέµηση του λαθρεµπορίου καυσίµων σε επίπεδο ελέγχων,
αλλά και συνεπειών, άλλη µία πονεµένη ιστορία. Ας είµαστε ειλι-
κρινείς µεταξύ µας, τουλάχιστον εµείς οι παλαιότεροι. Πόσες
φορές έχουµε συζητήσει για την ανάγκη να περιορίσουµε το λα-
θρεµπόριο των καυσίµων; Δυστυχώς, τα αποτελέσµατα δεν ήταν
τα αναµενόµενα. Γι’ αυτό πρέπει να επιµείνουµε και να είµαστε
πιο αποτελεσµατικοί µε πρώτο µέτρο την αυτόµατη διακοπή της
συνεργασίας κάθε εταιρείας, που παρανοµεί από τον κύκλο δια-
κίνησης και εµπορίας του κλάδου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στο εξής όποιο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο εντοπίζεται θα παύει

τη δραστηριότητά του για δύο χρόνια, οι εγκαταστάσεις θα
σφραγίζονται, ώστε αυτές να µην µπορούν να χρησιµοποιηθούν
για προϊόντα που θα έχουν µετονοµαστεί, αλλά και οι υπόλοιπες
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εταιρείες του κλάδου θα υποχρεούνται να ελέγχουν αν οι συνερ-
γάτες τους έχουν σύστηµα εισροών και εκροών.

Όµως, ξέρουµε καλά ότι η φοροδιαφυγή έχει αποδειχθεί µέχρι
στιγµής Λερναία Ύδρα, ένα από τα πολλά κεφάλια της παραµέ-
νει και η χρήση µετρητών από άγνωστες πηγές. Γι’ αυτό και µε
την ψήφιση του νοµοσχεδίου απαγορεύεται πια οποιαδήποτε
αγορά ακινήτου µε ρευστό, χέρι χέρι, όπως λέγεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εξετάσαµε µαζί µε το οικονοµικό επιτελείο τα σχετικά στοιχεία.

Δυστυχώς αυτή η πρακτική ακολουθείται σήµερα πλήρως ή µε-
ρικώς σε µία από τις τέσσερις αγοραπωλησίες που πραγµατο-
ποιούνται στη χώρα. Μιλάµε για εκατοντάδες εκατοµµύρια,
ενδεχοµένως δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία διακινούνται σε
τσάντες, σε βαλίτσες χωρίς να γνωρίζει κανείς την προέλευσή
τους. Από εδώ και στο εξής το τίµηµα θα καταβάλλεται αποκλει-
στικά µέσω τραπέζης. Κι αν κάποιοι επιµένουν σε βαλίτσες µε
ύποπτα χαρτονοµίσµατα, ας ξέρουν ένα: Θα θεωρείται άκυρο
όποιο συµβόλαιο καταγράφει προκαταβολή ή εξόφληση µε µε-
τρητά και οι παραβάτες θα τιµωρούνται µε πρόστιµο ίσο µε το
10% του ποσού το οποίο θα έχει καταβληθεί, αλλά βέβαια για µία
συναλλαγή η οποία δεν θα ισχύσει ποτέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διπλάσιο της αξίας θα είναι επίσης και το πρόστιµο για όσους

πληρώνουν µε µετρητά για προϊόντα και υπηρεσίες που ξεπερ-
νούν τα 500 ευρώ. Όµως, δεν αρκεί µόνο να κάνουµε τη χρήση
µετρητών πιο δύσκολη για τους πολίτες -φαντάζοµαι ότι συµφω-
νούµε στον πυρήνα αυτής της πολιτικής-, αλλά και το ίδιο το κρά-
τος πρέπει να αλλάξει και αυτό τη µέθοδο των πληρωµών του.
Το επόµενο διάστηµα, λοιπόν, οι περισσότερες κοινωνικές και
προνοιακές παροχές θα καταβάλλονται µόνο µέσω καρτών. Είναι
ένα ακόµα µέτρο το οποίο σε συνδυασµό µε τη διασύνδεση των
ταµειακών µε τα POS και την επέκτασή τους σε όλη την αλυσίδα
της λιανικής θα περιορίσει τη διοχέτευση ρευστού προς και από
την παραοικονοµία. 

Τέλος, υπάρχουν και πρόσφατα καινούργια φαινόµενα στην
οικονοµική δραστηριότητα, τα οποία το κράτος οφείλει να ρυθ-
µίσει, πολύ περισσότερο όταν αυτές οι δραστηριότητες ανταγω-
νίζονται συναφείς τοµείς, όπως ο τουρισµός, όταν επηρεάζουν
κοινωνικές ισορροπίες και την καθηµερινότητα σε ολόκληρες γει-
τονιές. Και αναφέροµαι, βέβαια, στη συνεχή επέκταση των βρα-
χυχρόνιων µισθώσεων. 

Σε αυτό το κεφάλαιο πρόθεσή µας και πρόθεση του οικονοµι-
κού επιτελείου είναι να ισορροπήσουµε ανάµεσα στην απαραί-
τητη διευκόλυνση χιλιάδων µικροϊδιοκτητών, οι οποίοι µπορούν
να διαθέσουν για κάποιο διάστηµα το εξοχικό τους ή ένα διαµέ-
ρισµα συµπληρώνοντας νόµιµα το εισόδηµά τους. Αυτή είναι µία
οικονοµική δραστηριότητα η οποία δεν θα εξαφανιστεί και στη-
ρίζει πολύ ιδιοκτήτες ακινήτων. Από την άλλη, όµως, είναι χρέος
της πολιτείας να καθορίσει κανόνες, ώστε αυτή η εξέλιξη των
καιρών να µη µετατραπεί σε µια ξέφρενη κερδοσκοπία και κυ-
ρίως να µη µετατραπεί σε καλυµµένη επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα.

Με αυτά, λοιπόν, τα κριτήρια το νοµοσχέδιο καλεί να καταβά-
λουν το µερίδιο που τους αναλογεί τους ιδιοκτήτες εκείνους που
προσφέρουν παραπάνω από τρία ακίνητα σε βραχυχρόνια µί-
σθωση. Εδώ δεν συζητάµε πια να νοικιάζεις το σπίτι σου ή το
εξοχικό σου. Εδώ µια συµπληρωµατική οικονοµική δραστηριό-
τητα µετατρέπεται σε πρωτεύουσα επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα. Δεν τους απαγορεύεται αυτή η δραστηριότητα, αλλά
ορίζονται οι προϋποθέσεις. Όσοι εκµεταλλεύονται πολλά ακί-
νητα, πρέπει να κάνουν έναρξη επιχειρηµατικής δραστηριότητας,
πληρώνοντας δηλαδή εισφορές, ΦΠΑ, τέλος επιτηδεύµατος,
όπως ήδη κάνει ο κάθε ιδιοκτήτης µικρού ξενοδοχείου ή ενοικια-
ζόµενων καταλυµάτων.

Στο ίδιο πλαίσιο, εφόσον όλα τα διαµερίσµατα µιας πολυκα-
τοικίας -κι έχουµε αρκετά τέτοια παραδείγµατα- διατίθενται για
βραχυχρόνια µίσθωση, τότε ευλόγως αυτή η πολυκατοικία θα
πρέπει να θεωρείται τουριστικό κατάλυµα, για το οποίο προφα-
νώς χρειάζεται ανάλογη άδεια και προφανώς θα ελέγχεται, όπως
όλες οι συναφείς επιχειρήσεις.

Επειδή ακούσαµε αρκετές ενστάσεις περί δήθεν κυνηγητού

της µικροϊδιοκτησίας, πιστεύω ότι δεν έχουν θέση σε αυτή τη συ-
ζήτηση. Όπως είπα, η ρύθµιση αυτή αφορά µόνο ιδιοκτήτες,
αλλά και εταιρείες που εκµεταλλεύονται έναν µεγάλο αριθµό κα-
τοικιών, εκείνους που στην ουσία είναι επιχειρηµατίες, αλλά εµ-
φανίζονται ως απλοί πολίτες οι οποίοι τάχα θέλουν να νοικιάζουν
τα σπίτια τους. Για να το πω διαφορετικά, πρόκειται, πιστεύω,
για µια ισορροπηµένη τοµή που οριοθετεί έναν αρρύθµιστο
χώρο, όπου µεταξύ άλλων παραµονεύει και η εκτεταµένη φορο-
διαφυγή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, φτάνω έτσι στο κεφάλαιο που
αφορά την πιο δίκαιη µέθοδο φορολόγησης των ελεύθερων
επαγγελµατιών. Και εδώ χαίροµαι γιατί πράγµατι, κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναπτύχθηκε, θεωρώ, ένας γόνι-
µος και χρήσιµος δηµόσιος διάλογος γύρω από το ζήτηµα αυτό
και έγιναν και σχετικές µετρήσεις της κοινής γνώµης, τις οποίες
επικαλέστηκε και ο Υπουργός. Και πιστεύω ότι είναι θετικό ότι η
πλειοψηφία της κοινής γνώµης στηρίζει τον πυρήνα του νοµο-
σχεδίου, όπως εξίσου θετικό πιστεύω πως είναι ότι κατατέθηκαν
και πάρα πολλά σχόλια στη δηµόσια διαβούλευση, σχεδόν τρεις
χιλιάδες, πολλά από τα οποία ενσωµατώθηκαν στο νοµοσχέδιο.

Ας ξεκινήσουµε, όµως, αυτή τη συζήτηση µε µία αδιαµφισβή-
τητη παραδοχή. Σήµερα ο µέσος µισθωτός στη χώρα πληρώνει
στο κράτος περισσότερα από όσα καταβάλλει το 85% των ελεύ-
θερων επαγγελµατιών. Γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι οι µισοί από
αυτούς δηλώνουν µηδενικά κέρδη. Επίσης, τρεις στους δέκα επι-
καλούνται ζηµιές επί µία πενταετία και επτά στους δέκα εµφανί-
ζουν έσοδα λιγότερα ακόµα και από τον κατώτατο µισθό. Σας
ρωτώ, λοιπόν: Είναι ή δεν είναι παράδοξο αυτό; Θα το πω κα-
θαρά. Είναι κάτι το οποίο όλοι µας µεταξύ µας το γνωρίζουµε,
όλοι το συζητάµε, όλοι µπορεί να το οµολογήσουµε, αλλά κανείς
δεν έχει κάνει κάτι για να το θεραπεύσει και για πρώτη φορά έρ-
χεται αυτή η Κυβέρνηση και αντιµετωπίζει το πρόβληµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Βέβαια, αυτή η στρέβλωση δεν επιβαρύνει µόνο εργαζόµενους

µισθωτούς, συνταξιούχους, επιβαρύνει και τους ίδιους τους
επαγγελµατίες αν αναλογιστείτε ότι µόλις το 4%, τέσσερις στους
εκατό ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους ει-
σφέρουν τα µισά φορολογικά έσοδα από όσα πληρώνει το σύ-
νολο αυτής της επαγγελµατικής κατηγορίας. Γι’ αυτό και ο
πυρήνας των νέων ρυθµίσεων γίνεται τώρα απολύτως σαφής,
ώστε ένας ελεύθερος επαγγελµατίας να µη µπορεί να φορολο-
γείται για εισοδήµατα µικρότερα από αυτά που δηλώνει ένας
υπάλληλος µε τον βασικό µισθό. Αυτό είναι το ποσό το οποίο κρί-
νουµε ότι ουσιαστικά αντανακλά την ελάχιστη -προσέξτε!- αξία
της προσωπικής εργασίας. Και όπως ειπώθηκε αναλυτικά και
από τον Υπουργό, αν συντρέχουν λόγοι για να παραµένει στο
επάγγελµα, ενώ µπορεί να παρουσιάζει ζηµιές, έχει δικαίωµα να
διεκδικήσει το δίκαιό του. Το τεκµήριο αυτό είναι, όπως έχει εξη-
γηθεί αναλυτικά, µαχητό. 

Το ύψος, βέβαια, της τελικής εισφοράς θα καθορίζεται και από
τα έτη λειτουργίας, από το ύψος της µισθοδοσίας της επιχείρη-
σης, από τον τζίρο της και µε τρόπο, µάλιστα, πολύ πιο αναλο-
γικό σε σχέση µε την αρχική πρόταση του νοµοσχεδίου. Πιστεύω
ότι σε αυτό το σηµείο σωστά ενσωµατώθηκαν παρατηρήσεις οι
οποίες έγιναν στη δηµόσια διαβούλευση.

Και όσον αφορά τις προσαυξήσεις που προκύπτουν, µην έχετε
καµία αµφιβολία ότι και αυτές τελικά θα αφορούν λιγοστές επι-
χειρήσεις, εταιρείες δηλαδή οι οποίες αν και έχουν υψηλούς τζί-
ρους, 200% ή 300% πάνω από τον µέσο όρο οµοειδών
επιχειρήσεων, επιµένουν να δηλώνουν µηδενικό ή ελάχιστο κα-
θαρό εισόδηµα.

Και βέβαια, να πω και κάτι. Εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί µεγάλες
επιχειρήσεις -έχουµε τέτοιες επιχειρήσεις- µε 1 εκατοµµύριο
τζίρο θέλουν να εµφανίζονται ως προσωπικές, ενώ ως µεγαλύ-
τερες, αν αποκτήσουν µια άλλη νοµική µορφή, θα µπορούν να
έχουν ακόµα χαµηλότερους φορολογικούς συντελεστές. Σε αυτό
το επιχείρηµα θα πρέπει να απαντήσουν όσοι µας ασκούν κριτική
για τις διατάξεις του νοµοσχεδίου.

Επόµενο στοιχείο της παρέµβασης -θα το ξαναπώ, το είπε και
ο Υπουργός- είναι ότι αυτή δεν είναι -το ξαναλέω- µία οριζόντια
παρέµβαση. Οριζόντια παρέµβαση ήταν το τέλος επιτηδεύµατος,
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το οποίο κι αυτό κρίθηκε -επειδή παρακολούθησα την προηγού-
µενη συζήτηση- συνταγµατικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και σωστά επιλέγουµε να µην κάνουµε µια οριζόντια παρέµ-

βαση, διότι δεν µπορούµε να αντιµετωπίζουµε µε τον ίδιο τρόπο
ουσιαστικά µια εταιρεία µε κύκλο εργασιών άνω του ενός εκα-
τοµµυρίου µε έναν ελαιοχρωµατιστή που µπορεί να βγάζει
20.000 ευρώ τον χρόνο ούτε να συγκρίνουµε έναν µεγαλογιατρό
του Κολωνακίου µε τον ιδιοκτήτη ενός καφενείου στην Ανάφη.
Γι’ αυτό και απαλλάσσονται από το όριο βάσης αγρότες, αµειβό-
µενοι µε δελτίο παροχής, επαγγελµατίες µε σοβαρή αναπηρία. 

Παράλληλα, το τεκµαρτό εισόδηµα µειώνεται στο µισό για
απασχολούµενους σε µικρά χωριά και σε νησιά και βέβαια κλι-
µακώνεται για όσους ξεκινούν ή βρίσκονται στα πρώτα χρόνια
της δραστηριότητάς τους. Ακούσαµε πολλή κριτική και γι’ αυτό.
Και λογικό είναι. Ένας νέος δικηγόρος, ένας νέος µηχανικός
χρειάζεται όντως κάποια χρόνια για να επενδύσει στη δουλειά
του, για να «χτίσει» το γραφείο του. Δεν προσδοκά κανείς άµεσα
σε σηµαντικά έσοδα, όταν ξεκινάει µια δουλειά. Όµως, ακριβώς
το νοµοσχέδιο έρχεται και καλύπτει αυτή την ανάγκη, γιατί ου-
σιαστικά θα αρχίσουν να καταβάλλουν φόρο µόνο όταν η δου-
λειά τους θα έχει θεµελιωθεί και θα παράγει κέρδη. Αυτό
προβλέπουν οι διατάξεις του νοµοσχεδίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μειωµένη θα είναι και η βάση φορολόγησης στους γονείς πο-

λύτεκνων ή και µονογονεϊκών οικογενειών, σε όσους έχουν εξαρ-
τηµένα τέκνα µε αναπηρία, ενώ βέβαια και το τεκµαρτό εισόδηµα
δεν θα υπολογίζεται όταν προκύπτουν προφανείς αντιξοότητες,
σε µεγάλες φυσικές καταστροφές, για παράδειγµα, σε περιπτώ-
σεις νοσηλείας, εγκυµοσύνης, στράτευσης, ακόµα και αν υπάρ-
χουν ειδικές χρονικές συνθήκες λειτουργίας, όπως
-ενσωµατώθηκε και αυτή η αλλαγή µετά τη διαβούλευση- τα σχο-
λικά κυλικεία. 

Ανάλογες προβλέψεις, τέλος, υπάρχουν για όσους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες έχουν και παράλληλα έσοδα από µισθούς,
συντάξεις ή από αγροτικές εργασίες. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι αυτή η ρύθµιση είναι κάθε άλλο παρά ορι-
ζόντια. Όχι µόνο εξαιρεί οµάδες φορολογουµένων, αλλά αντιµε-
τωπίζει µε ευαισθησία και αναλογικότητα κάθε περίπτωση, που
µπορεί να έχει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Με άλλα λόγια είναι µία
πρόταση επεξεργασµένη, λεπτοµερής, προσαρµοσµένη στην ελ-
ληνική πραγµατικότητα. Προσέξτε όµως. Είναι προσαρµοσµένη
στην αληθινή και όχι στην παραπλανητική επίπλαστη πραγµατι-
κότητα που προβάλλει σήµερα όποιος αντιτίθεται σε αυτή τη µε-
ταρρύθµιση. 

Αυτό το κόστος της κοινωνικής δικαιοσύνης και του συλλογικού
συµφέροντος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση
το αναλαµβάνει, όπως ακριβώς είχε υποσχεθεί προεκλογικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μας ασκήθηκε κριτική ότι αιφνιδιάσαµε και ότι δεν µιλήσαµε

για τα θέµατα αυτά στην προεκλογική περίοδο. Είναι λάθος.
Όποιος είχε παρακολουθήσει όλες τις προεκλογικές µου οµιλίες
και τις προεκλογικές συνεντεύξεις θα µε είχε ακούσει να µιλάω
συστηµατικά για την ανάγκη καταπολέµησης της φοροδιαφυγής
και για τη συσχέτιση της κατάργησης του τέλους επιτηδεύµατος
µε τη βελτίωση της φορολογικής συµµόρφωσης. 

Αυτά είπαµε προεκλογικά, αυτά κάνουµε µετεκλογικά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Για να δούµε και για ποια επιβάρυνση µιλάµε τελικά. Με το νέο
σύστηµα υπολογίζεται ότι το 17% των επαγγελµατιών θα κατα-
βάλει φόρο έως 1.000 ευρώ τον χρόνο και το 54% έως 3.000
ευρώ. Και όσον αφορά τη µεγάλη εικόνα, τη συµµετοχή των
ελεύθερων επαγγελµατιών και αυτοαπασχολούµενων στα συνο-
λικά έσοδα της χώρας, πού βρίσκεται αυτή σήµερα; Βρίσκεται
στο 0,8% του ΑΕΠ. Ποιος είναι ο ευρωπαϊκός µέσος όρος; Είναι
2,1% του ΑΕΠ. Πού πηγαίνουµε; Στο 1,1% του ΑΕΠ. Κάνουµε ένα
βήµα σύγκλισης. Στο µέλλον θα υπάρχει ακόµα περισσότερη
δουλειά που θα πρέπει να γίνει. 

Υπάρχει όµως και κάτι άλλο το οποίο πρέπει να γνωρίζουν οι
Ελληνίδες και οι Έλληνες. Με τη ρύθµιση αυτή εξοικονοµούνται
πόροι περί τα 105 εκατοµµύρια ευρώ. Από πού; Από κοινωνικά

επιδόµατα ευπαθών. Είναι χρήµατα τα οποία τώρα θα βρουν τον
αληθινό προορισµό τους. Σήµερα θα εισέπρατταν κατά πάσα πι-
θανότητα -θα έλεγα, µάλλον, µε απόλυτη βεβαιότητα- αυτοί που
δεν τα δικαιούνται. Είκοσι µία χιλιάδες ελεύθεροι επαγγελµατίες
είναι ταυτόχρονα δικαιούχοι –προσέξτε- του ελάχιστου εγγυηµέ-
νου εισοδήµατος. Ενώ δηλώνουν, δηλαδή, ότι είναι ενεργοί ερ-
γαζόµενοι και επιχειρηµατίες, την ίδια ώρα εµφανίζονται περίπου
ως άποροι. 

Ελάτε να µου πείτε εσείς ότι αυτό είναι κάτι το οποίο είναι δί-
καιο και πρέπει να διατηρηθεί!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συνεπώς όλα αποδεικνύουν την ανάγκη αυτής της σηµερινής

µεταρρύθµισης, πολύ περισσότερο καθώς πέρα από τις εξαιρέ-
σεις και την αναλογικότητά της, προβλέπεται και κάτι για το
οποίο είχαµε δεσµευτεί προεκλογικά και το φέρνουµε µπροστά
κατά ένα χρόνο, που δεν είναι άλλο από την κατάργηση του 50%
του τέλους επιτηδεύµατος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι ένα πρώτο αντιστάθµισµα και, βέβαια, η υλοποίηση µιας

προεκλογικής δέσµευσης µε προοπτική και το άλλο 50% να κα-
ταργηθεί σε ορίζοντα διετίας. 

Να πούµε δύο ακόµα χρήσιµα στοιχεία. Το ένα άκουσα να το
αναφέρει και ο Υπουργός στην απάντησή του στη συζήτηση επί
της αίτησης αντισυνταγµατικότητας που κατατέθηκε από την Αν-
τιπολίτευση. Δεν πρωτοτυπούµε. Θα το ξαναπώ. Αντίστοιχα συ-
στήµατα προσδιορισµού του εισοδήµατος αυτοαπασχολού-
µενων και ελεύθερων επαγγελµατιών υπάρχουν σε χώρες µε πιο
προχωρηµένη φορολογική διοίκηση από τη δικιά µας, όπως η
Ιταλία, η Γαλλία ή το Βέλγιο. 

Υπάρχει και το δεύτερο, το οποίο το θεωρώ ακόµα πιο σηµαν-
τικό. Τα πρόσθετα έσοδα, τα οποία θα προκύψουν για το δηµό-
σιο εκτιµούµε ότι θα ξεπεράσουν τα 550 εκατοµµύρια ευρώ, θα
κατευθυνθούν στην υγεία και στην παιδεία, ένα συνολικό συλλο-
γικό πλεόνασµα το οποίο επιστρέφει σε συλλογικές ανάγκες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αυτή ήταν πάντα η στόχευση της οικονοµικής πολιτικής

της Κυβέρνησης. Νοµίζω ότι τα αποτελέσµατα είναι παραπάνω
από ορατά. Είχα δεσµευτεί προεκλογικά ότι µέχρι το τέλος του
2023 η ελληνική οικονοµία θα έχει κλείσει τον κύκλο των αναβαθ-
µίσεων στην επενδυτική βαθµίδα από όλους τους επενδυτικούς
οίκους και µε την πρόσφατη αναβάθµιση της «FITCH» τήρησα
στο ακέραιο αυτή την υπόσχεση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η ανεργία έπεσε για πρώτη φορά στο 9.6%, µε τους ανέργους

µας να περιορίζονται στους τετρακόσιους πενήντα τέσσερις χι-
λιάδες και σαράντα πέντε χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας να
έχουν δηµιουργηθεί µόνο µέσα στον Οκτώβριο. Και στους δύο
αυτούς δείκτες αποτυπώνεται και ο συνδυασµός της ανάπτυξης,
µε το µέρισµα αυτής της ανάπτυξης να έχει δικαιούχους σε ολό-
κληρη την ελληνική κοινωνία, δίπλα ασφαλώς σε όσα έρχονται
και τα οποία θα έχουµε την ευκαιρία να τα συζητήσουµε πολύ
πιο αναλυτικά στη συζήτηση του προϋπολογισµού η οποία θα ξε-
κινήσει σε δέκα µέρες από τώρα. 

Μιλάµε για πρώτες αυξήσεις µετά από παραπάνω από µία δε-
καετία σε εξακόσιους εξήντα χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους,
για νέες αυξήσεις για δυόµισι εκατοµµύρια συνταξιούχους, για
νέα αύξηση του βασικού µισθού τον Απρίλιο. Θυµίζω, επίσης, τις
νέες ψηφισµένες φοροελαφρύνσεις, µε πρώτη το µεγαλύτερο
κατά 1.000 ευρώ αφορολόγητο σε ένα εκατοµµύριο τριακόσιες
χιλιάδες συµπολίτες µας µε παιδιά, τον σταθερά χαµηλότερο
ΦΠΑ σε συγκοινωνίες, σε πολιτισµό, σε αγαθά που συνδέονται
µε την υγεία. 

Αυτές είναι µόνιµες παρεµβάσεις που ξεπερνούν το 1,6 δισε-
κατοµµύριο ευρώ, χωρίς ταυτόχρονα να σταµατούν και τα ανα-
χώµατα που η πολιτεία υψώνει στην ακρίβεια, αναχώµατα ιδίως
υπέρ των πιο ευάλωτων. Ναι, πράγµατι, ο παγκόσµιος πληθωρι-
σµός φαίνεται στην Ευρώπη και στην Ελλάδα να παρουσιάζει τά-
σεις ύφεσης. Μέχρι, όµως, το κύµα αυτό να εξαντληθεί, τα
χαµηλά εισοδήµατα θα στηρίζονται από την Κυβέρνησή µας. 

Αυτόν τον µήνα και πριν από τις γιορτές 2,3 εκατοµµύρια συµ-
πολίτες µας θα λάβουν και πάλι έκτακτες ενισχύσεις, που ξεπερ-
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νούν τα 350 εκατοµµύρια ευρώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Μιλάµε για φτωχά νοικοκυριά µε παιδιά, για δικαιούχους του
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, για χαµηλοσυνταξιούχους,
για άτοµα µε αναπηρία. 

Αν αθροιστούν οι παραπάνω αριθµοί, αν αθροιστούν και οι
στόχοι τους, εύκολα διαπιστώνεται ότι η οικονοµική πολιτική
αυτής της Κυβέρνησης, παρά τα όσα ισχυρίζεται η Αντιπολί-
τευση, συντονίζεται µε την κοινωνική µας πολιτική. Απευθύνεται
τελικά στο σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. 

Κατά συνέπεια, το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί µία κρίσιµη
ψηφίδα αυτού του συνεκτικού σχεδίου, ώστε η συνολική ανά-
πτυξη να µετατρέπεται σε ατοµική ευηµερία για κάθε πολίτη, υπό
την προϋπόθεση όµως και πάλι ότι η φοροδιαφυγή θα περιορι-
στεί και ότι ταυτόχρονα η φορολογική συνείδηση όλων θα βελ-
τιωθεί. 

Τον δρόµο αυτόν για µας δείχνουν και τα αντικειµενικά στοι-
χεία. Τα έσοδα από τους άµεσους φόρους στην πατρίδα µας
είναι µόλις το 8,5% του ΑΕΠ, ενώ στην Ευρώπη ο µέσος όρος
είναι 13%. Στη χώρα µας περίπου το 15% του ΦΠΑ που πληρώνει
ο καταναλωτής, δεν αποδίδεται στο κράτος. Αυτοί είναι οι συ-
σχετισµοί οι οποίοι πρέπει να αναστραφούν. Μίλησα για το κενό
ΦΠΑ. Το βρήκαµε -και χρόνια πολλά, κύριε Παππά!- στο 23%
όταν µας παραδώσατε τη διακυβέρνηση το 2019, έχει πέσει στο
15%. Η προοπτική µας και ο στόχος µας είναι να το πάµε στο 9%
που είναι ευρωπαϊκός µέσος όρος έως το 2027.

Όσο για το επιχείρηµα που ακούω συνέχεια, ότι τάχα αυτές οι
ρυθµίσεις στρέφονται κατά των µικρών, αφήνοντας στο απυρό-
βλητο δήθεν τους µεγάλους, αυτός ο ισχυρισµός απορρίπτεται
από όποιον ασχοληθεί στοιχειωδώς να διαβάσει το νοµοσχέδιο
το οποίο συζητούµε σήµερα. 

Τα ηλεκτρονικά στοιχεία, το myDATA, η αντιµετώπιση του λα-
θρεµπορίου καυσίµων, η διακίνηση µετρητών για αγορά ακινή-
των αφορούν τους µικρούς; 

Ποιος ισχυρίζεται ότι παράλληλα θα πάψουν να υφίστανται
όλα τα άλλα µέσα τα οποία διαθέτουν πια οι φορολογικές αρχές,
όπως οι διαρκείς διασταυρώσεις και οι έλεγχοι;

Η αλήθεια είναι ότι η επανάσταση των µεγάλων δεδοµένων και
οι νέοι αλγόριθµοι που έχουµε στη διάθεσή µας, δίνουν τη δυνα-
τότητα στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων να µπορεί να
κάνει πολύ πιο στοχευµένους ελέγχους, µε πολύ µεγαλύτερη
ακρίβεια και να κατανέµει έτσι πολύ πιο αποτελεσµατικά τις δυ-
νάµεις της. Γι’ αυτό και θα το ξαναπώ: Για να ευοδωθεί αυτή η
µεγάλη εθνική προσπάθεια, πρέπει πρώτα εµείς, οι πολιτικές δυ-
νάµεις σε αυτή την Αίθουσα, να πάψουµε να συµφωνούµε στις
διακηρύξεις, αλλά να διαφωνούµε µόλις κάποιος επιχειρεί αυτές
τις διακηρύξεις να τις κάνει πράξη. Πολιτική ευθύνη σηµαίνει και
πολιτικό θάρρος απέναντι σε οποιοδήποτε πολιτικό κόστος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τα όσα συζητούµε σήµερα, πράγµατι, προσφέρονται για µια

νέα αρχή, δίνοντας αύριο µε την ψήφο µας ρητές απαντήσεις.
Εσείς όλοι θα πρέπει να δώσετε ρητές απαντήσεις σε συγκεκρι-
µένες ερωτήσεις:

Πρέπει για όλες τις υπηρεσίες να κόβονται πραγµατικές απο-
δείξεις; 

Τα έσοδα και τα έξοδα των επιχειρήσεων πρέπει ή δεν πρέπει
να κατατίθενται ηλεκτρονικά; 

Να κλείνουν επιτέλους οριστικά όσοι κάνουν λαθρεµπόριο
καυσίµων;

Συµφωνείτε ή όχι να περιορίσουµε την κυκλοφορία του µαύ-
ρου χρήµατος;

Θέλουµε καθαρούς κανόνες στις βραχυχρόνιες µισθώσεις ενι-
σχύοντας τους µικροϊδιοκτήτες; 

Συµφωνούµε ότι αυτές δεν πρέπει να µετατραπούν σε µια
ζούγκλα όπου θα κυριαρχούν τα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα; 

Είµαστε τελικά όλοι υπέρ της βάσης του κατώτατου µισθού,
της αξίας της εργασίας, ώστε οι ελεύθεροι επαγγελµατίες να
συµµετέχουν στις κοινές υποχρεώσεις; 

Επιθυµούµε να έχουν δικαίωµα να ζητούν έλεγχο αν θεωρούν
ότι το κράτος τούς αδικεί; 

Και, τέλος, λέµε τελικά ναι ή όχι στην κατάργηση του τέλους
επιτηδεύµατος ως αντιστάθµισµα για τις πολιτικές αυτές τις
οποίες υλοποιούµε; 

Θα περιµένω, λοιπόν, καθαρές θέσεις µακριά από τις όποιες
συνηθισµένες κολακείες και τα εύκολα συνθήµατα. Όµως φοβά-
µαι ότι δυστυχώς συγκροτείται πάλι µία αντιπολίτευση του «όχι
σε όλα» και «ναι στο τίποτα». Ελπίζω ειλικρινά αυτή τη φορά,
κύριε Πρόεδρε, να διαψευστώ και όχι γιατί αυτό είναι κάτι το
οποίο θα µας ευνοούσε κοµµατικά. Το αντίθετο, όσο περισσότε-
ροι πολεµάµε αυτές τις µεγάλες διαχρονικές παθογένειες, τόσο
πιο εύκολα αυτές θα υποχωρήσουν. 

Και κλείνω, γνωρίζοντας ότι αυτή η µάχη κατά της φοροδια-
φυγής δεν θα είναι ούτε σύντοµη ούτε εύκολη, όπως και ότι η
φορολογική δικαιοσύνη συνιστά τελικά µία διεκδίκηση διαρκείας,
αλλά είναι κάτι το οποίο βαθιά πιστεύω. Η ισονοµία απέναντι
στους φόρους µάς βοηθά τελικά να µειώνουµε τους φόρους για
όλους. Θα επιµείνω όµως ότι και οι δύο αυτοί βραχίονες στηρί-
ζουν τη συλλογική ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή, παράλ-
ληλους στόχους τους οποίους υπηρετεί και αυτό το νοµοσχέδιο,
ένα σηµαντικό βήµα προόδου το οποίο πραγµατικά αξίζει να το
κάνουµε όλοι µαζί.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας όρθιοι

χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πριν καλέσω στο

Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ,
κ. Φάµελλο, επιτρέψτε µου να κάνω δύο ανακοινώσεις. 

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα δυτικά θεωρεία παρακο-
λουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Καλύµνου.

Τους καλωσορίζουµε!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης παρακολουθούν τη συνεδρίαση από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία, αφού επίσης ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και την οργάνωση και λειτουργία της Βουλής και ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» εξήντα
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 1ο Γυµνάσιο Κέρκυρας.

Τους καλωσορίζουµε!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, καλωσορίζουµε τον κ. Νίκο Βούτση, αγαπητό συνά-
δελφο και φίλο και πρώην Πρόεδρο της Βουλής, που παρακο-
λουθεί από τα θεωρεία των ανώτατων κρατικών λειτουργών.
Χρόνια σας πολλά!

(Χειροκροτήµατα)
Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, υποθέτω ότι
την ώρα που χειροκροτούσαµε όλοι προηγουµένως, χειροκρο-
τούσαµε τους µαθητές από την Κάλυµνο και από την Κέρκυρα
και όχι τον κ. Μητσοτάκη που το έβαλε πάλι στα πόδια, για να
µην ακούσει την κριτική της Αντιπολίτευσης. Αυτό είναι το πολι-
τικό µέγεθος, δυστυχώς, της Κυβέρνησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Εµείς τη νέα γενιά πάντοτε καλωσορίζουµε και ευχόµαστε
χρόνια πολλά σε όλους όσοι γιορτάζουν σήµερα. Όµως σήµερα
δυστυχώς είναι η δέκατη πέµπτη µαύρη επέτειος της εν ψυχρώ
δολοφονίας του δεκαπεντάχρονου Αλέξανδρου Γρηγορόπου-
λου. Η 6η Δεκέµβρη θα είναι πάντα η µέρα του Αλέξη, που σή-
µερα θα ήταν τριάντα χρονών, θα είναι η µέρα της γενιάς του,
αλλά και γενικότερα της νέας γενιάς που εξεγείρεται και διεκδι-
κεί, µιας γενιάς που ενηλικιώθηκε βίαια το 2008 και που στη συ-
νέχεια είδε τα όνειρά της να συνθλίβονται από µια δεκαετία
χρεοκοπίας και οικονοµικής κρίσης όπου µας οδήγησε ο τότε δι-
κοµµατισµός, µιας γενιάς που αναγκάστηκε να φύγει στο εξωτε-
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ρικό να ζητήσει καλύτερο µέλλον, µιας γενιάς, όπως και η σηµε-
ρινή νεολαία, που εξακολουθεί να ζει στην ανασφάλεια, σε ανι-
σότητες που µεγαλώνουν µε περιορισµένα δικαιώµατα, µε
δουλειές δεκατριών ωρών, µε υπερωρίες σε ρεπό. Σε όλη αυτή
τη νεολαία οφείλουµε να υποσχεθούµε και να εγγυηθούµε ότι
κάθε αύριο θα είναι καλύτερο από το χθες. 

Και προφανώς το αύριο δεν µπορεί να περιλαµβάνει µια ανα-
χρονιστική συζήτηση για ιδιωτικά πανεπιστήµια, δεν µπορεί να
περιλαµβάνει µια δηµοκρατία υποβαθµισµένη, µία Ελλάδα µε πα-
ρακολουθήσεις, µε ανεξάρτητες αρχές υποβαθµισµένες, την επι-
στηµονική γνώση και την έρευνα υποβαθµισµένες. Αυτή όµως
είναι η κυβερνητική πραγµατικότητα.

Οφείλω, όµως, να πω και µια κουβέντα για την τραγική εξέλιξη
της γυναικοκτονίας της σαραντατριάχρονης στη Σαλαµίνα. Δεν
θέλω να υποτιµήσω ούτε το θέµα του νοµοσχεδίου ούτε το θέµα
της γυναικοκτονίας. Θεωρώ όµως και πρέπει να το πούµε από
τώρα ότι ως ένα βασικό θέµα συζήτησης στο επόµενο νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Δικαιοσύνης οφείλει η Κυβέρνηση να θέσει
τη νοµική κατοχύρωση του όρου της γυναικοκτονίας. Το οφεί-
λουµε και νοµίζω ότι καταλαβαίνετε γιατί.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερθώ για πολύ λίγο και
στο επικείµενο Ανώτατο Συµβούλιο Συνεργασίας µε την Τουρκία.
Όπως έχουµε τονίσει, εµείς στηρίζουµε σταθερά τον διάλογο µε
την Τουρκία στη βάση του Διεθνούς Δικαίου, για τη µείωση της
έντασης και για την οικοδόµηση εµπιστοσύνης και συνεργασίας.
Υπογραµµίζουµε όµως ότι ο διάλογος αυτός προκειµένου να εξυ-
πηρετεί και τα συµφέροντα της χώρας µας αλλά και την ειρήνη
πρέπει να έχει βάση µία συγκεκριµένη στρατηγική, πρέπει να έχει
αρχή, µέση και τέλος. 

Πρώτον, πρέπει να έχει ξεκάθαρες κόκκινες γραµµές για τη
µη αποστρατικοποίηση και την προάσπιση της κυριαρχίας.

Δεύτερον, πρέπει να έχει µια σαφή προοπτική: την οριοθέτηση
µόνο της διαφοράς για υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ στο Διεθνές Δι-
καστήριο. Και εδώ απαντώντας και στη σηµερινή συνέντευξη του
κ. Ερντογάν θέλω να υπενθυµίσω τη διαχρονική και σταθερή
θέση της χώρας µας ότι η υφαλοκρηπίδα και η ΑΟΖ είναι το µόνο
νοµικό θέµα που θέλουµε να παραπεµφθεί στο Διεθνές Δικαστή-
ριο της Χάγης.

Τρίτον, ο διάλογος αυτός οφείλει να έχει µε σαφήνεια και τους
όρους από τους οποίους θα ξεκινήσουν και θα προχωρήσουν οι
διερευνητικές συνοµιλίες, που δεν έχουν καθοριστεί µέχρι σή-
µερα. 

Και τέταρτον, να αξιοποιήσει τις συµµαχίες µας για να πειστεί
και η Τουρκία και να δεσµευτεί µακροπρόθεσµα στον διάλογο
τον ελληνοτουρκικό και τον ευρωτουρκικό, να µην µπορεί δη-
λαδή να επανέλθει στην ένταση χρησιµοποιώντας το συγχωρο-
χάρτι του διαλόγου -για να είµαστε λίγο ξεκάθαροι- και να δοθεί
σαφώς το µήνυµα προς τον κ. Ερντογάν και όλες τις κατευθύν-
σεις, της σηµασίας επανεκκίνησης των συνοµιλιών για µια δίκαιη
και βιώσιµη λύση του Κυπριακού εκεί όπου διακόπηκαν, στο
Κραν Μοντανά, αυτού του διεθνούς ζητήµατος εισβολής και κα-
τοχής, όπως το είχε χαρακτηρίσει τότε και ο Αλέξης Τσίπρας.
Αυτό σηµαίνει υπεύθυνη στάση στα εθνικά θέµατα. 

Δεν ακολουθούµε τον δρόµο του κ. Μητσοτάκη που εκµεταλ-
λεύεται εδώ και χρόνια τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής για να
επιτεθεί στον ΣΥΡΙΖΑ ως εθνική εξαίρεση -τα θυµάστε- για το ότι
ο πατριωτισµός αποτελεί ξένη λέξη. Ξέρετε ποιο είναι το αποτέ-
λεσµα αυτής της πατριδοκαπηλίας; Σήµερα να υπάρχει πρό-
σφορο έδαφος και στην κοινή γνώµη για θέσεις όπως αυτές του
κ. Σαµαρά, που τίθεται κατά του διαλόγου. Αυτά είναι τα αποτε-
λέσµατα της Νέας Δηµοκρατίας και των πολιτικών τους. Εµείς
δεν θα ακολουθήσουµε τη Νέα Δηµοκρατία σε αυτόν τον ολι-
σθηρό δρόµο, αλλά και θα αντιταχθούµε σε οποιαδήποτε θέση
κινείται εις βάρος των εθνικών συµφερόντων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλω να µπω στα θέµατα του
νοµοσχεδίου και λόγω του χρόνου. Κακώς -πρέπει να οµολο-
γήσω, να κάνω µια αυτοκριτική- την προηγούµενη βδοµάδα υπο-
θέσαµε ότι όλη τη δηµιουργικότητα της υποκρισίας και της
αδικίας την είχε αξιοποιήσει ο κ. Χατζηδάκης στο προηγούµενο

νοµοσχέδιο, τότε -ξέρετε- που ξεπέρασε τον εαυτό του, που
έλεγε ότι θα προστατεύσει τους δανειολήπτες και επί της ουσίας
ευνοούσε τους servicers και τους διαχειριστές και έδινε και ασυ-
λία στα στελέχη του ΤΑΙΠΕΔ. Σήµερα, λοιπόν, µας αποδεικνύει
ο κ. Χατζηδάκης ότι µπορεί ακόµη και καλύτερα. Τώρα, για να εί-
µαστε ακριβείς, µπορεί ακόµη και χειρότερα είναι το σωστό. 

Φέρνει, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει τίτλο καταπολέ-
µηση της φοροδιαφυγής, «µέτρα για τον περιορισµό της φορο-
διαφυγής», αλλά στην ουσία δεν την καταπολεµά. Οφείλω να πω
-και αυτό είναι πολύ ανησυχητικό- ότι και τη συντηρεί και ωθεί
στη φοροδιαφυγή. Πρώτον, ξανά µε διαδικασίες εξπρές, δηλαδή
µε υποβάθµιση της Βουλής και του κοινοβουλευτισµού. Το νο-
µοσχέδιο αυτό συζητήθηκε στη Βουλή µέσα σε έξι µέρες. Η δια-
βούλευσή του τελείωσε και την επόµενη µέρα, σε ένα
εικοσιτετράωρο, µπήκε στη συζήτηση. Για να καταλάβετε πόση
σηµασία δίνει ο κ. Χατζηδάκης στη διαβούλευση, στο open gov.,
στα εργαλεία της κοινωνικής συµµετοχής. Στα παλιά τους τα πα-
πούτσια τα έχουν γραµµένα! Το επιβεβαιώσαµε σε µια σειρά νο-
µοσχεδίων.

Έγινε ουσιαστική συζήτηση; Προφανώς και όχι. Δεν ενδιαφέ-
ρει ούτε µε τους φορείς να κάνει συζήτηση. Τι την ενδιαφέρει; Η
προπαγάνδα και τα µέσα ενηµέρωσης. Εκεί βέβαια έχει προνο-
µιακή σχέση. Προσπαθεί πάλι να σπείρει κοινωνικό αυτοµατισµό,
όπως έκανε και την περίοδο –θυµάµαι- 2010 – 2014, τότε που
έστρεψε τους επαγγελµατίες εναντίον των µισθωτών. «Παλιά µου
τέχνη κόσκινο» για τον κ. Χατζηδάκη και τον κ. Μητσοτάκη. Τώρα
στο στόχαστρο µπαίνουν οι επαγγελµατίες, οι ατοµικές επιχει-
ρήσεις και οι επιστήµονες. 

Αν διαβάσει κάποιος τον τίτλο, θα πει: Προφανώς και πρέπει
να καταπολεµηθεί η φοροδιαφυγή, προφανώς και πρέπει να πλη-
ρώνουν φόρους και οι επαγγελµατίες όπως πληρώνουν και οι ερ-
γαζόµενοι και προφανώς πρέπει να υπάρχουν πόροι για την
παιδεία και την υγεία. Κάνει όµως κάτι τέτοιο ο κ. Χατζηδάκης;
Όχι. Κάνει ακριβώς το αντίθετο. Δηλαδή βαφτίζει περιορισµό της
φοροδιαφυγής ένα οριζόντιο χαράτσι, το οποίο µπαίνει σε όλους
τους επαγγελµατίες, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, τις ατοµικές
επιχειρήσεις και επιστήµονες, το οποίο αναπαράγει την αναχρο-
νιστική λογική των τεκµηρίων –δηλαδή, πάµε προς τα πίσω αντί
να πηγαίνουµε προς τα µπροστά- και πέφτει επί δικαίων και αδί-
κων, όχι για να ενισχυθούν οι κοινωνικές δαπάνες, αλλά για να
ενισχυθούν οι απευθείας αναθέσεις, στις οποίες πράγµατι πή-
ραµε χρυσό βραβείο κατά την προηγούµενη περίοδο. Επικαλέ-
στηκαν ακόµα και την πανδηµία για να κάνουν αναθέσεις
δισεκατοµµυρίων σε «ηµέτερους». Αυτό κάνει, δηλαδή βάζει ένα
χαράτσι ιδιαίτερα σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες -γιατί εκεί έχει
σηµασία να το αξιολογήσουµε-, για να τακτοποιήσει συµφέ-
ροντα, µε αδιαφάνεια. 

Και έχει και ένα άλλο «χτύπηµα», για να είµαστε λίγο ξεκάθα-
ροι. Δεν είναι µόνο φοροεισπρακτικό. Ο σκοπός είναι να χτυπήσει
τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, δηλαδή, την αναδιάρθρωση
της οικονοµίας. Αυτός είναι ο στόχος τους. Πρακτικά να υποτι-
µήσει το εθνικό παραγωγικό δυναµικό, να υποτιµήσει τους επι-
στήµονες και τις µικρές και ατοµικές επιχειρήσεις, για να
ενισχύσει πολυεθνικές και επιχειρήσεις που λειτουργούν ολιγο-
πωλιακά, άρα να συγκεντρώσει την αγορά. Και θα το περιγρά-
ψουµε αυτό. 

Τώρα ένα ερώτηµα είναι: γιατί η Νέα Δηµοκρατία η οποία πε-
ρηφανεύεται ότι ψηφιοποίησε το ελληνικό κράτος δεν µπορεί να
ελέγξει τη φοροδιαφυγή; Δεν ξέρουµε, πρέπει να µας δώσουν
απαντήσεις. Υπάρχει βέβαια µια δικαιολογία µάλλον ότι δεν πρό-
λαβε, απ’ ό,τι κατάλαβα, το τελευταίο τετράµηνο -πεντάµηνο που
είναι ο κ. Χατζηδάκης στο Υπουργείο. Αλλά το ερώτηµα είναι:
Είναι Κυβέρνηση πέντε µηνών ή είναι Κυβέρνηση σχεδόν πέντε
ετών; Γιατί γι’ αυτό πρέπει να απολογηθεί η Κυβέρνηση. Μπορεί
ένας τάχατες εκσυγχρονιστής και άριστος Πρωθυπουργός να
επικαλείται ότι δεν πρόλαβε πέντε χρόνια να δηµιουργήσει ελεγ-
κτικές αρχές και ψηφιακά εργαλεία για την καταπολέµηση της
φοροδιαφυγής; Γιατί, από ό,τι βλέπω εδώ, ο κ. Στουρνάρας σε
πρόσφατο δηµοσίευµα λέει ότι χάνουµε 18 δισεκατοµµύρια από
τη φοροδιαφυγή. Συγκρίνετε λιγάκι τα λεφτά που έχουν βάλει να
διαχειριστούν, ή εν πάση περιπτώσει, να κερδίσουν από τους µι-
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κροµεσαίους µε τα 18 δισεκατοµµύρια του κ. Στουρνάρα, να ψά-
χνουν να βρουν πού είναι µαζί µε τα υπόλοιπα 60 που λείπουν
από τη αγορά, µεταξύ κατανάλωσης και δήλωσης. 

Έρχεται όµως µε έναν πολύ υποκριτικό τρόπο και λέει: Πρώ-
τον, κατηγορεί τον ΣΥΡΙΖΑ προεκλογικά ότι ετοιµάζει φορολο-
γικά εργαλεία προς τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Το
θυµάστε αυτό. Και δεύτερον, στο πρόγραµµα της Νέας Δηµο-
κρατίας -δεν το είπε αυτό ο κ. Μητσοτάκης που µίλησε πριν από
λίγο-, σελίδα 6, για όποιον ενδιαφέρεται, µιλάει για εξορθολογι-
σµό και αναπροσαρµογή των τεκµηρίων. Και έρχεται και βάζει
και επιπλέον φορολόγηση και αναχρονιστικά τεκµήρια επιπλέον.
Αντί δηλαδή να µειώσει φόρους, όπως υποσχέθηκε, και να µει-
ώσει ή να αφαιρέσει τεκµήρια, προσθέτει φόρους και εισάγει νέα
τεκµήρια. Είναι αυτό συνέπεια; Νοµίζω ότι σήµερα συζητάµε για
ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι η απόδειξη της ασυνέπειας: πρώ-
τον, µε υποκρισία, δεύτερον, µε αδικία, τρίτον, µε ανεπάρκεια και
τέταρτον, µε αναχρονισµό. Σε αυτά είναι συνεπής ο κ. Μητσοτά-
κης. Είναι συνεπής και στην υποκρισία και στην αδικία και στην
ανεπάρκεια και στον αναχρονισµό. 

Μία βέβαια από τις πιο εντυπωσιακές διαστάσεις του νοµοσχε-
δίου είναι αυτή η εκσυγχρονιστική διάταξη ότι εφαρµόζεται ανα-
δροµικά. Αυτό και αν είναι εκσυγχρονισµός! Γιατί τον έχουµε
ακούσει να µιλάει γι’ αυτό. Δηλαδή το σταθερό φορολογικό σύ-
στηµα, το οποίο θα προσελκύσει και επενδύσεις, είναι να αλλά-
ζεις το φορολογικό πλαίσιο τον τελευταίο µήνα, τις τελευταίες
µέρες του χρόνου για τον χρόνο που πέρασε! Αυτό είναι πράγ-
µατι πολύ εκσυγχρονιστικό!

Και βέβαια πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι όλα αυτά δεν συζη-
τώνται σε µια περίοδο που η χώρα έχει ανάγκη από φορολογικά
έσοδα, είναι σε µνηµόνιο, είναι σε επιτήρηση, σε υποχρεωτική λι-
τότητα. Όχι. Είναι από µία Κυβέρνηση που παρέλαβε γεµάτα τα-
µεία, προγραµµατισµό της οικονοµίας, χαµηλά επιτόκια από την
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, και καταντάει τώρα να φέρνει µόνο φο-
ρολογικές πολιτικές και νέα µέτρα. 

Και έχει βέβαια και έναν µεγάλο βαθµό υποκρισίας, γιατί –προ-
σέξτε- ποιοι είναι οι άριστοι οι οποίοι θέλουν να περάσουµε σε
ενάρετο κύκλο οικονοµίας; Είναι αυτοί που το κόµµα τους χρω-
στάει πάνω από 400 εκατοµµύρια ευρώ δανεικά και αγύριστα.
Αυτοί είναι οι άριστοι και σε αυτόν τον ενάρετο κύκλο µάς οδη-
γούν και µας καλούν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Περιληπτικά λοιπόν, κύριε Χατζηδάκη, γιατί εγώ θέλω να σας
τα θέσω για να τα απαντήσετε, το νοµοσχέδιο κάνει τα εξής:
Πρώτον, παραδέχεται ότι απέτυχε στην καταπολέµηση της φο-
ροδιαφυγής τεσσεράµισι χρόνια ο κ. Μητσοτάκης. Ένα το κρα-
τούµενο.

Δεύτερον, απαξιώνει όλα τα βήµατα ψηφιακού εκσυγχρονι-
σµού. Μας έλεγε προηγουµένως για το myDATA. Μα, εδώ έρχε-
ται και κάνει ένα τεκµαρτό εργαλείο εισοδήµατος που δεν
αναγνωρίζει τα έσοδα - έξοδα ούτε την καταγραφή, η οποία έχει
ξεκινήσει, και την ψηφιοποίηση.

Τρίτον, εισάγει ένα αναχρονιστικό χαράτσι -γιατί προφανώς
είναι αναχρονιστικό να γυρίζεις προς τα πίσω και να βάζεις τεκ-
µήρια- στο εισόδηµα. 

Τέταρτον, ωθεί σε περαιτέρω φοροδιαφυγή. Διότι τα µεγάλα
εισοδήµατα δεν είναι ανάγκη να πηγαίνουν πλέον σε αναλυτική
καταγραφή εσόδων-εξόδων διότι µπορούν να κατέβουν στο τα-
βάνι των 50.000 ευρώ και να φορολογηθούν για λιγότερα.

Επιπλέον όµως συντρίβει άδικα τα µικρά εισοδήµατα και µάλι-
στα πολλούς κλάδους και θα συζητήσουµε γι’ αυτούς -να πούµε
ας πούµε για τα ταξί και τις λαϊκές αγορές ή για τα περίπτερα;
Θα συζητήσουµε γι’ αυτούς-, αλλά αποφεύγει την φορολόγηση
των υπερκερδών και των µεγάλων επιχειρήσεων. Διότι πρέπει να
µας απαντήσει τι έχει κάνει για το ρεύµα, τι έχει κάνει για τα πε-
τρέλαια, τι έχει κάνει για τις τράπεζες, τι έχει κάνει για τις τηλε-
πικοινωνίες και για τις αλυσίδες σουπερµάρκετ. Για αυτά πρέπει
να απαντήσει, και θα µιλήσουµε εµείς συγκεκριµένα. Και πάνω
απ’ όλα ωθεί σε αναδιάρθρωση την αγορά, εις βάρος της µικρο-
µεσαίας επιχειρηµατικότητας.

Είναι δεδοµένο ότι υπάρχει θέµα αντισυνταγµατικότητας.

Εµείς το βάλαµε, παρ’ ότι ήταν σε πολύ µεγάλη πίεση χρόνου η
συζήτηση. Το αναγνωρίζουµε αυτό, µας το επισήµανε και η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής. 

Αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ξεκάθαρο ότι για να
συζητάµε τέτοια σοβαρά θέµατα, χρειάζεται να περνά και λίγος
χρόνος µεταξύ των επιτροπών. Δεν µπορεί η δεύτερη ανάγνωση
να γίνεται την επόµενη µέρα της συζήτησης κατ’ άρθρον και να
περιµένετε να κάνουµε σοβαρή κοινοβουλευτική συζήτηση. Το
θέµα της αντισυνταγµατικότητας το έφερε και η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής και ο δικηγορικός σύλλογος και υποθέτω
ότι θα επανέλθει στη δηµόσια ατζέντα. 

Το άρθρο 15 είναι ξεκάθαρο ότι αντίκειται στο Σύνταγµα και
στην αρχή της ισότητας. Διότι εδώ τελικά δεν καταφέρνει η Κυ-
βέρνηση να δώσει αυτό που λέµε ίση συµµετοχή στα δηµόσια
βάρη. Εισάγει διακρίσεις. Το λέει βέβαια και η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής σε πολλά ζητήµατα και στον νοµοθετηµένο κα-
τώτατο και σε όλα τα υπόλοιπα που δεν έχει, ας πούµε, ίδιες
δυνατότητες για τους επαγγελµατίες και τους µισθωτούς, δη-
λαδή, εκπτώσεις από εισόδηµα. 

Έχει κι άλλα ζητήµατα θέσει η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής. Στο άρθρο 6, για την κύρωση επιβολής προστίµου, δεν
τηρείται η αρχή της αναλογικότητας. 

Στο άρθρο 8, επίσης, δεν τηρείται η αρχή της αναλογικότητας. 
Στο άρθρο 14 δεν ισχύει η αρχή της ασφάλειας δικαίου. Δεν

θέλω να µπλέξω µε νοµικές περιγραφές, αλλά όλα αυτά υπάρ-
χουν ξεκάθαρα.

Να το πούµε απλά. Ο ΣΥΡΙΖΑ ζητά όλα τα άρθρα τα οποία
αφορούν τους ελεύθερους επαγγελµατίες, µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις και επιστήµονες να αποσυρθούν και να γίνει νέος διάλο-
γος εξαρχής για ένα σύστηµα το οποίο θα είναι δίκαιο, θα είναι
σταθερό, θα έχει διαφάνεια και θα αξιοποιεί την καινοτοµία και
τη σύγχρονη τεχνολογία. 

Οι κεφαλικοί φόροι είναι ξεκάθαρο ότι δεν αντιστοιχούν σε µια
ευρωπαϊκή χώρα και είναι ακριβώς το αντίθετο µε το ψευδοεκ-
συγχρονιστικό προφίλ του κ. Μητσοτάκη. Όλοι εµείς που έχουµε
συµµετάσχει σε αυτόν τον δηµόσιο διάλογο συναινούµε στην κα-
ταπολέµηση της φοροδιαφυγής και πρέπει να γίνει όχι µε λύσεις
του ποδαριού βέβαια, αλλά µε κάποια επιστηµονικά εργαλεία και
όχι µε λύσεις που αντιστοιχούν σε Μπανανία. Και χρησιµοποιώ
αυτόν τον όρο, διότι είναι αγαπηµένος του κ. Μητσοτάκη που
λέει ότι δεν θα γίνουµε Μπανανία. Προς τα πίσω πάει την Ελλάδα
µε το νοµοσχέδιο αυτό. 

Δεν µπορεί δηλαδή αιφνιδιαστικά τετρακόσιες εβδοµήντα χι-
λιάδες και µπορεί να είναι και παραπάνω αυτοαπασχολούµενοι
να πληρώσουν επιπλέον τουλάχιστον 1.100 ευρώ και αν βάλετε
και το τέλος επιτηδεύµατος, 1.500 ευρώ και µε όλες τις προσαυ-
ξήσεις όλο και παραπάνω, γιατί ο µέσος όρος δεν θα είναι 1.400
ευρώ, θα είναι πολύ παραπάνω, και ίσως να πληρώσουν και πρό-
στιµα, γιατί δεν θα έχουν ηλεκτρονικές δαπάνες στο 30% του
τεκµαρτού, αφού µπαίνει τέλος του χρόνου αυτή η ρύθµιση.

Ακόµα καλύτερος είναι ο εµπαιγµός για το δήθεν µαχητό. Το
είπε και ο κ. Μητσοτάκης. Δηλαδή µας λέει ότι αν γίνουν πρό-
σφυγες, θα πάει η ΑΑΔΕ να ελέγξει, ενώ ο κ. Πιτσιλής µας είπε
ότι δεν µπορεί να πάει να ελέγξει, γιατί δεν έχει στελέχη. Άρα δη-
λαδή δεν θα κάνει ούτε τον έλεγχο στις µεγάλες επιχειρήσεις
ούτε τον έλεγχο του µαχητού τεκµηρίου. Αυτό έχουν παραδεχθεί
µέσα στη Βουλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και τι λέει ουσιαστικά; Πληρώστε ένα ποσό να τελειώνουµε.
Αυτόν τον εκβιασµό κάνει, τσουβαλιάζοντας τους ΚΑΔ. Και ήρθε
ο Ιατρικός Σύλλογος, ο κ. Πατούλης, και λέει «Μα, είναι δυνατόν
να πηγαίνω και να βάζω µαζί τον παθολόγο µε τον χειρουργό ή
τον µικροβιολόγο µε τον αναισθησιολόγο που δεν έχει ιατρείο;».
Αυτά ακριβώς έχουν µπει. Και προσαυξάνει βέβαια και το τεκµή-
ριο µε τις τριετίες. 

Εδώ ειλικρινά θέλω να µου απαντήσει ο κ. Χατζηδάκης, αν έχει
την εµπειρία του ταξί. Όταν βγαίνει στην πιάτσα για να σταµατή-
σει ένα ταξί, παίρνεις αυτόν που έχει περισσότερες τριετίες και
του βγάζεις µεγαλύτερο τεκµαρτό εισόδηµα ή όποιον έχει σειρά
στην πιάτσα;
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Διότι εδώ οι άνθρωποι είναι αστοιχείωτοι. Βάζουν τεκµήριο
χρόνων και τριετία στα τεκµήρια εισοδήµατος του ταξί. Στη λαϊκή
αγορά δηλαδή πηγαίνεις και µε βάση τα χρόνια εµπειρίας του
πωλητή ή του ιδιοκτήτη του πάγκου στις λαϊκές αγορές οδηγεί-
σαι σε περισσότερες αγορές, άρα εισοδήµατα, άρα τεκµαρτή
φορολόγηση; 

Αυτά είναι µέσα στο νοµοσχέδιο από τους εκσυγχρονιστές -
τροµάρα τους!-, οι οποίοι δεν έχουν ιδέα τι γίνεται στην πραγµα-
τική αγορά. Ξέρετε όµως πού έχουν ιδέα; Στο πώς θα
µεταφέρουν αυτή την αγορά στα µεγάλα συµφέροντα. Σε αυτό
έχουν πάρα πολύ καλή ιδέα, γιατί αυτό είναι που κάνει ο κ. Χα-
τζηδάκης σταθερά εδώ και χρόνια και µε τις ιδιωτικοποιήσεις
πολλών δηµόσιων κλάδων, αλλά και µε την αγορά και τους µι-
κροµεσαίους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Το ότι έχουν βάλει στο µάτι κάποιους κλάδους το ξέρουµε. Για
τον κλάδο των ταξί, οφείλω να πω κάτι πάρα πολύ απλό. Για
ποιον λόγο άραγε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν εφαρµόζει τις
πολύ σωστές διατάξεις που άφησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
ώστε να προστατέψει τον κλάδο και από τον αθέµιτο ανταγωνι-
σµό από τις εταιρείες; Ξέρετε γιατί; Γιατί θέλει να τους οδηγήσει
όλους προς τα εκεί, να τους χρεοκοπήσει, να µην µπορούν να
πληρώσουν τις δόσεις και τη ρύθµιση και να οδηγηθούν τελικά
στο να υπάρχουν µόνο εταιρείες διαχείρισης των ταξί και όχι οι
Έλληνες επαγγελµατίες. 

Εδώ βέβαια πρέπει να προσθέσω ότι έχει και άλλα αντικίνητρα
για τον εκσυγχρονισµό της οικονοµίας το νοµοσχέδιο. Για παρά-
δειγµα, το όριο των 50.000. Βάζει τις µεγάλες επιχειρήσεις να
δηλώνουν λιγότερα για να πηγαίνουν στο τεκµαρτό. Ξέρετε τι
είναι αυτό; Αυτοπεραίωση. Τους κάνει και χατίρια σε όσους βγά-
ζουν πολλά. Πετάει τα δεδοµένα του myDATA απολύτως στο κα-
λάθι και έχει αντικίνητρο εργασίας. 

Αντί δηλαδή να λέµε στον επιχειρηµατία και στην ατοµική επι-
χείρηση ότι θα έχεις κίνητρα για τους εργαζόµενους, τους λες
ότι θα πληρώνεις περισσότερο φόρο αν έχεις εργαζόµενους και
θα πληρώνεις και περισσότερο φόρο όσο περισσότερο µισθό
παίρνουν οι εργαζόµενοί σου. 

Αυτό πρακτικά τι λέει; «Κατέβασε τους µισθούς και απόλυσε
τους εργαζόµενους». Αυτή είναι η εντολή που δίνει ο κ. Χατζη-
δάκης αυτήν τη στιγµή στους επιχειρηµατίες, για να βάλω επι-
πλέον και την εντολή και την πρόταση του κ. Τσακλόγλου -µην
την ξεχνάτε-, που είναι η στρατηγική της Κυβέρνησης, οι επιστή-
µονες της χώρας και οι δικηγόροι να γίνουν τελικά ντελιβεράδες.
Το είπε. Δεν το είπε; Δηµόσια το είπε. Δεν του ξέφυγε. Το έχουν
συζητήσει. Να είστε σίγουροι ότι το έχουν συζητήσει. Αυτή είναι
η δική τους στρατηγική. 

Η πραγµατική όµως συζήτηση του νοµοσχεδίου δεν είναι να
µαζευτούν ούτε καν τα 716 εκατοµµύρια, ο στόχος που έχουν
βάλει. Είναι φοροεισπρακτικό το νοµοσχέδιο. Αν θέλανε πάντως
να κάνουν κάτι, θα πηγαίναµε στα 18 δισεκατοµµύρια που έχει
ήδη ανακοινώσει ο κ. Στουρνάρας. Εξάλλου δεν το λέει µόνο ο
ΣΥΡΙΖΑ αυτό. Το λέει ο κ. Μασούτης, ο Πρόεδρος της Ένωσης
Επιµελητηρίων.

Έφυγε ο κ. Μπρατάκος που ήθελα να τον ρωτήσω αν τον ξέρει
τον κ. Μασούτη. Θυµάστε τότε που έκαναν αλλαγή στα επιµελη-
τήρια και έβαλαν τον κ. Μασούτη; Αλλά, κύριε Χατζηδάκη, πείτε
µας εσείς. Τελικά έχει δίκιο ο πρόεδρος των επιµελητηρίων; Δεν
είναι βέβαια ο πρόεδρος των επιµελητηρίων µόνο, είναι και οι πρό-
εδροι όλων των επαγγελµατικών ενώσεων και όλων των µικροµε-
σαίων και της ΓΣΕΒΕΕ και των επιµελητηρίων που τους βρήκαµε
και χθες στη διαδήλωση. Δεν καταπολεµείται η φοροδιαφυγή µε
τα ψευτοεργαλεία του κ. Χατζηδάκη. Άλλοι την πληρώνουν. 

Η ουσία λοιπόν, είναι ότι η Κυβέρνηση θέλει να τιµωρήσει τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, όπως τιµωρεί τους επιστήµονες -θα
δούµε στο νοµοσχέδιο αύριο- και πρακτικά να οδηγήσει τη µι-
σθωτή εργασία στις µεγάλες επιχειρήσεις. Αυτό κάνει και το
κάνει είτε µε εταιρείες ταξί, όπως αναφέρθηκα, είτε µε εταιρείες
δικηγόρων είτε µε εταιρείες µηχανικών είτε µε εταιρείες συµβο-

λαιογράφων. Αυτό ακριβώς κάνει. Και ωθεί και το µικροεµπόριο
στις εµπορικές αλυσίδες. 

Και προσέξτε, εκτός από αυτήν την αναδιάρθρωση, κάνει και
κάτι ακόµα. Τους οδηγεί όλους στα χέρια –για να πω την αλή-
θεια, στα νύχια- των τραπεζών και των εισπρακτικών εταιρειών
και των servicers. Διότι µπαίνουν όλοι στην υποχρέωση πρώτον,
των προµηθειών λόγω των καρτών και δεν ελέγχει τα επιτόκια
και τις προµήθειες στις κάρτες και στις υποχρεώσεις του δανει-
σµού και των κόκκινων δανείων και κατ’ επέκταση, στη µεταφορά
των επιχειρήσεων όλο και περισσότερο σε συγκέντρωση και σε
ολιγοπώλια. Αυτήν την αναδιάρθρωση κάνει.

Για πολλοστή φορά ο κ. Μητσοτάκης αγνοεί συστάσεις για τις
ηλεκτρονικές πληρωµές και άλλα µέτρα που αναφέρει ο Διοικη-
τής της Τράπεζας της Ελλάδος, γιατί τώρα µας είπε ότι θα πά-
ρουµε ένα φοβερό µέτρο, αυτό της σύνδεσης, λέει, των
ταµειακών µε POS. Και µου κάνει ιδιαίτερη εντύπωση αυτό. Θε-
ωρούν ότι είµαστε τόσο αδιάβαστοι όσο είναι οι ίδιοι;

Καταθέτω λοιπόν ξανά στα Πρακτικά, όπως είχα κάνει τον Ιού-
λιο, την ανακοίνωση ότι η Κυβέρνηση αναβάλλει εκ νέου τη σύν-
δεση ταµειακών µε POS, γιατί αυτό είναι ένα σενάριο πάνω από
έναν χρόνο.

Οι άριστοι που τάχατες εκσυγχρόνισαν και ψηφιοποίησαν την
οικονοµία έχουν ακυρώσει την πρωτοβουλία αυτή εδώ και έναν
χρόνο και την πάνε όλο και προς τα πίσω. Είναι ανίκανοι να κά-
νουν ακόµα και αυτό που είναι ένα πολύ σωστό µέτρο, αν µει-
ώσεις και τα επιτόκια και τις προµήθειες των τραπεζών. Δεν το
κάνουν όµως. 

Καταλαβαίνετε ακριβώς τι κάνουν; Μην µας παρουσιάζουν ότι
κάνουν κάτι καινούργιο. Από αναβολή σε αναβολή. Το δηµοσί-
ευµα αυτό είναι του Ιουνίου και είναι άλλη µια αναβολή. Το κα-
ταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό λοιπόν είναι το νοµοσχέδιο. Να πω όµως την αλήθεια,
δεν είναι µόνο αυτό. Έχει και κάτι δωράκια µέσα 43 εκατοµµύρια
ευρώ µείωση φόρου ξέρετε πού; Στη συγκέντρωση κεφαλαίου
και στις πωλήσεις µετοχών. Ενώ βάζουν φοροεισπρακτικό χαρά-
τσι, να το πω έτσι, στους µικρούς και µικροµεσαίους, έρχονται
και ελαφρύνουν τον φόρο από τη συγκέντρωση κεφαλαίου και
από τις πωλήσεις µετοχών. Μόνο αυτό; Όχι. 

Έχουν στο άρθρο 7 και την αλλαγή του προστίµου που ενώ
ήταν 500 ευρώ ανά παράβαση, το κάνουν 500 ανά φορολογικό
έλεγχο. Λέει ότι είναι νοµοτεχνική διόρθωση, για να καταλάβετε
την ανεπάρκειά τους. Το συγκεκριµένο άρθρο το έχουν αλλάξει
τρεις φορές. Δεν το είδαν τώρα. Το ζήτηµα είναι να έρθει ο κ.
Χατζηδάκης να µας πει ποιον εξυπηρετεί αυτή η ρύθµιση. Του-
λάχιστον τότε θα τους πιστέψουµε, γιατί σίγουρα κάπως έτσι
είναι οι δουλίτσες. 

Όµως υπάρχει πραγµατικά µια δίκαιη κατανοµή φορολογικών
εσόδων; Λύνουν το θέµα της φορολόγησης; Εγώ θα πω ένα πα-
ράδειγµα. Κύριε Γαβρήλο, 716 εκατοµµύρια συζητάµε ότι είναι
ο στόχος τυπικά για το νοµοσχέδιο αυτό. Μάλιστα. Ξέρετε ποια
ήταν τα κέρδη των δύο διυλιστηρίων της χώρας το 2022, για να
µιλήσουµε λίγο ξεκάθαρα και ελληνικά, ειλικρινά; Τρία δισεκα-
τοµµύρια ευρώ.

Συζητάµε τώρα για ένα χαράτσι που θα συντρίψει τη µικροµε-
σαία αγορά, που δεν θα µπορέσουν να πληρώσουν τις δόσεις -
άµα περάσει τα 2 µε 3 χιλιάρικα επιπλέον φόρος για τους
µικροµεσαίους δεν βγαίνει, είναι ξεκάθαρο- ένα χαράτσι που θα
οδηγήσει σε µεταφορά ιδιοκτησίας για πολλές επιχειρήσεις και
κλείσιµο πολλών γραφείων, ενώ υπήρχαν δύο επιχειρήσεις, που
είχαν το τετραπλάσιο αυτού του ποσού κέρδη το 2022 και από
αυτά, µε βάση τον κώδικα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα υπερ-
κέρδη ήταν 2,6 δισεκατοµµύρια, δηλαδή τα άδικα, τα επιπλέον
της συνηθισµένης κερδοφορίας.

Τι έχει κάνει τώρα η Κυβέρνηση γι’ αυτό; Για να το πούµε λίγο
απλά. Επέβαλε τον µικρότερο συντελεστή που έλεγε η Ευρω-
παϊκή Ένωση, δεν τον επέβαλε για το 2023 αλλά µόνο για το
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2022, πέρασε µια ρύθµιση –αν µπορείτε να το πιστέψετε- ώστε
ο φόρος που θα πληρώσουν να περνάει στα έξοδα της επόµενης
χρονιάς. Άρα δηµιουργεί έκπτωση φόρου για το 2023. Δεν τους
φορολογούν για το 2023, που έχουν πάλι υπερκέρδη, και τους
κάνει και έκπτωση φόρου γύρω στα 185 εκατοµµύρια.

Για να καταλάβετε όµως την αντιστοίχιση µε το χαράτσι: 700
εκατοµµύρια το χαράτσι, µόνο η έκπτωση φόρου άλλα 185 εκα-
τοµµύρια και η µη φορολόγηση της τάξης των 2 δισεκατοµµυ-
ρίων για τα δύο διυλιστήρια, για δύο µόνο επιχειρήσεις. Και το
κόστος το πληρώνουν όλοι, και οι επαγγελµατίες, και η οικονο-
µία, και η κοινωνία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα Μητσοτάκη. 

Αν θέλετε, λοιπόν, µια πρόταση -γιατί λέτε ότι δεν έχουµε προ-
τάσεις- εµείς λέµε το απλό, φέρτε, κύριε Χατζηδάκη, µία ρύθµιση
σήµερα, που να φορολογεί για το 2023 τα δύο διυλιστήρια, για
τα υπερκέρδη που έχουν και το 2023 και να αφαιρεί τη συγκε-
κριµένη έκπτωση φόρου που έχετε κάνει µε την εισαγωγή ως
έξοδο της δαπάνης της έκτακτης φορολόγησης. Σας πληρο-
φορώ ότι αυτό το έχουµε υπολογίσει και είναι ισόποσο µε το χα-
ράτσι που βάζει το σηµερινό νοµοσχέδιο. Διότι εµείς έχουµε
προτάσεις µε συγκεκριµένη στόχευση και ποσοτικοποιηµένες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Τώρα βέβαια θα µας πει ο κ. Χατζηδάκης ότι βάζει ρυθµίσεις
για το λαθρεµπόριο των καυσίµων. Εφόσον του µιλάµε για καύ-
σιµα θα µας πει γι’ αυτό. Μάλιστα. Συµφωνούµε ότι πρέπει να
καταπολεµηθεί το λαθρεµπόριο. Όµως, κύριε Χατζηδάκη -δεν
ξέρω αν πρέπει να κάνω την κριτική σε εσάς ή στον κ. Σταϊκούρα-
η απάντησή µας είναι «Όποιος θέλει να ζυµώσει, δέκα µέρες κο-
σκινίζει». 

Διαβάζουµε αυτές τις µέρες -και θα το καταθέσω, είµαι υπο-
χρεωµένος, νοµίζω είναι της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»- ένα
δηµοσίευµα, το οποίο για το συγκεκριµένο θέµα λέει το εξής:
«Ατελείωτο πάρτι στο λαθρεµπόριο καυσίµων, διπλασιάστηκαν
οι πειραγµένες αντλίες σε τέσσερα έτη». Ξέρετε ποιος ήταν κυ-
βέρνηση τα τελευταία τέσσερα έτη, που µιλάγαµε εµείς και οι
πρατηριούχοι για λαθρεµπόριο; Ο κ. Μητσοτάκης µε τον κ. Σταϊ-
κούρα τότε στο Υπουργείο Οικονοµικών. Το καταθέτω για τα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα έρχεται η Κυβέρνηση, η οποία άφησε τέσσερα χρόνια το
λαθρεµπόριο καυσίµων, να µιλήσει σήµερα για µέτρα κατά του
λαθρεµπορίου, ενώ υπάρχουν εταιρείες βιτρίνας µε εικονικά τι-
µολόγια, βυτιοφόρα που διοχετεύουν καύσιµα από άλλες χώρες
που δεν ελέγχονται και δεν σταµατάνε στα σύνορα, πετρέλαιο
θέρµανσης το οποίο διακινείται ως κίνησης. 

Μάλιστα η Κυβέρνηση αρνείται –αν δεν κάνω λάθος, κύριε
Παππά, από το 2021- να εφαρµόσει τα µέτρα της «εργαλειοθή-
κης», που λέγαµε τότε, της Ευρωπαϊκής Ένωσης για µείωση του
ειδικού φόρου κατανάλωσης, που αποτρέπει και το λαθρεµπό-
ριο, γιατί δεν το κάνει πλέον ελεγκτικό, γιατί δεν υπάρχει φορο-
αποφυγή διά του λαθρεµπορίου. Γιατί κι αυτό ήταν µέτρο που
πρότεινε η Κοµισιόν και ο ΣΥΡΙΖΑ από την περίοδο που βγαίναµε
από την πανδηµία. Δεν τα άκουσαν όλα αυτά και µεθαύριο βέ-
βαια θα έρθουν να µας πουν ότι δεν µπορούµε να το καταπολε-
µήσουµε, γιατί δεν έχουµε ελεγκτές. 

Μας µιλάνε δε για µια µελέτη η οποία ολοκληρώθηκε, το µνη-
µόνιο ΑΑΔΕ-ΣΕΕΠΕ, αποτελέσµατα της οποία εισάγετε στο νο-
µοσχέδιο. Να σας πω πότε έπρεπε να τελειώσει; Γιατί έχω εδώ
το δηµοσίευµα. Τον Ιανουάριο του 2022. Έρχονται δηλαδή οι
άριστοι και µας λένε ότι κάνουν κάτι σηµαντικό, όταν έχουν δύο
χρόνια καθυστέρηση στη συγκεκριµένη µελέτη, για την οποία
πρέπει να βγει υπουργική απόφαση για την καταπολέµηση του
λαθρεµπορίου, και θέλουν να τους πούµε και µπράβο. Δυστυχώς
έχετε αποτύχει και σε αυτό, µετεξεταστέοι και σε αυτό, κύριε Χα-
τζηδάκη.

Υπάρχει κι ένα άλλο θέµα -και θα πρέπει να κλείνω σιγά-σιγά-
µε τη βραχυχρόνια µίσθωση. Μας είπε τώρα ο κ. Μητσοτάκης ότι
προσπαθούν να παρέµβουν, έχουν κάποια µέτρα φορολογικά για

το Airbnb. Προσέξτε. Είναι πράγµατι µια µερική φορολογική προ-
σέγγιση, αλλά δεν έχει καµµία στρατηγική. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ήδη, εδώ και καιρό –θυµάµαι µια εκδήλωση µε
τον Αλέξη Τσίπρα στο Περιστέρι- ανακοινώσει συγκεκριµένη
στρατηγική που αντιµετωπίζει και το θέµα του αθέµιτου ανταγω-
νισµού µε τον τουριστικό κλάδο και το θέµα της έλλειψης κατοι-
κίας, άρα των τιµών ενοικίων και της στέγασης, που απασχολεί
πάρα πολλούς πολίτες σε περιοχές όπου υπάρχει µεγάλη ανά-
πτυξη και πίεση από το Airbnb. 

Δεν παίρνει µέτρα σε αυτά, πόσα Airbnb µπορεί να έχει ο κα-
θένας, ποιες εταιρείες διαχειρίζονται εµµέσως τουριστικό αντι-
κείµενο διά του Airbnb. Όχι, σε αυτό δεν παίρνει καµµία
πρωτοβουλία, κανένα µέτρο, µε αποτέλεσµα να αµφισβητείται
και το κόστος στέγασης. Διότι είναι ένα σοβαρό πρόβληµα η
στέγη. Το έχει πει ο κ. Χατζηδάκης, µε την ευκαιρία άλλου καπέ-
λου, σε άλλο Υπουργείο. Έχει πει ότι υπάρχει θέµα στέγης στους
νέους. Δεν το έχει λύσει βέβαια, αλλά το έχει αναγνωρίσει. Και
τελικά η Κυβέρνηση τι κάνει; Μια τρύπα στο νερό και στο θέµα
αυτό. 

Υπάρχει σοβαρό πρόβληµα µε τον ανταγωνισµό, όσον αφορά
τα ζητήµατα του τουρισµού, γιατί µπαίνει κι ένας νέος φόρος
στον τουρισµό. Να κάνω ένα µικρό σχόλιο και γι’ αυτόν. Είναι τί-
µιος φόρος; Πρώτα απ’ όλα θυµάστε ότι αυτό είχε ξεκινήσει τότε
µε τις πληµµύρες στη Θεσσαλία, αν δεν κάνω λάθος, που έψα-
χναν να βρουν πού θα βρουν πόρους για να χρηµατοδοτήσουν
το έλλειµµα που οι ίδιοι δηµιούργησαν. Να το πούµε αυτό. Το
δηµοσιονοµικό αποτύπωµα των πληµµυρών είναι τόσο µεγάλο,
γιατί ο κ. Μητσοτάκης δεν πήρε τα µέτρα που του είχαµε εµείς
παραδώσει, µε αποτέλεσµα να είναι αθωράκιστη η κοινωνία. Μην
το ξεχνάτε αυτό. Είναι δική τους ευθύνη και το µέγεθος του κό-
στους. Αλλά εµάς µας ενδιαφέρουν πρώτα απ’ όλα οι ζωές, το
περιβάλλον και η περιουσία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Έρχεται, λοιπόν, τώρα να συζητήσει για το ζήτηµα του τέλους
ανθεκτικότητας. Προσέξτε λοιπόν. Είναι ένα σωστά σχεδιασµένο
µέτρο; Ψάξαµε να βρούµε λίγο κάποια στοιχεία. Πρώτον, συνδέ-
εται ας πούµε µε ένα άλλο εναλλακτικό εργαλείο τουρισµού ή µε
µεταφορά η επιµήκυνση της χρονικής περιόδου στον τουρισµό;
Όχι. Συνδέεται τουλάχιστον µε µια κατανοµή της τουριστικής ζή-
τησης και των εσόδων; Όχι. Δηλαδή το ίδιο τέλος ισχύει για το
ξενοδοχείο ίδιας κατηγορίας, όπου και αν βρίσκεται. Πρακτικά
αυτό σηµαίνει ότι οι τιµές ενός πεντάστερου ξενοδοχείου στην
Τρίπολη είναι ίδιες µε ένα πεντάστερο ξενοδοχείο στο κέντρο
της Αθήνας. 

Τόσα ξέρουµε ή τόσα κάνουµε ότι ξέρουµε. Διότι δεν µπορεί
να µην ξέρουµε ότι µια πολυτελής βίλα στη Μύκονο εβδοµήντα
τετραγωνικών έχει διαφορετικά έσοδα από ένα κτήριο εβδο-
µήντα τετραγωνικών στην Ανατολική Μακεδονία-Θράκη. Το ξέ-
ρουµε. Αλλά το χαράτσι πρέπει να πέσει στους ευάλωτους, να
τους αδυνατίσει περισσότερο. Και αυτό κάνουνε. 

Αυτό λοιπόν είναι ένα σοβαρό ζήτηµα, για να µην πω ότι δεν
έχει καµµία στόχευση, παραδείγµατος χάριν, στα πράσινα κατα-
λύµατα, που θα µπορούσε να δώσει ένα κίνητρο, όταν έχουµε
δηλαδή µια πράσινη τουριστική επιχειρηµατικότητα. 

Υπάρχουν λοιπόν εισπρακτικές και άδικες λύσεις, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, σε αυτό το νοµοσχέδιο, που δεν προάγουν την
φορολογική συνείδηση, και δεν δηµιουργούν φορολογική συµ-
µόρφωση, και δεν αξίζουν σε µια χώρα, η οποία µε πολλές θυσίες
του λαού και της οικονοµίας βγήκε από µια κρίση, την οποία
οφείλω να πω από τη µία µεριά ότι καµµία άλλη χώρα της Ευρώ-
πης δεν βίωσε, αλλά από την άλλη µεριά οφείλω να πω ότι κά-
ποιοι από τους υπαίτιους της κρίσης κάθονται σήµερα στα
υπουργικά έδρανα. 

Δεν ξεχνάω τις πολιτικές που εφαρµόστηκαν και από τον κ. Χα-
τζηδάκη και από τον κ. Μητσοτάκη τότε, που ήθελε να απολύσει
τους εργαζόµενους στον δηµόσιο τοµέα και κατάφερε σε ορι-
σµένους κλάδους να µειώσει την απασχόληση. 

Εµείς επαναλαµβάνουµε πρέπει να αποσύρετε τις διατάξεις
για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και να κάνουµε έναν διά-
λογο για ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα, το οποίο πρακτικά να
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σωρεύει φορολογικά έσοδα συνολικά, όχι µόνο από τη βάση της
πυραµίδας, δίκαια δηλαδή, και να µην αφήνετε την κορυφή, δη-
λαδή τις µεγάλες επιχειρήσεις, ανέπαφες, για παράδειγµα. 

Εµείς θέλουµε ένα φορολογικό σύστηµα το οποίο να έχει µια
ξεκάθαρη, προοδευτική, κλιµακωτή φορολόγηση για όλους τους
πολίτες, χωρίς καµµία διάκριση. Και θέλουµε να έχει αφορολό-
γητο για όλους, το οποίο ήταν και προγραµµατική µας δέσµευση,
και πρέπει να έχει και ακατάσχετο για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και για τις µικρές επιχειρήσεις. 

Εδώ λοιπόν θέλω να πω -και το λέω και προς τους συναδέλ-
φους του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ- ότι υπάρχει ρύθµιση για το προοδευ-
τικό ακατάσχετο, το οποίο εµείς είχαµε νοµοθετήσει το 2019 και
το οποίο πάγωσε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, επικα-
λούµενη και την πανδηµία, αλλά δεν πάγωσε τις κατασχέσεις.
Προσέξτε. Έχει παγώσει το ακατάσχετο των επιχειρηµατιών,
αλλά δεν έχει παγώσει τις κατασχέσεις. Και έτσι οδηγείται σε µια
νέα κρίση η αγορά. 

Και βέβαια εµείς είναι προφανές ότι θέλουµε να συζητήσουµε
για τη δίκαιη φορολόγηση, κύριε Χατζηδάκη, αλλά θα σας πω
ορισµένα παραδείγµατα. Για τα καύσιµα και τα διυλιστήρια είπα.
Με αυτές εταιρείες ρεύµατος τι θα γίνει; Από τα 2,2 δισεκατοµ-
µύρια υπερκέρδη στην παραγωγή ρεύµατος, όταν ανοίξατε εσείς
το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, χωρίς ρύθµιση και έλεγχο, παρ’ ότι
εµείς σας το λέγαµε ότι θέλει ρυθµιστικά εργαλεία και άλλο ρόλο
της ΔΕΗ -δηµόσιο έλεγχο στην ενέργεια χρειάζεται και δηµόσιο
χαρακτήρα στη ΔΕΗ χρειάζεται- εσείς αφήσατε τα golden boys
να κάνουν παιχνίδι. Αλλά από εκείνα τα 2,2 δισεκατοµµύρια
κέρδη, µόνο 350 εκατοµµύρια έχουν επιστρέψει στους κατανα-
λωτές. Και πάλι δεν ξέρω αν πήγαν στους καταναλωτές. Επέ-
στρεψαν, ας πούµε, στο δηµόσιο. 

Από τις εταιρείες προµήθειας το 1 δισεκατοµµύριο, που έγινε
παιχνίδι; 1 δισεκατοµµύριο σε δύο µήνες έκαναν παιχνίδι, όταν
άλλαξαν τότε την κατάργηση της ρήτρας, τάχατες, που την έβα-
λαν µέσα στα τιµολόγια. Μήπως θα µας πείτε κάτι για τα πολύ-
χρωµα τιµολόγια, το ουράνιο τόξο που έχουν µπροστά τους
τώρα οι καταναλωτές; Μπερδεύετε τους καταναλωτές, που δεν
µπορούν να κατανοήσουν σίγουρα αυτό το οποίο έχετε εξαγγεί-
λει. 

Αλλά τι κάνουν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Επαναφέρουν τη
ρήτρα αναπροσαρµογής, την οποίαν την είχαν κρύψει για λίγο
στα τιµολόγια, αλλά αφήνουν πάλι τα υπερκέρδη στη χονδρεµ-
πορική αγορά, όπου πάλι θα παίζουν παιχνίδι τα golden boys και
θα ανεβάζουν τις τιµές, ένα ολιγοπώλιο τεσσάρων-πέντε εται-
ρειών, που θα πληρώνουν µε διάφορα χρώµατα, µε όλα τα χρώ-
µατα του ουράνιου τόξου οι ίδιοι καταναλωτές, τα ίδια υποζύγια,
οι ίδιοι οι οποίοι σήµερα βλάπτονται από τις ρυθµίσεις του κ. Χα-
τζηδάκη. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι είναι ίδιος ο στόχος πάντα για τον κ. Μη-
τσοτάκη και τον κ. Χατζηδάκη; Και είναι πολύ αποτελεσµατικός -
αν θέλετε- ο κ. Χατζηδάκης στο να βάζει στο µάτι νοικοκυριά,
µικροµεσαίους, ατοµικές επιχειρήσεις, την παραγωγική βάση της
χώρας. 

Γιατί; Γιατί υπηρετεί άλλα συµφέροντα, µεγάλα πολυεθνικά,
ολιγοπωλιακά συµφέροντα που δεν αποτελούν το συµφέρον της
παραγωγικής Ελλάδας, της αναπτυξιακής Ελλάδας, της σύγχρο-
νης Ελλάδας, της καινοτόµας Ελλάδας που δεν µπορεί να κρα-
τήσει τα παιδιά της εδώ. Αυτός είναι ο κ. Χατζηδάκης. Τον
ξέρουµε. Να πω την αλήθεια, δεν περίµενα κάτι καλύτερο.  

Εσείς, λοιπόν, περιορίζεστε σε επικοινωνιακές εξαγγελίες κι
αυτό που µε λυπεί περισσότερο είναι ότι γυρίζετε τη χώρα προς
τα πίσω, όταν φτάνετε σε σηµείο, ακόµα και την όποια ψηφιοποί-
ηση είχε προχωρήσει να την πετάτε στον κάλαθο των αχρήστων.
Και δεν προχωράµε µε τα ψηφιακά εργαλεία και τα πραγµατικά
κριτήρια που βλέπουµε ότι ζητάει και ο κ. Μασούτης.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το µόνο που µπορώ να πω είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν

είναι απλά ψευτοεκσυγχρονιστική. Είναι µια Κυβέρνηση άδικη και
αναχρονιστική. Γι’ αυτό και πρέπει να δούµε εµείς από τη µεριά
µας -και το λέω προς όλους τους χώρους και προς την κοινωνία-
ότι σήµερα χρειάζεται µια άλλη συµµαχία, όχι µόνο που να κινεί-
ται, ας πούµε, στον προοδευτικό χώρο, αλλά να διευρύνει τη συ-
ζήτηση και στον δηµοκρατικό χώρο εν γένει. Πρέπει να
συζητήσουµε για µια άλλη συµµαχία. Διότι σήµερα στην Ελλάδα
πλήττεται και η δικαιοσύνη και η επιστήµη και η οικονοµία και αµ-
φισβητείται η επιβίωση. Και όταν αµφισβητείται η επιβίωση της
κοινωνίας µας, τότε όλοι πρέπει να υπερβούµε κοµµατικά όρια,
να κάνουµε συµµαχίες και να δώσουµε προοπτική. Και η προ-
οπτική πρέπει να είναι ξεκάθαρα προοδευτική. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-

καλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγκαι-

νιάζουµε µια νέα τακτική µε τη σηµερινή συνεδρίαση; Δεν θυµά-
µαι στο παρελθόν, εκτός εάν υπήρχε κάποιος έκτακτος λόγος,
να διακόπτεται η ενιαία διαδικασία εισηγητών και ειδικών αγορη-
τών και να παρεµβαίνουν ενδιάµεσα οι πολιτικοί Αρχηγοί και ο
Πρωθυπουργός. Και να πείτε ότι δεν υπάρχει χρόνος; Και αύριο
µέρα είναι. Άρα για ποιο λόγο να επισπεύδουµε µια τέτοια διαδι-
κασία, διακόπτοντας την κανονική ροή και εξέλιξη της κατάστα-
σης; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Γνωρίζετε πολύ
καλά ότι βάσει Κανονισµού έχουν δικαίωµα οι πολιτικοί Αρχηγοί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι όµως να διακόπτε-
ται η ενιαία διαδικασία εισηγητών και ειδικών αγορητών και να
παρεµβαίνουν. Δεν έχει νόηµα αυτό και ανοίγουµε ένα κακό προ-
ηγούµενο µε αυτή τη διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Νίκος Ανδρουλάκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

Να του ευχηθούµε βεβαίως και χρόνια πολλά για την ονοµα-
στική του εορτή, όπως και σε όλους τους εορτάζοντες και τις
εορτάζουσες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ – Κινή-
µατος Αλλαγής): Σας ευχαριστώ πολύ για τις ευχές σας. Εύχο-
µαι υγεία και ευηµερία σε εσάς και στις οικογένειές σας. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η παρουσία του Πρωθυ-
πουργού σήµερα ήταν µάλλον περιττή, όχι µόνο γιατί δεν έµεινε
να συζητήσουµε το κορυφαίο αυτό ζήτηµα που αφορά τη φορο-
λογική πολιτική της Κυβέρνησης και το οποίο πλήττει χιλιάδες
Έλληνες πολίτες και µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αλλά για έναν
ακόµα λόγο, ότι αυτά που είπε τα είχαµε ακούσει ακριβώς λέξη
προς λέξη προεκλογικά. Ό,τι είπε σήµερα ο κ. Μητσοτάκης ήταν
στο πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ξέρετε, σήµερα δεν κρίνεται µόνο η πολιτική µας φιλοσοφία,
πώς προσεγγίζουµε ιδεολογικά, κοινωνικά τη φορολογική πολι-
τική και τους θεσµούς. Κρίνεται και η αξιοπιστία µας. Ο Πρωθυ-
πουργός σήµερα, µίλησε περιφρονώντας τη νοηµοσύνη των
Βουλευτών. Εµείς δεν είµαστε λωτοφάγοι να χειροκροτάµε όπως
οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Εµείς έχουµε µνήµη. Ου-
δέποτε είπε κάτι από όλες αυτές τις εξαγγελίες προεκλογικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

Τίποτα δεν είπε. Ίσα-ίσα που κλείνατε το µάτι στη φοροδια-
φυγή και στη φοροαποφυγή κλείνατε το µάτι. 

Και µάλιστα εµείς είχαµε την αξιοπιστία να πούµε προεκλογικά
ό,τι θα πω σήµερα. Μπορείτε να τα βρείτε στις οµιλίες µας και
στις συνεντεύξεις µας. Τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ δεχθήκαµε και
έναν ασύµµετρο πόλεµο µεταξύ πρώτων και δεύτερων εκλογών
από τα µίντια που σας στηρίζουν, ότι δήθεν είχαµε «σχέδιο Κα-
τρούγκαλου», «φοροεπιδροµή», «θα χτυπούσαµε την επιχειρη-
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µατικότητα, τους µεσαίους, τους αδύναµους, τους ελεύθερους
επαγγελµατίες». Και τελικά, µάλλον όλοι αυτοί σήµερα δεν λένε
ότι είναι αναξιόπιστος ο κ. Μητσοτάκης, αλλά δήθεν γενναίος
που κάνει κάποιες διορθώσεις; Εγώ τσαπατσουλιές θα τις έλεγα. 

Αυτό δεν είναι µεταρρύθµιση. Μεταρρύθµιση είναι αυτό που
συζητιέται µε τους κοινωνικούς φορείς στην επιτροπή. Και βέ-
βαια περιφρόνηση της λογικής είναι να λέει ότι δεν το διαβά-
σαµε, κιόλας, το νοµοσχέδιο. Μια σοβαρή Αντιπολίτευση, όχι
µόνο διαβάζει το νοµοσχέδιο, κύριε Χατζηδάκη, σας διορθώνει
κιόλας. 

Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι αυτό που είπε ο κ. Μητσοτάκης
ότι οι διορθώσεις σας σχετικά µε την αρχική εξαίρεση από τη µεί-
ωση των τεκµηρίων όσων ζουν σε χωριά µε έως πεντακόσιους
κατοίκους στην νησιωτική Ελλάδα έγιναν χάρη στην παρέµβαση
του εισηγητή µας κ. Κουκουλόπουλου σας το είπε και το διορ-
θώσατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Αλλιώς η µισή ορεινή Κρήτη, η Ρόδος και πολλά άλλα µεγάλα
νησιά, στη Νάξο, στη Λέσβο, στη Χίο, µεγάλα χωριά, θα ήταν
εντός, θα τα φορολογούσατε κανονικά. Τώρα τους βγάλατε
εκτός, µετά απ’ τις δικές µας παρατηρήσεις. Αυτό δείχνει τη διά-
θεση, όχι µόνο να συνδιαµορφώσουµε αλλά και να συζητήσουµε.
Αυτό, όµως, δεν µπορεί να είναι µονόπλευρο. 

Επίσης, η Κυβέρνηση βάζει ένα ηθικό κίνητρο. Μας προτρέπει
να το αποδεχτούµε µε το επιχείρηµα ότι τα προυπολογιζόµενα
έσοδα των 550 εκατοµµυρίων θα τα δώσουµε, λέει, για την υγεία
και την παιδεία. Άραγε γιατί ξαφνικά οι αρχικές εκτιµήσεις από τα
700 έγιναν 550 εκατοµµύρια; Θα δούµε πως θα καταλήξουν στο
τέλος. Τώρα περιµένατε για να καταλάβετε τις ανάγκες της υγείας
και της παιδείας; Όταν έχετε φέρει τη χώρα σε χειρότερη θέση
στις ιδιωτικές δαπάνες υγείας, να είναι η δεύτερη, καθώς µας περ-
νάει µόνο η Βουλγαρία; Ή τα χθεσινά που ακούσαµε, ότι στον δια-
γωνισµό PISA µεταξύ των τριάντα οχτώ χωρών του ΟΟΣΑ, και
άλλων σαράντα τριών χωρών σε όλο τον κόσµο, το 2022 οι επιδό-
σεις των Ελλήνων µαθητών στην κατανόηση κειµένου, στα µαθη-
µατικά, τις φυσικές επιστήµες, δείχνουν να είναι οι χειρότερες της
τελευταίας δεκαετίας; Και µας λέτε τώρα ότι βάζετε ένα ηθικό κί-
νητρο, τα χρήµατα αυτά να πάνε στο κοινωνικό κράτος. 

Ανακοινώστε, σας παρακαλώ, αύριο το πρωί πόσα από τα 36
δισεκατοµµύρια ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης πήγαν στην υγεία
και την παιδεία 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Για να καταλάβει ο ελληνικός λαός ότι δεν έχετε καµµία προ-
τεραιότητα να στηρίξετε τις µεγάλες ανισότητες, τις µαθησιακές
αδυναµίες, την ισχυρή δηµόσια παιδεία, την ισχυρή δηµόσια
υγεία που έχουν ανάγκη οι αδύναµοι και η µεσαία τάξη. 

Λέτε ότι είναι µέτρα για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής.
Αυτό δεν είναι φορολογική µεταρρύθµιση, είναι φορολογικές δι-
ευθετήσεις που συνιστούν οµολογία της αποτυχίας σας. Τι κά-
νατε πέντε χρόνια; Τώρα ξυπνήσατε; Πέντε χρόνια Κυβέρνηση
είσαστε, τώρα καταλάβετε ότι είναι 10 δισεκατοµµύρια η φορο-
διαφυγή; Τι κάνατε για να την περιορίσετε; Όλη την ώρα ακούµε
για σύνδεση ταµειακών µηχανών και POS. Εσείς είστε πέντε χρό-
νια, γιατί δεν το κάνατε για να έχουµε περιορίσει τη φοροδια-
φυγή και να µιλάµε µε καλύτερους όρους σήµερα;

Σύµφωνα µε τις µελέτες, λοιπόν, το µέγεθος της «µαύρης οι-
κονοµίας» ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2015 ξεπερνούσε το 22%.
Οκτώ χρόνια µετά, η παραοικονοµία εξακολουθεί να ξεπερνά το
20% του ΑΕΠ.

Όµως, εδώ υπάρχει ένα νέο δεδοµένο, µεταξύ του 2015 και
σήµερα µεσολάβησε και η πανδηµία, που βοήθησε όλες τις
χώρες να αυξήσουν τις ηλεκτρονικές τους συναλλαγές. Άρα,
έχετε κάνει µια τρύπα στο νερό. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Επίσης, φέρνετε ένα σχέδιο νόµου µε διαδικασίες fast track.
Τόσο ξαφνικά που ούτε στην Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή
δεν πραγµατοποιήθηκε διαβούλευση. Αν θέλατε, λοιπόν, πραγ-
µατική µεταρρύθµιση, θα έπρεπε οι εταίροι, οι φορείς, οι πολιτι-
κές δυνάµεις να κάτσουµε σε ένα τραπέζι και να συζητήσουµε
ένα τεράστιο ζήτηµα που αφορά την ελληνική κοινωνία. Διότι δη-

µιουργεί πολύ µεγάλες αδικίες και στο επιχειρείν και στη ζωή και
στο κοινωνικό κράτος, διότι και λείπουν έσοδα αλλά υπάρχει και
κάτι άλλο, τα πραγµατικά σας έσοδα τα πληρώνουν οι πιο φτωχοί
Έλληνες από τους έµµεσους φόρους. 

Όµως, κατά την προσφιλή σας πρακτική, ενεργοποιείτε ή προ-
σπαθείτε να ενεργοποιήσετε έναν κοινωνικό αυτοµατισµό, τον
γνωστό, που καταλήγει στο «διαίρει και βασίλευε». 

Προσπαθείτε να βάλετε τους µισθωτούς και τους συνταξιού-
χους -που σηκώνουν, πραγµατικά, όπως είπατε, τα µεγαλύτερα
φορολογικά βάρη- απέναντι στους ελεύθερους επαγγελµατίες
και τη µικροµεσαία επιχείρηση, τους αυτοαπασχολούµενους, χα-
ρακτηρίζοντας αυτούς συλλήβδην φοροφυγάδες. Διότι αυτό
είναι η ουσία: Συλλήβδην φοροφυγάδες τους χαρακτηρίζει αυτό
το νοµοσχέδιο.

Στο παρελθόν ήταν οι εργαζόµενοι του ιδιωτικού τοµέα εναν-
τίον των δηµοσίων υπαλλήλων, όπως ήταν το κεντρικό σας αφή-
γηµα. Τελικά, πού καταλήγουµε; Ούτε αξιολόγηση φέρατε στο
δηµόσιο, ούτε αξιολόγηση φέρατε στους διοικητές των νοσοκο-
µείων, ούτε αυτό το νοµοσχέδιο φέρνει φορολογική δικαιοσύνη.
Όλα είναι ένα επικοινωνιακό περιτύλιγµα.

Γι’ αυτό, ο Πρωθυπουργός δεν είχε το θάρρος και τη γενναι-
ότητα να µείνει εδώ, για να ακούσει τη γνήσια φωνή της πραγ-
µατικής και δηµιουργικής Αντιπολίτευσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Όµως, θα έχουµε την ευκαιρία να τα πούµε και στον προϋπο-
λογισµό!

Αυτό το νοµοσχέδιο που µας παρουσιάζετε ως τη µεγάλη µε-
ταρρύθµιση, αντί να πολεµά τη φοροδιαφυγή, τη νοµιµοποιεί και
ιδιαίτερα, για τους πολύ µεγάλους φοροφυγάδες. Έχετε το θρά-
σος, όταν σας ασκούµε κριτική για αυτές τις µεθοδεύσεις, να
µας λέτε λαϊκιστές. Προεκλογικά, όµως, αποδεικνύεται ότι εσείς
ήσασταν οι λαϊκιστές, διότι χαϊδεύατε τα αυτιά όλων. Και ως Κυ-
βέρνηση και προεκλογικά.

Τι µας είπε ο Πρωθυπουργός; Μας το είπε και σήµερα. Είπε:
«Είχα εξαγγείλει την αλλαγή στη φορολόγηση των ελευθέρων
επαγγελµατιών». Ποιος την είχε εξαγγείλει; Λέει «να αυξηθεί η
φορολογική συµµόρφωση».

Α! Εµπεριστατωµένο πρόγραµµα, αξιόπιστο, συγκεκριµένο, µε
µέτρα. Αυτό είναι η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας.

Όµως, ξέρουµε πολύ καλά όλοι οι συνάδελφοι γιατί συµβαίνει
αυτό. Νιώθετε την ασφάλεια της θωράκισης από τα media. Γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά ότι δεν θα δούµε βιντεάκια σήµερα το
βράδυ µε το τι λέγατε και το τι κάνατε. Τα βλέπουµε σε πολλές
άλλες περιπτώσεις.

Εµείς, λοιπόν, επειδή ό,τι λέµε κάνουµε -και το λέω για άλλη µια
φορά- θέλω να σας πω ότι η πολιτική σας πλήττει τη µεσαία τάξη,
τους αδύναµους και τη νέα γενιά, διότι δεν δηµιουργεί κουλτούρα
φορολογικής συνείδησης. Πώς να τη δηµιουργήσει, άλλωστε,
όταν µε ένα πολύ µικρό αντίτιµο ένας φοροφυγάς των 100.000 και
200.000 ευρώ νοµότυπα θα είναι εντάξει; Πώς δηµιουργείται αυτή
η φορολογική συνείδηση απέναντι σε έναν δικηγόρο που έκλεισε
το γραφείο του και έγινε γραφείο το σπίτι του; Πώς δηµιουργείται
αυτή η φορολογική συνείδηση; Πώς δηµιουργείται, όταν εξισώνεις
ένα κατάστηµα στο κέντρο των Αθηνών, το ίδιο µε ένα κατάστηµα
σε µια φτωχή περιοχή της ελληνικής περιφέρειας; 

Πώς δηµιουργείται η φορολογική συνείδηση, όταν µιλάτε εδώ
και χρόνια για διασύνδεση των ταµειακών µηχανών µε τα POS;
Ο κ. Πιερρακάκης µε το µεγάλο σχέδιο εκσυγχρονισµού και ψη-
φιακής σύγκλισης µε τις ευρωπαϊκές χώρες γιατί δεν χρησιµο-
ποίησε αυτά τα ψηφιακά εργαλεία; Πέντε χρόνια Κυβέρνηση,
που λέγατε ότι µας ζήλευαν οι Ιάπωνες -αν θυµάστε- λίγο πριν
την τραγωδία των Τεµπών; Είχαν και αυτό το επιχείρηµα. Πήγαν,
λέει, στην Ιαπωνία και ζήλεψαν οι Ιάπωνες την ψηφιακή σύγκλιση
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Μετά από την τραγωδία
και τη µη υλοποίηση της 717 σταµατήσατε να το λέτε.

Σήµερα τι έχετε να πείτε; Σε αυτή, λοιπόν, τη σύγχρονη εποχή,
όπου όλα αυτά τα εργαλεία είναι στην προτεραιότητα του αγώνα
κατά της φοροαποφυγής σε όλον τον δυτικό κόσµο και έχετε
κάνει τα ελάχιστα, έρχεστε σήµερα να µας παρουσιάσετε ως επι-
τυχία τα 10 δισεκατοµµύρια;
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Σας λέω, λοιπόν, ότι ούτε λωτοφάγοι είµαστε και µνήµη
έχουµε και είµαστε υπέρ της συναίνεσης, αλλά µιας συναίνεσης
που λέει, βεβαίως, ότι θέλουµε να χρησιµοποιήσουµε όλες αυτές
τις τεχνικές, όπως είναι το myDATA, η αυτόµατη σύνδεση ταµει-
ακών µηχανών µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Πώς να γίνουν;

Εµείς είµαστε στην όχθη της λογικής και της προόδου. Εσείς
δεν τα κάνατε και πάτε τώρα µε τα ξεπερασµένα εργαλεία των
τεκµηρίων, που ανήκουν βέβαια σε παλαιότερες δεκαετίες.

Γι’ αυτό, λοιπόν, αυτό που φέρατε είναι και αναχρονιστικό,
είναι και αναποτελεσµατικό και θα αποδειχθεί στην πράξη από
τα έσοδα που θα φέρει και από το ότι δεν θα δηµιουργήσει κουλ-
τούρα και φορολογική συνείδηση, που έχουµε ανάγκη στην ελ-
ληνική κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αιφνιδιάσατε τους πάντες,
καθώς θα φορολογηθούν εισοδήµατα του 2023 µε έναν νέο
τρόπο, φέρνοντας προ τετελεσµένων γεγονότων εµπόρους,
ελεύθερους επαγγελµατίες, επιστήµονες, οι οποίοι κινδυνεύουν
µε πρόστιµο 22%, εάν δεν συγκεντρώσουν ηλεκτρονικές αποδεί-
ξεις για το 30% του εισοδήµατός τους, πράγµα που είναι εξαι-
ρετικά δύσκολο, όπως καταλαβαίνετε, µέχρι το τέλος του
χρόνου.

Επιβάλλει οριζόντια φορολόγηση το σχέδιο αυτό για µη υπαρ-
κτό εισόδηµα, (κατώτερος µισθός επί δεκατέσσερις) και εξοµοι-
ώνει τις επιχειρήσεις µε τον µέσο συντελεστή του κάθε κλάδου
σε όλη την Ελλάδα, ανεξαρτήτως πού είναι η επιχείρηση. Το τεκ-
µήριο καταλαµβάνει εξίσου ένα παραδοσιακό καφενείο στην
επαρχία µε µια µεγάλη καφετέρια στο Κολωνάκι.

Και µάλιστα, πρέπει να πούµε ότι, όπως θεσπίζετε τη µείωση
του τεκµηρίου για τους πολύτεκνους, πρέπει να το επεκτείνετε
και για τους τρίτεκνους. Στην Ελλάδα, οι οικογένειες µε δύο παι-
διά υπόκεινται σχεδόν στους ίδιους φορολογικούς συντελεστές
µε τις οικογένειες χωρίς παιδιά. Αν δείτε τα παραδείγµατα σε
άλλες χώρες, είναι εκκωφαντικά. Στην Ιρλανδία, η φορολογία µε-
ταξύ µιας οικογένειας µε δύο παιδιά και µιας οικογένειας χωρίς
παιδιά είναι δεκατέσσερις µονάδες, στο Βέλγιο δεκαπέντε, στην
Πορτογαλία δέκα.

Πώς, λοιπόν, θα αντιµετωπίσετε το δηµογραφικό; Πώς θα αν-
τιµετωπίσετε το δηµογραφικό, όταν αυτές οι χώρες, που έχουν
ανάλογα δηµογραφικά προβλήµατα και έχουν καλύτερο δηµο-
γραφικό από εµάς, έχουν πάρει γενναίες αποφάσεις; Με τα ορι-
ζόντια και άδικα µέτρα; Δεν νοµίζω. Τους επιστήµονες µετά από
πέντε έτη δραστηριότητας, τις νέες µητέρες που εργάζονται πε-
ριστασιακά, δίνοντας βάρος στην ανατροφή των παιδιών τους,
όσους κάνουν µεταπτυχιακές σπουδές ή έχουν άλλες πηγές ει-
σοδηµάτων χωρίς να εργάζονται και διατηρούν την ιδιότητα, για
να έχουν κοινωνική ασφάλιση και υγειονοµική περίθαλψη;

Είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν αντιµετωπίζει τη φοροδιαφυγή,
αλλά έχει µόνο εισπρακτικό χαρακτήρα, ενώ η Ελλάδα χάνει 8%
των εσόδων από εταιρικούς φόρους εξαιτίας της µετατόπισης
των κερδών από µεγάλες εταιρείες σε φορολογικούς παραδεί-
σους. Δεν κάνετε τίποτα.

Ως προς το µαχητό του τεκµηρίου, η Κυβέρνηση αποδεικνύει
την απουσία της πολιτικής βούλησης για ουσιαστικούς ελέγχους.
Αυτό λέει. Το είπαν προηγουµένως οι συνάδελφοι. Όταν από τον
µηχανισµό δεν έχουµε τις δυνατότητες, τι πάτε να κάνετε; Ποιον
κοροϊδεύετε; Αυτούς που θέλουν να βρουν το δίκιο τους ή αυ-
τούς που πρέπει να πιάσουµε, διότι είναι πολύ µεγάλοι φοροφυ-
γάδες;

Με βάση το σχέδιο νόµου, ο ελεύθερος επαγγελµατίας µπορεί
να ζητήσει τη διενέργεια ελέγχου από τις φορολογικές αρχές,
προκειµένου να αποδειχθεί η ακρίβεια της δήλωσής του για ει-
σόδηµα µικρότερο του τεκµαρτού. Συνεπώς, οι έλεγχοι θα πρέ-
πει να επικεντρωθούν σε αυτούς. Με τους άλλους τι θα κάνουµε,
όταν λέµε ότι δεν υπάρχει προσωπικό, ελεγκτές; Δηλαδή, αν
αύριο το πρωί, µερικές χιλιάδες πάνε στο µάχιµο τεκµαρτό, µε
τους µεγάλους φοροφυγάδες ο µηχανισµός θα αντέξει; Όλα
αυτά τα έχετε σχεδιάσει; Μάλλον τα έχετε σχεδιάσει, όπως τα
χωριά µε τους πεντακόσιους κατοίκους σε πολύ λίγα µέρη της
χώρας και αυτό ευτυχώς που το είδαµε και το διορθώσαµε.

Η άποψή µας, λοιπόν, είναι ότι αυτό το σχέδιο νόµου είναι χάδι
στους µεγάλους φοροφυγάδες, διότι τους επιτρέπετε µε πολύ

λίγα χρήµατα να είναι νοµότυποι. Με την πρότασή σας, κάποιος
που έχει εισοδήµατα ακόµα και 100.000 ευρώ µπορεί πλέον να
κρύβεται µε ένα ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα. Και ξέρετε ότι,
όταν έχεις χίλιους διακόσιους πενήντα ελεγκτές, τι να πρωτοκά-
νεις, για να πάµε στα θέµατα του µηχανισµού; Διότι αυτές είναι
οι δυνατότητες, εκτός αν έχετε ένα άλλο σχέδιο -να µας το πείτε
σήµερα- για το πώς θα πετύχει αυτός ο µηχανισµός, που τον θε-
ωρούµε άδικο, ατελέσφορο και οριζόντιο.

Το νοµοσχέδιο, επίσης, τιµωρεί επιχειρήσεις που απασχολούν
εργαζόµενους, προσαυξάνοντας το φορολογητέο εισόδηµα. Τε-
λικά, φορολογεί το επάγγελµα και όχι το εισόδηµα. Αυτό είναι
µια διαφορετική προσέγγιση που έχουµε εµείς σε σχέση µε
εσάς. Είναι δυνατόν να φορολογείς το επάγγελµα και όχι το µέ-
γεθος του εισοδήµατος, επειδή δηλώνεις ανικανότητα να δηµι-
ουργήσεις µηχανισµούς µε σύγχρονα µέσα;

Την ίδια στιγµή έχετε επιλέξει να αφαιρέσετε -ακούστε, παρα-
καλώ- 43 εκατοµµύρια ευρώ φόρο από την πλάτη των πιο ισχυ-
ρών, µειώνοντας τον συντελεστή φόρου συγκέντρωσης
κεφαλαίου και τον φόρο πώλησης εισηγµένων µετοχών.

Εδώ δεν χρειάζονται λεφτά για το κοινωνικό κράτος, κύριε Μη-
τσοτάκη; Εδώ τα 43 εκατοµµύρια τα έχουµε για να τα δώσουµε;
Αυτά δεν χρειάζονται για την παιδεία µας και την υγεία µας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Ας αφήσουµε, λοιπόν, τις κοροϊδίες.
Επίσης, είχατε πει για 716 εκατοµµύρια ευρώ, σήµερα ακού-

σαµε για 550 και προχθές ήταν 600. Από τα 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ ληξιπρόθεσµες οφειλές, το πρώτο εξάµηνο στον e-ΕΦΚΑ
είναι πάνω από 600 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι στοιχείο που
αποδεικνύει πως δεν έχουν όλοι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και
οι µικρές επιχειρήσεις, κέρδη, την ώρα που στο νοµοσχέδιο απα-
γορεύεται πρακτικά ένας ελεύθερος επαγγελµατίας ή αυτοαπα-
σχολούµενος να παρουσιάζει ζηµίες.

Από την άλλη πλευρά, από το λαθρεµπόριο καυσίµων το δη-
µόσιο χάνει κάθε χρόνο 300 εκατοµµύρια ευρώ. Ακούσαµε διά-
φορες εξαγγελίες. Τι συµβαίνει σήµερα; Οι λαθρέµποροι
καρπώνονται τη διαφορά του ΦΠΑ και του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης µεταξύ των διαφορετικών τύπων καυσίµων, για αυτό
και το µεγάλο πάρτι γίνεται στο ναυτιλιακό καύσιµο που είναι
αδασµολόγητο. Σας υπενθυµίζω ότι το πρώτο ολοκληρωµένο πα-
κέτο µέτρων για την καταπολέµηση αυτού του λαθρεµπορίου θε-
σµοθετήθηκε το 2009 από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, µε βασικό
µέτρο την εγκατάσταση συστήµατος εισροών-εκροών στα πρα-
τήρια και ακολούθως σε ολόκληρη την εφοδιαστική αλυσίδα καυ-
σίµων, µε χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης το 2014, που
δυστυχώς όµως -και για αυτό έχουµε ευθύνη όλοι- εκκρεµεί έως
σήµερα. Σχετικά µε αυτό έχετε να µας πείτε κάτι; Έτσι αντιµετω-
πίζεται το πρόβληµα. Με αυτόν τον µηχανισµό χτυπάς τη µεγάλη
φοροαποφυγή, το λαθρεµπόριο καυσίµων. 

Σας καλώ, λοιπόν, άµεσα να εφαρµόσετε αυτό το µέτρο. Να
το κάνετε άµεσα, αν πραγµατικά θέλετε έσοδα για το κοινωνικό
κράτος και δεν δηµιουργείτε ηθικά άλλοθι. Άµεσα εφαρµόστε το
µέτρο σε όλη την εφοδιαστική αλυσίδα, από την κορυφή µέχρι
τα πρατήρια. Εκεί θα δούµε, κύριε Χατζηδάκη, ποιες είναι οι
πραγµατικές σας διαθέσεις. Ποιους υπηρετείτε, τους πολλούς ή
αυτούς που καταφεύγουν σε αυτές τις πρακτικές για να βγάζουν
εκατοµµύρια ευρώ; 

Το νοµοσχέδιο είναι αναχρονιστικό. Διότι µε τα σύγχρονα ψη-
φιακά µέσα µπορούµε να ελέγξουµε ανά πάσα στιγµή τα οικο-
νοµικά δεδοµένα µιας επιχείρησης, πραγµατοποιώντας
γρήγορες και αξιόπιστες διασταυρώσεις εισοδηµάτων, περιου-
σιακής κατάστασης και τραπεζικών λογαριασµών. Όπως είπα και
πριν, ακόµη και σήµερα ακούµε λόγια και λόγια, αλλά δεν έχετε
καταφέρει να συνδέσετε τα POS µε τις ταµειακές µηχανές. Και
µάλιστα, όπως έµαθα από την επιτροπή, κάποιοι ειδικοί έλεγαν
ότι είναι πολύ δύσκολο να το πετύχετε αυτό τους επόµενους
µήνες. Να µας πείτε αν δεσµεύεστε ότι θα γίνει τους επόµενους
µήνες, δηλαδή, τον Φεβρουάριο, όπως είπατε.

Επίσης, υπάρχουν διατάξεις στο νοµοσχέδιο που αφορούν
πλέον την υποχρεωτικότητα των ηλεκτρονικών βιβλίων. Αυτό
είναι σωστό. Το στηρίζουµε. Πρέπει να υπάρχει. Όχι έσοδα λιγό-
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τερα από αυτά που αναρτώνται στο myDATA, όχι έξοδα περισ-
σότερα από αυτά που δηλώνουν στο myDATA. Βεβαίως, για να
είµαι δίκαιος -γιατί είναι πολύ σωστό αυτό- υπάρχουν κάποια τε-
χνικά ζητήµατα που λένε εκπρόσωποι των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων, τα οποία πρέπει να αντιµετωπίσετε για να αποφεύγονται
ποινές που προκύπτουν λόγω τεχνικών σφαλµάτων. 

Επίσης, ακούσαµε ότι υπάρχουν εταιρείες ξένων παρόχων που
προσφέρουν υπηρεσίες στην Ελλάδα, οι οποίοι δεν έχουν προβεί
σε κανένα βήµα ενηµέρωσης των τερµατικών τους. Και θα πρέπει
οι έλεγχοι να είναι τέτοιοι ώστε να µη δηµιουργηθεί αθέµιτος αν-
ταγωνισµός. Εµάς, όπως καταλαβαίνετε, από αυτό το πακέτο
προτάσεων -και νοµίζω ότι είναι µια δίκαιη κριτική- οι θέσεις µας
είναι ξεκάθαρες. Εµείς επιδιώκουµε να υπάρξει ένα διακοµµατικό
consensus για δίκαιη φορολόγηση και για αξιόπιστους µηχανι-
σµούς, γιατί η φοροδιαφυγή για το ΠΑΣΟΚ δηµιουργεί τεράστιες
κοινωνικές αδικίες, απώλειες εισοδηµάτων για το δηµόσιο που
θα µπορούσαν να στηρίξουν, αυτό που λέµε συνεχώς, δηµόσια
παιδεία, δηµόσια υγεία, κοινωνική κατοικία -για να πέσει το κό-
στος των ενοικίων, που είναι ο µεγάλος βραχνάς για τη µεσαία
τάξη και τη νέα γενιά- και βέβαια τις υποδοµές της χώρας.

Χρειάζεται, όµως, να δοθούν κίνητρα στους καταναλωτές για
να αξιοποιούν περισσότερο ηλεκτρονικές συναλλαγές και να
αναζητούν απόδειξη. Για αυτό σας προτείνουµε έναν µηχανισµό
ανταπόδοσης, τόσο σε ατοµικό επίπεδο, µε µεµονωµένα κίνητρα
στους φορολογουµένους, για ηλεκτρονικές πληρωµές που πραγ-
µατοποιούνται όσο και σε συλλογικό επίπεδο, µε προβλέψεις για
επενδύσεις στο κοινωνικό κράτος. Και όταν πετυχαίνουν τους
στόχους αύξησης της φορολογητέας ύλης από την αξιοποίηση
των ηλεκτρονικών αυτών µεθόδων πληρωµής, τα χρήµατα αυτά
θα πηγαίνουν στους τοµείς που είπαµε προηγουµένως. Άρα,
πρέπει να βρούµε ένα πλαίσιο µε ισχυρά κίνητρα. 

Λέµε ειδικότερα ότι για να δούµε σηµαντική ώθηση στις ηλε-
κτρονικές πληρωµές, προτείνεται τα κίνητρα αυτά να είναι σε νο-
µικά και φυσικά πρόσωπα που εµπίπτουν σε κατηγορίες υψηλού
ρίσκου φοροδιαφυγής -όλοι καταλαβαίνουµε και γνωρίζουµε από
τα στοιχεία ποιες είναι αυτές οι κατηγορίες υψηλού ρίσκου φο-
ροδιαφυγής- οι οποίες θα εξασφαλίζουν κλιµακωτά προνοµιακή
πρόσβαση, παραδείγµατος χάριν, σε ένα σύστηµα γρήγορης εκ-
καθάρισης και επιστροφής ΦΠΑ. Αυτό είναι ένα ισχυρό κίνητρο
για να ζητούν αποδείξεις από τοµείς της οικονοµίας που υπάρχει
υψηλό ρίσκο φοροαποφυγής. 

Επίσης, να γίνει αξιοποίηση ψηφιακών µέσων από τις φορολο-
γικές αρχές για εντοπισµό και φορολόγηση αδήλωτων εισοδη-
µάτων. Να γίνει αξιοποίηση του συστήµατος ανταλλαγής
πληροφοριών µεταξύ κρατών για εντοπισµό φορολογητέας
ύλης. Και η Ευρωπαϊκή Ένωση προχωρά σε αυτόν τον τοµέα.
Εφαρµογή των ειδικών τεχνικών ελέγχου σε περιπτώσεις που συ-
στηµατικά δηλώνονται ζηµιές ή πολύ χαµηλά κέρδη. Συνεργασία
µε διεθνείς φορείς και οργανισµούς για την υιοθέτηση βέλτιστων
πρακτικών καταπολέµησης της φοροαποφυγής. Και συµµετοχή
της Ελλάδας σε πρωτοβουλίες εναντίον της µετατόπισης κερδών
σε φορολογικούς παραδείσους. Είναι µια συζήτηση µεγάλη στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρέπει να πρωτοστατήσουµε σε αυτόν τον
τοµέα, διότι πια κι εµείς έχουµε µεγάλο κόστος στα έσοδα. Πάνω
από όλα χρειαζόµαστε µια γενναία φορολογική µεταρρύθµιση,
µε σκοπό τη µείωση των άδικων έµµεσων φόρων και τη δικαιό-
τερη κατανοµή των άµεσων φόρων. 

Ακούστε, λοιπόν, εδώ την τραγωδία της χώρας µας. Η σχέση
έµµεσων και άµεσων φόρων µεταξύ 2012-2021 πήγε από το 1,28
στο 1,83. Το µεγαλύτερο µέρος των άµεσων φόρων καταβάλλε-
ται από µισθωτούς και συνταξιούχους, που τους επιβαρύνετε
ακόµη περισσότερο, αφού δεν προσαρµόζετε τα όρια των φο-
ρολογικών κλιµακίων, µε αποτέλεσµα να εξανεµίζονται οι πενι-
χρές συντάξεις που πήραν. 

Άκουσα τον κ. Μητσοτάκη να λέει για αυξήσεις. Θα εξανεµι-
στούν και αυτές, διότι δεν εντάσσονται σε µια στρατηγική που
αφορά την αύξηση του πληθωρισµού. Επίσης, οι φόροι των νοµι-
κών προσώπων, σύµφωνα µε τις προβλέψεις του προϋπολογισµού
του 2024, θα µειωθούν κατά 294 εκατοµµύρια ευρώ, όταν οι φόροι
επί αγαθών και υπηρεσιών θα αυξηθούν κατά 1,4 δισεκατοµµύριο
ευρώ και ο φόρος εισοδήµατος κατά 959 εκατοµµύρια ευρώ. 

Εδώ λοιπόν τι φαίνεται; Φαίνεται ότι η Κυβέρνησή σας µε προ-
κλητικό τρόπο έχει προχωρήσει σε σκανδαλώδεις φοροαπαλλα-
γές υπέρ εχόντων και κατεχόντων, µε πιο χαρακτηριστικές
περιπτώσεις: τη µείωση του φόρου στα διανεµόµενα κέρδη των
µετόχων από 10% στο 5% -τον δεύτερο, παρακαλώ, χαµηλότερο
συντελεστή σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση-, την εκτίναξη του
αφορολόγητου ορίου στις γονικές παροχές στις 800.000 ευρώ
ανά γονέα ή παππού, και µπορεί να φτάσει και τα 4,8 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Αυτά αφορούν κάποιον αδύναµο Έλληνα; Αφορούν τη
µεσαία τάξη; Δεν πρέπει αυτά τα χρήµατα να εισρεύσουν στα τα-
µεία, αφού έχουµε τόσες πολλές ανάγκες; 

Σας καλώ λοιπόν σήµερα αυτά να αντιµετωπιστούν. Αφορολό-
γητο έως 400.000 ευρώ ανά γονέα. Είναι δίκαιο. Κάντε το πράξη
σήµερα, κύριε Χατζηδάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και αν µας απαντήσετε ότι είναι µικρό το φορολογικό αποτύ-
πωµα, θα σας πάω ξανά στο θέµα της φορολογικής συνείδησης,
της αξιοπιστίας, της κουλτούρας. Δεν µπορεί να νιώθει ένας πο-
λίτης που έχει ένα περίπτερο, ότι κάποιοι µεταβιβάζουν 4 εκα-
τοµµύρια ευρώ κινητά, ακίνητα, µετοχές στα παιδιά και τα
εγγόνια τους αφορολόγητα. 

Για την προνοµιακή, λοιπόν, αυτή φοροελάφρυνση, θέλω να
πω και κάτι άλλο ως παράδειγµα. Θα αναφέρω ποδοσφαιριστές
και προπονητές ουσιαστικά µεγάλων συλλόγων -γιατί αυτούς
αφορούν οι µεγάλες µετεγγραφές- και τη φορολόγηση των υψη-
λότερων αµοιβών τους µε συντελεστή 22% ανεξάρτητα ύψους.
Είναι αυτό δίκαιο σε µια χώρα που πέρασε δεκαπέντε χρόνια τέ-
τοια οικονοµική κρίση και τόσα προβλήµατα; Δεν πρέπει να πλη-
ρώσουν κάτι παραπάνω; Στο 22%; 

Για την προνοµιακή φορολόγηση των µπόνους που λαµβάνουν
τα golden boys είπατε κάτι; Τίποτα. Για την προνοµιακή ρύθµιση
της φορολόγησης των Ευρωπαίων συνταξιούχων που θα εγκα-
τασταθούν στη χώρα µε 7% ως κίνητρο εγκατάστασης, την ώρα
που οι Έλληνες συνταξιούχοι καταβάλλουν, πέραν του φόρου,
και εισφορά αλληλεγγύης, ενώ υπερφορολογούνται και τα ανα-
δροµικά τους, είπατε κάτι; Έχουµε και τα τεράστια προβλήµατα
µε τα θέµατα κατοικίας, που αυτές οι πολιτικές τα ενισχύουν
ακόµη περαιτέρω.

Για την απαλλαγή από τον φόρο υπεραξίας στις µεταβιβάσεις
µεταξύ θυγατρικών και πολυεθνικών οντοτήτων που εγκαθίσταν-
ται στη χώρα µας. 

Για τα κίνητρα προς τους εκατοµµυριούχους να µεταφέρουν
στη χώρα µας τη φορολογική τους κατοικία µε ευνοϊκή φορολό-
γηση 100.000 ευρώ ανεξαρτήτως ύψους εισοδήµατος. Είναι και
αυτό δίκαιο; 

Κυρίες και κύριοι, το ΠΑΣΟΚ στέκεται στο πλευρό της µικρο-
µεσαίας επιχειρηµατικότητας µε λύσεις και προτάσεις. Έχουµε
µια άλλη λογική. Εµείς θέλουµε να είναι οι µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις και ισχυρές και ανταγωνιστικές. Γι’ αυτό καταθέτουµε µια
δέσµη προτάσεων: Τριετής απαλλαγή από τον φόρο πραγµατο-
ποιούµενων κερδών. Κίνητρο για τη δηµιουργία νέων επιχειρη-
µατικών σχηµάτων για την ανάπτυξη αλυσίδας αξίας. Για τα
σωρευµένα χρέη σε εφορίες, ασφαλιστικά ταµεία, ΕΦΚΑ, λέµε
εκατόν είκοσι δόσεις µε κούρεµα 30% για τους συνεπείς. Εφαρ-
µογή της ευρωπαϊκής οδηγίας για δηµιουργία µηχανισµού έγκαι-
ρης προειδοποίησης για πιθανή αφερεγγυότητα και επισήµανση
της ανάγκης άµεσης αντίδρασης µέσω των επιµελητηρίων. Κα-
θιέρωση του ακατάσχετου λογαριασµού, ώστε να µπορούν να
ανταποκριθούν βραχυπρόθεσµα στα προβλήµατα ρευστότητας.
Κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς απορρίπτουµε τον πυρήνα
του νοµοσχεδίου, διότι και το διαβάσαµε και το µετρήσαµε. Και
λέµε ότι το απορρίπτουµε γιατί είναι οριζόντιο βάσει τεκµηρίων
και δεν διασφαλίζει την φορολογική δικαιοσύνη. Πρέπει, λοιπόν,
να είµαστε ξεκάθαροι. Διαφωνούµε στον πυρήνα. Συµφωνούµε
όµως και σε κάποια πράγµατα και θα τα ψηφίσουµε. Γιατί µας
ρωτήσατε: «Διαφωνείτε σε όλα; Είναι µαύρο – άσπρο;». Όχι.
Αυτά που συµφωνούµε θα τα ψηφίσουµε. 

Συµφωνούµε, λοιπόν, στη θετική στόχευση, όπως αυτή που
ενισχύει τις ηλεκτρονικές συναλλαγές, εκείνες που βάζουν κα-
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νόνες και όρια στην ανεξέλεγκτη πορεία των βραχυχρόνιων µι-
σθώσεων τύπου Airbnb. Αλλά προσέξτε. Λέτε από δύο και πάνω
ή τρία, τέσσερα, πέντε, έξι. Το ίδιο είναι να έχεις τρεις γκαρσο-
νιέρες στα Εξάρχεια και δύο εξοχικά στη Μύκονο, κύριε Χατζη-
δάκη; Αυτό θέλω να σκεφτείτε. Όπως, λοιπόν, διορθώσατε αυτό
που σας είπε ο εισηγητής µας, ο κ. Κουκουλόπουλος, σας καλώ
να διορθώσετε και αυτό. Διότι µπορεί να έχεις ένα εξοχικό στη
Μύκονο και να βγάζεις όσα βγάζουν πενήντα γκαρσονιέρες στην
Αθήνα.

Επίσης, θετικό θεωρούµε ότι είναι πολύ σηµαντικό να προχω-
ρήσετε και στην κατάργηση ή αναστολή της golden visa, δηλαδή
ναι, να µπουν περιορισµοί στη βραχυχρόνια µίσθωση, αλλά και
κατάργηση ή αναστολή στην golden visa που δηµιουργεί το τε-
ράστιο ζήτηµα της κατοικίας ιδιαίτερα στα µεγάλα αστικά κέν-
τρα, στρεβλώνοντας την αγορά ακινήτων. 

Ακόµα περιµένω µια απάντηση από την Κυβέρνηση για όλες
αυτές τις προτάσεις που έχουµε καταθέσει και προσωπικά από
τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, ο οποίος µας έκανε µαθήµατα κοι-
νοβουλευτικής δράσης και του έχω καταθέσει εδώ και µήνες µία
ερώτηση για το κόστος στέγασης και δεν έχει έρθει να απαντή-
σει. Γιατί, κύριε Χατζηδάκη; Αφού είπε ότι δεν κάνουµε πολλές
ερωτήσεις. Έστω τη µία που του κατέθεσα, θα έρθει να την κου-
βεντιάσουµε; Για να του εξηγήσω τι σηµαίνει κοινωνική κατοικία
στην Αυστρία…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

…στο Βέλγιο, στην Ισπανία, στην Πορτογαλία, στην Ιταλία και
πώς το Ταµείο Ανάκαµψης, τα φορολογικά κίνητρα, η «πράσινη»
µετάβαση βοήθησε αυτές τις πολιτικές µείωσης του κόστους
ζωής ιδιαίτερα για τους αδύναµους και τη νέα γενιά που σήµερα
δεν µπορεί να έρθει να σπουδάσει στην Αθήνα. Ας έρθει, λοιπόν,
να τα συζητήσουµε όλα αυτά. 

Στόχος του ΠΑΣΟΚ είναι ένα δίκαιο φορολογικό. Μια ανταγω-
νιστική παραγωγική βάση που θα βελτιώσει µε καλές θέσεις ερ-
γασίας το µέλλον της νέας γενιάς, για να έχουµε και ευηµερία
και αισιοδοξία και πραγµατική ελπίδα για το µέλλον. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνοντας, δεν µπορώ να µην ανα-
φερθώ για δύο λεπτά στην αυριανή συνάντηση του Πρωθυπουρ-
γού µε τον Πρόεδρο της Τουρκίας. Διαβάσαµε σήµερα µια
συνέντευξή του. Τι µας είπε ο κ. Ερντογάν; «Δεν σας απειλούµε,
αν δεν µας απειλήσετε». Μας κοροϊδεύει ο κ. Ερντογάν, όπως
καταλαβαίνετε. Μάλλον δεν ξέρει τι σηµαίνει casus belli και ότι
εµείς απειλούµε την Τουρκία. Υπονοεί ο κ. Ερντογάν ότι αύριο
θα θέσει το θέµα αποστρατικοποίησης των νησιών. Αυτό εννοεί
ο κ. Ερντογάν µε αυτήν την ατάκα, ότι απειλούµε εµείς την Τουρ-
κία, επειδή η Τουρκία θεωρεί ότι βάσει Συνθηκών, που είναι ξε-
κάθαρες, έχουµε κάθε δικαίωµα -και από το Μοντρέ και από όλα
αυτά που έχουµε υπογράψει και µε άλλες χώρες- να έχουµε εξο-
πλισµό, στρατό και περιφρούρηση των κυριαρχικών µας δικαιω-
µάτων, όπως επιτρέπει το Διεθνές Δίκαιο και οι Συνθήκες. Τι άλλο
έλεγε ο κ. Ερντογάν; «Όλα στη Χάγη». Άρα, ούτε συνυποσχετικό,
ούτε συζήτηση για το ένα και µόνο θέµα που θέτουµε, χάραξη
θαλασσίων ζωνών. Όλα στο τραπέζι. Τούρκικο παζάρι ο κ. Ερν-
τογάν. 

Παρ’ όλα, λοιπόν, αυτά -διότι ωραίες είναι οι συναντήσεις,
ωραία είναι τα πρωτοσέλιδα, ωραία είναι να λέµε ότι δεν υπάρχει
κρίση, αλλά τη βιώνουν την κρίση στα Βαρώσια οι Ελληνοκύπριοι
µε τις πρακτικές του ψευδοκράτους και του ίδιου του Ερντογάν,
µε τις δηλώσεις του, διότι δεν είναι µόνο το Αιγαίο και η Ανατο-
λική Μεσόγειος, είναι και το Κυπριακό,- εγώ σας λέω ότι χάνουµε
χρόνο. Δεν λέω να µη συζητάµε, αλλά χάνουµε χρόνο. Και θα
σας πω ποιο είναι το λάθος, κατά την ταπεινή µας άποψη, διότι
έχουµε χειριστεί αυτά τα θέµατα και το Ελσίνκι µε αξιοπιστία,
εθνική αξιοπρέπεια.

Τι πρέπει να γίνει; Δεν υπάρχει ευρωπαϊκή προοπτική της
Τουρκίας. Όσο συνεχίζεται το ίδιο στόρι, ποιους βοηθάτε; Γερ-
µανία, Βέλγιο, Ολλανδία µέσα από ένα έωλο αφήγηµα µιας δήθεν
ευρωπαϊκής προοπτικής να κάνουν διµερείς οικονοµικές σχέσεις
µε την Τουρκία και όλα τα άλλα πάνε περίπατο. Όλη αυτή η
στρατηγική επιτρέπει στη Γερµανία και σε άλλες χώρες να βά-
ζουν το τεράστιο ζήτηµα της τουρκικής προκλητικότητας κάτω

από το χαλί. Να κάνουν τους ευρωπαϊκούς λαούς να µη βλέπουν
τον ελέφαντα που είναι στο δωµάτιο. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς έχουµε µια σταθερή θέση. Πρέπει να
πρωταγωνιστήσει η ελληνική εξωτερική πολιτική για να σταµα-
τήσει αυτή η κοροϊδία της δήθεν ευρωπαϊκής προοπτικής. Δεν
υπάρχει ευρωπαϊκή προοπτική για µία χώρα που καταπατά τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα στο εσωτερικό της και τα κυριαρχικά δι-
καιώµατα χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Τι υπάρχει, λοιπόν; Τι πρέπει να συζητήσουµε µε τους εταί-
ρους µας; Γιατί δεν είναι διµερές το πρόβληµα, είναι ευρωτουρ-
κικό το ζήτηµα. Πρέπει όλοι να συνειδητοποιήσουν ότι πρέπει να
βάλουν το χέρι στην τσέπη για να πληρώσουν την ασφάλεια στην
Κύπρο, στην Ελλάδα, στη Φινλανδία, στη Σουηδία, πέρα από το
ΝΑΤΟ, µε τον Ευρωστρατό, την κοινή εξωτερική πολιτική. 

Και στις ευρωτουρκικές σχέσεις δεν είναι µόνο το µεταναστευ-
τικό, είναι και άλλα θέµατα. Γι’ αυτό εµείς προτείνουµε ότι πρέπει
να ανοίξει διάλογος µιας νέας εµπορικής συµφωνίας µε την
Τουρκία, που θα είναι το καρότο, µε την αναβάθµιση της τελω-
νειακής ένωσης του 1995. Αυτό δεν ήθελε η Τουρκία; Ας πάρει
αυτό, από τη στιγµή που δεν υπάρχει καµµία ευρωπαϊκή προ-
οπτική και εµείς να πάρουµε έναν µηχανισµό αυτοµατοποιηµέ-
νων οικονοµικών κυρώσεων. Διότι σήµερα χρειάζεται οµοφωνία
για να έχουµε κυρώσεις. Εγώ το έχω πει πολλές φορές. Εγώ δια-
φωνώ µε την οµοφωνία στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής. Να
µείνει µόνο το βέτο για τις ενταξιακές διαπραγµατεύσεις. Να έχει
δύναµη η χώρα του βέτο, όταν είναι να µπει µια χώρα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Αυτό υπάρχει. Αυτό δεν µπορεί να καταργηθεί,
γιατί είναι ζωτικό σηµείο που αφορά τους ευρωπαϊκούς κανόνες,
τις ευρωπαϊκές συνθήκες. Αλλά να µην υπάρχει οµοφωνία στις
κυρώσεις.

Και επειδή υπάρχουν χώρες όπως η Ουγγαρία µε τον Όρµπαν,
η Ολλανδία τώρα που δεν ξέρουµε τι θα κάνουν, εµείς θέλουµε
αυτόν τον αυτοµατοποιηµένο µηχανισµό. Όποτε η Τουρκία κα-
ταπατά ανθρώπινα δικαιώµατα µέσα στο εσωτερικό της Τουρκία
ή κυριαρχικά δικαιώµατα ευρωπαϊκών χωρών, να λειτουργεί
απευθείας ένα πλαίσιο ισχυρών οικονοµικών κυρώσεων που θα
κάνουν την Τουρκία µια χώρα βαθιά οικονοµικά εξαρτώµενη από
την Ευρωπαϊκή Ένωση να αποδέχεται το Διεθνές Δίκαιο…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

…και όχι να πληρώνει ο ελληνικός λαός δισεκατοµµύρια όπλα
σε Γερµανία, Γαλλία και κάποιοι να κάνουν τους Πόντιους Πιλά-
τους. Αυτό για εµάς είναι µια ολοκληρωµένη εξωτερική πολιτική
και µια σύγχρονη προσέγγιση µαζί µε -επιτέλους- το εµπάργκο
όπλων των ευρωπαϊκών κρατών και της Αµερικής προς τον τα-
ραξία Ερντογάν. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κύριο Πρόεδρο. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυριάκος

Βελόπουλος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, επειδή άκουσα τον κ. Ανδρουλάκη σε όλη την οµιλία

του, να του πω ότι διαφωνώ σε δύο ζητήµατα:
Το πρώτο είναι ότι δεν είναι διµερές, δεν είναι ευρωπαϊκό ζή-

τηµα τα ελληνοτουρκικά. Κάνουµε λάθος. Εάν περιµένουµε από
την Ευρώπη και το ΝΑΤΟ να σώσει την Ελλάδα, ζήτω που καή-
καµε. Είναι διµερές. Τα σύνορα της Ελλάδος τα φυλάει ο Ελλη-
νικός Στρατός. Δυστυχώς, η Ευρώπη δεν έχει ευρωπαϊκό στρατό.
Το αν έχει εργαλεία άλλα το συζητάµε, ναι. Όµως, ο στρατός φυ-
λάει τα σύνορα. Όταν η Ευρώπη αποκτήσει αυτόφωτη οντότητα
-και πρέπει να αποκτήσει- και έχει στρατό, ο ευρωπαϊκός στρα-
τός θα τεθεί απέναντι στον τουρκικό ή σε όποιον άλλο στρατό. 

Το δεύτερο στο οποίο έχω και εδώ µια διαφωνία είναι ότι η
Τουρκία δεν είναι καθόλου εξαρτώµενη από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Μάλλον δεν τα ξέρουµε καλά ή δεν τα λέµε καλά. Οι µε-
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γαλύτερες επενδύσεις ευρωπαϊκών εταιρειών είναι στην Τουρκία.
Κατασκευάζουν αυτοκίνητα ευρωπαϊκά, γιαπωνέζικα, αµερικανικά,
ηλεκτρικές κουζίνες. Η Τουρκία είναι η πρώτη χώρα σε ηλεκτρο-
νικές συσκευές παραγωγής. Οι εταιρείες είναι ευρωπαϊκές. Άρα,
δεν θα µπορούσαν ποτέ οι Ευρωπαίοι να είναι φίλοι µας πυροβο-
λώντας τα πόδια τους. Δεν γίνεται, γιατί έχουν τεράστια οικονο-
µικά συµφέροντα. Θέλω απλά, όταν λέµε κάποια πράγµατα εδώ
µέσα, να αντιλαµβάνεται και η Κυβέρνηση τα αυτονόητα. 

Θα κάνω ένα σχόλιο για τον Ερντογάν σε λίγο, αλλά ακούγον-
τας τον Πρωθυπουργό εξεπλάγην και είδα ότι όλοι οι πολιτικοί
Αρχηγοί έφυγαν, κύριε Θεοχάρη, γιατί και ο Πρωθυπουργός
έφυγε, αλλά και ο κ. Χατζηδάκης έφυγε, και ήθελα να του πω ότι
µάλλον το data system, το myDATA που λέει, δεν το έχει ψάξει.
Δεν λειτουργεί, έχει προβλήµατα. Ήρθε εδώ και επαίρεται ότι
έχουµε ένα σύστηµα myDATA, µπορούµε να το ανεβάζουµε.
Έχει προβλήµατα, δεν δουλεύει, δεν εργάζεται. Πώς το λένε; Ρω-
τήστε λογιστές. Ο Πρωθυπουργός µπορεί να µην έχει δικό του
λογιστή, να του κάνουν τα γραφεία τα µεγάλα τη δουλειά του.
Όµως, επειδή είµαστε επιχειρηµατίες, ξέρουµε, αντιλαµβανόµα-
στε. Δεν υπάρχει myDATA. 

Βέβαια, όπως ο ίδιος είπε, ότι νούµερο παρέθεσε εδώ µέσα
είναι εκτίµηση. Ακούστε. Δεν είναι µελέτη. Άκουσα 300-400 εκα-
τοµµύρια να λέει ο κ. Ανδρουλάκης από τα καύσιµα. Δεν είναι
300 ή 400 εκατοµµύρια. Κανείς δεν ξέρει πόσα είναι. Είναι του-
λάχιστον 400, 500. Άλλοι λένε 1 δισεκατοµµύριο. Κανείς δεν
ξέρει. Σαράντα χρόνια δεν έµαθε αυτό το κράτος πόσα χρήµατα
µπορεί να εισπράξει από το λαθρεµπόριο πετρελαίου και καυσί-
µων. Κανείς δεν ξέρει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε, λοιπόν, σε αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός, στο λα-

θρεµπόριο. Χάρηκα όταν τον άκουσα να λέει ότι θα χτυπήσει το
λαθρεµπόριο. Και δεν σχολιάζω τα όσα είπε. Δεν ήρθα να πω µια
οµιλία γραµµένη που µου την έδωσαν για να πω αυτά που λένε
οι άλλοι. Όχι. Είπε, λοιπόν, ότι θα χτυπήσει το λαθρεµπόριο. Και
τον ρωτώ: Ποιον κυνηγάς όταν θες να χτυπήσεις το λαθρεµπόριο
και τον λαθρέµπορα; Διότι άλλο είναι ο λαθροδιακινητής και άλλο
ο λαθρέµπορος. Είναι διαφορετικές έννοιες. Διότι αν µιλάει για
το βενζινάδικο ο Πρωθυπουργός, πείτε του ότι αυτός είναι λα-
θροδιακινητής, δεν είναι λαθρέµπορος. Είναι λαθροδιακινητής
µαζί µε τον φορτηγατζή που µεταφέρει το λαθραίο καύσιµο. Λα-
θρέµπορος, αν θέλει να µάθει ποιος είναι ο Πρωθυπουργός, να
κάνει ινχηλάτηση, που την ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ και δεν την υλοποί-
ησε ποτέ. Πού µπορείς να ανιχνεύσεις το λαθρεµπόριο; Από την
πηγή. Πού είναι η πηγή; Στους κολλητούς σας φίλους, εφοπλι-
στές, που κάνουν λαθρεµπόριο ή εµπόριο πετρελαίου, όχι στο
βυτιοφόρο. Θα πιάσετε ένα βυτιοφόρο, δύο βυτιοφόρα. Πού
είναι τα GPS; Βάλτε GPS στα βυτιοφόρα. Τα έχω πει δεκαπέντε
φορές γιατί έχουµε κάνει διδακτορικό στο λαθρεµπόριο για την
πάταξή του εµείς στην Ελληνική Λύση µε συγκεκριµένες προτά-
σεις.

Και πάµε και στο τελευταίο τώρα. Πάλι δεν ξέρει ο Πρωθυ-
πουργός. Πάλι πιάνεται και ο Υπουργός και οι δικοί του ότι είναι
άσχετοι ή κάνουν τους άσχετους. Είπε ο Πρωθυπουργός ότι θα
τιµωρηθούν µε κλείσιµο της επιχείρησης. Καλά, δεν ξέρει ο Πρω-
θυπουργός ότι ένα πρατήριο βενζίνης έχει υπεύθυνο τον κ. Χα-
τζηδάκη και όταν του το κλείνουν µπαίνει υπεύθυνος ο κ. Χήτας
και ανοίγει νέα εταιρεία µε άλλη πινακίδα; Του κλείνεις για τον
Χατζηδάκη, δεν του κλείνεις για τον Χήτα. Οι αυτοφωράκηδες,
οι µπροστινοί που λένε πολλές φορές, οι διαχειριστές. Ούτε αυτό
το ξέρει ο Πρωθυπουργός; Τα βασικά δεν ξέρει, αν δεν τα ξέρει
αυτά. Πώς κυβερνάει την Ελλάδα δεν το καταλαβαίνω. 

Πάµε στο επόµενο. Ήρθε για τα ακίνητα. Τι µας είπε; Και χει-
ροκροτούσε από κάτω η Νέα Δηµοκρατία. Είπε ότι δεν θα γίνει
αγοραπωλησία εκτός τραπέζης ακινήτων. Θέτω, λοιπόν, δυο
ερωτήµατα: Θέλεις να αγοράσεις ένα ακίνητο, έχει αντικειµενική
αξία 250.000 ευρώ και το πουλάει ο άλλος 700.000 ευρώ. Θα
πάει να βάλει τα «µαύρα» ο άλλος, τα 450.000 ή 500.000 στην
τράπεζα; Τι είναι αυτά που λέει; Τι είναι αυτά που λέτε; Και στην
τελική είµαστε η µοναδική χώρα που έχει αντικειµενική αξία ένα
ακίνητο. Σε καµµία ευρωπαϊκή χώρα δεν ισχύει. Γιατί έρχεστε
εδώ και επικαλείστε την Ευρώπη, αλλά η Ευρώπη έχει άλλα

µέτρα. Πώς θα πάρετε το µαύρο χρήµα από αυτόν που αγοράζει
το ακίνητο; Πείτε µου εσείς. Πείτε µου. Κοροϊδεύετε τον ελληνικό
λαό και σας πιστεύει κιόλας, γιατί δεν είναι υποχρεωµένος να
ξέρει ο άλλος. Τα 500 µαύρα τα υπόλοιπα πώς θα τα πάρει το
κράτος; Πείτε µου εσείς. Μέσω τραπέζης; Βρε, για χαζούς περ-
νάτε τους Έλληνες –στα σοβαρά µιλάµε- για ανόητους ή για φελ-
λούς; Ούτε χαζοί είναι ούτε ανόητοι ούτε φελλοί. Εσείς νοµίζετε
ότι είναι ανόητοι και µε αυτό που κάνετε δολοφονείτε την οικο-
νοµία, τους ελεύθερους επαγγελµατίες και αυτοκτονείτε πολι-
τικά. Θα πάθετε ό,τι έπαθε ο ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στο άλλο. Ακούστε τώρα. Όλα αυτά που λέει ο Πρωθυ-

πουργός για τη φοροδιαφυγή, δεν τα κάνει για τη φοροδιαφυγή,
τα κάνει για τα µετρητά. Σας το ξεκαθαρίζω. Μαζεύονται τα µε-
τρητά όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά παγκοσµίως. 

Όµως, στην Ελλάδα ισχύει κάτι άλλο. Γιατί πρέπει να γίνονται
όλα µέσω τραπεζών; Για να οικονοµάνε οι φίλοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, οι τραπεζίτες, γιατί παίρνουν προµήθειες. Σε κάθε συ-
ναλλαγή παίρνει προµήθεια η τράπεζα. Και είµαστε η µοναδική
ευρωπαϊκή χώρα και πάλι που έχει τόσες πολλές προµήθειες.
Άρα, η Νέα Δηµοκρατία νοµοθετεί όχι για το συµφέρον των πο-
λιτών, αλλά για το συµφέρον των τραπεζιτών. Αυτή είναι η αλή-
θεια. Υποχρεωτικά 30%, λέει, να κάνουµε συναλλαγές
ηλεκτρονικά. Γιατί; Δεν κατάλαβα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αφήστε το χρήµα να ρεύσει. Αφήστε να κινηθεί η αγορά.

Δώστε κίνητρα και θα σας πω γιατί το λέω αυτό. Θέλατε µια
αχρήµατη κοινωνία. Ναι, δεν µπορεί να γίνει αχρήµατη η κοινω-
νία. Δεν µπορεί. Από την εποχή των σπηλαίων υπήρχε ανταλλα-
κτική οικονοµία, την κάναµε µε χρήµατα. Άλλος είναι ο σκοπός,
ο έλεγχος του ανθρώπου και του κοινωνικού συνόλου για κάθε
έκφανση και λειτουργία της ζωής του. Αυτό εµείς δεν θα το επι-
τρέψουµε ποτέ: Ελευθερία και δικαιώµατα ανθρώπινα δεν θα πα-
ραβιαστούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και, µάλιστα, συνάντησα έναν υπερήλικα σε ηλικία γύρω στα

εβδοµήντα οχτώ, ογδόντα -υπερήλικας δεν είναι, λίγο µεγάλος
άνθρωπος- και µου λέει: «Να σου πω, µιλάτε για το φορολογικό».
Ελεύθερος επαγγελµατίας είναι σαράντα χρόνια ο άνθρωπος.
Μου λέει: «Για να σου πω. Μπορείς να πεις κάτι στη Βουλή;»,
«Μπορώ». «Θα το πεις;», µου λέει. Λέγεται Νικολάου Σταύρος.
«Θα το πω», του λέω. «Δεν θα το πεις». «Θα το πω». «Ωραία, θα
πας και θα πεις το εξής». Το διαβάζω: «Μιας και µιλάτε εσείς οι
Βουλευτές και οι Υπουργοί για φοροδιαφυγή και παράνοµο
χρήµα, κάντε έναν έλεγχο των «πόθεν έσχες» σας όλοι πώς έχετε
τα ακίνητα και τα λεφτά στις τράπεζες». Κι έµεινα άναυδος. Τι να
του πεις του ανθρώπου; Δεν µπορούσα να του απαντήσω. Έχει
άδικο; Δεν έχει άδικο. Αν είχε άδικο, δεν θα το έλεγε. Έχει από-
λυτο δίκιο. 

Όταν, λοιπόν, ο ελληνικός λαός κοιτάει τη Βουλή, τι σκέφτεται;
Ότι δεν ελέγχεται από κανέναν κανένας εδώ µέσα. Και όταν λέω
εδώ µέσα, αναφέροµαι κυρίως στα κόµµατα που εξουσίασαν, κυ-
βέρνησαν, γιατί αυτοί έχουν δοµές και αρµούς εξουσίας. 

Είπε ο Πρωθυπουργός ότι πρέπει να αποκτήσουν φορολογική
συνείδηση οι Έλληνες και να κόβουν αποδείξεις. Εξαιρετικός,
σωστός και θα έλεγα καίριος στην άποψή του. Εδώ κάνετε το
εξής λάθος: Θα βάλετε την εφορία, λέει, να κυνηγάει όσους δεν
κόβουν αποδείξεις. Πάλι κάνετε λάθος. Η λύση είναι µία. Δώστε
κίνητρα να ζητάει ο πολίτης αποδείξεις. Ποιο είναι το κίνητρο;
Ό,τι αγοράζω µπαίνει στα έξοδά µου, ό,τι αγοράζω. Και ο καφές
που θα αγοράσω θα µπει στα έξοδά µου. Τι έσοδα έχω; 10 ευρώ.
Τι έξοδα έχω; 8 ευρώ. Φορολογώ τα 2 ευρώ και έχω προεισπρά-
ξει ήδη τον ΦΠΑ. Το καταλαβαίνουµε αυτό; Να σας το εξηγήσω.
Γιατί έχετε µελετήσει πόσα παίρνετε εσείς; 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Δεν δουλεύει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Στην Αµερική δουλεύει. Στην Αµερική δουλεύει, αλλά
εδώ δεν δουλεύει. 

Πώς να δουλέψει στην Ελλάδα αφού έχει Υπουργούς εσάς,
κύριε Θεοχάρη, που δεν ξέρει τα βασικά οικονοµικά στοιχεία σας
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και θα σας το αποδείξω τώρα γιατί δεν ξέρετε.
Πείτε µου τώρα –διακόπτω, θα µιλήσετε εσείς- πόσο είναι το

χρήµα που χάνουµε από το λαθρεµπόριο καυσίµων;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ακριβώς;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ακριβώς θα µου το πείτε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Δεν γίνεται ακριβώς.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ε, τι Υπουργός είστε αν δεν ξέρετε πόσο είναι ακριβώς;
Άρα, δεν κάνεις.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): 300 εκατοµµύρια.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Πόσο; 300; 1 δισεκατοµµύριο λέγατε προχθές. Είναι
300; Σίγουρος είστε; Το γράφουµε στα Πρακτικά; Είπε ο κ. Θεο-
χάρης ότι είναι 300 εκατοµµύρια. 

Αν είναι 300 δισεκατοµµύρια, κύριε Θεοχάρη, σας βάζω και
ένα στοίχηµα εγώ ότι κάνετε λάθος. Είναι πολλαπλάσιο το ποσό.
Δεν µπορεί να είναι 300 εκατοµµύρια. Το είπε ο κ. Ανδρουλάκης.
Το κλέψατε από εκεί. Δεν είναι έτσι. Έτσι κερδίζετε, όµως, παίρ-
νοντας τις αποδείξεις. Παίρνετε κάθε ηµέρα τον ΦΠΑ σίγουρα.
Και δεν περιµένετε τον υδραυλικό. Θα κόψει ο υδραυλικός, θα
κόψει ο ηλεκτρολόγος, θα κόψει ο εισοδηµατίας. Θα κόψουν όλοι
αποδείξεις. Το κάνουν οι Αµερικανοί. Οι Αµερικανοί είναι αποτυ-
χηµένοι, οι Έλληνες είναι πετυχηµένοι στην οικονοµία. Τι να κά-
νουµε τώρα; Εντάξει, το αµερικανικό κράτος είναι χειρότερο από
το ελληνικό. Αυτό µάθαµε από τον κ. Θεοχάρη σήµερα.

Πάµε στο άλλο. Ο Πρωθυπουργός εδώ έκανε το εξής λάθος:
Συνέκρινε και σύγκρινε ανόµοια πράγµατα. Ήρθε και µας είπε το
εξής, ότι το ελληνικό φορολογικό σύστηµα είναι ευρωπαϊκό. Κά-
νετε λάθος! Το ελληνικό φορολογικό σύστηµα δεν έχει καµµία
σχέση µε το ευρωπαϊκό. Στη Γερµανία –που το ξέρω καλά- δεν
έχει καµµία σχέση, γιατί το ελληνικό φορολογικό σύστηµα στη-
ρίζεται στους έµµεσους φόρους –έµµεσους φόρους!- ενώ το πα-
ραγωγικό µοντέλο της Γερµανίας και των άλλων χωρών
στηρίζεται σε άλλου είδους εισοδήµατα και φόρους. Καµµία
σχέση! Άρα, όταν συγκρίνεις τη Mercedes µε το Zastava, αυτο-
κίνητα και τα δυο, αλλά άλλο Mercedes, άλλο Zastava και δυστυ-
χώς, την Ελλάδα την κάνατε Zastava, ενώ ήταν Mercedes και
είναι Mercedes!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τα περισσότερα αυτοκίνητα είναι

Mercedes!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ακούστε, λοιπόν και εδώ –ακούστε!- το 2019 είχε πει ο
Πρωθυπουργός ότι θα καταργούσε το τέλος επιτηδεύµατος για
όλους το 2023.

Το καταργήσατε, κύριε Θεοχάρη; Για όλους; Όχι. Για µερι-
κούς, για όλους όχι. Το 2019 το είπε. Το 2023. Με δέκα χρόνια
συµβιβάζεστε, το 2033, να το κάνετε; Άντε, να σας δώσουµε και
δέκα χρόνια αβάντζο, που λένε και στο χωριό µου. Σας δίνουµε
άλλα δέκα χρόνια! Δεν θα κυβερνάτε, όµως, θα κυβερνάει η Ελ-
ληνική Λύση και θα το υλοποιήσει πάραυτα, γιατί δεν κοροϊ-
δεύουµε κανέναν! Ξέρουµε από βασικά πράγµατα της
οικονοµίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είπε ο Πρωθυπουργός το εξής αµίµητο για τις είκοσι µία χι-

λιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες που εισπράττουν το ελάχιστο
εγγυηµένο εισόδηµα. Και τι έκανε ο Πρωθυπουργός; Έκανε µία
βαναυσότητα, ξέρετε, τους τσουβάλιασε όλους ως εν δυνάµει
φοροφυγάδες. Αυτό είπε, άφησε υπονοούµενο ότι φοροδιαφεύ-
γουν είκοσι µία χιλιάδες ελεύθεροι επαγγελµατίες. Γιατί δεν τους
ελέγχετε; Δεν µπορείτε, δεν µπορούν οι υπηρεσίες, ωραία. Και
πώς θα ελέγξετε άλλες σαράντα χιλιάδες, οι οποίοι θα πουν «εγώ
δεν βγάζω τόσο, µην µου βάζετε τεκµήριο, µην µου βάζετε αυτό
το θέµα, ελάτε να µε ελέγξετε». Υπάρχουν αντιφάσεις και αυτό
είναι που πραγµατικά µε προβληµατίζει ιδιαίτερα.

Ακούστε: Με τη ρύθµιση αυτή, κύριε Θεοχάρη, πόσα λεφτά
προσδοκάτε να πάρετε, 400 εκατοµµύρια ευρώ; Είναι 400 εκα-

τοµµύρια ευρώ; Όχι, ρωτάω, τόσα είναι. Μα, στην επιτροπή αυτό
είπατε, όχι εσείς, το λέτε 400 εκατοµµύρια ευρώ. Η απώλεια
πόση είναι; Είναι 4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Κόψτε αποδείξεις!
Βάλτε τον Έλληνα να κόψει αποδείξεις, αντί για τα 400 εκατοµ-
µύρια ευρώ, θα πάρετε 4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Βάλτε, δώστε
κίνητρα! Απλά πράγµατα είναι.

Είπατε για τεκµήρια ελευθέρων επαγγελµατιών στην Ευρώπη.
Ακούστε τώρα, συνέλληνες, πώς σας δουλεύει ο Πρωθυπουρ-
γός, σας κοροϊδεύει, σας εµπαίζει. Ήρθε ο κ. Θεοχάρης να πει
ότι δεν είναι καλά τα νούµερα, γιατί δεν ξέρουν τα νούµερα και
οι ίδιοι.

Πόσο είναι το όριο εσόδων στην Ιταλία, κύριε Θεοχάρη, του
ελεύθερου επαγγελµατία για όλες τις δραστηριότητες; Το νού-
µερο είναι 85.000 ευρώ. Πόσο είναι το όριο στη Γαλλία για εµ-
πορία, κύριε Θεοχάρη; Είναι 188.000 ευρώ. Για παροχή
υπηρεσίας 77.000 ευρώ. Στη Σλοβενία που είναι φτωχότερη από
εµάς θεωρητικά; Είναι 50.000 ευρώ. Δυστυχώς, κύριε Θεοχάρη,
µπλέξαµε άσχηµα µε εσάς. Συγκρίνετε συνεχώς ανόµοια πράγ-
µατα. Δεν στέκουν λογικά οι συγκρίσεις που κάνετε. Οι συγκρί-
σεις που καταθέτει ο Πρωθυπουργός σήµερα πραγµατικά ήταν
απογοητευτικές. Γι’ αυτό ήταν και λίγο χαµηλών τόνων, κατάλαβε
το λάθος που κάνει, αλλά όταν καταλαβαίνεις ένα λάθος που κά-
νεις, το διορθώνεις. Δεν το αναπαράγεις και το υπερασπίζεσαι.

Και θα πω και το εξής, γιατί φτιάξατε ένα ασύµβατο µε τη λο-
γική κράτος. Έχω µπροστά µου–εντάξει, µπορείτε να λέτε ό,τι
θέλετε, θα σας πω, όµως, κάτι το συγκεκριµένο τώρα και θέλω
απαντήσεις- τον ν.4804/2021. Ακούστε τι λέει ο νόµος, κύριοι συ-
νάδελφοι, το διαβάζω αυτούσιο: «Ασυµβίβαστο λόγω οφειλών:
Αν ο οφειλέτης του οικείου δήµου ή των νοµικών προσώπων της
παραγράφου 1 εκλεγεί δήµαρχος, δηµοτικός σύµβουλος, ή σύµ-
βουλος, ή πρόεδρος δηµοτικής κοινότητας, οφείλει να εξοφλή-
σει ή να ρυθµίσει την οφειλή του, εφόσον αυτή υπερβαίνει τα 300
ευρώ εντός προθεσµίας δέκα ηµερών». Τι λέει ο νοµοθέτης, η
Νέα Δηµοκρατία; Ότι όταν κάποιος χρωστά 300 ευρώ στον δήµο,
σε δέκα µέρες, αν δεν τα εξοφλήσει, χάνει την αντιδηµαρχία, τον
δήµο, φεύγει από δηµοτικός σύµβουλος, φεύγει, χάνει τη θέση
του. Ε, η Νέα Δηµοκρατία που χρωστάει 450 εκατοµµύρια ευρώ
δάνεια και άλλα 400 εκατοµµύρια ευρώ το ΠΑΣΟΚ, γιατί παίρ-
νουν µέρος στις εκλογές; Για πείτε µου τον λόγο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για 300 ευρώ λέει ο ν.4804/2021 της Νέας Δηµοκρατίας χάνει

ο δήµαρχος, ο δηµοτικός σύµβουλος την καρέκλα του. Εσείς
είστε σφηνωµένοι, σβερκωµένοι στον Έλληνα σαράντα χρόνια
µαζί µε το ΠΑΣΟΚ, χρεοκοπήσατε την Ελλάδα, χρωστάτε δάνεια
και δεν παραιτείστε! Ε, παραιτηθείτε, επιτέλους, να ησυχάσει η
Ελλάδα και ο τόπος! Εφαρµόστε τον νόµο που οι ίδιοι ψηφίσατε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα πω για ποιον λόγο το φορολογικό νοµοσχέδιο για

εµένα είναι απαράδεκτο. Θα δώσω, όµως, µερικά παραδείγµατα,
κύριε Υπουργέ και θέλω απαντήσεις. Ήθελα τον Πρωθυπουργό,
αλλά δεν είναι εδώ.

Ξεκινάτε µε ένα επιχείρηµα λογικοφανές, το σωστό αίτιο –δίκιο
έχετε- ότι δηλαδή, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες δηλώνουν λίγα,
δεν δηλώνουν αυτά που βγάζουν. Ως έναν βαθµό µπορεί να
έχετε και δίκιο. Και καταλήγετε, όµως, στο εσφαλµένο αιτιατό.
Τι λέτε; Την τεκµαρτή φορολόγηση όλων, επί δικαίων και αδίκων,
δηλαδή επειδή το 20% των παιδιών της νεαρής ηλικίας έχουν
προβεί σε εγκληµατικές ενέργειες, να τους τιµωρήσουµε και
τους εκατό πιτσιρικάδες για να τελειώνει η ιστορία, αυτό µου
λέτε τώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δείτε, λοιπόν, την ανοησία της επιλογής σας, επί δικαίων και

αδίκων. Έστω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι µία εταιρεία άλφα αγο-
ράσει µετοχές άλλης εταιρείας βήτα που έχει έδρα εντός Ευρω-
παϊκής Ενώσεως, Γερµανία, Γαλλία, έναντι 200.000 ευρώ, κύριε
Θεοχάρη -είναι ερώτηση για δυνατούς λύτες- και αποκτά το 10%
του µετοχικού της κεφαλαίου. Μετά από τρία χρόνια και ενώ η
εταιρεία έχει ανεβάσει κερδοφορία, η εταιρεία πουλάει το µερί-
διό της για 5 εκατοµµύρια ευρώ. Γνωρίζετε πόσο φόρο θα πλη-
ρώσει η εταιρεία αυτή; Ξέρει ο ελληνικός λαός; Έβγαλε 5
εκατοµµύρια ευρώ σε τρία χρόνια. Είναι εικονικές αυτές οι αγο-
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ραπωλησίες που γίνονται, οι περίεργες, που λέτε, επενδύσεις.
Ξέρετε; Έχει 4.800.000 ευρώ κέρδη. Μηδέν! Μηδέν! Χτυπήστε
αλύπητα τους πλουσίους, τα λαµόγια και αφήστε τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες ανέγγιχτους! Βρείτε τα λεφτά από εκεί!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έστω ένας ηλεκτρολόγος, που συνήθως έχει 6.000 ευρώ

κέρδη δηλωµένα, κόψει επιπλέον τιµολόγια 5.000 ευρώ προς διά-
φορες εταιρείες. Οι εταιρείες αυτές θα εκπέσουν 22% και ο ηλε-
κτρολόγος θα πληρώσει φόρο για τα αντίστοιχα εισοδήµατα µε
9%. Το δηµόσιο δηλαδή θα χάσει 13% από τη συναλλαγή αυτή.
Δηλαδή κάνετε εγκλήµατα φορολογικά, είναι λάθη αυτά που κά-
νετε.

Και στην τελική, για πείτε µου, ρε παιδιά, µισό λεπτό, από ποια
οικονοµική θεωρία προκύπτει ότι τα χρόνια λειτουργίας µιας επι-
χείρησης φέρνουν επιπλέον κέρδη; Ο ταξιτζής δηλαδή -λέτε τον
ταξιτζή- σε δεκατρία χρόνια θα βγάζει παραπάνω κέρδη. Τι είστε;
Ο Νοστράδαµος ή µέντιουµ; Δεν κατάλαβα, πού τα έχετε δει
αυτά; Σε ποια θεωρία; Πείτε µου, ποιος το είπε; Ποιος µεγάλος
οικονοµολόγος, να τον ακολουθήσουµε και εµείς; Γιατί αυτά είναι
φαυλότητα, δεν είναι λογικά πράγµατα αυτά. Και από πού προ-
κύπτει ότι ο µέσος ΚΑΔ µπορεί να είναι και η δίκαιη φορολόγηση;

Κάνετε σύγκριση µε µισθωτούς, κύριε Θεοχάρη.
Κύριε Πρωθυπουργέ, κάνετε σύγκριση µε τους µισθωτούς,

που µε µία µέση φορολόγηση 15.000 ευρώ τεκµαρτό έχουν αφο-
ρολόγητο 8.300 ευρώ. Άρα, τα 7.000 ευρώ έχουν φόρο 9%, δη-
λαδή 650 ευρώ φόρο. Σε αναντιστοιχία, στην ατοµική επιχείρηση
η φορολογία είναι πάνω από 2.000 ευρώ. Πώς συγκρίνετε ανό-
µοια πράγµατα; Δεν είναι το ίδιο, «µισθωτοί και µισθωτοί και µι-
σθωτοί». Φορολογείς τον µεν, φορολογείς τον δε, αλλά πρέπει
να βάλεις αυτό που λέγαµε παλιά, αντικειµενικά κριτήρια. Δεν
υπάρχει τίποτα!

Δεν θα πω για τους µισθούς στην Ελλάδα, θα υπενθυµίσω τι
παίρνουν οι ελεύθεροι επαγγελµατίες σε άλλες χώρες της Ευ-
ρώπης. Τέσσερα επαγγέλµατα, µηχανικός, προγραµµατιστής,
γραµµατέας, λογιστής. Σελίδα ΕΦΚΑ: Πόσα έπαιρναν το 2021;
Στην Ελλάδα ο µηχανικός έπαιρνε 1.326 ευρώ, στη Γερµανία
5.440 ευρώ, δηλαδή 3.500 ευρώ διαφορά. Στην Ελλάδα ο προ-
γραµµατιστής έπαιρνε 2.820 ευρώ, στη Γερµανία 4.740 ευρώ.
Στην Ελλάδα ο γραµµατέας έπαιρνε 1.342 ευρώ, στη Γερµανία
3.200 ευρώ. Δηλαδή, δεν µπορείς να συγκρίνεις ανόµοια πράγ-
µατα. Δυστυχώς, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Έρχεστε εδώ και
θέτετε ζητήµατα που είναι ασύγκριτα µεταξύ τους, δεν συγκρί-
νονται.

Και θα σας πω, κύριε Θεοχάρη, τι έλεγε ο Austin O’ Malley. Τον
ξέρετε τον Austin O’ Malley; Μεγάλη µορφή, διανοούµενος ήξερε
και οικονοµικά ο άνθρωπος. Το διαβάζω όπως το λέει, κύριε
Πρωθυπουργέ, κύριε Θεοχάρη: «όταν βάζεις φόρους και όταν
κουρεύεις πρόβατο, καλό είναι να σταµατάς πριν γδάρεις το
πετσί». Ο πολιτικός κουρεύει το πρόβατο, ο πολιτικάντης το
γδέρνει. Αποφασίστε τι είστε, πολιτικοί ή πολιτικάντηδες; Να σας
δω εδώ θέλω, γιατί το έχετε γδάρει και το αρνί και το κατσίκι, τα
έχετε γδάρει όλα πλέον. Δεν έχει λεφτά ο Έλληνας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε, για να κλείνουµε σιγά-σιγά, στον κ. Φάµελλο. Είπε ο

κ. Φάµελλος ότι είναι υπέρ του διαλόγου µε την Τουρκία. Για µισό
λεπτό, ρε παιδιά, µισό λεπτό. Να συζητήσουµε τι δηλαδή; Τι να
συζητήσω εγώ µε τον Τούρκο που διεκδικεί το Αιγαίο και τη
Θράκη; Τι µπορώ να συζητήσω, πείτε µου. Και να σας πω και
κάτι; Αποδέχτηκε ελαφρά τη καρδία ο ΣΥΡΙΖΑ τη Χάγη, όπως και
το ΠΑΣΟΚ την αποδέχεται. Και εγώ ρωτώ, κύριε Κουκουλόπουλε
-είστε παλιός στην πολιτική- θα πας στη Χάγη, χωρίς να κάνεις
δώδεκα ναυτικά µίλια και ΑΟΖ; Θα πας µε τα έξι ναυτικά µίλια;

Άρα, λοιπόν, απεµπολείς το εθνικό σου δικαίωµα µε βάση το
Διεθνές Δίκαιο και προσφεύγεις σε µία Χάγη στα έξι ναυτικά
µίλια. Αυτό είναι έγκληµα! Έξι ναυτικά µίλια, ΑΟΖ και βλέπουµε
τη Χάγη! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διαφορετικά, πηγαίνεις µε µειονέκτηµα στη Χάγη! Να τα ξεκα-

θαρίσουµε λίγο εδώ µέσα, γιατί ο ελληνικός λαός πρέπει να
µάθει την αλήθεια. Δεν µπορείς να παίζεις µε αυτά τα θέµατα.
Το Διεθνές Δίκαιο είναι ξεκάθαρο. 

Όσο για το ποιος είναι ο Τούρκος, θα πω κάτι που λένε στο
χωριό µου. Ήδη ο τουρκικός Τύπος σήµερα µιλάει για τη συνάν-
τηση. Και δεν µπορώ να καταλάβω, κύριε Θεοχάρη, πώς τα κα-
ταπίνουµε τόσο εύκολα. Βγαίνει, δηλαδή, ο Ερντογάν και λέει:
«καλέ µου φίλε, Κυριάκο». «Καλέ µου φίλε, Κυριάκο»! Αφού
βούρκωσα! Όταν άκουσα τον Ερντογάν να λέει «καλέ µου, φίλε…
», λέω «Θεέ µου, έρχεται ο φίλος µου από το εξωτερικό να τον
αγκαλιάσω, έρχεται ο Ερντογάν»! «Καλέ µου, φίλε…» να µιλή-
σουµε για όλα τα θέµατα. Και για την τουρκική µειονότητα στη
Θράκη να µιλήσουµε, λέει! Και µόνο από αυτό, έπρεπε να µην
έρθει καθόλου στην Ελλάδα. Είναι ωµή παραβίαση της Συνθήκης
της Λωζάνης. Παραβίαση της Συνθήκης της Λωζάνης φραστικά
από τον ίδιο τον Πρόεδρο της Τουρκίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πετάει και το άλλο: «Κυριάκο, φίλε µου, δεν σας απειλούµε

αν δεν µας απειλήσετε». Και ρωτώ εγώ τον κ. Ερντογάν: Η Τουρ-
κία διεκδικεί Αιγαίο, Κύπρο, Θράκη, όλα αυτά µαζί. Η Ελλάδα
διεκδικεί Κωνσταντινούπολη; Από τι τον απειλούµε εµείς; Εµείς
έχουµε το δικαίωµα να λέµε «πάλι µε χρόνια, µε καιρούς, πάλι
δικά µας θα’ ναι» ως ιστορικό, πολιτισµικό και πολιτιστικό ανα-
φαίρετο δικαίωµα. Οι Μογγόλοι από πού έχουν αυτό το δι-
καίωµα; Δεν το καταλαβαίνω! Από τις στέπες στη Μογγολία ήταν,
µην παρεξηγούνται κάποιοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και βέβαια, εκεί η απάντηση του κ. Μαρινάκη ήταν να πέσεις

κάτω από τα γέλια. Θα σας πω τι είπε ο Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος, κύριε Υπουργέ µου -γι’ αυτό έφυγε ο Πρωθυπουργός, δεν
ήθελε να τα ακούσει τώρα, γιατί ήξερε τι θα ακούσει-, ο κ. Μαρι-
νάκης -όχι ο Βαγγέλης, αυτός δεν πήγε στην Αδειλίνη, θα πάει,
λέει, εγώ µιλάω για τον Μαρινάκη, τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο-
χθες. Θα σας πω εγώ τι είπε ο άνθρωπος. Δεν ξέρουµε, λέει, αν
ο Ερντογάν θα πάει στη Θράκη. Η ελληνική Κυβέρνηση µέχρι
χθες δεν γνώριζε αν ο Ερντογάν θα πάει στη Θράκη. Σε ποια
χώρα σε επίσηµη επίσκεψη δεν υπάρχει πρόγραµµα µε βάση το
πρωτόκολλο και το διπλωµατικό έθος; Μόνο στην Ελλάδα! Σε
καµµία άλλη χώρα, εκτός από αυτή που είναι πλέον Μπανανία.
Είµαστε Μπανανία, κάτι που καταγγείλαµε και το ξαναλέµε. Εί-
µαστε Μπανανία! 

Και ερωτώ -εδώ είναι η είδηση-βόµβα!- την ελληνική Κυβέρ-
νηση. Η Τουρκία έχει στείλει τρεις επιστολές στον ΟΗΕ, οι οποίες
είναι ανηρτηµένες στην ιστοσελίδα του ΟΗΕ επισήµως για την
αποστρατικοποίηση στο Αιγαίο. Πρόκειται για επιστολές µε
δήθεν ιστορικά και νοµικά επιχειρήµατα από τα µέσα Σεπτεµ-
βρίου του 2022 και λέει ότι είναι υποχρεωµένη η ελληνική Κυβέρ-
νηση να κάνει αποστρατικοποίηση µε βάση το Διεθνές Δίκαιο. Το
Υπουργείο Εξωτερικών µέχρι και σήµερα, πέρασε ένας ολόκλη-
ρος χρόνος, δεν έχει στείλει απαντητική επιστολή, που σηµαίνει
και de facto, αλλά και de jure νοµιµοποίηση της αποστρατικοποί-
ησης του Αιγαίου από την πίσω πόρτα. Καταλαβαίνετε τι κάνετε;
Καταλαβαίνετε τι έγκληµα κάνατε από το 2022;

Δεν θα πω για το τουρκολιβυκό µνηµόνιο που το κατάπιατε και
αυτό! Ούτε και εκεί απαντήσατε. Άρα, λοιπόν, κάποιοι ανοίγουν
κερκόπορτες. Ας ψάξει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός τους Υπουρ-
γούς του τι κάνουν, γιατί δεν απαντούν και γιατί αφήνουν ρήγ-
µατα στην εξωτερική πολιτική. Αυτή είναι κερκόπορτα!

Και να θυµάστε κάτι που έλεγε πάντοτε ο θυµόσοφος λαός: Η
Τουρκία είναι ακόρεστη, κύριε Ναύαρχέ µου! Τι έλεγε, λοιπόν,
πάντα ο λαός µας; Θα σας πω εγώ: Τούρκο είδες, λέει; Γρόσια
θέλει. Κι άλλο Τούρκο είδες; Κι άλλα γρόσια θέλει! Όσες φορές
κι αν συναντήσετε τον Ερντογάν, άλλες τόσες θα διεκδικεί! Απλά
-γιατί ο κ. Ανδρουλάκης έκανε ένα λάθος- το 1995 το ΑΕΠ της
Ελλάδος ήταν λίγο µικρότερο από της Τουρκίας -το 1995!- και
µεγαλύτερο από όλες τις χώρες των Βαλκανίων µαζί επί Ανδρέα
Παπανδρέου. Πριν, γιατί ο Σηµίτης τα «τσαλάκωσε» µετά. Για τον
Σηµίτη µε τα Ίµια και το Ελσίνκι, που έλεγε και ο Ανδρουλάκης
εδώ, µακριά! Το ΑΕΠ της Ελλάδος αντιστοιχεί στο ένα τέταρτο
της Τουρκίας. Τις πταίει γι’ αυτό; Ποιοι κυβέρνησαν; ΠΑΣΟΚ, ΣΥ-
ΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία! Εσείς κυβερνήσατε, εσείς να απολογη-
θείτε! Και υστερούµε πλέον και από της Ρουµανίας. Και η
Ρουµανία µάς πέρασε! Και η Ρουµανία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

6774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Δεν θα µιλήσω για την ακρίβεια. Θα πω, όµως, το εξής σε
όλους τους Έλληνες. Όταν πάτε, Έλληνές µου, στο σουπερµάρ-
κετ και βλέπετε το ελαιόλαδο 20 ευρώ και όταν δεν θα µπορείτε
να πάρετε το γάλα του παιδιού σας, να ξέρετε ποιοι φταίνε. Αυτοί
φταίνε, αυτοί! Γιατί πηγαίνετε στην ταµία και πείτε «µα, πήραµε
πιστοληπτική ικανότητα, επενδυτική βαθµίδα, δεν θα έχουµε κα-
λύτερα προϊόντα;». Αυτά είναι παραµύθια και σανός για τους Έλ-
ληνες! Η ακρίβεια τσεκουρώνει τα πλατιά λαϊκά στρώµατα,
τσεκουρώνει τον εργαζόµενο, τον εργάτη, τον µεροκαµατιάρη
και όχι τους πλούσιους φίλους σας! Νοµοθετήστε υπέρ των φτω-
χών και όχι των πλουσίων! Επιτέλους κάποια στιγµή να προστα-
τεύσουµε το εισόδηµα του Έλληνα πολίτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί δηµιουργήσατε µια ιδιότυπη δηµοκρατία. Είναι η δηµο-

κρατία η δική σας, η δηµοκρατία των ολιγαρχών και των πολύ
φτωχών Ελλήνων. Αυτό θα το αντιστρέψουµε. Θα κάνουµε µια
πλέρια δηµοκρατία, όπου οι πλούσιοι θα είναι πολλοί και οι φτω-
χοί θα είναι ελάχιστοι! Αυτή είναι η επιτυχία της δηµοκρατίας,
αυτή είναι η δηµοκρατία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα ήθελα να πω κάτι για το ρεύµα. Κύριε Θεοχάρη, θα

δώσω µερικές απάτες για το ρεύµα, πώς δηλαδή εξαπατούν τον
κόσµο οι πάροχοι ενέργειας, µπας και πάτε και τους βάλετε και
χέρι. Όµως, δικοί σας άνθρωποι είναι, τι χέρι να βάλετε; Ακούστε,
λοιπόν. Πολλοί πάροχοι ανακοίνωσαν τη βασική τιµή χρέωσης
για το «πράσινο» τιµολόγιο. Αυτή την τιµή την κλειδώνουν για έξι
µήνες, λέει, για το «πράσινο» τιµολόγιο. Όµως, αυτό που δεν
ξέρει ο καταναλωτής είναι ότι από µήνα σε µήνα θα αλλάζει το
ποσοστό έκπτωσης. Παραδείγµατος χάριν, τα δώδεκα λεπτά -
έχω παράδειγµα µπροστά µου- που προσφέρει ως βασική τιµή
ένας πάροχος προκύπτει από µία έκπτωση 50%. Η βασική τιµή,
δηλαδή, είναι 24. Τον Ιανουάριο η έκπτωση θα είναι 50. Άρα, ξε-
κινάς µε 12 λεπτά. Τα 24 λεπτά, όµως, είναι υποχρεωτικά και θα
µείνουν σταθερά σε έξι µήνες, που θα τα πληρώσεις στο τέλος,
µετά από έξι µήνες. Μιλάµε για κοινούς κλέφτες, για κανονικούς
απατεώνες. Και έβαλαν και µπλοκάκια. Πήρε ο θείος µου ο Στέ-
λιος από το χωριό και λέει «παιδί µου», λέει, «µου έστειλαν κάτι
εξισώσεις να κάνω, εγώ δεν ξέρω από αυτά, «χ» στο τετράγωνο
µείον 4, µείον 5…». Τους κάνατε µαθηµατικούς τους ανθρώπους
για να πληρώνουν το ρεύµα! Είµαστε µε τα καλά µας; Είναι κρά-
τος αυτό; Πραγµατικά απορώ πώς ακόµη και τώρα ο Έλληνας
υποµένει αγόγγυστα!

Και κλείνοντας, κύριε Θεοχάρη µου, να κάνω µια ερώτηση,
γιατί από το ΠΑΣΟΚ προέρχεστε κι εσείς, από το σηµιτικό
ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι το «κακό» ΠΑΣΟΚ για µένα, το «καλό» ΠΑΣΟΚ
ήταν άλλο: εθνική ανεξαρτησία, λαϊκή κυριαρχία. Να κάνω, λοι-
πόν, µια ερώτηση: Με τη Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη γιατί
όλοι αυτοί οι κοµπιναδόροι και οι λοιποί έχουν ασυλία; Να σας
πω γιατί. Δικάστηκε για τα εξοπλιστικά ο Παπαντωνίου. Γιατί δεν
πήγε το κράτος; Δικάστηκε για τα εξοπλιστικά ο Παπαντωνίου
και δεν εκπροσωπήθηκε το ελληνικό κράτος. Γιατί, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας; 

Άλλο θέµα. Η «SIEMENS» έκανε µία σύµβαση εκατοµµυρίων
ευρώ µε εσάς. Και µε τη «SIEMENS» για να διαγράψετε τα χρέη
της, που ήταν δισεκατοµµύρια ευρώ η κοµπίνα και το λάδωµα,
κάνατε µία συµφωνία, ότι θα κάνει ένα εργοστάσιο εξακοσίων
ατόµων. Το εργοστάσιο, κύριε Θεοχάρη µου; Πού είναι το εργο-
στάσιο; Εδώ το εργοστάσιο, εκεί το εργοστάσιο, πού είναι το ερ-
γοστάσιο; Γιατί χαϊδεύετε όλα αυτά τα σκανδαλάκια των παλιών
πασόκων, των σηµιτικών, των «καλών» παιδιών που έχετε περι-
θάλψει εκεί στη Νέα Δηµοκρατία; Για ποιον λόγο; Πείτε µου
εσείς! Πείτε µου σε ποιο σοβαρό κράτος γίνεται αυτό το πράγµα!

Απλά φτιάξατε ένα κράτος σαν τον Αλ Καπόνε. Ξέρετε πώς
έγινε πλούσιος ο Αλ Καπόνε; Θα σας το πω εγώ τώρα. Το 1920
επιβλήθηκε ποτοαπαγόρευση στις Ηνωµένες Πολιτείες. Αποφα-
σίζει η κυβέρνηση των Αµερικανών να απαγορεύσει τα ποτά. Τι
έκανε, λοιπόν, ο Αλ Καπόνε; Να σας πω εγώ. Ξεκινάει, λοιπόν,
µια συµφωνία µε γιατρούς και το ουίσκι το βαφτίζει «φάρµακο».
Έγραφαν συνταγές οι γιατροί και έπαιρναν από την εταιρεία του
το φάρµακο, το ουίσκι. Και το δεύτερο που έκανε, επειδή στην
ποτοαπαγόρευση ήθελαν µπύρα, έκανε ένα brand «near beer»,

«κοντά στη µπύρα». Έτσι κάνατε µε το λαθρεµπόριο πετρελαίου
µε τους φίλους σας. Αυτοί βάζουν χρώµα σήµερα και το ναυτικό
πετρέλαιο γίνεται πετρέλαιο κίνησης. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι αν δεν σταµατήσετε αυτή την ιστο-
ρία και δεν κυνηγήσετε πραγµατικά το ψέµα, τους κλέφτες, τους
απατεώνες, τους λωποδύτες, θα ρέει αίµα ελεύθερων επαγγελ-
µατιών, αγροτών, εργατών κι εσείς θα επιχαίρεστε για τις µεγά-
λες επιλογές σας! Κάνετε λάθος, κάνετε εγκλήµατα! Είστε η
Κυβέρνηση της ψυχολογικής βίας των φτωχών, της χειρότερης
βίας, που, όπως έλεγε και ο Γκάντι, η χειρότερη µορφή βίας είναι
η φτωχή βία, η βία των φτωχών!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Ξέρετε, αυτό µε την golden visa πρέπει να τελειώσει. Έχει
δίκιο ο κ. Ανδρουλάκης. Το λέω κι εγώ εδώ και δύο χρόνια. Όσον
αφορά αυτή την ιστορία µε την golden visa, σταµατήστε επιτέ-
λους! Δηµιουργήσατε µία φούσκα ακινήτων. Ένα απλό ακίνητο
που κάνει 200.000, το πουλάνε πλέον 700.000. Ξέρετε γιατί; Διότι
κατασκευάσατε µαζί µε το Airbnb και τη golden visa µια τεράστια
φούσκα, η οποία αν σκάσει, ζήτω που καήκαµε! Ήδη στις Ηνω-
µένες Πολιτείες και στη Γερµανία υπάρχει κίνδυνος µε τη φού-
σκα αυτή. Προειδοποιώ ότι θα σκάσει η φούσκα των ακινήτων!
Σταµατήστε τη golden visa τώρα! Είµαστε φιλοξενούµενοι στην
Ελλάδα. Δεν έχουν σπίτια να νοικιάσουν οι φοιτητές και οι Έλ-
ληνες, γιατί είναι πανάκριβα. Κόψτε το επιτέλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι επειδή µας ρωτά και ο ναύαρχος πολλές φορές «Εσείς τι

είστε;», λέµε ότι εµείς διαφέρουµε από τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί
εσείς δεν είστε η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. Εµείς είµα-
στε υπέρ του κοινωνικού ριζοσπαστικού φιλελευθερισµού µε
κρατική επιστασία. Τελείως διαφορετικά πράγµατα! Είµαστε
υπέρ της επιχειρηµατικότητας -καθαρά και ξάστερα- αλλά µε
γνώµονα τον υγιή ανταγωνισµό. Είµαστε µέσα στο πλαίσιο των
δηµοκρατικών κανόνων της κοινωνίας και της αγοράς. Εσείς οι
νεοφιλελεύθεροι υποσχόσασταν µεροληπτική συµπεριφορά
στους ελεύθερους επαγγελµατίες και τώρα τους τσακίζετε και
τους κόβετε το κεφάλι. Λειτουργείτε εις βάρος των ελευθέρων
επαγγελµατιών. Ξέρετε γιατί; Υπηρετείτε την ολιγαρχία και όχι
τον Έλληνα πολίτη, όχι τον φτωχό, τον µικροµεσαίο. Εκεί διαφέ-
ρουµε. 

Και γρήγορα, πολύ γρήγορα, θα σας δώσω µια συµβουλή. Ξε-
γελάτε τον Έλληνα. Τον ξεγελάσατε σε δύο εκλογικές αναµετρή-
σεις µε τη βοήθεια των µέσων ενηµερώσεως, αλλά όπως έλεγε
και ο Αβραάµ Λίνκολν, µπορεί να τους ξεγελάς όλους για λίγο
καιρό, λίγους για όλον τον καιρό, πολλούς όχι για πολύ καιρό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ο Έλληνας κατάλαβε, και ο ελεύθερος επαγγελµατίας και

ο µικροµεσαίος. Τον ξεγελάσατε, τον κοροϊδέψατε και τώρα τον
γδέρνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πριν τον γδάρετε, όµως, να θυµάστε ότι υπάρχει λύση και έχει

ονοµατεπώνυµο. Είναι η φωνή της παρατάξεως, της λαϊκής, πα-
τριωτικής, εθνικής, κοινωνικής Δεξιάς. Είναι η φωνή της Ελληνι-
κής Λύσης και ακούγεται από την Κύπρο µέχρι τον Έβρο και
όπου υπάρχει ελληνισµός! 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Βασίλειος Στίγκας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας των Σπαρτιατών. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προηγουµένως άκουσα
τον προλαλήσαντα που είπε κάτι το οποίο εµείς οι Σπαρτιάτες
κατά κόρον το λέµε και το έχουµε πει και από αυτό το Βήµα.
Όσον αφορά στις σχέσεις µας µε την Τουρκία, δεν πιστεύουµε
στην ελληνοτουρκική φιλία. Το έχουµε πει πάρα πολλές φορές.
Όµως, είπε επί λέξει αυτό που είχα πει εγώ -και το επαναλαµ-
βάνω- ότι δηλαδή µε την Τουρκία δεν έχουµε να πούµε τίποτα,
πλην όµως πρώτα θα επεκτείνουµε στα δώδεκα ναυτικά µίλια τα
χωρικά µας ύδατα, θα χαράξουµε την ΑΟΖ και µετά θα συζητή-
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σουµε οτιδήποτε άλλο νοµίζει η Τουρκία ότι πρέπει να συζητή-
σουµε. Το να µας αντιγράφουν καλό είναι, δεν είναι κακό. 

Πάµε στο σηµερινό µας θέµα. Τα νέα φορολογικά µέτρα που
προωθείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν επαρκούν και παράλ-
ληλα σε καµµία περίπτωση δεν καταπολεµούν τη φοροδιαφυγή.
Αντίθετα, πλήττουν σε µεγάλο βαθµό τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, τους επιστήµονες και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που
ασκούν ατοµική δραστηριότητα. Προστατεύετε τα µεγάλα εισο-
δήµατα και τις πολυεθνικές εταιρείες. 

Εάν πράγµατι επιδιώκατε και επιθυµούσατε να καταπολεµή-
σετε τη φοροδιαφυγή, όπως λέτε, θα έπρεπε να αξιοποιήσετε τα
σύγχρονα εργαλεία ελέγχου οικονοµικών υπηρεσιών που επαί-
ρεστε και διατυµπανίζετε ότι έχετε στη διάθεσή σας και να µην
καταφεύγετε σε παλαιές πρακτικές θέσπισης τεκµηρίων που
ενεργούν τόσο ισοπεδωτικά, όσο και άδικα, σε αυτές τις επαγ-
γελµατικές κατηγορίες. Η εισαγωγή του φορολογητέου τεκµαρ-
τού εισοδήµατος, δηλαδή η φορολόγηση για εισοδήµατα που
δεν έχουν αποκτηθεί, κατευθύνουν σε σηµαντική οικονοµική επι-
βάρυνση το µεγαλύτερο τµήµα των ελεύθερων επαγγελµατιών,
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, αλλά και των επιστηµόνων, η
οποία έρχεται να προστεθεί στα ήδη υπάρχοντα οικονοµικά τους
προβλήµατα ως αποτέλεσµα της πολύχρονης οικονοµικής και
κοινωνικής κρίσης λόγω της ακρίβειας, της πανδηµίας, των µνη-
µονίων, του πληθωρισµού, της ενεργειακής κρίσης και πολλών
άλλων παραγόντων. 

Η Κυβέρνηση, δυστυχώς, δεν λαµβάνει τίποτα υπ’ όψιν της και
αγνοεί τα στοιχεία που η ίδια διαθέτει και τα οποία αποδεικνύουν
ότι ένα σηµαντικό τµήµα του ενεργού δυναµικού της οικονοµίας
θα πληγεί άµεσα µε αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο και θα οδη-
γήσει πολλούς συµπολίτες µας και άλλους στην εξαθλίωση και
στην ανεργία. 

Πιο συγκεκριµένα, η µεσαία τάξη είναι αυτή που θα πληγεί πε-
ρισσότερο και θα αδυνατεί να ανταποκριθεί ακόµη και σε βασικές
υποχρεώσεις, µιας και έχει σηµαντικές οφειλές προς το δηµόσιο,
τα ασφαλιστικά ταµεία, τις τράπεζες και έχει απωλέσει ευνοϊκές
ρυθµίσεις οφειλών µε κίνδυνο τη λήψη καταδιωκτικών µέτρων εις
βάρος τους. 

Μάλιστα, προκειµένου να στηρίξετε τις επιλογές σας, χαρα-
κτηρίζετε όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες ως φοροφυ-
γάδες και αναξιόπιστους ως προς τις οικονοµικές τους
δοσοληψίες και, ταυτόχρονα, χρησιµοποιείτε ισοπεδωτικού χα-
ρακτήρα κριτήρια και επιχειρήµατα, για να δικαιολογήσετε τον
προσδιορισµό του τεκµαρτού φορολογητέου εισοδήµατος. 

Θα είµαι σχετικά σύντοµος. Θα ήθελα να απαντήσω στον ίδιο
τον Πρωθυπουργό. Άκουσα µε πάρα πολλή προσοχή αυτά που
είπε, αλλά θεωρώ ότι τα περισσότερα από αυτά που είπε είναι
και ανεφάρµοστα, αλλά και ψέµατα. Είπε ότι προεκλογικά µίλησε
για τη φοροδιαφυγή. Όµως, δεν µίλησε για τη φοροεπιδροµή σε
εκατοµµύρια µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Θα έλεγα ότι ήµουν
νιός και γέρασα. Από το 1974 πήγαινα από µικρό παιδί στον πα-
τέρα µου που ήταν ελεύθερος επαγγελµατίας και τον παρακο-
λουθούσα. Πήγαινα από κοντά τα καλοκαίρια. 

Από εκείνα τα χρόνια θυµάµαι πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, όλες
τις κυβερνήσεις µέχρι σήµερα επί σαράντα εννέα χρόνια να λένε
ότι θα πιάσουµε τη φοροδιαφυγή. Συνεχώς έλεγαν ότι θα πιά-
σουµε τη φοροδιαφυγή. Έχουµε φτάσει στο 2023 και ακόµα λέτε
ότι θα πιάσετε τη φοροδιαφυγή. Και είµαι σίγουρος ότι και τα
επόµενα χρόνια και στο τέλος της τετραετίας, και της επόµενης
και της παραεπόµενης, πάλι θα µιλάτε για φοροδιαφυγή. 

Αν είχατε τολµήσει να πείτε ότι θα επιτεθείτε µε τέτοιο µένος
-όπως είχε επιτεθεί βεβαίως και ο ΣΥΡΙΖΑ το διάστηµα 2015 -
2019- στους ελεύθερους επαγγελµατίες και στους µικροµεσαί-
ους, όπως κατά λάθος πιθανόν το είπε ο Κατρούγκαλος πριν τις
εκλογές, τότε αυτή τη στιγµή µπορεί να µην ήσασταν και κυβέρ-
νηση. 

Είπε επίσης -και υπάρχει και µέσα στο νοµοσχέδιο- ότι θα µει-
ωθεί το 50% του τέλους επιτηδεύµατος. Αυτό ήταν µια φοροµ-
πηχτική πολιτική. Ξεκίνησε πριν από κάποια χρόνια που µπήκαµε
στα µνηµόνια. Και ακόµα, δηλαδή, µέσα στα µνηµόνια είµαστε. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν το καταργείτε τελείως, να πάρει µια
ανάσα η αγορά; Τι σηµαίνει αυτό το 50%; Και πιθανόν, λέτε, ότι

στο τέλος της τετραετίας θα το καταργήσετε.
Είµαι σίγουρος ότι δεν θα καταργηθεί και το είχα πει στη δευ-

τερολογία µου, νοµίζω, τότε στις προγραµµατικές δηλώσεις της
Κυβέρνησης που είχατε πει ότι στο τέλος της τετραετίας θα φτά-
σει ο µισθός 1.500 ευρώ. Εγώ το είχα αντικρούσει αυτό. Είχα πει
ότι δεν υπάρχει καµµία περίπτωση ο µέσος µισθός να φτάσει στα
1.500 ευρώ. 

Εδώ υπάρχει ένα δηµοσίευµα από την «ΚΥΡΙΑΚΑΤΙΚΗ ΔΗΜΟ-
ΚΡΑΤΙΑ» το οποίο λέει ότι ο πληθωρισµός χαλάει το όνειρο για
µέσο µισθό 1.500 ευρώ. Ήδη από τώρα, από τους πέντε µήνες
που είσαστε Κυβέρνηση, άρχισαν τα όργανα, πόσω µάλλον στο
τέλος της περίφηµης αυτής τετραετίας. 

Αυτό το καταθέτω εδώ στα Πρακτικά, για να υπάρχει.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Βασίλειος

Στίγκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, υπάρχει ένας ληστρικός φόρος που είναι ακατανόητος
και για µας τους Έλληνες βεβαίως εδώ, αλλά δεν υπάρχει και
στο διεθνές προσκήνιο. Είναι η λεγόµενη προκαταβολή φόρου. 

Από πού και ως πού, κύριε Υπουργέ, υπάρχει προκαταβολή
φόρου; Από πού και ως πού; Και θα ήθελα µια απάντηση όταν
ολοκληρώσω την οµιλία µου. Από πού και ως πού πρέπει ο µι-
κροµεσαίος επιχειρηµατίας ή και µεγάλες επιχειρήσεις να χρη-
µατοδοτούν την κυβέρνηση; Πού ακούστηκε αυτό; Ναι, βγάλτε
τον φόρο εισοδήµατος να τον πληρώσει, αν µπορεί να τον πλη-
ρώσει ή δεν µπορεί να τον πληρώσει. Όµως, να τον πληρώσει.
Αυτός είναι ο φόρος εισοδήµατος, αυτό είναι. Ούτε φόρος επι-
τηδεύµατος, αλλά ούτε και προκαταβολή φόρου. 

Επίσης, αυτή η περιβόητη προκαταβολή φόρου ενσωµατώνε-
ται µε τον φόρο εισοδήµατος. Βεβαίως θα είναι κάποιες δόσεις
που θα πρέπει να πληρώσει ο φορολογούµενος. Εάν, όµως,
λόγω αδυναµίας δεν µπορεί να πληρώσει τις δόσεις του, αυτο-
µάτως µαζί µε τον φόρο εισοδήµατος θα πρέπει να πληρώσει και
πρόστιµο και για την προκαταβολή φόρου, µε την οποία χρηµα-
τοδοτεί εσάς, το κράτος. Δεν υπάρχει δικαιολογία σε αυτό.

Εµείς, οι Σπαρτιάτες, προτείνουµε να το καταργήσετε. Δεν
υπάρχει λόγος να βασανίζετε άλλο τη µικροµεσαία τάξη και τους
ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Επίσης, είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι θα δώσει 500 εκα-
τοµµύρια για την υγεία και την παιδεία. Για ποια παιδεία; Τι µα-
θαίνουν τα ελληνόπουλα; Δεν καταλαβαίνω πώς προωθείται η
παιδεία; Πώς προωθείται η φιλοπατρία; Τι προωθείτε µε αυτή τη
λεγόµενη «παιδεία» που έχετε; Και θέλετε να ρίξετε και 500 εκα-
τοµµύρια, που δεν θα τα ρίξετε. Δεν υπάρχει ούτε µία πιθανότητα
στο εκατοµµύριο να γίνει αυτό. Εδώ είµαστε, θα το δείτε.

Ρώτησα την Υφυπουργό σας γιατί έβαψαν µε τα χρώµατα των
ΛΟΑΤΚΙ το σχολείο στην Κόρινθο και µου είπε «είσαι αδιάβαστος,
κύριε Πρόεδρε, τα χρώµατα των ΛΟΑΤΚΙ είναι έξι», αυτά ήταν
πέντε, δεν ξέρω και εγώ τι. Διάφορα έλεγε. Αυτή είναι η παιδεία
στην οποία θέλετε να ρίξετε και 500 εκατοµµύρια; Δεν νοµίζω.

Κανονικά θα έπρεπε να δώσετε αυτά που χρωστάτε, αυτά που
χρωστάει η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και ενδεχοµένως θα
φτάσει τώρα κοντά και ο ΣΥΡΙΖΑ, στην παιδεία, αλλά όχι να κά-
νετε αφαίµαξη από τις επιχειρήσεις και να τα χρησιµοποιείτε
κάπου αλλού. 

Επίσης, ένα µεγάλο ψέµα που υπάρχει είναι τα λεγόµενα POS.
Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι θα υπάρχουν σε όλες τις επι-
χειρήσεις. Εντάξει, να το δεχθούµε αυτό. Αυτό τι είναι όµως; Ελ-
ληνική πατέντα; Ευρωπαϊκή πατέντα;

Γνωρίζετε, κύριε Θεοχάρη, ότι στην Ευρώπη δεν είναι υποχρε-
ωτικό; Να µου απαντήσετε και σε αυτό µετά. Εγώ έζησα στην Ευ-
ρώπη. Ένα απλό κούρεµα πήγα και έκανα σε ένα κουρείο και δεν
είχε µηχάνηµα και το διασταύρωσα σε πάρα πολλές περιπτώ-
σεις. Οποιαδήποτε µικρή επιχείρηση δεν ήταν υποχρεωτικό να
έχει POS. Ζητούσαν µόνο µετρητά, δεν δέχονταν κάρτες. Εδώ
γιατί εξοντώνετε τους µικροµεσαίους µε αυτόν τον τρόπο; Για να
πάει, δηλαδή, κάποιος σε ένα περίπτερο να πάρει ένα µπουκάλι
νερό, ένα πακέτο τσίχλες, πρέπει να περάσει από την τράπεζα;
Γιατί το κάνετε αυτό το πράγµα; Είναι εγκληµατικό. Δεν το κατα-
λαβαίνετε; Να πω ότι είναι µεγάλες επιχειρήσεις που κάνουν µε-
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γάλους τζίρους, εντάξει ας υποθέσουµε να πάνε από τις τράπε-
ζες, αφού όλα για τις τράπεζες γίνονται. Οι µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, ένα ζαχαροπλαστείο, ένα περίπτερο, ένα µίνι µάρκετ ή
οτιδήποτε θα πρέπει να περνάνε οπωσδήποτε από τη µέγκενη
των τραπεζών;

Επίσης έχετε πάει σε άλλα λαθροκαταστήµατα, όπως τα λέω
εγώ, στο κέντρο της Αθήνας, να δούµε, κύριε Υπουργέ, αν έχουν
POS, αν έχουν ταµειακές µηχανές, αν πληρώνουν φόρο εισοδή-
µατος και ΦΠΑ. Δώστε µας µια απάντηση και σε αυτό. Δώστε µας
στοιχεία. Κάτω στη Ζήνωνος, στη Μενάνδρου, στην Ευριπίδου,
κινέζικα, πακιστανικά, ινδικά, ό,τι µπορεί να φανταστεί ο καθένας.
Βεβαίως Έλληνες δεν πατάνε. Μόνο οι ίδιοι και οι συµπατριώτες
τους πάνε σε αυτά τα καταστήµατα για να ψωνίσουν. 

Επίσης, µια που ανέφερα αυτά τα καταστήµατα, έχετε προσ-
διορίσει τα χρήµατα που στέλνουν στις πατρίδες τους; Αυτό δεν
λέγεται φοροδιαφυγή; Μόνο για εµάς τους Έλληνες είναι η φο-
ροδιαφυγή;

Ένας παλιός Πρωθυπουργός είχε πει ότι είµαστε τεµπέληδες,
ότι είµαστε ανάξιοι, ότι είµαστε χίλια δυο πράγµατα. Και βεβαίως
η κάθε ελληνική κυβέρνηση όλους τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες, όπως ήµουν και εγώ επί σειρά ετών, µας κατονοµάζετε ως
φοροφυγάδες. Πάει κάποιος στην εφορία να ανοίξει ένα κατά-
στηµα, να ανοίξει ΑΦΜ, να κάνει όλες τις διαδικασίες και αυτο-
µάτως νιώθει ότι στα χέρια του πρέπει να έχει χειροπέδες, ότι
είναι φοροκλέφτης. Έτσι τους βλέπετε τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες. Θέλω να σας πω από προσωπική εµπειρία, καθώς έχω
συζητήσει µε πάρα πολύ κόσµο επί σειρά ετών που ήµουνα ελεύ-
θερος επαγγελµατίας, ότι όταν η φορολογία είναι χαµηλή, ο πε-
ρισσότερος κόσµος δεν θέλει να φοροδιαφύγει. Προτιµά να
πληρώσει τον ΦΠΑ, να πληρώσει τον φόρο εισοδήµατος και να
είναι κύριος και έτσι να υπάρχει και ανάπτυξη. 

Εσείς όµως το κάνετε πολύ διαφορετικά. Πρέπει όλα να περ-
νάνε µέσα από τις τράπεζες όπως είπαµε, οι προµήθειες, οι ερ-
γατοώρες, αφού πρέπει κάποιος να πάει να καταθέτει τα χαρτιά,
να παίρνει χρήµατα κ.λπ.. Επίσης δεν έχετε πει ότι οι τράπεζες
λειτουργούν µε ληστρικό τρόπο έναντι των επιχειρήσεων. Δεν το
λέτε αυτό. Προφανώς γιατί αγαπάτε ιδιαίτερα τις τράπεζες. 

Και δώστε µου και πάλι µια απάντηση υπεύθυνη από το Υπουρ-
γείο: Πόσο είναι τα επιτόκια καταθέσεων και πόσο είναι τα επι-
τόκια χορηγήσεων; Εγώ ως ελεύθερος επαγγελµατίας το έζησα.
Όταν µπήκαµε στα µνηµόνια, είχα πάρει ένα µικρό επιχειρηµα-
τικό δάνειο 15 χιλιάδων ευρώ -δεν θυµάµαι τώρα το επιτόκιο- και
όταν µπήκαµε στα µνηµόνια που εσείς υπογράψατε και όλοι οι
υπόλοιποι, ανέβηκαν αυτοµάτως και τα επιτόκια και όταν διαµαρ-
τυρήθηκα, δεν µπορούσαν να µου δώσουν απάντηση. Υποτίθεται
είπα ότι «είµαστε δύσκολα όλες οι επιχειρήσεις, άρα και εσείς
πρέπει να κατεβάσετε λίγο τα επιτόκια». Και αντί να τα κατεβά-
σουν, τα ανέβασαν.

Επίσης είπε ο κύριος Πρωθυπουργός: Καµµία αγοραπωλησία
ακινήτου χωρίς µετρητά. Να τα και εδώ πάλι! Πάλι και εδώ
έχουµε τις τράπεζες και αν µου επιτραπεί η έκφραση τους αιώνι-
ους νταβατζήδες αυτής της χώρας που έχουν πάρει 240 δισεκα-
τοµµύρια και εξακολουθούν να διαφεντεύουν αυτή τη χώρα. 

Είπε ακόµα ο κύριος Πρωθυπουργός ότι οι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες δηλώνουν λιγότερα από τους µισθωτούς. Επιχειρεί βε-
βαίως η Κυβέρνηση να ταυτίσει τους ελεύθερους επαγγελµατίες
µε τους µισθωτούς, ενώ γνωρίζει πάρα πολύ καλά ότι είναι µία
διαφορετική κατηγορία. Δεν έχουν σχέση και όσον αφορά τα ει-
σοδήµατα, αλλά και τον τρόπο εργασίας οι µισθωτοί µε τους επι-
χειρηµατίες. 

Κύριε Υπουργέ, κατηγορείτε τους ελεύθερους επαγγελµατίες
ότι δεν τα δηλώνουν όλα ή δηλώνουν πολύ λίγα. Γνωρίζετε ότι
εδώ και δεκατρία, δεκατέσσερα χρόνια που έχουµε µπει στα µνη-
µόνια, πολλοί έχουν γίνει κατ’ ανάγκη επιχειρηµατίες; Και όταν
λέω κατ’ ανάγκη, εννοώ ότι δεν µπορούν να βρουν αλλού δου-
λειά και αναγκαστικά µε λίγα διαθέσιµα που έχουν, προσπαθούν
να γίνουν επιχειρηµατίες, µπας και έχουν δουλειά κάθε µέρα.
Αυτό τι σηµαίνει; Ότι έχουν κέρδη; Θέλετε να σας κατονοµάσω
εγώ πάρα πολλούς επιχειρηµατίες οι οποίοι µπαίνουν µέσα κάθε
µήνα και κάνουν υποµονή εδώ και δεκατρία, δεκατέσσερα χρό-
νια; Δεν τα φέρνουν βόλτα. Και υπάρχουν και πάρα πολλοί επι-

χειρηµατίες οι οποίοι µπορεί να πληρώνουν το προσωπικό τους
ή να πληρώνουν κάποιες άλλες υποχρεώσεις και στο τέλος της
ηµέρας να φεύγουν από την επιχείρησή τους χωρίς µία, µε
άδειες τσέπες. Δεν το γνωρίζετε αυτό; Αυτός τι είναι; Φοροφυ-
γάς; Κλέφτης; Απατεώνας;

Ένα άλλο παραµύθι βεβαίως των ελληνικών κυβερνήσεων
είναι η πιστοληπτική ικανότητα: «ο τάδε οίκος µάς αναβάθµισε»
και «πάµε έτσι» και «πάµε αλλιώς» και «πάµε διαφορετικά». Δη-
λαδή έχουµε αυτό που λέγαµε παλιά ότι ευηµερούν οι αριθµοί,
αλλά πεθαίνουν οι άνθρωποι. Και στην Ελλάδα εδώ πεθαίνουµε. 

Πώς γίνεται, κύριε Υπουργέ, να µας αξιολογούν οι ξένοι οίκοι
και να µας ανεβάζουν ψηλά και εδώ να έχουν φτάσει 120 δισε-
κατοµµύρια τα ληξιπρόθεσµα χρέη; Αν ήταν έτσι, θα πήγαινε
πολύ καλά η οικονοµία και εδώ δεν θα είχαµε τόσα ληξιπρόθε-
σµα, δεν θα είχαµε αυτή τη δυστυχία, δεν θα είχε φτάσει το δη-
µόσιο χρέος 400 δισεκατοµµύρια -µπορεί να είναι και 430
εκατοµµύρια, δεν θυµάµαι ακριβώς, αλλά κάπου εκεί είναι. Άρα
δεν πάµε καλά. Αυτές οι αναβαθµίσεις τι σκοπό έχουν;

Υπάρχει πάρα πολύς κόσµος, µεγάλο µέρος του πληθυσµού
που ζει µε 400 ή 600 ευρώ και βεβαίως µε κουπόνια σοβιετικού
τύπου. Εάν µε ρωτήσετε αν αυτά εδώ τα γνωρίζω, θα σας πω ότι
ναι, τα γνωρίζω, τα γνωρίζω πάρα πολύ καλά, γιατί από µικρό
παιδί µέχρι πρότινος ήµουν ελεύθερος επαγγελµατίας. Τα έχω
βιώσει, τα ξέρω καλά εγώ ο ίδιος. Εποµένως εσείς ως κυβέρνηση
µόνο νούµερα ξέρετε, δεν ξέρετε τίποτα άλλο, δεν µπορείτε να
σκύψετε, να δείτε µέσα στην κοινωνία τι γίνεται. 

Είχα πει στον κ. Χατζηδάκη αν ξέρει πού πέφτει η κεντρική λα-
χαναγορά των Αθηνών και είµαι σίγουρος ότι δεν ξέρει πού πέ-
φτει. Πώς να καταλάβετε τον κόσµο, πώς να αντιληφθείτε την
ελληνική πραγµατικότητα;

Είπε επίσης ο κύριος Πρωθυπουργός ότι υπάρχουν µεγάλες
επιχειρήσεις, αν θέλουµε βέβαια να κλείσουµε τις µεγάλες επι-
χειρήσεις που φοροδιαφεύγουν. Βεβαίως αν πιάσετε κάποιες µε-
γάλες επιχειρήσεις που οι περισσότερες είναι γνωστών
συµφερόντων των κυβερνήσεων, αυτές δεν τις πειράζουµε! Ας
υποθέσουµε ότι βρίσκουµε κάποιες άλλες. Θα τις κλείσετε, µπο-
ρείτε να τις κλείσετε; Δεν µπορείτε να τις κλείσετε, µε τίποτα.
Όπως και τίποτα δεν µπορείτε να κάνετε µε την αισχροκέρδεια. 

Και επαναλαµβάνω για µια φορά ακόµα ότι ως άνθρωπος της
αγοράς γνωρίζω πολύ καλά το τι συµβαίνει, πόση αισχροκέρδεια
υπάρχει αυτή τη στιγµή στη χώρα και υποφέρει ο πολύς κόσµος.
Στην επιχείρησή µου, για παράδειγµα, όταν χρειαζόταν κάποια
προϊόντα να παραγγείλεις και δεν έβρισκα κάποια προϊόντα, τότε
ήξερα ότι σε δέκα µέρες, σε δύο εβδοµάδες θα έρθουν αυτά τα
προϊόντα που ζήτησα, αλλά ήµουν 1.000% σίγουρος ότι θα ήταν
µε αυξήσεις. 

Εποµένως, να το πούµε λίγο απλά και κατανοητά. Επειδή στις
χώρες της Ευρώπης, απ’ όσο µαθαίνω, πέφτουν οι τιµές και εδώ
ανεβαίνουν, ξέρετε σε ποια περίπτωση θα µπορούσε να φρενά-
ρει κατά κάποιον τρόπο λίγο η αισχροκέρδεια; Με το να τους
στείλετε στη φυλακή, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε ποιοι είναι. Να τους
περάσετε χειροπέδες. Γιατί υπάρχουν άνθρωποι που δεν έχουν
να δώσουν ένα µπουκάλι γάλα στο παιδί τους, υπάρχουν ελλη-
νόπουλα που δεν έχουν να πάρουν ένα κουλούρι στο σχολείο.
Και αυτοί αισχροκερδούν! Είναι απαράδεκτο, ντροπή για όλους
µας, όχι µόνο για την Κυβέρνησή σας! Έχει φτάσει 20 ευρώ το
ελαιόλαδο, για όνοµα του Θεού! Πώς θα ζήσει µια οικογένεια;

Επίσης θα µπορούσατε και εσείς ως Κυβέρνηση -το έχω πει
πάρα πολλές φορές από αυτό εδώ το Βήµα- να µειώσετε τον
ΦΠΑ. Βρείτε από αλλού αυτά τα έσοδα που ενδεχοµένως µπορεί
να λείπουν, µειώστε τον ΦΠΑ. Επί καραντίνας στη Γερµανία, για
παράδειγµα, και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες µείωσαν τον ΦΠΑ
για να βοηθήσουν τους καταναλωτές που δεν είχαν δουλειά, που
ήταν κλεισµένοι µέσα στα σπίτια τους. Εµείς γιατί δεν το κάνουµε
αυτό; Δεν είναι µόνο τα είδη βασικής ανάγκης, αλλά υπάρχουν
κι άλλα πράγµατα. Μειώστε τον ΦΠΑ. Γιατί πρέπει να υπάρχουν
είδη που είναι στο 24% ή ακόµα και στο 13%; Σε ολόκληρη την
Ευρώπη είναι γύρω στο 7%, τουλάχιστον για τα είδη πρώτης
ανάγκης, στα τρόφιµα για παράδειγµα. Γιατί πρέπει να είναι στο
24%; 

Κάνω και µια γρήγορη αναδροµή, για να καταλάβει ο ελληνι-
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κός λαός την ακρίβεια. Ξανάρχοµαι πίσω στα παιδικά µου χρόνια.
Όταν µου έλεγε ο πατέρας µου να κόψω ένα τιµολόγιο, χειρό-
γραφο βέβαια εκείνη την εποχή, βάζαµε 2,4% χαρτόσηµο και
3,6% φόρο κύκλου εργασιών. Έτσι το λέγανε. Όλο αυτό, κυρίες
και κύριοι, µας έκανε 6% επιβάρυνση του προϊόντος. Και τώρα
έχουµε 24%! Δηλαδή αν ένα προϊόν είχε 1 ευρώ η επιβάρυνσή
του ήταν 6 δραχµές τότε. Τώρα το προϊόν τού 1 ευρώ πάει στο
24%.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι η χώρα µας πραγµατικά έχει
ανάγκη από τον πρωτογενή τοµέα, έχει ανάγκη από την παρα-
γωγή. Δεν θα το κρύψω. Κάποιος δικός σας, ο Υπουργός κ. Δέν-
διας είπε πρόσφατα σε µια οµιλία -και πρέπει να το πω- ότι
πρέπει να αναπτύξουµε την εγχώρια βιοµηχανία και ειδικά την
αµυντική βιοµηχανία. Εδώ θα βρουν δουλειά τα Ελληνόπουλα,
εδώ θα έρθουν οι Έλληνες, τα καλύτερα µυαλά από όλη την Ευ-
ρώπη, για να δουλέψουν. Θα πρέπει να είναι ντροπή για τη χώρα
µας όταν η Τουρκία όσον αφορά την εγχώρια αµυντική της βιο-
µηχανία είναι στο 70% σε εξοπλισµούς και εµείς είµαστε µόνο
στο 9%. Δεν κάνουµε τίποτα, δεν παράγουµε τίποτα και όλα τα
φέρνουµε µέσα και τα πληρώνουµε.

Και µία πρόταση που κάναµε για τον Νοµό Έβρου, κύριε
Υπουργέ, αν µπορεί να γίνει αυτό από εσάς -γιατί από εµάς θα
µπορούσε να γίνει- είναι να καλέσετε µεγάλες βιοµηχανίες και
να στηθούν εκεί, στις Θερµοπύλες της Ελλάδος, στον Έβρο. Μά-
λιστα κάποιοι µας λοιδόρησαν, µας κορόιδεψαν γι’ αυτή την πρό-
ταση. Δεν πειράζει. Εµείς είµαστε επίµονοι και την ξανακάνουµε:
Να καλέσετε µεγάλες επιχειρήσεις να εγκατασταθούν στον
Έβρο και για δέκα χρόνια τουλάχιστον να µην πληρώσουν ούτε
1 ευρώ φόρο. Κάποιοι βέβαια, αυτοί που µας κορόιδευαν, λέγανε
ότι θα έρθουν επιχειρήσεις και οι Έλληνες θα δουλεύουν µε 600
ευρώ. Όχι, δεν θα δουλεύουν µε 600 ευρώ, θα υπάρχει ένας βα-
σικός µισθός τουλάχιστον 1.000 ευρώ και πάνω, και όποιος θέλει
ας έρθει. Αυτές είναι οι προτάσεις µας. 

Και ένα τελευταίο. Το έχω πει και θα το ξαναπώ ότι εδώ και
πολλά χρόνια πολλοί συνάδελφοι από εδώ µέσα ή και που δεν
είναι εδώ µέσα, έχουν ψηφίσει τα λεγόµενα µνηµόνια. Ο κόσµος
όµως ψάχνει πολλές φορές να βρει και δεν µπορεί να βρει κά-
ποιες αιτίες για το γιατί εδώ και δεκατρία χρόνια έχει βυθιστεί η
Ελλάδα στο χάος, δεν υπάρχει ανάπτυξη, έχουν φύγει οι νέοι µας
στο εξωτερικό και χρωστάµε σε όποιον λέµε καληµέρα. Όµως,
κάποιοι αρουραίοι εδώ των υπονόµων, ένας συγκεκριµένος, -και
εγώ δεν φοβάµαι να µιλήσω µε ονόµατα, πάντα θα µιλάω µε ονό-
µατα και πάντα θα λέω και την αλήθεια, γιατί µε στοιχεία πάντα
µιλάω- ήταν οι πρωτεργάτες των µνηµονίων. Να µας βλέπει ο κό-
σµος από την τηλεόραση, για να θυµούνται οι παλιοί και να µα-
θαίνουν οι νέοι ποιοι µας οδήγησαν εδώ, σε αυτή την ανείπωτη
καταστροφή.

Το 2010, µαζί µε τον Γιώργο Παπανδρέου που είχε πει «λεφτά
υπάρχουν» και µετά ότι πρέπει να µπούµε στον µηχανισµό στή-
ριξης, µεταξύ αυτών που ψήφισαν το πρώτο εθνοκτόνο µνηµόνιο
ήταν και οι Βουλευτές του ΛΑΟΣ. Γνωρίζουµε ποιοι είναι, και οι
δύο είναι και Υπουργοί σήµερα της Κυβέρνησης. Αλλά αυτός που
κρύβεται και δεν το λέει ονοµάζεται Κυριάκος Βελόπουλος,
αυτός που είπε προηγουµένως ότι θέλει να κυβερνήσει. Θέλει να
κυβερνήσει αυτός που έβαλε την υπογραφή του για τις χιλιάδες
αυτοκτονίες των Ελλήνων, που καταστράφηκαν επιχειρήσεις,
που ακόµα και σήµερα, µετά από τόσα χρόνια, δεν µπορεί να συ-
νέλθει η χώρα! Κυριάκος Βελόπουλος, µε υπογραφή. Θα το φω-
νάζουµε και θα το ξαναφωνάζουµε. Και οτιδήποτε άλλα στοιχεία
υπάρχουν γι’ αυτούς που κοροϊδεύουν τον ελληνικό λαό εµείς
πάντα θα τα λέµε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του κόµµατος
Νίκη κ. Νατσιός. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφο, µία παροιµία παλαιοτέρων επο-
χών έλεγε «κάλλιο γνώση παρά γρόσι» και υποδήλωνε αυτή η πα-
ροιµία την έµφυτο, θα έλεγα, φιλοµάθεια του λαού µας. Σήµερα

όµως τα πράγµατα δεν είναι έτσι. Και να πω ότι πάντοτε µιας υλι-
κής κατάρρευσης προηγείται µια πνευµατική ήττα. Και η πνευ-
µατική µας ήττα, η καθίζηση, είναι στα γράµµατα. 

Δηµοσιεύτηκε σε πολλές εφηµερίδες, έχω µπροστά µου την
εφηµερίδα «ΕΣΤΙΑ», µια µελέτη του ΟΟΣΑ για έναν διαγωνισµό
PISA, όπως λέγεται, σε µαθητές όλου του κόσµου, µε θέµα τις
φυσικές επιστήµες, τα µαθηµατικά και την κατανόηση κειµένου.
Η εφηµερίδα γράφει ότι µεγάλη, παταγώδης αποτυχία παρου-
σιάστηκε στους µαθητές της λεγόµενης Δύσεως -µεταξύ αυτών
ως σκωληκοειδής απόφυση και η Ελλάδα- και βέβαια οι Έλληνες
µαθητές σε αυτούς τους τοµείς κατέλαβαν την τεσσαρακοστή
τέταρτη θέση ανάµεσα σε ογδόντα χώρες.

Είχα διαβάσει παλαιότερα ένα βιβλίο του µακαρίτη πια Μιχαήλ
Δερτούζου, µε τίτλο «Ανολοκλήρωτη Επανάσταση», ο οποίος
υπήρξε καθηγητής στο MIT, στην Αµερική, στη Μασαχουσέτη, κι
ο οποίος προφητικώς, θα έλεγα, έγραφε τότε, προ τριακονταε-
τίας –επαναλαµβάνω- τα εξής:

«Σε ολόκληρο τον κόσµο αγέλες πολιτικών οδηγούµενες από
αυτούς των ΗΠΑ επαναλαµβάνουν το ακατάληπτο δόγµα του
συρµού ότι εκατοµµύρια παιδιά σε χιλιάδες σχολεία πρέπει να
είναι διασυνδεδεµένα. Μπορείτε να αισθανθείτε τη ζέση τους;
Δεν είναι τόσο υπεύθυνο και µοντέρνο να θέσουµε τη νέα τεχνο-
λογία στην υπηρεσία του ευγενικότερου κοινωνικού στόχου της
εκπαίδευσης των παιδιών µας; Όχι ακριβώς. Μετά από τριάντα
πέντε χρόνια πειραµατισµών µε τους υπολογιστές σε διάφορους
τοµείς της εκπαίδευσης, δεν έχει βρεθεί ακόµη απάντηση στο
κεντρικό ερώτηµα. Οι υπολογιστές είναι πράγµατι αποτελεσµα-
τικοί στην εκπαίδευση;». Γράφει ο σοφός καθηγητής: «Τα στοι-
χεία από πολυάριθµες µελέτες πάνω στο αν οι υπολογιστές
βελτιώνουν την ουσιαστική µαθησιακή διαδικασία είναι συντρι-
πτικά εκκρεµή. Ας ασχοληθούµε απλώς µε µια στατιστική από
τον σωρό των στοιχείων. Οι Αµερικανοί µαθητές γυµνασίου και
λυκείου κατατάσσονται σταθερά από δωδέκατοι µέχρι δέκατοι
όγδοοι διεθνώς στις ικανότητες που εµφανίζουν στα µαθηµατικά
και τη φυσική, ενώ οι Ασιάτες µαθητές έρχονται πρώτοι», πράγµα
που συµβαίνει και σήµερα. «Κι όµως οι Αµερικανοί µαθητές» και
αν αλλάξουµε τη λέξη και βάλουµε «και Έλληνες», ισχύει από-
λυτα, «έχουν πολύ µεγαλύτερη πρόσβαση σε υπολογιστές απ’
ό,τι οι αντίστοιχοι Ασιάτες. Τι είναι αυτό που κάνουν οι Ασιάτες
εκπαιδευτικοί χωρίς την τεχνολογία που καλό θα ήταν να µιµη-
θούν οι Αµερικανοί εκπαιδευτικοί; Ένας λόγος που οι απόψεις
συνεχίζουν να είναι διχασµένες έχει άµεση σχέση µε αυτό που
κάνουν καλύτερα οι άνθρωποι δάσκαλοι». Να το κρυφό, να το
µυστικό. «Δηλαδή να ανάβουν την φλόγα στην ψυχή του µαθητή,
να τον στηρίζουν και να αποτελούν πρότυπο. Κανένα από αυτά
τα χαρακτηριστικά δεν µεταφέρεται εύκολα µέσω της πληροφο-
ρικής». 

Μας λέει εν ολίγοις ο σοφός καθηγητής αυτό που είναι και ο
ορισµός παιδείας και µας τον έχει κληροδοτήσει ο Πλούταρχος
στο Περί Παίδων Αγωγής έργο του «Παιδεία εστί ου την υδρία
πληρώσαι, αλλά ανάψαι αυτήν». Η παιδεία δεν είναι το γέµισµα
ενός άδειου δοχείου, ο εγκέφαλος του µαθητή που σήµερα τον
γεµίζουµε µε σκόρπιες γνώσεις και πληροφορίες, αλλά είναι
άναµµα ψυχής, είναι φως. 

Πάντοτε στην παράδοσή µας η παιδεία συνδέεται µε το φως.
Ακόµη και η λέξη δάσκαλος, κατά µια µάλλον παρετυµολογική
ερµηνεία, σηµαίνει φως. Λένε ότι παράγεται από το συνηρηµένο
ρήµα δάω-� που σηµαίνει φωτίζω, εξ ου και η δάδα, εξ ου και το
δαδί. Και εξάλλου όλα όσα συνδέονται µε την παιδεία στην πα-
ράδοσή µας παραπέµπουν στο φως. Η λέξη αίθουσα παράγεται
από το αρχαιοελληνικό ρήµα αίθω που σηµαίνει φωτίζω. Από εδώ
είναι ο αίθριος, ο φωτεινός, εξ ου και αίθουσα. 

Να πάω στην αυριανή, ως προλογικές σκέψεις, συνάντηση.
Υποδέχεται ο κ. Μητσοτάκης τον Τούρκο Πρόεδρο Ερντογάν για
διάλογο που δεν υποστηρίχθηκε από καµµία εθνική στρατηγική.
Η προσωρινή εκλογική αυτοδυναµία της Νέας Δηµοκρατίας
έφερε στην Κυβέρνηση πολιτική αλαζονεία που µπορεί να θέσει
σε κίνδυνο τα µακροπρόθεσµα ελληνικά κυριαρχικά συµφέ-
ροντα. 

Ο κ. Μητσοτάκης έβγαλε την Κύπρο από την εξίσωση της ελ-
ληνοτουρκικής προσέγγισης και ξεκίνησε ένα µυστικό πολιτικό
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διάλογο χωρίς εξουσιοδότηση από τον ελληνικό λαό, αντί να επι-
διώξει µια ξεκάθαρη νοµική λύση για την ΑΟΖ, µε τη σύµπραξη
της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, στο πλαίσιο του διεθνούς δικαίου της
θάλασσας.

Η τουρκική πολιτική εξάλλου δεν άλλαξε έναντι της Ελλάδος,
όσο και αν βαυκαλίζεται περί του αντιθέτου ο κύριος Πρωθυ-
πουργός και να επισηµαίνει το καλό κλίµα στις ελληνοτουρκικές
σχέσεις. «Ο γκρίζος λύκος και αν εγέρασε και άσπρισε το µαλλί
του µήτε τη γνώµη άλλαξε µήτε την κεφαλή του», λέει ο θυµό-
σοφος λαός µας. 

Το casus belli, η γαλάζια λεγόµενη πατρίδα, το τουρκολιβυκό
µνηµόνιο, η στρατιά του Αιγαίου και αναφορές σε δήθεν µειονό-
τητες είναι µερικά από τα ζητήµατα που παραµένουν να µας θυ-
µίζουν τις τουρκικές απειλές, ενώ αντίθετα η πολιτική της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας ήταν µια συνεχής πολιτική
διολίσθηση από το 2019. 

Μετά τις εκλογές δε και επί ένα εξάµηνο η Κυβέρνηση δεν ενη-
µέρωσε την Εθνική Αντιπροσωπεία και φέρει αποκλειστικά ευ-
θύνη για τη µη ενεργοποίηση του συνταγµατικώς
προβλεπόµενου Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής. 

Και υποβάλλουµε τρία ερωτήµατα στην Κυβέρνηση. 
Παραιτήθηκε η Ελλάδα από το δικαίωµα της επέκτασης των

χωρικών υδάτων στο Αιγαίο πέρα από τα έξι µίλια; 
Δεύτερον, γιατί δεν δέχεται ο κύριος Πρωθυπουργός δηµο-

σιογράφους για να υποβάλουν ερωτήσεις µετά τη συζήτηση που
θα έχει µε τον κ. Ερντογάν; Μήπως φοβάται ότι θα αποκαλυφθεί
κάποια εθνική µειοδοσία; Είναι πρωτοφανές αυτό, να µην υπο-
βάλουν ερωτήσεις δηµοσιογράφοι σε µια τόσο µα τόσο σοβαρή
συνάντηση. 

Και τρίτον, αποδέχεται η Κυβέρνηση τη λύση δύο κρατών στην
Κύπρο; Ξεχνάµε ότι για τον ελληνισµό της Κύπρου η Ελλάδα δεν
είναι µια άλλη χώρα, αλλά η µητέρα πατρίδα και καµµία µάνα δεν
εγκαταλείπει τα παιδιά της. 

Αγαπητοί µου, έρχοµαι στο συζητούµενο, από τις 30-11-2023
πρώτη η Νίκη επεσήµανε µέσω του Βουλευτή της κ. Ανδρέα Βο-
ρύλλα την αντισυνταγµατικότητα του άρθρου 15 κατά τη διάρ-
κεια της πρώτης συνεδρίασης της Διαρκούς Επιτροπής
Οικονοµικών Υποθέσεων. Αυτό πρέπει να αναγνωριστεί. Σήµερα
6-12-2023, κατά τη διάρκεια συζήτησης στη Βουλή για το νέο φο-
ρολογικό νοµοσχέδιο, ο Ανδρέας Βορύλλας θα ζητήσει, όπως το
ζητάµε και εµείς, τον σεβασµό της γνωµάτευσης της επιστηµο-
νικής αρχής της Βουλής που έκρινε τη διάταξη 1880 και 1888 του
2019 αντισυνταγµατική. Καταθέτω στα Πρακτικά την απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νίκης κ. Δηµήτριος Νατσιός
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου «Μέτρα για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής» µε την
πρώτη ανάγνωση γίνεται αµέσως αντιληπτό ότι η Κυβέρνηση βρί-
σκεται σε πλήρες αδιέξοδο, αφού αδυνατεί να προτείνει ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο για τη δραστική µείωση της φοροδιαφυγής. 

Αποδεικνύεται περίτρανα από τις προτεινόµενες διατάξεις ότι
επιλέγει τον εύκολο δρόµο των οριζόντιων φοροεισπρακτικών
µέτρων που απέτυχαν παταγωδώς τα προηγούµενα χρόνια, δια-
χέοντας σε όλους τους πολίτες φορολογικά βάρη που δεν τους
αναλογούν. 

Η Κυβέρνηση κάτω από την πίεση ενίσχυσης των δηµοσίων
εσόδων αφ’ ενός, για να πιάσει τους στόχους του συµφώνου
σταθερότητας και αφ’ ετέρου, για την αντιµετώπιση της σηµερι-
νής οικονοµικής συγκυρίας, µε την ανάγκη στήριξης της κοινω-
νίας λόγω της εξοντωτικής ακρίβειας, ανατρέπει κάθε έννοια
φορολογικής δικαιοσύνης και φέρνει προς ψήφιση διατάξεις που
στοχεύουν τα χαµηλά εισοδήµατα, τους αυτοαπασχολούµενους
και τους ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Από τα στοιχεία των εθνικών λογαριασµών της ΕΛΣΤΑΤ που
παρουσίασε ο Διοικητής της Τραπέζης της Ελλάδος προκύπτει
ότι το συνολικό εισόδηµα που δηλώνουν τα νοικοκυριά στις φο-
ρολογικές τους δηλώσεις υπολείπεται σηµαντικά της κατανάλω-
σής τους. Η απόκλιση που δείχνει και το µέγεθος της

παραοικονοµίας κινείται πάνω από τα 40 δισεκατοµµύρια, ετη-
σίως µάλιστα. 

Εποµένως, µια πρώτη επισήµανση που ευλόγως µπορούµε να
κάνουµε είναι ότι το οικονοµικό επιτελείο γνωρίζει το ύψος της
φοροδιαφυγής, αλλά αδυνατεί να βρει την πηγή προέλευσης των
εισοδηµάτων. Κανείς δεν αµφισβητεί ότι η καταπολέµηση της
φοροδιαφυγής πρέπει να καταστεί βασική προτεραιότητα της
πολιτείας, όµως αυτό δεν νοµιµοποιεί την Κυβέρνηση να επιβάλ-
λει άδικα και αναποτελεσµατικά µέτρα, στοχοποιώντας συγκε-
κριµένες κοινωνικές οµάδες µε σκοπό να πετύχει εντέχνως τη
διεύρυνση της φορολογικής βάσης και των άµεσων φόρων. 

Δυστυχώς τέτοια µέτρα είναι βέβαιο ότι θα αποτύχουν γιατί
διαχέουν τις ευθύνες χωρίς καµµία διάκριση, ενώ οι φορολογού-
µενοι δεν είναι διατεθειµένοι να παραβούν τον νόµο ούτε έχουν
τις ίδιες δυνατότητες γι’ αυτό.

Σήµερα ζητούµενο είναι να καθιερωθεί ένα απλό, δίκαιο και κυ-
ρίως σταθερό φορολογικό σύστηµα, που να βασίζεται στις δια-
σταυρώσεις µέσω ψηφιακής τεχνολογίας, καθώς και στην
επαγγελµατική κατάρτιση του φοροεισπρακτικού µηχανισµού,
ένα σύστηµα που θα επιρρίπτει τα φορολογικά βάρη µε διαφά-
νεια και δικαιοσύνη και θα εµπεδώνει τη φορολογική συνείδηση
στους πολίτες.

Αιχµή του δόρατος στο νοµοσχέδιο αλλά και διάταξη που ξε-
σήκωσε τους επιτηδευµατίες, γιατί καλούνται χωρίς καµµιά διά-
κριση να σηκώσουν το βάρος της κυβερνητικής ανικανότητας,
είναι το άρθρο 15, που προσδιορίζει τεκµαρτά φορολογικά βάρη
στους µη έχοντες µικροεπαγγελµατίες. Η Κυβέρνηση, για να πεί-
σει την κοινή γνώµη, επικαλείται ότι µε βάση τα στατιστικά στοι-
χεία της ΑΑΔΕ και του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους το 71%
των ελεύθερων επαγγελµατιών δηλώνει εισόδηµα χαµηλότερο
από τον κατώτατο µισθό, ενώ το 85% των αµιγώς ελευθέρων
επαγγελµατιών δηλώνει ετήσιο εισόδηµα κάτω από τις 10.000
ευρώ. 

Ο σχεδιασµός όµως της διάταξης δεν µένει µόνο στον προσ-
διορισµό µιας ελάχιστης αµοιβής, αλλά είναι δυναµικός και προ-
βλέπει περαιτέρω αύξηση του τεκµαρτού εισοδήµατος, που
εξαρτάται από το ύψος του τζίρου, τον αριθµό των υπαλλήλων
και τα χρόνια άσκησης της δραστηριότητας. 

Μάλιστα µε το άρθρο 19 του νοµοσχεδίου το οικονοµικό επι-
τελείο θέλει να κυνηγήσει και να τιµωρήσει παρακαλώ τον επαγ-
γελµατία σε τέτοιο βαθµό που φορολογεί τεκµαρτά και την
έναρξη µονοπρόσωπης εταιρείας που τυχόν θα δηµιουργηθεί
από το κλείσιµο ατοµικής δραστηριότητας, στην προσπάθειά του
θιγόµενου επαγγελµατία να αποφύγει τη δυσβάσταχτη φορολο-
γία.

Στο άρθρο 20 του νοµοσχεδίου προβλέπεται για το 2024 µεί-
ωση της προκαταβολής φόρου, όταν το τεκµαρτώς προσδιορι-
σθέν εισόδηµα υπερβαίνει το δηλωθέν. Είναι όµως αδιανόητο
από τη µια να καυχάται ο Υπουργός Οικονοµικών για την ανα-
βάθµιση της ελληνικής οικονοµίας, που θα ανοίξει τον δρόµο για
εύκολο και φθηνό δανεισµό τραπεζών και επιχειρήσεων, και από
την άλλη η ίδια η πολιτεία να στερεί τη ρευστότητα των επιχει-
ρήσεων, διατηρώντας ακόµη την προκαταβολή φόρου για µελ-
λοντικά κέρδη. 

Επιτέλους πρέπει να ακολουθήσουµε την κοινή ευρωπαϊκή
πρακτική, καταργώντας την προκαταβολή φόρου εισοδήµατος,
που δεν υπάρχει σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ενώσεως.
Προτείνουµε, λοιπόν, την οριστική κατάργησή της, ξεκινώντας
άµεσα, αµέσως, από το 2023 µε τις ατοµικές επιχειρήσεις, τους
ελεύθερους επαγγελµατίες και τους αυτοαπασχολούµενους. 

Με το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου το οικονοµικό επιτελείο θε-
σπίζει την απαγόρευση της χρήσης µετρητών στις αγοραπωλη-
σίες ακινήτων για να χτυπηθεί η φοροδιαφυγή. Το τίµηµα θα
καταβάλλεται αποκλειστικά µε τραπεζικά µέσα πληρωµής. Πρέ-
πει να επισηµάνουµε ότι η εφαρµογή του µέτρου δεν επιφέρει
καµµία ουσιαστική διαφοροποίηση στην πραγµατική κατάσταση
των συγκεκριµένων συναλλαγών. Ούτως ή άλλως η διακίνηση
των χρηµάτων για την αποπληρωµή του τιµήµατος πώλησης που
αναγράφεται επί του συµβολαίου αγοραπωλησίας, είτε γίνει
µέσω τραπέζης είτε µε µετρητά, αποτελεί εµφανή συναλλαγή,
που υποχρεωτικά αναγράφεται στις φορολογικές δηλώσεις και
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αποτελεί τεκµήριο για τους αγοραστές. Η φοροδιαφυγή στα ακί-
νητα έχει να κάνει µε το υπερτίµηµα πώλησης που δίνεται κάτω
από το τραπέζι µέσω µετρητών. Σε αυτό βοηθάει το γεγονός ότι
το Υπουργείο Οικονοµικών δεν έχει προσαρµόσει τις αντικειµε-
νικές αξίες, µε αποτέλεσµα να υπολείπονται κατά πολύ των
πραγµατικών εµπορικών αξιών. 

Επαίρεται και καυχιέται η Κυβέρνηση ότι θα αυξηθούν οι έλεγ-
χοι και µάλιστα µε αυτοµατοποιηµένο τρόπο, µε τη χρήση µεθό-
δων ψηφιακής τεχνολογίας, ώστε να επιλέγονται και να
στοχοποιούνται οι πλέον επικίνδυνες για τη φοροδιαφυγή οµά-
δες. Η αύξηση των ελέγχων µε αυτοµατοποιηµένο τρόπο αποτε-
λεί βεβαίως ένα σηµαντικό εργαλείο, που αποδίδει άµεσα
αποτελέσµατα στην πάταξη της φοροδιαφυγής. 

Δηµιουργεί όµως µεγαλύτερα προβλήµατα και ταλαιπωρεί
τους πολίτες όταν ο προσανατολισµός δεν βρίσκεται προς τη
σωστή κατεύθυνση ή απλά συγκεντρώνουµε στοιχεία που να πα-
ραµένουν αναξιοποίητα. Για παράδειγµα στέλνονται εδώ και αρ-
κετά χρόνια στη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών
Συστηµάτων από τους φορείς εκκαθάρισης συναλλαγών όλες οι
συναλλαγές των πολιτών µε στοιχεία οικονοµικού και φορολογι-
κού ενδιαφέροντος. Ειδικά οι εταιρείες υπέβαλαν εδώ και δεκαε-
τίες τις γνωστές συγκεντρωτικές καταστάσεις των πελατών και
των προµηθευτών τους. Οι διασταυρώσεις που γίνονταν, ήταν
µάλλον περιορισµένες και γενικά δεν απέδωσαν τα αναµενόµενα
αποτελέσµατα. Αντίστοιχα χάνονται από τις υπηρεσίες απίστευ-
τες χιλιάδες εργατοώρες σε φορολογικούς ελέγχους που δεν
χρήζουν πραγµατικού φορολογικού ενδιαφέροντος. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα οι εντολές ελέγχου που βγαίνουν
σωρηδόν την τελευταία στιγµή για τις χρήσεις που είναι υπό πα-
ραγραφή λόγω πενταετίας. 

Είναι γεγονός ότι τα φορολογικά έσοδα δεν προέρχονται µόνο
από την πραγµατική ανάπτυξη της οικονοµίας αλλά από την υπε-
ρείσπραξη έµµεσων φόρων λόγω της ακρίβειας και του πληθω-
ρισµού. Συγκεκριµένα η ανάγκη για την επίτευξη του στόχου για
πρωτογενές πλεόνασµα 2,1% του ΑΕΠ σύµφωνα µε το πρό-
γραµµα σταθερότητας, αυξηµένο δηλαδή κατά µία ποσοστιαία
µονάδα σε σχέση µε το 2023, δεν θα αποτελεί επίτευγµα επιδέ-
ξιων χειρισµών της Κυβέρνησης, αλλά ωµή αφαίµαξη των πολι-
τών τόσο από την αύξηση των εισπραττόµενων έµµεσων φόρων
λόγω της εκτόξευσης στα ύψη των τιµών βασικών προϊόντων όσο
και από τα οριζόντια φοροεισπρακτικά µέτρα. 

Η εφαρµογή ενός ολοκληρωµένου ηλεκτρονικού συστήµατος
διαβίβασης των συναλλαγών στην ΑΑΔΕ µέσω του οποίου θα
υπάρχει δυνατότητα ηλεκτρονικής παρακολούθησης, καταγρα-
φής, αξιολόγησης και διασταύρωσης κυρίως πληροφοριών ώστε
να αποφευχθούν περιπτώσεις φοροαποφυγής, αποτελεί εξέλιξη
προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Επίσης, υπάρχει η πλατφόρµα διαβίβασης των συναλλαγών
στην ΑΑΔΕ, η λεγόµενη myDATA. Εδώ θέλω να πω κάτι ως εκ-
παιδευτικός δάσκαλος.

Είναι κακό, επίδειξη γραικυλισµού -µε συγχωρείτε- να χρησι-
µοποιούµε συνεχώς ξένους όρους για να χαρακτηρίζουµε πράγ-
µατα που συµβαίνουν στην πατρίδα µας. Έχουµε στα σχολεία το
mySchool, λες και ντρεπόµαστε να πούµε «το σχολείο µου»,
έχουµε το myDATA, τα δεδοµένα µου. Ακούµε για Super League,
λες και µας πειράζει το Α’ Εθνική. Επιτέλους λίγο σεβασµό στην
ελληνική γλώσσα. Δεν χρειάζονται ξενικοί όροι. Επαναλαµβάνω,
κάποτε αυτό το πράγµα ο Λατίνος ποιητής και συγγραφέας ο Κι-
κέρων το χαρακτήρισε ως γραικυλισµό. Και ο Παπαδιαµάντης
έρχεται και µας λέει ότι υπάρχουν πολλοί γραικύλοι τη σήµερον.

Ωστόσο, λοιπόν -συνεχίζω- είναι γνωστό πως η πλατφόρµα δια-
βίβασης των συναλλαγών στην ΑΑΔΕ παρουσιάζει προβλήµατα.
Είναι άδικο να επιβάλλονται βαριά πρόστιµα, όταν αφ’ ενός υπάρ-
χουν ακόµη τεχνικά προβλήµατα και αφ’ ετέρου οι επαγγελµατίες
δεν έχουν επαρκώς κατανοήσει την εφαρµογή. Προτείνουµε την
επανεξέταση του άρθρου 8, να εφαρµοστεί µόνο στο σκέλος των
εσόδων και εφόσον επιλυθούν τα τεχνικά προβλήµατα. 

Η Νίκη µένοντας πιστή στις αρχές της για ένα δίκαιο φορολο-
γικό σύστηµα που θα επιρρίπτει µε δικαιοσύνη τα φορολογικά
βάρη στους πολίτες, προτείνει έστω και την ύστατη στιγµή να
υιοθετηθούν συνδυαστικά µέτρα που πρέπει να σχεδιαστούν µε

γνώµονα την αποτελεσµατική καταπολέµηση της φοροδιαφυγής,
που ταλανίζει δεκαετίες τους Έλληνες πολίτες. Τα µέτρα αυτά
πρέπει να εστιάζουν στα εξής σηµεία: Εν όψει της πλήρους
εφαρµογής του ολοκληρωµένου ηλεκτρονικού συστήµατος ελέγ-
χου των συναλλαγών από την ΑΑΔΕ, που ξεκίνησε υποχρεωτικά
από το έτος 2022, είναι πρόδηλο ότι οι ελεγκτικές υπηρεσίες
πρέπει να επικεντρωθούν στους ελέγχους των επιχειρήσεων που
δεν διαβιβάζουν στοιχεία στην ΑΑΔΕ. Είναι απαραίτητη η διενέρ-
γεια φορολογικών ελέγχων για διαφυγόντες φόρους, εισοδήµα-
τος και ΦΠΑ. Ο ηλεκτρονικός έλεγχος των βιβλίων και στοιχείων
θα έχει ουσιαστικά αποτελέσµατα για τη συρρίκνωση της παρα-
οικονοµίας, µόνο εάν συνδυάζεται µε τη θεσµοθέτηση κινήτρων
για τη µη διενέργεια παράνοµων συναλλαγών. Πρέπει εποµένως
παράλληλα να προχωρήσει η σταδιακή µείωση των φορολογικών
συντελεστών που θα κλιµακώνεται µε επιπρόσθετη µείωση συν-
δεόµενη µε την αύξηση του τζίρου των επιχειρήσεων, σε συν-
δυασµό µε την αύξηση των κερδών τους, σωστή διαχείριση και
γρήγορη αξιοποίηση τόσο των πληροφοριών όσο και των απο-
δεικτικών στοιχείων που τίθενται στη διάθεση των οικονοµικών
υπηρεσιών. 

Δηλαδή απαιτείται η άµεση προώθηση της αυτοµατοποίησης
και ψηφιοποίησης των ελέγχων της ΑΑΔΕ µε αξιοποίηση των
πλέον σύγχρονων ψηφιακών τεχνολογιών, αλλά όχι µε τις µεθό-
δους που εφαρµόζονται έως σήµερα. Είναι απαραίτητη, λοιπόν,
η χρήση φίλτρων διαχωρισµού των τελικών πληροφοριών που
στέλνονται στα κατά τόπους ελεγκτικά κέντρα, γιατί παρατηρεί-
ται το φαινόµενο να ταλαιπωρούνται οι φορολογούµενοι και οι
υπηρεσίες µε ελέγχους που δεν αποφέρουν κανένα αποτέλεσµα
λόγω των πληροφοριών που διαβιβάζονται για διασταύρωση και
εξαγωγή συµπερασµάτων, καθότι δεν αφορούν σε οµοειδή οικο-
νοµικά στοιχεία. 

Προχωρούµε: Αλλαγή στόχευσης των φορολογικών ελέγχων
µε µεγαλύτερο βάρος στον προληπτικό έλεγχο, µε σκοπό τον
έλεγχο της διακίνησης των αγαθών µετά την εφαρµογή και του
ψηφιακού δελτίου αποστολής. Ακόµη υποχρεωτικός φορολογι-
κός έλεγχος όλων των επιχειρήσεων, στις οποίες συµµετέχουν
φυσικά πρόσωπα που εξακριβώθηκε η συµµετοχή τους σε κυ-
κλώµατα φοροδιαφυγής. Καταπολέµηση της λαθρεµπορίας καυ-
σίµων µε επέκταση του συστήµατος εισροών εκροών από τα
διυλιστήρια µέχρι και τα πρατήρια. Φορολόγηση των κερδών επί
της αγοραπωλησίας κρυπτονοµισµάτων. Είναι σοβαρό έλλειµµα
του οικονοµικού επιτελείου της Κυβέρνησης να µην έχει ακόµα
αντιµετωπίσει τον τρόπο φορολόγησης της υπεραξίας που προ-
κύπτει από τις αγοραπωλησίες κρυπτονοµισµάτων. Φορολογικός
«ΤΕΙΡΕΣΙΑΣ» για επιχειρήσεις που αποδεδειγµένα είναι εκδότες
πλαστών και εικονικών φορολογικών στοιχείων, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 16 του ν.4174/2013.

Επιπλέον αλλαγή στον τρόπο ελέγχου των πολυεθνικών εται-
ρειών και των µεγάλων εγχώριων οµίλων που δραστηριοποιούν-
ται στη χώρα µας. Πρέπει οι φορολογικοί έλεγχοι στις εταιρείες
που ανήκουν στον ίδιο όµιλο να διενεργούνται ταυτόχρονα από
εξειδικευµένους εφοριακούς υπαλλήλους ώστε µέσω των κατάλ-
ληλων διασταυρώσεων να αντιµετωπιστούν φαινόµενα ενδεχό-
µενης φοροδιαφυγής. Απαιτείται επάρκεια εξειδικευµένων
γνώσεων για τον έλεγχο των πολύπλοκων ενδοοµιλικών συναλ-
λαγών, που διαµορφώνουν το κόστος των αγαθών και υπηρεσιών
και µεταφέρουν εντέχνως κέρδη στο εξωτερικό. 

Παράλληλα, καθιέρωση νέου συστήµατος ελέγχου µε πραγ-
µατικά και όχι τεκµαρτά εισοδήµατα. Πιστεύουµε ότι η µείωση
της φοροδιαφυγής µπορεί να γίνει µόνο µέσα από ένα εκσυγ-
χρονισµένο ηλεκτρονικό έλεγχο της διακίνησης του διαθέσιµου
εισοδήµατος κάθε φορολογούµενου, δηλαδή, καταγραφή και
συστηµατική παρακολούθηση της αυξοµείωσης των τραπεζικών
διαθεσίµων, που µπορεί να γίνεται µόνο µε τα δηλωµένα και φο-
ρολογηµένα εισοδήµατα. Με τον τρόπο αυτό κανείς δεν µπορεί
να αποφύγει τον ηλεκτρονικό έλεγχο και τη λογοδοσία για την
περιουσία του. 

Η Νίκη εκτός από τα προτεινόµενα µέτρα για την πάταξη της
φοροδιαφυγής θα προτείνει στην Κυβέρνηση και ένα µέτρο για
την ανακούφιση των πολιτών από την εξοντωτική κυριολεκτικά
ακρίβεια που κοντεύει να διαλύσει εις τα εξ ων συνετέθη την κοι-
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νωνία µας. Ποιο είναι αυτό; Ο µηδενισµός του ΦΠΑ επιλεκτικά
και στοχευµένα σε συγκεκριµένα καταναλωτικά αγαθά πρώτης
ανάγκης που έχουν άµεση σχέση µε τον βιοπορισµό µιας απλής
λαϊκής οικογένειας.

Σε όλη τη χρονική περίοδο µέχρι σήµερα η Κυβέρνηση για να
τιθασεύσει τον πληθωρισµό έχει θεσµοθετήσει µέτρα που δεν
έχουν φέρει αποτελέσµατα, διότι η ακρίβεια συνεχίζει να τραβάει
την ανηφόρα. Για να έχει αποτέλεσµα η θέσπιση του πλαφόν στο
περιθώριο κέρδους θα πρέπει εκ των προτέρων να έχει εξασφα-
λίσει η Κυβέρνηση και τους µηχανισµούς εκείνους που θα µπο-
ρούσαν να ελέγξουν όλο το κύκλωµα της αγοράς από την
παραγωγή µέχρι τη διάθεση του προϊόντος.

Όµως, ο ελεγκτικός µηχανισµός είναι ανεπαρκής για να καλύ-
ψει την ελληνική επικράτεια. Η επιβολή προστίµων που διαφηµί-
ζει συνεχώς η Κυβέρνηση δεν πείθει κανέναν και κυρίως, τους
πολίτες που αντιµετωπίζουν συνεχείς αυξήσεις στα είδη διατρο-
φής. Και είναι θλιβερό το φαινόµενο να είµαστε παράδειγµα
προς αποφυγήν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ως κράτος-µέλος µε
πολύ χαµηλούς µισθούς και υπερβολικά, βέβαια, υψηλές τιµές
στα είδη πρώτης ανάγκης.

Εποµένως, είναι µονόδροµος η µείωση του ΦΠΑ και προτεί-
νουµε µηδενισµό, γιατί η απλή µείωση του ΦΠΑ, ενδεχοµένως -
µάλλον, σίγουρα- θα απορροφηθεί από τους µεσάζοντες, για να
µην περάσει στην κατανάλωση. Ο µηδενισµός, όµως, του ΦΠΑ
είναι εύκολα ελεγχόµενος από τον ελεγκτικό µηχανισµό και είναι
βέβαιο ότι θα µειώσει αντίστοιχα τις τιµές των αγαθών.

Η Νίκη θα αγωνιστεί για ένα δίκαιο και αποτελεσµατικό φορο-
λογικό σύστηµα, που θα δηµιουργήσει σχέσεις αµοιβαίας εµπι-
στοσύνης και συνέπειας και θα διασφαλίζει την εκπλήρωση των
φορολογικών υποχρεώσεων από όλους τους πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Να κλείσω επιλογικώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Σήµερα
είναι του Αγίου Νικολάου, προστάτη και του ενδόξου Πολεµικού
Ναυτικού µας. Τούτη την εποχή, που µας «εκύκλωσαν αι του βίου
ζάλαι, ώσπερ µέλισσαι κηρίον», που λέει και η εκκλησιαστική
υµνωδία, ανασασµός και ψυχαγωγία είναι η ενασχόληση µε την
εθνική µας ιστορία.

Όπως σηµειώνει ο Πολύβιος στην αρχή της «Ιστορίας» του,
αποκλειστικός προορισµός της ιστορίας είναι ο φρονηµατισµός
αρχόντων και αρχοµένων, «διά το µηδεµίαν ετοιµοτέραν είναι
τοις ανθρώποις διόρθωσιν της των προγεγενηµένων πράξεων
επιστήµης». Τίποτε, δηλαδή, δεν διορθώνει ευκολότερα τους αν-
θρώπους όσο η γνώση του παρελθόντος.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι ένα µεγάλο µέρος της κακοδαιµο-
νίας µας, των εθνικών µας συµφορών οφείλεται στην έλλειψη
ιστορικών γνώσεων, που αποτελούν µαθήµατα πολύτιµα, διδάγ-
µατα αιώνια για την επιβίωσή µας, κυρίως για αυτούς που δια-
χειρίζονται -και πολιτικούς και στρατιωτικούς- τις τύχες του
έθνους µας. Η ιστορία µας δεν είναι µόνο αγωγή της ψυχής,
αλλά και ανάσα ελευθερίας και ηρωισµού τώρα που ζούµε σε πε-
ριρρέουσα ατµόσφαιρα γεµάτη κινδύνους.

Και αναφέροµαι κυρίως στον εξ Ανατολών κίνδυνο και το πεδίο
όπου θα κριθούν τα πάντα -είναι γνωστό αυτό- είναι το της θα-
λάσσης κράτος. «Μέγα το της θαλάσσης κράτος», έλεγε και ο
Θουκυδίδης. Και αυτό είναι το Αιγαίο. Δεν περνάει µέρα, θα
έλεγα, που δεν θα ακουστούν οι περί γαλάζιας πατρίδας ονειρο-
φαντασιώσεις των Τούρκων. Το γαλανόλευκο πέλαγός µας, το
Αιγαίο, είναι αυτό που εποφθαλµιούν.

Αυτό είναι το µαρµαρένιο αλώνι µας, αγαπητοί µου. Η ιστορία
µάς διδάσκει ότι όσο είµαστε ισχυροί στη θάλασσα, ναυµαχών-
τας και κατατροπώνοντας τους εισβολείς, κερδίζουµε πολέµους.
Θυµίζω τη Σαλαµίνα, το αήττητο ναυτικό των Βυζαντινών, µε το
υγρό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πρόεδρε, θα
παρακαλούσα να συντοµεύετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Συντοµεύω, κυρία Πρόεδρε. Ολο-
κληρώνω σε ένα λεπτό. Μια αναφορά κάνω στο Πολεµικό
Ναυτικό, που σήµερα εορτάζει.

Θυµίζω τους ναυάρχους των Βαλκανικών Πολέµων και βέβαια,

την ιστορία του Ναυτικού το 1940 στην Αδριατική. Χωρίς το ναυ-
τικό, το έθνος µας δεν θα µεγαλουργούσε. Είναι γνωστό ότι το
1912, το τότε φτωχό και ανυπόληπτο διεθνώς κράτος της αψό-
γου στάσεως, µε αστραπιαίες κινήσεις, αγόρασε και έστησε απέ-
ναντι από τον τουρκικό στόλο αξιόµαχα αντιτορπιλικά. Χάρη σε
αυτά τρύπωσαν οι Τούρκοι στα Δαρδανέλια και δεν φάνηκαν
ξανά από τότε µέχρι σήµερα.

Να σηµειώσουµε ακόµη ότι, παρ’ όλες αυτές τις αγορές, οι
Τούρκοι υπερείχαν τότε και σε εκτόπισµα και σε πυροβολικό.
Υστερούσαν, όµως, σε κάτι: Στο ανθρώπινο εκτόπισµα. Πάνω στα
ελληνικά καράβια πολεµούσε πάντοτε η ναυτοσύνη του 1821, µε
πρώτο και καλύτερο τον Ναύαρχο Παύλο Κουντουριώτη, ο
οποίος, όταν έγινε η ναυµαχία της Έλλης στις 3 Δεκεµβρίου του
1912, επισκέφθηκε όλους τους πύργους του «Αβέρωφ» και για
να εµψυχώσει τους πυροβολητές, είπε στους ναύτες τούτα τα
αθάνατα λόγια, που και σήµερα είναι επικαιρότατα: «Πίστη στον
Θεό, πίστη στο έθνος, πίστη στη νίκη µας».

Και πρέπει και εµείς, όπως έλεγε ο Παύλος Κουντουριώτης,
να φανούµε αντάξιοι των προγόνων µας, αν θέλουµε να ζήσει ο
ελληνισµός, αγαπητοί µου.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν καλέσω στο
Βήµα τον επόµενο οµιλητή, που είναι ο κ. Πάρις Κουκουλόπου-
λος, ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ανακοι-
νώνεται στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας: «Ανα-
διάρθρωση Πολιτικής Προστασίας - Εθνικός Μηχανισµός Εναέ-
ριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών και άλλες επείγουσες
διατάξεις».

Κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ήθελα, λοιπόν, ότι, αν είχα πάει στη δοξολογία του Αγίου Νι-

κολάου, που είναι, µεταξύ άλλων, πολιούχος και στην Κοζάνη, θα
είχα προλάβει.

Μη βάζετε το χρονόµετρο. Το λέω, να µη νοµίζετε ότι είπαµε
κάτι ιδιαίτερο µε την κυρία Πρόεδρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Απολύτως τα προλα-
βαίνετε, διότι συνέβη αυτό που συνέβη µε τους Αρχηγούς σή-
µερα...

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ευχηθώ, λοιπόν, χρόνια
πολλά σε όλες και όλους που γιορτάζουν και στην πόλη µου, φυ-
σικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας το πρωί ο Πρωθυ-
πουργός, υπεραµυνόµενος του νοµοσχεδίου, είπε κάτι πρωτο-
φανές πραγµατικά. Αρνήθηκε ότι τα φορολογικά µέτρα είναι
οριζόντια. Όταν εισάγεις ένα ενιαίο κριτήριο για έναν χειρουργό,
για παράδειγµα, που κάνει τριψήφιο αριθµό χειρουργείων ετη-
σίως, µε ένα καφενείο στην ορεινή Αργιθέα, πώς ονοµάζεται;
Όταν στο ενδιάµεσο έχεις µια φοβερή πανσπερµία επαγγελµά-
των, µε διάχυση σε όλη τη χώρα, πώς ονοµάζεται αυτό;

Είχε προηγηθεί ο Υπουργός, ο οποίος, προσπάθησε να µας
πείσει ότι δεν είναι αναχρονισµός. Ο Πρωθυπουργός αρνήθηκε
το οριζόντιο, άρα άδικο τεκµήριο. Ο Υπουργός αρνήθηκε, µε τη
σειρά του, τον αναχρονιστικό χαρακτήρα, ότι γυρνάµε πίσω στην
εποχή των τεκµηρίων, προτάσσοντας το τεκµήριο διαβίωσης. Τι
σχέση έχει το τεκµήριο διαβίωσης µε τον αυθαίρετο ορισµό σε
αυτή την πανσπερµία, όπως είπα, επαγγελµάτων και τόπων; Το
τεκµήριο διαβίωσης, δηλαδή αν έχει ένας τρία δίλιτρα καινούρ-
για και αµεταχείριστα, που λένε, αυτοκίνητα στο σπίτι του και
µένει σε ένα σπίτι τάδε τετραγωνικών, δεν είναι ένα τεκµήριο για
να τον καλέσεις και να ζητήσεις έναν έλεγχο να παράσχει τα
πραγµατικά στοιχεία για τη διαβίωσή του; Τι σχέση έχει αυτό το
πράγµα µε αυτό που γίνεται εδώ πέρα;

Και βέβαια, ο παριστάµενος Υφυπουργός το τερµάτισε χθες.
Υπεραµυνόµενος του εκσυγχρονιστικού, του µεταρρυθµιστικού
χαρακτήρα που έχει το νοµοσχέδιο, παροµοίωσε τις αντιδράσεις
που υπάρχουν έξω για την προσπάθεια της Κυβέρνησης µε το
ασφαλιστικό Γιαννίτση. Τότε, λέει, ότι η Κυβέρνηση δεν τόλµησε
να το προωθήσει, ενώ τώρα η Κυβέρνηση το προωθεί. Παροµοί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 6 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6781



ασε αυτή την προσπάθεια µε εκείνη την απόπειρα που ήταν
πραγµατικά ανολοκλήρωτη τότε.

Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χαρακτήρας είναι
αναχρονιστικός και άδικος και από πλευράς µεταρρυθµιστικής,
για να επανέλθουµε λίγο στα του νοµοσχεδίου, πρέπει να πούµε
µια καθαρή κουβέντα για την ξέρουν όλοι. Το νοµοσχέδιο αυτό
είναι µια στρατηγική ήττα της συντεταγµένης πολιτείας από την
ώρα που στο ζήτηµα της φορολογίας εγκαταλείπει τον λογιστικό
προσδιορισµό.

Ο λογιστικός προσδιορισµός, έσοδα-έξοδα δηλαδή, καθιερώ-
θηκε επιτέλους στην Ελλάδα το 2010. Ολοκληρώθηκε αυτή η µε-
γάλη µεταρρύθµιση µε τους νέους συντελεστές το 2013 -τα
ξέρετε, κύριε Υφυπουργέ- και σε αυτούς σε µεγάλο βαθµό οφεί-
λεται το ότι πάνε τόσο καλά τα έσοδα από τους έµµεσους φό-
ρους, µε τους οποίους, φυσικά, εµείς διαφωνούµε κατά τα άλλα
-έτερον εκάτερον- ακριβώς γιατί έχει κατοχυρωθεί θεσµικά ο
άγραφος νόµος της φορολογίας, που λέγεται «συγκρουόµενα
συµφέροντα», ό,τι είναι για µένα έσοδο είναι για σένα έξοδο και
ανάποδα.

Γι’ αυτό βγάζει από το τραπέζι µόνο τους ελευθεροεπαγγελ-
µατίες η Κυβέρνηση και είναι ένας τεράστιος αναχρονισµός αυτό
που κάνει. Είναι αντιµεταρρύθµιση, δεν είναι µεταρρύθµιση. Βέ-
βαια, όπως ήδη ειπώθηκε, ελάχιστα είναι φορολογικό το νοµο-
σχέδιο. Κατ’ ουσίαν, η Κυβέρνηση µε τον τίτλο -µε τον κωδικό,
αν θέλετε- «καταπολέµηση της φοροδιαφυγής» κήρυξε πόλεµο
στο ελεύθερο επάγγελµα. Περί αυτού πρόκειται. Έχει κηρύξει
πόλεµο στο ελεύθερο επάγγελµα.

Δεν θα πω ότι το απαγορεύει, αλλά κάπου εκεί φτάνει. 
Θύµα, όσο και αν διαρρηγνύει τα ιµάτιά της η Κυβέρνηση µε

πίνακες, µε µέσους όρους και µε τα υπόλοιπα, είναι η ύπαιθρος
γενικά. Οι κύριοι της Κυβέρνησης πρέπει να έχουν πολλά χρόνια,
µάλλον, να πάνε σε χωριό -και ειδικά σε χωριό άνω των πεντακο-
σίων κατοίκων- για να ανεβοκατεβάζουν έτσι αυθαίρετα τα διά-
φορα όρια. Η ύπαιθρος, της οποίας το δράµα της συρρίκνωσης
αναδείχθηκε µε την απογραφή, είναι το πρώτο µεγάλο θύµα
αυτής της αντιµεταρρύθµισης. Το λέω αυτό διότι απαγορεύεται
να ασκηθεί ουσιαστικά επαγγελµατική δραστηριότητα σε χωριό
άνω των πεντακοσίων κατοίκων. 

Το δεύτερο µεγάλο θύµα -και µένω στην απογραφή και κατ’ επέ-
κταση στο δηµογραφικό- είναι οι τρίτεκνοι. Τους αρνείται η Κυ-
βέρνηση, παρά την πρότασή µας, να τους συµπεριλάβει σε
απαλλακτικές ρυθµίσεις, όπως κάνει µε τους πολυτέκνους. Για
ποιον λόγο; Και µιλάµε για µια χώρα που έχει τέτοιο δηµογραφικό
πρόβληµα. Θύµατα είναι οι πλησίον της σύνταξης. Αυτός που κρα-
τάει ένα µικροµάγαζο δηλαδή για να συµπληρώσει τα ένσηµά του.
Και θεωρείτε ότι οι περισσότεροι φτάνουν εισόδηµα στα 50 χιλιά-
ρικα -φοβερά πράγµατα συµβαίνουν εδώ- µέσω τριετιών, µέσω
των µέσων όρων ΚΑΔ και όλων των υπολοίπων. Οι δικηγόροι που
δουλεύουν από το σπίτι είναι πάνω από δέκα χιλιάδες. Δουλεύουν
από το σπίτι. Είναι νέα παιδιά. Δεν µπορούν να κάνουν εκκίνηση
επαγγέλµατος. Δεν µπορούν να δουλέψουν σε στεγασµένο χώρο. 

Στοχοποιούνται οι υδραυλικοί, οι ηλεκτρολόγοι, οι κοµµωτές.
Πρόκειται για τρία επαγγέλµατα για τα οποία υπάρχει διαρκής
υπαινιγµός ότι φοροδιαφεύγουν. Εµείς στις συναντήσεις µε αυ-
τούς τους κλάδους ξέρετε τι πήραµε; Πήραµε µια µεγάλη αλή-
θεια. Από τα µνηµονιακά µέτρα και στη συνέχεια από τον νόµο
Κατρούγκαλου οι ηλεκτρολόγοι, για παράδειγµα, ήταν δεκαέξι
χιλιάδες εγγεγραµµένοι στο µητρώο και τώρα είναι έξι χιλιάδες
εγγεγραµµένοι. Οι δέκα χιλιάδες πέρασαν στην άτυπη εργασία.
Το ίδιο συµβαίνει και µε τους υδραυλικούς και µε τους κοµµωτές
και τις κοµµώτριες. Αυτοί οι κλάδοι, λοιπόν, αν τους συναντή-
σουµε και µιλήσουµε ειλικρινά µαζί τους, διαµαρτύρονται ότι αν-
τιµετωπίζουν και αθέµιτο ανταγωνισµό µεταξύ των άλλων. Και
αυτό είναι ένα κοµµάτι που θα µεγαλώσει. Όσοι δεν έχουν κάνει
εταιρεία είναι που αδικούνται, όπως οι πωλητές λαϊκών αγορών
συλλήβδην και οι παραγωγοί. 

Να συµφωνήσουµε κάτι σε αυτή την Αίθουσα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, οι λαϊκές αγορές τι είναι πρώτα από όλα; Είναι
άντρο φοροδιαφυγής ή είναι το τελευταίο ανάχωµα στη λεηλα-
σία των εισοδηµάτων και στην ακρίβεια; Τι είναι; Είναι το τελευ-
ταίο καταφύγιο που έχει ο καταναλωτής σήµερα για να βρει

προϊόντα σε ικανοποιητικές τιµές και σε ποιότητα. Και εµείς αν-
τιµετωπίζουµε τις λαϊκές αγορές ως άντρο φοροδιαφυγής. Και
κηρύσσουµε απηνή πόλεµο και στις λαϊκές αγορές και στους πα-
ραγωγούς που πουλάνε απευθείας τα προϊόντα χωρίς διαµεσο-
λάβηση και χωρίς µεσάζοντα.

Για τους ταξιτζήδες -ποιους ταξιτζήδες; Όχι όλους. Όσοι δεν
είναι συµβεβληµένοι µε πλατφόρµες, µε εταιρείες- όπως και για
όλα τα προαναφερθέντα επαγγέλµατα -όσοι έχουν συστήσει εται-
ρείες είναι «ok»- για τα περίπτερα συλλήβδην, για τα ψιλικατζίδικα,
για τα µικροµάγαζα, όπως είπα, η αποφασιστικότητα της Κυβέρ-
νησης είναι πραγµατικά φοβερή, εµφανίζεται άκαµπτη και παρα-
γνωρίζει και θυσιάζει µια σειρά από πράγµατα. Θυσιάζει, όπως
είπα, τον λογιστικό προσδιορισµό, που είναι µια κορυφαία κατά-
κτηση της ελληνικής πολιτείας, ειδικά για το ελεύθερο επάγγελµα
και παίρνει τη στάµπα του αναχρονιστή, µια Κυβέρνηση που επαί-
ρεται για το αντίθετο. Θυσίασε τις στοιχειώδεις αρχές του δηµο-
κρατικού διαλόγου, όπως αναδείχθηκε στην ακρόαση φορέων.
Δίνει απαλλακτικό στους φοροφυγάδες. Περαίωση είναι πρακτικά.
Περί περαίωσης πρόκειται. Όσους κινούνται πάνω από 10.900
ευρώ, ή τα αντίστοιχα νούµερα που βγαίνουν ανά κατηγορία, ου-
σιαστικά τους καλεί σε µια περαίωση, αφού επισείει την απειλή
ελέγχου µόνο σε αυτούς που θα δηλώσουν κάτω από 2.900 ευρώ.

Προσέξτε κάτι. Ο έλεγχος -άλλη µία µεγάλη οπισθοχώρηση
και ήττα- έχει δύο προβλήµατα. Πρώτον, υπάρχουν σοβαρά προ-
βλήµατα στην ΑΑΔΕ. Μας τα είπε ο διοικητής προχθές σε ερώ-
τησή µας. Μας είπε ότι πέρσι έκανε είκοσι πέντε χιλιάδες
τακτικούς ελέγχους και πενήντα τρεις χιλιάδες επιτόπιους ελέγ-
χους. Εκεί περίπου φτάνει η δυνατότητα.

Φανταστείτε, λοιπόν, ένας τέτοιος αριθµός να δηλώσει κάτω
από 10.900. Με βάση τον νόµο, πρέπει να υποστούν εξονυχι-
στικό, εξαντλητικό έλεγχο τεκµηρίων διαβίωσης και όλα τα υπό-
λοιπα, διότι αυτοµάτως το 10.800 θεωρείται αίτηση για να
ελεγχθείς από την κορυφή ως τα νύχια. Είναι τραγικά πράγµατα.  

Ουσιαστικά καταργούµε και την κορυφαία, αν θέλετε, απο-
στολή του κράτους που είναι ο έλεγχος, την καταργούµε. Κινδυ-
νεύουν να χάσουµε το δικαίωµα του κράτους. Ξέρετε πώς ορίζει
ο σχετικός νόµος, τι λέξη έχει µπει για τον έλεγχο; «Η φορολο-
γική αρχή έχει απόλυτη εξουσία στον έλεγχο». Αυτή τη φράση
χρησιµοποιεί ο σχετικός νόµος. Και απεµπολείται. Φτάνουµε στα
όρια της απεµπόλησης ενός τέτοιου πραγµατικά δικαιώµατος.
Στοχοποιούνται όσοι έχουν υπάλληλο. Θυσιάζεται ο έλεγχος,
όπως είπαµε. Θυσιάζει την αξιοπιστία της η Κυβέρνηση από κάθε
άποψη. Μάλλον συγγνώµη, τρωθείσα είναι και η αξιοπιστία, γιατί
προφανώς δεν ισχύει αυτό που µας είπε ο Πρωθυπουργός ότι
τα υπαινίχθηκε αυτά προεκλογικά. 

Χθες το βράδυ δέχθηκα τηλεφώνηµα από έναν συµπατριώτη
µου, έναν από τους πολλούς. Όλοι έχουµε τέτοια εµπειρία. Σε
µία συνάντηση σε ένα καφενείο µε είχε ρωτήσει: «Δώσ’ µου έναν
λόγο να ψηφίσω ΠΑΣΟΚ, γιατί εγώ θα ψηφίσω Νέα Δηµοκρατία».
Του λέω «για ποιον λόγο;». «Γιατί είµαι ελευθεροεπαγγελµατίας»,
µου λέει, «γι’ αυτό». Με πήρε χθες αµήχανος. Δεν τον πήρα εγώ,
αυτός µε πήρε. Είναι ένας από τους εκατοντάδες χιλιάδες που
το αφήγηµα της Κυβέρνησης το δέχθηκαν ως ειλικρινές και σή-
µερα τους συµπεριφέρεστε µε αυτόν τον τρόπο.

Αν ήσασταν πιο αξιόπιστοι, κύριε Υπουργέ, θα ήταν πολύ πιο
αποτελεσµατικό για τη συµµετοχή του κόσµου στις ευρωεκλο-
γές. Αν µειώνατε τις ανισότητες, πολύ περισσότερους θα είχαµε
στις κάλπες από όσους θα φέρει η επιστολική ψήφος µε όποιον
τρόπο καθιερωθεί. Γιατί για συγκεκριµένους λόγους αποστασιο-
ποιείται ο κόσµος από την πολιτική και απέχει από τις εκλογές. 

Χαµένη είναι βέβαια και η σοβαρότητα, γιατί οι παραλείψεις
του νοµοσχεδίου είναι ατελείωτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Δεν είναι µόνο τα χωριά κάτω των πεντακοσίων κατοίκων που επι-
σηµάναµε και διορθώνετε. Αν δείτε την έκθεση της Επιστηµονι-
κής Υπηρεσίας, που αποτέλεσε αφορµή για την αντισυνταγµα-
τικότητα το πρωί, θα δείτε µια σειρά παρατηρήσεις µέσα που δεί-
χνουν ότι πραγµατικά το νοµοσχέδιο έγινε µε διαδικασία γιατί
είχε έναν στόχο, αυτό που είπαµε από την αρχή: Κηρύττει πό-
λεµο στο ελεύθερο επάγγελµα. 

Εδώ υπάρχει ένα κορυφαίο ερώτηµα. Γιατί; Δεν θέλω να επα-
ναλάβω αυτά που ειπώθηκαν. Ειπώθηκαν αρκετά και από τους
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πολιτικούς Αρχηγούς και στη διαδικασία της αντισυνταγµατικό-
τητας. Ποιος είναι ο ρόλος αυτών των στρωµάτων στην ανοικο-
δόµηση της µεταπολεµικής Ελλάδας; Είναι θετικός ή αρνητικός;
Μήπως ήταν πρωταγωνιστές αυτά τα επαγγέλµατα ακριβώς στο
κτίσιµο της Ελλάδας για να τους συµπεριφερόµαστε έτσι µε
αυτόν τον τρόπο σήµερα; Αυτό είναι το µεγάλο ερώτηµα. 

Γιατί θεωρείτε, χωρίς να το αποδεικνύετε, ότι είναι διαρθρω-
τική αδυναµία της χώρας η άσκηση ελεύθερου επαγγέλµατος;
Από πού προκύπτει αυτό; Από πού προκύπτει ότι βελτιώνονται οι
υπηρεσίες ή ωφελείται ο πολίτης εάν γίνουν όλοι υπάλληλοι εται-
ρειών; Από πού προκύπτει αυτό; Γιατί συµπεριφέρεστε έτσι σε
όλον τον κόσµο; Αυτό είναι το µεγάλο ερώτηµα. Αυτό είναι το µε-
γάλο ερώτηµα, κυρίες και κύριοι. 

Η Κυβέρνηση αµύνεται σε όλα αυτά µε δύο τρόπους. Απ’ τη
µια, µας µιλάει για φοροδιαφυγή. «Όχι», λέει, «κάνετε λάθος, τη
φοροδιαφυγή θέλω να χτυπήσω». Από την άλλη, διαρκώς µας
ρωτάει τι προτείνουµε. Απαντάµε: Ως προς τη φοροδιαφυγή είναι
δέκα δισεκατοµµύρια, κατά την Τράπεζα Ελλάδος. Με το 5%
ασχολείται. Και αµφισβητούµε, όχι κακόπιστα, τεκµηριώσαµε
στην επιτροπή γιατί θα είναι µακριά εισπρακτικά από τον στόχο
η Κυβέρνηση.

Όταν, λοιπόν, η Κυβέρνηση µιλάει για φοροδιαφυγή, πρέπει
να θυµάται τι καθυστερήσεις έχει σηµειώσει µέχρι τώρα στα
POS, στην ενσωµάτωση οδηγιών, στην καθυστέρηση της εισα-
γωγής τού συστήµατος εισροών-εκροών στο σύνολο της εφο-
διαστικής αλυσίδας, στη φορολόγηση των υπερκερδών στις
πλατφόρµες. 

Πρέπει, λοιπόν, να θυµάται τι φοροαπαλλαγές έχει κάνει,
αυτές για τις οποίες µας στοχοποίησε προεκλογικά µεταξύ πρώ-
της και δεύτερης αναµέτρησης. Άφησε τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί είχε
ξεµπερδέψει µε τον Κατρούγκαλο «σηµαία» που τον χτυπούσε,
δίνοντας σήµα πραγµατικά σε όλον τον κόσµο που σήµερα του
συµπεριφέρεται έτσι και µετά φοβούµενοι την εκτίναξη του
ΠΑΣΟΚ, µε τα φιλικά προς αυτή µέσα στοχοποίησε το ΠΑΣΟΚ
ονοµάζοντάς µας φοροµπήχτες -γιατί;- για θέσεις που είχαµε
αναρτηµένες φαρδιά πλατιά στο πρόγραµµά µας. Έτσι;

Δεν υπάρχει, λοιπόν, κανένα ζήτηµα φορολογίας. Ας πάω κα-
λύτερα στις προτάσεις, γιατί προτάσεις έχουµε κάνει πάρα πολ-
λές. Τις είπε και ο Πρόεδρος νωρίτερα. Δεν χρειάζεται να τις
επαναλάβω. Εγώ θα εστιάσω την προσοχή σε δύο-τρεις, για τις
οποίες µιλήσαµε και στην επιτροπή. Πρόκειται για προτάσεις σε
όλα. Ασχοληθήκαµε πραγµατικά πολύ µε το νοµοσχέδιο. 

Έχουµε προτείνει τεκµηριωµένα ο «ΉΦΑΙΣΤΟΣ» που νοµοθε-
τήθηκε το 2009 να εφαρµοστεί σε όλη την αλυσίδα. Τα ψηφί-
ζουµε αυτά τα άρθρα για το γάλα. Τα θεωρούµε, όµως, ελλιπή.
Έχουµε προτείνει την προώθηση των ηλεκτρονικών συναλλαγών
µε συγκεκριµένα κίνητρα. Τα ψηφίζουµε τα µέτρα. Τα θεωρούµε,
όµως, ελλιπέστατα. Έχουµε προτείνει να επικεντρωθούµε στην
ταχεία ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών. Το τόνισε ο Νίκος Αν-
δρουλάκης νωρίτερα. 

Προσέξτε εδώ ένα στοιχείο για να ξέρουµε γιατί µιλάµε. Τον
Σεπτέµβρη µήνα ψηφίσαµε την ενσωµάτωση µιας τέτοιας οδη-
γίας για συνεργασίες µεταξύ κρατών. Την ενσωµατώσαµε δυό-
µισι χρόνια µετά. Μάρτιος του 2021 ήταν η οδηγία, είχε ψηφιστεί
και δηµοσιευτεί στο ΦΕΚ της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δυόµισι χρό-
νια µετά ενσωµατώθηκε στην Ελλάδα. Προσέξτε τι σηµαίνει να
επιταχύνουµε. 

Εµείς δεν λέµε γενικολογίες. Μιλάµε πάντα συγκεκριµένα.
Μόνο από τρία µνηµόνια συνεργασίας µε δύο πλατφόρµες βρα-
χυχρόνιας µίσθωσης που συνήψε η ΑΑΔΕ εισήλθαν στα κρατικά
ταµεία, µόνο το 2022, 100 εκατοµµύρια µη προϋπολογισθέντα.
Φανταστείτε τι γίνεται σε όλες τις πλατφόρµες. Φορολογούνται
οι πλατφόρµες; Ποιες και πόσες; 

Δεν το βάζω ως καταγγελία, κύριε Υπουργέ µου, αυτό τώρα.
Τονίζω την ανάγκη να επιταχύνουµε. Έχουµε πλατφόρµες στα
ντελίβερι, πλατφόρµες στα ταξί, πλατφόρµες παντού. Όλα µέσω
πλατφορµών γίνονται. Φορολογούνται αυτές οι πλατφόρµες; Δεν
το βάζω µε µια έννοια καταγγελτική. Μας δίνει εργαλεία η Ευρω-
παϊκή Ένωση και σας είπα ένα κορυφαίο παράδειγµα που δίνει
µέτρο δυνατοτήτων, αν θέλουµε πραγµατικά να συλλάβουµε τη
φοροδιαφυγή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κουκουλό-
πουλε, συγγνώµη για τη διακοπή. Θα παρακαλούσα και εσάς και
τους επόµενους ειδικούς αγορητές να τηρούν τον χρόνο.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε,
αλλά πρέπει να πούµε δυο κουβέντες µονάχα. Δαπάνησα δύο
λεπτά χωρίς λόγο στην αρχή για άλλο λόγο.  

Να πω, λοιπόν, ότι από τη µεριά µας, κυρία Πρόεδρε, όπως
σας είπα, προσήλθα µε προτάσεις και όπως και στην προηγού-
µενη συνεδρίαση και όπως θα συνεχίσουµε και µε συγκεκριµένες
τροπολογίες. Εµείς έχουµε εντελώς άλλη αντίληψη για όλον
αυτόν τον κόσµο. 

Εξάλλου έχουµε µια βιωµατική σχέση. Εγώ είµαι ιδρυτικό
µέλος του ΠΑΣΟΚ και θέλω να πω σε όσους δεν το ξέρουν ότι
στο κάλεσµα του Ανδρέα οι πρώτοι που ανταποκρίθηκαν ήταν
τρεις µεγάλες οµάδες, οι αγρότες, οι επαγγελµατίες και οι νέοι.
Αυτές είναι οι τρεις µεγάλες οµάδες που ανταποκρίθηκαν στο
κάλεσµα του Ανδρέα Παπανδρέου. Έχουµε µια βιωµατική σχέση.
Ξέρουµε καλά ποιος είναι αυτός ο κόσµος. 

Δεν είναι τυχαίες οι πρωτοβουλίες που πήραµε για το ιδιωτικό
χρέος και σήµερα τις συµπληρώσαµε. Επαναφέραµε την τροπο-
λογία για τον ακατάσχετο λογαριασµό και καταθέσαµε µία ακόµα
τροπολογία για να σταµατήσουν, να µπει ανάχωµα στη δηµιουργία
νέων ληξιπρόθεσµων χρεών. Προτείνουµε εξορθολογισµό προστί-
µων µε ρεαλιστικό και λογικό τρόπο, σύννοµο, έτσι ώστε να στα-
µατήσει να προστίθεται τέτοιος όγκος ληξιπρόθεσµων κάθε
εβδοµάδα, κάθε µήνα. Είµαστε συνεπείς µε αυτό που κάνουµε, όχι
γιατί πρόκειται για µια εκλογική πελατεία -µην παρεξηγηθούµε-
απλά ξέρουµε τι συµβαίνει στην κοινωνία και έχουµε µια βασική
αρχή. Πρέπει να απεγκλωβίζουµε δυνάµεις και όχι να κρατάµε εγ-
κλωβισµένη τη µισή κοινωνία σε µια παγίδα χρέους, σε µια παγίδα
υποχρεώσεων, στις οποίες δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν, γιατί
πολύ απλά πιστεύουµε ότι η χώρα µας χρειάζεται όλους και ότι
µόνο όλοι µαζί µπορούµε να τη σηκώσουµε ψηλά την πατρίδα.

Τους χρειαζόµαστε όλους τους Έλληνες και τα παιδιά τους και
αυτό κάνουµε και µε αυτές τις τροπολογίες και θα συνεχίσουµε
και στο ασφαλιστικό µε ανάλογη τροπολογία, για να ξέρετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Χρήστος Τσοκάνης.
Θα παρακαλέσω και εσάς, όπως και τους επόµενους ειδικούς

αγορητές, για την τήρηση των χρόνων. Έχει φθάσει απόγευµα, η
λίστα των οµιλητών, των Βουλευτών δεν έχει ανοίξει ακόµη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Φταίει το Προεδρείο γι’
αυτό µε τη διαδικασία που ακολούθησε, όχι οι εισηγητές και οι ει-
δικοί αγορητές!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει γίνει το ανορθο-
λογικό και είχατε δίκιο ότι προηγήθηκαν οι Πρόεδροι. Θα συµφω-
νήσω στα αίτια. Τώρα πάµε να αντιµετωπίσουµε το παρακάτω.
Συµφωνώ µαζί σας, αλλά στο παρακάτω, εν πάση περιπτώσει, ας
είµαστε όλοι λίγο πιο προσεκτικοί µε τον χρόνο, για να τελειώσει
αύριο -πότε θα τελειώσει και λοιπά- το νοµοσχέδιο.

Ορίστε, κύριε Τσοκάνη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Θα ήθελα µερικώς την ανοχή σας,

κυρία Πρόεδρε.
Καλησπέρα σε όλες και όλους!
Τα λόγια που µου έρχονται στο µυαλό από την παρουσία τόσο

των εκπροσώπων της Κυβέρνησης µέχρι τώρα όσο και των πολι-
τικών Αρχηγών που ακούστηκαν και των αγορητών είναι «στο ίδιο
έργο θεατές». Από το πρωί παρακολουθούµε ένα πολιτικό γαϊ-
τανάκι των κοµµάτων του ευρωµονόδροµου και του νατοϊκού
τόξου, που δεν κάνουν τίποτε άλλο παρά να προσπαθούν να συγ-
καλύψουν ή να εξασφαλίσουν τους όρους και τις προϋποθέσεις,
για να χωνέψει ο λαός αυτή τη µεγάλη φοροεπιδροµή που έχει
ξετυλιχθεί το τελευταίο διάστηµα στις πλάτες του. Και το κάνουν
όλοι ανεξαιρέτως!

Δεκαπέντε χρόνια µετά τη δολοφονία του Αλέξανδρου Γρηγο-
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ρόπουλου η επίθεση στη ζωή και τα δικαιώµατα του λαού και της
νεολαίας συνεχίζεται ασταµάτητη. Μέσα σε αυτά τα δεκαπέντε
χρόνια οι κυβερνήσεις κεφαλαίου και το κράτος του έχει προκα-
λέσει αναρίθµητες «Κοιλάδες των Τεµπών», γιατί βλέπει τις ζωές
του λαού µας ως κόστος. Συµµετέχει σε πολεµικούς σχεδια-
σµούς που σπέρνουν τον θάνατο στη γειτονιά µας και προκλη-
τικά προσπαθεί να νοµιµοποιήσει τη θηριωδία σε βάρος του
παλαιστινιακού λαού και της ελευθερίας του, του δικαιώµατός
του να έχει πατρίδα και να ορίσει την τύχη του. Ρηµάζει τον φυ-
σικό πλούτο για να ενισχύσει τους «πράσινους» επιχειρηµατικούς
οµίλους, αφήνοντας τον λαό µας τελείως απροστάτευτο και τους
κόπους µιας ζωής στις πληµµύρες, τους σεισµούς, τις πυρκα-
γιές. Έχει εξελίξει µεθόδους και µέσα παρακολούθησης, κατα-
γραφής και καταστολής, πατώντας πάνω στο αντιδραστικό
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θάβει, συκοφαντεί, ποινικο-
ποιεί κάθε λαϊκή αντίδραση, τον δίκαιο αγώνα του λαού µας.

Σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φέρνει στη
Βουλή φορολογικό νοµοσχέδιο-ταφόπλακα των ελευθέρων
επαγγελµατιών. Αγνοεί επιδεικτικά τις αντιδράσεις του κινήµατος
και την αγανάκτηση του λαού µας και βάζει το απαράδεκτο δί-
ληµµα στους αυτοαπασχολούµενους, «διαλέξτε πώς θα σας αρ-
πάξουµε το εισόδηµα».

Την απάντηση την έδωσαν χθες χιλιάδες λαού στο Σύνταγµα,
όπου βροντοφώναξαν: «Οι επαγγελµατίες έχουµε φωνή! Αυτό το
νοµοσχέδιο να αποσυρθεί!». Χαιρετίζουµε και από αυτό το Βήµα
τον δίκαιο αγώνα τους. Είµαστε στο πλευρό όλων αυτών που
δουλεύουν ήλιο µε ήλιο, χωρίς να έχουν το δικαίωµα να αρρω-
στήσουν, τον χρόνο να δουν τα παιδιά τους να µεγαλώνουν, τη
δυνατότητα να περάσουν χρόνο µε τις οικογένειές τους. Έχουν
µετατραπεί σε µηχανές που δεν δουλεύουν για να ζήσουν, αλλά
ζουν για να δουλεύουν πρωί, βράδυ.

Για όλους αυτούς, όµως, το ΚΚΕ είναι εδώ και προειδοποιεί
την Κυβέρνηση ότι ακόµα και αν ψηφιστεί το νοµοσχέδιο-
έκτρωµα στη Βουλή, θα ανατραπεί στους δρόµους του αγώνα,
της ρήξης και της ανατροπής.

Το νοµοσχέδιο δεν θα εφαρµοστεί, γιατί θα το ανατρέψει η µε-
γάλη συµµαχία που αναπτύσσεται ανάµεσα στους µικρούς αυ-
τοαπασχολούµενους, την εργατική τάξη της χώρας µας και τους
µικρούς αγρότες της υπαίθρου. Γνωρίζουµε καλά όλοι µας ότι
όσο θα υπάρχει εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο κι όσο
πιο αχόρταγος και απάνθρωπος θα γίνεται ο καπιταλισµός, τόσο
θα υπάρχουν κυβερνήσεις, είτε φιλελεύθερες είτε σοσιαλδηµο-
κρατικές, που θα πετούν έξω από τον στίβο της ζωής τούς µι-
κρούς αυτοαπασχολούµενους επαγγελµατίες. 

Το φορολογικό νοµοσχέδιο µπορούσε κάλλιστα να είχε τον
τίτλο «Ο θάνατος του εµποράκου». Χτυπά καθαρά το ήδη λεηλα-
τηµένα εισόδηµα των πιο µικρών, των πιο ευάλωτων, αυτών που
γεµίζουν τις λίστες των οφειλετών σε εφορία, ταµεία, τράπεζες,
παρόχους ενέργειας, τις λίστες των πλειστηριασµών και άλλων
µέτρων αναγκαστικής είσπραξης. 

Το νοµοσχέδιο πάει, βέβαια, και παραπέρα, αφού το ψηφιακό
σύστηµα λειτουργίας που καθιερώνει, ηλεκτρονικά βιβλία, my-
DATA, ηλεκτρονικά δελτία αποστολής, διασυνδέσεις polls, ταµει-
ακών µηχανών, θα αποδειχτεί λαβύρινθος για κάθε µικρή
επιχείρηση που δεν διαθέτει οργανωµένο λογιστήριο κι ενώ τα
πρόστιµα θα πέφτουν βροχή το ένα µετά το άλλο, υπερχρεώνον-
τας τον ήδη επιβαρυµένο προϋπολογισµό των µικρών αυτοαπα-
σχολούµενων.

Τα ψηφιακά δεδοµένα που θα συλλέγονται θα αξιοποιούνται
όχι µόνο για φορολογικές ανάγκες, αλλά και για την ίδια την επέ-
κταση των µεγάλων επιχειρήσεων στην αγορά, αφού αυτές
έχουν τόσο τα κεφάλαια όσο και την απαιτούµενη κρατική στή-
ριξη να επενδύσουν στις νέες ευκαιρίες που θα προκύπτουν.

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο εισάγει τη ρουφιανιά ως κρατική πο-
λιτική, τη χρηµατική επιβράβευση προσώπων κατόπιν επώνυµης
καταγγελίας, αφού ο καταγγέλλων, ο ρουφιάνος θα λαµβάνει το
ποσό των 100 έως 3.000 ευρώ µετά από απόφαση του διοικητή
της ΑΔΕΕ. 

Σήµερα είναι φανερή η οργή και η τεράστια αγανάκτηση του
κόσµου από την πρώτη µέρα που το νοµοσχέδιο δόθηκε σε δη-
µόσια διαβούλευση, στοιχεία που είναι φανερά ακόµα και σε

κόσµο που ψήφισε τη Νέα Δηµοκρατία στις εκλογές. Και δικαίως
είναι αγανακτισµένος ο κόσµος, γιατί προεκλογικά για να αρπά-
ξετε την ψήφο του λαού υποσχόσασταν ότι δεν θα προχωρήσετε
σε αυξήσεις φόρων. Είπατε ψέµατα και θα απολογηθείτε στον
λαό µας. Πρόκειται για µία κατά µέτωπο επίθεση στους πιο ευά-
λωτους οικονοµικά επαγγελµατίες και στις πιο µικρές των ατοµι-
κών επιχειρήσεων. Γι’ αυτό δηλώνουµε εξαρχής ότι
καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο στο σύνολό του. Καταγγέλλουµε
τη στοχοποίηση των ελεύθερων επαγγελµατιών και τη φοροεπι-
δροµή στα δικαιώµατα και τις ζωές τους. 

Το κόµµα µας προειδοποιούσε τους µικρούς επαγγελµατίες
ότι έρχεται φοροεπιδροµή και πριν και αµέσως µετά τις εκλογές.
Έρχεται µε το περίβληµα της διεύρυνσης της φορολογικής
βάσης που αποτελεί προαπαιτούµενο για την εκταµίευση των δό-
σεων του Ταµείου Ανάκαµψης, κάτι που εξηγεί και τη στάση των
«ΣΥΡΙΖΑ 1», «ΣΥΡΙΖΑ 2» και ΠΑΣΟΚ που αποδέχονται πλήρως τις
κατευθύνσεις και προτεραιότητες του υπερµνηµονίου της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Από την πρώτη στιγµή φάνηκε η στρατηγική σύγκλιση των
αστικών κοµµάτων στη φοροεπίθεση. Χαρακτηριστική είναι η
πλήρης υιοθέτηση από τον «ΣΥΡΙΖΑ 1» και «ΣΥΡΙΖΑ 2» και το
ΠΑΣΟΚ του βασικού προσχήµατος της Κυβέρνησης περί αντιµε-
τώπισης της φοροδιαφυγής. Άλλωστε, ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ που δια-
τήρησε όλα τα εργαλεία της φοροµπηχτικής πολιτικής, αφού
ανέλαβε να γεµίσει τα ταµεία µέσω της αφαίµαξης των λαϊκών
στρωµάτων µε τα «µαξιλάρια» ασφαλείας των 37 δισεκατοµµυ-
ρίων και τα «µατωµένα» πλεονάσµατα. Διατήρησε την κατάργηση
του αφορολόγητου στους µικρούς επαγγελµατίες, επέβαλε τη
ληστρική αύξηση της εισφοράς 20% επί των κερδών στον ΕΦΚΑ
και ψήφισε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, µε τους οποί-
ους ο λαός χάνει σήµερα τα σπίτια και τα µαγαζιά του. 

Όµως, και το ΠΑΣΟΚ τι έκανε ως κυβέρνηση στα χρόνια της
βαθιάς καπιταλιστικής κρίσης για τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες; Επέβαλε φορολογία από το πρώτο ευρώ, καθιέρωσε το
τέλος επιτηδεύµατος, καλούσε όλα τα χρόνια σε περαίωση, συ-
νάφεια, αυτοέλεγχο βιβλίων µε την απειλή λουκέτων και προστί-
µων. 

Γενικότερα, όλες οι κυβερνήσεις εφάρµοσαν ληστρικές πολι-
τικές σε βάρος των µικρών αυτοαπασχολούµενων ελεύθερων
επαγγελµατιών. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όλο αυτό
το διάστηµα έχει προχωρήσει προκλητικά σε ένα επικοινωνιακό
µπαράζ µε αριθµητικά στοιχεία, λαθροχειρίες και µπόλικο κοινω-
νικό αυτοµατισµό. Προσπαθεί να βάλει τµήµατα του λαού να
συγκρούονται µεταξύ τους και το κεφάλαιο σαν την αλεπού να
φεύγει µε την κότα στο τσουβάλι. 

Κάτω από τη λαϊκή κατακραυγή, βέβαια, κάνατε µια προσπά-
θεια για δήθεν βελτιώσεις από το αρχικό κείµενο της διαβούλευ-
σης. Οι µικροελαφρύνσεις, όµως, δεν αλλάζουν σε τίποτα τον
πυρήνα και τις βασικές στοχεύσεις του νοµοσχεδίου. Μάλιστα,
σήµερα τι λέτε; Όποιος θέλει µπορεί να ζητήσει έλεγχο από το
κράτος προκειµένου να αποφύγει την τεκµαρτή φορολόγηση.
Την ίδια στιγµή, όµως, βάζετε ως δεδοµένο για κάθε µικρό επαγ-
γελµατία το τεκµήριο της φοροδιαφυγής, ότι είναι δηλαδή κλέ-
φτης και απατεώνας. 

Εµείς πάντως µένουµε σταθεροί στη θέση µας για απόσυρση
του τεκµαρτού τρόπου φορολόγησης και φορολόγηση των επαγ-
γελµατιών αποκλειστικά από το βιβλίο εσόδων-εξόδων και σας
καλούµε, αφού έχετε όπως λέτε όλα τα απαραίτητα εργαλεία,
να ξεκινήσετε τους ελέγχους εκεί που βγαίνουν τα µεγάλα κέρδη
δισεκατοµµυρίων, όπου όλες οι κυβερνήσεις που κυβέρνησαν
και κυβερνούν τη χώρα ανεξαιρέτως, κάνετε τα στραβά µάτια. 

Το Υπουργείο αναφέρει πως πάνω από έξι στους δέκα επαγ-
γελµατίες θα πληρώσουν παραπάνω φόρο κατά περίπου 1.500
ευρώ ο καθένας. Για τα πιο µικρά εισοδήµατα, ας µην το συζη-
τήσουµε καλύτερα, αφού οι αυξήσεις που προκύπτουν είναι πολύ
µεγαλύτερες. Οι αυξήσεις στο τεκµαρτό εισόδηµα θα φέρουν
περικοπές σε επιδόµατα που έως τώρα έλυναν βασικές ανάγκες
στους µικρούς αυτοαπασχολούµενους, όπως τα επιδόµατα ενοι-
κίου, παιδιών, θέρµανσης, διακοπών. Η ανάγκη που θα προκύψει
για συγκέντρωση φορολογικών αποδείξεων µε κάρτα στο νέο
υψηλό τεκµαρτό εισόδηµα θα οδηγήσει τον επαγγελµατία να
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πληρώσει επιπλέον πρόστιµο 22% στη διαφορά αποδείξεων που
δεν συγκεντρώθηκαν αντικειµενικά. 

Άρα µιλάµε για ένα απροκάλυπτο χαράτσωµα που θα οδηγή-
σει χιλιάδες µικρούς επαγγελµατίες σε νέες περιπέτειες, χρέη
και λουκέτα. Προκαλεί, στην κυριολεξία, η Κυβέρνηση όταν µι-
λάει για µεταφορά ζηµιών τη στιγµή που φορολογεί τεκµαρτά
στη δήλωση τον φορολογούµενο επαγγελµατία, ενώ µε το σύ-
στηµα του 5% στη διαφορά από τον µέσο όρο του τζίρου υπάρ-
χουν κλάδοι που θα οδηγηθούν οριστικά στη χρεοκοπία. 

Ο σκοπός σας είναι ξεκάθαρος: λουκέτο στις µικρές επιχειρή-
σεις και ένταξη των µικρών επιχειρηµατιών στη µισθωτή εργασία,
αύξηση των εσόδων από τους άδικους φόρους, τα πρόστιµα και
τη µη καταβολή επιδοµάτων στους αυτοαπασχολούµενους.

Την ίδια στιγµή µιλάτε, όµως, για φορολογική δικαιοσύνη, όταν
το µεγάλο κεφάλαιο, οι µεγάλες επιχειρήσεις, οι βιοµήχανοι,
εφοπλιστές, τραπεζίτες, όχι µόνο δεν πληρώνουν φόρους, αλλά
αντίθετα µπουκώνονται µε ζεστό χρήµα που βγαίνει από τους κό-
πους και τη φορολόγηση του λαού, ενώ συνεισφέρουν µόλις το
5% στα έσοδα από φόρους. 

Για να θυµηθούµε όλοι µας τις τεράστιες φοροαπαλλαγές
στον κλάδο των εφοπλιστών, τον αναβαλλόµενο φόρο των τρα-
πεζών, τις φοροαπαλλαγές και διευκολύνσεις των στρατηγικών
επενδυτών που εντάχθηκαν στους αναπτυξιακούς νόµους των
ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, τις offshore εταιρείες, τους
φορολογικούς παραδείσους, τις τριγωνικές συναλλαγές! Δέκα
χιλιάδες επιχειρηµατικοί όµιλοι χρωστούν σήµερα 85 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ που θεωρούνται από την Κυβέρνηση µη εισπρακτέα,
ενώ το 2022 αυξήθηκαν 303% τα καθαρά κέρδη των εισηγµένων
στο Χρηµατιστήριο, φτάνοντας τα 10,4 δισεκατοµµύρια. Το 2023,
το πρώτο κιόλας εξάµηνο, τα κέρδη έχουν φτάσει τα 5 δισεκα-
τοµµύρια µοιράζοντας µερίσµατα 2,5 δισεκατοµµύρια για το
2022, ενώ αναµένονται περίπου 3 δισεκατοµµύρια για το 2023,
µε ρεκόρ δεκαπενταετίας. Σηµειώστε το. Την ίδια στιγµή ο φόρος
µερισµάτων µειώθηκε από το 15% στο 10% επί κυβερνήσεως ΣΥ-
ΡΙΖΑ και από το 10% στο 5% επί Κυβερνήσεως της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Σήµερα το νοµοσχέδιο, που φορολογεί τους µικρούς αυτοα-
πασχολούµενους, µειώνει το φόρο συγκέντρωσης κεφαλαίου
από το 0,5% στο 0,2% και τον φόρο πώλησης µετοχών από το
2‰ στο 1‰. Αυτό που σκόπιµα αποκρύπτει η Κυβέρνηση είναι
ότι οι επαγγελµατίες πληρώνουν ήδη δυσανάλογους φόρους.
Φορολογούνται από το πρώτο ευρώ σύµφωνα µε τα τεκµήρια
διαβίωσης. Πληρώνουν τέλος επιτηδεύµατος, πληρώνουν ΕΝΦΙΑ
πληρώνουν τέλη και φόρους στους δήµους, πληρώνουν στα σω-
µατεία, πληρώνουν στα επιµελητήρια, πληρώνουν στις τράπεζες
προµήθειες, τόκους, πρόστιµα, έξοδα φακέλων, πληρώνουν σε
τακτά διαστήµατα για αλλαγή εξοπλισµού και εκσυγχρονισµού
των επιχειρήσεών τους, προκειµένου να επιβιώσουν. Πλήρωσαν
και πληρώνουν την καπιταλιστική κρίση, την υγειονοµική κρίση
λόγω πανδηµίας µε ζηµιές, διακοπές, λουκέτα και πρόστιµα.
Πληρώνουν µε τις ίδιες τους τις ζωές, µε εµφράγµατα, εγκεφα-
λικά, ψυχολογικά προβλήµατα. Πληρώνουν µαζί µε τους εργα-
ζόµενους και τους µικρούς αγρότες και τους συνταξιούχους το
95% των κρατικών φορολογικών εσόδων µε νόµους όλων των
προηγούµενων κυβερνήσεων. Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες θα
πληρώσουν µε οριστικό λουκέτο και ξεκλήρισµα αν το νοµοσχέ-
διό σας υιοθετηθεί από το Κοινοβούλιο.

Ένα µεγάλο µέρος των επαγγελµατιών εργάζεται σήµερα µε
οριακά εισοδήµατα και κάποιοι είναι µε το ένα πόδι στην ανεργία.
Να θυµηθούµε όλοι µας ότι πάνω από διακόσιες χιλιάδες επιχει-
ρήσεις έκλεισαν τα χρόνια των µνηµονίων και η πλειοψηφία τους
µικρές, τετρακόσιες χιλιάδες έφτασαν οι οφειλέτες σε εφορία,
ΟΑΕΕ και τράπεζες. Οι αυτοαπασχολούµενοι χωρίς προσωπικό
µειώθηκαν από το 2011 στο 2023 κατά 20% περίπου -εκατόν εί-
κοσι χιλιάδες- και στην πλειοψηφία τους έκλεισαν. Το πρώτο τρί-
µηνο του 2023 ένας στους τρεις επαγγελµατίες έχει τουλάχιστον
µία καθυστερούµενη οφειλή σε εφορία, ΕΦΚΑ, τράπεζες, παρό-
χους και προµηθευτές και το 42% των αυτοαπασχολούµενων
χωρίς προσωπικό δηλώνει το 2022 µείωση τζίρου σε χρονιά εκτό-
ξευσης των εξόδων λόγω ακρίβειας σε ενέργεια, µεταφορές και
πρώτες ύλες. Οι λίστες των πλειστηριασµών είναι γεµάτες από

εν ενεργεία και πρώην επαγγελµατίες.
Αυτούς κυνηγά η Κυβέρνηση και δεν µπορεί να το κρύψει. Ο

λόγος είναι η διασφάλιση µατωµένων πλεονασµάτων σε βάρος
του λαού κάτι που φαίνεται ξεκάθαρα στον κρατικό προϋπολο-
γισµό που θα έρθει προς ψήφιση µε αυξηµένα δηµοσιονοµικά
πλεονάσµατα και αύξηση των φορολογικών εσόδων κατά 6,2 δι-
σεκατοµµύρια. Είναι κοροϊδία ότι µε την αύξηση της φορολογίας
η Κυβέρνηση θα κάνει κοινωνική πολιτική. Δεν πρόκειται να ενι-
σχυθούν ούτε η υγεία, ούτε η παιδεία, ούτε η πρόνοια, ούτε η
ασφάλεια, κάτι που φαίνεται ξεκάθαρα από τα σχετικά κονδύλια
στον κρατικό προϋπολογισµό. Η Κυβέρνηση µαζεύει χρήµα για
τους οµίλους, επιδοτεί την ίδια τη λειτουργία τους, φοροαπαλ-
λάσσει και θωρακίζει την κερδοφορία τους, δηµιουργεί νέα επεν-
δυτικά πεδία τσακίζοντας τους µικρούς αυτοαπασχολούµενους,
ενώ φορτώνει φόρους και χαράτσια στον λαό µας. Προχωράει
γρήγορα στα προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης και µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο σκοπός της είναι να µειωθούν οι αυτοαπα-
σχολούµενοι και να συγκεντρωθούν οι δουλειές σε ισχυρές εται-
ρείες µε µεγάλο τζίρο.

Και µπορεί να τσακώνονται σήµερα τα κόµµατα του συστήµα-
τος για το ποιος είναι ο σωτήρας της µεσαίας τάξης, έχουν όµως
τις ίδιες στρατηγικές προτεραιότητες, τη θωράκιση της καπιτα-
λιστικής κερδοφορίας. Γι’ αυτούς οι µικροί αυτοαπασχολούµενοι
είναι πρόβληµα για την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικο-
νοµίας.

Το ΚΚΕ υποστηρίζει τη στήριξη του εισοδήµατος των αυτοα-
πασχολούµενων επαγγελµατιών, όπως και των µισθωτών και των
αγροτών βιοπαλαιστών. Στηρίζουµε τις δίκαιες κινητοποιήσεις
των µικρών αυτοαπασχολούµενων που δίνουν τη µάχη να επιβιώ-
σουν απέναντι στον ανταγωνισµό των µεγάλων και απέναντι σε
ένα κράτος εχθρικό για τη µεγάλη πλειοψηφία του λαού µας και
φιλικό στο να κάνει τα χατίρια στους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Ως ΚΚΕ πήραµε την πρωτοβουλία και καταθέσαµε τη Δευτέρα
στις 28 Νοέµβρη πρόταση νόµου στη Βουλή µε τίτλο: «Φορολο-
γία µη µισθωτών και µέτρα για την ανακούφιση των αυτοαπασχο-
λούµενων της πόλης και της υπαίθρου». 

Η πρότασή µας στοχεύει στη δίκαιη φορολόγηση και ανακού-
φιση των µικρών αυτοαπασχολουµένων επαγγελµατιών. Ήδη µε
το άρθρο 1 ορίζεται ο τρόπος φορολόγησης των µη µισθωτών,
αυτοαπασχολούµενων, να γίνεται αποκλειστικά βάσει των δηλω-
θέντων στο βιβλίο εσόδων - εξόδων και ότι αποκλείεται η εισα-
γωγή τεκµηρίων ή η θέσπιση τεκµαρτού εισοδήµατος βάσει
οποιουδήποτε κριτηρίου.

Η πρότασή µας βάζει στο επίκεντρο τα αιτήµατα που αποτυ-
πώνουν τις ανάγκες της µεγάλης πλειοψηφίας σε αυτή τη φάση,
που προβάλλουν οι περισσότεροι φορείς των επαγγελµατιών.
Επαναφέρει το αφορολόγητο στις 12.000 ευρώ συν 3.000 ευρώ
για κάθε ανήλικο προστατευόµενο τέκνο.

Η πρότασή µας µιλάει για κατάργηση του τέλους επιτηδεύµα-
τος, για κατάργηση της τραπεζικής προµήθειας στις συναλλα-
γές, για ακατάσχετο επαγγελµατικό λογαριασµό απεριόριστο για
όλους τους επαγγελµατίες. 

Επαναφέρουµε αναγκαίες ρυθµίσεις που έχουµε καταθέσει
στο παρελθόν, και τις έχουν αρνηθεί όλα τα κόµµατα, για τη δρα-
στική µείωση των χρεών, διαγραφής των τόκων και ευνοϊκών
ρυθµίσεων, σύµφωνα µε τη δυνατότητα του καθενός, στα συσ-
σωρευµένα χρέη προς την εφορία, τα ταµεία και τις τράπεζες. 

Ξέρουµε καλά όλοι µας πως για να σωθεί ο λαός πρέπει να
χάσει το κεφάλαιο, τα µονοπώλια, οι πολυεθνικές, και σε αυτόν
τον αγώνα, αυτό το µέτωπο, µαζί µε την εργατική τάξη, τη µικρο-
µεσαία αγροτιά και τους µικρούς αυτοαπασχολούµενους το
κόµµα µας θα είναι παρόν, γιατί γνωρίζουµε όλοι µας ότι όταν ο
λαός βρίσκεται µπροστά στο ξεκλήρισµα και τη φοροληστεία,
έχει δύο επιλογές: ή την υποταγή ή τον ξεσηκωµό. Και σε αυτόν
τον ξεσηκωµό καλούµε τον λαό µας, γιατί µόνο ο λαός µπορεί
να σώσει τον λαό στον δρόµο της ανατροπής. 

Ολοκληρώνοντας την τοποθέτησή µας θέλουµε να πούµε πως
το ΚΚΕ ζήτησε επανειληµµένα από την Κυβέρνηση να αποσύρει
το νοµοσχέδιο. Από τη στιγµή όµως που αυτό δεν το κάνει, το
κόµµα µας θα καταθέσει αίτηµα για τη διεξαγωγή ονοµαστικής
ψηφοφορίας.
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Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

Πλεύση Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): «Πολιτική ευθύνη σηµαίνει πολιτικό θάρρος» είπε ο
Πρωθυπουργός και απήλθε.

Εµείς λέµε: Πολιτική ευθύνη σηµαίνει ήθος, σηµαίνει συνέπεια,
σηµαίνει ευθύτητα, δράση στο φως και όχι στο σκοτάδι, σηµαίνει
πολιτικές πρωτοβουλίες και όχι παρακολουθήσεις και υποκλο-
πές, σηµαίνει λογοδοσία και ανάληψη ευθύνης, σηµαίνει αυτο-
κριτική και αυτοπεριορισµό. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός ξεκίνησε την οµιλία του λέγοντας
πόσο θα πρέπει πια όλοι να σεβόµαστε τον χρόνο και στη συνέ-
χεια µίλησε ανενόχλητος τριάντα έξι λεπτά από τα είκοσι που
είχε στη διάθεσή του, ακριβώς όπως και ο κ. Χατζηδάκης µίλησε
δέκα λεπτά ανενόχλητος από τα πέντε που είχε στη διάθεσή του.
Αλλά έτσι είναι, ο χρόνος είναι κάτι σχετικό, όπως και η συνέπεια,
όπως και οι κανόνες. Για άλλους ισχύουν και για άλλους δεν
ισχύουν. Για την Κυβέρνηση όλα είναι σχετικά και όλα είναι επι-
φανειακά, όλα είναι επικοινωνιακά. 

Μπορείτε να λέτε, κύριε Μητσοτάκη, ότι σας ενδιαφέρει η
ασφάλεια των πολιτών, αλλά τους έχετε εγκαταλείψει στην από-
λυτη ανασφάλεια, να µην ξέρουν εάν θα συγκρουστούν δύο
τρένα εκεί που θα µπορούσατε και οφείλατε να το έχετε προβλέ-
ψει και αποτρέψει, να µην ξέρουν αν θα καταρρεύσει µία γέφυρα
εν ώρα εργασιών, ένα στάδιο εν ώρα αγώνα ή συναυλίας, να µην
ξέρουν αν τα παιδιά τους είναι ασφαλή, να µην ξέρουν αν θα
είναι τα επόµενα θύµατα αστυνοµικής δολοφονικής βίας.

Ανασφάλεια σε κάθε επίπεδο. Τρίτο θύµα νεαρός Ροµά δεκαε-
πτά ετών µέσα σε δύο χρόνια πυροβοληµένος από σφαίρα αστυ-
νοµικού. Στην επίκαιρη ερώτηση που κατέθεσα ο Υπουργός της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη µου απάντησε ότι αυτά δεν είναι αστυ-
νοµικά εγκλήµατα ούτε υπάρχει εγκληµατική δράση του κρά-
τους. Είναι µεµονωµένα, λέει, περιστατικά, για τα οποία
ευθύνονται οι εκάστοτε επίορκοι αστυνοµικοί. 

Έτσι δίνετε το έναυσµα για τη λογοδοσία, για το τέλος της ατι-
µωρησίας; Έτσι αναλαµβάνετε την πολιτική ευθύνη για το γεγο-
νός ότι δεκαπέντε χρόνια µετά τη δολοφονία του Αλέξανδρου
Γρηγορόπουλου δεν είναι ακόµη αυτονόητο ότι ένας αστυνοµι-
κός δεν θα σηκώσει το όπλο και δεν θα πυροβολήσει έναν αθώο
πολίτη, ένα παιδί, έναν έφηβο, έναν µετέφηβο, ένα άτοµο που
ανήκει σε ευάλωτη οµάδα και κοινωνική κατηγορία; Θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά την επίκαιρη ερώτηση. Το µήνυµα δεν το δί-
νετε έτσι ούτε αυτό είναι πολιτική ευθύνη. 

Όπως θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι η εικόνα και οι αντι-
δράσεις των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας όταν τηρήθηκε
ενός λεπτού σιγή στη µνήµη του Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου
είναι πραγµατικά αποκαλυπτική, αλλά και απολύτως αποκαρδιω-
τική. Μπορεί να λέει λοιπόν ο κ. Μητσοτάκης, αλλά σηµασία έχει
τι κάνει. 

Μπορείτε να λέτε, κύριε Μητσοτάκη, ότι ενδιαφέρεστε για τα
άτοµα µε αναπηρία, να ισχυρίζεστε ότι φέρνετε διατάξεις µε το
νοµοσχέδιο αυτό ευεργετικές και να κάνετε επετειακά βίντεο επι-
κοινωνίας µε άτοµα µε αναπηρία, όµως η πικρή αλήθεια είναι ότι
τα άτοµα µε αναπηρία είναι εγκαταλελειµµένα, ότι πασχίζουν
ακόµα και για τα δέοντα και για τη δέουσα φαρµακευτική υπο-
στήριξη πολλές φορές και ότι οι εργασίες της Ολοµέλειας της
Βουλής, αλλά και των επιτροπών, ακόµη και σήµερα δεν διερµη-
νεύονται στη νοηµατική γλώσσα για τους κωφούς συµπολίτες
µας, µολονότι αυτό είναι απολύτως εφικτό. Σας το έχω ζητήσει
από τον Ιούλιο. Όταν ήµουν Πρόεδρος της Βουλής είχα δώσει
εντολή και εφαρµοζόταν για όλες τις συνεδριάσεις και εσείς φέ-
ρετε την ευθύνη για το ότι αυτό δεν συµβαίνει σήµερα. 

Μπορείτε να λέτε ότι είστε κατά της έµφυλης βίας και να κά-
νετε επικοινωνιακά και πάλι βίντεο µε θύµα κακοποίησης, η πικρή
αλήθεια όµως είναι ότι αρνείστε πεισµατικά να θεσµοθετήσετε
το έγκληµα της γυναικοκτονίας και σνοµπάρετε την περαιτέρω
ποινικοποίηση, σνοµπάρετε και τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και
δεν ήρθατε να απαντήσετε στην επίκαιρη ερώτηση που κατέθεσα
στις 27 Νοεµβρίου για το αν θα ποινικοποιήσετε επιτέλους ως

ξεχωριστό έγκληµα τη γυναικοκτονία. Δεν ήρθατε, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και χθες είχαµε άλλη µία γυναικοκτονία, άλλη µία γυναίκα
θύµα για το γεγονός ότι είναι γυναίκα, άλλη µια γυναίκα που απο-
τάθηκε στις αρχές που δεν κατάφεραν να την προστατεύσουν.

Και επιµένετε ακόµη και σήµερα να λέτε ότι δεν χρειάζεται κάτι
περαιτέρω ποινικά, ότι δεν χρειάζεται τίποτε παραπάνω και ότι
δεν χρειάστηκε και δεν χρειαζόταν καν να τιµηθεί και η ηµέρα
κατά της έµφυλης βίας στην ώρα της. Ακόµη και αυτό αναβλή-
θηκε. 

Μπορεί να λέτε ότι θα γίνει διερεύνηση για το έγκληµα των
Τεµπών, ότι δεν θα υπάρξει συγκάλυψη και τίποτε δεν θα κου-
κουλωθεί, όµως χτες αποκαλύφθηκε µε τον πιο περίτρανο τρόπο
και σε όλη της την έκταση η αµετακίνητη, αµετανόητη στυγνή
πρόθεσή σας να κουκουλώσετε το έγκληµα και τις ευθύνες σας,
να συγκαλύψετε τις παραµέτρους που οδηγούν σε εσάς και
στους Υπουργούς σας και να το κάνετε αυτό µετερχόµενοι τις
πιο χυδαίες επιθέσεις, τις πιο αντικοινοβουλευτικές, αντιδεοντο-
λογικές, µισογυνικές, αποτρόπαιες συµπεριφορές, εξαπολύον-
τας σαν ύαινες τους Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας
για να µε βγάλουν πάση θυσία από την εξεταστική επιτροπή, για
το ανοσιούργηµα να υπερασπίζοµαι αφιλοκερδώς οικογένειες
θυµάτων, να είµαι στο πλευρό τους, να τάσσοµαι µε τη διεκδί-
κησή τους για δικαιοσύνη και για αλήθεια. 

Αυτό ήταν τόσο ενοχλητικό που έπρεπε να γίνουν εκείνα, κύριε
Μητσοτάκη, που σας εκθέτουν. Και θα ήθελα µια απάντησή σας
όταν δείτε την εικόνα των Βουλευτών σας -αν και είµαι σίγουρη
ότι την ξέρετε καλά- όταν δείτε τον κ. Μαρκόπουλο να βρίζει χυ-
δαία και να λοιδορεί, όταν δείτε τον κ. Πλεύρη να ωρύεται και να
χτυπάει το χέρι του. Να µου απαντήσετε, είστε περήφανος γι’
αυτή την εικόνα, για αυτούς τους Βουλευτές, για αυτούς τους
πολιτικούς άνδρες που µε αυτό τον τρόπο οδηγούν στα άκρα
συµπεριφορές που δεν είναι ανεκτές στην κοινωνία; 

Το µπούλινγκ, ο προπηλακισµός, η συκοφαντία, η ύβρις, η λοι-
δορία, είναι βαρύτατα αντικοινοβουλευτικές συµπεριφορές.
Αλλά εσείς τις επιστρατεύετε κατά προτίµηση εναντίον γυναικών
δυστυχώς, κατά προτίµηση εναντίον της µοναδικής γυναίκας πο-
λιτικής Αρχηγού. Και το κάνετε συνειδητά, απολύτως αποφασι-
σµένα, γιατί δεν θέλατε και δεν θέλετε να ρισκάρετε την
παρουσία µου στην επιτροπή. Δεν θέλετε να ρισκάρετε αυτό που
υποτίθεται ό,τι διαφηµίζετε, την ανάληψη της πολιτικής ευθύνης,
την ανάληψη δηλαδή της υποχρέωσης λογοδοσίας. Γιατί δεν
υπάρχει πολιτική ευθύνη χωρίς λογοδοσία. Και για την περί-
πτωση του εγκλήµατος των Τεµπών βεβαίως δεν υπάρχει και πο-
λιτική ευθύνη χωρίς τιµωρία.

Έχετε τόση σχέση µε τη συνέπεια όση σχέση έχει µε την πά-
ταξη της φοροδιαφυγής το νοµοσχέδιό σας. Έχετε τόση σχέση
µε την πολιτική ευθύνη, όση σχέση έχει µε τον περιορισµό της
φοροδιαφυγής το νοµοσχέδιο σας. Τον περιορισµό της διαφυ-
γής, της φοροδιαφυγής, την πάταξη της φοροδιαφυγής οι κυ-
βερνήσεις του κόµµατός σας και άλλων πρώην κυβερνητικών
κοµµάτων τον ευαγγελίζονται την ίδια ακριβώς ώρα που διαπλέ-
κονται αµετανόητα µε οικονοµικούς παράγοντες, την ίδια ώρα
που τα παίρνουν, την ίδια ώρα που εκταµιεύουν αµύθητα ποσά
σε ανύπαρκτα έργα, την ίδια ώρα που εισπράττουν µίζες και
δώρα από τη «SIEMENS», την ίδια ώρα που κρατούν στην τσέπη
και στο χέρι τη λίστα Λαγκάρντ, την ίδια ώρα που βρίσκονται οι
ίδιοι στη λίστα Λαγκάρντ όπως ο Υπουργός σας, ο κ. Παπασταύ-
ρου -που έχει περίοπτη θέση σε αυτή την Κυβέρνηση η οποία θα
πατάξει τη φοροδιαφυγή όπως µας λέτε- την ίδια ώρα που χρω-
στάτε και δεν πληρώνετε, την ίδια ώρα που µετέρχεστε όλα τα
κόλπα της ασυλίας και της ατιµωρησίας, της αξιοποίησης µέχρι
τέλους των άκρων ορίων του Συντάγµατος για να µην λογοδο-
τήσετε.

Έχετε µάθει να αντιµεταθέτετε τις ευθύνες σας στην κοινωνία.
Έχετε µάθει να ενοχοποιείτε την κοινωνία. Έχετε µάθει να κατη-
γορείτε τους πολίτες και την κοινωνία και έχετε µάθει να το κά-
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νετε και τζάµπα, γιατί ποτέ δεν λογοδοτείτε ούτε γι’ αυτό. Έχετε
µάθει να µιλάτε για την ελεύθερη αγορά την ώρα που είστε κρα-
τικοσυντήρητοι. Έχετε µάθει να επιτιµάτε ανθρώπους που βγά-
ζουν το ψωµί τους την ώρα που εσείς εισπράττετε κρατικές
αποζηµιώσεις και κυβερνητικούς µισθούς για χρόνια και δεκαε-
τίες. Έχετε µάθει, τελικώς, ότι οι κοινωνικοί αυτοµατισµοί είναι
ένα εργαλείο που θεωρείτε ότι θα σας επιτρέψει να προελάσετε
µε µια πολιτική βαθιά αντικοινωνική, που καµµία σχέση δεν έχει
φυσικά µε την πάταξη ούτε και τον περιορισµό της φοροδιαφυ-
γής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει o ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Είπε ο κ. Πρωθυπουργός και το είπε και ο κ. Υπουργός Οικο-
νοµικών, ο κ. Χατζηδάκης, ο Υπουργός Μεταφορών που θα
έπρεπε να ελεγχθεί για το έγκληµα των Τεµπών -ήταν στα τέσ-
σερα προτεινόµενα πρόσωπα, αλλά καταψηφίσατε τον έλεγχο-
ο Υπουργός που ξεπούλησε πριν τα µνηµόνια ακόµα, τον ΟΤΕ
και την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ», µε τα θαυµάσια αποτελέσµατα να µην
έχουµε ούτε δηµόσιες επικοινωνίες κρατικά ελεγχόµενες ούτε
δηµόσιο αεροµεταφορέα, ο Υπουργός που καταγγέλθηκε από
το Δικηγορικό Σύλλογο ότι τέσσερα χρόνια δεν είχε πληρώσει
ούτε τις εισφορές του στο Σύλλογο, αυτά τα 150 ευρώ που όλοι
οι δικηγόροι πληρώνουν, ο κ. Χατζηδάκης δεν τα είχε πληρώσει,
αλλά αισθάνεται την ελευθεριότητα να κουνάει το δάχτυλο και
να κατηγορεί τους δικηγόρους ότι φοροδιαφεύγουν. Να κατηγο-
ρεί ο κ. Χατζηδάκης, ο επαγγελµατίας πολιτικός, κυβερνητικός,
νεοδηµοκρατικός παράγων, να κατηγορεί τους µαχόµενους δι-
κηγόρους που δίνουν αγώνα για τους συµπολίτες µας και βγά-
ζουν το ψωµί τους µε πραγµατικό ιδρώτα.

Είπανε, λοιπόν, και ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Χατζηδάκης ότι
το 71% δηλώνει εισόδηµα κάτω από τον µισθωτό που παίρνει κα-
τώτατο µισθό. Δεν είπατε, βέβαια, ότι διαιρείτε τα εισοδήµατα
των ελεύθερων επαγγελµατιών διά δεκατέσσερα, σαν να είναι
ιδιωτικοί υπάλληλοι και τους βάζετε µε αυτά τα κριτήρια. Δεν
γνωρίζετε ότι δεν έχουν πάγιο µισθό οι µαχόµενοι ελεύθεροι
επαγγελµατίες; Δεν γνωρίζετε ότι ο αγώνας και η αγωνία τους
κάθε µήνα είναι να βγάλουν τα έξοδα, να µπορέσουν να πληρώ-
σουν τις υποχρεώσεις, να πληρώσουν εργαζόµενους, να κρατή-
σουν την αξιοπρέπειά τους και να κρατήσουν το επάγγελµά
τους; Δεν το ξέρετε αυτό; Δεν ξέρετε πόσοι δικηγόροι, που τους
εµφανίζετε ως προνοµιούχους και εκλεκτούς, κατέθεσαν της λί-
στας Λαγκάρντ. Σας το ρώτησα ξανά και ξανά και δεν απαντή-
σατε, κύριε Θεοχάρη. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Δεν απάντησε ο Βερβεσός.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν απαντήσατε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Δεν είµαι Πρόεδρος του Δικηγορι-
κού Συλλόγου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θέλετε να µιµηθείτε τους έτερους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας; Παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε. Ας µην γί-
νεται διάλογος. Κύριε Υπουργέ, θα τοποθετηθείτε αργότερα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν απαντήσατε, λοιπόν. Και ξέρετε αυτή την τεχνική
του πελταστή, φυλάξτε την για άλλους, κύριε Θεοχάρη. 

Λέτε, λοιπόν, ότι το 71% των ελεύθερων επαγγελµατιών και
των αυτοαπασχολούµενων ανθρώπων είναι φοροφυγάδες; Αυτό
λέτε; Γιατί αν λέτε αυτό, θα πρέπει να απαντήσετε, γιατί να είναι
φοροφυγάδες το 71%. Ποια φορολογική συνείδηση χτίσατε µε
τις πολιτικές σας και ποιο φορολογικό υπόδειγµα δώσατε όταν
βλέπει τα παραδείγµατα σας ο µέσος πολίτης, βλέπει το 1 εκα-
τοµµύριο που ξέχασε να δηλώσει η κ. Ντόρα Μπακογιάννη στο
πόθεν έσχες; Περασµένα ξεχασµένα; Ο πολιτικός είναι το υπό-
δειγµα. Ο πολιτικός χτίζει το παράδειγµα της ευθύνης. 

Έχετε ή δεν έχετε σχεδιάσει την οικονοµία και το φορολογικό
σύστηµα αντιµετωπίζοντας de facto τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες και τους αυτοαπασχολούµενους ανθρώπους σαν φορο-
φυγάδες, ενώ ξέρετε ότι µέσω των ηλεκτρονικών συναλλαγών

δεν είναι καν δυνατή η φοροδιαφυγή αυτή την οποία υπαινίσσε-
στε; Έχετε ή δεν έχετε αποτύχει στην οικονοµική πολιτική όταν
ο µέσος πολίτης δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα, κύριοι;

Τι σόι Κυβέρνηση είστε που δεν αντιλαµβάνεστε πως όταν η
πλειοψηφία της κοινωνίας πασχίζει να κρατήσει το επάγγελµά
της, να κρατήσει το εισόδηµά της, να κρατήσει το σπίτι της, να
κρατήσει όρθια την οικογένεια -οι νέοι δεν καταφέρνουν να κά-
νουν οικογένεια- παραπονείστε σαν να είναι ξένο προς εσάς το
δηµογραφικό πρόβληµα; Όταν, όµως, λέει στον Υπουργό σας
ένας δηµοσιογράφος -πώς του ήρθε και εκείνου- νέος δικηγόρος
βγάζει λιγότερα από έναν εργαζόµενο ντελίβερι, που και οι ερ-
γαζόµενοι ντελίβερι εργάζονται σε εξαιρετικά επισφαλείς συνθή-
κες και χάνουν τη ζωή τους και τραυµατίζονται συχνότατα, γιατί
τους έχετε και αυτούς σε συνθήκες ανασφάλειας, όταν λοιπόν
ακούει ο Υφυπουργός Εργασίας Τσακλόγλου ότι βγάζει λιγότερα
ο νέος επιστήµονας, που έχει µοχθήσει για το πτυχίο του και για
την άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος, λέει: Και γιατί δεν πάει να
γίνει ντελιβεράς; Γιατί δεν του λέτε αυτό; Και κάνει και γκριµάτσα
ο Υφυπουργός. Και καµµία ευθύνη δεν αναλαµβάνει ο Πρωθυ-
πουργός ούτε και ήρθε να απαντήσει στην επίκαιρη ερώτηση που
του έκανα για την κυβερνητική αλαζονεία, υποκρισία και αµετρο-
έπεια. Την καταθέτω στα Πρακτικά για την ιστορία και αυτή. Και
περιµένω τον κ. Μητσοτάκη να έρθει να µας πει ότι εµείς η οµάδα
των έξι Βουλευτών έχουµε µηχανισµό παραγωγής επίκαιρων
ερωτήσεων και δεν µπορεί ο κ. Μητσοτάκης του 41% και των εκα-
τόν πενήντα οκτώ Βουλευτών να έρθει να απαντήσει ούτε σε µία
εδώ και πέντε µήνες.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα επίκαιρη ερώτηση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Τι άλλο είπε ο Πρωθυπουργός; Είπε ότι είκοσι µία χιλιάδες
ελεύθεροι επαγγελµατίες είναι δικαιούχοι του ελάχιστου εγγυη-
µένου εισοδήµατος. Συνεπώς το συµπέρασµά σας είναι ότι ψεύ-
δονται, ότι είναι και αυτοί φοροφυγάδες ή ότι υπάρχει σοβαρό
πρόβληµα επιβίωσης στους ελεύθερους επαγγελµατίες; Ξέρετε
πόσοι δικηγόροι κατέθεσαν τις ταυτότητές τους την περίοδο των
µνηµονίων; Ξέρετε πόσοι αυτοκτόνησαν από ταράτσες, κύριε Θε-
οχάρη, γιατί σ’ αυτό το σηµείο µε διακόψατε πριν; Ξέρετε; Γιατί
εµείς ξέρουµε. Τις τραγικές αυτές ιστορίες τις ξέρουµε και δεν
επιτρέπεται όταν υπάρχουν αυτά τα τραγικά παραδείγµατα που
δεν είναι µειοψηφικά ούτε µεµονωµένα να έρχεται ο κ. Μητσο-
τάκης, ο κ. Χατζηδάκης, ο κ. Παπασταύρου, ο κ. Θεοχάρης και
να παριστάνουν τους τιµητές µε τον ίδιο τρόπο που παρίστανε
τον τιµητή ο κ. Βενιζέλος µε την επιβολή του χαρατσιού στους
πολίτες, που τους είπατε -τότε ήσασταν σε εκείνη την κυβέρ-
νηση- «µαζί τα φάγαµε». Το δεξί χέρι του κ. Παπακωνσταντίνου
ήσασταν. «Μαζί τα φάγαµε» τους είπατε. 

Και την ώρα που έλεγε ο κ. Βενιζέλος…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ο Πάγκαλος το είπε, όχι ο Βενι-

ζέλος!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …ο κ. Πάγκαλος, ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Παπακωνσταν-
τίνου το «Μαζί τα φάγαµε και πρέπει να πληρώσετε χαράτσι
µέσω της ΔΕΗ», την ίδια ώρα είχανε στην τσέπη τους τη λίστα
Λαγκάρντ, από την οποία, κατά κυριολεξία, µπορούσατε να έχετε
την «ακτινογραφία» του µαύρου χρήµατος, της διαφθοράς και
της διαπλοκής στη χώρα και από την οποία δεν εισπράξατε ούτε
ένα ευρώ, ούτε εσείς, ούτε οι επόµενοι, ούτε εσείς και οι τωρινοί. 

Το φορολογικό νοµοσχέδιο που το ονοµάζετε: «νοµοσχέδιο
κατά της φοροδιαφυγής», ένα ακόµη νοµοσχέδιο που κατατέ-
θηκε νύχτα, είναι εκδικητικό. Επιβάλλετε αναδροµικό φόρο. Θα
φορολογηθούν οι αυτοαπασχολούµενοι για το 2023, ενώ το φέρ-
νετε Δεκέµβριο. Και αυτό δεν είναι ούτε καν fair play. Δεν είναι
ούτε καν ευθεία συµπεριφορά να επιβάλεις αναδροµικά. Μπορεί
να επιτρέπεται θεωρητικά, αλλά ηθικά και πολιτικά είναι ανεπί-
τρεπτο να αιφνιδιάζεις αναδροµικά, κάτι στο οποίο έχετε µάθει. 

Είναι ανεπίτρεπτο να χρησιµοποιείτε ως επιχείρηµα ότι κάποιοι
δηλώνουν επί πενταετία ζηµίες. Δεν γνωρίζετε, σας διέφυγε ότι
µέσα στα τελευταία πέντε χρόνια είχαµε τρία χρόνια επιβολή µέ-
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τρων κατά του κορωνοϊού; Δεν γνωρίζετε, σας διέφυγε ότι συ-
νοµολογήσατε τις ζηµιές των ελευθέρων επαγγελµατιών και των
αυτοαπασχολουµένων, όταν τους περιορίσατε τη δραστηριότητα
και απαγορεύσατε πάρα πολλές λειτουργίες για τον περιορισµό
της πανδηµίας; Τα ξεχάσατε αυτά; Κι έρχεται και ο κ. Μητσοτά-
κης και λέει: «δηλώνουν πέντε χρόνια ζηµίες». Σοβαρά; Έπρεπε,
δηλαδή, να δηλώνουν κέρδη το 2020, το 2021 και το 2022 οι αυ-
τοαπασχολούµενοι, µε κλειστές τις επιχειρήσεις σε πάρα πολύ
µεγάλα διαστήµατα και µε πολύ σοβαρούς περιορισµούς και κυ-
βερνητικούς και κοινωνικούς; 

Επιβάλλετε τεκµήρια και λέτε: «Ο µέσος αυτοαπασχολούµενος
κερδίζει, έχει εισοδήµατα καθαρά 50.000 ευρώ». Σοβαρά; Πού
ζείτε, κύριε Θεοχάρη; Πού ζείτε; Ποιος έχει 50.000 ευρώ καθαρά
εισοδήµατα; Έχετε πάρει είδηση -σίγουρα έχετε πάρει είδηση,
το τροµακτικό είναι ότι προσπαθείτε να το κρύψετε- ότι στην
πλειοψηφία τους οι αυτοαπασχολούµενοι άνθρωποι πασχίζουν; 

Και το αντιµετωπίζετε µε αυτή τη λογική που εξέφρασε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός, άκρως νεοφιλελεύθερη, άκρως αντικοινω-
νική, ότι πρέπει να εξετάσουν αν συντρέχουν λόγοι να
παραµείνουν στο επάγγελµα; Δηλαδή, συνοµολογείτε ότι τους
εξαναγκάζετε σε έξοδο από το επάγγελµα της επιλογής τους µε
τεχνητούς τρόπους και µε την επιβολή τεκµηρίων και λέτε υπο-
κριτικά: «είναι µαχητό το τεκµήριο, µπορεί να ζητήσει έλεγχο». 

Σοβαρά; Ο έλεγχος είναι προαίρεση του φορολογούµενου;
Δεν είναι υποχρέωση του κράτους; Δεν µας έχετε πει ότι θα
έχετε ελεγκτικούς µηχανισµούς, ότι έχετε στήσει ψηφιακό κρά-
τος, ότι υπάρχει διαφάνεια παντού; Δεν µας τα έχετε πει όλα
αυτά; Μετά λέτε: Ιδιωτικός έλεγχος προς ανατροπή τεκµηρίων; 

Είστε οι ίδιοι, βέβαια, που κάποτε σκαρφιστήκατε και επιβάλ-
λατε τεκµήριο στα παιδιά. Το παιδί ως τεκµήριο! Οι δικές σας πο-
λιτικές είναι, αυτές που δεχθήκατε να εφαρµόσετε πειθήνια και
τώρα κλαίτε για το δηµογραφικό. Μειώσατε, λέτε, την ανεργία.
Έχετε υπ’ όψιν πόσοι έχουν µεταναστεύσει, νέοι επιστήµονες,
νέοι άνθρωποι; Έτσι, δυστυχώς, επιτεύχθηκε πολύ µεγάλο πο-
σοστό της υποτιθέµενης µείωσης της ανεργίας. 

Και κατά τ’ άλλα επικαλείστε δηµοσκοπήσεις ότι δήθεν η κοι-
νωνία είναι µαζί σας σε αυτό. Μα, στην κοινωνία λέτε ότι πατάσ-
σετε τη φοροδιαφυγή. Όλοι µαζί σας είµαστε σε αυτό, µόνο που
δεν το κάνετε. Απλώς το διαφηµίζετε, όπως και όλα τα άλλα. Όλα
είναι περιτύλιγµα, όλα είναι σελοφάν, όλα είναι βίντεο καλοστη-
µένα και καλοσκηνοθετηµένα ή κακοσκηνοθετηµένα, αλλά τίποτε
δεν είναι πραγµατικό. 

Μέσα σε όλο αυτό, πραγµατική είναι η νοοτροπία σας, αυτή
του καταδοτισµού. Ενισχύετε τον δοσιλογισµό και τον καταδοτι-
σµό και επιβραβεύετε την καταγγελία φοροδιαφυγής, η οποία
αµείβεται από εσάς µε έκπτωση φόρου. Τι ντροπή! Τι ντροπή! Τι
κοινωνική συνείδηση χτίζετε έτσι; Του ενός που δείχνει τον άλλο,
µε την κουκούλα ή χωρίς κουκούλα; Τι κοινωνική συνύπαρξη
ονειρεύεστε µε αυτές τις πρωτοβουλίες; Αυτό θέλετε για την κοι-
νωνία, τον έναν να δείχνει τον άλλον, αντί εσείς να ελέγχετε, να
εµπνέετε και να εγγυάσθε; 

Θα κλείσω την τοποθέτησή µου µιλώντας για τους δικηγό-
ρους. Το νοµοσχέδιο σας φυσικά δεν αφορά ούτε µόνο τους δι-
κηγόρους, ούτε µόνο τους γιατρούς, ούτε µόνο τους ταξιτζήδες,
ούτε µόνο τους κουρείς, ούτε µόνο τους εµπόρους των λαϊκών,
ούτε µόνον τους βιοτέχνες. Αφορά συνολικά την κοινωνία. Θα µι-
λήσω, όµως, για τους δικηγόρους ως µαχόµενη δικηγόρος και
θα σας πω ότι οι λέξεις: «µαχόµενος δικηγόρος», «µαχόµενη δι-
κηγόρος», «µάχιµη και µαχόµενη δικηγορία» δεν είναι τυχαίες. 

Ο δικηγόρος είναι εκείνος που µάχεται στο πλευρό του πολίτη
για να τον υπερασπιστεί απέναντι στην αδικία, απέναντι στην αυ-
θαιρεσία, απέναντι στην αναλγησία, απέναντι στη βία, κρατική ή
µη, απέναντι στην αρνησιδικία, απέναντι στην κλοπή της περιου-
σίας του, απέναντι στους πλειστηριασµούς, απέναντι στις κατα-
σχέσεις, απέναντι στην παρενόχληση των εισπρακτικών. 

Ο δικηγόρος είναι εκείνος που υπερασπίζεται και µάχεται. Και
πολλές φορές -κύριε Θεοχάρη, δεν θα το ξέρετε βέβαια αυτό-
το κάνει µε πολύ κόστος. Υπάρχουν δικηγόροι που άφησαν την
τελευταία τους πνοή µέσα στις δικαστικές αίθουσες. Το κάνει µε
πάθος. Το κάνει µε πίστη στη δικαιοσύνη. Κάτι που κάποιους µας
ενέπνευσε και µας εµπνέει ακόµη. Και το κάνει µε την πεποίθηση

ότι αυτό το οποίο ορίζει και πρέπει να ορίζει τις ζωές µας δεν
είναι το δίκαιο του ισχυρού, που εσείς εφαρµόζετε, αλλά η ισχύς
του δικαίου. 

Κύριε Μητσοτάκη και κύριε Θεοχάρη, εκ µέρους όλων των δι-
κηγόρων, έχω να σας πω ότι κάποιοι δικηγόροι νέοι, µαχόµενοι,
επιστήµονες, κάποιοι δικηγόροι που δεν έβαλαν κυβερνητική
γραβάτα και κουστούµι και δεν στρογγυλοκάθισαν στα κυβερνη-
τικά έδρανα, κάποιοι τέτοιοι δικηγόροι είναι εκείνοι οι οποίοι θα
ρίξουν και αυτό το νοµοσχέδιο σας, θα το ρίξουν και δικαστικά
και κοινωνικά και καλό είναι αυτό να το συνειδητοποιήσετε, να
προετοιµαστείτε και να φροντίσετε να το αποσύρετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν περάσουµε

στον επόµενο ειδικό αγορητή, ζήτησε τον λόγο ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Παππάς. 

Ορίστε, κύριε Παππά, και χρόνια σας πολλά, έχετε τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα κάνω χρήση του δικαιώµατος της οµιλίας µου σήµερα

είναι περασµένη η ώρα. Θα πρέπει, νοµίζω, όλες οι πολιτικές δυ-
νάµεις να βρούµε έναν τρόπο να λειτουργεί η διαδικασία και να
είναι παραγωγική και για τους Βουλευτές. Είναι 16.20’ το από-
γευµα και δεν έχουµε µπει στον κατάλογο των οµιλητών. Παίρνω
τον λόγο για να καταθέσω κάποια στοιχεία, τα οποία ελπίζω να
συµβάλουν µόνο για ένα λεπτό. 

Οι επιχειρήσεις οι οποίες έχουν µηδενική δήλωση εισοδηµά-
των κερδών ή ζηµιές είναι το 65%, οπότε σταµατήστε να χρησι-
µοποιείτε το 71% των απασχολουµένων. 

Δεύτερον, η χώρα µας έχει 15% του φόρου εισοδήµατος, µε
βάση τα επίσηµα στοιχεία της EUROSTAT από τους αυτοαπα-
σχολούµενους, τη στιγµή που ο µέσος όρος είναι 5,8%. Θα τα
καταθέσω.

Τρίτον, επειδή κοµπορρηµονείτε για τη µείωση του κενού ΦΠΑ,
είµαστε στο 3,2%. Ο µέσος όρος στο 4,8%, µε την Ιταλία και την
Κύπρο να είναι στο επίπεδο του 9% και 10%. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καταθέστε το, κύριε
Παππά, ώστε να λάβουν γνώση όσοι χρειάζονται. 

Καλούµε στο Βήµα τον ειδικό αγορητή της Ελληνικής Λύσης,
τον κ. Βασίλειο Βιλιάρδο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου αποτελεί
ένα ακόµη µνηµείο φοροεπιδροµής και παραπληροφόρησης, µε
θύµατά του αυτή τη φορά τους ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Στον τίτλο του αναφέρεται η λέξη «φοροδιαφυγή» για να νοµι-
µοποιήσει το νέο χαράτσι, θυµίζοντας τον Γιώργο Παπανδρέου,
ο οποίος µας εξευτέλιζε διεθνώς, κατηγορώντας µας ως διε-
φθαρµένους φοροφυγάδες, για να µας χρεοκοπήσει και να µας
οδηγήσει εντελώς άδικα, χωρίς κανένα λόγο στο ΔΝΤ. Δεν γίνε-
ται βέβαια καµµία αναφορά στη φοροαποφυγή των -σε εισαγω-
γικά φυσικά- «αδιάφθορων» πλουσίων, από την οποία η χώρα
µας χάνει τεράστια ποσά κάθε χρόνο, αλλά µόνο στη φοροδια-
φυγή των -επίσης σε εισαγωγικά- «διεφθαρµένων» πτωχών. 

Παρεµπιπτόντως, πρόκειται επίσης για την υπεξαίρεση της
ψήφου των ελευθέρων επαγγελµατιών, εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας, τους οποίους ενώ προεκλογικά εκθείαζε και υποσχό-
ταν χαµηλούς φόρους, σήµερα τους βρίζει και τους κατηγορεί
ως φοροφυγάδες για να τους αυξήσει τους φόρους. 

Έχει δε το θράσος πραγµατικά η Κυβέρνηση να ισχυρίζεται
ότι, αν δεν κερδίζουν οι ελεύθεροι επαγγελµατίες αυτά που τους
επιβάλλει, θα πρέπει να κλείσουν, όταν η Νέα Δηµοκρατία έχει
ετήσια έσοδα 13 εκατοµµύρια, έξοδα 57 εκατοµµύρια και ζηµίες
44,5 εκατοµµύρια το 2022, µε χρέη 435,5 εκατοµµύρια, όταν είναι
δηλαδή η ίδια αθεράπευτα χρεοκοπηµένη, αλλά δεν κλείνει,
αφού ακόµη κι αν έδινε όλα τα έσοδα της, µε τα χρέη της άτοκα,
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υποθετικά, θα χρειαζόταν σχεδόν τριάντα τέσσερα χρόνια για να
τα εξοφλήσει. Το χειρότερο βέβαια είναι ότι τα χρέη της αυξά-
νονται κάθε χρόνο γεωµετρικά, αφού αυξάνονται συνεχώς οι ζη-
µίες της. 

Συνεχίζοντας µε τα περιεχόµενα του νοµοσχεδίου, το Πρώτο
Μέρος είναι εισαγωγικό, ενώ στο Δεύτερο Μέρος, το Κεφάλαιο
Α’ αφορά στην προώθηση των ηλεκτρονικών συναλλαγών και του
ψηφιακού χρήµατος στις αγορές ακινήτων, πρόστιµα για µη έκ-
δοση αποδείξεων κ.λπ.. 

Στο Κεφάλαιο Β’ περιγράφονται τα µέτρα για την αύξηση της
φορολόγησης των ελεύθερων επαγγελµατιών, ενώ αυτά τα
έσοδα υπόσχεται η Κυβέρνηση πως θα τα διαθέσει στην κοινω-
νία, κατά τις γνωστές γκεµπελικές τακτικές. Είναι πολύ γνωστές.
Στην πραγµατικότητα θα διατεθούν για τους αυξανόµενους φό-
ρους στο µη βιώσιµο χρέος µας, που κλιµακώνεται και να χρη-
µατοδοτείται µε οµόλογα, µε τα γραµµάτια δηµοσίου µε 3,8%
επιτόκιο και µε τα ρέπος που έχουν εκτοξευθεί στο 1,4 τρισεκα-
τοµµύριο το χρόνο! 

Ο Υπουργός δεν είναι εδώ. Αν ήταν όµως, θα τον ρωτούσα
γιατί δεν εκδίδει…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Εδώ είµαι, σας ακούω. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Α,
εδώ είστε, συγγνώµη. 

Θα ρωτούσα γιατί δεν εκδίδει η Κυβέρνηση οµόλογα στη θέση
τους, αφού έχουµε επενδυτική βαθµίδα και θα µπορούσε να τα
εκδώσει φθηνότερα; 

Στο ίδιο Δεύτερο Μέρος, το Κεφάλαιο Γ’ αφορά στη λαθρεµ-
πορία καυσίµων, ενώ το Κεφάλαιο Δ’ διαπραγµατεύεται την εγ-
κατάσταση καµερών κατά τη διάρκεια των φορολογικών και
τελωνειακών ελέγχων. 

Συνεχίζοντας µε το Τρίτο Μέρος, αυτό αφορά τη φορολόγηση
ακινήτων, όπως επίσης στη µάστιγα των Airbnb, που συνδέονται
µε τους πλειστηριασµούς και µε την αύξηση των ενοικίων, που
πλήττουν περισσότερο την κοινωνία από την όποια φοροδιαφυγή
ή έστω χαµηλή φορολόγηση. 

Η πιο σηµαντική διάταξη του συγκεκριµένου κεφαλαίου είναι
αυτή που εισάγει το τέλος ανθεκτικότητας στην κλιµατική κρίση,
αντικαθιστώντας το τέλος διαµονής ανάλογα µε το είδος του κα-
ταλύµατος. Το βασικό ερώτηµα εδώ είναι πού εξυπηρετεί αυτό
το τέλος και γιατί επιβάλλεται, ενώ αν το µέληµα της Κυβέρνη-
σης ήταν το περιβάλλον, θα ήταν καλύτερα να επιβάλει πράσινο
φόρο στις αεροπορικές εταιρείες, όπως έχει κάνει η Γαλλία, την
οποία χρησιµοποίησε και προηγουµένως ως υπόδειγµα. 

Στο Τέταρτο Μέρος, τώρα υπάρχουν τροπολογίες για επιµέ-
ρους θέµατα του ΦΠΑ, µε διάφορα διαδικαστικά που περιπλέ-
κουν και που δίνουν τη δυνατότητα σε επιτήδειους, που
υπάρχουν αρκετοί, να τα εκµεταλλεύονται. 

Τέλος, στο Πέµπτο Μέρος, υπάρχουν κάποιες επιµέρους ρυθ-
µίσεις, κυρίως φοροαπαλλαγές για µεταβιβάσεις µετοχών και
συγκέντρωση κεφαλαίων. Εδώ σε αυτό το µέρος, τα άρθρα 49
και 50 είναι δυο προκλητικές µειώσεις, ενώ οι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες αφανίζονται µε το ίδιο νοµοσχέδιο, µείωση δηλαδή του
φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίου, ύψους 22 εκατοµµυρίων και
µείωση του φόρου πώλησης εισηγµένων µετοχών, ύψους 21 εκα-
τοµµυρίων. 

Όλα για τους πολύ πλουσίους λοιπόν, γεγονός που οδηγεί στο
συµπέρασµα ότι η Νέα Δηµοκρατία θέλει ως ψηφοφόρους της
τους φτωχούς των επιδοµάτων ελεηµοσύνης, τους χαµηλόµι-
σθους υπαλλήλους, τα καρτέλ που στηρίζει και τους πολύ πλού-
σιους. Αδιαφορεί δηλαδή εντελώς για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και τη µεσαία τάξη, όπως άλλωστε και ο ΣΥΡΙΖΑ
στο παρελθόν. 

Περαιτέρω θα επικεντρωθούµε στο Κεφάλαιο Β’ του Δεύτερου
Μέρους, αφού πρόκειται για το πλέον σκανδαλώδες µέρος του
νοµοσχεδίου. Εν προκειµένω, ο παραλογισµός των διατάξεων
που αφορούν τον καθορισµό του τεκµαρτού εισοδήµατος στο
συγκεκριµένο κεφάλαιο είναι ο εξής, κυρίως στο άρθρο 15. 

Πρώτον, δεν λαµβάνονται καν υπ’ όψιν οι καθαρές αποδοχές
του αµειβόµενου µε τον κατώτατο µισθό, αλλά οι µεικτές, µε ετή-
σια και άρα µε δεκατετράµηνη βάση υπολογισµού. 

Δεύτερον, η Κυβέρνηση θεωρεί ότι όσο περισσότερα χρόνια
ασκεί κάποιος ένα συγκεκριµένο επάγγελµα, τόσο περισσότερα
χρήµατα πρέπει να κερδίζει, απαγορεύοντας ουσιαστικά διά
νόµου την οικονοµική αποτυχία. Ειλικρινά αυτό είναι για γέλια. 

Τρίτον, ο νέος τεκµαρτός τρόπος υπολογισµού του καθαρού
εισοδήµατος συµπαρασύρει µια σειρά άλλων πραγµάτων, όπως
την τυχόν λήψη προνοιακών και κοινωνικών επιδοµάτων, την
απαίτηση για την κάλυψη του 30% των εισοδηµάτων µε ηλεκτρο-
νικές πληρωµές- δαπάνες και το κυριότερο, την προκαταβολή
φόρου, η οποία αποτελεί έτσι κι αλλιώς ένα απαράδεκτο φορο-
εισπρακτικό µέσον. Αντί δε η Κυβέρνηση να καταργήσει την προ-
καταβολή φόρου ή έστω να την αφήσει ανεπηρέαστη από αυτά
τα τεκµήρια, κοροϊδεύει µε τη µείωσή της κατά 50% για το φο-
ρολογικό έτος 2023, στο άρθρο 20, αλλά µόνο για τη διαφορά
µεταξύ δηλωθέντος και τεκµαρτού εισοδήµατος. Αυτό και αν
είναι κοροϊδία! Οφείλουµε να σηµειώσουµε εδώ ότι οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες δεν έχουν αφορολόγητο όριο, παρά το ότι στην
πλειονότητα των κρατών- µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ισχύει
το αφορολόγητο, όπως και στους µισθωτούς. 

Τέταρτον, το εξοργιστικό, ο νέος τεκµαρτός τρόπος υπολογι-
σµού του καθαρού εισοδήµατος ισχύει ουσιαστικά αναδροµικά
για το φορολογικό έτος 2023, αναδροµικά, αν και το νοµοθετικό
πλαίσιο θα ψηφιστεί τώρα, το Δεκέµβρη του 2023, δηλαδή στο
τέλος του φορολογικού έτους. Αν είναι δυνατόν! 

Σαν να µην έφταναν δε όλα αυτά, προβλέπεται στο άρθρο 19
πως σε περίπτωση που συστήσουν µονοπρόσωπες εταιρικές
µορφές οι ελεύθεροι επαγγελµατίες θα φορολογούνται έως και
το φορολογικό έτος 2026 ως επιτηδευµατίες. Ο απόλυτος παρα-
λογισµός! 

Σε κάθε περίπτωση όλο το ύφος του νοµοσχεδίου τεκµηριώνει
πως ο στόχος της Κυβέρνησης είναι καθαρά εισπρακτικός, ότι
θέλει δηλαδή να αφανίσει κυριολεκτικά τους Έλληνες αυτοαπα-
σχολούµενους και επιτηδευµατίες, που καλώς ή κακώς αποτε-
λούν τη βάση της οικονοµίας µας, να τους οδηγήσει έµµεσα στην
υπαλληλοποίηση -αν µας επιτρέπεται αυτή η λέξη- προς όφελος
των µεγάλων εγχώριων και πολυεθνικών εταιρειών. 

Εµείς πάντως ως Ελληνική Λύση είµαστε κάθετα αντίθετοι σε
κάθε είδους τεκµήρια, όπως όσον αφορά στα τεκµήρια διαβίω-
σης που πρέπει επίσης να καταργηθούν. Πόσω µάλλον είµαστε
αντίθετοι στα τεκµήρια αυθαίρετης κερδοφορίας, που δροµολο-
γούνται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, σε µία εποχή που οι Έλλη-
νες υπερφορολογούνται µε τη διατήρηση των ίδιων
φορολογικών συντελεστών στις αυξηµένες τιµές, ενώ τους λη-
στεύουν, τόσο τα καρτέλ, όσο και οι τράπεζες, εκτός από το κρά-
τος.

Μας συγκίνησε, βέβαια, η αναφορά του κυρίου Υπουργού, του
κ. Χατζηδάκη, όσον αφορά στα τεκµήρια των ελευθέρων επαγ-
γελµατιών -πραγµατικά µας συγκίνησε- αφού ισχυρίστηκε ότι του
το επιβάλλει η συνείδησή του. Μάλιστα, η συνείδησή του. Ο Υφυ-
πουργός τώρα, ο κ. Θεοχάρης, κατέθεσε διάφορα διαγράµµατα,
λέγοντας πως οι φόροι που πλήρωσαν οι ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες ήταν στο 2,1% του ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 2021,
όταν στην Ελλάδα είναι 0,8%. Άρα γι’ αυτό πρέπει να αυξηθούν.
Ως ποσοστό δε των συνολικών φορολογικών εσόδων στο 5,2%
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ στο 2,2% στην Ελλάδα, οπότε επί-
σης πρέπει να αυξηθούν γι’ αυτόν τον λόγο σύµφωνα µε τον ίδιο. 

Συµπέρανε, λοιπόν, µε τον συνήθη αυθαίρετο τρόπο της Κυ-
βέρνησης ότι οφείλεται στη φοροδιαφυγή αυτή η διαφορά, όταν
ασφαλώς γνωρίζει πως οι µέσες αµοιβές των ελευθέρων επαγ-
γελµατιών στην Ευρωπαϊκή Ένωση από τις οποίες προέρχονται
τα φορολογικά έσοδα είναι πολύ υψηλότερες σε σχέση µε την
Ελλάδα. Όπως, επίσης, και οι σχεδόν τριπλάσιοι µέσοι µισθοί
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς επίσης το κατά κεφαλήν εισό-
δηµα όπου είµαστε σχεδόν οι τελευταίοι. 

Οι φόροι επιχειρήσεων και ιδιωτών, άλλωστε, είναι στο 13%
του ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ στην Ελλάδα στο 8,5%
του ΑΕΠ, επειδή προφανώς η χώρα µας έχει φτωχοποιηθεί εντε-
λώς από την Κυβέρνηση και τις µεθόδους της, ενώ το φορολο-
γικό µας σύστηµα στηρίζεται κυρίως στους έµµεσους φόρους,
σε αυτούς δηλαδή οι οποίοι είναι πολύ χειρότεροι για τα χαµη-
λότερα εισοδηµατικά στρώµατα. 
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Εύλογα, λοιπόν, είναι επίσης χαµηλότεροι στην Ελλάδα και οι
φόροι των ελευθέρων επαγγελµατιών συγκριτικά µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Οπότε σίγουρα δεν αποδεικνύεται έτσι η µεγαλύ-
τερη φοροδιαφυγή των Ελλήνων. 

Ακόµη χειρότερα, ο Υφυπουργός ισχυρίστηκε πως το γεγονός
ότι αυξάνονται τα έξοδα των ελευθέρων επαγγελµατιών παράλ-
ληλα µε τα έσοδά τους τεκµηριώνει πως φοροδιαφεύγουν, ενώ
ακόµη κι ένας µαθητής του γυµνασίου γνωρίζει ότι σε όλες τις
επιχειρήσεις η άνοδος των εσόδων, του τζίρου της δηλαδή κα-
λύτερα, συνοδεύεται από µία ανάλογη αύξηση των εξόδων. Το
γνωρίζουµε όλοι. Δεν υπάρχει κανένας που να ισχυρίζεται ότι δεν
το γνωρίζει. 

Σε κάθε περίπτωση, ένα φορολογικό νοµοσχέδιο που αυξάνει
στην ουσία το τέλος επιτηδεύµατος από τα 650 ευρώ στα 2.310
ευρώ για τον επαγγελµατία δωδεκαετίας και άνω, ενώ αντιστοιχεί
σε φορολογητέο εισόδηµα 21.180 ευρώ ενός µισθωτού µε δύο
παιδιά είτε εισπράξει είτε όχι ο ελεύθερος επαγγελµατίας, είναι
εγκληµατικό. Οπότε πραγµατικά θα έπρεπε να αποσυρθεί αµέ-
σως. 

Όπως πολύ σωστά γράφεται δε, ενώ ο νόµος Κατρούγκαλου
απαγόρευε de facto στους επαγγελµατίες να κερδίζουν περισ-
σότερα από τον κατώτατο µισθό, το φορολογικό νοµοσχέδιο -
έκτρωµα του κ. Χατζηδάκη τους απαγορεύει να κερδίζουν λιγό-
τερα από τον κατώτατο µισθό, γεγονός που σηµαίνει πως και τα
δύο αποτελούν, δυστυχώς, τον ορισµό του φορολογικού παρα-
λογισµού. 

Το άρθρο 15 τώρα είναι το πλέον κοµβικό, επειδή αυτό αφορά
στην απαίτηση λειτουργίας µε κέρδος και φορολόγηση που κα-
θορίζεται διοικητικά. Εδώ πρόκειται για µία µη φιλελεύθερη πο-
λιτική φοροεισπρακτικής εξόντωσης, ενώ έχει δίκαια προκαλέσει
τη µεγαλύτερη θύελλα αντιδράσεων στο νοµοσχέδιο εναντίον
του οποίου και µάλιστα σε υπερθετικό βαθµό ήταν και στην επι-
τροπή όλοι οι φορείς. Ανεξαιρέτως, όλοι οι φορείς ήταν εναντίον
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. 

Για να έχουµε τώρα µία γενικότερη εικόνα, η φορολογία στη
χώρα µας έχει αυξηθεί σηµαντικά τα τελευταία χρόνια ως ποσο-
στό του ΑΕΠ, κυρίως λόγω της έµµεσης φορολογίας στην οποία
δεν αναφέρεται κανείς, στο 25,3% το 2021 µε στοιχεία της Παγ-
κόσµιας Τράπεζας από 19,8% το 2009 όσο είναι σήµερα ο µέσος
όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ας µην λέµε, λοιπόν, ότι οι Έλλη-
νες είναι φοροφυγάδες συγκριτικά µε την υπόλοιπη Ευρωπαϊκή
Ένωση. Ευρίσκεται, επίσης, επάνω από το µέσον όρο της Ευρω-
ζώνης την υψηλότερη από πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ενώ η κατά κεφαλήν φοροδιαφυγή στην Ελλάδα ασφαλώς
δεν είναι η µεγαλύτερη στην Ευρώπη έχοντας καταθέσει για όλα
όσα λέµε πίνακες στα Πρακτικά που τα τεκµηριώνουν. Τους κα-
ταθέσαµε στις επιτροπές και δεν υπάρχει λόγος να τους ξανα-
καταθέσουµε εδώ.

Σύµφωνα τώρα µε πρόσφατη µελέτη της Eurobank, οι ελεύθε-
ροι επαγγελµατίες είναι περίπου 630.000  και δηλώνουν συνολικά
εισόδηµα 11,9 δισεκατοµµύρια. Άρα δηλώνουν κατά µέσον όρο
18.700 ευρώ ο καθένας ετήσια και 1.560 ευρώ µηνιαία. Εποµέ-
νως, δηλώνουν περισσότερα από το τεκµαρτό, όχι µηδενικά ή
πολύ χαµηλά όπως ισχυρίζεται, ψευδώς, ο Υπουργός για να πεί-
σει. 

Όσον αφορά δε στους µισθωτούς, είναι 2,48 εκατοµµύρια και
δηλώνουν συνολικό εισόδηµα 35,7 δισεκατοµµύρια. Οπότε, οι µι-
σθωτοί δηλώνουν κατά µέσον όρο 14.473 ευρώ ετήσια ή 1.198
µηνιαία και άρα λιγότερα από τους ελεύθερους επαγγελµατίες.
Αυτή είναι δυστυχώς η αλήθεια την οποία πρέπει κανείς πάντοτε
να λέει. 

Με βάση δε µια άλλη έρευνα, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες πλη-
ρώνουν φόρους 1,6 δισεκατοµµύριο στα 10,7 δισεκατοµµύρια ει-
σόδηµα, οπότε 15,3% ή κατά µέσον όρο 2.609 ευρώ. Με
δεδοµένο ότι οι µισθωτοί πληρώνουν 1.486 ευρώ κατά µέσο, όρο
οι ελεύθεροι επαγγελµατίες πληρώνουν σχεδόν τα διπλά, χωρίς
βέβαια αυτό να σηµαίνει πως δεν υπάρχουν επαγγέλµατα που
δηλώνουν χαµηλά έσοδα, αλλά αυτό δεν συνεπάγεται πως πρέ-
πει να τους κατηγορήσει και να τους τιµωρήσει κανείς όλους. 

Δεν επιτρέπεται δε να προβαίνουµε σε υποθέσεις και γενικεύ-
σεις χωρίς στοιχεία, χωρίς αριθµούς, σηµειώνοντας πως οι

µέσες δαπάνες ενός νοικοκυριού στην Ελλάδα σύµφωνα µε την
ΕΛΣΤΑΤ είναι 19.400 ευρώ ετήσια, ενώ µπορεί να υπάρχει δεύ-
τερο και τρίτο εισόδηµα στην οικογένεια, οπότε να µην αναρω-
τιέται κανείς πώς βγαίνει µια οικογένεια. 

Κλείνοντας, ο Υφυπουργός θέλησε να µας πείσει µε µια δηµο-
σκόπηση, πιθανότατα κατά παραγγελία, ότι σχεδόν το 50% των
ελευθέρων επαγγελµατιών είναι υπέρ της τεκµαρτής φορολόγη-
σής τους, πως είναι δηλαδή αντίθετοι µε τις απόψεις των συλλο-
γικών τους φορέων. Δηλαδή, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, κατά
τη δηµοσκόπηση αυτή, συµφωνούν να επιβαρύνεται µε τον ίδιο
φόρο ένα µικρό µαγαζί ή ένας δικηγόρος στην παραµεθόριο σε
ένα µικρό χωριό, µε αυτούς της Αθήνας ή ένας ταξιτζής να πλη-
ρώνει υψηλότερο φόρο µετά από δέκα χρόνια επειδή θα έχει πε-
ρισσότερους πελάτες. Άρα όσο πιο πολύ καιρό δουλεύει ο
ταξιτζής τόσο πιο πολλούς πελάτες θα έχει. Αν είναι δυνατόν!

Είναι δυνατόν, αλήθεια, να πειστεί κανείς για κάτι τέτοιο, πόσω
µάλλον όταν γράφεται ότι τα τεκµήρια δεν είναι µεταρρύθµιση -
γράφεται παντού στον Τύπο- άλλα οθωµανισµός, ενώ αναφέρε-
ται πως ακόµη και η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι αντίθετη µε το
νοµοσχέδιο; Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ισχύει πως η Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι αντίθετη µε το νοµοσχέδιο;

Τέλος, θα παρακαλούσαµε για µία ακόµη φορά να αντιµετω-
πίζονται ως πολύτεκνοι αυτοί που έχουν τρία παιδιά και άνω,
όπως στο άρθρο 17 του σηµερινού νοµοσχεδίου. Είναι άδικο, ει-
δικά υπό τις σηµερινές συνθήκες, να θεωρείται µία οικογένεια
πολύτεκνη όταν έχει από τέσσερα παιδιά και άνω, πόσω µάλλον
όταν το δηµογραφικό µας πρόβληµα είναι ίσως το µεγαλύτερο
όλων των άλλων και δυστυχώς µεγεθύνεται κάθε φορά. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
επόµενο ειδικό αγορητή, τον κ. Χαλκιά Αθανάσιο, από την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών . 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε να ξεκινήσω την οµιλία απευθύνοντας ένα χαιρετισµό προς
το Πολεµικό και Εµπορικό µας Ναυτικό, τους ναυτικούς µας, αυ-
τούς που παλεύουν καθηµερινά µε τα κύµατα για να έχουν ένα
επίπεδο αξιοπρεπούς διαβίωσης και τους οποίους ως χώρα υπο-
τιµούµε συνεχώς, αφού δεν αναγνωρίζουµε τους κόπους τους
και τους δίνουµε µια σύνταξη της πείνας. 

Η 6η Δεκεµβρίου αποτελεί ηµέρα εορτασµού του Αγίου Νικο-
λάου, του προστάτη της ναυτοσύνης, παραδοσιακού πυλώνα της
ελληνικής οικονοµίας από αρχής κόσµου, ενός κλάδου που τα
τελευταία χρόνια βιώνει δυσµενέστατες οικονοµικές συνθήκες
προσπαθώντας να επιβιώσει σε ένα έντονο, ανταγωνιστικό περι-
βάλλον. Είναι σηµαντικό να δώσουµε πίσω στην ελληνική ναυτι-
λία την αίγλη που είχε στην προ κρίσης εποχή. 

Τα τελευταία χρόνια βλέπουµε ολοένα και περισσότερα ελλη-
νικά πλοία να πλέουν στη µεσόγειο και άλλες θάλασσες έχοντας
σηµαία άλλων χωρών. Και πώς να µην έχουν άλλωστε αφού εµείς
σαν κράτος δεν έχουµε δώσει κανένα κίνητρο, την ίδια στιγµή
που βλέπουµε τα ναυπηγεία µας να κάθονται στην απραξία. Στην
Ελλάδα δίνουµε αντικίνητρα για να πλέει κάποιος κυµατίζοντας
την ελληνική σηµαία. Στο τέλος δεν θα µείνει καµµία ναυτιλιακή
επιχείρηση στη χώρα, όπως δεν θα µείνει όρθια και καµµία µι-
κροµεσαία επιχείρηση αν ψηφιστεί το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα.

Πέραν των άρθρων εκείνων που ρυθµίζουν κατά βάση διοικη-
τικά ζητήµατα των φορολογικών και τελωνειακών αρχών, µέσα
από αυτό το νοµοσχέδιο επιχειρείται µια άνευ όρων φορολογική
αφαίµαξη των ελευθέρων επαγγελµατιών και αυτοαπασχολού-
µενων στη βάση αυθαίρετων και παράλογων γενικεύσεων, όπως
είναι η εισαγωγή του ελάχιστου ποσού καθαρού εισοδήµατος. Η
εισαγωγή ειδικά του άρθρου 15 είναι απαράδεκτη. Και το συγκε-
κριµένο άρθρο καθώς και όλα όσα σχετίζονται µε αυτό πρέπει
να καταψηφιστούν. Το νοµοσχέδιο αυτό θα µείνει στην ιστορία
ως επιστροφή στο φορολογικό µεσαίωνα. 

Ας δούµε όµως τις αιτίες που οδήγησαν στο απονενοηµένο
αυτό νοµοσχέδιο για το οποίο η Κυβέρνηση δεν θα πρέπει να
νιώθει περήφανη. Αφού η Κυβέρνηση ασκούσε µέχρι τώρα επι-
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δοµατική πολιτική, τώρα προσπαθεί να καλύψει το κενό, που µε
τα λάθη της δηµιούργησε, µε φόρους. Δηλαδή αφού τόσο καιρό
έδινε χρήµατα από τον προϋπολογισµό για κάλυψη της κάθε
λογής ακρίβειας, τώρα µε τους φόρους ζητά να πάρει πίσω από
τους πολίτες αυτά που η ίδια τους έδωσε. Πρόκειται για τη λο-
γική του τύπου «στα δίνω για να µου τα ξαναδώσεις». Το αποτέ-
λεσµα; Μια οπή εν τω ύδατι, δηλαδή µια τρύπα στο νερό. 

Ας δούµε το παράδειγµα της ακρίβειας στην ενέργεια και της
σχετικής επιδοµατικής που θα µπορούσε κάλλιστα να λυθεί αλ-
λιώς, µε ωφέλεια του φορολογούµενου. Οι τιµές του ρεύµατος
εκτοξεύτηκαν στα ύψη πριν την έναρξη του πολέµου στην Ου-
κρανία. Το θυµόµαστε καλά αυτό. Οι εκ των υστέρων δικαιολο-
γίες ότι ευθύνονταν τάχα ο πόλεµος για την αύξηση της τιµής
της ενέργειας, ήταν γράµµα κενό, δηλαδή µελάνι για να θολω-
θούν τα νερά, ώστε να µην µπορούν να βρουν οι πολίτες τα αίτια
των ληστρικών ενεργειακών τιµολογίων που τους επιβλήθηκαν. 

Η περιβόητη ρήτρα αναπροσαρµογής υπήρχε στα τιµολόγια
της ΔΕΗ και των διαφόρων ιδιωτών παρόχων από το καλοκαίρι
του 2021 και εµφανίστηκε στους καταναλωτές την κατάλληλη
στιγµή ως κεραυνός εν αιθρία για να τους αδειάσει τις τσέπες.
Όµως η ρήτρα αναπροσαρµογής είναι αποτέλεσµα του Χρηµα-
τιστηρίου Ενέργειας, επιστέγασµα και κορυφαίο δηµιούργηµα
της κυβερνήσεως του ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο έµελλε να γνωρίσει τις
µεγαλύτερες του δόξες επί Κυβερνήσεως Μητσοτάκη. 

Ακούστε εν συντοµία πώς λειτουργεί το χρηµατιστήριο ενέρ-
γειας. Ας πούµε ότι για µια µέρα ζητείται µια ποσότητα ενέργειας
για να καλυφθούν οι ανάγκες της χώρας. Η κάθε παραγωγός
εταιρεία προσφέρει ένα ποσό ενέργειας σε µια συγκεκριµένη
τιµή και ανά ώρα µέσα στην ηµέρα. Αρχικά γίνονται οι φθηνότε-
ρες προσφορές από τους παραγωγούς µε ποσά ενέργειας και
αντίστοιχες τιµές. Δεν καλύπτεται όµως έτσι όλη η αναγκαία πο-
σότητα που ζητείται για την ηµέρα και έτσι προσέρχονται και οι
παραγωγοί µε ακριβότερες τιµές και προσφέρουν κι αυτοί νέες
ποσότητες ενέργειας σε µεγαλύτερες τιµές. Εάν στο τέλος απο-
µένει µια ελάχιστη ποσότητα για να καλυφθεί το απαιτούµενο
ποσό ενέργειας για την ηµέρα και ανά ώρα, τότε ο τελευταίος
παραγωγός προσφέρει αυτό το ποσό ενέργειας σε υψηλότατη
τιµή. Αυτή είναι και η λεγόµενη οριακή τιµή συστήµατος, που
πρόσφατα µετονοµάστηκε σε τιµή εκκαθάρισης αγοράς, δηλαδή
η υψηλότερη τιµή που προσφέρθηκε ανεξαρτήτως του αν αφορά
αυτό µια µικρή ποσότητα ενέργειας. Τότε όλοι οι παραγωγοί πλη-
ρώνονται µε αυτή την οριακή τιµή συστήµατος, που είναι η ακρι-
βότερη ανεξάρτητα των χαµηλών τιµών που αυτοί αρχικά
προσέφεραν. 

Η λεγόµενη αγορά εξισορρόπησης στο Χρηµατιστήριο Ενέρ-
γειας λειτουργεί συµπληρωµατικά για να καλύψει ανάγκες ενέρ-
γειας, που δεν είχαν προβλεφθεί ότι θα υπάρξουν. Έτσι όταν
διαπιστωθεί στην πράξη ότι η ενέργεια δεν επαρκεί, ζητούνται
νέα ποσά ενέργειας και εξισορροπείται η επάρκεια ενέργειας,
δεν εξισορροπούνται όµως οι τιµές που εκτινάσσονται κυριολε-
κτικά στον ουρανό σε αυτή την αγορά. Αυτά συµβαίνουν όταν
υπάρχει έλλειψη επάρκειας ηλεκτρικής ενέργειας, πράγµα συχνό
στην χώρα µας και επίσης όταν στις γύρω χώρες υπάρχουν υψη-
λές τιµές οπότε η εισαγωγή ενέργειας από αυτές κρίνεται ασύµ-
φορη, δύο συνθήκες ιδανικές για κερδοσκοπία. 

Η Ένωση Βιοµηχανικών Καταναλωτών Ενέργειας στις 15-2-
2021 προέβη σε καταγγελία ότι υπάρχει καρτέλ στην αγορά ηλε-
κτρικής ενέργειας, το οποίο χειραγωγεί τις τιµές της αγοράς
ηλεκτρικής ενέργειας, στο οποίο συµµετέχει και η ΔΕΗ. Την κα-
ταγγελία καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς, καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φυσικά ουδείς ασχολήθηκε µε το θέµα. Η υπόθεση πέρασε εν-
τελώς στα ψιλά. Θα έπρεπε συνεπώς η Κυβέρνηση να ασχοληθεί
µε τη διόρθωση της λειτουργίας του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας,
ώστε να εξαφανιστούν οι κερδοσκοπικές στρεβλώσεις στην
αγορά αυτή και όχι να καταφύγει στη λύση των επιδοτήσεων. 

Διότι τώρα τι πέτυχε; Πέτυχε να δώσει επιδότηση ώστε να µην
στεναχωρήσει τις εταιρείες ενέργειας στο να µεγιστοποιήσουν

τα κέρδη τους λαµβάνοντας χρήµατα από τον προϋπολογισµό,
που τώρα επιζητεί να καλύψει µε την φορολογία. Το ίδιο ακριβώς
έχει συµβεί και µε όλες τις άλλες επιδοτήσεις, τα λεγόµενα
«Pass». Αντί η Κυβέρνηση να λύσει τα προβλήµατα στη ρίζα
τους, προχώρησε σε επιδοτήσεις που δηµιούργησαν τρύπες στα
δηµόσια οικονοµικά και τώρα προσπαθεί εναγωνίως να τις καλύ-
ψει µε τη φορολογία. 

Θα πρέπει λοιπόν να ενηµερώσουµε τους πολίτες της χώρας
µας ότι πρέπει να µην πιστεύουν την Κυβέρνηση και δώρα φέ-
ρουσα, διότι οι επιδοτήσεις προέρχονται από τον προϋπολογι-
σµό και έχουν αντίτιµο το οποίο θα τους ζητηθεί πίσω διά της
φορολογίας. 

Το φορολογικό νοµοσχέδιο στηρίζεται στην απαρχαιωµένη µέ-
θοδο των τεκµηρίων και δεν πρόκειται να λειτουργήσει, όπως
έχει αποδείξει η ιστορία των τεκµηρίων αυτών, παρά µόνο ίσως
για ένα χρονικό διάστηµα στην αρχή. Σε βάθος χρόνου θα πάψει
να φέρνει τα προσδοκώµενα αποτελέσµατα. Αυτό θα συµβεί
γιατί στη φύση λειτουργεί ο λεγόµενος νόµος της ανατροφοδό-
τησης ή ανάδρασης. Όταν κάποιος βλέπει ότι κάτι δεν το συµ-
φέρει να το κάνει, αναδιπλώνεται προς τα πίσω και έτσι παύει να
πέφτει θύµα φόρων που δεν έχει τη δυνατότητα να πληρώσει. 

Κλασικό παράδειγµα υπήρξαν τα τεκµήρια στα αυτοκίνητα. Οι
πολίτες που δεν µπορούσαν να καλύψουν µε τα εισοδήµατά τους
τα τεκµήρια του κυβισµού των αυτοκινήτων, κατέφυγαν σε µικρό-
τερα αυτοκίνητα. Έτσι έπαψαν να πληρώνουν άδικους φόρους.
Το ίδιο και µε τα επαίσχυντα τεκµήρια στα παιδιά. Όσοι πολίτες
δεν µπορούσαν να καλύψουν τέτοια τεκµήρια, έπαψαν να κάνουν
παιδιά. Αποτέλεσµα ήταν να κορυφωθεί η υπογεννητικότητα της
χώρας. Το ίδιο θα συµβεί και τώρα. Οι επιτηδευµατίες που δεν
µπορούν να ανταποκριθούν στα τεκµήρια, δεν θα πληρώσουν,
απλά θα πάψουν να προσπαθούν να επιβιώσουν οικονοµικά µε
αυτόν τον τρόπο και θα βρεθούν ακόµα και στην ανεργία, καθό-
σον στην πλειονότητά τους δεν είναι µεγαλοεπαγγελµατίες και
έτσι τα έσοδα του φορολογικού νοµοσχεδίου δεν θα είναι τα
προσδοκώµενα. 

Αλλά µήπως η διάλυση των µικρών και µεσαίων επαγγελµα-
τιών, των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, που τόσα χρόνια
αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας, είναι ένας
από τους στόχους του φορολογικού νοµοσχεδίου; Σας διαβάζω
απόσπασµα από τη Βίβλο Ψηφιακού Μετασχηµατισµού 2020 -
2025, έκδοση του Ιουνίου 2021 του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, σελίδα 348, το όποιο απόσπασµα καταθέτω στα
Πρακτικά. Αυτά που θα πω, δεν τα λέω εγώ, αλλά το ίδιο το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς, καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι η παράγραφος 9.11. «Τοµέας Οικονοµικών», υποπαρά-
γραφος 9.11.1. «Στρατηγικές Κατευθύνσεις και Στόχοι». 

Τίτλος: «Οικονοµική πολιτική και ιδιωτικό χρέος». Διαβάζω:
«Στρατηγική κατεύθυνση του ψηφιακού µετασχηµατισµού απο-
τελεί η επανεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας και η εδραίωση
κλίµατος εµπιστοσύνης στην αγορά µε την αξιοποίηση των ψη-
φιακών τεχνολογιών, που θα επιτρέψουν µεταξύ άλλων την κα-
λύτερη παρακολούθηση των οικονοµικών συναλλαγών, των
φορολογικών υποχρεώσεων, της φορολογικής παραβατικότητας
και του αθέµιτου ανταγωνισµού». 

Και ερωτώ, κύριοι της Κυβέρνησης: Τελικά µε τα τεκµήρια θα
πραγµατοποιηθεί η αξιοποίηση των ψηφιακών τεχνολογιών, που
θα επιτρέψουν µεταξύ άλλων την καλύτερη παρακολούθηση των
οικονοµικών συναλλαγών, των φορολογικών υποχρεώσεων, της
φορολογικής παραβατικότητας και του αθέµιτου ανταγωνισµού;

Την καταγγελία της Ένωσης Βιοµηχανικών Καταναλωτών
Ενέργειας για καρτέλ στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας το οποίο
χειραγωγεί τις τιµές και αυτή µε τα τεκµήρια θα τη διερευνήσετε;
Με τα τεκµήρια θα λύσετε το πρόβληµα του αθέµιτου ανταγωνι-
σµού; 

Η εισαγωγή τεκµηρίων στο φορολογικό νοµοσχέδιο αποτελεί
απόδειξη ότι δυστυχώς αυτά που εσείς οι ίδιοι θέτετε ως στόχο
της ψηφιακής πολιτικής σας αδυνατείτε να τα πραγµατοποι-
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ήσετε. Η εισαγωγή τεκµηρίων στο φορολογικό νοµοσχέδιο συνι-
στά επιστροφή στο αραµπά και όχι αξιοποίηση της τεχνολογίας
της πληροφορικής. 

Η λύση των φορολογικών προβληµάτων θα επέλθει µε τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό και τους ηλεκτρονικούς ελέγχους και δια-
σταυρώσεις και όχι µε τα απαρχαιωµένα τεκµήρια, που διαλύουν
τους µικρούς και µεσαίους επαγγελµατίες και επιχειρήσεις. Εί-
µαστε θετικοί στην εξέλιξη και εφαρµογή της τεχνολογίας για
καλούς και ωφέλιµους όµως σκοπούς, όπως την υγεία, την παι-
δεία, την κατάργηση της γραφειοκρατίας και την πραγµατική και
ουσιαστική ωφέλεια των πολιτών. Το διευκρινίζουµε αυτό γιατί η
τεχνολογία είναι δίκοπο µαχαίρι και µπορεί να εφαρµοστεί και
για αρνητικούς σκοπούς στους οποίους θα µας βρείτε κάθετα
αντίθετους. 

Το νοµοσχέδιο είναι πλήρες αντιδηµοκρατικών και αυταρχικών
διατάξεων που φτάνουν στα όρια του παραλογισµού, προκειµέ-
νου να συλλεχθούν έσοδα µε οποιονδήποτε τρόπο, αγνοώντας
τις δυσκολίες επιβίωσης της πλειονότητας των επιτηδευµατιών
που θεωρούνται a priori φοροφυγάδες. Καλούνται µάλιστα, αν
αµφισβητούν το αυθαίρετο τεκµαρτό εισόδηµα, να ζητήσουν
έλεγχο προφανώς σε βάθος χρόνου ο οποίος θα σταµατήσει φυ-
σικά για όλη τη διάρκεια του ελέγχου τη λειτουργία της επαγ-
γελµατικής τους δραστηριότητας. Εποµένως ζητείται από τον
επιτηδευµατία να αυτοκτονήσει οικονοµικά και επαγγελµατικά,
προκειµένου να αποδείξει ότι δεν είναι ελέφαντας. Από την άλλη
µεριά τι θα γίνει αν ένας µεγάλος αριθµός επαγγελµατιών ζητή-
σει τον έλεγχο; Οι φορολογικές αρχές δεν θα µπορέσουν να
πραγµατοποιήσουν µαζικούς ελέγχους, οπότε θα οδηγηθούµε
σε τραγελαφικές καταστάσεις.

Τουλάχιστον, για να βελτιώσετε σε κάτι αυτό το απαράδεκτο
νοµοσχέδιο, θα έπρεπε να γίνονται δεκτές οι δηλώσεις των επαγ-
γελµατιών για εισόδηµα µικρότερο του τεκµαρτού και οι φορο-
λογικές αρχές να έχουν δικαίωµα για έλεγχο, ο οποίος θα
αποφασίζεται δειγµατοληπτικά, αποφεύγοντας έτσι το αναµενό-
µενο χάος στις φορολογικές υπηρεσίες. Δεν το κάνατε ούτε αυτό
µολονότι σας το ζητήσαµε στην επιτροπή. 

Σε άλλη παράγραφο του νοµοσχεδίου υπολογίζεται το τεκ-
µαρτό εισόδηµα µε πρόσθεση ενός επιπλέον ποσού που και αυτό
υπολογίζεται µε ποσοστό επί του ποσού κατά το οποίο ο κύκλος
εργασιών του υπόχρεου υπερβαίνει τον µέσο ετήσιο κύκλο ερ-
γασιών του κωδικού αριθµού δραστηριότητας ΚΑΔ. Μα, καλά δεν
αντιλαµβάνεστε ότι τα εισοδήµατα των επαγγελµατιών σχηµατί-
ζουν αυτόν τον µέσο όρο και συνεπώς το να ζητάτε να συµµετέ-
χει ένα ποσοστό από το ποσόν που υπερβαίνει τον µέσο όρο στο
τεκµαρτό εισόδηµα κάθε επαγγελµατία είναι όπως το να εξαναγ-
κάζετε τους επαγγελµατίες να προσπαθούν να µειώσουν το ποσό
αυτό για να αποφύγουν το υψηλό τεκµήριο, πράγµα που θα οδη-
γήσει σε πτωτική τάση τον µέσο όρο και εποµένως θα µειώσει
την φορολογητέα ύλη, πράγµα που επίσης θα µειώσει και τα ανα-
µενόµενα φορολογικά έσοδα; 

Σε αυτό το νοµοσχέδιο υπάρχουν και άλλα αξιοπερίεργα. Για
τον προσδιορισµό του µέσου όρου του προηγούµενου εδαφίου
-είναι ο µέσος όρος του ΚΑΔ που µόλις ανέφερα- δεν λαµβάνον-
ται υπ’ όψιν οι επιτηδευµατίες µε µηδενικό κύκλο εργασιών.
Όπως τόνισα και στην επιτροπή, εδώ καταργείται η λογική.
Μέσος όρος χωρίς την συµµετοχή όλων των αριθµών ακόµα και
των µηδενικών δεν υπάρχει. Είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν τηρεί
τις στοιχειώδεις αρχές της λογικής. Εµφανέστατα είναι νοµοσχέ-
διο καθαρά εισπρακτικής λογικής µε το αν αυτή είναι άδικη να
µην απασχολεί τον συντάκτη του νοµοσχεδίου.

Σε άλλο σηµείο αναφέρεται µέσα στο νοµοσχέδιο ότι για να
υπολογιστεί το τεκµαρτό εισόδηµα λαµβάνονται υπ’ όψιν οι µει-
κτές αποδοχές του υψηλότερα αµειβόµενου υπαλλήλου που
απασχολείται από τον επαγγελµατία συν το 10% του ετήσιου κό-
στους που καταβάλλει ο φορολογούµενος για όλη τη µισθοδοσία
του προσωπικού που απασχολεί. Για όνοµα του Θεού, πού ζείτε,
κύριοι της Κυβέρνησης; Δεν γνωρίζετε ότι ιδιαίτερα σε ζοφερά
καιρούς και µάλιστα ακρίβειας, που ζούµε σήµερα, πολλοί ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες, µικρές αλλά και µεγάλες επιχειρήσεις, περ-
νούν φάσεις κατά τις οποίες για αρκετό καιρό µόλις και
καλύπτουν τις µισθολογικές ανάγκες και δεν έχουν έσοδα; Τι ζη-

τάτε να αρµέξετε εσείς; Μια αγελάδα που είναι αδυνατισµένη και
είναι αµφίβολο αν θα επιβιώσει; 

Και τέλος, έχουµε το περιβόητο τέλος επιτηδεύµατος. Δεν
αρκεί, κύριοι της Κυβέρνησης, η µείωσή του κατά 50%. Αυτά
είναι µικροπρέπειες. Καταργήστε το επιτέλους να τελειώνουµε.
Ειδικά αυτά τα ποσά 325 ευρώ και 300 θα έπρεπε να µηδενι-
στούν, να καταργηθούν εντελώς, αφού αφορούν οµάδες επιτη-
δευµατιών στις οποίες ανήκουν άτοµα τα οποία δεν είναι
καθόλου βέβαιο ότι µπορούν να καλύψουν έστω τα έξοδα δια-
βίωσής τους και εσείς τους ζητάτε να πληρώσουν τέλος επιτη-
δεύµατος. Οι οµάδες αυτές δεν συνιστώνται από
µεγαλοεπαγγελµατίες, αλλά στην πλειονότητά τους αποτελούν-
ται από συµπολίτες µας που ωθήθηκαν αναγκαστικά να επιλέ-
ξουν τον ρόλο του επιτηδευµατία στην προσπάθειά τους να
αποφύγουν την ανεργία. Δεν αποτελούν επιτυχηµένους επαγγελ-
µατίες, αλλά ανθρώπους της βιοπάλης που επιδιώκουν ένα µε-
ροκάµατο, αν και όποτε το βρουν αυτό, στην προσπάθειά τους
να καλύψουν τα έξοδά τους. Δεν πρέπει να συγχέουµε τον απλό
επιτηδευµατία της βιοπάλης µε τον επιτυχηµένο µεγαλοεπαγγελ-
µατία. 

Επιπλέον ζητάτε από φυσικά πρόσωπα µε δραστηριότητα επι-
τηδευµατία, τα οποία µπορούν να έχουν έγγραφη σύµβαση µέχρι
τρία φυσικά ή και νοµικά πρόσωπα, να πληρώσουν 400 ή 500
ευρώ ανάλογα µε τον πληθυσµό της περιοχής που ευρίσκονται.
Μα, οι πολίτες αυτοί είναι στην ουσία εργαζόµενοι µε συµβάσεις
από εργοδότες που δεν τους προσλαµβάνουν αλλιώς παρά µόνο
µε δελτίο παροχής υπηρεσιών. Αυτό, εξάλλου, αποδεικνύει το
γεγονός ότι έχουν µία έως τρεις συµβάσεις. Είναι εποµένως σα
να ζητάτε από εργαζόµενους µε σχέση εξάρτησης από τον ερ-
γοδότη να πληρώσουν τέλος επιτηδεύµατος. Πρόκειται για ακρι-
βώς ισοδύναµη περίπτωση. 

Εν κατακλείδι το προς ψήφιση νοµοσχέδιο είναι αντιδηµοκρα-
τικό, βάρβαρο και ανάλγητο για τους επιτηδευµατίες συµπολίτες
µας. Καταστρέφει τους µικρούς και µεσαίους επαγγελµατίες που
για χρόνια στηρίζουν την οικονοµία µας. Επιπλέον επιστρέφει την
ελληνική κοινωνία σε φορολογικό µεσαίωνα. Να αποφασίσει
τέλος η Κυβέρνηση και ο καθένας από εµάς, όλα τα κόµµατα, µε
ποιους είµαστε. Είµαστε µε τον λαό ή τους τραπεζίτες; Είµαστε
µε τον λαό ή µε τις µεγάλες επιχειρήσεις και τα συµφέροντα; Οι
Σπαρτιάτες είµαστε µε τον λαό. Για τους λόγους αυτούς το κα-
ταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον
λόγο στον επόµενο ειδικό αγορητή επιτρέψτε µου µία ανακοί-
νωση.

Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας,
Αθλητισµού και Νεολαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή ανα-
γνώριση πανεπιστηµιακών τίτλων σπουδών ανώτατων και
ανώτερων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και άλλων εγκεκριµένων
ιδρυµάτων καθώς και τις τροποποιήσεις του παραρτήµατος της
συµφωνίας». 

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Βορύλλας ειδικός αγορητής της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-

µερα σε συζήτηση περί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε τίτλο: «Μέτρα για τον
περιορισµό της φοροδιαφυγής». 

Η θέση της Νίκης είναι ότι το φορολογικό σύστηµα επιβάλλε-
ται να έχει ως βασική αρχή τον δίκαιο επιµερισµό των φορολογι-
κών βαρών στους πολίτες του. Αυτό επιτυγχάνεται µε µια
φορολογική πολιτική που στοχεύει στον περιορισµό της φορο-
διαφυγής όχι µόνο των µικρών, αλλά και των πολύ µεγάλων επι-
χειρήσεων. 

Διαβάζοντας το προτεινόµενο νοµοσχέδιο, κάποιος που ζει
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εκτός Ελλάδας θα πίστευε ότι το 100% της φοροδιαφυγής προ-
έρχεται από ατοµικές επιχειρήσεις και από τους ελεύθερους
επαγγελµατίες. Πιστεύουµε ότι αυτό δεν είναι αληθές. Άλλωστε
οι προτεινόµενες διατάξεις µε τον ορισµό του ελάχιστου τεκµαι-
ρόµενου κέρδους θα αποδώσουν µόλις 600 εκατοµµύρια ευρώ,
όπως δήλωσε και ο κύριος Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών. 

Να θυµίσουµε ότι πρόσφατα ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελ-
λάδος κ. Γιάννης Στουρνάρας, αναφερόµενος στη φοροδιαφυγή,
επεσήµανε ότι τα έσοδα τα οποία δηλώνουµε είναι 80 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και η κατανάλωση είναι 140 δισεκατοµµύρια ευρώ,
άρα η φοροδιαφυγή είναι σαφώς µεγαλύτερη. Θεωρούµε πως
υπάρχει και η φοροδιαφυγή των µεγάλων πολυεθνικών και εγχώ-
ριων οµίλων που µέσω πολύπλοκων συναλλαγών, εικονικών δα-
πανών και ενδοοµιλικών τιµολογήσεων µπορούν να µεταφέρουν
τα κέρδη τους στο εξωτερικό, κυρίως σε χώρες µε ελάχιστη φο-
ρολογία. Οι προσπάθειες της Κυβέρνησης και των φορολογικών
αρχών θα πρέπει να στραφούν στην αντιµετώπιση της φοροδια-
φυγής και των µεγάλων οµίλων και πολυεθνικών. 

Να τονίσουµε ότι στο παρόν φορολογικό νοµοσχέδιο δεν πε-
ριλαµβάνεται ούτε ένα άρθρο που να αντιµετωπίζει τη φοροδια-
φυγή των µεγάλων πολυεθνικών εταιρειών και των µεγάλων
εγχώριων οµίλων που δραστηριοποιούνται στη χώρα µας. Αντί-
θετα, ευνοούνται από τα άρθρα 49 και 50. 

Σύµφωνα µε τα στατιστικά της ΑΑΔΕ και του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους, το 71% των ελεύθερων επαγγελµατιών δηλώ-
νει εισόδηµα χαµηλότερο από τον κατώτατο µισθό. Θα θέλαµε
να δούµε στατιστικά στοιχεία φοροδιαφυγής και από άλλους
επαγγελµατικούς κλάδους και κυρίως από τις µεγάλες πολυεθνι-
κές εταιρείες. 

Ας δούµε αναλυτικά το προτεινόµενο νοµοσχέδιο και ορισµέ-
νες βασικές διατάξεις του. Η προτεινόµενη φορολόγηση των φυ-
σικών προσώπων που έχουν ατοµική επιχείρηση, τους
ελεύθερους επαγγελµατίες και τους αυτοαπασχολούµενους στα
άρθρα 15 έως 20 παρουσιάζει πολλές αδυναµίες, αδικίες και
ελαττώµατα από πρακτικής, οικονοµικής και νοµικής απόψεως
και οι συνέπειές τους θα είναι οι εξής: Οι ατοµικές επιχειρήσεις
θα λογίζεται ότι έχουν πάντοτε κέρδη και κατά συνέπεια δεν θα
γίνονται δεκτές τυχόν ζηµίες για συµψηφισµό µε µελλοντικά
κέρδη. Οι ατοµικές επιχειρήσεις δεν θα κάνουν πλέον επενδύ-
σεις, µιας και δεν θα µπορούν να αξιοποιήσουν τις αποσβέσεις
που θα προκύψουν από την πραγµατοποίηση της επένδυσης. Οι
ατοµικές επιχειρήσεις θα εξωθηθούν να προτιµήσουν να πραγ-
µατοποιούν έξοδα άνευ αποδείξεων, ώστε να λάβουν εκπτώσεις
επί των δαπανών, που έτσι κι αλλιώς δεν θα µπορούν να αξιοποι-
ήσουν λογιστικά. Πολλοί µικροί επιτηδευµατίες και επιτηδευµα-
τίες συµπληρωµατικού εισοδήµατος θα προτιµήσουν να
διακόψουν τη δραστηριότητά τους, οπότε θα αναζητήσουν µι-
σθωτή εργασία ή θα προστεθούν στους ανέργους ή άλλοι θα
διακόψουν ψευδώς, εργαζόµενοι απολύτως παράνοµα. Πολλές
εκ των ατοµικών επιχειρήσεων θα µετασχηµατιστούν σε άλλες
νοµικές µορφές, ΙΚΕ, ΕΠΕ, ΟΕ, που θα επιτρέπεται ο λογιστικός
προσδιορισµός του φόρου εισοδήµατος, οπότε θα είναι εκτός
του πεδίου εφαρµογής του παρόντος νόµου. Το µέτρο θα φέρει
πρόσκαιρο δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα λόγω του αιφνιδιασµού
από την εφαρµογή του στο 2023, αλλά η όποια εισπρακτική απο-
τελεσµατικότητά του θα περιοριστεί κατακόρυφα κατά τα επό-
µενα έτη από τις εξ ανάγκης διορθωτικές κινήσεις που θα
πραγµατοποιήσει η αγορά. 

Η τεκµαρτή φορολογία διαχρονικά έχει αποδειχθεί πως δεν
αποδίδει, µιας και ευνοεί εν τέλει τη φοροδιαφυγή. Ο µη λογιστι-
κός προσδιορισµός των κερδών µε επαναφορά οριζόντιων µέ-
τρων φορολογίας αποτελεί επιστηµονικά αποδεδειγµένα άδικο
φόρο και όχι δίκαιο, όπως επικαλείται η Κυβέρνηση. Οι µέθοδοι
υπολογισµού κλιµάκωσης των τεκµαρτών εισοδηµάτων στερούν-
ται επιστηµονικής βάσης σε πολλά σηµεία τους, µε κυριότερο τη
διασύνδεση του βασικού µισθού ενός µισθωτού µε τον καθορι-
σµό ελάχιστου τεκµαιρόµενου κέρδους, που είναι παντελώς αβά-
σιµη. Η ταύτιση των ατοµικών επιχειρήσεων και των µισθωτών,
όπως και η θεώρηση του βασικού µισθού ενός µισθωτού ως
βάση υπολογισµού του τεκµαρτού εισοδήµατος των επαγγελµα-

τιών, είναι αντίθετη µε το σκεπτικό της απόφασης της Ολοµέ-
λειας του Συµβουλίου της Επικρατείας Σ.τ.Ε. 1880 και 1888/2019. 

Στην εν λόγω απόφαση, µεταξύ άλλων, αναφέρεται ότι τα ει-
σοδήµατα των µισθωτών και µη µισθωτών δεν είναι συγκρίσιµα
µεγέθη, δεδοµένου ότι οι κατηγορίες των µισθωτών και των µη
µισθωτών βιώνουν ουσιωδώς διαφορετικές συνθήκες απασχόλη-
σης και παραγωγής εισοδήµατος, οπότε αντίκειται στη συνταγ-
µατική αρχή της ισότητας από της απόψεως της ενιαίας
µεταχείρισης προσώπων που τελούν υπό διαφορετικές συνθή-
κες. 

Πιστεύουµε ότι αν ψηφιστεί ως έχει το παρόν νοµοσχέδιο, θα
υπάρξουν µαζικές προσφυγές στο Συµβούλιο της Επικρατείας.
Είναι πολύ πιθανό ορισµένα άρθρα του νόµου να κριθούν αντι-
συνταγµατικά στο σύνολό τους ή εν µέρει, προκαλώντας µεγάλα
προβλήµατα στις φορολογικές αρχές, στη δηµόσια διοίκηση και
φυσικά στους φορολογούµενους πολίτες και στις επιχειρήσεις. 

Προτείνουµε την καθιέρωση ενός απλού συστήµατος φορο-
λογίας εισοδήµατος για τα φυσικά πρόσωπα, µισθωτούς, ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, τους αυτοαπασχολούµενους και τις
ατοµικές επιχειρήσεις µε τη φορολόγηση του καθαρού εισοδή-
µατος, έσοδα-έξοδα για όλους. Έτσι µόνο θα υπάρχει σηµαντικό
κίνητρο για την απαίτηση απόδειξης από τον καταναλωτή, καθώς
θα αντισταθµιστεί το κίνητρο απόκρυψης συναλλαγής και απο-
φυγής του ΦΠΑ και από την πλευρά του καταναλωτή, ο οποίος
θα είναι διατεθειµένος να πληρώσει το ΦΠΑ για να έχει όφελος
από τη φορολογία εισοδήµατος. 

Για τους λόγους που αναφέραµε παραπάνω είµαστε αντίθετοι
µε τον καθορισµό ελάχιστου τεκµαιρόµενου κέρδους, οπότε
προτείνουµε την πλήρη διαγραφή των άρθρων 15 έως 20. 

Ειδικά για το άρθρο 20 που αναφέρεται στην προκαταβολή
φόρου, σήµερα η προκαταβολή φόρου ανέρχεται στο 80% του
τρέχοντος φόρου εισοδήµατος. Δεν είναι δυνατό να φορολο-
γούµε τα πιθανά κέρδη της επόµενης χρονιάς, στερώντας κρί-
σιµη ρευστότητα από τις επιχειρήσεις µας. Η προκαταβολή
φόρου εισοδήµατος για το επόµενο έτος δεν υπάρχει σε άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν είναι λογικό να επιδιώ-
κουµε τη µείωση της φοροδιαφυγής, αλλά να προεισπράττουµε
φόρο για εισοδήµατα, για κέρδη που απλά δεν υπάρχουν. 

Προτείνουµε την οριστική κατάργηση της προκαταβολής
φόρου εισοδήµατος για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τους
αυτοαπασχολούµενους και τις ατοµικές επιχειρήσεις και στη συ-
νέχεια και σταδιακά για τις υπόλοιπες νοµικές µορφές. 

Επί του άρθρου, 8 κατ’ αρχάς συµφωνούµε µε την υποχρέωση
της ηλεκτρονικής διαβίβασης δεδοµένων στην Ανεξάρτητη Αρχή
Δηµοσίων Εσόδων µέσω της πλατφόρµας myDATA. Είναι ένα
χρήσιµο εργαλείο για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Θα
δώσει πλήθος πληροφοριών στις φορολογικές αρχές σε πραγ-
µατικό χρόνο που µε την κατάλληλη αξιοποίησή τους θα περιο-
ρίσει την απόκρυψη φορολογητέας ύλης. 

Ωστόσο, σχετικά µε τις προβλεπόµενες κυρώσεις του εν λόγω
άρθρου περί της υποχρέωσης ηλεκτρονικής διαβίβασης δεδο-
µένων στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων µέσω της πλατ-
φόρµας myDATA, είναι ευρέως γνωστό ότι η εφαρµογή
παρουσιάζει πολλές αδυναµίες και ελαττώµατα από πρακτικής
και λειτουργικής απόψεως µέχρι και σήµερα, έστω κι αν βελτιώ-
νεται σε κάποια σηµεία.

Αν η διάταξη ψηφιστεί ως έχει, θα έχουµε σοβαρά προβλή-
µατα στις επιχειρήσεις. Τα κυριότερα είναι τα εξής: Όλες οι επι-
χειρήσεις θα είναι εκτεθειµένες σε δυσθεώρητα πρόστιµα.
Υπάρχουν εκατοντάδες καθηµερινές περιπτώσεις ακουσίων
λαθών που θα µετασχηµατιστούν αυτοµάτως σε χρηµατικές ποι-
νές. Το κόστος από την απώλεια ατελείωτων ωρών σε διαδικα-
σίες ελέγχου και ηλεκτρονικής γραφειοκρατίας ειδικά για τις
µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις θα είναι µεγάλο, µε επίπτωση
στη βιωσιµότητα τους. Το µέγεθος των προστίµων καθιστά τον
χαρακτήρα των προστίµων αυτών περισσότερο φοροεισπρα-
κτικό παρά αποτρεπτικό. Η πλατφόρµα ως προς τον χαρακτηρι-
σµό των εξόδων είναι χαώδης, ανεφάρµοστη και πλήρως
προβληµατική. Πλήρη απλοποίηση της διαβίβασης των εσόδων
στο myDATA ως προϋπόθεση για επιβολή κυρώσεων. Έκδοση
απλού, πλήρους και αναλυτικού οδηγού-εγχειριδίου διαβίβασης
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των εσόδων. Επιβολή προστίµων µόνο στη µε δόλο, συστηµατική
µη διαβίβαση εσόδων. 

Λαθρεµπόριο καυσίµων: Άπιαστο όνειρο της τελευταίας δε-
καετίας. Σχετικά µε τη λαθρεµπορία καυσίµων και τις προτεινό-
µενες διατάξεις, τα άρθρα 21 έως 23 του νοµοσχεδίου θεωρούµε
ότι κινούνται προς τη θετική κατεύθυνση, ειδικά το µέτρο που σε
περιπτώσεις λαθρεµπορίας, νοθείας και παρέµβασης στα συστή-
µατα εισροών-εκροών προβλέπεται αφαίρεση της άδειας λει-
τουργίας που θα διαρκεί δύο έτη µε την αναγραφή επί του
σφραγισµένου χώρου «Κλειστό λόγω παραποίησης µηχανι-
σµών». 

Ωστόσο, οι προτεινόµενες διατάξεις δεν είναι αρκετές για να
περιορίσουν δραστικά τη λαθρεµπορία. Κατά τη γνώµη µας θα
έπρεπε να λειτουργήσει αποτελεσµατικά το σύστηµα εισροών-
εκροών στο σύνολο της αγοράς καυσίµων, δηλαδή στα διυλιστή-
ρια, στις εταιρείες εµπορίας καυσίµων και στα πρατήρια και να
διαβιβάζει σε πραγµατικούς χρόνους τα δεδοµένα online. 

Συσχέτιση των ηµερήσιων εισπράξεων των πρατηρίων µε τις
εκροές καυσίµων. Δεδοµένου ότι η πλειοψηφία των πολιτών
πλέον πληρώνει µε χρεωστικές ή πιστωτικές κάρτες στα πρατή-
ρια, προφανώς και δεν είναι δυνατόν ένα πρατήριο να έχει ηµε-
ρήσιες εισπράξεις από κάρτες -για παράδειγµα- 20.000 ευρώ και
οι εκροές να είναι χίλια λίτρα καυσίµου. 

Να παρακολουθούνται αποτελεσµατικά από τις τελωνειακές
αρχές πού καταλήγουν ορισµένα χηµικά προϊόντα -διαλύτες- που
χρησιµεύουν για τη νοθεία καυσίµων. Πιθανόν θα πρέπει να κα-
ταρτιστεί ένα ειδικό µητρώο µε αυτά τα χηµικά προϊόντα-διαλύ-
τες που χρησιµεύουν για νοθεία και ποιοι είναι πραγµατικά οι
τελικοί αποδέκτες τους. Παρακολούθηση των τιµών, που δηλώ-
νουν τα διυλιστήρια και τα πρατήρια, σε πραγµατικό χρόνο. Πι-
θανές µεγάλες αποκλίσεις στις τιµές εξετάζονται ενδελεχώς,
ειδικά αν οι τιµές πρατηρίων είναι χαµηλότερες από τις τιµές των
διυλιστηρίων. Να ενισχυθούν οι τελωνειακές αρχές µε ειδικευ-
µένο προσωπικό και µέσα, ειδικά κατά τον έλεγχο πετρελαιοφό-
ρων πλοίων τάνκερ κατά την εκφόρτωση πετρελαίου αλλά και
κατά τη λήψη ναυτιλιακού πετρελαίου. 

Επί της αρχής συµφωνούµε µε το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου
περί της υποχρέωσης καταβολής του τιµήµατος στις αγοραπω-
λησίες ακινήτων, αποκλειστικά µε τραπεζικά µέσα πληρωµής.
Αυτό που θα έπρεπε να απασχολήσει το οικονοµικό επιτελείο δεν
είναι το επίσηµο τίµηµα του συµβολαίου, που ούτως ή άλλως
είναι εµφανές, ανεξάρτητα του τρόπου πληρωµής, αλλά η φορο-
διαφυγή στο υπερβάλλον τίµηµα που δεν δηλώνεται και φυσικά
δεν φορολογείται. 

Είναι γνωστό ότι εδώ και δεκαετίες υπάρχει µεγάλη διαφορά
στις αντικειµενικές αξίες που δηλώνουν στα επίσηµα συµβόλαια
και στις πραγµατικές εµπορικές τιµές που γίνονται οι µεταβιβά-
σεις ακινήτων. 

Τέλος, για να µην γίνεται διάκριση µεταξύ των φορολογούµε-
νων πολιτών και των µεταναστών που διαβιούν στη χώρα µας,
προτείνουµε την προσθήκη άρθρου που να θεσµοθετεί τη φορο-
λόγηση των εµβασµάτων των µεταναστών προς τις χώρες τους,
στην πηγή συναλλαγής µε συντελεστή 20% για τα ποσά που δεν
δικαιολογούνται, µε βάση τη φορολογική τους δήλωση. Μην ξε-
χνάµε πως µε επίσηµα στοιχεία το ποσόν των εµβασµάτων είναι
1 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Πιστεύουµε ότι το παρόν φορολογικό νοµοσχέδιο κινείται σε
λάθος κατεύθυνση. Είναι µεροληπτικό και άδικο. Δεν θα περιο-
ρίσει τη φοροδιαφυγή. Κατανέµει τα φορολογικά βάρη µε άνισο
τρόπο και θα προκαλέσει δυσβάσταχτα βάρη στις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, που είναι η ραχοκοκαλιά της οικονοµίας µας, ενώ,
κατά τη γνώµη µας, παρουσιάζει και νοµικά ελαττώµατα. 

Καλούµε την Κυβέρνηση να λάβει υπ’ όψιν τις προτάσεις µας
και να βελτιώσει το παρόν νοµοσχέδιο, µε βάση τα όσα πρότει-
ναν οι φορείς, για το καλό του ταλαιπωρηµένου λαού µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Βορύλλα.
Τον λόγο έχει τώρα ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-

τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Καλησπέρα σας, κυρίες και κύριοι. Χωρίς περιστροφές, δηλώ-
νουµε ότι καταψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο και στεκόµαστε
στο πλευρό των επαγγελµατιών, αυτοαπασχολούµενων, επιστη-
µόνων στη νέα επίθεση που δέχονται από την Κυβέρνησή σας. 

Για τα περί δήθεν φορολογικής δικαιοσύνης, που αναµασούν
ως «καραµέλα», πολλές µέρες τώρα κυβερνητικά στελέχη,
Υπουργοί, αλλά και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός σήµερα, όχι µόνο
δεν πείθουν, αλλά αποτελούν πρόκληση και εµπαιγµό για τους
επαγγελµατίες. Διότι το νοµοσχέδιό σας, όχι µόνο δεν εξασφα-
λίζει φορολογική δικαιοσύνη, όπως εσείς λέτε φυσικά, λες και
µπορεί να υπάρξει πραγµατική φορολογική δικαιοσύνη στο άδικο
αυτό βαθιά εκµεταλλευτικό σύστηµα, το οποίο όλοι σας υπηρε-
τείτε, αλλά αντίθετα, αποτελεί µια ακόµα σελίδα στην αντιλαϊκή
επίθεση που έχετε εξαπολύσει ενάντια στα λαϊκά στρώµατα. Στην
προκειµένη περίπτωση έχετε εξαπολύσει επίθεση ενάντια στους
µικρούς επαγγελµατίες, στους αυτοαπασχολούµενους, στους
επιστήµονες, στους βιοτέχνες, στους εµπόρους. Δικαίως έχει συ-
ναντήσει την οργή τους. Δικαίως έχει προκαλέσει αλλεπάλληλες
κινητοποιήσεις. Δικαίως ζητάνε την απόσυρσή του. 

Η δήθεν φορολογική δικαιοσύνη, που επικαλείστε, είναι το πιο
σύντοµο ανέκδοτο. Κυνηγάτε και πάλι τη «µαρίδα» και όχι αυτούς
που κατά τεκµήριο συγκεντρώνουν τον πλούτο που παράγεται
σε αυτή εδώ την χώρα. Κυνηγάτε αυτούς που παλεύουν να εξα-
σφαλίσουν τα απαραίτητα, για να ζήσουν τις οικογένειές τους
και όχι αυτούς που περνάνε «ζωή χαρισάµενη», που λέει και ο
λαός µας.

Όσο κι αν προσπαθείτε, αυτό δεν µπορείτε να το κρύψετε. Μά-
λιστα, για να δικαιολογήσετε αυτή την επίθεση, θέτετε ξανά και
ξανά το εξής πονηρό ερώτηµα: Πώς γίνεται η πλειοψηφία των
ελεύθερων επαγγελµατιών να δηλώνει εισόδηµα κάτω από τον
κατώτατο µισθό; Φαίνεται να έχει κολλήσει η βελόνα σας σε
αυτό. Η απάντηση ξέρετε πάρα πολύ καλά πως βρίσκεται στη
δική σας πολιτική η οποία, ως συνέχεια βέβαια των προηγούµε-
νων, έχει οδηγήσει ελεύθερους επαγγελµατίες, όπως και µισθω-
τούς, να ζουν µε τα εντελώς ελάχιστα.

Όµως, τα πραγµατικά ερωτήµατα για τη φορολογία είναι άλλα
και ας κάνετε, κύριοι της Κυβέρνησης, πως δεν καταλαβαίνετε.

Σας ρωτάµε λοιπόν: Τι φορολογία πληρώνει σήµερα το µεγάλο
κεφάλαιο συνολικά και τι ο ελληνικός λαός; Πόσα είναι τα κρα-
τικά έσοδα από τις πολύ µεγάλες καπιταλιστικές επιχειρήσεις και
πόσα από το λαϊκό εισόδηµα; Τι πληρώνουν οι ανώνυµες εται-
ρείες και οι ιδιοκτήτες τους και τι πληρώνουν οι µισθωτοί και οι
αυτοαπασχολούµενοι επαγγελµατίες;

Επιβεβαιώνεται από όλα τα στοιχεία και από το σχέδιο του
νέου κρατικού προϋπολογισµού ότι ο λαός -που είναι οι εργάτες,
οι υπάλληλοι, οι συνταξιούχοι, οι αυτοαπασχολούµενοι επαγγελ-
µατίες και οι επιστήµονες, η µικροµεσαία αγροτιά- συνεχίζουν να
πληρώνουν το 95% των κρατικών φορολογικών εσόδων. Και µά-
λιστα, µε το ισχύον φορολογικό πλαίσιο που έχετε διαµορφώσει,
εισπράττετε φορολογικά έσοδα µε τους πλέον άδικους τρόπους,
καταρχάς µε τους έµµεσους φόρους οι οποίοι αποτελούν σχεδόν
το 60% των φορολογικών εσόδων, και πάλι δεν σας φτάνουν και
θέλετε και παραπάνω.

Από την άλλη, κρύβετε επιµελώς ότι το µεγάλο κεφάλαιο πλη-
ρώνει ελάχιστα, µόλις το 5%, των φορολογικών εσόδων, κι αυτά
µε το στανιό. Εδώ, όµως, για εσάς δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα
γιατί έχετε πάρει όλα τα µέτρα ώστε αυτή να γίνεται νοµότυπα,
µε το γράµµα, όπως λέµε, του νόµου.

Γιατί να πρωτοµιλήσει κανείς; Για την εθελοντική φορολογία
των εφοπλιστών και τις δεκάδες ειδικές φοροαπαλλαγές που
τους εξασφαλίσατε; Για την πατέντα του αναβαλλόµενου φόρου
των τραπεζών; Για τους λεγόµενους «στρατηγικούς επενδυτές»
που έχουν ενταχθεί στους αναπτυξιακούς νόµους, και τους δι-
κούς σας και του ΣΥΡΙΖΑ πριν, οι οποίοι φοροαπαλλάσσονται για
χρόνια ολόκληρα; Ακόµα και στα µερίσµατα, η φορολογία γι’ αυ-
τούς έχει µειωθεί στο 5% µε διαδοχικούς νόµους όλων των κυ-
βερνήσεων. Ο ΣΥΡΙΖΑ µείωσε τη φορολογία στα µερίσµατα στο
10% κι εσείς της Νέας Δηµοκρατίας την πήγατε στο 5%.
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Ακόµα και σε αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα δίνετε ένα ακόµα δωράκι στο µεγάλο κεφάλαιο, µε τα
δύο τελευταία άρθρα του νοµοσχεδίου, αφού µειώνετε για µια
ακόµη φορά τόσο τον φόρο συγκέντρωσης κεφαλαίου, όσο και
τον φόρο για τις αγοραπωλησίες µετοχών.

Δεν κρατιόσαστε ούτε για τα µάτια του κόσµου και έχετε το
θράσος να µιλάτε για φορολογική δικαιοσύνη. Κι αυτά είναι τα
νόµιµα. Και για να έχουµε καλό ερώτηµα, έτσι όπως µας τα λέτε
εδώ µέσα, εσείς εµφανίζεστε να θεωρείτε ότι σε ό,τι αφορά το
µεγάλο κεφάλαιο δεν υπάρχει καµµία φοροδιαφυγή. Αλήθεια;
Δεν έχετε ακούσει τίποτε για τους φορολογικούς παραδείσους;
Προφανώς και έχετε ακούσει, αλλά όπως φαίνεται δεν ιδρώνει
το αυτάκι σας. Εσείς µόνο τους µικροεπαγγελµατίες, τους ταξι-
τζήδες, τους µεροκαµατιάρηδες κυνηγάτε. Στους µεγάλους ασυ-
λία.

Πάµε παρακάτω. Δηµοσιεύετε µια σειρά πίνακες µε το τι δη-
λώνουν οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, υπονοώντας ότι δεν πλη-
ρώνουν καθόλου φόρους. Είναι όµως έτσι τα πράγµατα; Ξέρετε
πολύ καλά ότι η µεγάλη πλειοψηφία των επαγγελµατιών πληρώ-
νουν ήδη φόρους δυσανάλογους µε το εισόδηµά τους. Υπάρ-
χουν τεκµήρια διαβίωσης. Πληρώνουν φόρο εισοδήµατος από
το πρώτο ευρώ, αφού για τους επαγγελµατίες δεν ισχύουν οι εκ-
πτώσεις φόρου. Πληρώνουν τέλος επιτηδεύµατος. Και τώρα µε
τον τεκταινόµενο φόρο που επιβάλλετε, εκατοντάδες χιλιάδες
θα πληρώνουν πολλά περισσότερα. 

Τους οδηγείτε σε νέα χρέη, σε νέα αδιέξοδα, ειδικά αυτούς
που όντως έχουν µικρά εισοδήµατα, αυτούς που έτσι κι αλλιώς
δυσκολεύονται να τα βγάλουν πέρα. Αρνείστε ότι υπάρχουν
επαγγελµατίες στην Ελλάδα που οι µικρο-επιχειρήσεις τους βγά-
ζουν ελάχιστα κέρδη; Είναι οι ίδιοι που εσείς ονοµάζετε «διαρ-
θρωτικό πρόβληµα της χώρας». Άρα αναγνωρίζετε και εσείς ότι
υπάρχουν, εδώ που τα λέµε. Το δείχνουν άλλωστε και τα ίδια τα
στοιχεία σας, αυτά που σκόπιµα δεν δηµοσιεύετε. Για πείτε µας
πώς γίνεται µέσα σε δώδεκα χρόνια να έχουν µειωθεί οι αυτοα-
πασχολούµενοι χωρίς προσωπικό κατά εκατόν είκοσι χιλιάδες.
Τι έγιναν όλοι αυτοί; Μήπως µεγαλοεπιχειρηµατίες; Όλοι αυτοί,
λοιπόν, οι οποίοι χρωστάνε σε τράπεζες, χρωστάνε στην εφορία,
οι χιλιάδες που µπαινοβγαίνουν στις ρυθµίσεις, δηλαδή, σχεδόν
το ένα τρίτο των επαγγελµατιών, όπως λένε τα στοιχεία σας, οι
χιλιάδες που είναι στις λίστες των πλειστηριασµών, τι ακριβώς
είναι; Είναι µήπως µεγαλο-εισοδηµατίες που κρύβουν εισοδή-
µατα στο µαξιλάρι τους, κάτω από το στρώµα; 

Ξέρετε πολύ καλά πως δεν είναι έτσι. Κι όµως αυτούς επιδιώ-
κετε να υπερφορολογήσετε σήµερα. Οι άλλοι, αυτοί που πιθανά
έχουν κέρδη πολλαπλάσια, ακόµα κι αν φοροδιαφεύγουν, προ-
φανώς δεν δηλώνουν εισοδήµατα κάτω από τον βασικό µισθό.
Αυτούς τους δεύτερους ελάχιστα τους αφορά το νοµοσχέδιό
σας. Αλλά για πείτε µας την αλήθεια. Ακόµα και εκεί που µπορεί
να υπάρχει φοροδιαφυγή για λόγους επιβίωσης πώς την αντιµε-
τωπίζετε; Γιατί αν θέλατε να την αντιµετωπίσετε ουσιαστικά, θα
εξασφαλίζατε ένα στοιχειώδες πλαίσιο προστασίας όλων των µι-
κρών εισοδηµάτων, ώστε να µπορούν αυτοί που όντως έχουν
ανάγκη να ζουν τις οικογένειές τους και να µπορούν να ανταπε-
ξέλθουν στοιχειωδώς στα έξοδα της µικρο-επιχείρησής τους,
στον ανταγωνισµό που τους τσακίζει κυριολεκτικά. 

Η πρόταση νόµου που το ΚΚΕ κατέθεσε τις προηγούµενες
µέρες θέτει ακριβώς αυτό το πλαίσιο προστασίας για τους επαγ-
γελµατίες, για τους αυτοαπασχολούµενους επιστήµονες. Εξα-
σφαλίζει κατ’ αρχάς το αυτονόητο: την επανένταξη των
επαγγελµατιών σε αφορολόγητο όριο ύψους 12.000 ευρώ, προ-
σαυξηµένο κατά 3.000 για κάθε παιδί. Κατοχυρώνει ως φορολο-
γητέα ύλη αποκλειστικά τα κέρδη µιας µικρής επιχείρησης µέσω
του βιβλίου εσόδων εξόδων και καταργεί κάθε τεκµαρτό τρόπο
φορολόγησης. Επίσης, µια σειρά χαράτσια και κεφαλικούς φό-
ρους, όπως το τέλος επιτηδεύµατος. Διαγράφει µια σειρά χρέη
που τόσο άδικα φορτώσατε και εσείς και όλες οι προηγούµενες
Κυβερνήσεις στους επαγγελµατίες είτε µε τα µνηµόνια είτε µε
τα lockdown κ.λπ.. 

Αυτά, λοιπόν, τα µέτρα είναι τα στοιχειώδη για να υπάρξει
έστω και ένα ίχνος φορολογικής δικαιοσύνης. Αλλά τα αρνείστε.
Δεν µας εκπλήσσει γιατί σκοπός σας είναι να εισπράξετε ακρι-

βώς από τους µη έχοντες για να συνεχίσετε να ταΐζετε µόνο τους
έχοντες και κατέχοντες. Γιατί κάπως έτσι εξασφαλίζετε τις πα-
χυλές χρηµατοδοτήσεις για τις πράσινες, για τις ψηφιακές και
όλες τις άλλες µπίζνες των διαφόρων επιχειρηµατικών οµίλων. 

Αρκετά πια µε την κοροϊδία. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η φο-
ρολογική συµµόρφωση των επαγγελµατιών, η φορο-αφαίµαξη
τους για να την πούµε µε το πραγµατικό της όνοµα, βρίσκεται
στους σχεδιασµούς σας εδώ και πάρα πολύ καιρό. Συµπεριλαµ-
βανόταν στις προτάσεις της εαρινής έκθεσης της Κοµισιόν. Το
θεωρούν βλέπετε προαπαιτούµενο για τις εκταµιεύσεις των δό-
σεων του Ταµείου Ανάκαµψης. Ναι πρόκειται για την ίδια αυτή
την Ευρωπαϊκή Ένωση που λειτουργεί και ως ληστρικός τοκο-
γλύφος. Για την Ευρωπαϊκή Ένωση µιλάµε των µονοπωλίων και
των πλουσίων, αυτού του λάκκου των λεόντων για τους εργατοϋ-
παλλήλους, για τους αγρότες, για τους επαγγελµατίες αυτοαπα-
σχολούµενους, για τους επιστήµονες. 

Το σχέδιό σας για το φορολογικό ήταν στην ίδια ακριβώς λίστα
µε τις εργασιακές σχέσεις λάστιχο και την δωδεκάωρη µισθωτή
σκλαβιά που νοµοθετήσατε µόλις λίγους µήνες πριν σε βάρος
των εργαζοµένων. Ήταν οργανικό µέρος του αντιλαϊκού προ-
γράµµατος που υλοποιείτε από καιρό προκειµένου να εξυπηρε-
τήσετε τους στόχους σας: την εξασφάλιση των δηµοσιονοµικών
πλεονασµάτων που προβλέπει ο νέος κρατικός προϋπολογισµός
και µε την αύξηση των φορολογικών εσόδων. Δεν πρωτοτυπείτε,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Στην ίδια δυστυχώς κατεύθυνση
έχουν κινηθεί και οι άλλες Κυβερνήσεις τα προηγούµενα χρόνια,
όποτε βέβαια το επέβαλαν τα συµφέροντα του µεγάλου κεφα-
λαίου. Οι προηγούµενες, δηλαδή, κυβερνήσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας και οι κυβερνήσεις του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ που
σήµερα µάλιστα εµφανίζονται να διαφωνούν µε το νοµοσχέδιο
αφού έχουν βγει από την Κυβέρνηση και είναι στην Αντιπολί-
τευση. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ λέει µάλιστα ότι θεωρεί κοινωνικά δίκαιο να έχουν
οι επαγγελµατίες αφορολόγητο όριο. Τότε γιατί δεν το εφάρµοζε
ως Κυβέρνηση; Απαντάει ότι τότε, λέει, ήταν τα ταµεία άδεια. Μα
αυτό ακριβώς είναι το πρόβληµα, του λέµε εµείς. Ότι ανέλαβε
να τα γεµίσει µε το υστέρηµα των µισθωτών και των αυτοαπα-
σχολούµενων. Έτσι έπιασε τα µατωµένα πλεονάσµατα, έτσι
έπιασε τα µαξιλάρια ασφαλείας για τα οποία κοκορευόταν και
κοκορεύεται ακόµα στη συνέχεια. 

Τα ίδια και το ΠΑΣΟΚ το οποίο αποτέλεσε βασικό πυλώνα των
µνηµονιακών Κυβερνήσεων που φορο-αφαίµαξαν επαγγελµατίες
ακριβώς στη χειρότερη στιγµή για αυτούς. Την ώρα, δηλαδή, της
κρίσης, της πιο γενικευµένης αναδουλειάς, οδηγώντας χιλιάδες
στο λουκέτο. Ήσασταν όλοι σας συνέταιροι στο έγκληµα. Μαζί
κινείστε στην ίδια κατεύθυνση στήριξης του µεγάλου κεφαλαίου.
Όλοι µαζί πίνετε νερό στο όνοµα του ευρωµονόδροµου, της ενί-
σχυσης της ανταγωνιστικότητας των µεγάλων επιχειρηµατικών
οµίλων. 

Για να πάµε όµως και λίγο παραπέρα. Γιατί κατά τη γνώµη µας
οι στόχοι σας δεν είναι µόνο εισπρακτικοί. Δεν σας ενδιαφέρουν
µόνο οι αυξηµένες φορολογικές εισπράξεις. Σας ενδιαφέρει ταυ-
τόχρονα να διαµορφώσετε κι εκείνες τις προϋποθέσεις που θα
οδηγήσουν σε νέο γύρο συγκεντροποίησης του κεφαλαίου, µο-
νοπώλησης της αγοράς. Να διαµορφώσετε, δηλαδή, τους όρους
σταδιακού εκτοπισµού όλων εκείνων των µικρο-επιχειρήσεων
που εσείς θεωρείτε ως µειονέκτηµα της ελληνικής καπιταλιστι-
κής οικονοµίας στη σκακιέρα του διεθνούς ανταγωνισµού και να
ανοίξετε νέα πεδία βέβαια κερδοφορίας για τους µεγάλους παί-
κτες. Το παραδέχεστε και εσείς στην έκθεση Πισσαρίδη. Το επι-
βεβαιώνουν και µια σειρά πρόσφατες δηλώσεις πρωτοκλασάτων
στελεχών του συστήµατος. Όλα αυτά τα φιντάνια επισηµαίνουν
ότι σε συνθήκες οξυµένου ανταγωνισµού και διαφαινόµενης νέας
κρίσης οι χιλιάδες πολύ µικρές επιχειρήσεις αποτελούν σοβαρό
πρόβληµα και έτσι αποφασίσατε να τις λιώσετε. Κι έτσι µε ένα
σµπάρο, δύο τρυγόνια. 

Σε αυτή τη διπλή κατεύθυνση κινείται το νοµοσχέδιό σας. Για
παράδειγµα τα ψηφιακά συστήµατα λειτουργίας που καθίστανται
υποχρεωτικά δεν αποτελούν µόνο ένα σύγχρονο φοροεισπρα-
κτικό εργαλείο. Αποτελούν και µια άµεση αντικειµενική κατα-
γραφή της ίδιας της κίνησης της οικονοµίας της αγοράς και
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πώλησης εµπορευµάτων. Αυτή ακριβώς η αντικειµενική εικόνα
της αγοράς αποτελεί µάννα εξ ουρανού για την εξασφάλιση στο-
χευµένων, ασφαλών επενδύσεων σε κάθε κλάδο της οικονοµίας.
Και αλήθεια ποιος µπορεί να κάνει τέτοιου είδους επενδύσεις αν
όχι οι µεγάλες επιχειρήσεις που έχουν τα κεφάλαια αλλά και την
κρατική και ευρωενωσιακή στήριξη για να επεκταθούν; Διπλή,
εποµένως, η στόχευση του νοµοσχεδίου, πολλαπλάσιες όµως οι
συνέπειες για τους χιλιάδες επαγγελµατίες, για τις πολύ µικρές
επιχειρήσεις που θα βρεθούν πλέον σε πολύ ασφυκτικές συνθή-
κες ανταγωνισµού. 

Εµείς απευθυνόµαστε σε όλους αυτούς τους εκατοντάδες χι-
λιάδες αυτοαπασχολούµενους επαγγελµατίες, επιστήµονες, σε
αυτούς που βρίσκονται για µια ακόµα φορά στο στόχαστρο της
επίθεσής σας, δηλαδή, ανεξαίρετα σε όλους όσοι αισθάνονται
ότι στη ρωµαϊκή αρένα της αγοράς και της κυριαρχίας των µο-
νοπωλίων, µε τις αντιλαϊκές πολιτικές που τη συνοδεύουν, η ανα-
σφάλεια και τα αδιέξοδα είναι πλέον κανονικότητα της
εγκατάλειψής τους, που βλέπουν πως το εισόδηµά τους, οι ανάγ-
κες οι δικές τους και των οικογενειών τους, βρίσκονται διαρκώς
υπό αίρεση, ότι τα συµφέροντά τους βρίσκονται στον αντίποδα
των στόχων της κυρίαρχης πολιτικής. 

Έφτασε η ώρα να αµφισβητήσουν αυτή την πολιτική καθώς
και τα κόµµατα που την προωθούν. Ο δρόµος της αντίστασης,
της οργάνωσης, της πάλης, του αγώνα για την υπεράσπιση του
λαϊκού εισοδήµατος είναι, πλέον, µονόδροµος. Σε αυτό τον
δρόµο µπορούν να συναντηθούν και µε τις υπόλοιπες εργατικές
λαϊκές δυνάµεις που πλήττονται από αυτή την πολιτική. Και εκεί
µπροστά βρίσκεται το ΚΚΕ για να ανοίξει ο δρόµος της πραγµα-
τικής ελπίδας. 

Σας ευχαριστώ. 
Και µέσα στον χρόνο, κύριε Πρόεδρε. «Δεν µου κάνατε χάρη»

όπως λέει η κ. Κωνσταντοπούλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Βεβαίως.
Ευχαριστούµε τον κ. Δηµήτρη Κουτσούµπα. 
Συνεχίζουµε µε τον επόµενο ειδικό αγορητή, τον κ. Δηµήτρη

Τζανακόπουλο, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα «Νέα Αρι-
στερά». 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι σήµερα, προκαταρ-
κτικά, οφείλουµε να το κάνουµε αυτό το σχόλιο, καθώς έγινε κάτι
το οποίο δεν συνηθίζεται στην κοινοβουλευτική πρακτική: Διακό-
πηκε η σειρά των εισηγητών και αγορητών του νοµοσχεδίου για
να µιλήσουν οι πολιτικοί Αρχηγοί, µετά την πρωτοβουλία του
Πρωθυπουργού, του κ. Μητσοτάκη, να λάβει τον λόγο µετά τον
δεύτερο εισηγητή. Και έχουµε φτάσει έξι παρά τέταρτο και µόλις
τώρα ολοκληρώνεται ο κύκλος των εισηγητών και των αγορητών,
πράγµα το οποίο εκτιµώ ότι απαξιώνει και την ίδια την κοινοβου-
λευτική λειτουργία. Εποµένως, θα πρέπει, ενδεχοµένως, στη Διά-
σκεψη των Προέδρων να ληφθούν κάποια µέτρα έτσι ώστε να
µπορεί η λειτουργία του Κοινοβουλίου να ακολουθεί -αν θέλετε-
την επιταγή να ακούγονται πρώτα οι Βουλευτές και στη συνέχεια
να υπάρχουν οι κεντρικές πολιτικές παρεµβάσεις των πολιτικών
Αρχηγών, αλλά και του Πρωθυπουργού.

Θα αναφερθώ τώρα στο ζήτηµα που µας απασχολεί, στο ση-
µερινό νοµοσχέδιο. Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
δεδοµένο ότι το φορολογικό σύστηµα στην Ελλάδα παρουσιάζει
διαχρονικές στρεβλώσεις που σχετίζονται µε τις στρατηγικές
απόσπασης συναίνεσης του ελληνικού κράτους, αλλά και της ελ-
ληνικής οικονοµικής και πολιτικής ελίτ τα τελευταία περίπου
εβδοµήντα χρόνια. Ποια είναι τα βασικά χαρακτηριστικά αυτού
του φορολογικού συστήµατος και ποιες είναι ακριβώς οι βασικές
στρεβλώσεις του; 

Πρώτο χαρακτηριστικό: Τεράστια επιβάρυνση των µισθωτών
και των συνταξιούχων, οι οποίοι πληρώνουν την πλειονότητα των
φόρων. Αυτό είναι το πρώτο χαρακτηριστικό. 

Δεύτερο χαρακτηριστικό: Ελάχιστη συµµετοχή στα φορολο-
γικά βάρη των µεγάλων επιχειρήσεων. Δεν είναι καθόλου τυχαίο
ότι οι φόροι επί των κερδών των ανωνύµων εταιρειών σήµερα -
µε στοιχεία του 2022- βρίσκονται στο επίπεδο, µόλις, του 3% των
συνολικών φορολογικών εσόδων του ελληνικού κράτους,

πράγµα το οποίο φέρνει την Ελλάδα στην προτελευταία θέση -
σε ό,τι αφορά τη συµµετοχή των εταιρικών κερδών των ανωνύ-
µων εταιρειών στα φορολογικά έσοδα- από όλες τις χώρες µέλη
του ΟΟΣΑ, εκτός από µία, τη Λετονία.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα σήµερα. Η Ελλάδα φορολογεί τα
κέρδη των µεγάλων και πολύ µεγάλων εταιρειών και επιχειρηµα-
τικών οµίλων µε τη χαµηλότερη επιβάρυνση, σε σχέση µε όλες
τις χώρες του ΟΟΣΑ. Δεν µιλάµε για την Ευρώπη πια. Αυτή, επί-
σης, είναι µια διαχρονική στρέβλωση. 

Το τρίτο προβληµατικό χαρακτηριστικό του ελληνικού φορο-
λογικού συστήµατος, αφορά τη σχέση µεταξύ άµεσων και έµµε-
σων φόρων. Εδώ και περίπου εβδοµήντα χρόνια η ισορροπία
είναι η εξής: Το 60% των φορολογικών εσόδων προκύπτει από
έµµεσους φόρους, ενώ µόλις το 40% προκύπτει από άµεσους
φόρους, σε πλήρη αντίθεση µε τα ισχύοντα στην Ευρώπη και σε
οποιαδήποτε άλλη ανεπτυγµένη καπιταλιστική χώρα µπορεί κα-
νείς να αναφέρει. Και είναι απολύτως δεδοµένο ότι αυτή η ανι-
σορροπία, µεταξύ της επιβάρυνσης από έµµεσους και της
επιβάρυνσης από άµεσους φόρους, είναι ένα από τα πλέον άδικα
χαρακτηριστικά του φορολογικού συστήµατος, παρά το γεγονός
ότι διάφοροι Υπουργοί της Κυβέρνησης, όταν γινόταν η συζή-
τηση για την εκτόξευση των εσόδων από ΦΠΑ λόγω του πληθω-
ρισµού και της ταχύτατης αύξησης των τιµών, µάς έλεγαν ότι ο
φόρος προστιθέµενης αξίας ως έµµεσος φόρος είναι δίκαιος.
Στην πραγµατικότητα, όµως, όλοι γνωρίζουν ότι η έµµεση φορο-
λογία είναι η πιο άδικη φορολογία, για τον απλούστατο λόγο ότι
επιβαρύνει µε τον ίδιο συντελεστή όλους όσους καταναλώνουν,
ανεξαρτήτως του εισοδήµατος τους. Δεν υπάρχει ούτε ένας οι-
κονοµολόγος σε ολόκληρο τον κόσµο, που θα σας έλεγε ότι η
έµµεση φορολογία είναι πιο δίκαιη από την άµεση φορολογία. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε ένα άδικο φορολογικό σύστηµα, το οποίο
επιβαρύνει κατά κύριο λόγο τα µικρά και τα µεσαία εισοδήµατα. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε
Υπουργέ, που πρέπει να απαντηθεί σήµερα, είναι: Αντιµετωπίζει
η φορολογική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας, η συνολική φο-
ρολογική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας, αυτές τις διαχρονικές
στρεβλώσεις, αυτές τις διαχρονικές ανισότητες, τη µεγάλη και
πολύ µεγάλη φοροδιαφυγή, που είναι ένα από τα βασικά χαρα-
κτηριστικά του ελληνικού φορολογικού συστήµατος; 

Ας δούµε µία-µία τις στρεβλώσεις αυτές. Φόρος εισοδήµατος:
Τη δεκαετία του ’50 µισθωτοί και συνταξιούχοι επιβαρύνονταν µε
περίπου το 70% των φόρων. Πόσο επιβαρύνονται σήµερα, µετά
από τεσσεράµισι µε πέντε χρόνια, περίπου, διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας; Ακριβώς, το ίδιο, 70%!  Από τα 11 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, τα οποία πήρε το ελληνικό κράτος από τον φόρο
εισοδήµατος, τα 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ πληρώθηκαν από µι-
σθωτούς και συνταξιούχους. 

Σχετικά µε τη φοροδιαφυγή των µεγάλων επιχειρήσεων ή τις
νόµιµες φοροαπαλλαγές των µεγάλων επιχειρήσεων, ποιες είναι
οι πρωτοβουλίες τις οποίες έχει πάρει η Νέα Δηµοκρατία; Σας
είπα προηγουµένως ότι 3% µόλις είναι η συµµετοχή των κερδών
των ανωνύµων εταιρειών στα συνολικά φορολογικά έσοδα. Ποιες
είναι οι πρωτοβουλίες, που έχει πάρει η Νέα Δηµοκρατία, σε
σχέση µε τις µεγάλες επιχειρήσεις αλλά και µε τα υψηλά εισο-
δήµατα; 

Πρώτον, µείωση του συντελεστή της φορολογίας των κερδών
στο 20%. Δεύτερον, µείωση της φορολογίας των µερισµάτων επί
των κερδών στο 5%. Είναι ίσως ο χαµηλότερος συντελεστής φο-
ρολόγησης των µερισµάτων σε ολόκληρη την Ευρώπη. Φοροα-
παλλαγή για γονικές παροχές, που φτάνει ακόµα και τα 3,2
εκατοµµύρια ευρώ για ένα ζευγάρι. Και πείτε µου, αυτή η κίνηση
ευνοεί τα µικρά και τα µεσαία εισοδήµατα; Ξέρετε πολλούς µι-
σθωτούς ή ελεύθερους επαγγελµατίες των κατώτερων εισοδη-
µατικά στρωµάτων, που έχουν δυνατότητα να προχωρήσουν σε
γονικές παροχές ύψους 3,2 εκατοµµυρίων ευρώ; Εγώ δεν ξέρω
κανέναν. Ξέρω µόνο κάποιους Υπουργούς της Νέας Δηµοκρα-
τίας, κάποιους µεγαλοεπιχειρηµατίες και διάφορους επαγγελµα-
τίες φοροφυγάδες, οι οποίοι µπορούν να κάνουν τέτοιου τύπου
µεταβιβάσεις. 

Να πάµε λίγο παρακάτω; Μείωση του φόρου στις χρηµατιστη-
ριακές συναλλαγές. Επίσης, µηδενισµός της φορολογίας στα
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funds, σε όλες τις µεταβιβάσεις δανείων οι οποίες γίνονται. 
Αυτές είναι µερικές από τις κεντρικές πολιτικές επιλογές στη

φορολογική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Ποιο είναι το αποτέ-
λεσµα; Θα σας πω ποιο είναι το αποτέλεσµα. Επειδή υπάρχουν
διαφορές ανάλογα µε τον συσχετισµό δύναµης, ανάλογα µε τη
δυνατότητα που έχεις να διαµορφώνεις διαφορετικές πολιτικές,
παρά το γεγονός ότι το πλαίσιο είναι εξαιρετικά επιθετικό στον
σύγχρονο χρηµατοπιστωτικοποιηµένο και παγκοσµιοποιηµένο κα-
πιταλισµό, το αποτέλεσµα είναι το 2019 τα κέρδη µετά φόρων των
εισηγµένων στο χρηµατιστήριο εταιρειών ήταν περίπου στο 1%
του ΑΕΠ. Σήµερα, µε στοιχεία του 2022, τα κέρδη των εισηγµένων
στο χρηµατιστήριο εταιρειών βρίσκονται -µετά φόρων πάντα- στο
5% του ΑΕΠ. Αυτό είναι πενταπλασιασµός των κερδών των µεγά-
λων και πολύ µεγάλων επιχειρήσεων και επιχειρηµατικών οµίλων,
χωρίς αυτό να έχει καµµία επιρροή στο ύψος του φόρου που
αυτές οι εταιρείες καταβάλλουν στο ελληνικό δηµόσιο.

Άρα, λοιπόν, έχουµε µια πολιτική η οποία οδηγεί στην αφαί-
µαξη των λαϊκών στρωµάτων, των µισθωτών, των συνταξιούχων
και µέσω του πληθωρισµού, αλλά και των µικρών ελεύθερων
επαγγελµατιών, των επιστηµόνων και στην πραγµατικότητα ευ-
νοεί τους µεγάλους και πολύ µεγάλους φορολογικούς οµίλους.

Ποιο είναι το αποτέλεσµα της πολιτικής σας σε σχέση µε την
κατανοµή µεταξύ άµεσων και έµµεσων φόρων; Σας είπα ότι δια-
χρονικά εδώ και εβδοµήντα χρόνια η ισορροπία αυτή ήταν περί-
που στο «60 - 40» και από όλους τονίζεται ότι είναι µια στρέβλωση
του φορολογικού συστήµατος. Στοιχεία 2022: Το 58% των φορο-
λογικών εσόδων του ελληνικού κράτους προήλθε από το ΦΠΑ και
από τα διάφορα τέλη και τους ειδικούς φόρους κατανάλωσης, δη-
λαδή από έµµεσους φόρους. Η ισορροπία παραµένει η ίδια µε
αυτήν που υπήρχε το 1970, για να µην µιλήσω για την τροµερή
επιβάρυνση που έχει η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών και των
λαϊκών στρωµάτων από την αφαίµαξη που υφίσταται λόγω του
υψηλού πληθωρισµού για την οποία έχουµε κάνει λόγο όλα τα τε-
λευταία χρόνια.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο πού κινείται; Κινείται σε µια κατεύ-
θυνση περιορισµού των στρεβλώσεων και των ανισοτήτων ή κι-
νείται στην ίδια κατεύθυνση που κινούνταν και τα προηγούµενα
φορολογικά µέτρα της Κυβέρνησης; Η δική µας γνώµη είναι ότι
κινείται στην ίδια κατεύθυνση της αναπαραγωγής των ανισοτή-
των και της αφαίµαξης λαϊκών στρωµάτων. Στην πραγµατικότητα
αποτελεί µια οµολογία αποτυχίας και θα σας πω γιατί αποτελεί
οµολογία αποτυχίας. Στην εποχή της ψηφιακής µετάδοσης, της
τεχνητής νοηµοσύνης, των σύγχρονων εργαλείων διασταύρωσης
των εισοδηµάτων -µάλιστα διαφηµίζετε κιόλας την ψηφιοποίηση
του ελληνικού κράτους-, η Κυβέρνηση επιλέγει να επιστρέψει σε
µια πολιτική της δεκαετίας του �90, δηλαδή να επιστρέψει στην
πολιτική των τεκµηρίων, ένα µέτρο που είναι εξ ορισµού οριζόν-
τιο, παρά την αποτυχηµένη προσπάθεια να µας αποδείξετε ότι
δεν είναι τέτοιο. Διότι όταν αντιµετωπίζεις ένα καφενείο στην
Αθήνα και ένα καφενείο στη Λαµία µε δύο εργαζόµενους µε τον
ίδιο ακριβώς τρόπο, το µέτρο το οποίο του επιβάλλεις ως φορο-
λογικό είναι εξ ορισµού οριζόντιο. 

Αποδέχεστε µε το νοµοσχέδιο αυτό την αδυναµία σας να προσ-
διορίσετε το πραγµατικό εισόδηµα ελευθέρων επαγγελµατιών, µι-
κρών επιχειρήσεων και ισοπεδώνετε τις διαφορές µεταξύ πολλών
και διαφορετικών δραστηριοτήτων. Τι κάνετε; Αντιµετωπίζετε µε
τον ίδιο τρόπο έναν µεγαλογιατρό, ο οποίος µπορεί να έχει και ει-
σοδήµατα της τάξης των 200 και 400 χιλιάδων ευρώ, να δηλώνει
λιγότερα από 10.000 ευρώ, όλα τα υπόλοιπα να είναι αδήλωτα ει-
σοδήµατα -µιλάµε για τεράστια ποσά και τα ξέρετε πάρα πολύ
καλά-, µε τον ίδιο τρόπο έναν γιατρό ο οποίος προσπαθεί να συν-
τηρήσει ένα µικρό ιατρείο σε µια επαρχιακή πόλη, ένα µικρό κα-
φενείο, µια βιοτεχνία, η οποία µπορεί στο προηγούµενο έτος να
έχει ζηµιές. Με τον ίδιο ακριβώς τρόπο αντιµετωπίζετε όλες αυτές
τις περιπτώσεις. Άρα, λοιπόν, είναι εξ ορισµού µια οριζόντια πολι-
τική κεφαλικού φόρου αυτή την οποία επιβάλλετε.

Δεν έχουµε, λοιπόν, να κάνουµε µε ένα νοµοσχέδιο καταπολέ-
µησης της φοροδιαφυγής. Έχουµε να κάνουµε µε ένα φοροει-
σπρακτικό νοµοσχέδιο, το οποίο µάλιστα δεν κατευθύνεται και
δεν εντοπίζει τους πραγµατικά µεγάλους φοροφυγάδες στην ελ-
ληνική οικονοµία. Έχουµε να κάνουµε µε ρυθµίσεις που όχι απλά

κλείνουν το µάτι στη φοροδιαφυγή, αλλά στην πραγµατικότητα
την νοµιµοποιούν. Τι τους λέτε; Δεν έχει σηµασία αν αποκρύπτεις
εισοδήµατα 200, 250, 300 χιλιάδων ευρώ, θα πληρώσεις το τεκ-
µαρτό µε βάση τη συσχέτιση που κάνετε µε τον κατώτατο µισθό
και τελείωσες. Στην πραγµατικότητα είναι ένα νοµοσχέδιο περαί-
ωσης. Αυτό κάνετε.

Υπάρχει λύση στο πρόβληµα της φοροδιαφυγής; Βεβαίως και
υπάρχει, αλλά χρειάζεται µια εντελώς διαφορετική πολιτική. Η
σύγχρονη φοροδιαφυγή είναι τριών ειδών. Πρώτον, µεγάλες επι-
χειρήσεις που συναλλάσσονται µε φορολογικούς παραδείσους,
είτε εντός, είτε εκτός ΕΕ και χρησιµοποιούν πολύπλοκες τεχνικές
τριγωνικών συναλλαγών, οι οποίες οδηγούν είτε σε µείωση –φαι-
νοµενική- των κερδών τους, είτε σε µεταφορά των κερδών τους
σε περιοχές µε χαµηλότερους συντελεστές φορολόγησης. Η
δεύτερη τεχνική φοροδιαφυγής αφορά κυρίως τους πλούσιους,
τα ανώτερα και ανώτατα εισοδηµατικά κλιµάκια, που ξέρετε
πάρα πολύ καλά ότι µεταφέρουν τις προσωπικές τους δαπάνες
ως εταιρικά έξοδα, έτσι ώστε να µειώνουν πλασµατικά το ύψος
των κερδών τους. Το τρίτο φυσικά είναι η παραδοσιακή φορο-
διαφυγή των αδήλωτων εξατοµικευµένων συναλλαγών. 

Προφανώς κάθε µορφή φοροδιαφυγής θέλει ειδικό χειρισµό,
ένα, όµως, είναι δεδοµένο. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν αν-
τιµετωπίζεται καµµία από τις τρεις µορφές αυτές της φοροδια-
φυγής. Αντίθετα εισάγετε την πρακτική της περαίωσης και
επιβαρύνετε τα χαµηλότερα εισοδήµατα, ενώ ταυτόχρονα νοµι-
µοποιείτε τη µεγάλη και πολύ µεγάλη φοροδιαφυγή.

Χρειάζεται άλλη πολιτική που απαιτεί τη συνολική αναδιοργά-
νωση λειτουργίας της ΑΔΑΕ, µε αξιοποίηση των ψηφιακών δυ-
νατοτήτων, των διασταυρώσεων, των δειγµατοληπτικών
ελέγχων, την απλοποίηση της νοµοθεσίας, τη διαγραφή χρεών
που δεν µπορούν πλέον να εισπραχθούν, έτσι ώστε οι φορολο-
γικοί έλεγχοι να µπορέσουν να εστιάσουν στις πραγµατικά µεγά-
λες υποθέσεις που µπορούν να αποφέρουν έσοδα στο ελληνικό
δηµόσιο.

Θα ήθελα να πω και πολλά ακόµα, όµως για να δείτε και λίγο
την υποκρισία ή ένα είδος εξαπάτησης, κύριε Υπουργέ, που κά-
νετε, διαφηµίζετε διάφορες άσφαιρες πρωτοβουλίες µέσα στο
νοµοσχέδιό σας. Μια από αυτές είναι η πρωτοβουλία να πείτε -
θετικό κατ’ αρχάς- ότι όλες οι αγοραπωλησίες ακινήτων θα γί-
νονται µέσω τραπεζικών συναλλαγών. Γιατί είναι άσφαιρη αυτή
η πρωτοβουλία; Το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Διότι στην πραγµα-
τικότητα αυτό το οποίο γίνεται στις αγοραπωλησίες ακινήτων
είναι το εξής: Υπολογίζεται ένα οικονοµικό τίµηµα και στη συνέ-
χεια το υπόλοιπο του τιµήµατος πληρώνεται µε µετρητά. Εκεί
είναι το πρόβληµα, το οποίο πρόβληµα θα εξακολουθήσετε να
το έχετε. Θα ορίζουν την τιµή του ακινήτου δήθεν στα 300.000
ευρώ, θα κάνουν µε τραπεζική συναλλαγή αυτή την αγοραπωλη-
σία στα 300.000 ευρώ και τα 200.000 ευρώ θα είναι από την πίσω
πόρτα. Είναι δώρον άδωρον αυτό που κάνετε, αν δεν µπορέσετε
να υποστηρίξετε και να ενισχύσετε τους ελεγκτικούς µηχανι-
σµούς. Εποµένως, µην κοροϊδεύετε τον κόσµο σε σχέση µε αυτό.

Κλείνω. Στεγαστική κρίση, το µεγάλο πρόβληµα της επόµενης
δεκαετίας, το οποίο θα το αντιµετωπίσουν κυρίως οι νεότερες
γενιές στα µεγάλα αστικά κέντρα. Έχουµε αρνητική πρωτιά στη
χώρα στα κόστη στέγασης. Ένα στα τρία νοικοκυριά δίνει πάνω
από το 50% του εισοδήµατός του για κόστος στέγασης.

Έχουµε 40% αυξήσεις στα ενοίκια από το 2018. Και νοµίζω ότι
η βραχυχρόνια µίσθωση είναι ένας από τους βασικούς αν όχι ο
βασικός παράγοντας της εκτόξευσης του κόστους των ακινήτων
είτε µιλάµε για τις τιµές αγοράς και πώλησης είτε µιλάµε για τα
ενοίκια. Ποια είναι τα αποτελεσµατικά µέτρα πολιτικής; Προφα-
νώς όχι αυτά που παίρνετε στο παρόν νοµοσχέδιο. Θέλει µία
πολύ πιο επιθετική και µία πολύ πιο αποφασιστική πολιτική. Κα-
θολική απαγόρευση της βραχυχρόνιας µίσθωσης για νοµικά πρό-
σωπα που κάνουν τη χρήση αυτής της διαδικασίας και στην
πραγµατικότητα λειτουργούν ως τουριστικά καταλύµατα, απο-
φεύγοντας όλες τις ρυθµίσεις του νόµου που επιβάλλουν συγ-
κεκριµένους όρους και συνθήκες λειτουργίας. Εποµένως,
καθολική απαγόρευση για νοµικά πρόσωπα της βραχυχρόνιας
µίσθωσης. Καθολική απαγόρευση για ακίνητα τα οποία έχουν
προέλθει µέσω της διαδικασίας της Golden Visa, ώστε να συµ-
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µετέχουν σε βραχυχρόνια µίσθωση και φυσικά κατάργηση της
Golden Visa στο εξής. Ενώ τρίτο σηµείο ότι και στα ίδια τα φυ-
σικά πρόσωπα να µην επιτρέπεται η βραχυχρόνια µίσθωση για
περισσότερα από τρία ακίνητα.

Θέλετε λοιπόν να καταπολεµήσετε την κατάσταση που έχει
διαµορφωθεί στο πεδίο της στέγης; Θέλετε να καταπολεµήσετε
τη στεγαστική κρίση; Ιδού πεδίο δόξης λαµπρό. Όµως, στην
πραγµατικότητα δεν θέλετε να κάνετε αυτό, αλλά θέλετε να συ-
νεχίσετε αυτή την λογική της επιδότησης της κερδοσκοπικής επί-
θεσης στην στεγαστική αγορά στη χώρα.

Με όλες αυτές τις σκέψεις προφανώς από την πλευρά της
Νέας Αριστεράς θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, ενώ θα σας
καλούσαµε κιόλας να το αποσύρετε. Όµως είµαστε απολύτως
βέβαιοι ότι δεν πρόκειται να το κάνετε, διότι υπηρετεί συγκεκρι-
µένα συµφέροντα τα οποία έχετε υπηρετήσει µε την πολιτική σας
όλα αυτά τα χρόνια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εισερχόµαστε τώρα
στον κατάλογο των οµιλητών. 

Καλούµε στο Βήµα τον πρώτο οµιλητή, κ. Γεώργιο Κωτσό, από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

Θα ακολουθήσει η κ. Μάλαµα, η κ. Λιακούλη, ο κ. Μεταξάς και
ο κ. Μπούµπας, η πρώτη πεντάδα.

Κύριε Κωτσό, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, συζη-

τούµε ένα νοµοσχέδιο µε τίτλο: «Μέτρα για τον περιορισµό της
φοροδιαφυγής». Γιατί το λέω αυτό; Από τις αρχές της δεκαετίας
του �80 που παρακολουθώ την πολιτική ζωή του τόπου, θυµάµαι
ένα κυρίαρχο σύνθηµα που είχαν όλα τα κόµµατα προεκλογικά
στις προγραµµατικές τους θέσεις, ήταν «η πάταξη της φοροδια-
φυγής». Και αυτός ήταν και ένας στόχος µεγάλος διαχρονικά
όλων των κυβερνήσεων. Το καταφέραµε; Όλοι; Προφανώς και
όχι. Νοµίζω σε αυτό µπορούµε να συµφωνήσουµε. Η φοροδια-
φυγή εξακολουθεί να υπάρχει, να υφίσταται και να συνιστά ένα
οικονοµικό, φορολογικό, κοινωνικό πρόβληµα, ένα πρόβληµα κοι-
νωνικής δικαιοσύνης και οφείλουµε όλοι µας να σκύψουµε σο-
βαρά πάνω σε αυτή τη δύσκολη άσκηση, διότι εάν ήταν εύκολη
η άσκηση θα είχε λυθεί το ζήτηµα προ πολλού από τις κυβερνή-
σεις που διαχρονικά πέρασαν από την πατρίδα µας. 

Τι έρχεται να κάνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση µας µε το σηµερινό
νοµοθέτηµα; Να περιορίσει τη φοροδιαφυγή. Και θα ήθελα να
εστιάσω σε αυτό που κυρίως µονοπώλησε τη σηµερινή συζή-
τηση, που είναι το τεκµαρτό εισόδηµα. Ποια είναι η βασική λογική
του τεκµαρτού εισοδήµατος; Ότι δεν µπορεί ένας επιχειρηµατίας
ή ένας αυτοαπασχολούµενος να έχει εισόδηµα µικρότερο του
ανειδίκευτου εργάτη. Έχει βάση αυτή η λογική; Έχει. Και βέβαια,
µέσα από τη συγκεκριµένη θέσπιση του τεκµαρτού εισοδήµατος,
προσπαθεί η Κυβέρνηση να φορολογήσει µια µεγάλη µερίδα αυ-
τοαπασχολούµενων και επαγγελµατιών, που όπως ανέφεραν οι
Υπουργοί µε τα νούµερα που έδωσαν, δηλώνουν µηδενικά ή πε-
νιχρά εισοδήµατα. 

Η επιχειρηµατολογία είναι από τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης, ότι µε αυτό τον τρόπο άδικα φορολογούνται οι επιχειρηµα-
τίες και οι αυτοαπασχολούµενοι. Θα ήταν άδικο εάν ήταν
οριζόντιο και αν ίσχυε για όλους και δεν τους έδινε τη δυνατό-
τητα να το αµφισβητήσουν. Είναι µαχητό λοιπόν. Δίνεται η δυνα-
τότητα στον όποιον πιστεύει αλλά και έχει χαµηλότερο εισόδηµα
να το αµφισβητήσει και να ζητήσει έλεγχο. Είναι βέβαιο και
θεωρώ ότι το πιστεύετε και εσείς ότι ελάχιστοι θα ζητήσουν
έλεγχο. 

Ένα άλλο επιχείρηµα που επίσης χρησιµοποιεί η Αντιπολί-
τευση είναι ότι µέσα από αυτή τη διαδικασία θα κλείσουν πάρα
πολλές επιχειρήσεις. Άρα τι είναι σαν να παραδέχεστε; Ότι οι πε-
ρισσότερες από αυτές τις επιχειρήσεις υπάρχουν διότι φοροδια-
φεύγουν. Διότι αν δεν φοροδιαφεύγουν, δεν έχουν κανένα
πρόβληµα να ζητήσουν έλεγχο και να αποδείξουν το δίκιο τους.
Αν δεν µπορούν να το αποδείξουν σηµαίνει ότι φοροδιαφεύγουν. 

Ένα άλλο επιχείρηµα που χρησιµοποιείτε επίσης είναι ότι µε
αυτό τον τρόπο, λέει, επιχειρείτε να φορολογήσετε κυρίως τα

χαµηλά εισοδήµατα και αφήνετε όσους δηλώσουν πάνω από
10.920 ανεξέλεγκτους. Είναι έτσι ή µήπως µέσα από τη συγκε-
κριµένη διαδικασία θα απελευθερωθεί έµψυχο δυναµικό του
ελεγκτικού µηχανισµού, για να µπορέσει να επικεντρωθεί στα
πολύ µεγαλύτερα εισοδήµατα; Που είναι ο στόχος. Γιατί πάρα
πολλοί έκτισαν πολιτικές καριέρες και πολιτικό αφήγηµα στη λο-
γική «θα φορολογήσουµε το µεγάλο κεφάλαιο», κ.ο.κ..

Άρα λοιπόν, απελευθερωµένος ο ελεγκτικός µηχανισµός από
µία πολύ µεγάλη φορολογητέα ύλη που πλέον µε το τεκµαρτό
εισόδηµα δεν θα υπάρχει λόγος να ελεγχθεί, θα εστιάσει στα
πολύ µεγάλα εισοδήµατα, στο πολύ µεγάλο κεφάλαιο όπως λέτε
και εσείς. Κι έπειτα για να δούµε, είναι το µόνο µέτρο που παίρνει
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Εκεί µόνο εστιάζεται ή υπάρχουν
και άλλα ζητήµατα που εκσυγχρονίζουν το φορολογικό µας σύ-
στηµα; Ολοκληρώνεται ή δεν ολοκληρώνεται η διασύνδεση των
ταµειακών µηχανών µε τα POS; Το νοµοσχέδιο το προβλέπει. Θα
λειτουργήσει προς τη θετική κατεύθυνση του να αποφύγουµε τη
φοροδιαφυγή ή να έχουµε τη δήλωση του συνόλου των εισοδη-
µάτων; Βεβαίως, το επιτυγχάνει. 

Η επέκταση του συστήµατος ηλεκτρονικών πληρωµών και
στους υπόλοιπους κλάδους της λιανικής, λειτουργεί προς τη θε-
τική κατεύθυνση; Εγώ λέω ναι. Η εφαρµογή υποχρεωτικότητας
στο σύστηµα του myDATA για ηλεκτρονική υποβολή παραστατι-
κών προς την ΑΔΑΕ τόσο ως προς τα έξοδα όσο και ως προς τα
έσοδα είναι προς τη θετική κατεύθυνση; Είναι. 

Η αγοραπωλησία των ακινήτων αναλύθηκε σε πολύ µεγάλο
βαθµό ότι πρέπει πλέον να περνά µέσα από το τραπεζικό σύ-
στηµα. Το ότι ενεργοποιείται το ψηφιακό δελτίο αποστολής πι-
λοτικά στις αρχές του 2024 και πλήρως έως το τέλος του έτους
είναι προς τη θετική κατεύθυνση ή δεν είναι; Το ψηφιακό δελτίο
αποστολής είναι ένα ακόµη όπλο στη φαρέτρα µας για την κα-
ταπολέµηση της φοροδιαφυγής, κυρίως για τη διακίνηση των
αγαθών; Η αύξηση του προστύµµατος χρήσης των µετρητών
άνω των 500 ευρώ λειτουργεί προς θετική κατεύθυνση; Εγώ λέω
ότι ναι, θα λειτουργήσει. Η πληρωµή των προνοιακών επιδοµά-
των µέσω πιστωτικών καρτών, είναι ένα µέτρο θετικό; Είναι. Η
επιβολή της διακοπής της συνεργασίας µε εκείνους που λαθραία
διακινούν καύσιµα µιας και πολύ µεγάλος λόγος έχει γίνει κατά
καιρούς για τα διυλιστήρια, για τη λαθραία διακίνηση καυσίµων,
κινείται ή όχι προς την σωστή κατεύθυνση; Και βέβαια, η ρύθµιση
των βραχυχρόνιων µισθώσεων είναι προς τη σωστή κατεύθυνση
και αυτό.

Ποια είναι η βασική µας επιδίωξη για να καταλήξω; Η συγκε-
κριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία προσπαθεί να δηµιουργήσει
µια εντονότερη αίσθηση κοινωνικής δικαιοσύνης και φορολογι-
κής δικαιοσύνης, που θα ευνοήσει συνολικά τους πολίτες και
µέσα από την αύξηση των εσόδων θα µπορέσει να χρηµατοδο-
τήσει κρίσιµους τοµείς της ζωής µας, την παιδεία, την υγεία, την
αµυντική µας θωράκιση κ.ο.κ.. 

Θεωρώ, λοιπόν, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αν το
δούµε στο σύνολό του το νοµοσχέδιο και κυρίως µε κοινή λογική,
αλλά και µε γνώση δύσκολα θα µπορέσουµε να αποφύγουµε την
ψήφισή του. Εγώ το στηρίζω, κύριε Υπουργέ, διότι θεωρώ ότι κι-
νείται προς τη σωστή κατεύθυνση και θα συµβάλει αποφασιστικά
στη µείωση της φοροδιαφυγής.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα,
η κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Να σας ενηµερώσω ότι η σηµερινή συνεδρίαση θα συνεχιστεί
µέχρι το νούµερο πενήντα. Τελευταία οµιλήτρια θα είναι η κ. Με-
ρόπη Τζούφη. Βέβαια, υπολείπονται Κοινοβουλευτικοί, οι οποίοι
προφανώς θα µιλήσουν αύριο.

Για να µην χρονοτριβούµε, κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο για
επτά λεπτά. Όσο µπορούµε να αυτοπεριοριζόµαστε µε τον
χρόνο και αυτό ισχύει για όλους. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα θα έπρεπε η Κυβέρνηση

να ζητήσει µια µεγάλη συγγνώµη από τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, από τους ανθρώπους του µόχθου που περνάνε τη µέρα
τους µέσα στο κρύο, στον πάγκο της λαϊκής, που κοπιάζουν από
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το πρωί µέχρι το βράδυ στο ταξί, στο µαγαζί, στο γραφείο, στο
γιαπί και σε πολλές άλλες θέσεις επαγγελµάτων. Θα έπρεπε να
ζητήσει, λοιπόν, συγγνώµη, γιατί τους αποκαλεί φοροφυγάδες
και κλέφτες την ώρα που µε θράσος καλύπτει την εταιρική φο-
ροδιαφυγή, τη φοροαποφυγή των πολυεθνικών εταιρειών, τη
διάβρωση της φορολογικής βάσης και τις τριγωνικές συναλλα-
γές των µεγάλων. 

Και για να µην λέµε γενικότητες, την ώρα που φορολογείτε µε
τεκµήριο τα κοµµωτήρια της γειτονιάς φερ’ ειπείν, τα οποία έχετε
στοχοποιήσει όλες αυτές τις µέρες, καλύπτετε την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ». Αγνοείτε επί τέσσερα χρόνια τις επισηµάνσεις µας. Κά-
νετε ότι δεν µας ακούτε όταν σας λέµε ότι πρέπει να τους ελέγ-
ξετε, γιατί δηλώνουν κάθε χρόνο ζηµίες εκατοµµυρίων την ώρα
που στον Καναδά η µητρική τους εταιρεία διανέµει µερίσµατα εκα-
τοµµυρίων ευρώ στους µετόχους. Σας είπαµε να ελέγξετε το χαρ-
τοφυλάκιο δανεισµού της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», η οποία
ενδέχεται να προβαίνει σε ενδοοµιλικά δάνεια που πιθανόν να πα-
ραπέµπουν στη διάβρωση της φορολογικής βάσης. Σας το θέ-
σαµε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο επίσηµα και µας απαντήσατε
ότι η αρµόδια υπηρεσία Ερευνών και Διασφάλισης Δηµοσίων Εσό-
δων, δεν έχει διενεργήσει έλεγχο προς την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ»
και το σχετικό έγγραφο το καταθέτω και στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κυριακή Μάλαµα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για εσάς, λοιπόν, φοροφυγάς είναι ο ελεύθερος επαγγελµα-
τίας της γειτονιάς και η πολυεθνική εταιρεία που κατά τη δική
της δηµόσια δήλωση συσσωρεύει ζηµίες εκατοντάδων εκατοµ-
µυρίων είναι στρατηγικός επενδυτής. Έτσι την χαρακτηρίζετε,
την χαρακτηρίζετε στρατηγικό επενδυτή. Εάν, λοιπόν, αυτό δεν
είναι ύβρις απέναντι στον ελληνικό λαό, τότε τι είναι;

Λέτε ότι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες κλέβουν και γι’ αυτό θα
τους βάλετε χαράτσι, αλλά όχι σε όλους, µόνο σε εκείνους που
δηλώνουν µέχρι 30.000 ευρώ, µόνο σε εκείνους θα ισχύουν τα
εξοντωτικά αυτά τεκµήρια. Οι άλλοι µε τα υψηλά εισοδήµατα; Τι
θα γίνει µε αυτούς; Πολύ απλά µένουν στο απυρόβλητο και
ακόµη χειρότερα. Τους λέτε, µπορείτε να φοροδιαφύγετε όσοι
πραγµατικά κερδίζετε πολλά, αρκεί να δηλώσετε τόσα όσα το
τεκµήριο για να ξεφύγετε από κάθε έλεγχο.

Η Κυβέρνηση πριν από τις εκλογές κινητοποίησε κάθε δυνατή
προπαγάνδα για να πείσει τους ελεύθερους επαγγελµατίες ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ είναι το κόµµα των φόρων. Τώρα, οι εκπρόσωποι του
κυβερνώντος κόµµατος αποφεύγουν να συναντηθούν µε τους
φορείς των ελεύθερων επαγγελµατιών, για να γλιτώσουν το πο-
λιτικό κόστος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Τι θα πείτε, κύριε της Κυβέρνησης, στους επαγγελµατίες τώρα
τα Χριστούγεννα που σίγουρα θα επισκεφτείτε έτσι για τις χρι-
στουγεννιάτικες αγορές, για τις φωτογραφίες; Τι θα τους πείτε;
Τι θα πείτε στους αυτοαπασχολούµενους τεχνίτες που τους απο-
καλείτε φοροφυγάδες, άλλα αφήνετε στο απυρόβλητο τις µεγά-
λες τεχνικές εταιρείες µε τις εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ τζίρο;
Τι θα πείτε;

Βάζετε κεφαλικό φόρο σε κάθε ελεύθερο επαγγελµατία, αυ-
τοαπασχολούµενο, επιστήµονα, καλλιτέχνη, πωλητή λαϊκής αγο-
ράς, οδηγό ταξί τουλάχιστον 2.200 ευρώ µε αναδροµικότητα.
Αυτός ο φόρος πώς θα καλυφθεί; Πού ήταν γραµµένο στο προ-
εκλογικό σας πρόγραµµα, κύριοι της Κυβέρνησης; Τι έχετε να
πείτε γι’ αυτή την κοροϊδία, για τα ασύστολα ψέµατα; Κυριολε-
κτικά ασύστολα τα ψέµατα σας απέναντι σε έναν ολόκληρο
κόσµο που κακώς σας πίστεψε και νόµιζε ότι θα τους µειώσετε
τους φόρους, αλλά που σήµερα άναυδος συνειδητοποιεί το µέ-
γεθος του ψέµατός σας. 

Πείτε, λοιπόν, στο µικρό µπακάλικο της Χαλκιδικής, γιατί θα
πληρώσει τέτοιον φόρο την ώρα που οι µεγάλες αλυσίδες δεν
πληρώνουν δεκάρα και όχι µόνο αυτό, αλλά στέλνουν και τα
υπερκέρδη τους στο εξωτερικό. Ζητήστε µια µεγάλη συγγνώµη
από τους ανθρώπους του µόχθου γι’ αυτές τις αυταπάτες που
καλλιεργήσατε. 

Και να µας πείτε ευθαρσώς τώρα εδώ γιατί δεν ελέγχετε τις
πολυεθνικές εταιρείες µε παθητικούς ισολογισµούς, όπως η «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», που σας είπα προηγουµένως και όχι µόνο
αυτό τους δίνετε και επιδοτήσεις εκατοντάδων εκατοµµυρίων
µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Παράλληλα, αν θέλετε έστω και τώρα να διατηρήσετε ένα
ίχνος πολιτικής ειλικρίνειας, θα πρέπει να καταργήσετε το τέλος
επιτηδεύµατος και την προκαταβολή φόρου σε όλους. Θεσπίστε
αφορολόγητο όριο και για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, εφό-
σον θέλετε να εξισώσετε τα εισοδήµατά τους µε εκείνα της µι-
σθωτής εργασίας .

Θα ήθελα να κλείσω µε κάτι που αφορά τα τουριστικά κατα-
λύµατα. Δεκαπλασιάζετε τον φόρο διαµονής και λέτε ότι θα χρη-
µατοδοτήσει την αποκατάσταση των φυσικών καταστροφών. Και
σας ρωτάµε το εξής, γιατί δεν εφαρµόζετε την φορολογία στα
υπερκέρδη των ενεργειακών εταιρειών για να χρηµατοδοτήσετε
την προστασία του περιβάλλοντος και την αποκατάσταση των
φυσικών καταστροφών; Γιατί µειώνετε την ανταγωνιστικότητα
του ελληνικού τουρισµού και αφήνετε στο απυρόβλητο τους λί-
γους, πολύ µεγάλους παίκτες µε τα τεράστια κέρδη, µε τα πο-
λυπληθή λογιστήρια και µε τις δεκάδες θυγατρικές σε Ελλάδα
και εξωτερικό;

Ξεκινήστε τη µάχη ενάντια στη φοροδιαφυγή από την κορυφή
και ζητήστε και µία µεγάλη συγγνώµη από όλους εκείνους που
κοροϊδέψατε µε τα γνωστά σας ψέµατα για να σας ψηφίσουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Ευαγγελία Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ένα άδικο, ανα-

ποτελεσµατικό και αναχρονιστικό νοµοσχέδιο λέµε εµείς ότι φέρ-
νετε σήµερα προς ψήφιση στη Βουλή. Και εσείς ακόµη
αναρωτιέστε για ποιον λόγο εµείς τα λέµε αυτά τα κακά πράγ-
µατα την ώρα που η Ελλάδα βρίσκεται στους δρόµους έξω από
το παραθύρι σας και το παντζούρι σας δεν το ανοίγετε για να
δείτε. Ήρθε η ασφάλεια της Βουλής. Γύρισε γύρω - γύρω τις Κοι-
νοβουλευτικές Οµάδες. Εσείς δεν το ξέρετε αυτό, κύριε
Υπουργέ; Μας είπε να κλείσουµε τα παντζούρια. Γιατί µας είπε
να κλείσουµε τα παντζούρια; Δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος.
Μέσα είναι κλεισµένος, όµως, ο κόσµος όλος, λέτε. Κανένας δεν
κουνήθηκε, λέτε. Όλοι έχουν αναγνωρίσει ότι το νοµοσχέδιο σας
είναι µια χαρά. Άρα, τι έχουµε να φοβόµαστε;

Ξεσηκώσατε την Ελλάδα πάλι και τη βγάλατε στους δρόµους.
Αυτή είναι η αλήθεια. Για µία ακόµη φορά βγάλατε τον κόσµο,
τον κοσµάκη, που έλεγε ο λαϊκός ποιητής. Έξω στους δρόµους
τους βγάλατε όλους µε ένα αναποτελεσµατικό, άδικο και ανα-
χρονιστικό νοµοσχέδιο και προσποιήστε µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα της Βουλής ότι τα πάντα είναι ωραία και δεν υπάρχει και
κανένα άλλο πρόβληµα την ώρα που δεν µπορείτε να ελέγξετε
οι ίδιοι τα e-mail. Τα e-mail δεν µπορείτε να τα ελέγξετε τα δικά
σας που λαµβάνετε, δεν µπορούµε να τα ελέγξουµε εµείς από
τις φωνές όλων των ανθρώπων, πολιτών, φορέων, των πάντων
όλων όµως, που διαµαρτύρονται για τον τρόπο µε τον οποίο δια-
χειρίζεστε. Ποιοι; Εσείς. Και µας αναγκάζετε και εµάς να λεγό-
µαστε και εµείς µαζί µε εσάς Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Πρώτη φορά είδα εγώ Εθνική Αντιπροσωπεία να λειτουργεί σε
βάρος αυτών που αντιπροσωπεύει. Ωραία Εθνική Αντιπροσω-
πεία, λοιπόν, έχετε φτιάξει και οδηγείτε και το Σώµα της Βουλής
σε τέτοιες στοχοποιήσεις! 

Γιατί, είναι αήθης η στοχοποίηση ολόκληρων πολιτικών κοινω-
νικών οµάδων ως φοροφυγάδων. «Διαίρει και βασίλευε», είναι το
δόγµα σας! Και τι κάνετε; Σπέρνετε τη διχόνοια ανάµεσα στον
ελληνικό λαό. Τι υπονοείτε; Σαν τους παλιούς φιλολόγους: «Διά
τούτον τον λόγο λέγω». Και τι λέτε; Ότι κάποιοι τα «παίρνουν και
τα τρώνε». Αυτό τους λέτε, µε απλά λόγια, χωρίς να διαχωρίζετε
αν είναι ο δικηγόρος της «Κολοπετινίτσας» ή της Ελασσόνας, των
Φαρσάλων και της συνοικίας, σε σχέση µε τον «µεγαλοδικηγόρο»
του Κολωνακίου και άλλων περιοχών, για να µην ενοχοποιούµε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 6 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6799



µόνο το όµορφο Κολωνάκι, παραρτήµατα µεγάλων δικηγορικών
εταιρειών, παράδειγµα, µεγάλων ιατρικών κέντρων, άλλο παρά-
δειγµα, µεγάλων επιχειρήσεων του εξωτερικού µε διεθνή δρα-
στηριότητα, άλλο παράδειγµα.

Άρα, το ίδιο είναι όλα. Αυτά τους λέτε, ότι είναι. Γι’ αυτό τους
ξεσηκώνετε, γι’ αυτό έρχεται η Ασφάλεια της Βουλής, γι’ αυτό
µας λέει να κατεβάσουµε τα παντζούρια. Νοµίζω ότι κι εσείς κα-
τεβάσατε τα παντζούρια στα δικά σας γραφεία, όχι µόνο εµείς. 

Άρα σήµερα συζητάµε -λέει- «περί όνου σκιάς». Πράγµατα
απλά. Είναι τεχνικές επιλογές που θα κάνουν καλύτερο το σύ-
στηµα, για να γλιτώσει ο τόπος τη φοροδιαφυγή. Μπράβο, ωραίο
τρόπο βρήκατε να γλυτώσει ο τόπος τη φοροδιαφυγή! Και πώς
το βρήκατε αυτό; Με µια σειρά από παραµύθια, «τεχνικές λεπτο-
µέρειες» τις ονοµάζετε, που λέτε για τους µικρούς και µεσαίους.
Τους χτυπάτε πάλι στο µαλακό υπογάστριο, έτσι ώστε -το σχέδιό
σας αυτό είναι- να µην αποµείνει ούτε ένας για δείγµα. Να πει
ένας «µικρός» ελεύθερος επαγγελµατίας, κυρίως της περιφέ-
ρειας –και το τονίζω αυτό- «δεν αντέχω άλλο αυτό το φορτίο, δεν
µπορώ να τα βγάλω πέρα, καλύτερα να γίνω υπάλληλος σε µια
εταιρεία, να µου πληρώνει και τις ασφαλιστικές µου εισφορές,
να παίρνω οκτώ κατοστάρικα τον µήνα και να ζήσω σαν άνθρω-
πος λίγο κι εγώ και να έχω µια ποιότητα ζωής». Αυτή είναι η ιστο-
ρία. Αυτό είναι το σχέδιό σας. Αυτά πάτε να κάνετε. Και βεβαίως
προσπαθείτε να ταΐσετε τον κόσµο «κουτόχορτο». 

Ήρθε ο κύριος Πρωθυπουργός σήµερα. Άλλα ήθελα να πω,
άλλα θα πω, γιατί τον άκουσα τέσσερις φορές –τις µέτρησα και
τις έγραψα- στη διάρκεια της οµιλίας του που προσπάθησε να
πείσει το Σώµα των Βουλευτών ότι είχε εξαγγείλει προεκλογικώς
η Νέα Δηµοκρατία, αυτά που σήµερα φέρνει. «Και µε συνέπεια»,
λέει ο κ. Μητσοτάκης, «ερχόµεθα να πούµε στον ελληνικό λαό
ότι εµείς υλοποιούµε το πρόγραµµά µας». 

Ποιο πρόγραµµά σας ακριβώς; Είπαµε εµείς στο ΠΑΣΟΚ για
τα µερίσµατα των µεγάλων εκατοµµυριούχων, των µερισµατού-
χων σε µεγάλες πολυεθνικές εταιρείες και τι «ξύλο είχαµε φάει»
από την ίδια τη Νέα Δηµοκρατία. Είναι πρωτοφανές! Τολµήσαµε
να µιλήσουµε για το ένα και µας λέγατε «φοροµπήχτες» και τώρα
η «φοροµπηχτική» σας λογική και τακτική και µεθοδολογία και
πράξη και εφαρµογή είναι άνευ προηγουµένου. Ποιος µιλάει σε
ποιον; Και µας κουνάτε και το δάχτυλο; 

Για δείξτε µου, λοιπόν, το περιβόητο προεκλογικό πρόγραµµά
σας. Γι’ αυτό έχουµε τα Πρακτικά της Βουλής.

Κύριε Υπουργέ, τηλεφωνείτε φαντάζοµαι στη γραµµατέα σας
για να σας το φέρει.

Φέρτε το προεκλογικό πρόγραµµα, λοιπόν, εδώ. Να το κατα-
θέσετε στα Πρακτικά, για να δούµε κι εµείς σε ποια σειρά, σε
ποια λέξη, σε ποιο κεφάλαιο και σε ποια σελίδα, λέτε γι’ αυτό το
φορολογικό νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα, για να πούµε κι
εµείς: «Μπαρντόν, λάθος κάναµε λοιπόν, µας συγχωρείτε πολύ». 

Το άλλο που µου κάνει µεγάλη εντύπωση -και δεν µπορώ να
αντισταθώ να µην το πω- είναι πως φέρεστε σαν να είστε χθεσι-
νοί, σαν να εκλεγήκατε τον Ιούνη και πήρατε τώρα τα ηνία της
χώρας από τον «κακό» ΣΥΡΙΖΑ. Εσάς σας τα έχω µαζεµένα, για
άλλη φορά όµως.

Σήµερα θα πω για εσάς. Αφού, λοιπόν, εσείς θητεύετε σχεδόν
πέντε ολόκληρα χρόνια στο τιµόνι της εξουσίας της χώρας κι
εσείς που µιλάτε για τη µία µεγάλη µεταρρύθµιση –και αυτήν
προβάλλετε όπου βρεθείτε και όπου σταθείτε-  του ψηφιακού
κράτους, ποιον κατηγορείτε για το ότι δεν συνδεθήκατε µε τα
POS; Το σύµπαν; Τον «κακό» θεό; Την κακιά µοίρα; Δεν µπορώ
να καταλάβω, τα µηχανάκια γιατί δεν τα συνδέσατε, εσείς οι «ψη-
φιακοί επαναστάτες»; Τι κάνατε πέντε ολόκληρα χρόνια;

Λοιπόν, να µην τα πολυλέµε εδώ. Δεν χρειάζεται να πούµε
πολλά σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τα είπαν όλα οι
φορείς στην ακρόαση των φορέων. Υπάρχουν κοινοβουλευτικές
διαδικασίες οι οποίες µπαίνουν στον πυρήνα ενός θέµατος κι
αυτό αναδεικνύουν. Ο πολύς κόσµος βέβαια δεν µπορεί να τα
παρακολουθήσει, γι’ αυτό είµαστε υποχρεωµένοι αυτά να τα ανα-
δεικνύουµε.

Η ΓΣΕΒΕΕ µε τέσσερις λέξεις στην ακρόαση φορέων τα είπε
όλα. Είπε: «Η επιχειρηµατολογία περί ορισµού φοροδιαφυγής
είναι αίολη. Δεν θα λύσετε κανένα πρόβληµα φοροδιαφυγής,

τουναντίον, δηµιουργείτε προϋποθέσεις για τη διαιώνιση και δι-
εύρυνσή του». Αυτό σας είπαν οι άνθρωποι που έρχονται εδώ και
οι οποίοι δεν έχουν κόµµα ή χρώµα και είναι πάνω από αυτά. Δεν
ακούτε όµως κανέναν. 

Δυστυχώς, αυτό που κάνετε είναι να τιµωρείτε τους επιχειρη-
µατίες. Τιµωρείτε ακόµα και τις επιχειρήσεις που απασχολούν
εργαζοµένους προσαυξάνοντας το φορολογητέο εισόδηµα. Φο-
ρολογείται τελικά το επάγγελµα και όχι το εισόδηµα. Χαϊδεύετε
τους µεγάλους φοροφυγάδες. Η Ελλάδα χάνει την ίδια ώρα το
8% των εσόδων από εταιρικούς φόρους. Σε ό,τι αφορά τέλος τη
µείωση κατά 50% του τέλους επιτηδεύµατος, θα ήθελα να πω
πως είναι το τυράκι στη φάκα του νοµοσχεδίου. Το τέλος επιτη-
δεύµατος είναι ο µοναδικός φόρος παγκοσµίως που δεν φορο-
λογεί ούτε το εισόδηµα, ούτε την περιουσία, αλλά την προσδοκία
του µικροεπιχειρηµατία ότι την επόµενη χρονιά δεν θα πάει από
άποψη κερδοφορίας χειρότερα από την τρέχουσα. Αυτά κάνετε
µε το ψευδεπίγραφο νοµοσχέδιό σας. Αυτά φέρνετε. Δεν ακούτε.
Δεν ακούτε. Τι να σας πούµε; Εµάς δεν µας ακούτε. Προκοπή
δεν θα βρείτε, αλλά µαζί σας δεν θα βρει και ο ελληνικός λαός.

Ανοίξτε τα παράθυρα, σηκώστε τα παντζούρια, έξω είναι η Ελ-
λάδα και φωνάζει σε εσάς και σε εµάς, στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία η οποία θα πρέπει να τους αντιπροσωπεύει. Αντί αυτών,
έχετε γίνει πολύ καλοί τροχονόµοι των µεγάλων συµφερόντων κι
αυτό εµείς είµαστε εδώ για να το αλλάξουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ -  Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα θα πάρει ο κ. Κωνσταντίνος-Βασίλειος Μετα-

ξάς. Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο η ειδική αγορήτρια της
Πλεύσης Ελευθερίας, καθώς ήταν σε υποχρέωση και δεν µπο-
ρούσε να βρίσκεται εδώ.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, σε όλη τη διάρκεια της συζήτησης του νο-

µοσχεδίου της Κυβέρνησης τόσο µέσα στη Βουλή, όσο κυρίως
έξω, µέσα από τους µεγάλους αγώνες που αναπτύσσονται στον
δρόµο από τους συλλόγους των αυτοαπασχολουµένων και τους
φορείς των επαγγελµατιών -και αυτή τη στιγµή έξω από τη Βουλή
γίνεται µια ακόµα πραγµατικά µεγάλη κινητοποίηση- κατέπεσε η
προσπάθεια να παρουσιαστεί η νέα νοµοθετική ρύθµιση της Κυ-
βέρνησης ενάντια στους µικρούς ΕΒΕ, όπως αναφέρει ο τίτλος
της, ως δήθεν µέτρα για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής.

Αποδείχτηκε, κύριοι και κυρίες της Νέας Δηµοκρατίας, ότι σκο-
πός και της δικής σας Κυβέρνησης είναι η εξόντωση των αυτοα-
πασχολούµενων, όπως άλλωστε επιτάσσουν οι επιταγές των
µονοπωλίων, των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων τόσο της Ελ-
λάδας, όσο και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα συµφέροντά τους
εξυπηρετείτε και µε αυτή σας την πρωτοβουλία κάνοντας πράξη
τις σαφείς οδηγίες τους.

Για παράδειγµα τι λέει ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων για
τους αυτοαπασχολούµενους; Διαβάζουµε ανάλυση από το 2017
ακόµα, µε τίτλο: «Η φτώχεια των εθνών». Έγραφαν από τον ΣΕΒ,
λοιπόν: «Η Ελλάδα έχει το µεγαλύτερο ποσοστό αυτοαπασχο-
λουµένων κατά 34% από όλες τις ανεπτυγµένες χώρες του κό-
σµου. Αυτό είναι ένδειξη υπανάπτυξης της οικονοµίας και
καθήλωσης του πληθυσµού σε ένα σχετικά χαµηλό βιοτικό επί-
πεδο, σύµφωνα µε τη διεθνή βιβλιογραφία. Οι αριθµοί αυτοί είναι
εντυπωσιακοί ως προς τις αρνητικές επιπτώσεις και τις συνέ-
πειες από το έλλειµµα προσαρµοστικότητας της ελληνικής οικο-
νοµίας στις σύγχρονες µεθόδους οργάνωσης της παραγωγής.
Απορεί κανείς για τι είδους ανάπτυξη µιλάνε τα σχέδια εθνικής
αναπτυξιακής στρατηγικής, όταν η οργάνωση της παραγωγής
ακολουθεί σε µεγάλο βαθµό το πρότυπο της µικρής οικογενει-
ακής και ατοµικής επιχείρησης. Αυτό είναι το αποτέλεσµα της
πολιτικής προστατευτισµού που ασκείται». Αυτά λέει ο Σύνδε-
σµος Ελλήνων Βιοµηχάνων.

Και φυσικά οι βασικοί κρίκοι της καπιταλιστικής οικονοµίας
είναι αλφαδιασµένοι σε αυτή την κατεύθυνση.

Για παράδειγµα, ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας έλεγε
πριν από µερικούς µήνες για τη χώρα µας: «Η εκτεταµένη πα-
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ρουσία µονοπρόσωπων και πολύ µικρών επιχειρήσεων αποτελεί
κυρίαρχο και προβληµατικό χαρακτηριστικό». 

Ποιο είναι, λοιπόν, πέραν όλων των άλλων, ένα βασικό προ-
βληµατικό χαρακτηριστικό; Αυτό είναι το κοµµάτι της αγοράς
που ακόµα βρίσκεται στον χώρο δραστηριότητας των µικρών
ΕΒΕ και το όποιο κοµµάτι της αγοράς στερούνται οι µεγάλοι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι. Βλέπετε, δυσκολεύονται να θεριέψουν
ακόµα περισσότερο τα µατωµένα κέρδη τους, να αυξήσουν την
ανταγωνιστικότητά τους, όσο δεν αρπάζουν επιθετικά -και δεν
υπάρχει άλλος τρόπος- όλο και µεγαλύτερο κοµµάτι της καπιτα-
λιστικής αγοράς, και της εσωτερικής και της εξωτερικής.

Διάφορα στοιχεία το αποδεικνύουν, όπως, για παράδειγµα, το
στοιχείο της αυτοαπασχόλησης σε σχέση µε τη συνολική απα-
σχόληση, που στην Ελλάδα είναι στο 34%, µε βάση στοιχεία της
Παγκόσµιας Τράπεζας, ενώ την ίδια στιγµή τα αντίστοιχα ποσο-
στά είναι: στην Ευρωπαϊκή Ένωση 15,7%, στις Ηνωµένες Πολι-
τείες 7% και στις χώρες του ΟΟΣΑ 15,5%. 

Χαρακτηριστικός είναι ο πονοκέφαλος για τους µεγάλους επι-
χειρηµατικούς οµίλους στο εµπόριο, όπου, σύµφωνα µε τα στοι-
χεία της ΕΛΣΤΑΤ, το 2009 οι πολύ µικρές επιχειρήσεις στον
κλάδο των λιανεµπορικών επιχειρήσεων αντιπροσώπευαν περί-
που το 97,8% του συνόλου των επιχειρήσεων. Το 2020, που
έκλεισαν πάρα πολλές, το ποσοστό αυτό παραµένει σχεδόν το
ίδιο, 97,36%, παρ’ όλη την επίθεση σας, την επίθεση όλων των
κυβερνήσεων αυτό το διάστηµα. Οι επιχειρήσεις φυσικά φυτο-
ζωούν και τώρα τους δίνετε τη χαριστική βολή. Φυτοζωούν από
την επίθεση που τους έχετε κάνει όλοι όσοι κυβερνήσατε τα προ-
ηγούµενα χρόνια.

Μην πέφτετε από τα σύννεφα που τα στοιχεία που παρουσιά-
ζονται, κύριοι της Κυβέρνησης, δείχνουν µια τραγική οικονοµική
κατάσταση για την πλειοψηφία των αυτοαπασχολούµενων. Πόσο
µάλλον, µην τα χρησιµοποιείτε προπαγανδιστικά για να δικαιο-
λογήσετε τη νέα επίθεση σας, µία επίθεση, βέβαια, που εξαγγέλ-
θηκε και πριν τις εκλογές. Μάλιστα, είχαν εξαγγελθεί και οι
λεπτοµέρειες, η αιτιολόγηση, ακόµα και η πρόφαση. Αναφέροµαι
φυσικά στις γνωστές δηλώσεις Κατρούγκαλου, που τώρα εφαρ-
µόζει καρµπόν η Νέα Δηµοκρατία µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Είναι η ίδια επιχειρηµατολογία που είχε θέσει ο πρώην Υπουρ-
γός της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, κάτι που αποδεικνύει αυτό που
έλεγε τότε προεκλογικά το ΚΚΕ, πως όποιος και αν έβγαινε στο
τιµόνι της κυβερνητικής διαχείρισης, είχε προδιαγεγραµµένο
σχέδιο, ακριβώς επειδή έχετε όλοι σας την ίδια στρατηγική και
απέναντι στους αυτοαπασχολούµενους. 

Αυτή εφαρµόζατε όλα τα προηγούµενα χρόνια εναλλάξ -κι ας
µην πάµε πολύ παλιά- τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια µε τη δια-
δοχική φορο-ληστεία, την κατάργηση του αφορολογήτου, την
επιβολή του ΕΝΦΙΑ, του τέλους επιτηδεύµατος και τη συνεχή αύ-
ξησή του, µε τις κατασχέσεις ακόµα και των εργαλείων της δου-
λειάς των αυτοαπασχολούµενων -πού να ξεχαστούν τα
εκβιαστικά ραβασάκια που έστελνε ο ΟΑΕ τότε-, µε τους νόµους
για την απελευθέρωση της αγοράς, δηλαδή, το άνοιγµα σε µε-
γάλους οµίλους για να πετάξουν τους επαγγελµατίες έξω από
συγκεκριµένους κλάδους, µε την κατάργηση της κυριακάτικης
αργίας, µε το ασφαλιστικό, τον νόµο Κατρούγκαλου, τη συνέχεια
µε τους νόµους της Νέας Δηµοκρατίας για την ιδιωτικοποίηση
της κοινωνικής ασφάλισης, µε τους τρεις πυλώνες, τη µετατροπή
της ασφάλισης σε ατοµική επενδυτική υπόθεση όπως λέτε, µε
τη ληστεία των αποθεµατικών, τη µείωση των συντάξεων, την αύ-
ξηση των ορίων µέχρι και τα εβδοµήντα τέσσερα. Και όλα αυτά
σε συνθήκες που η αναλογία στη συγκέντρωση φόρων είναι 95%
από τις λαϊκές οικογένειες και µόλις 5% από τις εταιρίες, αναλο-
γία που είναι ίδια από όλες τις κυβερνήσεις που περάσαµε.

Δεν αναφέροµαι αναλυτικά στην ακρίβεια, στο τσάκισµα της
παιδείας, της υγείας και όλα τα υπόλοιπα µέτρα όλων των κυ-
βερνήσεων σας, που χτυπάνε εξίσου και τους αυτοαπασχολού-
µενους, όπως όλο τον λαό. Ούτε αναφέροµαι αναλυτικά στη
φορο-ασυλία του κεφαλαίου, τον αναβαλλόµενο φόρο, τη συν-
ταγµατική κατοχύρωση του εθελοντικού φόρου για τους εφοπλι-
στές, τα προκλητικά προνόµια γενικότερα της νόµιµης
φοροδιαφυγής που όµως τα βαφτίζατε και τα βαφτίζετε όλοι σας
«αναπτυξιακά εργαλεία». 

Ε, λοιπόν, µετά από όλα αυτά, πραγµατικά θέλει θράσος να
βγαίνετε και να κουνάτε το δάχτυλο στους αυτοαπασχολούµενους
λέγοντάς τους ότι τους χαϊδεύετε τα αυτιά όλα αυτά τα χρόνια.
Δηλαδή, αν αυτό είναι χάιδεµα αυτιών, φαντάσου πώς θα ήταν τα
πράγµατα, αν βγάζετε βούρδουλα. Βέβαια, οµολογείτε ότι η επί-
θεση και συνέχεια, ότι ακόµα δεν έχετε βγάλει τον βούρδουλα. Κι
όσο κι αν προσπαθείτε να φέρετε σε αντιπαράθεση τους αυτοα-
πασχολούµενους µε την εργατική τάξη, τους αγρότες, τα υπό-
λοιπα λαϊκά στρώµατα, δεν θα τα καταφέρετε, προβάλλοντας τις
περισσότερες φορές στοιχεία προϊόντα αλχηµείας, όπως για πα-
ράδειγµα η µε στόµφο απορία σας πώς ένας από απασχολούµε-
νος στον κλάδο του επισιτισµού, που κατά τα άλλα δουλεύει µόνο
σεζόν, δηλαδή κάποιους µήνες τον χρόνο, κάτι που αλλάζει ανά-
λογα µε τη χρονιά και την περιοχή από διάφορους παράγοντες,
φωνάζετε πώς είναι δυνατόν να έχει αυτός πολύ χαµηλό εισόδηµα. 

Σας λέµε: Δεν θα καταφέρετε να σπάσετε τον κοινό αγώνα, τη
συµµαχία που µπορούν και πρέπει να αναπτύξουν οι µικροί επαγ-
γελµατίες, έµποροι, βιοτέχνες µε τους εργαζόµενους, τους βιο-
παλαιστές αγρότες. Τις ηµέρες αυτές καταφέρατε να δώσετε
επιπλέον επιχειρήµατα για την ανάγκη αυτής της µεγάλης συµ-
πόρευσης. Οι µεγάλες κινητοποιήσεις σε όλη την Ελλάδα αφή-
νουν τεράστια παρακαταθήκη και είναι ελπίδα για τη συνέχεια. 

Η πρόταση νόµου που κατέθεσε το ΚΚΕ εισάγει διατάξεις που
στοχεύουν αφ’ ενός στην πραγµατικά δίκαιη φορολόγηση των
µη µισθωτών αυτοαπασχολούµενων επαγγελµατιών και αφ’ετέ-
ρου στην ανακούφιση των αυτοαπασχολούµενων της πόλης και
της υπαίθρου µε µια σειρά συγκεκριµένα µέτρα. 

Το νοµοσχέδιό σας είναι ληστρικό, το καταψηφίζουµε, το
έχουν καταψηφίσει και οι δεκάδες χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι
έξω από δω, στους δρόµους σε όλη την Ελλάδα. Στην πρώτη
γραµµή στον αγώνα για την επιβίωσή τους, µαζί τους θα είναι το
ΚΚΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπούµπας Κωνσταντίνος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε, και να ευχαριστήσω την Πλεύση Ελευθερίας για την
παραχώρηση της θέσης. 

Ακούστε να δείτε, για µία ακόµη φορά, κύριε Υπουργέ, φέρ-
νετε ένα τελείως επιδερµικό νοµοσχέδιο επί του πρακτέου, διότι,
αν δούµε πραγµατικά πώς βάλλεται η ραχοκοκαλιά της οικονο-
µίας, η οποία συνεισφέρει περίπου το 96% του ΑΕΠ, δεν είναι
απλά ραχοκοκαλιά, είναι κάτι περισσότερο. Οι µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις οικογενειακού χαρακτήρα είναι αυτές που απορρο-
φούν όλους τους κραδασµούς και όλα τα φαινόµενα αυτά και
της αισχροκέρδειας, αλλά και της ανεργίας που δεν µπορούν να
ορθοποδήσουν. 

Λέει ο κ. Χατζηδάκης: «Το πιστεύετε ότι κάποιος εργοδότης
µπορεί να δηλώνει λιγότερα από ότι οι µισθωτοί υπάλληλοί του;».
Κι όµως, σε κάποιες περιοχές, όπως και στην εκλογική περιφέ-
ρεια, κάποιος εργοδότης που είναι ευαίσθητος µε τους δικούς
του υπαλλήλους, προτιµάει πρώτα να πληρώνονται αυτοί και
µετά αυτός να µπορέσει να επιβιώσει και να ορθοποδήσει. 

Μια χώρα µε εκατόν τέσσερις φόρους, µε φορολογικούς συν-
τελεστές για τον µέσο έγγαµο εργαζόµενο στο 33,2%, όταν ο
µέσος όρος του ΟΟΣΑ είναι 24,6%. Δηλαδή, η απόκλιση είναι µε-
γάλη. 

Υψηλοί έµµεσοι φόροι. Είναι η πέµπτη χώρα στη Γηραιά η Ελ-
λάδα σε συντελεστή φόρου προστιθέµενης αξίας, αντίστοιχος
συντελεστής 12,5% στην Κύπρο, στο νησί της Αφροδίτης, βε-
βαίως, γιατί προσελκύει επενδυτικό ενδιαφέρον. Η χώρα χάνει 5
δισεκατοµµύρια ετησίως από ΦΠΑ. Γιατί άραγε; Με φόρο προστι-
θέµενης αξίας, αλλά και µε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης όπου
είναι 0,70 ευρώ στο λίτρο, όταν µέσος όρος είναι 0,33 ευρώ στην
Ευρώπη και κυρίως σε Ρουµανία και Βουλγαρία που έχουµε και
τη µεγάλη διαρροή προς αυτές τις δύο χώρες, µε φοροδιαφυγή
τεράστια, και πρέπει κάποια στιγµή να το δούµε και υπάρχει λύση. 

Μάλιστα εµείς, πριν από χρόνια, το θέσαµε αυτό, κύριε
Υπουργέ, στον κ. Βεσυρόπουλο, όπου σε παραµεθόριες περιοχές
µε το σύστηµα «ΉΦΑΙΣΤΟΣ» για εισροών και εκροών καυσίµων,
ελέγχονται τα καύσιµα. Μας είπε η Κυβέρνησή σας ότι δεν µπορεί,
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παρά µόνο στη νησιωτική Ελλάδα βάσει κοινοτικής ευρωπαϊκής
οδηγίας. Οι Ιταλοί το κάνανε στην Τεργέστη πριν από χρόνια. Πώς
το κάνανε οι Ιταλοί, προκειµένου να µην πηγαίνουν οι οµοεθνείς
τους στη γειτονική Κροατία; Η Ιταλία δεν είναι µέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και δεν έγινε αυτό κοντά στη Βενετία, στη χερσαία
Ιταλία; Εδώ γιατί; 

Υπάρχει τεράστια φοροδιαφυγή γι’ αυτό που έλεγε ο Πρωθυ-
πουργός µε το λαθρεµπόριο καυσίµων. Εδώ µιλάµε για πάνω από
300 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως από λαθρεµπόριο καυσίµων και
στη δική µου εκλογική περιφέρεια, στις Σέρρες, η greek mafia,
µαζί µε τη βουλγαρική, καλά κρατεί µε τους χηµικούς διαλύτες.

Τα ξεχάσαµε αυτά; Ξεχάσαµε τα βυτία µε τους χηµικούς διαλύ-
τες όπου, αν γίνει νοθεία στο καύσιµο της τάξης του 30%, δεν µπο-
ρεί καν να εντοπιστεί από τον κρατικό µηχανισµό η νοθεία στην
αντλία; Πάνω από 120 εκατοµµύρια ευρώ -προσέξτε το νούµερο-
ετησίως είναι από τις πειραγµένες αντλίες, όπως λέει η επιστηµο-
νική έρευνα, και δεν θα βάλουν ποτέ βενζίνη στα ρεζερβουάρ τους
οι µεροκαµατιάρηδες βιοπαλαιστές συµπατριώτες µας. 

Άρα, λοιπόν, ένα λαθρεµπόριο καυσίµων από το αφορολόγητο
ναυτιλιακό πετρέλαιο των εφοπλιστών, που αλλάζει χέρια, µπαί-
νει σε βυτία, έρχεται στον Ασπρόπυργο -τότε µε αφορµή εκείνη
την πυρκαγιά- και διοχετεύεται ως πετρέλαιο κίνησης; Τώρα ανα-
καλύψαµε την Αµερική; Σε πόσα πρατήρια υγρών καυσίµων δεν
έχουν επιβληθεί πρόστιµα και συνεχίζουν να λειτουργούν; 

Και αυτά τα περιβόητα πρόστιµα για τις δύο πολυεθνικές που
µας ανακοινώσατε πριν από λίγες µέρες, να πούµε ότι είναι σε
µία δικαστική διαδικασία, διότι και οι δύο έχουν κύκλο εργασιών
πάνω από 350 εκατοµµύρια ευρώ. Σιγά µην τα εισπράξετε, θα
πει ο λαός. Κι αν τα εισπράξετε, θα γίνει σε βάθος χρόνου.

Τώρα είναι πολλά αυτά τα ζητήµατα για τα οποία µπορούµε να
µιλήσουµε. Όταν εµείς στην Ελληνική Λύση σας προτείνουµε
οριζόντιο φόρο, όπως η Ρουµανία, δεν το βγάζουµε από το
µυαλό µας. Εδώ διαβάζω προσεκτικά τον Στέφανο Μήτσιο, ο
οποίος είναι επικεφαλής του φορολογικού τµήµατος. Πριν από
χρόνια ο άνθρωπος εντόπισε το µεγάλο πρόβληµα της φοροδια-
φυγής και τι λέει; Απλοποιήστε τον νόµο, χαµηλώστε και τον συν-
τελεστή του φόρου. Τα λένε επαΐοντες. Τα λέει το  «επίσταµαι»,
τα λένε εξειδικευµένοι. Λένε ότι η πολυπλοκότητα που υπάρχει
και η πολυνοµία φέρνουν αυτά τα οδυνηρά αποτελέσµατα. Θέλει
απλοποίηση του γραφειοκρατικού συστήµατος, για να υπερκε-
ράσεις γραφειοκρατικά εµπόδια στον νέο επιχειρηµατία. 

Για ποιον νέο νόµο µιλάτε, όταν σήµερα χάνονται τα προνόµια
από κάρτα ανεργίας στους εθνοφύλακες, οι οποίοι παίρνουν 250
ευρώ το µήνα, χάνονται στους αγρότες, χάνονται στους εργάτες
γης, που το φέραµε ως επίκαιρη και προχθές; Έτσι δεν χτυπάς
τη φοροδιαφυγή, µε αυτό τον επιδερµικό τρόπο, χτυπώντας τη
ραχοκοκαλιά της οικονοµίας που είναι η µικροµεσαία επιχείρηση,
η οποία το µόνο που έχει να κάνει είναι να πληρώνει το τέλος επι-
τηδεύµατος που το µειώνετε, τον ΕΝΦΙΑ που έγινε ένα µόνιµο
χαράτσι -ουδέν µονιµότερον του προσωρινού στην Ελλάδα- και
ο οποίος καταβάλει προκαταβολή φόρου για την επόµενη χρο-
νιά. Δίνετε µία περίοδο χάριτος για τους νέους επιχειρηµατίες
τρία χρόνια. Ε, και; Έτσι δεν µπορεί να ορθοποδήσει µια µικρο-
µεσαία επιχείρηση. 

Κλείσανε τα τελευταία χρόνια δύο χιλιάδες διακόσια ογδόντα
έξι µικρά παντοπωλεία. Τα σουπερµάρκετ έχουν αυξηθεί. Είναι
άλλα διακόσια παραπάνω. Έχουν πάει περίπου στις δύο χιλιάδες
επτακόσιες. 

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µε ένα νέο νόµο φορολογικό. Πρέπει
να πούµε ότι ανοίγουν µικρές επιχειρήσεις και ήταν αρκετές.
Διότι τα στοιχεία λένε ότι ανοίγουν πλέον µικρές επιχειρήσεις,
οικογενειακού κυρίως χαρακτήρα και κλείνουν λιγότερες. Ανοί-
γουν διακόσιες τριάντα έξι και κλείνουν σαράντα πέντε σε σα-
ρανταοκτάωρη βάση. Και ενώ τώρα ανοίγουν µικρές
επιχειρήσεις, φέρνετε έναν νόµο –λαιµητόµο, όπου θα τους κα-
τακρεουργήσετε, µε αποτέλεσµα το επιχειρείν στην Ελλάδα να
πηγαίνει συνεχώς πίσω, µε µια πολυνοµία και µε µία φοροµπη-
χτική πολιτική επιδερµικού χαρακτήρα. Με περαίωση και µε όλα
αυτά τα τερτίπια που δηµιουργήσαµε τόσα χρόνια, «έλα δώσε
µου τώρα και καθάρισες», δουλειά δεν γίνεται, όσο και αν ανα-
βαθµιστεί η ελληνική οικονοµία µε τις περιβόητες βαθµίδες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Έχουν κλείσει από το 2008 διακόσιες πενήντα χιλιάδες µικρές
επιχειρήσεις. Σας λέει κάτι το νούµερο; Έχουν χαθεί σύµφωνα
µε το Επιστηµονικό Ινστιτούτο της ΓΣΕΒΕΕ οκτακόσιες χιλιάδες
θέσεις εργασίας. 

Πού να πάµε τώρα, στους πλειστηριασµούς; Όταν µε την
ανοχή σας υπάρχει γραπτή εντολή να υποστηριχθούν οι τράπε-
ζες από την ίδια τη δικαστική εξουσία -θα ανοίξω ένα άλλο κε-
φάλαιο- και δεν αντιδρούµε ως εκπρόσωποι της κοινωνίας,
πιστεύετε ότι ο λαός θα εµπιστευθεί τους πολιτικούς, που θα
είναι προς όφελός τους, εναντίον των τραπεζών; Τώρα, µη γε-
λιόµαστε! Οι πλειστηριασµοί καλά κρατούν δυστυχώς στα µε-
γάλα funds. Ούτε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» έκανε κάτι. Κάτι έκανε
ο νόµος Κατσέλη, αλλά δεν έχει αποδώσει.

Εγώ ρωτώ το εξής, γιατί είστε πολλοί νοµικοί. Αν κάποιος δη-
λώσει την εργασία του, για να βγει από τον περιβόητο «νόµο προ-
στασίας» και ξαναχάσει την εργασία του, µε το φαινόµενο της
ανεργίας δεν µπορεί να ξαναµπεί στη ρύθµιση. Αυτό εσείς το θε-
ωρείτε κοινωνικά δίκαιο; Όταν αυτή τη στιγµή στις σχολές δικα-
στών έδιναν εντολή να βγάλετε υποχείρια και να βγάλετε
φταίχτες τους δανειολήπτες και να στηρίξετε τις τράπεζες µε
γραπτή εντολή και κείµενο επιµόρφωσης, εσείς περιµένετε να
υπάρχει δικαίωση από πλευράς του κόσµου, να µας εµπιστευθεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Και ολοκληρώνω µε κάτι τε-
λευταίο. Διότι τώρα που θα έρθει και ο φίλος µας ο Ερντογάν,
θέλω να ρωτήσω τον Πρωθυπουργό το εξής: Θα έχει το σθένος,
την παρρησία, το θάρρος, την τόλµη να βάλει το θέµα του πυρη-
νικού αντιδραστήρα που σε λίγο καιρό οι Τούρκοι θα µπουν σε
πυρηνικό πρόγραµµα µε τέσσερις αντιδραστήρες των 1.200 µε-
γαβάτ, που ελέγχουν οι Ρώσοι και η «ROSATOM», για σαράντα
εννέα χρόνια; Θα τολµήσει; Οι Τούρκοι παραβιάζουν τη συν-
θήκη…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Μπούµπα,
ολοκληρώσατε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: …και µαζί ο κόλπος του Αλί
Αγά που παραβιάζει τη συνθήκη της Βασιλείας µε τη διάλυση των
πλοίων. Αν τολµάει ο Πρωθυπουργός, στη συνάντηση µε τον
Ερντογάν ας τα θίξει αυτά τα θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Μπούµπα,
σας παρακαλώ, έχετε περάσει τα εννέα λεπτά. 

Θέλετε να περνάτε τα εννέα λεπτά; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελείωσα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Επτά λεπτά είναι η

οµιλία. Έχουµε µια µικρή ανοχή. Δεν θα επιτρέψω σε κανέναν να
περάσει τα οκτώ λεπτά από εδώ και πέρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει η ει-

δική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Καραγεωργοπού-
λου.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Με αυτή την ατελέσφορη νοµοπαραγωγική διαδικασία, δυστυ-
χώς αναγκαζόµαστε να βρισκόµαστε και στις επιτροπές και στην
Ολοµέλεια, να χάνουµε τη σειρά µας, να πρέπει να απολογούµα-
στε γιατί ερχόµαστε µε κάποια καθυστέρηση. Πρέπει να κάνουµε
περισσότερες από δύο και τρεις εισηγήσεις µέσα στην ίδια µέρα
για να µπορέσουµε να εκπροσωπήσουµε τον κόσµο που τίµησε
µε την ψήφο του την Πλεύση Ελευθερίας - Ζωή Κωνσταντοπού-
λου για τα αυτονόητα δικαιώµατα των ανθρώπων και τα δικά µας. 

Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά δήθεν στη µεί-
ωση της φορολογίας για τους συνεπείς φορολογουµένους και
την καθιέρωση τεκµηρίων από την οικονοµία του διαµοιρασµού. 

Σήµερα, την ώρα αυτή που µιλάµε, σείεται το ελληνικό Κοινο-
βούλιο από τις φωνές των ανθρώπων που θυµίζουν το αποτρό-

6802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



παιο έγκληµα της αφαίρεσης της ζωής του δεκαπεντάχρονου
Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου. Στη µνήµη του κάθε τέτοια µέρα
οι διαδηλώσεις έρχονται να θυµίσουν τις παθογένειες της ελλη-
νικής πολιτείας, τη σφαίρα που µπορεί να τρυπήσει και το δικό
µας παιδί, όπως διαπερνά τη δηµοκρατία και τα στοιχειώδη δι-
καιώµατα της συνταγµατικής πολιτείας.

Είναι µια σκοτεινή µέρα όµως για τη δηµοκρατία για έναν
ακόµα λόγο, γιατί ακόµα κλυδωνιζόµαστε από τη βίαιη αποποµπή
της Προέδρου µας, της Ζωής Κωνσταντοπούλου από την Εξετα-
στική Επιτροπή για το έγκληµα των Τεµπών. Με έναν πραξικοπη-
µατικό τρόπο, µε αλαζονεία, έπαρση, ύβρεις, οι Βουλευτές της
πλειοψηφούσας δύναµης, του κυβερνώντος κόµµατος απέπεµ-
ψαν την νοµικό, την εξαίρετη νοµικό και Πρόεδρο της Κοινοβου-
λευτικής µας Οµάδας. 

Αυτό το νοµοσχέδιο συζητείται ωστόσο λίγες µόλις ηµέρες
µετά την ψήφιση ενός άλλου επαίσχυντου νοµοσχεδίου, που
αφορούσε στα δάνεια των Ελλήνων πολιτών, στην επέκταση του
εύρους των τοκογλύφων που τους νοµιµοποιήσατε, κύριοι της
Κυβέρνησης, για να µπορούν να βάζουν το µαχαίρι ακόµα πιο
βαθιά στην πληγή της ελληνικής κοινωνίας. 

Και έρχεστε σήµερα να αποδοµήσετε µε µία ακόµη πράξη σας,
την πρόθεση νοµοθέτησης αυτού του επαίσχυντου επίσης νοµο-
σχεδίου, την ελληνική οικονοµία. Γιατί η ραχοκοκαλιά της ελλη-
νικής οικονοµίας είναι και ο ελεύθερος επαγγελµατίας και αυτόν
στοχοποιείτε. 

Δήθεν υπερασπίζεστε τη διαφάνεια. Δήθεν µε τη διάταξη του
άρθρου 3 θα καταπολεµήσετε τη διακίνηση του µαύρου χρήµα-
τος. Πώς θα το πετύχετε αυτό; Απαγορεύετε τα µετρητά και επί
ποινή ακυρότητας των συµβολαιογραφικών πράξεων µεταβίβα-
σης. 

Έρχεται η ίδια η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής να αποδο-
µήσει τον όλο σας συλλογισµό. Με τη συγκεκριµένη διάταξη µι-
λάτε για την κατάργηση των µετρητών και η ίδια η Επιστηµονική
Υπηρεσία έρχεται να σας πει ότι σε µια τέτοια περίπτωση πώλησης
ακινήτου µε πίστωση του τιµήµατος, θα µπορεί µερική ή ολική εξό-
φληση του τιµήµατος να γίνει µε µη τραπεζικό µέσο πληρωµής
όταν υπάρχει πίστωση, δηλαδή κάποιο καιρό µετά. Άρα, τι ακρι-
βώς έχετε πετύχει, για να το καταλάβουµε κι εµείς. Και µάλιστα, η
σύνταξη της εξοφλητικής πράξης µπορεί σε κάθε περίπτωση να
συµβεί µε ιδιωτικό έγγραφο βεβαίας χρονολογίας. Άρα, δεν χρει-
άζεται καν συµβολαιογραφικό έγγραφο το οποίο να πάσχει ακυ-
ρότητας, εάν η αποπληρωµή του πιστοποιηµένου τιµήµατος θα
γίνει µε καταβολή µετρητών. Πραγµατικά, η ίδια Επιστηµονική
Υπηρεσία έχει αποδοµήσει όλο σας τον συλλογισµό.

Σε σχέση µε τις κυρώσεις για την παράβαση της υποχρέωσης
προς ηλεκτρονική διαβίβαση δεδοµένων. Προσκρούει στην αρχή
της αναλογικότητας και τις κυρώσεις, επίσης, για τη χρήση µε-
τρητών άνω του προβλεπόµενου ορίου. Τα πρόστιµα και οι κυ-
ρώσεις πραγµατικά ξεπερνούν την ανθρώπινη φαντασία. 

Τι άλλο κάνετε, λοιπόν, για να χτυπήσετε τη φοροδιαφυγή; Έρ-
χεστε και µε σκανδαλώδη τρόπο δηµιουργείτε τεκµήρια, µε µια
παγκόσµια πρωτοτυπία, σε σχέση µε το εισόδηµα των ελευθέ-
ρων επαγγελµατιών. Εδώ καταργήσατε, λοιπόν, το τεκµήριο
αθωότητας, την βασική αρχή της δικαιοσύνης, ότι καλύτερα ένας
ένοχος εκτός φυλακής παρά ένας αθώος στη φυλακή. Αµφισβη-
τεί ο κ. Χατζηδάκης, µας λέει, το τεκµαρτό ανύπαρκτο εισόδηµα
γιατί δεν διανοείται ότι ο ελεύθερος επαγγελµατίας µπορεί να
βγάλει λιγότερα ή και σχεδόν καθόλου ή πάντως λιγότερα από
έναν υπάλληλό του. 

Σας έθεσα στην πρώτη επιτροπή το ερώτηµα που κατ’ αντικει-
µενική κρίση οφείλατε και έπρεπε να έχετε απαντήσει και δεν
απαντήσατε. Απολογισµός Νέας Δηµοκρατίας έτος 2022. Αµοι-
βές προσωπικού 2.131.561 ευρώ. Έλλειµµα κόµµατος µείον
44.591.660,80. Γιατί δεν το κλείσατε, κύριοι, το κατάστηµα της
Νέας Δηµοκρατίας; Οφείλετε και παρ’ όλα αυτά µπορείτε και
πληρώνετε το προσωπικό σας. Πώς ακριβώς αντιµετωπίζετε µε
τον ίδιο τρόπο και µε τα ίδια επιχειρήµατα τον ελεύθερο επαγ-
γελµατία, όταν εσείς οι ίδιοι µε το παράδειγµά σας κάνετε ακρι-
βώς το ίδιο για το οποίο κατηγορείτε τον ελεύθερο επαγγελµατία
και τον τιµωρείτε και µε ένα κριτήριο ενοχής; Δεν απαντήσατε
και δεν θα απαντήσετε ποτέ. 

Πρακτικά, µε τον φορέα επαναµίσθωσης ακινήτων που φέρατε
και ψηφίσατε στο προηγούµενο νοµοσχέδιο επιδιώξατε να γίνετε
όλοι ενοικιαστές στα σπίτια µας, στα σπίτια που οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες χρησιµοποιούν και κυρίως οι δικηγόροι, για την
έδρα τους. Γιατί µε την ακρίβεια που υπάρχει και µε τη δήθεν
αναβάθµιση της οικονοµίας µας, που είναι ανύπαρκτη στην ελ-
ληνική πραγµατικότητα, επιχειρείτε µε έναν τρόπο να µας πεί-
σετε ότι δίκαια µας φορολογείτε. 

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα συνονθύλευµα αντισυνταγµατικών
διατάξεων που οδηγεί µετά το έκτρωµα Κατρούγκαλου στον ορι-
στικό θάνατο του µικροεπαγγελµατία, του αυτοαπασχολούµε-
νου, χάριν της πολιτικής δραστικής µείωσης του αριθµού των
επαγγελµατιών, των ελεύθερων επαγγελµατιών, µέσω της αναγ-
καστικής αποχώρησης από την επιχειρηµατική - επαγγελµατική
δράση, η ενάσκηση της οποίας πλέον καθίσταται οδυνηρή, επώ-
δυνη, ατελέσφορη. 

Η φερόµενη ως ratio legis του νοµοσχεδίου, η πάταξη της φο-
ροδιαφυγής, καταρρίπτεται από τους αµείλικτους αριθµούς που
η ίδια η Κυβέρνηση επικαλείται. Τα µετρηθέντα ως αδήλωτα, κυ-
κλοφορήσαντα στην αγορά το τελευταίο έτος 60 δισεκατοµµύρια
ευρώ, που αποτελούν το επίδικο µη φορολογηθέν µαύρο εισό-
δηµα που οριοθετεί την ετήσια φοροδιαφυγή -εφόσον οι τραπε-
ζικές καταθέσεις, σύµφωνα µε την Τράπεζα της Ελλάδας, δεν
αναλώθηκαν- δεν αγγίζονται µε το φιλόδοξου τίτλου νοµοσχέδιο. 

Με ένα µέσο συντελεστή φορολόγησης 22% οι διαφυγόντες
φόροι ανάγονται σε 12,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως, από τα
οποία το επίµαχο νοµοσχέδιο υπολογίζει να εισπράξει 580 εκα-
τοµµύρια, µας είπε σήµερα ο Πρωθυπουργός, κατά πολύ υπο-
πολλαπλάσιο του στόχου. Οι κολοσσιαίες επιχειρηµατικές
κερδοφορίες, καθώς και οι ισχυρές ζηµιογόνες χρήσεις σε συγ-
κεκριµένους κλάδους δεν αγγίζονται, προκειµένου να διαφηµι-
στούν συλλήβδην οι ελεύθεροι επαγγελµατίες ως φοροφυγάδες,
υπαίτιοι για την άρνηση του κράτους να κάνει πραγµατικούς
ελέγχους και να διαπιστώσει τα αληθή εισοδήµατα εκάστου. 

Μάλιστα, µε έναν κραυγαλέο τρόπο φέρνετε σε ψήφιση µε τα
άρθρα 49 και 50 τη µείωση συντελεστή φόρου συγκέντρωσης
κεφαλαίων, τη µείωση συντελεστή φόρου πώλησης εισηγµένων
µετοχών και πάλι δίνοντας χάρισµα στα µεγάλα κεφάλαια, στις
µονοπωλιακές επιχειρήσεις, σε όσους σε καµµία περίπτωση δεν
θα έπρεπε να τυγχάνουν αυτής της ευνοϊκής ρύθµισης. 

Οι κολοσσιαίες, λοιπόν, επιχειρηµατικές κερδοφορίες δεν αγ-
γίζονται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Οι καταγγελλόµενοι ως κατ’
εξοχήν και a priori φοροφυγάδες εκατοντάδες χιλιάδες µαχόµε-
νοι επαγγελµατίες που προσπαθούν σε συνθήκες άκρατου αντα-
γωνισµού, ενεργειακής εκτίναξης, του λειτουργικού κόστους και
διετούς ταµειακής αδράνειας λόγω της πανδηµίας, αντιµετωπί-
ζονται από την Κυβέρνηση µε αµφιβόλου συνταγµατικότητας
οριζόντια και αντικειµενικά κριτήρια που συνιστούν το τελειωτικό
χτύπηµα στις πλείστες των περιπτώσεων. 

Ουδεµία, βεβαίως, δικαιολογία έχει η κυβερνητική αποτυχία
στον ελεγκτικό εντοπισµό της µεγάλης φοροδιαφυγής και της
προελεύσεως του αδήλωτου πλούτου που καθηµερινώς παρε-
λαύνει στον κοινωνικό βίο. Η υιοθέτηση εν έτει 2023 αναχρονι-
στικών µεθόδων, όπως τα αντικειµενικά κριτήρια, συνιστά
αποκαρδιωτική οµολογία αποτυχίας και άρνησης να χρησιµοποι-
ηθούν σύγχρονα ελεγκτικά εργαλεία που επιτρέπουν σε άµεσο
χρόνο την απόκτηση εικόνας της περιουσιακής κατάστασης κάθε
φορολογούµενου. 

Η παραπλανητική δε αντιµετώπιση των ελεύθερων επαγγελ-
µατιών και ατοµικών επιχειρήσεων µε όρους µισθωτών αντιστρα-
τεύεται την αδήριτη πραγµατικότητα και τη νοµικώς διάφορη
θέση τους. Ουδεµία σχέση έχει ο αγωνιζόµενος σε συνθήκες
ελεύθερης οικονοµίας επαγγελµατίας, που διατηρεί επαγγελµα-
τική έδρα, προσωπικό πάγιο εξοπλισµό, καταβάλει ασφαλιστικές
εισφορές, κάποιοι κλάδοι προκαταβάλουν φόρου και ΦΠΑ, αντι-
µετωπίζουν περιόδους απραξίας και υποαπασχόλησης, µε τον
µισθωτό εργαζόµενο σε ιδιωτικό ή δηµόσιο τοµέα. 

Το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει κρίνει µε δύο αποφάσεις
της ολοµέλειάς του που κήρυξαν αντισυνταγµατικό τον
ν.4387/2016, τον νόµο Κατρούγκαλου, ότι η υπαγωγή µισθωτών
και ελευθέρων επαγγελµατιών σε ενιαίους κανόνες ασφαλιστι-
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κών εισφορών είναι αντίθετη προς την αρχή της ισότητας, καθό-
σον τελούν σε ουσιωδώς διαφορετικές συνθήκες. 

Περαιτέρω, οι µισθωτοί φορολογούνται επί τη βάσει των κα-
θαρών αποδοχών τους, ήτοι µετά την αφαίρεση των νοµίµων
κρατήσεων. Αντιθέτως, το τεκµαρτό εισόδηµα των ελευθέρων
επαγγελµατιών είναι το µεικτό εισόδηµα, συµπεριλαµβανοµένων
των αναλογουσών ασφαλιστικών εισφορών. Και µάλιστα, αυτό
συµβαίνει σε µία εποχή που πριν λίγους µήνες ακόµα έχω γίνει
πολλές φορές µάρτυρας ελευθέρων επαγγελµατιών που χάνουν
την ασφαλιστική τους ικανότητα για πολύ µικρά ποσά οφειλών.
Είναι κραυγαλέο να ζητάτε από τον ελεύθερο επαγγελµατία µε
έναν τεκµαρτό τρόπο, σε παγκόσµια πρωτοτυπία, φόρους για ει-
σόδηµα που δεν έχει, ενώ στον ίδιο χρόνο του στερείτε την
ασφαλιστική του ικανότητα. 

Είστε το ίδιο κράτος που τον αντιµετωπίζετε ως παρία, όταν
επί πολλές ώρες προσπαθεί στο τετραψήφιο νούµερο 1555 του
ΕΦΚΑ να κλείσει ένα ραντεβού για θέµατα υγείας του και τελικά
τον αναγκάζετε να συνοµιλεί µε τον αυτόµατο τηλεφωνητή. Γιατί
υποστελεχώνονται φυσικά και οι υπηρεσίες του ΕΦΚΑ, όπως και
όλες οι υπηρεσίες του το κράτος, γιατί καταργείτε τη στελέχωση
των δηµοσίων υπηρεσιών για να µπορέσετε να ανταπεξέλθετε
στους δηµοσιονοµικούς στόχους που θέλετε να πετύχετε όπως
λέτε και του παράνοµου χρέους, του δηµόσιου χρέους που συ-
νεχίζετε να πληρώνετε και µάλιστα και πριν την ώρα του. 

Σε αυτόν, λοιπόν, τον επαγγελµατία στερείτε το δικαίωµα στα
φάρµακά του, στερείτε το δικαίωµα να κλείσει ένα ραντεβού να
µπορέσει να ανταπεξέλθει έγκαιρα σε θέµατα της υγείας του.
Γιατί δεν έχουν, βλέπετε, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες ιδιωτική
ασφάλιση. Εσείς µπορεί να έχετε, κύριοι Υπουργοί και Υφυπουρ-
γοί της Κυβέρνησης. Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, όµως, δεν
έχουν. Περιµένουν επί δώδεκα και δεκατέσσερις ώρες στα επεί-
γοντα περιστατικά για να βγει το πόρισµα µιας ιατρικής εξέτασης
για θέµα υγείας. Περιµένουν στον αυτόµατο τηλεφωνητή, κλεί-
νουν ραντεβού, αναβάλλονται τα ραντεβού, µαταιώνονται τα
ραντεβού, για επείγοντα θέµατα υγείας τους. Σε αυτό τον ελεύ-
θερο επαγγελµατία που δεν του εξασφαλίζετε αυτά για τα οποία
έχει πληρώσει αδρά ασφαλιστικές εισφορές, σε αυτόν απευθύ-
νεστε και θέλετε να τον φορολογήσετε µε τεκµαρτά εισοδήµατα. 

Είναι επίσης παγκόσµια πρωτοτυπία. Γιατί σε άλλα κράτη µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης προφανώς και τον σέβονται στο θέµα
της πρόνοιας και της υγείας. Εσείς δεν τον σέβεστε. Και τι µας
λέτε; Ότι από τους πόρους που θα εξοικονοµήσετε, θα δώσετε
τα χρήµατα στην υγεία και την παιδεία. Σε ποια παιδεία, σε αυτή
που πέφτουν τα ταβάνια στα κεφάλια των µαθητών; Εκεί που δεν
έχετε αναγκαίο προσωπικό ακόµα και στα ειδικά σχολεία µε προ-
βλήµατα υγείας των παιδιών τους; Σε αυτούς λοιπόν τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες απευθύνεστε, αυτούς φτωχοποιείτε κάθε
µέρα και αυτούς θέλετε να εξολοθρεύσετε, προκειµένου να πε-
τύχετε εταιρείες να αναλάβουν τη θέση τους και να καταργήσετε
την αυτοαπασχόληση.

Είχα περισσότερα να πω, αλλά σέβοµαι τον χρόνο των άλλων
οµιλητών και πρακτικά σίγουρα σε αυτή την Αίθουσα έχουµε πει
πολλές φορές τα ίδια επιχειρήµατα σε σχέση µε τον αυτοαπα-
σχολουµένο, τον οποίο πραγµατικά ονειδίζετε και πραγµατικά
τον φέρνετε στο σηµείο εκείνο που θα χρειαστεί να κλείσει τα βι-
βλία του και να εγκαταλείψει το επάγγελµά του, ακόµα και αυτή
την χώρα, να φύγει από τη χώρα του. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας. Να
είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κύριος Αλέξανδρος Ζερβέας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το κατατεθέν

σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών µε ονοµασία «Μέτρα
για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής», θα έπρεπε να ονοµάζε-
ται «Μέτρα για την εξόντωση των ελεύθερων επαγγελµατιών, των
αυτοαπασχολούµενων και της µεσαίας τάξης». Ένα τερατώδες
νοµοσχέδιο βρίσκεται ενώπιον µας, ένα νοµοσχέδιο το οποίο επι-

χειρεί να εξαλείψει τη µεσαία τάξη. 
Δεκάδες επαγγελµατικοί φορείς έχουν εκφράσει τον αποτρο-

πιασµό και τη σθεναρή αντίθεσή τους στο κατάφωρα άδικο αυτό
νοµοσχέδιο. Πρόκειται για νοµοσχέδιο επαναφοράς µας στην
οθωµανική λογική του κεφαλικού φόρου. Τι λέει στους Έλληνες
το ελληνόφωνο κράτος, το οποίο δυστυχώς είναι τόσο εχθρικό
στο ελληνικό έθνος; Έχετε, δεν έχετε, θα κόψετε το κεφάλι σας
για να πληρώσετε τον κεφαλικό φόρο που εµείς σας επιβάλουµε. 

Και βεβαίως αυτό το τερατούργηµα του Υπουργού, κ. Χατζη-
δάκη, αποτελεί την πλέον τρανταχτή περίπτωση εξαπάτησης του
εκλογικού σώµατος. Είχε αλήθεια ο κ. Μητσοτάκης δεσµευθεί
προεκλογικώς ότι θα φέρει προς ψήφιση µετεκλογικώς αυτό το
εξοντωτικό για τους ελεύθερους επαγγελµατίες νοµοσχέδιο;
Όχι. Αντιθέτως εκµεταλλευόµενος την ιδιαιτέρως ύποπτη προ-
εκλογική φιλαλήθεια του κ. Κατρούγκαλου του ΣΥΡΙΖΑ περί αυ-
ξήσεων των ασφαλιστικών εισφορών στο 20% του εισοδήµατος
των ελεύθερων επαγγελµατιών, παρέστησε τον πρόµαχο των
ελευθέρων επαγγελµατιών. 

Τι είχε πει ο κ. Μητσοτάκης στην τελευταία προεκλογική του
συγκέντρωση; Είχε πει κατά λέξη τα εξής: «Έσπευσαν να τον δια-
γράψουν», αναφερόµενος στον κ. Κατρούγκαλο, «γιατί ήταν µαρ-
τυριάρης και αποκάλυψε το σχέδιό τους. Γι’ αυτό όσοι
σκέπτονται να απέχουν, να σηκωθούν την Κυριακή και να πάνε
να ψηφίσουν, γιατί ο κίνδυνος µιας νέας φοροκαταιγίδας υπάρ-
χει».

Και τώρα έρχεται ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του και
εφαρµόζει µε άλλη µορφή µετεκλογικώς τη φοροκαταιγίδα που
προεκλογικώς καταδίκαζε. Προφανώς αυτή η άγρια επίθεση
κατά της µεσαίας τάξης και των ελεύθερων επαγγελµατιών σχε-
τίζεται άµεσα µε την καλά κρυµµένη εκ µέρους της Κυβερνή-
σεως Μητσοτάκη παραδοχή ότι το ταµείο είναι µείον. Παρά την
κυβερνητική προπαγάνδα και τη συνενοχή των µέσων µαζικής
εξαπάτησης σε αυτή του περί θετικού δήθεν οικονοµικού κλίµα-
τος και περί ανθίσεως της ελληνικής οικονοµίας, η πραγµατικό-
τητα είναι τελείως διαφορετική. 

Πρέπει να βρεθούν επειγόντως λεφτά ώστε να ικανοποιηθεί η
ακόρεστη όρεξη των ελληνόφωνων ολιγαρχών και βεβαίως των
διορισµένων στο δηµόσιο κοµµατικών στρατών. Και επειδή πρέ-
πει να βρεθούν τα χρήµατα αυτά, πρέπει να θυσιαστεί η µεσαία
τάξη όπως συνέβη και µε τα επαίσχυντα και εχθρικά προς τα δι-
καιώµατα του ελληνικού λαού υπογραφέντα µνηµόνια. 

Και κάτι τελευταίο σχετικό µε την αυριανή επίσκεψη του κ.
Ερντογάν στην Αθήνα. Λάβαµε την περασµένη Παρασκευή τη
διαβεβαίωση εκ µέρους του αρµόδιου Υπουργού, του κ. Γερα-
πετρίτη, ότι η όποια συζήτηση δεν θα έχει σχέση µε ζητήµατα
κυριαρχίας και των ελληνικών κυριαρχικών δικαιωµάτων. Ευελ-
πιστούµε τουλάχιστον ότι αυτή η δέσµευση θα τηρηθεί. Από εκεί
και πέρα η θέση των Σπαρτιατών και της συντριπτικής πλειοψη-
φίας του ελληνικού λαού είναι ότι ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν είναι
ανεπιθύµητος. 

Είναι ανεπιθύµητος επειδή το κράτος του οποίου προΐσταται
κατέχει το 40% της µαρτυρικής Κύπρου µας, επειδή απειλεί ευ-
θέως µε πόλεµο τη χώρα µας εάν ασκήσουµε το νόµιµο δικαίωµά
µας να επεκτείνουµε τα χωρικά µας ύδατα στα δώδεκα ναυτικά
µίλια, επειδή εποικίζει τη χώρα µε αλλόφυλους και αλλόθρη-
σκους προσπαθώντας να αλλοιώσει την πληθυσµιακή της, επειδή
είναι ένα κράτος το οποίο έχει στενότατες σχέσεις µε τροµοκρα-
τικές οργανώσεις όπως η Χαµάς και ο ISIS. 

Χάραξη γραµµών βάσεως, επέκταση των χωρικών υδάτων στα
δώδεκα ναυτικά µίλια, ανακήρυξη αποκλειστικής οικονοµικής
ζώνης και µετά µονοµερής προσφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο
του Αµβούργου, όχι της Χάγης που είναι πολιτικό δικαστήριο,
όπως έχουµε δικαίωµα µε το εθιµικό δίκαιο. Αυτός είναι ο µόνος
δρόµος για µια ανεξάρτητη, για µια ελληνοπρεπή εξωτερική πο-
λιτική η οποία βασίζεται στο Διεθνές Δίκαιο και είναι µακριά από
φοβικά σύνδροµα. 

Το άρθρο 15 του εν λόγω νοµοσχεδίου αποτελεί ευθεία επί-
θεση κατά της µεσαίας τάξεως. Η καθιέρωση ελάχιστου ποσού
καθαρού εισοδήµατος από την άσκηση της ατοµικής επιχειρη-
µατικής δραστηριότητας αποτελεί ένα κοµµουνιστικής έµπνευ-
σης, ξεκάθαρα αντισυνταγµατικό και αντιλαϊκό µέτρο. 
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Ελληνίδες και Έλληνες σε επτά µήνες έχουµε εκλογές για το
ευρωπαϊκό κοινοβούλιο. Τιµωρήστε τους, τιµωρήστε την αλαζο-
νεία του καθεστώτος Μητσοτάκη στείλτε τους στραγγαλιστές
της µεσαίας τάξεως εκεί όπου πρέπει, στον κάλαθο της πολιτικής
ιστορίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κοµνηνός Δελβερού-
δης.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια ακόµη
φορά καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αυ-
τοακυρώνει τον προσδιορισµό του ή αν θέλετε τον σκοπό του
για περιορισµό της φοροδιαφυγής. Η αλήθεια είναι ότι διαπιστώ-
νουµε έναν µετριασµό στον τίτλο που µιλά πλέον για περιορισµό
και όχι για πάταξη της φοροδιαφυγής, την οποία ακούµε ως
επωδό επί σειρά ετών. Φαίνεται ότι η σωστή χρονική σειρά για
την Κυβέρνηση είναι αρχικά η πολυετής και ανελέητη πάταξη της
φοροδιαφυγής και στη συνέχεια ο περιορισµός της. 

Βέβαια για να λειτουργήσει το οποιοδήποτε µέτρο αντιµετώ-
πισης της φοροδιαφυγής, το πρώτο πράγµα που οφείλετε να
γνωρίζετε είναι από ποιους γίνεται η φοροδιαφυγή, σε τι ύψος
ανέρχεται και µάλιστα ανά κατηγορία επαγγέλµατος και µε ποιον
ακριβώς τρόπο γίνεται. Η απόλυτη ανικανότητα της Κυβέρνησης
να προσεγγίσει µε αποτελεσµατικό τρόπο όσους φοροδιαφεύ-
γουν, οδηγεί όχι µόνο σε µία ουτοπία αλλά ζηµιώνει και τους πο-
λίτες που βρίσκονται ήδη στα όρια της επαγγελµατικής και
οικονοµικής τους επιβίωσης, αν όχι και της απόλυτης καταστρο-
φής. 

Σύµφωνα λοιπόν µε τα άρθρα 15, 16 και 17 του νοµοσχεδίου
οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι αυτοαπασχολούµενοι και οι ατο-
µικές επιχειρήσεις υποχρεούνται πλέον να δηλώνουν ως πραγ-
µατικό εισόδηµα αυτό που τεκµαίρεται ότι απέκτησαν,
ανεξαρτήτως εάν όντως τα απέκτησαν, ενώ στις περισσότερες
των περιπτώσεων δεν το απέκτησαν. 

Επιτέλους, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κυβερ-
νάτε αυτή τη χώρα συνολικά πάνω από είκοσι χρόνια και αρκεί-
στε µοιρολατρικά στη διαπίστωση ότι υπάρχει µεγάλη
φοροδιαφυγή, ενώ φυσικά εσείς δεν έχετε καµµία ευθύνη για
αυτό και το µόνο µέτρο που έρχεστε να εφαρµόσετε είναι η επι-
βολή ενός οριζόντιου, άδικου, επιστηµονικά απαράδεκτου τεκ-
µηρίου ως έκφραση δηµόσιας παραδοχής ότι έχετε αποτύχει
πλήρως και δεν µπορείτε να κάνετε πλέον τίποτα ουσιαστικό για
τον περιορισµό της. 

Πριν όµως αναλύσουµε περαιτέρω το εν λόγω θέµα θα θέλαµε
να σταθούµε λίγο στη βάση, να µιλήσουµε επιτέλους για τους
απλούς πολίτες. Διότι κάθε δηµόσια ηλεκτρονική διαβούλευση
γίνεται θεσµικά για έναν συγκεκριµένο σκοπό, για να αξιολογήσει
η πολιτεία τα σχόλια, τα επιχειρήµατα, τις αντιδράσεις, αλλά και
τις προτάσεις των πολιτών, τους οποίους καλό θα είναι να µη
τους θυµόµαστε µόνο κατά την προεκλογική περίοδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη δηµόσια διαβούλευση του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου διαπιστώσαµε πραγµατικά την κα-
τάθεση πάρα πολλών απόψεων αγωνίας, αλλά και θυµού απλών
πολιτών και επαγγελµατιών µε προτάσεις πλήρως εµπεριστατω-
µένες που θα ζήλευαν ίσως και ειδικοί επιστηµονικοί συνεργάτες
όλων των παρατάξεων. Θα είναι µια ακόµα µεγάλη ήττα για τη
δηµοκρατία, αν δεν αφουγκραστούµε, αν δεν αξιολογήσουµε, αν
δεν ακούσουµε τις τόσο εύστοχες παρατηρήσεις των πολιτών
µας.

Δειγµατοληπτικά, λόγω έλλειψης χρόνου, θα σταχυολογή-
σουµε τα ελάχιστα, και να µας συγχωρέσουν εκ των προτέρων
για αυτό, αναφέροντας δύο µόνο σχόλια απλών πολιτών. Δια-
βάζω: «Δεν αντιµετωπίζει καθόλου τη φοροδιαφυγή, αντίθετα της
κλείνει κανονικότατα το µάτι. Λέει σε οποιονδήποτε εισπράττει
µαύρα χρήµατα «συνέχισε, δεν µπορώ να σε βρω, αλλά δώσε
µου κάτι παραπάνω και είµαστε εντάξει», κάτι σαν την πάλαι ποτέ
φορολογική περαίωση, ένα είδος µαφιόζικης συναλλαγής δη-
λαδή». Άλλος: «Δεν αναγνωρίζει τη ζηµία σε µια επιχείρηση ως

απότοκο ανατροπών σε προσωπική κλίµακα ή ως αποτέλεσµα
ετών που έχουν πραγµατοποιηθεί πολλές δαπάνες ανανέωσης
εξοπλισµού ή βελτίωσης της επιχείρησης». 

Σχόλια και προτάσεις στη δηµόσια ηλεκτρονική διαβούλευση
κατέθεσαν εκτός από τους χιλιάδες απλούς πολίτες τα επαγγελ-
µατικά και τεχνικά επιµελητήρια της χώρας, πάρα πολλοί πρω-
τοβάθµιοι σύλλογοι και πανελλήνιες οµοσπονδίες γιατρών,
οδοντιάτρων, δικηγόρων, συµβολαιογράφων, µηχανικών, εκπαι-
δευτών οδήγησης, φυσικοθεραπευτών, διατροφολόγων, ξενοδό-
χων, ιδιοκτητών ταξί και πολλών άλλων. Τι να πρωτοπούµε; Η
λίστα είναι ατελείωτη. Οι µόνοι βέβαια που λείπουν από αυτή τη
λίστα, ξέρετε, είναι οι εκπρόσωποι των µεγάλων οµίλων και πο-
λυεθνικών, των αεροπορικών εταιρειών, των εφοπλιστών κ.λπ.,
οι οποίοι πιθανόν αρκέστηκαν και στην αποστολή ευχαριστηρίων
επιστολών. 

Αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκπροσωπούµε ή όχι
τους Έλληνες πολίτες; Ακούµε µε προσοχή τι θέλουν να µας
πουν ή κλείνουµε τα αυτιά µας και χαρακτηρίζουµε κατά τεκµή-
ριο ενόχους και φοροφυγάδες όλους τους µικροµεσαίους επαγ-
γελµατίες και αυτοαπασχολούµενους, λόγω της ανικανότητάς
µας να αντιµετωπίσουµε πραγµατικά τη φοροδιαφυγή;

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά µε µια προσεκτικότερη µατιά
ανακαλύψαµε και σηµεία εισόδου µέσω του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου και µιας άλλης ατζέντας, όπως αυτής της σταδιακής
εγκαθίδρυσης της αχρήµατης κοινωνίας και της εργαλειοποί-
ησης της κλιµατικής κρίσης µε στόχο τον απόλυτο έλεγχο, αλλά
και την οικονοµική εξαθλίωση του πολίτη. Ειδικότερα το άρθρο
6 περί κυρώσεων για χρήση µετρητών άνω του προβλεπόµενου
ορίου όχι µόνο οριοθετεί τις συναλλαγές µετρητών στα 500
ευρώ, αλλά επιβάλλει ποινή διπλάσια του ποσού συναλλαγής
στην περίπτωση υπέρβασης του ορίου αυτού. Εύλογα αναρωτιό-
µαστε τι εξυπηρετεί άραγε ένα τέτοιο µέτρο. Ελπίζει µήπως η
Κυβέρνηση ότι, καταργώντας σταδιακά τα µετρητά, θα πατάξει
τη φοροδιαφυγή; Σε τι στοιχεία το βασίζει αυτό; Εδώ απέδειξε
ότι επιβάλει ποινές, πρόστιµα και τεκµαρτά χαράτσια, επειδή δεν
έχει ιδέα από πού προέρχεται τέλος πάντων αυτή η φοροδια-
φυγή. 

Να υπενθυµίσουµε ότι και το σκάνδαλο της λίστας Λαγκάρντ,
για το οποίο βέβαια αθωώθηκαν όλοι, δεν προέκυψε φυσικά από
τη χρήση µετρητών. Όπως έχουν ήδη αποφανθεί οι ειδικοί σε
διεθνή συνέδρια η κατάργηση ή ο περιορισµός των µετρητών
φέρνει πενιχρά αποτελέσµατα σχετικά µε τον επιδιωκόµενο πε-
ριορισµό της φοροδιαφυγής και της παραοικονοµίας, ενώ λει-
τουργώντας ως απλό εργαλείο κατά των πολιτών για την επιβολή
του κρατικού ελέγχου µπορεί να αποδειχθεί και αντιπαραγωγική.

Για την οικονοµία του χρόνου αλλάζουµε θέµα και σχολιά-
ζουµε το άρθρο 30 στο οποίο προβλέπεται το τέλος ανθεκτικό-
τητας στην κλιµατική κρίση, το οποίο έρχεται να αντικαταστήσει
το τέλος διαµονής και επιβάλλεται ανάλογα µε την εποχή και το
είδος του καταλύµατος. Αδυνατούµε πραγµατικά να καταλά-
βουµε τι ακριβώς εξυπηρετεί το συγκεκριµένο πράσινο χαράτσι.
Ποια θα είναι η ανταποδοτικότητά του; Πώς ακριβώς θα γίνει η
καταβολή του; Με ποια κριτήρια έγινε ο καθορισµός διαφορετι-
κού ύψους ανά εποχή και η διαβάθµιση του ύψους του ανάλογα
µε το επίπεδο των αστεριών για τα ξενοδοχεία και των τετραγω-
νικών µέτρων για τα airbnb και όχι συναρτήσει της πραγµατικής
τιµής διανυκτέρευσης; Αναφέρουµε για παράδειγµα πώς είναι
δυνατόν να εξισώνεται µια µονοκατοικία µακροχρόνιας µίσθωσης
ογδόντα πέντε τετραγωνικά µέτρα σε ένα αποµακρυσµένο χωριό
µε ένα πεντάστερο ξενοδοχείο στη Μύκονο. 

Κατ’ αρχάς το τέλος αυτό είναι από τη βάση του λάθος. Το µε-
γαλύτερο µερίδιο ευθύνης όσον αφορά την κλιµατική κρίση,
όπως ξέρουµε, τον ορισµό της οποίας θα πρέπει κάποια στιγµή
να τον διευκρινίσουµε, αναλογεί στις µεγάλες βιοµηχανίες και
κυρίως τις ευρισκόµενες εκτός Ελλάδας, αν αναλογιστούµε το
µέγεθος της βαριάς βιοµηχανίας στις οικονοµικά αναπτυγµένες
χώρες. Γιατί δεν επιβάλλεται το συγκεκριµένο τέλος ανθεκτικό-
τητας στην κλιµατική κρίση στις µεγάλες βιοµηχανίες και στις αε-
ροπορικές εταιρείες, ενώ για ακόµη µια φορά το βάρος πέφτει
στον απλό πολίτη, όπως ακριβώς συµβαίνει και µε τους λογαρια-
σµούς του ΔΕΔΔΗΕ; 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νίκη λέει όχι στα οριζόντια
µέτρα µέσω τεκµηρίων και ζητούµε δίκαιη φορολόγηση των
ελεύθερων επαγγελµατιών και των αυτοαπασχολούµενων επί κα-
θαρών εισοδηµάτων. Λέµε όχι στην ποινικοποίηση του ελεύθε-
ρου επαγγελµατία και του αυτοαπασχολούµενου, όχι σε νέα
χαράτσια, όχι στο τέλος επιτηδεύµατος, όχι σε τέλη κλιµατικών
ή οποιωνδήποτε άλλων κρίσεων για τις οποίες δεν ευθύνεται ο
Έλληνας πολίτης, όχι στον παραλογισµό της κατάργησης των
µετρητών και όλων όσων έπονται. 

Η Νίκη καταψηφίζει το παρόν νοµοσχέδιο επί του συνόλου το
οποίο εξ ορισµού είναι προβληµατικό. Ζητούµε την απόσυρση
και την εκ νέου σύνταξή του σε συνεργασία µε εκπροσώπους
επαγγελµατικών σωµατείων, αλλά και έγκριτων µελετητών και
επιστηµόνων που πραγµατικά θα συµβάλουν µε υγιή τρόπο αφ’
ενός στην πάταξη της φοροδιαφυγής και αφ’ ετέρου στη δίκαιη
και παραγωγική βιωσιµότητα όλων των επαγγελµάτων και κατ’
επέκταση της οικονοµίας της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΝΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα

έχει η κ. Φωτίου Θεανώ και ακολουθεί ο κ. Φλώρος Κωνσταντί-
νος. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω αποκλειστικά για τις

διατάξεις που αφορούν τις βραχυχρόνιες µισθώσεις τύπου
airbnb γιατί τον τελευταίο καιρό ο κ. Μητσοτάκης εµφανίστηκε
σε πολλές τηλεοπτικές συνεντεύξεις να ανησυχεί πολύ για τους
νέους που δεν µπορούν να αποκτήσουν σπίτι, γιατί το airbnb,
όπως είπε, έχει εκτινάξει τις τιµές ενοικίασης και αγοράς ακινή-
των και υποσχέθηκε να φέρει σύντοµα έναν νόµο για να το ελέγ-
ξει. Αντί για αυτό έφερε αυτό το φοροεισπρακτικό νοµοσχέδιο
που θα αποδείξω ότι ενισχύει και πολλαπλασιάζει τη βραχυχρό-
νια µίσθωση έναντι της µακροχρόνιας. 

Γιατί πράγµατι το Airbnb είναι ο βασικός παράγοντας για τις
υπερτιµηµένες τιµές ενοικίασης και αγοράς ακινήτων, τη λεγό-
µενη φούσκα ακινήτων, που συµβάλλει τα µέγιστα στη στεγα-
στική κρίση την οποία βιώνει η χώρα µας. Σήµερα είµαστε πρώτοι
στην Ευρώπη –προσέξτε- σε ποσοστό πληθυσµού που βρίσκεται
σε στεγαστική κρίση, δηλαδή βρισκόµαστε στο 32,4% του πλη-
θυσµού, πρώτοι στην Ευρώπη, στο κόστος στέγασης. Ένα στα
τρία, δηλαδή απλά, νοικοκυριά πληρώνει πάνω από το 50% των
εισοδηµάτων του για το κόστος στέγασης. Τι είναι το κόστος στέ-
γασης; Είναι το νοίκι, η δόση δανείου, το ηλεκτρικό, το νερό, η
θέρµανση, το ηλεκτρικό ιδιαίτερα τώρα µε τα πράσινα, µπλε κ.λπ.
τιµολόγια θα το αντιµετωπίσουµε ακόµη καλύτερα, κοινόχρηστα
κ.λπ.. Αύξηση ενοικίου έχουµε από το 2018 έως σήµερα κατά
40% µέσο όρο, όπως λέει η Τράπεζα της Ελλάδος. Μεγάλη µεί-
ωση της ιδιοκατοίκησης επίσης έχουµε. Θυµάστε το φοβερό πλε-
ονέκτηµα του ελληνικού λαού, την ιδιοκατοίκηση. Είχαµε 84,6%
το 2005 και 72,8% σήµερα, δηλαδή µείωση 11,8 ποσοστιαίες µο-
νάδες. Αυτό έκανε προφανώς η κρίση, αλλά και οι πλειστηρια-
σµοί και βεβαίως η µείωση του δανεισµού, η οποία σήµερα πια,
όπως ξέρετε, δεν δουλεύει.

Αν, όµως, ο Πρωθυπουργός εννοούσε ότι θα ελέγξει το Airbnb
µε το παρόν νοµοσχέδιο, τότε εξαπατά για άλλη µια φορά τους
νέους, διότι όχι µόνο δεν το περιορίζει, όπως είπα, αλλά το ενι-
σχύει. Πώς θα το περιόριζε; Αν το απαγόρευε στις µεγάλες εται-
ρείες, δηλαδή τα νοµικά πρόσωπα που συγκεντρώνουν σήµερα
πολλά ακίνητα υπό τον µανδύα των καταλυµάτων Airbnb, στην
πραγµατικότητα όµως δηµιουργούν µεγάλες τουριστικές µονά-
δες. Όλα αυτά τα κτήρια αγοράζονται από τις µεγάλες εταιρείες
ολόκληρα. Ολόκληρες γειτονιές αγοράζονται. Έτσι παρακάµ-
πτουν τις νόµιµες προϋποθέσεις της αδειοδότησης από τον ΕΟΤ
που είναι και αυστηρές και κοστοβόρες και πια µε µικρό κόστος
και µέγιστη απόδοση κατακλύζουν τις γειτονιές και εκτινάσσουν
τις τιµές των ακινήτων και βέβαια ανταγωνίζονται αθέµιτα τις ξε-
νοδοχειακές µονάδες. 

Μήπως, όµως, το πρόβληµα δηµιουργείται από τους µικροϊ-
διοκτήτες που έχουν δύο-τρία ακίνητα και τα βάζουν στο Airbnb
φορολογούµενοι για τα εισοδήµατά τους που εισπράττουν; Δυ-
στυχώς εδώ το νοµοσχέδιο έχει µια νέα επινόηση. Ποια; Προβλέ-
πει ότι φυσικά πρόσωπα µε τρία ή περισσότερα ακίνητα σε

βραχυχρόνια µίσθωση υποχρεούνται να κάνουν έναρξη επιχει-
ρηµατικής δραστηριότητας και να τηρούν ανάλογα βιβλία και να
υπόκεινται σε ΦΠΑ. Όµως, ως γνωστόν, η Κυβέρνηση έχει απαλ-
λάξει από το φόρο µεταβίβασης τις γονικές παροχές και θυµάστε
σε τι δυσθεώρητα ύψη έχει κάνει αυτήν την απαλλαγή, πόσων
εκατοµµυρίων. Άρα το τρίτο, τέταρτο, πέµπτο ακίνητο θα µετα-
βιβαστούν στα παιδιά ως γονική παροχή χωρίς κόστος και «ούτε
γάτα ούτε ζηµιά». 

Γι’ αυτό αυτή η διάταξη είναι εκτός πραγµατικότητας, κύριε
Υπουργέ, και έπρεπε να επιτρέπεται στα φυσικά πρόσωπα να
έχουν µέχρι τρία µόνο ακίνητα σε Airbnb. Έτσι τα υπόλοιπα θα
έµπαιναν σε µακροχρόνια µίσθωση και θα µπορούσαν να πέσουν
στην αγορά. 

Σκανδαλώδης, όµως, είναι και ο ορισµός της βραχυχρόνιας µί-
σθωσης –άρθρο 28- όπου ορίζεται ως βραχυχρόνια µίσθωση
κάθε µίσθωση ακινήτου που διαρκεί µέχρι δύο µήνες –προσέξτε-
σε έναν ενοικιαστή. Αυτή, όµως, η µεγάλη διάρκεια της βραχυ-
χρόνιας µίσθωσης δελεάζει τους ιδιοκτήτες ακινήτων να τα βά-
ζουν σε Airbnb και όχι προφανώς σε µακροχρόνια µίσθωση. 

Το πρόβληµα του Airbnb που συρρικνώνει την προσφορά ακι-
νήτων για µακροχρόνια µίσθωση σε πολλές χώρες της Ευρώπης
αποτελεί καίριο ζήτηµα συζήτησης σε όλους τους ευρωπαϊκούς
θεσµούς και τα όργανα. Ήδη έχουν παρθεί αποφάσεις από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, από το ψήφι-
σµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τη στέγαση για όλους και
την πρόταση κανονισµού, τις οποίες η Κυβέρνηση όχι µόνο θέλει
επιδεικτικά να αγνοεί, αλλά δεν προτίθεται να συµµορφωθεί.
Όµως, είναι µέτρα για τη διασφάλιση του δικαιώµατος σε αξιο-
πρεπή και οικονοµική στέγη και όλο αυτό χαρακτηρίζεται ως επι-
τακτικό θέµα γενικού συµφέροντος. 

Όµως, το σχέδιο νόµου δεν περιλαµβάνει κανέναν περιορισµό
στον χρόνο εκµίσθωσης, στον αριθµό καταλυµάτων ανά πληθυ-
σµό δήµου ή δηµοτικού διαµερίσµατος, ούτε κάποιου είδους
αδειοδότηση, πράγµατα τα οποία ήδη συµβαίνουν σε όλη την
Ευρώπη. Αυτό είναι ένα µείζον θέµα. Η Κυβέρνηση «κλείνει απλά
το µάτι» στις εταιρείες µε µεγάλες συγκεντρώσεις ακινήτων,
αρκεί να εισφέρουν στην εφορία.

Για να δοθεί ώθηση στη µακροχρόνια µίσθωση χρειάζεται ολο-
κληρωµένη στεγαστική πολιτική µε πρώτο στόχο την αντιµετώ-
πιση των υπερτιµηµένων τιµών αγοράς και ενοικίασης, της
«φούσκας» ακινήτων, µέσω εισόδου στην αγορά µεγάλου αριθ-
µού ακινήτων σε µειωµένες τιµές.

Γι’ αυτό εµείς κάναµε προτάσεις εγκαίρως και επανερχόµαστε
µε καλύτερο τρόπο τώρα. Πρέπει να συντονίζονται κράτος και
τοπική αυτοδιοίκηση και να αξιοποιηθεί η ιδιαιτερότητα της Ελ-
λάδος που έχει υψηλό ποσοστό ιδιωτικών κατοικιών προς εκµε-
τάλλευση. Αυτό το εγχείρηµα αφορά από τη µια κενά ή
ανεκµετάλλευτα ιδιωτικά ή δηµόσια κτήρια και κατοικίες, αλλά
και ενεργές ιδιωτικές κατοικίες, δηλαδή πολιτών που σήµερα
ενοικιάζουν τις κατοικίες τους, να συµµετάσχουν σε ένα πρό-
γραµµα που θα δίνεται µε φθηνότερο ενοίκιο ή αγορά στους πο-
λίτες απ’ ό,τι έχουν µέσω αυτού του µηχανισµού που λέω και που
θα µετέχουν σε αυτό το πρόγραµµα οι ιδιώτες, γιατί θα έχει
δοθεί ένα ελκυστικό πακέτο φοροαπαλλαγών, ενεργειακών και
ασφαλιστικών αναβαθµίσεων. 

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και τα τρία άρθρα για το
Airbnb. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Φλώρος. Θα ακολουθήσει ο κ. Μπιµπί-
λας και µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Χαρίτσης.

Ορίστε, κύριε Φλώρο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, τίθεται σή-

µερα προς συζήτηση και ψήφιση ένα ακόµη νοµοσχέδιο-
έκτρωµα, το οποίο από πολιτική σκοπιά θεώρησης δεν µπορεί
παρά να χαρακτηριστεί ως η νοµοθετική προϋπόθεση για τη συµ-
µόρφωση της Κυβερνήσεώς σας µε την έξωθεν επιβαλλόµενη
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δηµοσιονοµική πολιτική. 
Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο αποτελείται από έξι µέρη και πε-

νήντα τρία συνολικά άρθρα που στοχεύουν πρωτίστως στην αυ-
στηροποίηση και δευτερευόντως στη διαµόρφωση του
καταδιωκτικού ψηφιακού οικοδοµήµατος στο οποίο θα στηρίζε-
ται ο κρατικός µηχανισµός για να εφαρµόζει τις αντιλαϊκές οικο-
νοµικές και φοροληστρικές πολιτικές σας. 

Το νοµοσχέδιο αυτό πλήττει το σύνολο των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών, των επιστηµόνων, καθώς και των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων και αυτό δεν το λέω µόνο εγώ και οι προλαλήσαντες
ως Αντιπολίτευση, αλλά το δηλώνουν και οι ίδιοι οι εκπρόσωποι
των πληττοµένων φορέων, οι οποίοι ενδεχοµένως να υποστηρί-
ζουν εκλογικά και το κόµµα το οποίο βρίσκεται αυτή τη στιγµή
στην Κυβέρνηση. 

Οι αντιλαϊκές πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας έχουν κάνει τον
βίο αβίωτο και οι Έλληνες φορολογούµενοι καλούνται ουσια-
στικά να εργάζονται ως υποτελείς του υδροκέφαλου κράτους,
το οποίο όµως τους προσφέρει ελάχιστα, τόσο σε ό,τι αφορά την
εξυπηρέτηση των βασικών κοινωνικών αναγκών, όπως είναι η
υγεία, η εκπαίδευση, ο πολιτισµός, όσο και σε ό,τι αφορά την
εθνική τους αξιοπρέπεια, η οποία ολοένα και ευτελίζεται, αν λά-
βουµε υπ’ όψιν την αµφισβήτηση των εθνικών συνόρων από τους
ισλαµιστές Τούρκους, τη µη επίλυση του Κυπριακού, τη διαµόρ-
φωση της πατρίδας µας σε µια απέραντη νατοϊκή βάση, την
πλήρη αποδοχή της κατάπτυστης Συµφωνίας των Πρεσπών, την
ψευδή άρνηση της οποίας εκµεταλλευτήκατε το 2019 για να
ανέλθετε στην εξουσία, εξαπατώντας ξεδιάντροπα τον ελληνικό
λαό, την ισλαµοποίηση και την αναµφισβήτητη αλλοίωση του
εθνολογικού στοιχείου του ελληνικού πληθυσµού εξαιτίας της
ανεξέλεγκτης εισροής αλλοδαπών στην πατρίδα µας. 

Επανερχόµενος στο νοµοσχέδιο και ειδικότερα στο Κεφάλαιο
Β’ που περιλαµβάνει τα άρθρα 12 έως 20, διαπιστώνεται η διά-
θεση της Νέας Δηµοκρατίας να καταστήσει απαγορευτική την
εξάσκηση των ελεύθερων επαγγελµάτων, όπως για παράδειγµα
δικηγόρους, µηχανικούς, συµβολαιογράφους και να εισαγάγει
νέες µορφές απασχόλησης των ανωτέρω επιστηµονικών κλάδων,
υποχρεώνοντας χιλιάδες εξ αυτών να κλείσουν τα γραφεία τους
και να µπουν σε διαδικασία εύρεσης εργασίας, αλλά στην εξαρ-
τηµένη µορφή τους, αφού µε τις νέες φορολογικές διατάξεις θα
είναι αδύνατο να συντηρήσουν τα γραφεία τους και να µπορούν
να πληρώνουν τις δυσβάσταχτες φορολογικές υποχρεώσεις
τους. 

Η θέσπιση του τεκµαρτού εισοδήµατος για τους δικηγόρους
που φέρνω ως παράδειγµα, φαίνεται να προσκρούει στο άρθρο
4 παράγραφος 5 του Συντάγµατος περί ισότητας των Ελλήνων. 

Τι µας αναφέρει αυτή η παράγραφος; «Οι Έλληνες πολίτες συ-
νεισφέρουν χωρίς διακρίσεις στα δηµόσια βάρη ανάλογα µε τις
δυνάµεις τους». Εσείς µε τη θέσπιση του τεκµαρτού εισοδήµα-
τος, πρωτοφανές για τα ελληνικά δεδοµένα και τη φορολόγηση
του ελεύθερου επαγγελµατία δυνάµει του αναφερόµενου παρά-
τυπου φορολογικού κριτηρίου, ουσιαστικά καταστρατηγείτε το
ανωτέρω συνταγµατικό άρθρο. Όπως εξήγγειλε και ο Πρόεδρος
της Ολοµέλειας των Δικηγορικών Συλλόγων, θα υπάρχει σχετική
προσφυγή στο Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Η αύξηση επί του τεκµαρτού εισοδήµατος πλήττει κυρίως τους
δικηγόρους που ασκούν το επάγγελµα από επταετίας, έχουν δη-
λαδή φορτωθεί στους ώµους τους όλο το βάρος των µνηµονίων,
το κλείσιµο των δικαστηρίων κατά τη διάρκεια των lockdown
λόγω πανδηµίας και παρ’ όλα αυτά το κόµµα σας τους θεωρεί
ως επαγγελµατίες που είχαν όλη τη δυνατότητα να αναπτύξουν
ανεµπόδιστα τις επαγγελµατικές τους καριέρες και να κερδίζουν
δεκάδες χιλιάδες ευρώ. 

Ζείτε σε άλλη διάσταση εντελώς. Μάλλον έχετε µπερδευτεί µε
τόσα αστεράκια που βλέπετε στη σηµαία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Την έχετε δει όχι αστέρες της πολιτικής, γαλαξίες ολόκλη-
ροι. Οι Galacticos εσείς και η Real Μαδρίτης. Επί της ουσίας
τσουβαλιάζετε αδιακρίτως τους συµπολίτες µας, καταστρέφετε
τα επαγγελµατικά τους σχέδια και όλα αυτά χωρίς να θεσπίζετε
παράλληλα ορισµένα µέτρα ανακούφισης τους. Τουναντίον,
διαρκώς προβαίνετε σε τροποποιήσεις των βασικών κωδίκων που
προκαλούν δεκάδες προβλήµατα στον χειρισµό των υποθέσεων

και αναφέροµαι στον ποινικό κώδικα, στον κώδικα ποινικής δικο-
νοµίας και στον κώδικα πολιτικής δικονοµίας κατά παραγγελία
πάντα των αφεντικών σας από την Ευρωπαϊκή Ένωση και των δε-
σµεύσεών σας, ώστε να ανοίγει η κάνουλα του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης. Προς επίρρωση της θέσεώς µου σχετικά µε την επερχόµενη
οικονοµική αφαίµαξη των δικηγόρων παραθέτω σχετικά άρθρα
στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Φλώρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προκύπτει, λοιπόν, από αυτό το νοµοσχέδιο αβίαστα το συµ-
πέρασµα ότι φορολογείτε τους πολίτες και εν προκειµένω τους
δικηγόρους επί τεκµαρτού κέρδους που τείνει να ξεπερνά τα
ακαθάριστα έσοδα. Στόχος, λοιπόν, του νέου νοµοσχεδίου δεν
είναι ούτε να πλήξει τη φοροδιαφυγή, ούτε να εξυγιάνει το φο-
ρολογικό σύστηµα. Είναι να εξουθενώσει κάθε µικροµεσαίο ελεύ-
θερο επαγγελµατία και δη τους δικηγόρους, βγάζοντας λάδι τις
µεγάλες δικηγορικές εταιρείες, οι οποίες έχουν τους ελεύθερους
επαγγελµατίες να εργάζονται σε συνθήκες εργασιακού µεσαί-
ωνα µε µισθούς πείνας. Με αυτό το φορολογικό έκτρωµα οδη-
γείτε τους δικηγόρους στην πενία και τους εξαθλιώνετε µε
µοναδικό σας τελικό στόχο να εγκαταλείψουν το λειτούργηµά
τους. Με αυτό τον τρόπο πλήττετε την ίδια τη δικαιοσύνη καθότι
οι δικηγόροι είναι οι συλλειτουργοί της δικαιοσύνης και εξασφα-
λιστές των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και άρα κατ’ επέκταση
πλήττεται την ίδια τη δηµοκρατία. 

Επίσης, αλγεινή εντύπωση προκαλεί και το άρθρο 26 του νο-
µοσχεδίου που προβλέπει µεταξύ άλλων την επιβράβευση των
τυχόν καταγγελλόντων του που επωνύµως πληροφορούν µέσω
ηλεκτρονικής οδού την ΑΑΔΕ για φορολογικές παραβάσεις. Δη-
λαδή, αποδέχεστε ότι οι υπάρχοντες ελεγκτικοί µηχανισµοί είναι
ανεπαρκείς και επιχειρείτε να καταστήσετε τους πολίτες σε ρου-
φιάνους και µάλιστα µε αµοιβή ή επιβράβευση, όπως την αποκα-
λείτε στο εν λόγω άρθρο, ανερχόµενη στο δεκαπλάσιο της
διαπιστωθείσας παράβασης. Εν ολίγοις, θεσπίζετε και νοµιµο-
ποιείτε τη σύσταση µιας οιονεί φορολογικής πολιτοφυλακής αντί
να συστήσετε ή να στελεχώσετε επαρκώς τις αρµόδιες υπηρε-
σίες ελέγχου. 

Έχουν περάσει σχεδόν έξι µήνες από την τελευταία εκλογική
διαδικασία του Ιουνίου κατά την οποία εκµεταλλευόµενοι τις συ-
νήθεις µεγαλοστοµίες, τις ψευδείς εξαγγελίες και τον συνδυα-
σµό της ανυπαρξίας πολιτικού αντιπάλου µε την ολοένα
αυξανόµενη αποχή καταφέρατε ένα ποσοστό αυτοδυναµίας, το
γνωστό 41% το οποίο συνέχεια µας λέτε. Η κοινωνία όµως βρά-
ζει. Οι επαγγελµατικοί κλάδοι ασφυκτιούν. Ο ηλεκτρονικός έλεγ-
χος και η µετάβαση στην ολοκληρωτική µετάβαση του
καθεστώτος των ψηφιακών συναλλαγών προκαλεί δυσφορία και
η πολιτική σας ψευδοηγεµονία καταρρέει. 

Καταγγέλλω, λοιπόν, την πολιτική σας µε όση δύναµη διαθέτω
και καταψηφίζω κάθε διάταξη η οποία στοχοποιεί τους αδύνα-
µους και εξυπηρετεί τους δυνατούς µε αποκλειστικό γνώµονα
την ευηµερία του έθνους και των συµπολιτών µας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, και για τη διατήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπιµπίλας Σπυρίδων. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Πριν αρχίσω την οµιλία µου, θα ήθελα να τονίσω ότι για εµάς,

για την Πλεύση Ελευθερίας, είναι µια µεγάλη µέρα γιατί αυτό το
µικρό κόµµα σήµερα θύµισε στη Βουλή ότι θα πρέπει να θυµί-
ζουµε την αστυνοµική βία και το έγκληµα που οδήγησε τον άδικο
χαµό του Γρηγορόπουλου από τη µια. Διά στόµατος της Προ-
έδρου µας έγιναν αυτά. Από την άλλη πρέπει να καταγγέλλουµε
τη µεθόδευση που έγινε για την αποµάκρυνση της Προέδρου
µας από την εξεταστική επιτροπή για το έγκληµα των Τεµπών
γιατί δεν θέλουν να ακούγεται η φωνή της και πρέπει να τη φι-
µώνουν. 

Λυπάµαι πολύ γι’ αυτό, όπως λυπάµαι που όσο κι αν προ-
σπαθώ δεν µπορώ να κατανοήσω το σκεπτικό αυτού του ισοπε-
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δωτικού νοµοσχεδίου. Το ξέρετε ότι θα έχετε ισχυρές λαϊκές αν-
τιδράσεις από το λαϊκό κίνηµα όταν αυτό το νέο φορολογικό νο-
µοσχέδιο έχει πληθώρα αντιλαϊκών µέτρων για πολλούς
επαγγελµατίες. Ακούστηκαν πολλά για πολλά άρθρα αλλά εγώ
θέλω να περιοριστώ στο θέµα των καλλιτεχνών που µε καίει.
Όπως ξέρετε τους εκπροσωπώ ως πρόεδρος του Σωµατείου Ελ-
λήνων Ηθοποιών. Θα αναφερθώ στα ήδη βεβαρηµένα προβλή-
µατα του κλάδου µας γιατί τα ειδικά προβλήµατα αυτά δεν τα
έχετε λάβει υπ’ όψιν σας. 

Κατά τα διδάγµατα της κοινής πείρας, όπως λέει και ο κ. Πλεύ-
ρης, αν ανατρέξει κανείς στην εργασιακή κατάσταση των ηθο-
ποιών, των τραγουδιστών, των εν γένει καλλιτεχνών, θα δει ότι η
πλειονότητα αυτών των εργαζοµένων ειδικότερα από την εποχή
των µνηµονίων και του κορωνοϊού, όπου µείναµε όλοι άνεργοι
και χάσαµε το βασικό µας εισόδηµα, χάθηκαν και οι συλλογικές
συµβάσεις που παρείχαν τουλάχιστον µια εγγύηση χαµηλότατου
µισθού. Και έτσι φτάσαµε σε ένα χάος. Ακόµα και σήµερα κά-
νουµε προσπάθειες για υπογραφή συλλογικών συµβάσεων όχι
µόνο στα θέατρα αλλά και στο οπτικοακουστικό και δυστυχώς
ούτε η Κυβέρνηση βοηθάει σε αυτό. 

Εµείς, λοιπόν, αποκτήσαµε δελτίο παροχής υπηρεσιών που κα-
θιερώθηκε εδώ και είκοσι πέντε χρόνια γιατί ήταν ο µόνος τρό-
πος για να µπορέσουµε να πληρωθούµε αφού δεν ήµασταν
µισθωτοί στις άλλες δουλειές. Στα υπόλοιπα -ταινίες, τηλεόραση,
µεταγλώττιση- έχουµε το δελτίο. Στο θέατρο έχουµε τον µισθό.
Έτσι διά µέσου του δελτίου και µόνο του δελτίου µπορούσαµε
να εξασφαλίσουµε αµοιβές και ένσηµα. Εδώ πρέπει να τονίσουµε
ότι τα ένσηµα που βρίσκονται στο δελτίο παροχής υπηρεσιών
των καλλιτεχνών είναι ένσηµα του ΙΚΑ που τα πληρώνει ο εργο-
δότης και δεν είναι ένσηµα, όπως των υπόλοιπων ελεύθερων
επαγγελµατιών που τα πληρώνουν µέσω ΟΑΕΕ. Άρα εµείς θεω-
ρούµεθα µισθωτοί µε ειδική διάταξη µε δελτίο. Όταν έχουµε
τρεις εργοδότες, όταν κάνουµε τη φορολογική δήλωση µας θε-
ωρούν µισθωτούς µε το δελτίο. Πάνω από τέσσερις εργοδότες
µας θεωρούν ελεύθερους. 

Όταν καθιερώθηκε το τέλος επιτηδεύµατος των 600 ευρώ ξέ-
ρετε τι έγινε; Το 50% των καλλιτεχνών έκλεισαν τα δελτία τους
και έτσι χάθηκε από το κράτος αυτό το έσοδο. Ξέρετε πόσα κό-
βουν οι ηθοποιοί µέσα στα δελτία τους; Όχι µόνο τώρα στο διά-
στηµα µετά τον κορωνοϊό. Η πλειονότητα των ηθοποιών κόβει
τριακόσια -τόσο λίγα- έως 2.000 ευρώ, εκτός ελαχίστων εξαιρέ-
σεων που δουλεύουν σε κάποια σίριαλ και µπορούν και κόβουν
6.000-7.000. Τις 10.000 δεν τις φτάνουν µε τίποτα. Σήµερα διά-
βασα σε συνέντευξη της Μάρως Κοντού πόσο κόβει στο δελτίο
που έχει ως συνταξιούχος και παίρνει 1.200 ευρώ τον χρόνο
πνευµατικά δικαιώµατα. Τόσο παίρνει και ο Γιώργος Κωνσταντί-
νου. Η Αλίκη Βουγιουκλάκη έφτανε 3.000-4.000, µε τα δελτία που
παίρνουν οι κληρονόµοι τους. Αποτέλεσµα είναι ότι σε αυτά τα
δελτία εµείς γιατί να φορολογηθούµε µε 10.900 όταν δεν µπο-
ρούµε να συγκεντρώσουµε αυτό το ποσό που εσείς λέτε µε το
φοροµπηχτικό νοµοσχέδιο; 

Με τα διδάγµατα της κοινής πείρας ξέρουµε, λοιπόν, ότι οι
ηθοποιοί δεν µπορούν να συγκεντρώσουν αυτό το ποσό και πολύ
λίγοι µπορούν να το φθάσουν µετά βίας. Μαύρο χρήµα εµείς,
όπως ξέρετε, είναι πάρα πολύ δύσκολο να πάρουµε. Δεν είµαστε
φοροφυγάδες. Γιατί, λοιπόν, µας κατατάσσετε στους φοροφυ-
γάδες; Πώς εξοµοιώνετε τους µικρούς µε τους µεγάλους; Ξέ-
ρετε τι θα γίνει τώρα; Θα διακόψουν και οι υπόλοιποι τα δελτία
τους. Γιατί µόνο αυτό έχουν ως λύση, µε αποτέλεσµα να οδηγη-
θούν να µη βάζουν ένσηµα και το κράτος να χάσει και το τέλος
επιτηδεύµατος που εισπράττει τώρα. 

Βρείτε, λοιπόν, λύσεις και κάντε εξαιρέσεις που βοηθάνε τον
απλό κόσµο. Αν κάποιοι κλάδοι τόσα χρόνια έκλεβαν και φορο-
διέφευγαν µε την ύποπτη ανοχή σας και εισέπρατταν µαύρο
χρήµα, σε αυτό δεν φταίνε οι καλλιτέχνες που πένονται από τους
χαµηλούς µισθούς που παίρνουν. Ξέρετε στη µεταγλώττιση
πόσο παίρνει ένας Έλληνας ηθοποιός κατά επεισόδιο; Δέκα
πέντε ευρώ µεικτά. Πώς θα συγκεντρώσει ένας µεταγλωττιστής
10.900 µε τα 15 ευρώ µεικτά; Τα τεκµήρια που βάζετε, λοιπόν,
ειδικά για τους καλλιτέχνες είναι πάνω σε µία πλασµατική φορο-
λογητέα ύλη, σε πλαστά εισοδήµατα. 

Παραβιάζεται, λοιπόν, η αρχή της ισότητας και ως εκ τούτου
τα σωµατεία των εργαζοµένων στον πολιτισµό ακόµα µια φορά
θα είναι απέναντί σας και θα κάνουν ό,τι είναι δυνατόν για να κα-
ταπολεµήσουν αυτό το απαράδεκτο για εµάς νοµοσχέδιο. Εµείς
ζούµε σε καθεστώς συνεχούς µεταβλητού και µικρού εισοδήµα-
τος. Και αυτό πρέπει να το καταλάβετε. Ανόµοιες περιπτώσεις
δεν είναι δυνατόν να εξοµοιώνονται. Και αυτοί, λοιπόν, που θα
βγάζουν πάνω από 10.900 θα κόβουν µόνο 10.900. Το υπόλοιπο
θα προσπαθούν να το παίρνουν µαύρο. Αυτό δεν µπορούµε να
το καταλάβουµε; Η σιγουριά των µισθωτών, επίσης, δεν µπορεί
να εξοµοιωθεί µε την ανασφάλεια του «ελεύθερου» καλλιτέχνη.
Σε κάθε περίπτωση, δε, αν θέλετε να περισώσετε κάτι, να βάλετε
φορολογικές απαλλαγές ως κίνητρο στους πολίτες που θα συγ-
κεντρώνουν αποδείξεις που θα τους κόβουν οι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες που υποτίθεται, κατά την άποψή σας, ότι είναι όλοι
φοροφυγάδες. Κάντε, λοιπόν, αυτό για τους πολίτες και µην τους
βάζετε όλους να γίνουν ρουφιάνοι. 

Εµείς πάντως, αγαπητοί συνάδελφοι, οι πτωχοί καλλιτέχνες
και να θέλαµε δεν µπορούµε να φοροδιαφύγουµε. Και αυτό µάλ-
λον θα πρέπει να το ξέρετε. Επίσης, φέρατε ένα νοµοσχέδιο στο
τέλος Δεκεµβρίου το οποίο έχει αναδροµική ισχύ για όλο το
2023. Αυτό δεν είναι ανήθικο; Σας λέω, λοιπόν, ότι εκτός του ότι
πληρώνουµε αυτό το άδικο χαράτσι των 600 ευρώ κάθε χρόνο,
γιατί είµαστε µεσοβέζικοι ελεύθεροι επαγγελµατίες, τώρα θα το
χάσετε και αυτό. 

Λέτε να κυνηγήσουµε τη φοροδιαφυγή. Βεβαίως, αλλά τι γίνε-
ται µε την υπόλοιπη αισχροκέρδεια, των τραπεζών ας πούµε,
όταν για µια πλαστική κάρτα που τη χάνουµε ή που ανανεώνεται
πρέπει να πληρώνεις όσο είναι ο τόκος των χρηµάτων που έχεις
όλο τον χρόνο; Δηλαδή, χάνεται και αυτός ο ελάχιστος τόκος.
Δηλαδή, από τη µια µας ληστεύουν και από την άλλη, µας θεω-
ρείτε ληστές. Ε, αυτό δεν µπορούµε να το ανεχθούµε.

Παρακαλώ πάρα πολύ λάβετε υπ’ όψιν σας και κάντε εξαιρέ-
σεις για τους καλλιτέχνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς κ. Χαρίτσης Αλέξης.
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω την πρώτη µου οµιλία ως Πρό-

εδρος της νέας Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς
µε µια αναφορά: Σήµερα συζητάµε, πράγµατι, ένα νοµοσχέδιο
το οποίο αφορά το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. Συζητάµε
όµως και ένα νοµοσχέδιο το οποίο αφορά ιδιαίτερα αυτό που
ονοµάσαµε «γενιά της κρίσης», τους ανθρώπους που σαν σή-
µερα πριν από δεκαπέντε ακριβώς χρόνια -στις 6 του Δεκέµβρη-
είδαν την ενηλικίωσή τους να σφραγίζεται από την κρατική δο-
λοφονία ενός δεκαπεντάχρονου παιδιού, του Αλέξανδρου Γρη-
γορόπουλου, που το µόνο έγκληµα που έκανε ήταν ότι έκανε
παρέα µε τους φίλους του. Δεκαπέντε χρόνια µετά από αυτή την
κρατική δολοφονία οι νέοι και οι νέες του Δεκέµβρη, που τότε
πληµµύρισαν τους δρόµους της Αθήνας και ολόκληρης της Ελ-
λάδας ζητώντας δικαιοσύνη, είναι ακριβώς η γενιά των νέων ερ-
γαζοµένων που ζουν σήµερα µέσα στην επισφάλεια, που ζουν
σήµερα µε το µπλοκάκι, που ζουν σήµερα τη σκληρή πραγµατι-
κότητα των εξοντωτικών ωραρίων στη δουλειά. Και το αίτηµα πα-
ραµένει το ίδιο: δικαιοσύνη. 

Έρχοµαι στα θέµατα του νοµοσχεδίου. Άκουσα µε προσοχή
το πρωί την οµιλία του Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη και θα µου
επιτρέψετε να ξεκινήσω µε ένα σηµείο. Ανέφερε ότι η πρόταση
της Κυβέρνησης απαντά, όπως είπε, σε στρεβλώσεις του παρελ-
θόντος. Μάλλον θα έπρεπε να πει ο κ. Μητσοτάκης ότι το νοµο-
σχέδιο της Κυβέρνησής του είναι εµπνευσµένο και µας
επιστρέφει στο παρελθόν. Η οριζόντια εισαγωγή τεκµηρίων, αυτή
η άδικη πολιτική οριζόντιων µέτρων, αντλεί την έµπνευσή της
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από το µακρινό 1986. Τότε, πράγµατι, ήταν µια καινοτοµία, όπως
ήταν καινοτοµία τότε και η εισαγωγή του φόρου προστιθέµενης
αξίας την ίδια χρονιά. Αυτό που έχουµε, όµως, σήµερα είναι η
οµολογία της αποτυχίας ενός κράτους που δεν µπορεί να ρυθ-
µίσει µε δίκαιο τρόπο το κρίσιµο ζήτηµα της φορολογίας και κα-
ταφεύγει σε µέτρα που παραβιάζουν, εν τέλει, τη συνταγµατική
αρχή ότι οι Έλληνες συνεισφέρουν στα δηµόσια βάρη ανάλογα
µε τις δυνάµεις τους. «Όχι» µας λέει η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, θα συνεισφέρουν δυσανάλογα, θα συνεισφέρουν
σύµφωνα µε τα δικά της αυθαίρετα και άδικα κριτήρια. 

Για να µπορέσουµε να κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση γι’ αυτό
το θέµα, θα έπρεπε να συµφωνήσουµε αρχικά σε δύο πράγµατα:
Πρώτον, ότι η χώρα αντιµετωπίζει ένα δοµικό πρόβληµα. Το φο-
ρολογικό σύστηµα είναι άδικο και αυξάνει τις ανισότητες. Αυτή
τη στιγµή τα δύο τρίτα σχεδόν των δηµοσίων εσόδων προέρχον-
ται από την έµµεση φορολογία και µόλις το ένα τρίτο από άµε-
σους φόρους και µάλιστα από αυτούς τους άµεσους φόρους, τα
φυσικά πρόσωπα συνεισέφεραν για το 2022 11 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ τα νοµικά πρόσωπα λιγότερα από 5 δισεκατοµµύρια.
Σε τι µεταφράζονται αυτά τα δεδοµένα; Ότι οι πολίτες πληρώ-
νουν, ανεξάρτητα από το εισόδηµα τους, καθηµερινό φόρο µέσα
από την κατανάλωση, ενώ και πάλι οι πολίτες ως φυσικά πρό-
σωπα είναι αυτοί που στηρίζουν τα δηµόσια οικονοµικά. 

Το δεύτερο στο οποίο θα έπρεπε να συµφωνήσουµε είναι ότι
κάθε οριζόντιο µέτρο είναι εξ ορισµού άδικο, αντιµετωπίζει µία
πολύπλοκη κατάσταση, όχι µέσα από την αποκωδικοποίησή της,
αλλά µέσα από έναν ιδιόµορφο εξισωτισµό. Όλοι θα πληρώσουν
το ίδιο χωρίς καµµία έγνοια για το ποιοι θα έπρεπε να εξαιρούν-
ται και κυρίως µια συνειδητή αδιαφορία γι’ αυτούς που θα
έπρεπε να πληρώσουν περισσότερο. Αυτούς, δηλαδή, που εσείς,
η Κυβέρνησή σας, έχετε ευεργετήσει όλα αυτά τα χρόνια µε προ-
κλητικές φοροαπαλλαγές, αλλά και τους συστηµατικούς φορο-
φυγάδες. Και επειδή δεν θέλετε να αντιµετωπίσετε επί της
ουσίας αυτό το κρίσιµο ζήτηµα, καταφεύγετε για µία ακόµη
φορά στη γνωστή παλιά συνταγή του κοινωνικού αυτοµατισµού.
Χθες έφταιγαν οι δηµόσιοι υπάλληλοι που ήταν τεµπέληδες. Σή-
µερα φταίνε οι ελεύθεροι επαγγελµατίες οι οποίοι φοροδιαφεύ-
γουν. Αύριο, άραγε, ποιος θα φταίει;

Σήµερα, λοιπόν, σαράντα χρόνια, σχεδόν, µετά το 1986, η
χώρα µας έχει ανάγκη από µια σύγχρονη, δίκαιη, φορολογική µε-
ταρρύθµιση, όχι από ένα ταξίδι στο παρελθόν µέσα από µια πρό-
ταση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας που παραπέµπει
σε φορολογική διευθέτηση για να καλύψει σπασµωδικά κάποιες
οικονοµικές τρύπες, αλλά µια δίκαιη φορολογική µεταρρύθµιση,
ολοκληρωµένη µεταρρύθµιση, που θα στηρίζεται στις νέες δυ-
νατότητες που διαθέτουµε στην ψηφιοποίηση, στην τεχνητή νοη-
µοσύνη, στον εκσυγχρονισµό του συστήµατος και κυρίως, θα
έχει και έναν µακροπρόθεσµο σχεδιασµό. Διότι, η χώρα µας είναι
εγκλωβισµένη στο εξής παράδοξο. Από τη µία η εισπραξιµότητα
των άµεσων φόρων -κυρίως, των µεγάλων εισοδηµάτων- είναι χα-
µηλή και ταυτόχρονα η αίσθηση των πολιτών, κυρίως, των ασθε-
νέστερων και των µικροµεσαίων είναι ότι οι φόροι είναι πολύ
υψηλοί, ότι η φορολογία είναι πολύ βαριά. Και, όντως, µπορεί να
ισχύουν και τα δύο. Αυτά, όµως, οδηγούν στο µεγαλύτερο και
στο κρισιµότερο πρόβληµα. Ποιο είναι αυτό; Κανείς δεν πιστεύει
ότι οι φόροι έχουν νόηµα. Κανείς δεν πιστεύει ότι οι φόροι επι-
στρέφουν στους πολίτες ανταποδοτικά, µέσα από την ενίσχυση
του κοινωνικού κράτους και µέσα από τη στήριξη και δηµιουργία
νέων δηµόσιων υποδοµών. Νοµίζω ότι το πιο χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα που έρχεται σε όλων µας το µυαλό, είναι το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Είναι η κατάρρευση της δηµόσιας
ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης στη χώρα µας. Μια δίκαιη, λοι-
πόν, φορολογική µεταρρύθµιση θα έπρεπε να ξεκινάει από αυτή
την αρχή, ότι κάθε ευρώ µετράει, όταν αυτό το ευρώ επιστρέφει
στην κοινωνία. Έτσι χτίζουµε φορολογική συνείδηση, έτσι χτί-
ζουµε µια ισχυρή κοινωνία. 

Αντί γι’ αυτό, εδώ τώρα τι έχουµε; Έχουµε µία άδικη πολιτική,
που ενισχύει την καχυποψία των πολιτών για τα κίνητρα του κρά-
τους, που βλέπουν το κράτος να τους αντιµετωπίζει, απλά, ως
µια επιπλέον πηγή εσόδων. Δεν θα σχολιάσω καν την κυβερνη-
τική υποκρισία, που προεκλογικά εξήγγειλε µείωση φόρων και

διαφήµιζε -θυµόµαστε τα προεκλογικά σποτ του κ. Μητσοτάκη-
σύγχρονα φορολογικά εργαλεία και σήµερα καταφεύγει στο
ακριβώς αντίθετο, στην εφαρµογή τεκµηρίων. Μας έχει συνηθί-
σει, άλλωστε, ήδη από το 2019 η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας στη φοβερή αναντιστοιχία µεταξύ της επαγγελίας του νέου,
από τη µία και της εφαρµογής του παλιού στην πράξη, από την
άλλη. 

Θα µιλήσω, όµως, για την αδικία και θα ξεκινήσουµε και πάλι
από τα αυτονόητα. Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, όπως έχει κρίνει
και το Συµβούλιο της Επικρατείας, τελούν σε διαφορετικές συν-
θήκες σε σχέση µε τους µισθωτούς. Ο εισηγητής µας, ο Δηµή-
τρης Τζανακόπουλος, στη συζήτηση που έγινε το πρωί για την
αντισυνταγµατικότητα µίλησε αναλυτικά γι’ αυτό το θέµα. Γιατί
εδώ υπάρχει µια ειδοποιός διαφορά. Και η διαφορά έγκειται στο
ουσιώδες: Το εισόδηµα των µη µισθωτών είναι διαρκώς µεταβαλ-
λόµενο, δεν είναι σταθερό, δεν συναρτάται µε το νοµοθετηµένο
κατώτατο µισθό, δεν είναι οριζόντιο στην επικράτεια, δεν είναι
ίδιο όλο τον χρόνο, δεν είναι το ίδιο ακόµα και µέσα στις ίδιες
επαγγελµατικές κατηγορίες. Αυτό και µόνο θα αρκούσε για να
αποδείξει κανείς ότι ένα οριζόντιο µέτρο σε εισοδήµατα τα οποία
δεν είναι σταθερά, είναι καταφανώς άδικο. 

Αυτό, ακριβώς, επισηµαίνει και στην έκθεσή της η Επιστηµο-
νική Υπηρεσία της Βουλής, στις εύλογες αιτιάσεις της οποίας ο
κύριος Υπουργός αρνήθηκε επί της ουσίας να απαντήσει. 

Η Κυβέρνηση, όµως, έρχεται ουσιαστικά και µας λέει, παρα-
δέχεται, αποδέχεται ότι ένα ευρωπαϊκό κράτος εν έτει 2023 πα-
ραιτείται από την προσπάθεια και την υποχρέωση να γνωρίζει
ποια είναι τα πραγµατικά εισοδήµατα και µε βάση αυτά να σχε-
διάζει τη φορολογική της πολιτική. Και τι κάνει; Αδιαφορεί για
την κοινωνική πραγµατικότητα. Στη σύνθετη πυραµίδα των ελεύ-
θερων επαγγελµατιών, εστιάζει την προσοχή της στη βάση της
πυραµίδας και αποκαλεί όλους όσοι βρίσκονται εκεί συλλήβδην
φοροφυγάδες. 

Αυτή η επιλογή υπηρετεί, πέρα από την άµεση οικονοµική στό-
χευση, µια ευρύτερη στρατηγική της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας. Τον εξοβελισµό αυτής της βάσης της πυραµίδας,
αυτών των συλλήβδην φοροφυγάδων -όπως χαρακτηρίζονται-
τον εξοβελισµό τους από την οικονοµική και την κοινωνική δρα-
στηριότητα. 

Να κλείσουν τα βιβλία τους για να γίνουν ντελιβεράδες, για να
θυµηθώ τι είπε πριν από λίγες ηµέρες ένας Υπουργός της Κυ-
βέρνησης ή στην πιο σοβαρή εκδοχή, να κλείσουν τα βιβλία τους
για να ενισχυθούν οι λίγες, µεγάλες και ισχυρές επιχειρήσεις,
όπως ακριβώς το περιγράφει η περίφηµη έκθεση Πισσαρίδη.

Το φορολογικό είναι ένας πολύ κρίσιµος κρίκος για τη βίαιη
κοινωνική αναδιάρθρωση που επιθυµεί η Νέα Δηµοκρατία. Θα
σταθώ σε τρία παραδείγµατα για να το εικονογραφήσουµε λίγο
αυτό. Το 2022 το 35% των δικηγόρων της Αθήνας δεν είχε καµµία
παράσταση σε δικαστήρια και το 50% συνολικά είχε έως δύο πα-
ραστάσεις. Μπορεί κανείς προφανώς να σκεφτεί πάρα πολλά γι’
αυτή την κατάσταση. Υπάρχει, όµως, κάτι που δεν δικαιούται να
κάνει και είναι αυτό ακριβώς το οποίο κάνει σήµερα η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή να τους επιβάλει φόρο για εισο-
δήµατα που δεν έχουν µόνο και µόνο επειδή διατηρούν τη δικη-
γορική ιδιότητα. Όπως επίσης δεν είναι λογικό -είναι ακριβώς το
αντίθετο, είναι εξωφρενικά παράλογο- ότι η Κυβέρνηση επιβάλ-
λει επιπλέον φορολόγηση, όταν ο τζίρος υπερβαίνει το µέσο όριο
του ΚΑΔ των νοµικών υπηρεσιών. Ενώ, δηλαδή, υποτίθεται ότι ο
νέος νόµος προσπαθεί να καταπολεµήσει τη φοροδιαφυγή, απο-
δεικνύεται ότι στην πράξη αυτοί που θα πληρώσουν παραπάνω
είναι οι ενεργοί δικηγόροι που τυγχάνουν να είναι και ειλικρινείς
φορολογούµενοι. Είναι αυτό δίκαιο; Είναι αυτό λογικό; Είναι αυτό
µέτρο ενίσχυσης της φορολογικής συνείδησης; 

Δεύτερο παράδειγµα, σήµερα -το είπα και στην αρχή της οµι-
λίας µου- ένα σηµαντικό τµήµα των ελεύθερων επαγγελµατιών
ανήκει στη γενιά της κρίσης. Αυτή η γενιά, η γενιά των σηµερινών
παραγωγικών ηλικιών, πολύ συχνά εργάζεται σε σχέση εξαρτη-
µένης, αλλά όχι σταθερής εργασίας. Είναι επί της ουσίας µισθω-
τοί, αλλά χωρίς να έχουν την ασφάλεια του σταθερού µισθού.
Είναι άνθρωποι σε αναπαραγωγική ηλικία, άνδρες και γυναίκες,
που ισορροπούν σε πολλαπλά µέτωπα στην επαγγελµατική και
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στην προσωπική τους ζωή, δίχως ουσιαστική κρατική αρωγή,
νέοι επιστήµονες και επαγγελµατίες που η περιστασιακή εργα-
σία, το µεταβαλλόµενο εισόδηµα, η επισφάλεια είναι ακριβώς η
καθηµερινότητά τους. 

Αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, αυτοί οι νέοι δικηγόροι, οι νέοι για-
τροί, οι νέοι µηχανικοί, οι ερευνητές, οι µεταφραστές, πολλές
επαγγελµατικές κατηγορίες, µπορεί να µην έχουν το δικό τους
γραφείο, να µην έχουν αυτή την οικονοµική δυνατότητα, έχουν
όµως ως µόνιµο σύντροφο το µπλοκάκι και έχουν επίσης οφειλές
σε εφορία και ασφαλιστικά ταµεία που συνήθως δεν µπορούν
καν να τις ρυθµίσουν. Η Κυβέρνηση τούς λέει ότι πρέπει να πλη-
ρώσουν και γι’ αυτό -και για το µπλοκάκι- µε οριζόντιο τρόπο,
δίχως εξαιρέσεις. Είναι αυτό δίκαιο; Είναι λογικό; Είναι αυτό κάτι
το οποίο καλλιεργεί η φορολογική συνείδηση;

Τρίτο παράδειγµα -και εδώ επιτρέψτε µου να πω ότι µπαίνουµε
και στον βαθύ πυρήνα του αντικοινωνικού χαρακτήρα του νοµο-
σχεδίου-, σε αυτούς που έχουν µεγάλα εισοδήµατα, σε αυτούς
που έχουν συχνά προκλητικά εισοδήµατα και τα αποκρύπτουν
βεβαίως, τι κάνει η Κυβέρνηση; Με τα οριζόντια µέτρα τους κλεί-
νει το µάτι. Τους λέει: «Δεν πειράζει που φοροδιαφεύγετε, δώστε
τώρα κάτι και θα τα βρούµε».

Μην κρυβόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πίσω από το
δάχτυλό µας, η Κυβέρνηση σήµερα νοµιµοποιεί τη µεγάλη φο-
ροδιαφυγή µε µια λογική που θυµίζει έντονα την αλήστου µνήµης
διαδικασία της περαίωσης. Στην ουσία πρόκειται για µια χαρι-
στική ρύθµιση που επιτρέπει την απώλεια δυνητικών και κοινω-
νικά δίκαιων και κοινωνικά αναγκαίων εσόδων από το κράτος στο
όνοµα της άµεσης είσπραξης λίγων χρηµάτων. Γιατί πραγµατικά
αναρωτιέµαι, πόσο σπουδαία είναι, εν τέλει, αυτή η µεταρρύθ-
µιση που αποσκοπεί στην είσπραξη σε ετήσια βάση 550 περίπου
εκατοµµυρίων ευρώ; Τόσο είναι το ύψος της φοροδιαφυγής στη
χώρα µας; Όχι βέβαια. Για να µη µιλήσουµε βεβαίως για τη φο-
ροαποφυγή, να µη µιλήσουµε για το γεγονός ότι στο εννεάµηνο
Ιανουαρίου - Σεπτεµβρίου του 2023 οι τέσσερις συστηµικές τρά-
πεζες κατέγραψαν καθαρά κέρδη ύψους 2,8 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, όταν οι εκατόν πενήντα εισηγµένες στο χρηµατιστήριο εµ-
φάνισαν έκρηξη κερδών κατά περισσότερο από 300% µε καθαρά
κέρδη 10,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, σηµειώνοντας ρεκόρ δεκαπεν-
ταετίας στην κερδοφορία τους. Αυτή ακριβώς είναι η µια πλευρά
αυτού που οι διεθνείς οργανισµοί -όλοι οι διεθνείς οργανισµοί
πλέον- ονοµάζουν ως πληθωρισµό της απληστίας, που εσείς τον
έχετε αφήσει ανεξέλεγκτο.

Η άλλη πλευρά του πληθωρισµού της απληστίας είναι η καθη-
µερινή λεηλασία των εισοδηµάτων και των ελεύθερων επαγγελ-
µατιών, όπως όλων των µικροµεσαίων και των εργαζοµένων από
τον ΦΠΑ. Εκεί ακριβώς, στον πληθωρισµό της απληστίας, οφεί-
λεται και η µείωση του κενού στην απόδοση του ΦΠΑ για την
οποία µίλησε σήµερα το πρωί ο κ. Μητσοτάκης και όχι βεβαίως
σε κάποιο επίτευγµα της Κυβέρνησής του.

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν εν-
διαφέρεται για ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα. Θυµόµαστε όλοι
το λαϊκιστικό της κρεσέντο που δαιµονοποίησε τη φορολογία ως
τον µεγάλο εχθρό της ανάπτυξης, θυµόµαστε όλοι πώς αντιµε-
τώπισε το κοινωνικά δίκαιο αίτηµα για φορολόγηση των µερισµά-
των από τις µετοχές, θυµόµαστε όλοι το πώς αδιαφόρησε για το
κοινωνικά αναγκαίο µέτρο της φορολόγησης των υπερκερδών
των εταιρειών ενέργειας που θησαύρισαν µέσα στην κρίση, θυ-
µόµαστε όλοι τις χαριστικές ρυθµίσεις για τους πλούσιους και
για τους πολύ πλούσιους µε τους φόρους κληρονοµιάς, µε τους
φόρους για τις γονικές παροχές, θυµόµαστε όλοι τον διαρκώς
αναβαλλόµενο φόρο στις τράπεζες και βεβαίως την πληθωρι-
στική έκρηξη των έµµεσων φόρων.

Και επειδή τα θυµόµαστε όλα αυτά, µπορούµε ξεκάθαρα να
το πούµε: Η Νέα Δηµοκρατία είναι το κόµµα της φοροδιαφυγής,
είναι το κόµµα της άδικης φορολογίας, είναι το κόµµα που δεν
θέλει ένα σύγχρονο, δίκαιο, κοινωνικά προσανατολισµένο φορο-
λογικό σύστηµα και γι’ αυτό σήµερα βρίσκεται αντιµέτωπη µε ένα
ευρύ κύµα διαµαρτυρίας για τις επιλογές της. Το είδαµε στη δια-
βούλευση, το είδαµε στην ακρόαση των φορέων, το είδαµε στις
κινητοποιήσεις των ελευθέρων επαγγελµατιών, στις αποφάσεις
επαγγελµατικών συλλόγων και επιµελητηρίων που λένε όλοι το

αυτονόητο ότι εδώ έχουµε µια άδικη πολιτική.
Όσο για τη δέσµευση που ακούσαµε επίσης το πρωί και από

τον κ. Μητσοτάκη και από τον αρµόδιο Υπουργό, τον κ. Χατζη-
δάκη, ότι τα φορολογικά έσοδα από αυτή τη ρύθµιση προορίζον-
ται για τη δηµόσια υγεία και τη δηµόσια παιδεία, είναι ακριβώς η
µέχρι σήµερα πολιτική πρακτική της Νέας Δηµοκρατίας, οι εξαγ-
γελίες της, οι πράξεις της και αυτά που σχεδιάζει για το άµεσο
µέλλον, τα οποία δείχνουν την υποβάθµιση και τη σταδιακή ιδιω-
τικοποίηση αυτών των πολύ σηµαντικών δηµόσιων αγαθών της
παιδείας και της υγείας. Ακυρώνεται, λοιπόν, στην πράξη και
αυτό το επιχείρηµά σας.

Εµείς, η Νέα Αριστερά, δεν κρυβόµαστε πίσω από γενικόλογες
διακηρύξεις και συνθήµατα. Η αριστερά στη χώρα µας και διε-
θνώς πιστεύει στην αναγκαιότητα και στη δυνατότητα ενός δί-
καιου και ισχυρού φορολογικού συστήµατος που θα είναι
εργαλείο για τη θωράκιση της κοινωνίας, την αναδιανοµή του ει-
σοδήµατος προς όφελος των πολλών, τον περιορισµό του προ-
κλητικού πλούτου. Αυτή είναι η σύγχρονη συζήτηση διεθνώς για
τις ανισότητες, αυτή είναι η συζήτηση που χρειάζεται και στη
χώρα µας, µείωση του ειδικού βάρους των έµµεσων φόρων και
αναδιανοµή του φορολογικού βάρους των άµεσων βαρών προς
όφελος των ασθενέστερων µέσω της καταπολέµησης της φορο-
διαφυγής και της υπερβολικής κερδοφορίας των ισχυρών. Είναι
εφικτό αυτό σήµερα; Εµείς λέµε ότι είναι, όχι όµως µε οριζόντια
µέτρα τα οποία σύντοµα θα δώσουν τη θέση τους σε άλλα µέτρα,
αλλά µέσα από έναν στρατηγικό σχεδιασµό που θα στηρίζεται
στα πραγµατικά δεδοµένα και στα πραγµατικά προβλήµατα της
ελληνικής κοινωνίας, µε την υπαγωγή των σύγχρονων τεχνολο-
γικών εργαλείων στον στόχο της κοινωνικής δικαιοσύνης, µε τη
διασύνδεση της ΑΑΔΕ µε το σύνολο των ηλεκτρονικών συστηµά-
των και πλατφορµών, µε την ολοκλήρωση και διεύρυνση του πε-
ριουσιολογίου µε άλλες κατηγορίες -κινητά, ακίνητα, µετοχές-,
µε ενσωµάτωση και χρήση νέων τεχνολογιών -big data, data min-
ing- για εντοπισµό των πιο πιθανών περιπτώσεων φοροδιαφυγής,
ξεκινώντας από την κορυφή της πυραµίδας, µε την αυστηροποί-
ηση του πλαισίου αναγνώρισης δαπανών σε νοµικά πρόσωπα -
leasing, υπερπολυτελών αυτοκινήτων, πολυτελείς καταναλωτικές
δαπάνες-, µε τον ενδελεχή έλεγχο και την πάταξη του µαύρου
χρήµατος, µε την ενίσχυση, την αναδιοργάνωση και την ανανέ-
ωση του ανθρώπινου δυναµικού των ελεγκτικών µηχανισµών που
σήµερα µόλις το 4% είναι κάτω των τριάντα τεσσάρων ετών. Με
µια πολιτική που έχει ως στόχο τη δικαιοσύνη και όχι την αδικία,
µε µια πολιτική που θα πείθει τους πολίτες ότι οι φόροι τους επι-
στρέφονται στην καθηµερινή τους ζωή µέσα από την ενίσχυση
του κοινωνικού κράτους και των δηµόσιων υποδοµών, µε µια
στρατηγική που θα κατανοεί ότι όσο ο προκλητικός πλούτος
µένει στο απυρόβλητο, δεν µπορεί να υπάρξει δικαιοσύνη.

Η Κυβέρνηση δυστυχώς ούτε θέλει αλλά ούτε και µπορεί και
το βλέπουµε αυτό και στις ρυθµίσεις που περιλαµβάνει το νοµο-
σχέδιο για το ζήτηµα της βραχυχρόνιας µίσθωσης. Πριν από λίγο
η Θεανώ Φωτίου σάς µίλησε αναλυτικά γι’ αυτές. Θα µου επιτρέ-
ψετε να κάνω και εγώ δύο σχόλια, κύριε Πρόεδρε, όσο πιο συ-
νοπτικά µπορώ. Έχουµε εδώ ένα φαινόµενο το οποίο έχει
γιγαντωθεί τα τελευταία χρόνια και στη χώρα µας. Δυστυχώς,
παρ’ όλες τις εξαγγελίες τους, οι κυρίες και οι κύριοι της Κυβέρ-
νησης κάνουν πως δεν κατανοούν ότι η χώρα αντιµετωπίζει ήδη
-όχι στο µέλλον- µια πάρα πολύ σοβαρή στεγαστική κρίση. 

Καταγράφουµε αρνητικές πανευρωπαϊκές πρωτιές πλέον στο
κόστος στέγασης µε το 1/3 των νοικοκυριών να δαπανούν σε
έξοδα στέγασης περισσότερο από το 50% του πραγµατικού δια-
θέσιµου εισοδήµατος τους. Και η ανεξέλεγκτη µάλιστα, επέ-
κταση της βραχυχρόνιας µίσθωσης, ειδικά στα αστικά κέντρα
επηρεάζει αρνητικά και το κόστος της επαγγελµατικής στέγης,
το οποίο βεβαίως επιβαρύνει ακόµα περισσότερο τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες για τους οποίους συζητάµε σήµερα.

Διαβάζουµε στο νοµοσχέδιο για επιµέρους ρυθµίσεις, δεν βλέ-
πουµε πουθενά όµως το αποφασιστικό βήµα. Δηλαδή τι; Την
απαγόρευση σε νοµικά πρόσωπα να δραστηριοποιούνται στη
βραχυχρόνια µίσθωση, την απαγόρευση κατοχής Golden Visa να
µετατρέπουν τα ακίνητα τους σε Airbnb, τον ορισµό αυστηρού
πλαφόν τριών ακινήτων ανά φυσικό πρόσωπο, ώστε να σπάσει
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επιτέλους η φούσκα στις τιµές των ακινήτων που διαλύει αυτή
τη στιγµή την ελληνική κοινωνία. Αυτό επιβάλλει η πραγµατικό-
τητα. Αυτό απαιτεί η κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Αριστερά πιστεύει ότι είναι
αναγκαία µια ανοιχτή, δηµόσια, ευρεία συζήτηση σχετικά µε την
καλύτερη στρατηγική για µια δίκαιη και προοδευτική φορολογία,
για τη διαµόρφωση για παράδειγµα του ολοκληρωµένου προφίλ
του φορολογούµενου και την καλύτερη προτεραιοποίηση των
ελέγχων για τη δυνατότητα φοροαπαλλαγών ενδεχοµένως σε
συγκεκριµένες κατηγορίες δαπανών, ώστε να δίνονται κίνητρα
στους πολίτες να ζητούν αποδείξεις εκεί που εντοπίζεται η φορο-
διαφυγή, για ένα µοντέλο ενδεχοµένως αποτελεσµατικού δειγµα-
τοληπτικού ελέγχου και την επιβολή αντίστοιχων αυστηρών
ποινών στους παραβάτες, όλα αυτά µπορούµε να τα συζητή-
σουµε, να τα εξετάσουµε. Ένα πράγµα όµως πρέπει να είναι ξε-
κάθαρο και είναι για εµάς εξαιρετικά κρίσιµο. Πρέπει να
αντιµετωπίσουµε µε δίκαιο τρόπο όλη την πυραµίδα και όχι να λε-
ηλατούµε το κάτω µέρος της, όπως κάνει σήµερα η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Και η στρατηγική, βεβαίως, δεν µπορεί να
είναι η εφαρµογή πολιτικών του παρελθόντος που δοκιµάστηκαν
και απέτυχαν. Απέναντι στον κοινωνικό αυτοµατισµό, απέναντι
στον λαϊκισµό της δαιµονοποίησης των φόρων στους ισχυρούς
και στον κυνισµό της οριζόντιας φορολόγησης των πολλών αντι-
τάσσουµε την τεκµηριωµένη στρατηγική ανάγκη για φορολογική
και κοινωνική δικαιοσύνη. Και απέναντι στην αλαζονεία της Κυβέρ-
νησης της Δεξιάς θα επιδιώξουµε την προγραµµατική συνεννόηση
των προοδευτικών πολιτικών και κοινωνικών δυνάµεων για µια ου-
σιαστική, πραγµατική και δίκαιη φορολογική µεταρρύθµιση. 

Δεσµευόµαστε, λοιπόν, για ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα,
σε µια δίκαιη και ισχυρή κοινωνία, όπως επίσης δεσµευόµαστε
ότι η Νέα Αριστερά θα είναι εδώ, θα είναι παρούσα µέσα στη
Βουλή, αλλά κυρίως µέσα στην κοινωνία, για να παλέψουµε µε
τις ιδέες µας, µε το πρόγραµµά µας, µε τις προτάσεις µας απέ-
ναντι στην ηγεµονία της Δεξιάς και τις αντικοινωνικές της πολιτι-
κές και για τη δηµιουργία µιας νέας προοδευτικής πλειοψηφίας,
που έχει ανάγκη σήµερα η ελληνική κοινωνία. 

Καταψηφίζουµε λοιπόν, το νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας.
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουν ακουστεί πολλά. Θα προσπαθήσω να εισφέρω ίσως

κάτι διαφορετικό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι ευαγγελίζεται ο κ. Μητσοτά-

κης και οι Υπουργοί του εδώ και πέντε χρόνια τουλάχιστον; Με-
ταρρυθµίσεις, µεταρρυθµίσεις και τώρα µεταρρυθµίσεις στην
υγεία, στην παιδεία, στο ασφαλιστικό σύστηµα, στη δικαιοσύνη,
στο δηµόσιο. Γιατί; Για να λειτουργεί αποτελεσµατικά. Και σή-
µερα υποτίθεται ότι έχει σειρά το φορολογικό σύστηµα. 

Όµως, αλήθεια, τι κατάφερε αυτή η Κυβέρνηση στην πρώτη
τετραετία σε σχέση µε τη φοροδιαφυγή; Και ας µη µας πει βε-
βαίως ότι η ψηφιοποίηση του κ. Πιερακάκη, χωρίς περιορισµό
των απαιτήσεων του δηµοσίου και χωρίς καµµία µεταβολή επί
της ουσίας των διαδικασιών είναι κάτι. 

Εδώ κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ερώτηµα είναι απλό. Συ-
νέβαλε αυτή η διαδικασία της υποτιθέµενης διευκόλυνσης των
πολιτών, την οποία η Κυβέρνηση βάπτισε ως µεταρρύθµιση στην
πάταξη της φοροδιαφυγής; Η απάντηση είναι σαφέστατα αρνη-
τική. Η Ελλάδα παραµένει στους ουραγούς, καταλαµβάνοντας
την εικοστή πέµπτη θέση ανάµεσα στις τριάντα οκτώ θέσεις στις
χώρες του Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης
στο φετινό δείκτη διεθνούς φορολογικής ανταγωνιστικότητας.
Ξεκάθαρα πράγµατα. 

Επιπλέον, σύµφωνα µε την έρευνα του Ινστιτούτου Εφαρµο-
σµένων Οικονοµικών του Πανεπιστηµίου του Τύµπιγκεν, τον Φε-
βρουάριο του 2023 η σκιώδης οικονοµία στην Ελλάδα φτάνει το
21,7% του επίσηµου καταγεγραµµένου ΑΕΠ ενώ µεταξύ των
χωρών-µελών του ίδιου Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας
και Ανάπτυξης µόνο η Ιταλία µας ξεπερνά µε ποσοστό 21,8%. 

Και τώρα η Κυβέρνηση οµολογεί ουσιαστικά την αποτυχία της,

γιατί εδώ και τέσσερα χρόνια δεν µπορεί να εντοπίσει και να φο-
ρολογήσει τα αδήλωτα εισοδήµατα, ενώ δεν έχει καταφέρει
µέχρι και σήµερα να συνδέσει τα POS µε τις ταµειακές µηχανές.
Αυτό είναι επίσης ξεκάθαρο. 

Και θα θέλαµε µια απάντηση. Αλήθεια, γιατί δεν έχει γίνει αυτή
η σύνδεση; Τι εµπόδιζε την Κυβέρνηση να τα συνδέσει; Έχουν
τοποθετηθεί POS και καταβάλλονται από τους καταναλωτές, από
τους ελεύθερους επαγγελµατίες τα διάφορα επιβαλλόµενα στις
τράπεζες. Δεν λειτουργούν. Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν λειτουρ-
γούν; Και γιατί δεν κάνατε διασύνδεση; Για να καταλάβουµε πως
είµαστε. Όπως επίσης, δεν έπραξε η Κυβέρνηση επί τέσσερα
χρόνια και πλέον, έτσι και τώρα ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών εισηγείται ένα φορολογικό νοµοσχέδιο, το οποίο
δεν περιλαµβάνει καµµία ουσιαστική µεταρρύθµιση. Και πρόκει-
ται για ένα σχέδιο νόµου, το οποίο απλά και µόνο αλλάζει τους
κανόνες προκαλώντας εύλογες αντιδράσεις και πλείστες αντι-
δράσεις, µοναδικές θα έλεγα αντιδράσεις για το είδος και το αν-
τικείµενο, αυξάνει το αίσθηµα αδικίας και δηµιουργεί σίγουρα το
αίσθηµα της φοροεπιδροµής, ακόµα και αν δεν θα είναι, αλλά
έχει δηµιουργήσει ένα τέτοιο αίσθηµα. Και, βεβαίως, δηµιουργεί
την εντύπωση αυτή γιατί αυτό το νοµοσχέδιο, κύριοι Υπουργοί,
δεν µεταρρυθµίζει το φορολογικό σύστηµα. Μην προσπαθείτε
να πείσετε κανέναν, ούτε η Συµπολίτευση δεν έχει πειστεί. Και
γνωρίζει τα προβλήµατα η Συµπολίτευση και γι’ αυτόν το λόγο
βλέπετε µια ιδιαίτερη κατάσταση. Εδώ είναι. Ουδείς. Τι να υπε-
ρασπιστεί η Συµπολίτευση; Τι να υπερασπιστεί αφού δεν υπάρχει
καµµία µεταρρύθµιση. Δεν λειτουργεί αναπτυξιακά και το ξέρουν
οι συνάδελφοι, δεν ευνοεί την επιχειρηµατικότητα, αντίθετα είναι
εχθρός στη µικρή επιχειρηµατικότητα που είναι η κινητήρια δύ-
ναµη της ελληνικής οικονοµίας. Επίσης δεν περιορίζει ούτε τη
φοροαποφυγή των οργανωµένων µεγάλων πολυεθνικών οµίλων
αλλά ούτε και το λαθρεµπόριο κάθε είδους. 

Κύριοι Υπουργοί, σας προκαλώ να απαντήσετε τώρα ή και αρ-
γότερα. Γιατί καθυστερούν να εκδοθούν οι εφαρµοστικές απο-
φάσεις που αναφέρονται στα συστήµατα εισροών-εκροών στα
πρατήρια; Δεκατέσσερα χρόνια έχουν τοποθετηθεί τα µηχανή-
µατα. Κάθονται, σκουριάζουν. Ρωτάµε γιατί οι εφαρµοστικές
αποφάσεις δεν έχουν ακόµα τοποθετηθεί. Τι είναι αυτό το οποίο
εµποδίζει, κύριοι Υπουργοί; Πείτε το να ξέρουµε κι εµείς ότι αυτό
εµποδίζεται τόσα χρόνια. Και, εν πάση περιπτώσει, δεν µας εν-
διαφέρει από το 2019 και πριν τι έγινε ή αν θέλετε πείτε το κι
αυτό. Εσείς στα πέντε χρόνια σήµερα τι έχετε κάνει; Γιατί; Γιατί
είναι µεγάλο πάρτι, κύριε Υπουργέ, στο επίπεδο αυτό των διυλι-
στηρίων και των καυσίµων. Θέλω να απαντήσετε γιατί δεν έχει
εφαρµοστεί το σύστηµα και γιατί καθυστερούν οι εφαρµοστικές
αποφάσεις. 

Επίσης, το νοµοσχέδιο δεν απαλύνει το βάρος των νοικοκυ-
ριών από την ακρίβεια. Ένα άλλο ξεκάθαρο ζήτηµα. Αντίθετα το
κόστος ζωής γίνεται ακόµα πιο δυσβάσταχτο, λόγω επιβολής και
σε αυτά του υπερβολικού ΦΠΑ 24%. Αυτό το νοµοθέτηµα ξεκά-
θαρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απλά ανακατεύει επί το λαϊ-
κότερο την τράπουλα. Ο οριζόντιος, άδικος και αναχρονιστικός
φόρος είναι χάδι για τους µεγάλους φοροφυγάδες και βάρος για
τους ελεύθερους και αδύναµους ελεύθερους επαγγελµατίες.
Βγείτε στην αγορά να δείτε τι γίνεται. Ζήστε το πεζοδρόµιο του
µαχόµενου δικηγόρου να καταλάβετε τι συµβαίνει και µη λοιδο-
ρείτε τους δικηγόρους και τους άλλους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες όπως το κάνετε, γιατί είναι ντροπή. Αν δεν γνωρίζετε
τουλάχιστον σεβαστείτε και κρατήστε µια ισορροπία και µια
σιωπή. 

Αυτό το ίδιο νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει µε απαρχαιωµένους
τρόπους το πραγµατικό πρόβληµα της φοροδιαφυγής και της
φοροαποφυγής, επιδιώκοντας να εισπράξει περί τα 700 εκατοµ-
µύρια -ακούσατε και αναφέροµαι στη Συµπολίτευση- όταν η φο-
ροδιαφυγή είναι 10 δισεκατοµµύρια. Ερώτηση, απλή, ενός απλού
πολίτη: Γιατί πάτε στα 700 εκατοµµύρια και αφήνετε τα 9,3 δισε-
κατοµµύρια έτσι; Και τι κάνετε, εν πάση περιπτώσει, για τα 9,3
δισεκατοµµύρια; Πείτε ένα µόνο, δεν θέλουµε δεύτερο, για να
καταλάβουν και οι πολίτες τι συµβαίνει και πώς κινείται η φορο-
λογική πολιτική της Κυβέρνησης. 

Πρωτοτυπεί µάλιστα η Κυβέρνηση καθώς φορολογεί το επάγ-
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γελµα -το είπε και ο Νίκος Ανδρουλάκης- και όχι το εισόδηµα και
το κάνει µάλιστα πυροδοτώντας ένα κοινωνικό αυτοµατισµό,
γνωστό φαινόµενο και γνωστή τακτική της Νέας Δηµοκρατίας,
γιατί έτσι της αρέσει και έτσι πρόκειται να κάνει και πυροδοτεί
και τον επαγγελµατικό ρατσισµό. Με έµµεσο αλλά και κυνικό
τρόπο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθύνεται στους πελά-
τες, υποσχόµενη ότι θα τιµωρήσει τους φοροφυγάδες παρόχους
ελεύθερους επαγγελµατίες.

Και το κάνει πράγµατι πιστεύοντας ότι θα µειώσει το πολιτικό
κόστος µε τέτοιες παρεµβάσεις. Δεν θα γίνει κάτι τέτοιο. Πλανά-
σθε πλάνην οικτράν. 

Στην πραγµατικότητα, οι αυθαίρετες, και φυσικά αµφισβητού-
µενες, υποθέσεις για το εισόδηµα ολόκληρων κλάδων, το παι-
χνίδι µε τους συντελεστές και τα όρια, οι διορθώσεις
παλαιότερων λαθών µέσω φοροαπαλλαγών, οι φοροεξαιρέσεις
µέσω πολύπλοκων υπολογισµών το µόνο που έχουν επιτύχει και
πετυχαίνουν είναι να µπερδέψουν τους πολίτες, να δηµιουργούν
αίσθηµα αδικίας και να καθιστούν ένα κακό φορολογικό σύ-
στηµα, περαιτέρω χείριστο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να καταπολεµήσουµε τη
φοροδιαφυγή; Ποιος θα πει «όχι»; Ποιος θα πει «όχι»; Σαφώς
είναι θετική η απάντηση. Και είναι θετική η απάντηση, διότι η φο-
ροδιαφυγή συνιστά µεγάλη κοινωνική παθογένεια, η οποία οδη-
γεί και στις ανισότητες και δυστυχώς αυξάνει την απώλεια των
εσόδων στο δηµόσιο που θα µπορούσαν να κατευθυνθούν -εµείς
ευελπιστούµε- στο κοινωνικό κράτος και στις υποδοµές.

Πώς θα µπορούσε να γίνει αυτό; Μήπως θα µπορούσε να γίνει
µε κίνητρα τους καταναλωτές, για να υπάρχει ένα ιδιαίτερο εν-
διαφέρον σε αυτούς τους ανθρώπους και να ζητούν έστω τις
αποδείξεις; Λέµε τώρα, µήπως; 

Εµείς, σαν ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, προτείνουµε έναν µηχα-
νισµό ανταπόδοσης, µε δύο στοιχεία: Σε ατοµικό επίπεδο, µε µε-
µονωµένα κίνητρα στους φορολογούµενους για ηλεκτρονικές
πληρωµές που πραγµατοποιούν και σε συλλογικό επίπεδο, που
είναι µείζονος σπουδαιότητας κι αυτό, προβλέψεις για επενδύ-
σεις στο κοινωνικό κράτος, όταν επιτευχθούν οι στόχοι αύξησης
της φορολογητέας ύλης δηµοσίων εσόδων που θα προέρχονται
από αξιοποίηση των ηλεκτρονικών πληρωµών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Επιπλέον, κύριε Πρόεδρε, προτείνουµε τα εξής θέµατα και κα-
ταλήγω: 

Πρώτον, κίνητρα σε νοµικά πρόσωπα και φυσικά πρόσωπα,
που εµπίπτουν σε κατηγορίες µε αυξηµένη φοροδιαφυγή, οι
οποίες κλιµακωτά θα εξασφαλίζουν προνοµιακή πρόσβαση, πα-
ραδείγµατος χάριν σύστηµα εκκαθάρισης που δεν υπάρχει τέ-
τοιο σύστηµα. 

Δεύτερον, αξιοποίηση ψηφιακών µέσων από τις φορολογικές
αρχές για εντοπισµό και φορολόγηση των αδήλωτων εισοδηµά-
των. Καµµία αξιοποίηση των φορολογικών µέσων.

Ερώτηση, κύριοι Υπουργοί: γιατί δεν τα αξιοποιείτε; Ή αν τα
αξιοποιείτε, σε τι βαθµό τα αξιοποιείτε; Και αν τα αξιοποιείτε,
έχουµε 10 δισεκατοµµύρια φοροδιαφυγή ακόµα; Δεν έχουµε κα-
ταφέρει τίποτα;

Τρίτον, γενναία φορολογική µεταρρύθµιση, µε σκοπό τη µεί-
ωση των άδικων έµµεσων φόρων και τη δικαιότερη κατανοµή των
άµεσων φόρων. Αξιοποίηση του συστήµατος ανταλλαγής πλη-
ροφοριών µεταξύ των κρατών-µελών. Εφαρµογή ειδικών τεχνι-
κών, που το λέµε πάλι, και, τέλος, ας σταµατήσουν και αυτές οι
διαρκείς καθυστερήσεις στη σύνδεση των ταµειακών µηχανών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε.
Να γίνει αυτή η online σύνδεση µε την ΑΑΔΕ για να ξεµπερ-

δεύουµε. Γιατί δεν γίνεται; POS και ταµειακές µηχανές. Γιατί δεν
γίνεται; Πείτε το να καταλάβουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό θα µπο-
ρούσε ίσως να ήταν µια σηµαντική και χρήσιµη φορολογική µε-
ταρρύθµιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Θα µπορούσε, αφού το θέλει η Κυ-
βέρνηση. Όµως, κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσε να γίνει αυτό
µόνο εάν πετύχαινε απλούστευση του φορολογικού συστήµατος,
εάν κατόρθωνε, εν πάση περιπτώσει, να γίνει ξεκάθαρο και
σαφές σε όλους φορολογούµενους και να δηµιουργούσε το αί-
σθηµα φορολογικής δικαιοσύνης. 

Τίποτε εξ αυτών δεν γίνεται. Υπάρχει διαµαρτυρία των πάντων.
Αυτό είναι η µεγάλη αποτυχία την οποία έχετε και αυτό το φορο-
λογικό νοµοσχέδιο είναι πράγµατι κατά πάντων, αλλά όχι κατά
των ολίγων και εκλεκτών οι οποίοι σας προτιµούν και τους προ-
τιµάτε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μουλκιώτη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παύλος Πολάκης, Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
Έχετε επτά λεπτά, κύριε Πολάκη.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, το πρωί παρακολούθησα

πολύ προσεκτικά την οµιλία του Πρωθυπουργού. Δεν µπορώ, θα
το πω. Μου θύµισε µια σκωπτική µαντινάδα που λέµε στην
Κρήτη: «Είπαµε πολλά ψέµατα, να πούµε µιαν αλήθεια, φορτώ-
σαµε έναν ποντικό εννιά κιλά ροβύθια!». 

Προσέξτε, θα είµαι λίγο σκληρός σε κάποια πράγµατα, κύριε
Θεοχάρη, γιατί εµείς έχουµε προσγειωθεί εδώ και καιρό σε αυτή
τη χώρα. Είστε υποκριτές και ψεύδεστε! Αυτό που υλοποιείτε και
µε αυτό το νοµοσχέδιο είναι το σχέδιο Πισσαρίδη, το οποίο µι-
λάει για στραγγαλισµό και εξόντωση µιας µεγάλης µερίδας µι-
κροµεσαίων ελεύθερων επαγγελµατιών, της µεσαίας τάξης, που
λέτε, για να ανοίξει ο δρόµος σε µεγαλύτερη κερδοφορία σε πο-
λυεθνικές επιχειρήσεις, σε µεγάλες αλυσίδες, στους πολύ πλού-
σιους.

Αυτό είναι το σχέδιο που υλοποιείτε και µε αυτή την υποτιθέ-
µενη φορολογική µεταρρύθµιση η οποία ουσιαστικά είναι µια ορι-
ζόντια περαίωση, αρκετά πιο ακριβή και ένα µεγάλο κοµµάτι
µικροµεσαίων και ελεύθερων επαγγελµατιών οι οποίοι τα χαµηλά
και πιο αδύναµα κλαδιά θα οδηγηθούν σε κλείσιµο.

Είναι διακαής πόθος πολλών πλούσιων της χώρας µας, πολ-
λών αλυσίδων, πολλών πολυεθνικών να κλείσει η επιχειρηµατική
ή η ατοµική δραστηριότητα σε πολλούς κλάδους διότι έτσι θα
αυξήσουν την κερδοφορία τους. Δηλαδή θέλει η «Βιοϊατρική»,
για να µιλήσω για τον δικό µου κλάδο, ή η «Διάγνωση» ή η «Af-
fidea» πολλούς ελευθεροεπαγγελµατίες εργαστηριακούς για-
τρούς; Δεν θέλει. Τους κόβουν πελατεία. Εσείς µε αυτό το
νοµοσχέδιο, ποιον ενισχύετε; Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, είστε µεγάλοι υποκριτές, γιατί τον µεγάλο πλούτο,
τη µεγάλη φοροδιαφυγή ούτε που την ακουµπάτε. Κάνετε σαν τις
στρουθοκαµήλους. Βάζετε το κεφάλι µέσα στην άµµο και κάνετε
πως δεν ξέρετε τίποτα. Είναι 3 δισεκατοµµύρια τα διυλιστήρια, 2,5
δισεκατοµµύρια οι εταιρείες ενέργειας, 3 δισεκατοµµύρια οι τρά-
πεζες.

Εδώ τι έχετε κάνει; Να σας πω, στηρίξαµε όλοι τις τράπεζες
µε τις ανακεφαλαιοποιήσεις για να βγούµε και από την κρίση και
βγήκαµε κι αυτή τη στιγµή καταγράφουν τα κέρατά τους τα δί-
φορα σε κέρδη, µοιράζουν µερίσµατα και όχι µόνο µοιράζουν µε-
ρίσµατα στους µετόχους, αλλά σήµερα, µε τα τελευταία νέα,
µοιράζει 85 εκατοµµύρια ευρώ αξία µετοχών µε τη σηµερινή τιµή
η Εθνική στα στελέχη της. Αντιγράφουν τον Στάσση της ΔΕΗ,
άλλο µοντέλο golden boy. Ο Χατζηδάκης την έσωσε «ξεκαµπα-
νιάζοντας» τους καταναλωτές. Ό,τι έκανε ο Στάσσης στη ΔΕΗ
κάνει τώρα και η Εθνική Τράπεζα στα στελέχη της. Η ΔΕΗ έχει
αγοράσει 135 εκατοµµύρια ευρώ ίδιες µετοχές τις οποίες θα δια-
θέσει σε διακόσια περίπου στελέχη µέχρι το 2025. Στις τράπεζες
θα φορολογήσετε τίποτα; Τον αναβαλλόµενο φόρο γιατί δεν αρ-
χίζετε να τον εισπράττετε; Είχαν 3,2 δισεκατοµµύρια κέρδη. Γιατί
να µη δώσουν τα 500 φέτος, έναντι του αναβαλλόµενου φόρου;

Τρέµη η καρδούλα σας, άµα το πείτε αυτό. Θα βγει ο Στουρ-
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νάρας και θα µαλώσει.
Πάµε για άλλα, πάµε στις εταιρείες ενέργειας. Δεν είναι αυτά

τα ουρανοκατέβατα κέρδη και όλα αυτά τα πράγµατα; Πόσα
έχετε πάρει από αυτούς; Σκάρτα 300 και όχι για τους καταναλω-
τές. Σκάρτα 300. Δηλαδή αφήνω τον άλλο να βγάζει 2,5 δισεκα-
τοµµύρια παραπάνω από αυτά που ήταν να βγάλει, του παίρνω
300 και είµαι και µερακλής. Τι λέτε, ρε παιδιά;

Πάµε όµως στο πιο σκληρό -κι εκεί είναι που τρέµει η περδι-
κούλα σας- στα διυλιστήρια. Στα διυλιστήρια υπάρχουν δύο
πράγµατα. Έχετε αφήσει, ναι ή όχι, και πριν από τον πόλεµο της
Ουκρανίας, να εκτινάξουν και τα δύο διυλιστήρια το περιθώριο
κέρδους τους ανά βαρέλι διυλιζόµενου πετρελαίου από τα 7-9
δολάρια το λίτρο το βαρέλι, που ήταν πριν από τον πόλεµο µε
την Ουκρανία, στα 34-39 δολάρια το βαρέλι σήµερα, ανά διυλι-
ζόµενο βαρέλι;

Γιατί, ρε παιδιά; Άλλαξε η τεχνική; Έγινε πιο ακριβή; Τι έχει
γίνει; Ένα πολύ µεγάλο µέρος της τιµής που πληρώνουν οι κα-
ταναλωτές στη χώρα µας στα καύσιµα οφείλεται σε αυτό. Για
ποιον λόγο απλά προεδρεύετε ως Κυβέρνηση και δεν ελέγχετε
αυτό το πράγµα ή γιατί δεν φορολογείτε τα κέρδη τους;

Και για να µην ξαναπώ αυτά που έχουµε πει εκατό χιλιάδες
φορές για τη µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης, πραγµα-
τικά για να ανακουφίσετε κοινωνικά στρώµατα κ.λπ..

Μας λέτε ότι θα χτυπήσετε τη φοροδιαφυγή. Εσείς θα τη χτυ-
πήσετε; Αύριο τι κάνετε; Έχουµε την Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας εδώ αύριο και θα χτυπήσουν -λένε- τη φοροδιαφυγή οι
συνάδελφοι από εδώ.

Αύριο στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, για όσους συ-
ναδέλφους δεν το ξέρουν, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη αντικαθιστά τον κ. Λιανό από Πρόεδρο της Επιτροπής
Ανταγωνισµού. Δεν του ανανεώνει τη θητεία. Και ποια φέρνει στη
θέση του, ξέρετε; Την κ. Σαρπ. Η κ. Σαρπ, Δικαστικός του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, είναι η κυρία που ως µέλος του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας είχε νοµιµοποιήσει την παράνοµη
αποποµπή της κ. Θάνου και των άλλων µελών της επιτροπής που
είχαν θητεία.

Τι γελάτε, κύριε Θεοχάρη; Όταν είχαν πάει να αλλάξουν κά-
ποιο άλλο µέλος, σύζυγο της κ. Κεραµέως, είχατε κάνει επανά-
σταση και δεν άλλαξε ο ΣΥΡΙΖΑ τότε. Εσείς διώξατε…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών):… (Δεν ακούστηκε)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το βλέπω ότι σας πειράζει. Ηρεµήστε,
κύριε Θεοχάρη. Το βλέπω ότι σας πειράζει. 

Την κυρία, που νοµιµοποίησε µε την τήβεννο του Συµβουλίου
της Επικρατείας την παράνοµη αποµάκρυνση πολύ πριν λήξει η
θητεία της κ. Θάνου, την φέρνετε στη θέση του δικού σας πρώην
εκλεκτού, του κ. Λιανού στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, ο οποίος
ποιο ήταν το έγκληµα που φαίνεται ότι έκανε; Ετοίµασε τα πορί-
σµατα για τα διυλιστήρια και τις εναρµονισµένες πρακτικές και
τις τράπεζες και τις εναρµονισµένες πρακτικές. Και είχε πει το
Σεπτέµβριο ότι θα δηµοσίευε αυτά τα πορίσµατα. Είναι πραγµα-
τικά ένα ζήτηµα αν θα τα δηµοσιεύσουν αυτά τα πορίσµατα µέχρι
το τέλος του Δεκέµβρη πριν αναλάβει από το Γενάρη, που µε την
κυβερνητική πλειοψηφία θα το περάσετε αύριο. 

Γι’ αυτό σας λέω υποκριτές, γιατί δεν ακουµπάτε καθόλου το
µεγάλο πλούτο και λέτε τώρα ότι θα ενισχύσετε τα αντανακλα-
στικά κοινωνικού αυτοµατισµού. Είστε, όµως, µεγάλοι υποκριτές.
Και ξέρετε γιατί; Γιατί αυτό που διαρρηγνύετε είναι το δικό σας
κοινωνικό συµβόλαιο πελατειακών σχέσεων και εξυπηρετήσεων
της προηγούµενης περιόδου. Βουλευτές σας δεν ήταν ανά την
επικράτεια που ενηµέρωναν ελευθεροεπαγγελµατίες ψηφοφό-
ρους και έλεγαν: Προσέξτε, παιδιά, αύριο κόβουµε αποδείξεις,
έρχονται έλεγχοι. Ποιος τα έχει κάνει αυτά; Εγώ τα έκανα αυτά;
Ή που έσβηναν πρόστιµα παρεµβαίνοντας στην ΑΑΔΕ;

Και µια που θυµήθηκα την ΑΑΔΕ, καταθέτουµε κοινοβουλευ-
τική ερώτηση µε πρωτοβουλία της κ. Γεροβασίλη και της κ. Χρη-
στίδου για µαφιόζικο κύκλωµα που µε ονόµατα και διευθύνσεις
δρα στον χώρο της ΑΑΔΕ και της υπηρεσίας ελέγχου µεγάλου
πλούτου. Μαφιόζικο κύκλωµα και εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα
να πω και τα ονόµατα, διότι σας έχουν έρθει επιστολές από το
Νοέµβριο του ’22 στον κ. Μπρατάκο µε ονόµατα και διευθύνσεις

πολλών εφοριακών και διαφόρων στελεχών ανεξάρτητων αρχών,
οι οποίοι λένε ότι πάνε και εκβιάζουν επιχειρηµατίες από εφοπλι-
στές µέχρι οτιδήποτε και τους λένε: Ή πληρώνεις ή σε κλείνω. 

Και µάλιστα ο κ. Μπατσίλας, ο νούµερο «2» της ΑΑΔΕ, είναι
αυτός που προτεραιοποιεί ελέγχους. Λέει, θα ελέγξω τον Παππά
και ας έχω καταγγελία για τον Γαβρήλο. Αυτό κάνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πολάκη, πρέπει
να ολοκληρώσετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα πω και κάτι τελευταίο και θα κλείσω
µε αυτό. 

Είναι προφανές ότι χρειαζόµαστε και έρχεται ο καιρός που
αυτό θα µπει στην ηµερήσια διάταξη, διότι το κοινωνικό σας συµ-
βόλαιο, το οποίο διαρρηγνύετε και όλα αυτά που κάνετε θα ξα-
ναφορτώσουν. Τώρα δεν έχουµε την πανδηµία να σπρώξετε
επιστρεπτέες, πάλι εσείς που θα χτυπάγατε τη φοροδιαφυγή.
Εσείς δεν ήσασταν αυτοί που επιτρέψατε στην τέταρτη, πέµπτη
και έκτη επιστρεπτέα σε πάρα πολλές εταιρίες ή ελευθεροεπαγ-
γελµατίες να δηλώσουν συµπληρωµατικές φορολογικές δηλώ-
σεις το ’19 για να δείξουν πτώση το ’20; Γι’ αυτό τα αυξηµένα
του ’19 τα φορολόγησε άραγε ο κ. Πιτσιλής; 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, η πανδηµία να σπρώξετε χρήµα και να
κάνετε απευθείας αναθέσεις και θα καταρρεύσει αυτό το πράγµα
το οποίο ετοιµάζετε και θα σας διασπάσει τη συµµαχία µε τα κοι-
νωνικά στρώµατα. Εδώ χρειαζόµαστε άλλη πρόταση συνολικά.
Και εγώ θα πω δυο κεντρικές ιδέες, γιατί αυτό θα µπει στην ηµε-
ρήσια διάταξη και αυτό θα φέρει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία όταν θα ξανααναλάβει την κυβέρνηση.

Το πρώτο είναι ότι χρειαζόµαστε για τη µισθωτή εργασία πολ-
λές κλίµακες, δέκα, έντεκα, δώδεκα κλίµακες που να έχεις φο-
ροεισπρακτική µε βάση τη φοροδοτική ικανότητα του κάθε
εργαζόµενου. Και, δεύτερον, για όλες τις επιχειρήσεις µέχρι
220.000 ευρώ κέρδη φόρος 17%, από εκεί και πάνω φόρος 24%.

Αυτή είναι η πρόταση, την οποία πολύ πιο επεξεργασµένη -
είπα τις δύο κεντρικές ιδέες- θα καταθέσουµε πολύ σύντοµα,
διότι η χώρα χρειάζεται µια φορολογική πολιτική αναδιανοµής
υπέρ των ασθενέστερων για να στηρίξει το κοινωνικό κράτος. Και
εσείς δεν κάνετε αυτό. Εσείς ανοίγετε τον δρόµο για να τα φάνε
όλα οι εκατό επιχειρήσεις των µεγάλων επιχειρηµατιών που σας
στηρίζουν και θα σας κρατάνε σ’ αυτήν τη θέση µε τα ΜΜΕ τους. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πολάκη.
Παρακαλώ πολύ να κρατείται ο χρόνος, είναι πάρα πολλοί συ-

νάδελφοι που πρέπει να µιλήσουν, οπότε δεν θα υπάρξει χρό-
νος.

Τον λόγο τώρα έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα, µιλάµε για µέτρα περιορισµού µιας αντικοινωνικής

συµπεριφοράς, της φοροδιαφυγής, που είναι συνώνυµο της αν-
τικοινωνικής συµπεριφοράς στην φοροδιαφυγή και για τον πε-
ριορισµό της. 

Θα πρέπει να εξηγήσουµε στους συµπολίτες µας γιατί δεχόµα-
στε ο µέσος συνταξιούχος να πληρώνει 938 ευρώ, ο µέσος εργα-
ζόµενος 1.161 ευρώ και το 71% των ελευθέρων επαγγελµατιών να
πληρώνουν κάτω από τον κατώτατο µισθό. Θα πρέπει, λοιπόν, να
είµαστε πειστικοί στα επιχειρήµατά µας, γιατί άκουσα τον κ. Χαρί-
τση να µιλάει για τη γενιά των µνηµονίων και θα πρέπει να δούµε
ποιους αφορά ο περιορισµός της φοροδιαφυγής. Για ποιους µι-
λάµε και πού πηγαίνουν, πού ανακατευθύνονται οι πόροι αυτοί; 

Συγκεκριµένα, οι πόροι που έχουµε δηλώσει ότι θα έρθουν
από τον περιορισµό της φοροδιαφυγής θα γυρίσουν στην παι-
δεία και στην υγεία και το αποδεικνύουµε αυτό µε την κατάθεση
του προϋπολογισµού, όπου έχουµε αύξηση στα έξοδα των νο-
σοκοµείων κατά 20% και αύξηση στον κλάδο της υγείας κατά 8%.

Μιλάµε, λοιπόν, για µία συµπεριφορά που περιορίζει τα έσοδα
του κράτους και επειδή ζούµε σε µία κρίσιµη εποχή θα πρέπει,
επίσης, να κατανοήσουµε ότι -ενώ λάβαµε πριν από µερικές
µέρες την επενδυτική βαθµίδα- το 1,1% πρωτογενές πλεόνασµα
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που κατ’ ουσίαν µεταφράζεται σε 2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ µπο-
ρεί και επηρεάζεται πολύ εύκολα σε µία κλιµατική κρίση, όπως,
αυτή που συνέβη µε την καταιγίδα «Ντάνιελ» στη Θεσσαλία. Εκεί
είχαµε ζηµιές 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ εκ των οποίων τα 2,3 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ ήταν ζηµιές σε έργα υποδοµής και το 1 δι-
σεκατοµµύριο σε κρατική αρωγή. 

Πώς θα µπορέσουµε να καλύψουµε από εθνικούς πόρους ζη-
µιές τέτοιες και πώς θα µπορέσουµε να ξεκινήσουµε κρατική
αρωγή, στηρίζοντας τους συµπολίτες µας και τα νοικοκυριά και
τις επιχειρήσεις, αν δεν αποδώσουµε φορολογική δικαιοσύνη; 

Το θέµα, λοιπόν, της κλιµατικής κρίσης που µας αφορά όλους,
αφορά, όµως, και τα ευάλωτα νοικοκυριά. Γι' αυτό, λοιπόν, το
νοµοσχέδιο αυτό κατ' ουσίαν, πέραν των άλλων που θα δούµε
σίγουρα την Αντιπολίτευση να ψηφίζει διατάξεις, όπως είναι η
διασύνδεση και άλλα θέµατα όπως τις αγοραπωλησίες ακινήτων,
έρχεται και αποδίδει δικαιοσύνη, φέρνοντας έσοδα τα οποία επα-
νέρχονται στην κοινωνία µέσω των προγραµµάτων για ευάλωτα
νοικοκυριά, για στήριξη στον κλάδο της υγείας και της παιδείας. 

Και επειδή έχει γίνει µια µεγάλη συζήτηση του τι έχουµε κάνει
µέχρι σήµερα και πόσο έχει δουλέψει η Κυβέρνηση σχετικά µε
τη µείωση της φοροδιαφυγής, θα πρέπει να πούµε ότι παραλά-
βαµε το 2023 το κενό ΦΠΑ. Δηλαδή, τι σηµαίνει κενό ΦΠΑ; Ση-
µαίνει ότι αν το κράτος πρέπει να εισπράξει 100 ευρώ, χάναµε
το 2019 τα 23 ευρώ, αυτό µειώθηκε σήµερα, έπεσε στα 15 ευρώ,
στο 15% και ο στόχος µας είναι να πάµε στον µέσο όρο της Ευ-
ρώπης, που είναι 9%. Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Σηµαίνει πόροι
που επανέρχονται και γυρίζουν πίσω στην κοινωνία, γυρίζουν υπό
µορφή προγραµµάτων στήριξης. Πολύ σύντοµα θα λάβουν δε-
κάδες χιλιάδες συµπολίτες µας, αυτοί που δεν δικαιούνται την
αύξηση των συντάξεων, στήριξη µε ένα ποσό. 

Ταυτόχρονα, φέραµε και εφαρµόσαµε πολύ γρήγορα τις εξαγ-
γελίες που είχαµε κάνει για το οικονοµικό µας πρόγραµµα, υλο-
ποιώντας κατ’ ουσίαν το 50%. 

Επειδή, λοιπόν, έχει γίνει µεγάλη συζήτηση σχετικά µε το τι
κάνουµε ως προς το να επιταχύνουµε το θέµα της µείωσης της
φοροδιαφυγής, πρέπει να σας πω ότι ήδη τρέχουν οκτώ δράσεις
του Ταµείου Ανάκαµψης, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός των φο-
ρολογικών και τελωνειακών αρχών, η δράση για την επιτάχυνση
επιστροφών ΦΠΑ, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός των φορολογι-
κών ελέγχων, η καθολική διασύνδεση των ταµειακών µηχανών
και η ηλεκτρονική τιµολόγηση, η κωδικοποίηση και απλούστευση
της φορολογικής νοµοθεσίας -όπου απλοποιείται κατ’ ουσίαν και
επικαιροποιείται η νοµοθεσία- και ταυτόχρονα ένα νέο πλαίσιο
καταπολέµησης του λαθρεµπορίου, κυρίως για προϊόντα που
υπόκεινται σε ειδικούς φόρους κατανάλωσης. 

Από την άλλη, πάντα στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης, συ-
νεχίζονται µεταρρυθµίσεις, όπως το σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο
για τις κρατικές επιχειρήσεις, η µεταρρύθµιση του λογιστικού
συστήµατος και η κωδικοποίηση και απλούστευση της φορολο-
γικής νοµοθεσίας. Γι’ αυτό, λοιπόν, οι ρυθµίσεις που προχωρούν
που έχουν σχέση µε την αγοραπωλησία των ακινήτων αποκλει-
στικά και µόνο µε τραπεζικά µέσα πληρωµής, προφανώς θα πα-
ρουσιάσουν και έσοδα τα οποία δεν τα είχαµε δει στο παρελθόν. 

Επίσης, συνεχίζεται η διασύνδεση των POS µε τις ταµειακές
µηχανές που θα ολοκληρωθεί µέσα στο πρώτο εξάµηνο του
2024. Προφανώς, τα νέα συστήµατα και τα νέα POS τα οποία
προκύπτουν, µια νέα τεχνολογία -ήταν και αυτό ένας λόγος της
καθυστέρησης της ολοκλήρωσης του προγράµµατος των POS-
, θα φέρουν πρόσθετα έσοδα. 

Εισάγεται η υποχρεωτική ηλεκτρονική ανάρτηση εσόδων και
δαπανών στο myData, το ηλεκτρονικό τιµολόγιο, η αύξηση του
προστίµου στο διπλάσιο της συναλλαγής σε επιτηδευµατίες και
επιχειρήσεις για χρήση µετρητών σε συναλλαγές άνω των 500
ευρώ, η επιβολή µέτρων από την ΑΑΔΕ αναφορικά µε τις παρα-
βιάσεις των καυσίµων -ένα σηµαντικό µέτρο σε περιπτώσεις νό-
θευσης ή λαθρεµπορίας-, καθώς και η επιβολή διοικητικού
προστίµου κατά τον έλεγχο διαπίστωσης παραβάσεων του συ-
στήµατος εισροών-εκροών, η εγκατάσταση και λειτουργία συ-
στηµάτων επιτήρησης. 

Θα ήθελα να ρωτήσω την Αντιπολίτευση, τι από αυτά πράγµατι
δεν θα ψηφίσετε; Θα µπούµε και στην ουσία των ελεύθερων

επαγγελµατιών, αλλά τι από αυτά, πράγµατι, δεν θα ψηφίσετε;
Την υποχρεωτική ηλεκτρονική ανάρτηση εσόδων και δαπανών
στο myDATA; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα το ψηφίσουµε. Εσείς το αχρη-
στεύετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Εποµένως ένα αρκετά µε-
γάλο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου θα το ψηφίσετε. 

Συνεχίζονται οι µεταρρυθµίσεις µε την εγκατάσταση και λει-
τουργία συστηµάτων επιτήρησης και βεβαίως τα µέτρα για τη
βραχυχρόνια µίσθωση. Εδώ προβλέπεται ότι τα φυσικά πρόσωπα
που διαθέτουν τρία ή περισσότερα ακίνητα σε βραχυχρόνια µί-
σθωση, υποχρεούνται να κάνουν έναρξη επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας. 

Αυτό γίνεται και στο όνοµα του µεγάλου κεφαλαίου που λέγε-
ται «τουρισµός» που φέρνει κατ’ ουσίαν πάνω από 20 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ στα έσοδα του κράτους, έτσι ώστε να συµβάλουµε
µε τον καλύτερο τρόπο. Διότι, κάθε τι το οποίο κατ’ ουσίαν ενι-
σχύει την επιχειρηµατικότητα, δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας
και οι νέες θέσεις εργασίας δίνουν δουλειά σε νέες και σε νέους.
Γι’ αυτό και τον Οκτώβριο είχαµε σαράντα πέντε χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας και για πρώτη φορά, µετά από πάρα πολλά χρό-
νια, πτώση της ανεργίας στο 9,6%.

Σηµαντικό, λοιπόν, κεφάλαιο -και αυτό το οποίο ξεκινήσαµε
προκειµένου να διευκολύνουµε την επιχειρηµατικότητα- ήταν η
µείωση του φόρου των επιχειρήσεων, η µείωση των µερισµάτων.
Και στηρίζοντας την υγιή επιχειρηµατικότητα, θέλαµε να συµβά-
λουµε προκειµένου και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες να θεωρή-
σουν ότι δίκαια φορολογούνται καθότι δεν µπορούσαµε να
απαντήσουµε έτσι εύκολα ότι µόλις το 4% των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών πληρώνουν το 51% των φόρων. 

Επίσης, αυτό το νοµοσχέδιο δίνει µια µερική απάντηση στο
ερώτηµα: Πώς γίνεται στην Ελλάδα οι ελεύθεροι επαγγελµατίες
να συνεισφέρουν το 0,8 του ΑΕΠ, ενώ ο µέσος όρος της Ευρώ-
πης να βρίσκεται στο 2,1%, δηλαδή να είµαστε στο 38% του
µέσου όρου της Ευρώπης. 

Απαιτείται, λοιπόν, σύγκλιση. Η σύγκλιση µερικώς -γιατί κανείς
δεν είπε ότι θα την καταφέρουµε στο σύνολό της, αλλά είναι ένα
βήµα µπροστά- είναι ένα βήµα που µας φέρνει στο 1,1% και
έπονται τα βήµατα τα ψηφιακά τα οποία θα µας φέρουν στο επι-
θυµητό αποτέλεσµα έτσι ώστε ο κενός ΦΠΑ να κατέβει στο 9%. 

Με το νέο σύστηµα φορολόγησης, το οποίο είναι απόδοση φο-
ρολογικής δικαιοσύνης και δεν εφαρµόζεται οριζόντια, λαµβάνει
υπ’ όψιν κριτήρια όπως ο τζίρος και ο αριθµός των απασχολου-
µένων. Το βασικό είναι ότι εισάγουµε το ελάχιστο τεκµαιρώµενο
κέρδος από την άσκηση ατοµικής επιχειρηµατικής δραστηριότη-
τας, το οποίο, όπως έχουµε τονίσει, είναι και µαχητό. Εποµένως
δεν είναι οριζόντιο. 

Έρχοµαι στους ελεύθερους επαγγελµατίες µε νεοσύστατη
επιχείρηση. Εδώ τίθεται ένα θέµα, ότι ένας ελεύθερος επαγγελ-
µατίας τα πρώτα τρία χρόνια δεν υπόκειται σε κανένα τεκµήριο
και στη συνέχεια, τον τέταρτο χρόνο, έχει µείωση 67%, ενώ στον
πέµπτο χρόνο 33%. Ε, λοιπόν, στον έκτο χρόνο µπορεί ο ελεύ-
θερος επαγγελµατίας και πρέπει να έχει κατ’ ουσίαν τον κατώ-
τατο µισθό, κάτι το οποίο θα θεωρούσε ο οποιοσδήποτε ότι ήταν
δίκαιο. 

Προβλέπεται, όµως, ταυτόχρονα η µείωση του τέλους επιτη-
δεύµατος κατά 50% για τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Επί-
σης, περιλαµβάνονται ειδικές ρυθµίσεις υπολογισµού του
τεκµηρίου για τις περιπτώσεις συνταξιούχων που απασχολούνται
και ως ελεύθεροι επαγγελµατίες, πολιτών µε αναπηρία και γο-
νέων µε εξαρτώµενα τέκνα µε ποσοστό αναπηρίας άνω του 67%.
Παράλληλα, εισάγεται µία κατ’ ουσίαν δοµική αλλαγή. Για τις επι-
χειρήσεις που λειτουργούν εποχικά ή για λιγότερο από ένα έτος,
το ποσό του τεκµηρίου υπολογίζεται µε βάση τους µήνες λει-
τουργίας της επιχείρησης. Όπως επίσης, απαλλάσσονται πλή-
ρως οι αγρότες, οι επαγγελµατίες µε µπλοκάκι και ως τρεις
εργοδότες και επαγγελµατίες µε αναπηρία άνω του 80%. 

Τώρα, για τις επιχειρήσεις που λειτουργούν σε οικισµούς µε
πληθυσµό µέχρι πεντακόσιους κατοίκους, καθώς και σε νησιά µε
πληθυσµό κάτω των τριών χιλιάδων εκατό κατοίκων, το τεκµήριο
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µειώνεται σε 50%. Το αποτέλεσµα της εφαρµογής αυτού του νο-
µοσχεδίου θα είναι ότι περίπου το 17% των επαγγελµατιών θα
πληρώνουν φόρο 1.000 ευρώ, ενώ το 54% θα πληρώνουν φόρο
3.000 ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο που καλούµαστε να
υπερψηφίσουµε αποτελεί µια προσπάθεια της Κυβέρνησης να
αντιµετωπίσει µια παθογένεια δεκαετιών. Έχουµε φτάσει στο
τέλος; Όχι. Υπάρχουν βήµατα να κάνουµε. Σίγουρα η ψηφιακή
εποχή και τα ψηφιακά εργαλεία θα βοηθήσουν και θα στηρίξουν
την προσπάθεια αυτή. Αυτό το οποίο προάγει, όµως, σίγουρα
είναι ένα πιο διαφανές, δικαιότερο φορολογικό σύστηµα, που θα
συµβάλει στη µείωση, στον περιορισµό της φοροδιαφυγής και
στην αύξηση των δηµοσίων εσόδων. 

Να θυµόµαστε πάντα ότι κάθε ευρώ που µπαίνει στο δηµόσιο
ταµείο γυρίζει πίσω στους συµπολίτες µας, γυρίζει πίσω στους
ευάλωτους συµπολίτες µας, γυρίζει πίσω σε κρατική αρωγή σε
συµπολίτες µας που υπέστησαν σοβαρές ζηµιές στη Θεσσαλία,
στο YouthPass, γυρίζει πίσω σε προγράµµατα στήριξης της επι-
χειρηµατικότητας και κυρίως, γυρίζει πίσω σε δηµιουργία νέων
θέσεων εργασίας, έτσι ώστε οι συµπολίτες όλοι, οι νέες και οι
νέοι, αλλά και αυτοί που έχουν φύγει στο εξωτερικό, να βρουν
ένα καλύτερο µέλλον και, κυρίως, να γεννηθεί η ελπίδα, καθότι
µόνο µε τη µείωση της ανεργίας και µε τη δουλειά δηµιουργείται
ένα καλύτερο µέλλον για όλες και όλους. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπαθανάση. 

Έχει ζητήσει µια παρέµβαση για ένα λεπτό ο κ. Παππάς.
Παρακαλώ, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θα ήθελα τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, χρόνια πολλά και για την ονοµαστική σας

εορτή.
Θέλω να σας καλέσω και εσάς και τον κ. Θεοχάρη και όσο κυ-

βερνητικά στελέχη πάρουν τον λόγο µέχρι το πέρας της συζήτη-
σης, να συµβάλετε ούτως ώστε εδώ να µη δίνουµε την εικόνα ότι
γίνεται ένας διάλογος κωφών. Σας άκουσα ξανά και επαναλά-
βαµε το στοιχείο ότι οι αυτοαπασχολούµενοι συµβάλλουν κατά
0,8% του ΑΕΠ ως φορολογικά έσοδα. 

Αυτό δεν αποδεικνύει τίποτα. Είναι χαµηλά τα έσοδα του
φόρου εισοδήµατος στην Ελλάδα. Είναι άδικο το φορολογικό σύ-
στηµα. Κατέθεσα κάποια στοιχεία νωρίτερα. Εδώ ήσασταν, κύριε
Θεοχάρη, και θα περίµενα…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Ως ποσοστό του ΑΕΠ…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ως ποσοστό του ΑΕΠ, αυτό λέω.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Είναι 2,2% το ποσοστό…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Βεβαίως.
Τι αποδεικνύει, λοιπόν, αυτό; Αποδεικνύει ότι ο φόρος εισοδή-

µατος υπολείπεται σε σχέση µε τους έµµεσους φόρους, σε
σχέση µε τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σας κατα-
θέσαµε κάποια στοιχεία που δείχνουν το εξής και θα ήθελα απάν-
τηση και παρακαλώ ενσωµατώστε το στην επιχειρηµατολογία
σας, να γίνουµε και λίγο δηµιουργικοί εδώ µέσα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
Παππά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τα στοιχεία λένε, λοιπόν, ότι από τον
φόρο εισοδήµατος το 15% στην Ελλάδα πληρώνεται από τους
αυτοαπασχολούµενους, αυτούς που καθυβρίζετε και τους λέτε
φοροφυγάδες. Ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι
5,8%. Απαντήστε σ’ αυτό έστω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ζητήσει
η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, επίσης για µια µικρή πα-
ρέµβαση;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για την παρέµβαση που δικαιούµαι, κύριε Πρόεδρε,

κατά τον Κανονισµό.
Κύριε Παπαθανάση, µε εντυπωσίασε ότι είπατε ότι αυτό είναι

ένα νοµοσχέδιο διαφανές, που προάγει τη διαφάνεια. Αλήθεια,
τα διαφανή νοµοσχέδια τα καταθέτουν οι Υπουργοί 12 παρά 3
λεπτά τα µεσάνυχτα, για να µην τα πάρουν είδηση οι Βουλευτές,
παρά την εντελώς τελευταία στιγµή; Και έχετε καταθέσει και δύο
τροπολογίες στο νοµοσχέδιο αυτό, το διαφανές, της νύχτας,
πάλι της νύχτας τροπολογίες, η µία στις 10 και κάτι, η άλλη 11
και κάτι. 

Εκείνη είναι η ώρα της διαφάνειας, τη νύχτα; Είναι ίδια ώρα
που βγάλατε το ΦΕΚ για να αλλάξετε τη σύνθεση της Αρχής Δια-
σφάλισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών, µε εκκρεµή την έκ-
δοση πορίσµατος για τις υποκλοπές και τις παρακολουθήσεις,
µε σύνδεση του Πρωθυπουργικού Γραφείου και µε ευθύνη του
Πρωθυπουργικού Γραφείου. 

Τη νύχτα συνολικά δρα η Κυβέρνησή σας. Αυτά έχουν σχέση
µε τη διαφάνεια; Αυτές είναι οι καλές πρακτικές διαφάνειας; Δί-
νετε το παράδειγµα; Σας έχει απασχολήσει το γεγονός ότι οι
αβάσταχτοι φόροι που έχουν επιβάλει οι δικές σας κυβερνήσεις,
όλων όσοι έχετε κυβερνήσει τις τελευταίες δεκαετίες και ειδικά
τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, οι αβάσταχτοι, λοιπόν, αυτοί
φόροι δεν µπορούν να ψηλαφηθούν; Δεν µπορεί να τους βρούµε
πού πήγαν. Υποδοµές δεν έχουµε, δοµές δεν έχουµε, σχολεία
δεν έχουµε, νοσοκοµεία δεν έχουµε, δρόµους δεν έχουµε, ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη δεν έχουµε, πρόνοια δεν υπάρχει. 

Πού πήγαν, κύριε Παπαθανάση, οι φόροι που έχουν πληρώσει
όλα αυτά τα χρόνια οι πολίτες; Πού αλλού, εκτός από τις τσέπες
σας εννοώ και πού αλλού εκτός από τις τσέπες των δικών σας;
Πού πήγαν; Πού πήγαν τόσα χρήµατα, πού τολµάτε να έρχεστε
να λέτε ότι είναι φοροφυγάδες οι πολίτες, που τολµάτε να πα-
ραπονιέστε ότι δεν καταβάλλουν από το αίµα τους και από τον
ιδρώτα τους αρκετούς φόρους και που παρατηρείτε ότι υπάρχει
φοροδιαφυγή σαν να είναι φυσικό φαινόµενο η φοροδιαφυγή. 

Πώς χτίζεται η φορολογική συνείδηση των πολιτών, ξέρετε;
Με το παράδειγµα, µε το υπόδειγµα, όχι µε Υπουργούς που δεν
πληρώνουν ούτε τις εισφορές τους στον σύλλογο που ανήκουν,
µε δοµές, µε φόρους οι οποίοι πηγαίνουν εκεί όπου προϋπολο-
γίζονται ότι θα πάνε και ποτέ δεν πηγαίνουν, µε δηµόσιες δαπά-
νες για το κοινωνικό σύνολο και το κοινωνικό συµφέρον και όχι
για τους τραπεζίτες, τις τράπεζες και τους µονίµους ωφεληµέ-
νους της ιδιοτελούς και ελιτίστικης διακυβέρνησης την οποία
ασκείτε. 

Είναι ντροπιαστικό να λέτε ότι θα πάρετε φόρους από εκείνους
που δεν έχουν και θα φτιάξετε δοµές για τη Θεσσαλία. Ντροπή!
Ντροπή! Γι’ αυτό πληµµύρισε η Θεσσαλία; Δεν είχατε από τους
φόρους των κουρέων, των καλλιτεχνών, των δικηγόρων, των τα-
ξιτζήδων; Γι’ αυτό; Γι’ αυτό δεν υπήρχαν έργα υποδοµής; 

Είναι ντροπή, κύριε Παπαθανάση, να λέτε ότι τώρα θα κάνετε
υποδοµές στη Θεσσαλία παίρνοντας από τους φόρους που σή-
µερα αποφασίσατε να βάλετε, όπως είναι ντροπή, την ώρα που
είναι στους δρόµους οι εργαζόµενοι στην υγεία, την ώρα που
είναι σε κινητοποίηση οι εργαζόµενοι στην παιδεία, την ώρα που
τα παιδιά περιγράφουν καταστάσεις αδιανόητες στα σχολεία
τους και οι φοιτητές στα πανεπιστήµιά τους…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας) 

…την ώρα που καταρρέουν οι υποτιθέµενες ψηφιακές σας
πλατφόρµες ακόµα και την ώρα εξέτασης των µαθητών, να λέτε
ότι θα πάρετε από τους φόρους αυτούς και θα καθοδήγησε τα
εισπραττόµενα στην υγεία και στην παιδεία. 

Θα πρέπει να ξέρει ο κόσµος ότι είστε πολιτικοί απατεώνες.
Διότι αυτό δεν γίνεται! Δεν παίρνεις από τους φόρους και τους
πηγαίνεις στην υγεία και την παιδεία. Είναι ένα ψέµα µεγάλο
αυτό το οποίο λέτε. Αντιβαίνει σε όλους τους κανόνες της κα-
τάρτισης του προϋπολογισµού. Και είναι άλλο ένα πρόσχηµα για
να επιτεθείτε και να στοχοποιήσετε και να αµαυρώσετε αγωνιζό-
µενους αυτοαπασχολούµενους ανθρώπους, µε την συνταγή του
«µαζί τα φάγαµε», που τώρα λέτε, αφού έχετε µε χρυσά κουτάλια
φάει το δηµόσιο χρήµα, λέτε «εσείς τα φάγατε». Λέτε στους αυ-
τοαπασχολούµενους και στους ελεύθερους επαγγελµατίες
«εσείς τα φάγατε». 
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Δεν περίµενα πραγµατικά να έρθετε να µας πείτε αυτή την
ώρα, περιµένοντας προφανώς πότε δεν θα έχει κανέναν η Βουλή,
να κάνετε λόγο και να βγάλετε οµιλία λέγοντας ότι τώρα θα δώ-
σετε χρήµατα για τη Θεσσαλία, για να κάνετε καµµία δηµοσκό-
πηση και να σας πει ο κόσµος ότι «µπράβο, σας συγχαίρουµε,
γιατί θα βγάλετε από τη φοροδιαφυγή, δικής σας εµπνεύσεως,
χρήµατα για τη Θεσσαλία». 

Θα πρέπει να έχετε την πολιτική εντιµότητα να πείτε ότι αυτό
το κάνετε γιατί σας συµφέρει και σας βολεύει να έχετε σε µόνιµη
ανασφάλεια εκείνους οι οποίοι µπορούν να αγωνιστούν εναντίον
σας και θα αγωνιστούν και ήδη κινητοποιούνται εναντίον σας. Και
θα πρέπει επίσης να έχετε την πολιτική εντιµότητα να πείτε ότι
δεν σας ενδιαφέρει σε καµµία περίπτωση να ασκήσετε κοινωνικά
επωφελή και δίκαιη φορολογική πολιτική, που σηµαίνει δηµόσιες
δαπάνες για το κοινωνικό κράτος δικαίου, για εκεί όπου υπάρ-
χουν ακόµη χιλιάδες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ολοκληρώνω. 
Μόνο εγώ ενοχλώ σ’ αυτή την Αίθουσα και µόνο εγώ ενοχλώ

όταν υπερβαίνω τον χρόνο, αλλά δεν πειράζει. Θα ολοκληρώσω,
κύριε Πρόεδρε, µην ανησυχείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν ανησυχώ, κυρία
Πρόεδρε. Και δεν είστε µόνο εσείς.  

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην ανησυχείτε, σας παρακαλώ! Αφήστε µε µόνο να
ολοκληρώσω. Κάντε µου αυτή τη χάρη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας αφήνω, φυσικά. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να είστε καλά. Μεγάλη σας καλοσύνη, ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δική σας. Ευχαριστώ

πολύ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ και που µου επιστρέφετε την κουβέντα,
όπως σίγουρα κάνετε και σε όλους τους άλλους πολιτικούς Αρ-
χηγούς και στους Υπουργούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Παπαθανάση, αυτού του είδους την προστασία
που σας εξασφαλίζεται εδώ µέσα και στην Κυβέρνηση και στους
κυβερνητικούς Βουλευτές έναντι της κοινωνίας δεν την απολαµ-
βάνετε. Σας βλέπει τι κάνετε και βιώνει. Το βίωµα δεν µπορεί να
το αντιστρέψει κανείς. 

Τουλάχιστον λίγη αιδώς, όταν κανοναρχείτε την κοινωνία που
εσείς καταδυναστεύετε, γιατί αυτή την κοινωνία οφείλετε να υπη-
ρετείτε και αυτή την κοινωνία τη βάζετε απέναντι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ πολύ όχι πάνω από
ένα λεπτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Δύο παρεµβάσεις. Νοµίζω
ότι θα απαντήσω και στον κ. Παππά. Χρόνια πολλά, κύριε Παππά,
επίσης.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, πολιτικός απατεών είναι αυτός που
άλλα λέει πριν από τις εκλογές και άλλα λέει µετά τις εκλογές.
Αν θυµάµαι καλά, ήσασταν µέλος της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ όταν
έλεγε ότι «σε έναν νόµο κι ένα άρθρο» θα σκίσει τα µνηµόνια. Και
όχι µόνο δεν έσκισε τα µνηµόνια, αλλά έφερε κι ένα τρίτο αχρεί-
αστο µνηµόνιο. Εποµένως αυτός είναι ο πολιτικός απατεών, όταν
άλλα λέει πριν, κοροϊδεύει τον λαό κι άλλα λέει µετά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όσον αφορά τώρα τη φορολογία και πού πηγαίνουν τα χρή-

µατα, νοµίζω ότι ήµουν ξεκάθαρος ότι τα 600 ή 650 εκατοµµύρια
που θα προέλθουν από αυτόν τον περιορισµό της φοροδιαφυγής
θα πάνε στην υγεία και στην παιδεία. Κι αν µελετήσετε καλά τον
προϋπολογισµό, θα δείτε ότι υπάρχει αύξηση και στον τοµέα της
υγείας και στον τοµέα της παιδείας και µάλιστα, αύξηση µεγα-
λύτερη των 600 εκατοµµυρίων ευρώ που προβλέπονται από τον
περιορισµό της φοροδιαφυγής αυτού του νοµοσχεδίου. 

Επίσης, κυρία Κωνσταντοπούλου, το κράτος έχει ένα δηµόσιο
ταµείο και µέσα από το δηµόσιο ταµείο λαµβάνονται τα χρήµατα.
Όλα τα χρήµατα της φορολογίας πάνε σε ένα δηµόσιο ταµείο κι
από εκεί πληρώνει η πολιτεία τις δαπάνες, την κρατική αρωγή,
τα προγράµµατα, το Youth Pass. Από πού θεωρείτε ότι πληρώ-
νονται οι δαπάνες αυτές; Πληρώνονται από τα έσοδα του κρά-
τους. Εκεί, λοιπόν, συµβάλλει και ο περιορισµός της
φοροδιαφυγής, που όπως σας είπα είναι µία αντικοινωνική συµ-
περιφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κλείνω πολύ γρήγορα, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Παππά, θα πρέπει να διαβάσουµε καλά. Τα έσοδα από
τους ελεύθερους επαγγελµατίες είναι 0,8% του ΑΕΠ και στην Ευ-
ρώπη -προσέξτε- που έχει κατ’ ουσίαν υψηλότερο µέσο όρο,
είναι 2,2%. Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά, για να το κατανοήσετε.
Σηµαίνει ότι στην Ευρώπη υπάρχουν περισσότερες µεγάλες επι-
χειρήσεις που συµβάλλουν κατ’ ουσίαν στον φόρο. Παρ’ όλα
αυτά, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες είναι σε υψηλότερο ποσοστό
απ’ ότι είναι στην Ελλάδα. Εδώ στην Ελλάδα έχουµε µικρότερο
ποσοστό µεγάλων επιχειρήσεων. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχουν µεγαλύτερο φόρο εισοδήµατος
συνολικά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Όπως και να το δείτε στατι-
στικά το θέµα, προφανώς υπολειπόµαστε του µέσου όρου της
Ευρώπης και αυτό που κάνουµε είναι ένα βήµα µπροστά, να πάµε
από το 0,8% στο 1,1%. Έχουµε φτάσει, δεν έχουµε φτάσει, προ-
φανώς η φοροδιαφυγή θα συνεχίσει. Θα την πιάσουµε, όµως, και
περισσότερο, όπως είπαµε, στο 9% µε τα ψηφιακά µέσα τα οποία
θα εφαρµόσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υπουργό. 

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υφυπουργός κ. Θεοχάρης για κά-
ποια…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Περιµένετε λίγο. Έχω
δώσει ήδη τον λόγο στον κ. Θεοχάρη. Μετά είστε εσείς.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Δυο λόγια για τα στοιχεία που κα-
τέθεσε ο κ. Παππάς και µε την ευκαιρία χρόνια πολλά και πάλι
για την ονοµαστική σας εορτή. 

Όσον αφορά τα στοιχεία που έχουν σχέση µε το κενό του
ΦΠΑ, πράγµατι, πιστοποιείται, αυτό το έχουµε πει, ότι υπάρχει
µια πρόοδος, ότι η πρόοδος είναι σηµαντική και ότι ο δρόµος
ακόµα είναι µακρύς και µεγάλος. Πιστεύουµε ότι κινούµαστε στη
σωστή κατεύθυνση, µε γρήγορους ρυθµούς. Πρέπει να κινη-
θούµε ακόµα πιο γρήγορα. Εάν δε πάρουµε στοιχεία πιο πίσω,
στο µέγιστο σηµείο που είχε φτάσει το κενό του ΦΠΑ το 2017,
που ήταν στο 29,3%, καταλαβαίνετε ότι από το 29,3% το 2017
µέχρι το 17,8% κενό του ΦΠΑ το 2021, µέσα σε πέντε χρόνια
έχουµε µια τεράστια πρόοδο, που στα επόµενα χρόνια και της
δικής σας διακυβέρνησης τα πρώτα βήµατα είχαν γίνει και συνε-
χίστηκε µε πιο γρήγορους ρυθµούς η πτώση αυτή. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι ότι τα στοιχεία αυτά που µας δώ-
σατε, που βλέπω ότι είναι από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αν δεν
κάνω λάθος, φαίνεται ότι στην περίπτωση της χώρα µας -και όχι
µόνο και της Κύπρου- είναι πάρα πολύ ελλιπή. Για το 2014 και
µετά είναι απλώς τα ίδια ποσοστά που τυχαίνει να έχει για το
2012 και 2013. Μάλιστα τα έχει µε πλάγιους χαρακτήρες λέγον-
τας µε σηµείωση από κάτω ότι δεν είναι στοιχεία που απλώς θε-
ωρούµε ότι παραµένουν ίδια. Δεν είναι πραγµατικά δηλαδή
στοιχεία, στοιχεία που µπορεί κάποιος να βασιστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υφυπουργέ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

Σας δίνω για παράδειγµα ότι το 50,2% ξεκινάει το 2012 για
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πόσο φόρο πληρώνουν οι µισθωτοί και φτάνει µέχρι και το 2020
το ίδιο ακριβώς ποσοστό στο χιλιοστό. Καταλαβαίνουµε όλοι,
λοιπόν, ότι εδώ υπάρχει έλλειψη στοιχείων και συνεπώς αυτά τα
στοιχεία δεν είναι στοιχεία που µπορεί να βασιστεί κανείς. 

Μπορείτε να δείτε τις τελευταίες εκθέσεις του ΟΟΣΑ για πα-
ράδειγµα που αναφέρει ότι η Ελλάδα ήταν µία από τις τέσσερις
χώρες που είχε αύξηση των εσόδων το 2022, χωρίς αύξηση των
φόρων. Δείτε γιατί συµβαίνει αυτό. Γιατί και η οικονοµία προχω-
ράει καλά και…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τους περισσότερους φόρους εδώ και
είκοσι επτά χρόνια.  

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Και η οικονοµία προχωράει καλά
και αυξάνεται η φοροδοτική ικανότητα των επιχειρήσεων και των
νοικοκυριών. Και µάλιστα, αναφέρει, κόντρα στο δικό σας αφή-
γηµα -κλείνω µε αυτή τη λέξη µόνο, κύριε Πρόεδρε- ότι παρ’ όλο
που η αναλογία των έµµεσων φόρων στην Ελλάδα είναι υψηλό-
τερη από τον µέσο όρο των χωρών του ΟΟΣΑ, είναι µόλις το
20,9%, λίγο υψηλότερα από το 20,7% που είναι ο µέσος όρος
του ΟΟΣΑ. Άρα όλο αυτό το αφήγηµα περί των έµµεσων φόρων
που καταστρέφουν τους Έλληνες, δεν στηρίζεται τόσο πολύ
στην πραγµατικότητα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ζητήσει για µικρή παρέµβασή της η Πρόεδρος

της Πλεύσης Ελευθερίας. Ο διάλογος, όµως, δεν θα συνεχιστεί.
Ο καθένας λέει την άποψή του και κάπου τελειώνει. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θέλετε να πείτε κάτι άλλο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, τίποτα άλλο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, πρώτον, είναι άλλο η Κυβέρνηση και άλλο η

Βουλή. Ξέρω ότι έχετε πολύ µεγάλη δυσκολία να το κατανοή-
σετε, διότι επί διακυβέρνησης Μητσοτάκη και επί προεδρίας
Βουλής Τασούλα η Βουλή έχει µετατραπεί σε εργαλείο της Κυ-
βέρνησης που ό,τι θέλει κάνει και ο Πρόεδρος της Βουλής έχει
παραδώσει τη Βουλή εις τον κ. Μητσοτάκη. Κι εσείς όλοι αισθά-
νεστε ότι είναι ένα και το αυτό Κυβέρνηση και Βουλή. 

Όχι, κύριε Παπαθανάση, δεν ήµουν µέλος της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Τα µπερδεύετε. Ήµουν Πρόεδρος της Βουλής. Και όταν
κάποιοι πολιτικοί απατεώνες -σωστά το είπατε- αποφάσισαν να
τα γυρίσουν, εγώ έµεινα πιστή σε εκείνα τα οποία είχα δεσµευ-
θεί. Άφησα την τρίτη τη τάξει πολιτειακή θέση, δεν τους έκανα
τα χατίρια από τη θέση της Προέδρου της Βουλής. Δεν δέχθηκα
καν να εισαγάγω το τρίτο µνηµόνιο, δεν το ψήφισα, το καταψή-
φισα και δεν δέχτηκα καν να προεδρεύσω σε εκείνες τις ολονύ-
χτιες συνεδριάσεις, όπου άλλοι προέδρευαν και τις µνηµονεύετε. 

Μιας, όµως, και αναφερθήκατε στους πολιτικούς απατεώνες
που άλλα είπαν στον κόσµο, µε άλλα πήραν την εντολή του και
την εµπιστοσύνη του και την ελπίδα του και άλλα κάνανε στρογ-
γυλοκαθήµενοι σε καρέκλες, θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι
µε αυτούς ανταλλάσσετε φιλοφρονήσεις και χρόνια πολλά, µε
τρόπο πια που µας φέρνει όλους σε αµηχανία σήµερα. Με αυ-
τούς ψηφίσατε µαζί, µε χέρια και πόδια, το τρίτο µνηµόνιο. Με
αυτούς υπογράφατε µαζί κείµενα κοινοβουλευτικού πραξικοπή-
µατος. Ο κ. Μητσοτάκης, µε τον κ. Φίλη, µε τους υπολοίπους
υπέγραφαν κείµενα για να κάνουν διάσκεψη χωρίς εµένα ως
Πρόεδρο της Βουλής το 2015. Και χθες επαναλάβατε αυτή την
ωραία εµπειρία και ατµόσφαιρα, συµπράττοντας και πάλι µαζί,
µε αυτούς τους ίδιους που µας είπατε ότι τους χαρακτηρίζετε
πολιτικούς απατεώνες, αλλά µαζί τα ψηφίσατε. Συµπράξατε µε
ποιον σκοπό; Για να µε αποβάλλετε από την εξεταστική επιτροπή
για το έγκληµα των Τεµπών. 

Συνεπώς, κύριε Παπαθανάση, αφήστε σας παρακαλώ πολύ τις
αναφορές αυτές, οι οποίες όλες εναντίον σας φυσικά θα επιτρέ-
ψουν. Να ξέρετε ότι οι άνθρωποι που είναι συνεπείς, δεν έχουν

να φοβηθούν τίποτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, έχω πέντε λεπτά και σας παρακαλώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχετε πέντε

λεπτά, κυρία Πρόεδρε. Έχετε δικαίωµα µιας παρέµβασης για
πέντε λεπτά, όχι συνεχώς για πέντε λεπτά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχω κατά τον Κανονισµό, θα σας ενηµερώσει η κ.
Στάθη που είναι αριστερά σας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, κατά
τον Κανονισµό έχετε δικαίωµα µιας παρέµβασης για πέντε λεπτά,
όχι κάθε φορά µία φορά για πέντε λεπτά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κάθε φορά για πέντε λεπτά λέει ο Κανονισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κυρία Πρόεδρε.
Δεν έχετε αυτό το δικαίωµα. Σας παρακαλώ. Τελειώστε, ολοκλη-
ρώστε. Αλλά αυτός είναι ο Κανονισµός, αυτό είναι το δικαίωµά
σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Βιλιάρδο, Βουλευτή και Αντιπρόεδρε της Ελληνι-
κής Λύσης, θα σας ενηµερώσει η κ. Στάθη ότι έχω δικαίωµα
πέντε λεπτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, έχετε
δικαίωµα µίας παρέµβασης πέντε λεπτών µία φορά. Δεν θα κά-
νετε κάθε ένα λεπτό παρεµβάσεις. Δεν το έχετε αυτό το δι-
καίωµα, το καταλαβαίνετε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με βάση ποιο άρθρο το λέτε αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τώρα τι µου λέτε;
Αφού το ξέρετε πολύ καλά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με ποιο άρθρο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, αυτή
είναι η διαδικασία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Παρακαλώ αυτό που λέτε σε ποιο άρθρο προβλέπεται,
µία φορά; Παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μη συνεχίζετε. Ολο-
κληρώστε και τελειώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Παρακαλώ πείτε µου µε βάση ποιο άρθρο είναι µία
φορά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θέλετε να µου κάνετε
έλεγχο εάν γνωρίζω το µάθηµά µου; Σοβαρά το λέτε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, διότι δεν γνωρίζετε αυτό που λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
έχετε δικαίωµα να κάνετε συνεχείς παρεµβάσεις. Το ξέρετε πολύ
καλά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με βάση ποιο άρθρο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα σας το πει σε λίγο
η κυρία…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με βάση ποιο άρθρο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, ολο-
κληρώστε. Δεν θα κάνουµε συζήτηση. Δεν κάνουµε συζήτηση
µαζί. Διευθύνω τη συζήτηση. Ολοκληρώστε και δεν έχετε δι-
καίωµα άλλης παρέµβασης.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με βάση ποιο άρθρο το λέτε αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα σας το πούµε σε
λίγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα µου το πείτε σε λίγο; Θα περιµένω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, ολο-
κληρώστε, να τελειώνει η συζήτηση. Περιµένουν οι συνάδελφοι.
Έχουν µιλήσει µόνο δώδεκα Βουλευτές. Ειλικρινά, λυπάµαι µε
τον τρόπο αντιµετώπισης των Βουλευτών από όλους εδώ. Λυπά-
µαι, ειλικρινά. Δεν σέβεστε κανέναν.
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι ντροπή αυτό που κάνετε. Εγώ κοιτώ…Τι να πω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, ολο-
κληρώσατε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έτσι εκπροσωπείτε ποιον, κύριε Βιλιάρδε; Τον κ. Μη-
τσοτάκη ή τον κ. Τασούλα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
έχετε δικαίωµα να προσβάλλετε κανέναν εδώ πέρα, το καταλα-
βαίνετε; Γιατί µε προσβάλλετε; Κάνω µια συγκεκριµένη δουλειά
εδώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τη βλέπω τη δουλειά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τι µου λέτε, εάν εκ-
προσωπώ τον κ. Μητσοτάκη;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Βλέπω ότι κάνετε τη δουλειά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ο τρόπος που µιλάτε
είναι πολύ προσβλητικός. Εγώ δεν το ανέχοµαι, κυρία Πρόεδρε.
Σας παρακαλώ. 

Καλείται στο Βήµα ο επόµενος οµιλητής…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Βιλιάρδο, σας λέω για τελευταία φορά κατά τον
Κανονισµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
έχετε άλλο το δικαίωµα να µιλήσετε. Τελείωσε, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με διακόπτετε εδώ και τρία λεπτά. Θέλω να ολοκλη-
ρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
έχετε άλλο το δικαίωµα να µιλήσετε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι απρεπές αυτό που κάνετε και άηθες και είναι και
παραβίαση του Κανονισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Πότε θα ολοκληρώ-
σετε; Θα ολοκληρώσετε ή θα συνεχίσουµε στον επόµενο οµι-
λητή;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα σταµατήσετε να µε διακόπτετε; Πολύ ωραία.

Σας ενηµερώνω, λοιπόν, πρώτον ότι κατά τον Κανονισµό της
Βουλής ως πρώην Πρόεδρος της Βουλής έχω δικαίωµα ανά
πάσα στιγµή να παίρνω τον λόγο για δώδεκα λεπτά. Σας ενηµε-
ρώνω επίσης ότι ως Αρχηγός Κοινοβουλευτικής Οµάδας κατά
τον Κανονισµό της Βουλής σε κάθε επόµενη της πρωτολογίας
µου παρέµβαση, χωρίς περιορισµό παρεµβάσεων, έχω δικαίωµα
να παίρνω τον λόγο για πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν το έχετε αυτό το
δικαίωµα, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα σας ενηµερώσει η κ. Στάθη για το τι προβλέπει ο
Κανονισµός. Λυπάµαι πάρα πολύ που το κάνετε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εσείς λυπάστε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα περιµένω να ζητήσετε συγγνώµη από την Έδρα
µόλις σας ενηµερώσει για το µε ποιον τρόπο κακοποιείτε τον Κα-
νονισµό και τη διαδικασία αυτή τη στιγµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ειλικρινά, λυπάµαι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Παπαθανάση, είχατε άριστη υπεράσπιση από τον
Αντιπρόεδρο της Ελληνικής Λύσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
είµαι ο Αντιπρόεδρος της Ελληνικής Λύσης.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να τον χαίρεστε, συγχαρητήρια! Έτσι δεν πρόκειται να
γλιτώσετε ούτε την κριτική ούτε την αντιπολίτευση. 

Και όταν βοά ο τόπος ότι η παιδεία είναι σε κακό χάλι, µην την
κακοποιείτε άλλο, λέγοντας ότι θα δώσετε χρήµατα από τους
ελεύθερους επαγγελµατίες και τους αυτοαπασχολούµενους για
την παιδεία. Οι φοιτητές και οι µαθητές σήµερα είναι στους δρό-
µους, οι εκπαιδευτικοί είναι στους δρόµους, τα σχολεία καταρ-
ρέουν, οι κενές οργανικές θέσεις βοούν παντού και εσείς

µετέρχεστε αυτά τα µέσα. 
Κύριε Βιλιάρδο, λυπάµαι πάρα πολύ για λογαριασµό σας. Πε-

ριµένω τη συγγνώµη σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εγώ να δείτε πόσο λυ-

πάµαι, κυρία Πρόεδρε.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Πασχαλίδης Ιωάννης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει η κ. Βέττα, ο κ. Τσαβδαρί-
δης, ο κ. Κόκκαλης και η κ. Βολουδάκη.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ντροπή! Δείτε τον Κανονισµό, να µου ζητήσετε συγ-
γνώµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μη συνεχίζετε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρία Στάθη, δείξτε το άρθρο του Κανονισµού. Το γνω-
ρίζετε εσείς. Δείξτε το, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
έχετε τον λόγο. Μιλάει Βουλευτής. Παρακαλώ.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µακρόχρονη

οικονοµική και χρηµατοπιστωτική κρίση στην Ελλάδα είχε έντονο
οικονοµικό, πολιτικό και κοινωνικό αντίκτυπο. Μέσα σε αυτό το
κοινωνικοοικονοµικό περιβάλλον το ζήτηµα της φοροδιαφυγής
παραµένει µείζον, αποτελώντας συχνά πεδίο συνεχών νοµοθετι-
κών ρυθµίσεων και εξελίξεων. 

Ήδη από το καλοκαίρι του 2019, οπότε και ο Πρωθυπουργός
µας Κυριάκος Μητσοτάκης ανέλαβε τα ηνία της χώρας, ο εντο-
πισµός των φαινοµένων φοροδιαφυγής όσο και η εξεύρεση απο-
τελεσµατικού τρόπου αντιµετώπισης αποτέλεσαν και αποτελούν
πρωταρχικό στόχο της ελληνικής Κυβέρνησης. Το παρόν νοµο-
σχέδιο αποτελεί τη συνέχεια µιας σειράς νοµοθετικών ρυθµίσεων
για την αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής, περιλαµβάνοντας καί-
ριες παρεµβάσεις σε έντεκα διαφορετικούς τοµείς, µε βασικό
κύριο στόχο την κατανοµή του φορολογικού βάρους στους πο-
λίτες ανάλογα µε τις οικονοµικές τους δυνατότητες. 

Συνολικά οι παρεµβάσεις της Κυβέρνησης για την αντιµετώ-
πιση της φοροδιαφυγής, που περιλαµβάνει όχι µόνο τις ρυθµί-
σεις για τους ελεύθερους επαγγελµατίες αλλά και όλες τις
υπόλοιπες δράσεις που οδηγούν και στη µείωση του λεγόµενου
κενού ΦΠΑ στην πλήρη εφαρµογή τους µέχρι το 2027, εκτιµάται
ότι θα προσεγγίσουν τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως. 

Η αλήθεια είναι ότι έχει γίνει πολύ µεγάλη συζήτηση σε σχέση
µε τις ρυθµίσεις που αφορούν τους ελεύθερους επαγγελµατίες.
Όµως θα ήθελα να τονίσω ότι ο Υπουργός Οικονοµικών δεν κώ-
φευσε σε δύο χιλιάδες οκτακόσια σχόλια και παρατηρήσεις της
διαβούλευσης και προχώρησε σε διορθωτικές τροποποιήσεις,
χωρίς ωστόσο να υπάρχει παρέκκλιση από τη βασική φιλοσοφία
του νοµοσχεδίου, που είναι ότι η προσωπική συνεισφορά κάθε
ελεύθερου επαγγελµατία στην ατοµική του επιχείρηση δεν µπο-
ρεί να αποτιµάται σε επίπεδο χαµηλότερο από το εισόδηµα του
µισθωτού που πληρώνεται µε τον κατώτατο µισθό. 

Έτσι αξίζει να αναφερθεί ότι µειώθηκε κατά 50% το τέλος επι-
τηδεύµατος για όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες, ασχέ-
τως του αν δηλώνουν εισοδήµατα υψηλότερα από το ελάχιστο
τεκµαρτό εισόδηµα, µε την προοπτική της οριστικής κατάργησής
του τα επόµενα δύο χρόνια. Επίσης εισήχθη ρητή πρόβλεψη ότι
ο ελεύθερος επαγγελµατίας µπορεί να αµφισβητήσει το ποσό
που προκύπτει από την εφαρµογή των τεκµηρίων της ελάχιστης
αµοιβής πέραν από τους λόγους που ισχύουν ήδη και που καθι-
στούν το τεκµήριο µαχητό, όπως είναι η ασθένεια, για ανωτέρα
βία, οι φυσικές καταστροφές και άλλα.

Δυστυχώς οι όποιες διαµαρτυρίες σχετικά µε τις διατάξεις των
ελευθέρων επαγγελµατιών δεν άφησαν περιθώριο να αναλυθούν
άλλες πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις που περιλαµβάνει το παρόν
νοµοσχέδιο, όπως, για παράδειγµα, η αυστηροποίηση των κυρώ-
σεων για τη νοθεία, το λαθρεµπόριο καυσίµων ή η παρεµπόδιση
του ελέγχου. 

Προβλέπεται, δηλαδή, σφράγιση της εγκατάστασης για δύο
χρόνια. Ενώ ορίζεται ότι τα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα των
οποίων η εγκατάσταση σφραγίστηκε δεν µπορούν να δραστη-
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ριοποιηθούν στη διακίνηση ενεργειακών προϊόντων επίσης για
δύο χρόνια από τη διαπίστωση της παράβασης. 

Επιπλέον εισάγονται ρυθµίσεις για τη διασφάλιση ισότιµου αν-
ταγωνισµού στην τουριστική αγορά, στη διασταύρωση των εισο-
δηµάτων και στην ενίσχυση του κλάδου της βραχυχρόνιας
µίσθωσης. Συγκεκριµένα, προβλέπεται ότι φυσικά πρόσωπα που
διαθέτουν τρία ή περισσότερα ακίνητα σε βραχυχρόνια µίσθωση
υποχρεούνται να κάνουν έναρξη επιχειρηµατικής δραστηριότη-
τας. Μάλιστα το εισόδηµα που αποκτάται από νοµικά πρόσωπα
από τη βραχυχρόνια µίσθωση του ακινήτου θεωρείται εισόδηµα
από επιχειρηµατική δραστηριότητα και υπόκειται σε ΦΠΑ.

Με στόχο πάντα τον περιορισµό της φοροδιαφυγής, το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και µια σειρά ρυθµίσεων,
όπως η αύξηση του προστίµου για συναλλαγές µε µετρητά, η
ολοκλήρωση της διασύνδεσης των POS µε τις ταµειακές µηχα-
νές τους πρώτους µήνες του 2024 και η επέκταση των POS
στους υπόλοιπους κλάδους της ελληνικής αγοράς, που σήµερα
δεν έχουν τα ηλεκτρονικά τιµολόγια και καθολική επέκταση του
myDATA, όπου θα διαβιβάζονται όλα τα έσοδα και έξοδα. Έτσι
τα έσοδα που θα δηλώνονται από επιχειρηµατική δραστηριότητα
δεν θα µπορεί να είναι µικρότερα από τα έσοδα που έχουν δια-
βιβαστεί στην πλατφόρµα. Επίσης, προβλέπεται ότι οι δαπάνες
µιας επιχείρησης που δεν έχουν διαβιβαστεί δεν θα εκπίπτουν. 

Αξίζει ακόµη να αναφερθεί ότι µονιµοποιούνται οι µειωµένοι
συντελεστές ΦΠΑ σε µεταφορές, τουριστικό πακέτο, γυµναστή-
ρια, σχολές χορού, κινηµατογράφους, θέατρα και ζωολογικούς
κήπους και αγαθά σχετιζόµενα µε τη δηµόσια υγεία, ενώ παρα-
τείνεται έως 30 Ιουνίου 2024 ο µειωµένος συντελεστής ΦΠΑ στον
καφέ και τα ροφήµατα, στην εστίαση καθώς και στα κόµιστρα
των ταξί. 

Επιπροσθέτως το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει αύξηση του
αφορολογήτου κατά 1.000 ευρώ για µισθωτούς, συνταξιούχους
και κατά κύριο επάγγελµα αγρότες µε παιδιά, γεγονός που ση-
µαίνει ότι σε ετήσια βάση η ελάφρυνση θα κυµανθεί από 90 έως
220 ευρώ, ανάλογα µε τον αριθµό των παιδιών. 

Εισάγεται επίσης ρύθµιση που προβλέπει τη µεγαλύτερη µεί-
ωση φόρου για δαπάνες αναβάθµισης κτηρίων, ενώ οι µεταβιβά-
σεις ακινήτων θα γίνονται πλέον υποχρεωτικά µε τη χρήση
τραπεζικών εργαλείων. Έτσι κάθε συµβόλαιο που καταγράφει
προκαταβολή και µερική ή ολική εξόφληση µε τα µετρητά θα θε-
ωρείται άκυρο και θα απαγορεύεται η µεταγραφή του. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι πρόκειται για ένα θετικό
νοµοσχέδιο, που σηµατοδοτεί τη µεγάλη µάχη κατά της φορο-
διαφυγής, το οποίο αποτελεί το µεγάλο στοίχηµα της Κυβέρνη-
σης. Οι καίριες παρεµβάσεις σε συνδυασµό µε την επέκταση των
νέων ψηφιακών εργαλείων αναµφισβήτητα θα διαδραµατίσουν
καταλυτικό ρόλο στη διαφάνεια και θα συµβάλουν στην καταπο-
λέµηση της φοροδιαφυγής. Τελικός στόχος είναι η ενίσχυση των
δαπανών για την παιδεία και την υγεία ήδη από το 2024 και η πε-
ραιτέρω µείωση των φορολογικών συντελεστών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πασχαλίδη. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Καλλιόπη Βέττα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, ένα

λεπτό, παρακαλώ, δεν ολοκλήρωσα. 
Μέχρι να έρθει στο Βήµα η κ. Καλλιόπη Βέττα, θα σας πω ότι

είναι το άρθρο 97, αν µου επιτρέπετε, στην παράγραφο 4, στην
οποία γράφει: «Οι Υπουργοί και οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων πέρα από τον χρόνο των προηγούµενων παραγρά-
φων ακούγονται, όποτε ζητήσουν τον λόγο, για πέντε λεπτά της
ώρας την πρώτη φορά και για τρία λεπτά της ώρας, κάθε επό-
µενη φορά». 

Εγώ σας έδωσα τον λόγο για πέντε λεπτά. Μιλήσατε, αν θυ-
µάµαι καλά, εννέα λεπτά. Σας ξαναέδωσα τον λόγο για τρία
λεπτά και µιλήσατε πάλι πέντε λεπτά. Νοµίζω ότι για το ίδιο θέµα,
τουλάχιστον εξ όσων καταλαβαίνω εγώ, δεν µπορεί να µιλάει κα-
νείς συνέχεια. Αν έχετε εσείς κάποια διαφορετική άποψη, παρα-

καλώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πρώτον, σύµφωνα µε το άρθρο 97 παράγραφος 4: «Οι
Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων πέρα από τον
χρόνο»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας το διάβασα.
Κυρία Πρόεδρε, διαβάζουµε το ίδιο ακριβώς άρθρο. Το ίδιο ακρι-
βώς διάβασα και εγώ προηγουµένως.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επιτρέψτε µου, παρακαλώ πάρα πολύ. 

«…ακούγονται όποτε ζητήσουν τον λόγο για πέντε λεπτά την
πρώτη φορά µετά την πρωτολογία τους και για τρία λεπτά κάθε
επόµενη φορά». Εσείς πριν από λίγο ισχυρισθήκατε ότι δεν έχω
δικαίωµα να ζητήσω άλλη φορά τον λόγο και µου κλείσατε και
το µικρόφωνο. Σας παρακαλώ, µη µε διακόψετε.

Ισχυριστήκατε, λοιπόν, ότι µία µόνο φορά µπορώ να µιλήσω
για πέντε λεπτά και ότι δεν δικαιούµαι άλλη φορά. Με διακόπτατε
µε σκαιό τρόπο, µη αφήνοντάς µε να ολοκληρώσω, κάτι που δεν
έχετε κάνει σε κανέναν πολιτικό Αρχηγό.

Επιπλέον γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι είµαι πρώην Πρό-
εδρος της Βουλής και σύµφωνα µε το ίδιο άρθρο, δηλαδή 97 πα-
ράγραφος 6, έχω το δικαίωµα, το λέει ρητά, «µε εξαίρεση την
παράγραφο 4» κ.λπ. «οι πρώην Πρωθυπουργοί που διετέλεσαν
Βουλευτές και Αρχηγοί κόµµατος σε κυβερνήσεις που έλαβαν
ψήφο εµπιστοσύνης και δεν µετέχουν στην Κυβέρνηση ακούγον-
ται όποτε ζητήσουν τον λόγο για χρόνο ίσο µε αυτόν που διατί-
θεται κάθε φορά τους αναπληρωτές εκπροσώπους των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων για την πρωτολογία τους, δηλαδή για
δώδεκα λεπτά». Ακριβώς µετά λέει: «Το ίδιο δικαίωµα έχουν και
οι διατελέσαντες Πρόεδροι της Βουλής». 

Είναι, λοιπόν, δεδοµένο ότι και την πρώτη φορά που µου δώ-
σατε τον λόγο και τη δεύτερη είχα δικαίωµα να µιλήσω για δώ-
δεκα λεπτά. Εσείς επιλέξατε τη µία φορά να βάλετε πέντε λεπτά
και την άλλη να βάλετε δύο και να αρχίσετε να µε διακόπτετε.
Σας ρώτησα και σας είπα να µην το κάνετε αυτό. Είπατε ότι δεν
έχω δικαίωµα να ξαναπάρω τον λόγο, γιατί ενοχλούσαν αυτά που
έλεγα για τον ΣΥΡΙΖΑ και την Κυβέρνηση. Συνεχίσατε να παρέ-
χετε υπηρεσία στην Κυβέρνηση, µη αφήνοντάς µε να ολοκλη-
ρώσω για αυτά που έχουν κάνει µαζί Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ
σε όλη τη µνηµονιακή περίοδο. Συνεχίσατε να µη θέλετε να ανα-
τρέξετε στο άρθρο και συνεχίσατε να λέτε ότι δεν έχω δικαίωµα
να ξαναµιλήσω. 

Περιµένω τη συγγνώµη σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τελειώσατε, κυρία

Πρόεδρε; Μπορώ να µιλήσω; Μου επιτρέπετε, κυρία Πρόεδρε; 
Λοιπόν, σας είπα ότι σας έδωσα τον λόγο για πέντε λεπτά.

Εσείς µιλήσατε εννέα λεπτά. Νοµίζω ότι αρκετή υποµονή είχα.
Όσον αφορά αυτό που λέτε εσείς, µιλάτε µε µία ιδιότητα, όχι µε
δύο ιδιότητες. Μιλάτε ως Πρόεδρος ενός κόµµατος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς θα το ορίσετε αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Υπάρχει γνωµοδό-
τηση της Βουλής.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για πείτε αυτή τη γνωµοδότηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα τη δείτε τη γνωµο-
δότηση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιος την έκανε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν θα κάνουµε άλλη
συζήτηση, παρακαλώ. Είναι κρίµα. Υπάρχει γνωµοδότηση της
Βουλής, η οποία λέει ότι δεν µπορείτε να µιλάτε µε δύο ιδιότητες,
ή µε τη µία ή µε την άλλη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κάναµε Ολοµέλεια και γνωµοδοτήσαµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Επιστηµονικό Συµ-
βούλιο της Βουλής, κυρία Πρόεδρε. Αν έχετε πρόβληµα, απευ-
θυνθείτε στο Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό που γνωµοδότησε και για την εξαίρεσή µου, γνω-
µοδότησε και ότι δεν µπορώ να µιλώ ως Πρόεδρος;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Γιατί βάζετε το ένα µε
το άλλο µαζί; Δεν έχει νόηµα. Εγώ σας είπα τη θέση µου. Μου
είπατε τη δικιά σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): (Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
σας έκλεισα ποτέ το µικρόφωνο. Δεν µπορώ να κλείσω µικρό-
φωνο. Πώς θα κλείσω το µικρόφωνο; Μα, τι λέτε; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µου λέτε, λοιπόν, ότι εσείς γνωρίζετε
πως υπάρχει και κάποια άλλη, µυστική γνωµοδότηση του Επιστη-
µονικού Συµβουλίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν είναι µυστική,
κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επιτρέψτε µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επιτρέπω, βεβαίως.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας παρακαλώ µόνον µη µε διακόπτετε, παρακαλώ.
Είναι κανόνας βασικός ευγενείας και ευπρέπειας. Παρακαλώ, για
λίγο κάντε υποµονή. 

Μου λέτε, λοιπόν, από τη θέση του Αντιπροέδρου της Βουλής,
προερχόµενου από την Ελληνική Λύση, ότι γνωρίζετε ότι υπάρχει
και κάποια άλλη γνωµοδότηση του Επιστηµονικού Συµβουλίου
της Βουλής, αυτού που γνωµοδότησε ότι πρέπει να εξαιρεθώ
από την Εξεταστική Επιτροπή των Τεµπών γιατί υπερασπίζοµαι
τα θύµατα, έχοντας το Επιστηµονικό Συµβούλιο δυο µέλη που
είναι στην υπεράσπιση κατηγορουµένου γαλάζιου πρώην προ-
έδρου της «ΕΡΓΟΣΕ» και διευθύνοντος συµβούλου της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ» κατηγορούµενου για τα Τέµπη. Αυτό το ίδιο Επιστηµονικό
Συµβούλιο µου λέτε ότι γνωµοδότησε ότι δεν µπορώ να µιλώ µε
την ιδιότητα της πρώην Προέδρου της Βουλής. Το γνωµοδότησε
αυτό και εσείς το ξέρετε. 

Ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα, κύριε Αντιπρόεδρε; Το πρό-
βληµα είναι ότι εγώ απέστειλα στο Επιστηµονικό Συµβούλιο ένα
ρητό αίτηµα στις 28 Νοεµβρίου, πριν γνωµοδοτήσει δήθεν ανε-
ξάρτητα ότι δεν µπορώ να µετέχω στην Εξεταστική Επιτροπή για
τα Τέµπη, και ρώτησα συγκεκριµένα: Ισχύει, όπως διακινεί ο κ.
Τασούλας, ότι έχει εξασφαλίσει γνωµοδότησή σας για να µη µου
επιτρέπεται να ασκήσω το δικαίωµά µου κατά τον Κανονισµό της
Βουλής να µιλώ ως πρώην Πρόεδρος της Βουλής; Και ξέρετε τι
µου απάντησε το Επιστηµονικό Συµβούλιο στο οποίο πήγε το αί-
τηµά µου στις 28 Νοεµβρίου, ξηµερώµατα 29, και στο οποίο επα-
νέλαβα το αίτηµά µου την 1η Δεκεµβρίου το πρωί στις 8.30’; 

Ξέρετε τι µου απάντησε; Όχι, ε; Τίποτα! Δεν µου απάντησε
ούτε ότι έχει βγάλει τέτοια γνωµοδότηση ούτε ότι ασχολήθηκε
µε µένα, χωρίς να το ξέρω, ούτε ότι χτυπάει προσοχές στον κ.
Τασούλα δίνοντάς του γνωµοδοτήσεις πώς θα περιορίσει -
ποιον;- την ενοχλητική Ζωή Κωνσταντοπούλου, που τη µία δεν
πρέπει να είναι στην Εξεταστική Επιτροπή για τα Τέµπη και την
άλλη δεν πρέπει να της δίνεται ο λόγος κατά τον Κανονισµό της
Βουλής. 

Και ξέρετε τι άλλο έκανε το Επιστηµονικό Συµβούλιο; Είναι
πολύ επιστηµονικό και γνωµοδοτεί επί παντός του επιστητού
όταν το ζητάει ο κ. Τασούλας. Έγραψε στη γνωµοδότησή του ότι
οι γνωµοδοτήσεις του απευθύνονται µόνο στον κύριο Πρόεδρο
της Βουλής και δεν δηµοσιοποιούνται από κανέναν άλλον, πλην
του Προέδρου της Βουλής.

Για να δούµε, λοιπόν. Τελικώς αυτό το Επιστηµονικό Συµβού-
λιο που επελήφθη για εµένα, για να µε εξαιρέσετε από την Εξε-
ταστική Επιτροπή για τα Τέµπη…

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Χρόνο δεν βάλατε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τι να βάλω χρόνο; Δεν

έχει νόηµα. Να κοροϊδεύω τον εαυτό µου; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ. Μην επεµβαίνετε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): ...Αυτό το ίδιο συµβούλιο…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Βέβαια! Ενοχλούνται οι ύαινες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κυρία Πρόεδρε,

απλά, µιλάτε αρκετή ώρα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αυτό το ίδιο συµβούλιο…
Βάλτε τον χρόνο, µη µε διακόπτετε. Βάλτε τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν θα σας δώσω

χρόνο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αυτό το ίδιο συµβούλιο, λοιπόν…
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Tα είπατε πολλές

φορές από το πρωί! Τα ίδια και τα ίδια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ενοχλείστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, βλέ-
πετε τι κάνετε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό το ίδιο συµβούλιο…

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Βάλτε χρόνο!
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Περιµένουν δέκα ώρες να µιλή-

σουν οι Βουλευτές!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μην επεµβαίνετε στη

διαδικασία, παρακαλώ!
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Δεν γίνεται αυτό!

Βάλτε χρόνο!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ποιος σού έδωσε τον λόγο; Γιατί

παίρνετε τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µην

επεµβαίνετε στη διαδικασία. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Καθίστε κάτω! Δεν έχετε τον λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ!
Κυρία Πρόεδρε, τελειώνετε; Ολοκληρώνετε; Βλέπετε τι γίνε-

ται.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ! 
Ολοκληρώστε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εδώ, λοιπόν, αποκαλύπτεται πλήρως πρώτον, ότι είστε,
κύριε Μπαγιώκο, το λέω και για εσάς και κύριε Χατζηδάκη …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα κατηγορήσετε
πολλούς ακόµη;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αποδεικνύεται ότι είστε σκευωροί, αποδεικνύεται ότι
δράτε στο σκοτάδι, ο κ. Τασούλας ως άρχων του σκότους ζητάει
από το Επιστηµονικό Συµβούλιο ό,τι θέλει, του το δίνουν, αλλά
κρυφά και δεν το δηµοσιοποιεί …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και έρχεστε σήµερα να µου πείτε ότι υπάρχει µία γνω-
µοδότηση. Παρακαλώ να την καταθέσετε τώρα στα Πρακτικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
θα µας δίνετε εντολές. Σας παρακαλώ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τώρα το ζητώ και από τον κ. Μπαγιώκο, που σηκώθηκε
όρθιος στα τηλέφωνα, και από την κ. Στάθη. Παρακαλώ να την
καταθέσετε στα Πρακτικά τώρα, να τη φέρει ο κ. Μαυριάς, να
λάβω γνώση τώρα γιατί την έχω ζητήσει και λέτε ότι ισχύει και
µε αφορά και από εκεί και πέρα τα υπόλοιπα ο κόσµος τα κατα-
λαβαίνει, κατά πόσο επιστηµονικό είναι το Επιστηµονικό Συµβού-
λιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, το αί-
τηµά σας στον Πρόεδρο της Βουλής και, ευχαρίστως, θα σας
απαντήσει ανάλογα.

Παρακαλώ πολύ, κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο και ζητώ συγ-
γνώµη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό είχατε να πείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτό είχα να πω. Δεν
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έχω κάτι άλλο, κυρία Πρόεδρε. Αν νοµίζετε ότι…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κυρία Πρόεδρε,

δεν θα χαλάσετε όλη τη διαδικασία.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Δώδεκα ώρες περιµένουµε να µι-
λήσουµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κυρία Πρόεδρε,
σας παρακαλώ. Μην κάνετε πράγµατα τα οποία δεν είναι σωστά.
Γελοιοποιείτε τελείως τη διαδικασία. Δεν το καταλαβαίνετε; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σοβαρά µιλάτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σοβαρά µιλάω, πολύ
σοβαρά. Η κ. Βέττα περιµένει µισή ώρα τώρα. Είναι ντροπή.

Παρακαλώ πολύ, κυρία Βέττα, ελάτε στο Βήµα.
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εγώ δεν σας ευχαριστώ και περιµένω να καταθέσετε
στα Πρακτικά αυτά που επικαλεσθήκατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Βέττα, έχετε
τον λόγο.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο απο-

τελεί τη µεγαλύτερη έκφραση ανικανότητας, εξαπάτησης, ιδεο-
ληψίας και επικοινωνιακής µονοµέρειας που έχουµε βιώσει µε
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Όλα τα προηγούµενα νο-
µοσχέδια που «εξαερώνουν» κοινωνικά κεκτηµένα σίγουρα κα-
τατάσσονται σε υποδεέστερη θέση στην κλίµακα της
αποδιάρθρωσης του κοινωνικού και οικονοµικού ιστού. 

Σήµερα η Κυβέρνηση παραδέχεται ότι δεν µπορεί, δεν θέλει
και δεν γνωρίζει πώς να ελέγξει τη φοροδιαφυγή και προβαίνει
σε έναν οριζόντιο κεφαλικό φόρο, αδιαφορώντας για τις ουσια-
στικές παρατηρήσεις και διαµαρτυρίες των φορέων, των ελεύ-
θερων επαγγελµατιών και των αυτοαπασχολούµενων. 

Να θυµίσουµε επίσης πως προεκλογικά ο Πρωθυπουργός δια-
τράνωνε σε όλους τους τόνους ότι δεν θα µπει κανένας νέος
φόρος. Λίγους µήνες µετά παραβαίνει και αυτή τη δέσµευση, θε-
ωρώντας -µάταια αυτή τη φορά, σίγουρα- ότι η επικοινωνιακή
του υπεροπλία θα το κάνει να ξεχαστεί, όπως έγινε και µε τα προ-
ηγούµενα. Η µεσαία τάξη θεωρείται εκ προοιµίου ότι αποκρύπτει
εισοδήµατα και πλέον φορολογείται συλλήβδην, σαν να έχει ει-
σοδήµατα ύψους σχεδόν 11.000 ευρώ, µε συνέπεια για πάρα
πολλούς συµπολίτες µας να υπάρχει µεγάλη, πρόσθετη, αναίτια
και άδικη επιβάρυνση.

Σε µια κοινωνία που βάλλεται από τους υψηλότατους άµεσους
και έµµεσους φόρους, µε δυσθεώρητο πληθωρισµό και ακρίβεια,
µε νέα ενεργειακή αύξηση που θα γίνει τις επόµενες εβδοµάδες,
µε τις επιχειρήσεις να πληρώνουν αυξηµένες ασφαλιστικές ει-
σφορές, να έχουν δυσβάσταχτα λειτουργικά έξοδα και να µην
έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό και τα χρηµατοδοτικά
εργαλεία, η Κυβέρνηση προσθέτει επί δικαίων και αδίκων έναν
οριζόντιο φόρο.

Πληροφορηθήκαµε αυτές τις µέρες ότι η Κυβέρνηση -και ο
γνωστός για τις υποθέσεις που διεκπεραιώνει κ. Χατζηδάκης-
άκουσε την κοινωνία και προέβη σε αλλαγές. Η µία αλλαγή είναι
η µείωση του τέλους επιτηδεύµατος και η άλλη είναι η δυνατό-
τητα προσφυγής στην εφορία για αµφισβήτηση στο ελάχιστο
τεκµαρτού εισοδήµατος, δηλαδή µειώνει το τέλος αντί να το κα-
ταργεί, όπως είχε δεσµευτεί προεκλογικά και το θεωρεί αυτό
ευεργέτηµα, ενώ ακόµα πιο σκανδαλωδώς υποστηρίζει ότι επι-
τρέπει την προσφυγή στη δηµόσια διοίκηση, κάτι που είναι συν-
ταγµατικά κατοχυρωµένο. Πραγµατικά θα ήταν αστείο, αν δεν
ήταν τραγικό.

Πολλά µπορεί να πει κανείς ακόµη γι’ αυτό το µνηµείο ισοπε-
δωτικής νοµοθέτησης, που έχει βγάλει την κοινωνία στον δρόµο.
Ωστόσο, θέλω να σταθώ σε ειδικά θέµατα και ζητήµατα του νο-
µοσχεδίου που αφορούν τον τουρισµό ως αρµόδια τοµεάρχης
τουρισµού του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Το πρώτο ζήτηµα αφορά τον έλεγχο και τη φορολόγηση των
εισοδηµάτων από τη βραχυχρόνια µίσθωση ακινήτων µέσω των

γνωστών πλατφορµών. Προφανώς πρέπει να υπάρξει ρύθµιση
ενός πεδίου το οποίο ταυτόχρονα εξυπηρετεί ορισµένους εκµι-
σθωτές, παρέχοντάς τους κύρια ή συµπληρωµατικά εισοδήµατα,
ωστόσο δηµιουργεί παρεµπίπτοντα ζητήµατα στην έκτακτη και
δίκαιη ανάπτυξη στον τουρισµό, την ίση φορολόγηση, τις υπο-
δοµές και βέβαια την πρόσβαση στη στέγη. 

Η ρύθµιση που επιχειρείται µε τα άρθρα 27 έως 29 αυξάνει τη
φορολογία στα φυσικά πρόσωπα που κατέχουν τρία ακίνητα και
πάνω. Ωστόσο, αυτή η διάταξη από µόνη της είναι αλυσιτελής,
καθώς η προσέγγιση είναι µόνο φορολογική. Δεν συνοδεύεται
από µια ρυθµιστική στρατηγική που να δίνει το δικαίωµα εύρυθ-
µης ανάπτυξης της βραχυχρόνιας ενοικίασης ακινήτων, χωρίς να
νοθεύεται το τουριστικό προϊόν και να τίθεται σε µειονεκτική
θέση ο επιχειρηµατίας του κλάδου, η ασφάλεια των επισκεπτών
και η υγεία τους, η βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών, αλλά
και το στεγαστικό ζήτηµα, που είναι τεράστιο. Εµβαλωµατικές
και καθυστερηµένες λύσεις, προσδοκώντας ότι θα τα λύσει όλα
η αγορά, όπως κάνει σε κάθε νοµοσχέδιο η Νέα Δηµοκρατία. 

Η δεύτερη διάταξη που αφορά αυτοτελώς τον τουρισµό είναι
το άρθρο 30, η εισαγωγή του τέλους ανθεκτικότητας στην κλι-
µατική κρίση, προσθετικά δηλαδή του τέλους διαµονής. Η Κυ-
βέρνηση αυξάνει τον φόρο για τη διανυκτέρευση σε ένα άτοµο
έως 10 ευρώ την ηµέρα, κόστος που προστίθεται στην τελική
τιµή της διαµονής. Πρόκειται για υπερβολική αύξηση, που σί-
γουρα θα αποτελέσει αντικίνητρο για χιλιάδες επισκέπτες και
τουριστικά γραφεία, καθώς ο ανταγωνισµός ειδικά στη Μεσόγειο
είναι πολύ έντονος. 

Ωστόσο, η αύξηση γίνεται ακόµα πιο δυσβάσταχτη, καθώς δεν
είναι δίκαια κατανεµηµένη, µιας και τριπλασιάζεται στα ενοικια-
ζόµενα δωµάτια και τα ξενοδοχεία ενός και δύο αστέρων, ενώ η
αύξηση είναι µικρότερη στις υπόλοιπες µονάδες. Παράλληλα,
δεν γίνεται καµµία µνεία για γεωγραφική αναλογικότητα, εποχι-
κότητα ή οικονοµική δικαιοσύνη. 

Θα σας πω ένα παράδειγµα. Πελάτης ξενοδοχείου τεσσάρων
αστέρων στην Κοζάνη µε τιµή εκµίσθωσης του δωµατίου 79
ευρώ θα επιβαρύνεται µε τέλος 7 ευρώ, ενώ βίλα που νοικιάζεται
βραχυχρόνια στη Μύκονο µε µίσθωµα 1.800 ευρώ θα επιβαρύ-
νεται µε τέλος 1,5 µόλις ευρώ. 

Ο τουρισµός είναι για την Κυβέρνηση «η κότα µε τα χρυσά
αυγά». Οι φορείς του χώρου, οι οποίοι δεν κλήθηκαν για διαβού-
λευση, εύλογα υποστηρίζουν ότι οι ρυθµίσεις αυτές ναρκοθε-
τούν τη βιωσιµότητα και την επέκταση των µονάδων, δεν είναι
ανταποδοτικές και δυσχεραίνουν την επιµήκυνση της τουριστι-
κής περιόδου.

Καταθέτω το υπόµνηµα της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ξενο-
δόχων στα Πρακτικά, ακριβώς για να καταγραφεί αυτή η διαφω-
νία του κλάδου. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην έκθεση Πισσαρίδη, το µε-
γάλο πλήθος, όπως λέει, των αυτοαπασχολούµενων χαρακτηρί-
ζεται ως µία από τις χρόνιες παθογένειες της ελληνικής
οικονοµίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας της
κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Επιπλέον, για τον συντάκτη της
αλλά και για την Κυβέρνηση που την υιοθέτησε, οι µικρές και
ατοµικές επιχειρήσεις αποτελούν εµπόδιο για τις µεγάλες επι-
χειρήσεις, γιατί τους στερούν πόρους και εποµένως θα πρέπει
να περιοριστεί ο αριθµός τους, προκειµένου να πάει µπροστά η
οικονοµία. Το νέο φορολογικό νοµοσχέδιο δεν αποτελεί τίποτα
άλλο παρά ακόµα µια υλοποίηση της έκθεσης Πισσαρίδη, που
σκοπό έχει να δηµιουργήσει συνθήκες ασφυξίας στους πολίτες.
Το επαπειλούµενο σπάσιµο της ραχοκοκαλιάς της ελληνικής οι-
κονοµίας, δηλαδή των αυτοαπασχολούµενων και των ελεύθερων
επαγγελµατιών, προς όφελος της συγκεντροποίησης συνιστά
ένα ολέθριο σφάλµα για τη συνεκτικότητα του παραγωγικού
ιστού και για την απασχόληση. Αυτή την εξέλιξη εµείς αλλά και
η ελληνική οικονοµία θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να την
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αποτρέψουµε. Και να είστε σίγουροι και όλοι όσοι µάς ακούνε
ότι µαζί πραγµατικά θα τα καταφέρουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Βέττα. 
Ζητώ συγγνώµη εκ µέρους του Προεδρείου για την προηγού-

µενη καθυστέρηση. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Τσαβδαρίδης Λάζαρος, Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά. 
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής ένα στρατηγικό νοµοσχέδιο κατά της φοροδια-
φυγής που αφορά στο σύνολο των Ελλήνων πολιτών, καθώς
στοχεύει στην εµπέδωση του αισθήµατος φορολογικής δικαιο-
σύνης στη χώρα µας και την εξασφάλιση των απαιτούµενων
πόρων για την ενίσχυση της κοινωνικής πολιτικής. 

Σε πείσµα όλων όσοι αποπειρώνται εβδοµάδες τώρα να απο-
κρύψουν τη µεγάλη µεταρρυθµιστική αξία του παρόντος νοµο-
σχεδίου, περιορίζοντας την ουσία του αποκλειστικά σε ένα δήθεν
κυβερνητικό κυνήγι ενάντια στους ελεύθερους επαγγελµατίες, η
πραγµατικότητα παραµένει αδιαµφισβήτητη. Γιατί στο παρόν
σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φέρνει έντεκα
διαφορετικές παρεµβάσεις στη φορολογία, που κατανέµουν τα
φορολογικά βάρη πιο δίκαια και πιο ισορροπηµένα και που κλεί-
νουν τα παραθυράκια της φοροδιαφυγής, που ολοκληρώνουν τη
διασύνδεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές, που γενικεύουν
την ηλεκτρονική τιµολόγηση, που περιορίζουν τη χρήση των µε-
τρητών, που υιοθετούν αυστηρά µέτρα για την καταπολέµηση
του λαθρεµπορίου, που εκσυγχρονίζουν το πλαίσιο για τις βρα-
χυχρόνιες µισθώσεις. 

Από όλο αυτό το δάσος των αναγκαίων τοµών η µέγιστη πλει-
οψηφία της Αντιπολίτευσης βλέπει δυστυχώς µόνο το δέντρο της
πρόσκαιρης ευκαιρίας να λαϊκίσει. Καθήµενη στην ίδια ριζωµένη
θέση του «όχι» σε κάθε απαραίτητη αλλαγή, παραβλέποντας
ακόµη και την ίδια την κοινωνία, που στις δηµοσκοπήσεις απο-
τυπώνεται ότι βλέπει θετικά αυτή τη µεταρρύθµιση. 

Δεν θέλετε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, να φωτίσει η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας την οικονοµική λειτουργία της
χώρας, βγάζοντας οριστικά στο φως τις οικονοµικές πράξεις που
βρίσκονται στο σκοτάδι και στο ηµίφως; Δεν θέλετε να φέρει η Κυ-
βέρνηση στην επιφάνεια νέα δεδοµένα, που µπορούν να διασταυ-
ρωθούν αλλά και να αξιοποιηθούν πιο αποτελεσµατικά από τους
ελεγκτικούς µηχανισµούς, εξοικονοµώντας χρόνο και χρήµα για
την κοινωνία µας; Δεν θέλετε να σταµατήσουν φαινόµενα µε φο-
ρολογούµενους που αποκρύπτουν ή δηλώνουν πολύ κατώτερα ει-
σοδήµατα από τα µεγάλα πραγµατικά τους, ενώ την ίδια στιγµή
εισπράττουν κάθε µήνα επιδόµατα κοινωνικής αλληλεγγύης εις
βάρος κάποιων άλλων αληθινά ευάλωτων συµπολιτών µας; 

Δεν θέλετε να ισχυροποιηθεί ένα φορολογικό σύστηµα, που
µέσω του τεκµαρτού προσδιορισµού θα δίνει αποτελεσµατικές
λύσεις, απελευθερώνοντας µάλιστα την ΑΑΔΕ, προκειµένου να
ασχοληθεί µε τη µεγάλη φοροδιαφυγή, που µας πληγώνει όλους
βαριά; Δεν θέλετε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να συνε-
χίσει τη µετωπική ενάντια σε όσους λειτουργούν στο περιθώριο
της φορολογικής δικαιοσύνης, κάνοντας µε τις τωρινές παρεµ-
βάσεις στο πεδίο του λαθρεµπορίου των καυσίµων αυτό που
έκανε νωρίτερα µε τις επιβαρύνσεις των ηλεκτροπαραγωγών και
τις επιβαρύνσεις των διυλιστηρίων; 

Γιατί µόνο έτσι θα µπορέσουµε να µειώσουµε κι άλλο τους φο-
ρολογικούς συντελεστές στην εργασία και στον ΦΠΑ και να εξα-
σφαλίσουµε περισσότερους πόρους για υποδοµές, δρόµους,
σύγχρονα σχολεία και νοσοκοµεία. Μόνο έτσι θα µπορέσουµε να
αυξήσουµε και άλλο µισθούς και συντάξεις αλλά και να συµπα-
ρασταθούµε περισσότερο στους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. 

Προφανώς, όµως, εσείς άλλα θέλετε. Θέλετε κοινωνική ανα-
ταραχή βασισµένη σε έωλα επιχειρήµατα και εφεύρατε ένα πα-
ραµύθι στο οποίο η Κυβέρνηση δήθεν στοχοποιεί όλους τους
ελεύθερους επαγγελµατίες. Πού το βρήκατε αυτό; Γιατί η Κυ-
βέρνηση στοχοποιεί αποκλειστικά τη φοροδιαφυγή, όπου και αν

υπάρχει. Και ασφαλώς και σε ελεύθερους επαγγελµατίες, όπου
τα επίσηµα στοιχεία της ΑΑΔΕ δείχνουν ότι σε αρκετές περιπτώ-
σεις υπάρχει και καπνός και φωτιά. Δεν πρέπει, λοιπόν, να υπάρ-
ξει διόρθωση µε πνεύµα λογικής και δικαιοσύνης για να
προστατευθεί η κοινωνία αλλά και οι ίδιοι οι συνειδητοποιηµένοι
και σοβαροί ελεύθεροι επαγγελµατίες; 

Κραυγάζετε ότι δήθεν τσουβαλιάζουµε όλους τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες µε ένα οριζόντιο µέτρο. Μέγιστη παραπλά-
νηση, γιατί αποκρύπτετε ότι η Κυβέρνηση θεσπίζει τεκµήριο
µαχητό µε σηµείο αναφοράς τον κατώτατο µισθό. Και µάλιστα
βάζει και µια σειρά εξαιρέσεων και διαβαθµίσεων, για να γίνει
ακόµη δικαιότερη η διόρθωση. 

Μειώνουµε το τεκµήριο για τους νέους επαγγελµατίες, για
όσους δραστηριοποιούνται σε περιοχές µε µικρό πληθυσµό, για
τις µονογονεϊκές οικογένειες µε ανήλικα τέκνα, για τους πολύτε-
κνους. Θεσπίζουµε πλήρη απαλλαγή όχι µόνο όταν συντρέχουν
ειδικοί λόγοι -όπως ασθένεια, στρατιωτική θητεία, φυσικές κατα-
στροφές-, αλλά και για τους αυτοαπασχολούµενους µε µπλοκά-
κια σε έως τρεις εργοδότες, καθώς και για τους αγρότες. Έτσι
τελικά, σε πείσµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, οι πολύ συ-
νεπείς µέχρι τώρα µε τις φορολογικές τους υποχρεώσεις ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες θα δουν από µηδενική επίπτωση µέχρι και
µείωση των φορολογικών τους βαρών, λόγω της σταδιακής κα-
τάργησης του τέλους επιτηδεύµατος. Τέλος το οποίο για φέτος
και µε αυτό το νοµοσχέδιο καταργείται στο 50% από το 2024 για
όλους τους επαγγελµατίες, ασχέτως του αν δηλώνουν εισοδή-
µατα υψηλότερα από το ελάχιστο τεκµαρτό καθαρό εισόδηµα. 

Κι όλα αυτά την ώρα που τα έσοδα για το κράτος θα είναι ση-
µαντικά και υπολογίζεται ότι θα συντελέσουν στην αύξηση των
κοινωνικών δαπανών επιπλέον κατά 480 εκατοµµύρια ευρώ για
την υγεία και επιπλέον κατά 255 εκατοµµύρια ευρώ για την παι-
δεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας εκλέχθηκε για να οδηγήσει τη χώρα στο µέλλον κάνο-
ντας τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις παντού, ώστε η συνολική
ανάπτυξη να µετατρέπεται σε ατοµική ευηµερία για κάθε πολίτη.
Και αυτό το πράττουµε µε ψύχραιµη αποτύπωση των δεδοµένων
και σοβαρές προτάσεις, που διευρύνουν την εµπιστοσύνη των
πολιτών απέναντι στις πολιτικές µας. Κάθε άλλη εναλλακτική επί
του παρόντος είναι δυστυχώς οι αντιπολιτευτικές φωνές της
στείρας άρνησης της πραγµατικότητας, που µπορεί να είναι
ενίοτε ηχηρές, σπανίως όµως είναι ωφέλιµες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τσαβδαρίδη, ειδικά για την τήρηση του χρόνου.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλης Κόκκαλης, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξ αφορµής της επίσκεψης του

Τούρκου Προέδρου και της συνέντευξής του στην «Καθηµερινή»,
θέλω να κάνω ένα σχόλιο. 

Ας κρατήσουµε µικρό καλάθι, διότι κάποιοι δηµιουργούν τις
εντυπώσεις και τις προσδοκίες για µεγάλο καλάθι. Να θυµίσουµε
ότι ο Τούρκος Πρόεδρος τον Δεκέµβριο του 2017, µετά τη συ-
νάντησή του µε τον Αλέξη Τσίπρα, δηµόσια ανέφερε ότι η µει-
ονότητα στη δυτική Θράκη είναι µουσουλµανική. Καλό είναι να
του το θυµίσει αύριο ο Έλληνας Πρωθυπουργός και να κάνει τα
πάντα για να το επαναλάβει. Διότι η διαφορά µας είναι µία. Δεν
είναι πολλά τα θέµατα µε την Τουρκία. Ούτε και απειλήσαµε άλ-
λωστε την Τουρκία. 

Και έρχοµαι στο φορολογικό νοµοσχέδιο. Το ονοµάζετε «µε-
ταρρύθµιση». Σύµφωνα µε τη δική σας, πάντα, µεταρρύθµιση -
και πριν µπω στη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου- φροντίζετε να έχει
πάντα ένα πολύ καλό -πράγµατι πολύ καλό- περιτύλιγµα. Πρώτα
ηθικοποιείτε την πολιτική. Όλοι γνωρίζουµε -δεν χρειάζεται να
το υπενθυµίζετε- ότι είναι αντικοινωνική η συµπεριφορά αυτή, όχι
απλά αντικοινωνική, αλλά είναι και αξιόποινη. Το ακούει ο πολίτης
«είναι αντικοινωνική συµπεριφορά», όπως λέµε «δεν πρέπει να
περνάς µε κόκκινο». Μα, είναι και παράνοµη, εκτός από αντικοι-
νωνική, η φοροδιαφυγή. 

6822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εν συνεχεία, έχετε κάνει αφήγηµα κεντρικό και το διατυµπανί-
ζετε, ότι το 70% των ελεύθερων επαγγελµατιών, των αυτοαπα-
σχολούµενων, δηλώνει λιγότερες αποδοχές από υπαλλήλους.
Εδώ κάτι συµβαίνει. Μήπως έχει δίκιο ο κ. Χατζηδάκης; 

Αποσιωπάται, όµως, µία άλλη επίσης αποδεδειγµένη έρευνα,
ότι το ίδιο σχεδόν ποσοστό χρωστάει. Και κανείς δεν έχει αµφι-
σβητήσει την τυπικότητα  αυτών των ερευνών και την εγκυρό-
τητα. Το 70% δηλώνει λιγότερες αποδοχές και σχεδόν το ίδιο
ποσοστό χρωστάει. Είναι δυνατόν -διερωτάται η Κυβέρνηση- να
δηλώνουν λιγότερα από τις αποδοχές των εργαζοµένων; Κι όµως
είναι, κύριε Υπουργέ. Τουλάχιστον µια µεγάλη πλειοψηφία αυτού
του ποσοστού. Κι όµως είναι! 

Και αφού το έχετε περιβάλει µε αυτό το, πράγµατι καλό, επι-
κοινωνιακό περιτύλιγµα, εν συνεχεία προχωράτε στη βασική φι-
λοσοφία του νοµοσχεδίου, η οποία δεν είναι άλλη από την
εξοµοίωση των µισθωτών µε τους αυτοαπασχολούµενους. Από
την εξοµοίωση των µισθωτών µε τους µη µισθωτούς. Κάτι τέτοιο,
εκτός από άδικο, είναι και αντισυνταγµατικό, είναι και παράνοµο.
Διαφορετικός ο τρόπος απόκτησης εισοδήµατος του µισθωτού,
διαφορετικός του µη µισθωτού. Η απόκτηση εισοδήµατος του µι-
σθωτού διακρίνεται από µία λέξη: Σταθερότητα. Οι δαπάνες,
όσον αφορά την εργασία, καλύπτονται από τον εργοδότη του.
Το εισόδηµα του µη µισθωτού δεν είναι σταθερό, δεν είναι µόνιµο
και εξαρτάται από πολλούς παράγοντες. Σίγουρα δεν εξαρτάται
από το ύψος του κατώτατου µισθού. 

Και αφού κάνετε αυτή την άδικη και παράνοµη και αντισυνταγ-
µατική εξοµοίωση, προχωράτε στον τεκµαρτό υπολογισµό. Τώρα
τελευταία αναφέρατε και είπατε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης -και επειδή βλέπετε ότι αυτό το επιχείρηµα µε το 70%, ίσως,
να µην προχωρά-, ότι όποιος θέλει, εκτός από τα τεκµήρια τα
οποία ενδεικτικά είναι στον νόµο, να κάνει έλεγχο. Τι θα κάνετε
τώρα; Όποιος θέλει, έλεγχο. Όποιος αρνηθεί, το λογικό συµπέ-
ρασµα είναι ότι φοροδιαφεύγει. Σωστά; 

Η µεγαλύτερη υποκρισία είναι αυτή. Πρώτον, διότι δεν υπάρχει
το προσωπικό για να κάνει αυτούς τους ελέγχους και, δεύτερον,
η διάρκεια του ελέγχου και ο ίδιος ο έλεγχος δεν αναστέλλει την
είσπραξη του φόρου. Ο φόρος βεβαιώνεται και εν τέλει καταλή-
γει να θεωρείται µία περαίωση. 

Και έρχοµαι στον µέσο όρο. Είπατε ότι η Επιστηµονική Υπηρε-
σία της Βουλής δεν αναφέρει τη λέξη «αντισυνταγµατικότητα».
Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, όµως, αναφέρει δύο λέ-
ξεις. Η µία είναι η «ειδική µέθοδος εξεύρεσης του πραγµατικού
εισοδήµατος». Ειδική µέθοδος. Και δεύτερον, «τα δεδοµένα της
κοινής πείρας».

Κύριε Υπουργέ, ίδια είναι η δουλειά του δικηγόρου στην επαρ-
χία µε την Αθήνα; Ίδια είναι η δουλειά και το πελατολόγιο του
ταξιτζή στην Ελασσόνα µε κάποιον εδώ, στην Αθήνα; Στη Θεσ-
σαλία οι επιχειρήσεις, αναγκαστικά, λόγω και της πληµµύρας, θα
δηλώσουν πολύ λιγότερα εισοδήµατα. Και όµως εσείς θα θεω-
ρείτε ότι έχουν βγάλει χρήµατα και θα εφαρµόζετε το τεκµαρτό
εισόδηµα. Και σε αυτούς τους ανθρώπους -είτε έχουν πληγεί
άµεσα είτε έµµεσα- τους λέτε να πάνε για έλεγχο και να δικαιω-
θούν -εάν δικαιωθούν- σε τέσσερα µε πέντε χρόνια. 

Όχι, κύριε Υπουργέ, θα επαναλάβω αυτό το οποίο σας είπε ο
κ. Βερβεσός, ο Πρόεδρος της Ολοµέλειας των Δικηγορικών Συλ-
λόγων, ότι δεν θα σας αφήσουν να τους διώξετε από τα γραφεία,
από τα µαγαζιά τους, από τις δουλειές τους. Θα διώξουν εσάς
από τη Βουλή. Τάδε έφη ο Πρόεδρος της Ολοµέλειας των Δικη-
γορικών Συλλόγων Ελλάδος. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Βολουδάκη Σεβαστή, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν η κ. Σπυριδάκη, ο κ. Γκί-
κας, ο κ. Χριστοδουλάκης και ο κ. Ακτύπης. 

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το υπό συζή-

τηση νοµοσχέδιο ενδιαφέρει ιδιαίτερα τους Έλληνες πολίτες,
όπως αποδείχθηκε από τη διαβούλευση του, η οποία συγκέν-

τρωσε δύο χιλιάδες οκτακόσια περίπου σχόλια και παρατηρή-
σεις, τα οποία ελήφθησαν υπ’ όψιν κατά τη διαµόρφωσή του,
πολύ πριν αυτό εισαχθεί στη Βουλή.

Βασικοί στόχοι του νοµοσχεδίου είναι η αντιµετώπιση της φο-
ροδιαφυγής µε όρους ισότητας και δικαιοσύνης, η εξασφάλιση
αναγκαίων πόρων για την ενίσχυση των δαπανών για την υγεία
και την παιδεία και ως περαιτέρω στόχος η µείωση των φορολο-
γικών συντελεστών. Η Κυβέρνηση κάνει πράξη τις εξαγγελίες
της, έχοντας υλοποιήσει σχεδόν το 50% των οικονοµικών προ-
εκλογικών της δεσµεύσεων, σε βάθος τετραετίας, προσπαθών-
τας παράλληλα να επουλώσει τραύµατα του παρελθόντος. 

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προγραµµατίζουµε να ολο-
κληρώσουµε τη διασύνδεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές
τους µέσα στους πρώτους µήνες του 2024, να υιοθετήσουµε τα
ηλεκτρονικά τιµολόγια, να επεκτείνουµε το σύστηµα myDATA,
ώστε να µην υπάρχουν διαφορές µεταξύ των δηλωθέντων εσό-
δων και των διαβιβασθέντων, στοιχείο που θα διευκολύνει ση-
µαντικά την ελεγκτική αρµοδιότητα της διοίκησης, να
ρυθµίσουµε τις βραχυχρόνιες µισθώσεις, να θεσπίσουµε διατά-
ξεις για τον έλεγχο του λαθρεµπορίου καυσίµων, να περιορί-
σουµε τη χρήση µετρητών στις συναλλαγές, ειδικά όταν αυτό
πρόκειται για αγοραπωλησίες και προσύµφωνα και να επιτύ-
χουµε πιο διαφανείς και αποτελεσµατικούς ελέγχους και δια-
σταυρώσεις από την ΑΑΔΕ. 

Ακούσαµε όλη αυτή την περίοδο διάφορα σχόλια σχετικά µε
τις νέες ρυθµίσεις για -δήθεν- άδικα και υπερβολικά βάρη στους
επαγγελµατίες. Θέλω να τονίσω εδώ, αντίθετα µε όσα παραπλα-
νητικά προσπαθεί να δώσει η Αντιπολίτευση, ότι βασική πρό-
βλεψη του νοµοσχεδίου είναι πως οι συνεπείς µέχρι τώρα µε τις
φορολογικές τους υποχρεώσεις ελεύθεροι επαγγελµατίες θα
έχουν µηδενική επίπτωση σε βάρος τους ή θα διαπιστώσουν
µέχρι και µείωση των φορολογικών τους βαρών, λόγω της προ-
βλεπόµενης σταδιακής κατάργησης του τέλους επιτηδεύµατος. 

Σε κάθε περίπτωση, η όλη προσπάθειά µας στηρίζεται σε µια
πραγµατική διαπίστωση, την οποία θεωρώ ότι ουδείς µέσα σε
αυτή την Αίθουσα µπορεί να αµφισβητήσει χωρίς να κινδυνεύει
να χαρακτηριστεί ανειλικρινής ή ακόµη και λαϊκιστής. Τη διαπί-
στωση ότι το υπαρκτό πρόβληµα της εκτεταµένης φοροδιαφυ-
γής αποµυζά την εθνική µας οικονοµία και πρέπει επιτέλους να
αντιµετωπιστεί µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα. 

Βασικοί άξονες του νοµοσχεδίου είναι η µείωση του τέλους
επιτηδεύµατος κατά 50% για όλους τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, ασχέτως του ύψους των δηλωθέντων εισοδηµάτων και η
κατάργησή του σε ορίζοντα διετίας, νωρίτερα δηλαδή από την
προεκλογική µας δέσµευση, η θέσπιση καθαρού εισοδήµατος
από την άσκηση ατοµικής επιχειρηµατικής δραστηριότητας, το
οποίο υπολογίζεται τεκµαρτά λαµβάνοντας υπ’ όψιν τον κατώ-
τατο µισθό, τα έτη δραστηριοποίησης του επαγγελµατία, τον
αριθµό προσώπων που απασχολεί, καθώς και το µέσο όρο του
ετήσιου τζίρου του ΚΑΔ. 

Σκοπός της Κυβέρνησης δεν είναι το τσουβάλιασµα των ελεύ-
θερων επαγγελµατιών, καθώς λαµβάνονται υπ’ όψιν τα απαραί-
τητα οικονοµικά δεδοµένα για τη διαµόρφωση του τεκµαρτού
εισοδήµατος και µάλιστα ανά ΚΑΔ, προβλέπονται και περιπτώ-
σεις αντίκρουσης του τεκµηρίου και η µείωσή του στο µισό κατά
περίπτωση, ενώ περιλαµβάνονται στα τεκµαρτά ποσά εισοδή-
µατα από µισθωτή εργασία, συντάξεις και αγροτικές δραστηριό-
τητες.

Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνεται ειδική πρόβλεψη -πολύ ση-
µαντική- για τις επιχειρήσεις που δεν λειτουργούν δώδεκα µήνες
τον χρόνο, οι οποίες προφανώς δεν µπορεί να αντιµετωπίζονται
όπως οι υπόλοιπες. Συγκεκριµένα, οι νοµοθετικές και κανονιστι-
κές ρυθµίσεις που περιορίζουν χρονικά την άσκηση της δραστη-
ριότητας προστίθενται στον κατάλογο των περιπτώσεων για τις
οποίες το τεκµήριο καθίσταται µαχητό.

Εισάγονται επιπλέον ρυθµίσεις για τη διασφάλιση ισότιµου αν-
ταγωνισµού στην τουριστική αγορά, τη διασταύρωση των εισο-
δηµάτων και την ενίσχυση του κλάδου της βραχυχρόνιας
µίσθωσης. Συγκεκριµένα, αναδιαµορφώνεται το πλαίσιο της φο-
ρολόγησης των βραχυχρόνιων µισθώσεων και πλέον το εισόδηµα
από βραχυχρόνια µίσθωση µέχρι δύο ακινήτων θεωρείται εισό-
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δηµα από ακίνητη περιουσία, ενώ από τρία ακίνητα και άνω θε-
ωρείται εισόδηµα από επιχειρηµατική δραστηριότητα, ενώ το
πρόστιµο για τους ιδιοκτήτες που δεν εγγράφονται στο ειδικό
µητρώο της ΑΑΔΕ και δεν τηρούν τις προϋποθέσεις λειτουργίας
του νόµου υπολογίζεται πλέον στο 50% των ετήσιων ακαθάρι-
στων εσόδων, µε ελάχιστο όριο τις 5.000 ευρώ. Επισηµαίνω ότι
στο προϊσχύον καθεστώς δεν υπήρχε διαφοροποίηση, αντίθετα
το εισόδηµα αυτό φορολογούνταν σε κάθε περίπτωση ως εισό-
δηµα από ακίνητη περιουσία.

Πρόκειται για ρυθµίσεις που αποκαθιστούν αδικίες και επιβάλ-
λουν µια δίκαιη, χωρίς ακρότητες, φορολόγηση αυτής της δρα-
στηριότητας. Οι Έλληνες πολίτες συνεισφέρουν χωρίς
διακρίσεις στα δηµόσια βάρη, ανάλογα µε τις δυνάµεις τους.
Αυτό ορίζει το άρθρο 4 παράγραφος 5 του Συντάγµατός µας.
Οφείλουµε, εποµένως, να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα της φορο-
διαφυγής µε περισσότερη δικαιοσύνη, ισότητα, ειλικρίνεια και µε
την προοπτική της αξιοποίησης όλων των δυνατοτήτων της οι-
κονοµίας µας για την άσκηση καλύτερης και αποδοτικότερης κοι-
νωνικής πολιτικής. Και βέβαια οφείλουµε να επιβραβεύουµε τους
συνεπείς φορολογούµενους, γιατί και αυτό συνιστά ποιότητα δη-
µοκρατίας και δικαιοσύνης.

Προς αυτές τις κατευθύνσεις το συζητούµενο νοµοσχέδιο
αποτελεί, νοµίζω, µια πολύ σηµαντική τοµή που αξίζει και πρέπει
να τη στηρίξουµε όλοι µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βολουδάκη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σπυριδάκη Αικατερίνη, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. Θα ακολουθήσουν ο κ. Γκίκας, ο
κ. Χριστοδουλάκης, ο κ. Ακτύπης και η κ. Νοτοπούλου.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ψηφίζουµε ένα φορο-
λογικό νοµοσχέδιο που, παρά τη δηλωθείσα πρόθεση για την
καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης και την καταπολέµηση της
φοροδιαφυγής, δεν φαίνεται να ευνοεί αυτούς τους στόχους.

Το εν λόγω νοµοσχέδιο έχει θέσει στο στόχαστρο τις πλέον
παραγωγικές δυνάµεις της χώρας µας, τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις και τη µεσαία τάξη που εκείνες τροφοδοτούν. Άλλωστε
είναι φανερή και η αδιαφορία της Κυβέρνησης για τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, όταν η πλειοψηφία των πόρων του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας κατευθύνεται προς τις µεγάλες
επιχειρήσεις, αφήνοντας στο περιθώριο αυτούς που πραγµατικά
έχουν ανάγκη. Δεν σταµατάει, όµως, εκεί. 

Έρχεται µε ένα πλέον αναχρονιστικό και φοροεισπρακτικό
τρόπο σαν παραδοχή αποτυχίας ή αδυναµίας των ψηφιακών συ-
στηµάτων ελέγχου της ΑΑΔΕ να επιβάλει οριζόντιο κεφαλικό
φόρο στους µικρούς και µεσαίους, µε την καθιέρωση του τεκ-
µαρτού. Και λέω άδικο, διότι ισοπεδώνει και τσουβαλιάζει όλους
τους κλάδους όλων των περιοχών της περιφέρειας και της επι-
κρατείας και τους εξισώνει µε τη µισθωτή εργασία, αδιαφορών-
τας έτσι για το διαρκώς µεταβαλλόµενο εισόδηµα των
ελεύθερων επαγγελµατιών, το επιχειρηµατικό ρίσκο και τις ήδη
δυσβάσταχτες έµµεσες και άµεσες φορολογίες που καλούνται
να πληρώνουν. Και λέω αναχρονιστικό, γιατί χρησιµοποιεί πεπα-
λαιωµένες πρακτικές, που πλέον χρησιµοποιούνται µόνο στις
αναπτυσσόµενες χώρες.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, νοµίζω πως µπορούµε να
συµφωνήσουµε ότι η φορολογική σας πολιτική όντως επηρεάζει
την απασχόληση, την κατανάλωση, την κοινωνική πολιτική της
χώρας µας και ορίστε τα αναµενόµενα αποτελέσµατα. Στοχοποί-
ηση ατοµικών µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, επιπλέον φτω-
χοποίηση και εξάλειψη της µεσαίας τάξης, όξυνση των
κοινωνικών ανισοτήτων, επιβαρύνσεις που θα µετακυλήσουν
στην τσέπη του Έλληνα καταναλωτή, µειώνοντας την αγορα-
στική του δύναµη και µάλιστα όταν ο ίδιος βρίσκεται εγκλωβι-
σµένος στη δίνη του πληθωρισµού, της κλιµατικής κρίσης και της
ακρίβειας.

Ως απάντηση των παραπάνω, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να
δώσει ένα εγχειρίδιο για το πώς οι µεγάλοι οικονοµικά επιχειρη-

µατίες θα φοροαποφεύγουν και να θέσει σε λειτουργία τους γνω-
στούς σας µηχανισµούς του κοινωνικού αυτοµατισµού, µε σκοπό
τον επικοινωνιακό αποπροσανατολισµό και το κουκούλωµα της
κοινωνικής αδικίας που προωθείται. Μάλιστα η Κυβέρνησή σας
διαµήνυε τα ποσά της τάξης των 600 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ
το ύψος της φοροδιαφυγής σύµφωνα µε τους επιεικείς υπολο-
γισµούς ξεπερνά τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι, λοιπόν,
το µεγάλο επίτευγµα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς η Κυβέρνηση µε το
παρόν νοµοσχέδιο και µε εξαίρεση κάποιων ρυθµίσεων δεν φαί-
νεται να κινείται προς την κατεύθυνση της φοροδιαφυγής.

Στον φορολογικό τοµέα, όπως και σε όλους τους τοµείς της
κυβερνητικής πολιτικής, η Νέα Δηµοκρατία λειτουργεί αποσπα-
σµατικά και µε κοινωνικά άδικο τρόπο. Είναι πολιτική της επιλογή
να θεσπίζει οριζόντια µεγάλες φορολογικές απαλλαγές για τους
πλουσιότερους και δυσβάσταχτες φορολογικές επιβαρύνσεις για
τους ασθενέστερους πολίτες. Το νέο φορολογικό νοµοσχέδιο
αποκάλυψε την κρυφή ατζέντα της Κυβέρνησης, την οποία απέ-
κρυψε πριν από τις εκλογές και δεν αρκέστηκε σε αυτό. Χρεώνει
και το ΠΑΣΟΚ για την ύπαρξη κρυφής ατζέντας, επειδή προτεί-
ναµε τη φορολογία των πολύ πλούσιων Ελλήνων µε εκατοµµύρια
ευρώ µετοχές και ακίνητη περιουσία. Η πολιτική υποκρισία σε
όλο της το µεγαλείο.

Ως ΠΑΣΟΚ είµαστε απέναντι στη φοροδιαφυγή, τη φοροαπο-
φυγή, αλλά και τις σκανδαλώδεις φοροαπαλλαγές, διότι διευρύ-
νουν τις κοινωνικές ανισότητες και πλήττουν την ανταγω-
νιστικότητα και την ανάπτυξη. Διατυπώσαµε ένα πλαίσιο προτά-
σεων, όπως αυτές παρουσιάστηκαν από τον ειδικό αγορητή µας,
Πάρη Κουκουλόπουλο, αλλά και από τον ίδιο τον Πρόεδρό µας,
Νίκο Ανδρουλάκη. Όµως, κατά τα δικά σας λεγόµενα, πώς θα
χτυπηθεί η φοροδιαφυγή, επιλέγοντας οριζόντια φορολόγηση
στους ελεύθερους επαγγελµατίες και αφήνοντας τους µεγάλους
φοροφυγάδες να διαφεύγουν;

Συγκρίνετε µονίµως τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις µε τους µισθωτούς για λόγους απο-
προσανατολισµού και δεν τους συγκρίνετε µε τους µεγάλους οι-
κονοµικά επιχειρηµατίες και τη συνεισφορά αυτών µέσω
φορολογίας στην οικονοµία της χώρας µας. Από εκεί, όµως, πρέ-
πει να ξεκινήσει η πάταξη της φοροδιαφυγής.

Μιλώντας µε ελεύθερους επαγγελµατίες διαπιστώθηκε ότι
όλοι αντιλαµβάνονται την ανάγκη πάταξης της φοροδιαφυγής,
αλλά διεκδικούν αυτή να γίνει µε έναν τρόπο δίκαιο και αποτελε-
σµατικό. Τα τόσα ηλεκτρονικά και ψηφιακά µέσα που η Κυβέρ-
νησή σας καµαρώνει ότι το επιτελικό κράτος έχει στη διάθεσή
της είναι µόνο σε τίτλους; Υπάρχει ανεπάρκεια και υποστελέ-
χωση των ελεγκτικών µηχανισµών. Εκείνοι, λοιπόν, οι ελεγκτικοί
µηχανισµοί που σήµερα αδυνατούν να πατάξουν τη φοροδια-
φυγή είναι εκείνοι που θα κληθούν αύριο να διεξάγουν τους ελέγ-
χους του λεγόµενου «µαχητικού τεκµαρτού»;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, οι µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις είναι σηµαντικός αναπτυξιακός µοχλός. Δηµιουργούν θέσεις
εργασίας και συνεισφέρουν στο ΑΕΠ, αλλά για εσάς µάλλον όχι.
Για εσάς η αυτοαπασχόληση και η µικροµεσαία επιχείρηση πρέ-
πει να συρρικνωθούν. Πρέπει όλοι να γίνουν µισθωτοί, για να
µπορούν οι µεγάλες εταιρείες να βγάζουν περισσότερα, οι µι-
κρές και οι µεσαίες να εξαφανιστούν και οι ανισότητες να µεγα-
λώσουν. Αν αυτό θέλετε, τότε, ναι, είστε στη σωστή κατεύθυνση.
Απλά οφείλετε να ενηµερώσετε και τον ελληνικό λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου µια αναφορά για
τον κόσµο του τουρισµού. Το τέλος της ανθεκτικότητας στην κλι-
µατική κρίση πλήττει την ανταγωνιστικότητα του κλάδου και συν-
δυαστικά µε τον υψηλό πληθωρισµό επιβαρύνει περαιτέρω τους
ενδεχόµενους επισκέπτες. Το νέο οριζόντιο τέλος που επιβάλ-
λετε αυξάνει την επιβάρυνση από 100% έως και 200% µε δυσα-
νάλογο τρόπο και χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν τη µεταβλητότητα
της τιµής των ξενοδοχείων, την εποχικότητα και τις ιδιαιτερότη-
τες των επιµέρους προορισµών.

Το όλο θέµα συνιστά ένα ακόµα στοιχείο πολιτικής υποκρισίας
της Κυβέρνησης, διότι ο φόρος διαµονής νοµοθετήθηκε το 2016
και τότε η Νέα Δηµοκρατία ως αντιπολίτευση είχε διαφωνήσει,
καταψηφίζοντάς τον, αλλά σήµερα πράττει άλλα και προκύπτουν
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εύλογα ερωτήµατα. Τα έσοδα του τέλους πού θα διοχετευτούν;
Ποιο περιβαλλοντικό αποτύπωµα θα µείνει στους τόπους προ-
ορισµού και ποια η ανταποδοτικότητά του;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι φορείς στην αρµόδια κοινο-
βουλευτική επιτροπή διατύπωσαν προτάσεις και εξέφρασαν την
οργή τους για το νοµοσχέδιο. Όλες οι κατηγορίες των ελεύθε-
ρων επαγγελµατιών, επιστηµόνων, εµπόρων, εµποροβιοτεχνών,
αυτοκινητιστών, αλλά και πολλών που θίγονται κινητοποιούνται
και αντιδρούν σε όλη τη χώρα.

Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνεστε ότι µε το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο πλήττονται οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, πλήττεται ο δι-
κηγόρος, ο µηχανικός που είχε επιλέξει να έχει το δικό του
γραφείο, πλήττεται ο κόσµος της εστίασης που συνεχώς βάλλε-
ται από επιβαρύνσεις, πλήττεται ο κόσµος του λιανεµπορίου, ο
καταστηµατάρχης και η κάθε ατοµική επιχείρηση;

Αντιλαµβάνεστε ότι δεν πλήττονται οι µεγαλοδικηγόροι, οι µε-
γαλοµηχανικοί ή όσοι έχουν µεγάλες εταιρείες; Η νοοτροπία
σας, σύµφωνα µε την οποία όλοι φοροδιαφεύγουν µέχρι αποδεί-
ξεως του εναντίου, και η νοµοθέτηση σας αυτή, που ωθεί τις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις στο κλείσιµο, κάθε άλλο παρά
µεταρρυθµιστική και αναπτυξιακή µπορεί να χαρακτηριστεί.
Έχουµε άλλη µια φορά ένα νοµοσχέδιο µε λάθος τίτλο. 

Με βάση τα όσα το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο περιλαµβάνει,
πιθανοί τίτλοι θα µπορούσαν να είναι: «Μέτρα για τη µείωση της
µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας», «Μέτρα για τη νοµιµοποί-
ηση της φοροαποφυγής», «Μέτρα για να απαλλαγούµε από τη
µικροµεσαία επιχείρηση». Σε αυτή τη βάση θα είχαµε τουλάχι-
στον φανεί συνεπείς µεταξύ τίτλου και περιεχοµένου νοµοσχε-
δίου, εφόσον δεν καταφέρατε να είστε συνεπείς µεταξύ
προεκλογικών εξαγγελιών και µετεκλογικών σας νοµοθετηµάτων.

Είστε σταθερά συνεπείς µε την αναξιοπιστία που αγγίζει τα
όρια της πολιτικής απάτης. Σταθερά συνεπείς στο πλήρες έλ-
λειµµα στοιχειώδους κοινωνικής ενσυναίσθησης. Λοιπόν και
εµείς είµαστε σταθερά συνεπείς απέναντι σε αυτή τη στρατη-
γική, απέναντι σε αυτή τη νοοτροπία, απέναντι σε αυτή την αντί-
ληψη, σταθερά συνεπείς απέναντί σας, σταθερά συνεπείς δίπλα
στις δυνάµεις του µόχθου και της δηµιουργίας, δίπλα σε αυτούς
που αγωνίζονται καθηµερινά, στην πραγµατική οικονοµία, στην
πραγµατική αγορά. Καλό θα ήταν να προσγειωθείτε, λοιπόν, και
εσείς -έστω και τώρα- σε αυτή την πραγµατική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Σπυριδάκη. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Γκίκας Στέφανος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου,

επειδή σήµερα είναι του Αγίου Νικολάου και γιορτάζει το ένδοξο
Πολεµικό Ναυτικό στο οποίο είχα την τύχη να υπηρετήσω επί
τρεις δεκαετίες, να ευχηθώ χρόνια πολλά στο Πολεµικό µας Ναυ-
τικό. Χρόνια πολλά στους άνδρες και στις γυναίκες του Πολεµι-
κού Ναυτικού, που προασπίζουν τα θαλάσσια σύνορα και
διασφαλίζουν τα εθνικά κυριαρχικά δικαιώµατα. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Πράγµατι, το παρόν σχέδιο
νόµου έρχεται να υλοποιήσει µια βασική πτυχή του προεκλογικού
µας προγράµµατος, που ήταν η πάταξη, ο περιορισµός της φο-
ροδιαφυγής και η απονοµή, να το πω έτσι, φορολογικής δικαιο-
σύνης. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση η
οποία τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια µείωσε πενήντα φόρους,
έρχεται τώρα µε αυτές τις νέες ρυθµίσεις να περιορίσει τη φο-
ροδιαφυγή και µε τους πόρους που θα εξοικονοµηθούν να ενι-
σχύσει τους ευάλωτους συµπολίτες µας. 

Είναι αδιαµφισβήτητο γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πως το διαχρονικό αυτό πρόβληµα της φοροδιαφυγής µάς έχει
στοιχίσει δισεκατοµµύρια ευρώ, χρήµατα που θα µπορούσαν να
αξιοποιηθούν σε καίριους άλλους τοµείς, όπως είναι ο τοµέας
της υγείας, της παιδείας, η κοινωνική πολιτική, κ.λπ.. Βεβαίως η
Κυβέρνησή µας έκανε σηµαντικά βήµατα τα προηγούµενα χρό-
νια. Θα πω, για παράδειγµα, ότι πέτυχε τη µείωση του ποσοστού

του κενού ΦΠΑ από το 23% που ήταν το 2018, στο 17,8% το
2021, στο 15% το 2022 και ο στόχος είναι να το κατεβάσουµε
κάτω από το 10% από το 2026 και µετά. Αυτό δεν το λες και λίγο. 

Από εκεί και πέρα προχώρησε στη διασύνδεση των ταµειακών
µηχανών µε την ΑΑΔΕ, ώστε να διασφαλιστεί η αποτελεσµατικό-
τερη παρακολούθηση των φορολογικών συναλλαγών µέσω της
πληρωµής µε κάρτα. 

Τώρα µε το παρόν σχέδιο νόµου εντείνεται αυτή η προσπάθεια
για τη µείωση της φοροδιαφυγής και της αποτροπής των αρνη-
τικών συνεπειών και επιπτώσεών της. Προκειµένου, λοιπόν, να
ελεγχθούν τα διαφυγόντα κέρδη µέσω των ηλεκτρονικών συναλ-
λαγών, το Υπουργείο θα ολοκληρώσει τη διασύνδεση των ταµει-
ακών µηχανών των επιχειρήσεων µε τα POS στους πρώτους
µήνες του 2024 και έτσι θα καταγράφονται οι αγοραπωλησίες
και θα υπάρχει έλεγχος και σύγκριση των χρηµάτων που διακι-
νούνται µέσω του τραπεζικού συστήµατος σε σχέση µε αυτό που
δηλώνει µία επιχείρηση. 

Στο ίδιο πλαίσιο κινούνται και άλλες σηµαντικές ρυθµίσεις, που
κανονικά θα έπρεπε όλες οι πτέρυγες της Βουλής να συµφωνή-
σουν, οι οποίες ακροθιγώς αφορούν στην υποχρεωτική κατοχή
συστήµατος ηλεκτρονικών πληρωµών και από άλλους κλάδους
της λιανικής, ώστε να υπάρξει επιτέλους η φορολογική δικαιο-
σύνη, στην εφαρµογή ηλεκτρονικών βιβλίων myDATA, ώστε τα
δηλωθέντα έσοδα να µην υπολείπονται των εσόδων που διαβι-
βάζονται στην ΑΑΔΕ, στην υποχρέωση υπαγωγής των επιχειρή-
σεων στην έκδοση ηλεκτρονικών τιµολογίων, στην υποχρεωτική
χρήση τραπεζικών µέσων πληρωµής για τη σύνταξη συµβολαι-
ογραφικών πράξεων, για τη µεταβίβαση ακινήτων, γιατί εδώ πα-
ρατηρήθηκε το φαινόµενο το 2022 ένα µεγάλο µέρος αυτών των
πράξεων πραγµατικά να έχει εξοφληθεί αποκλειστικά ή εν µέρει
µε µετρητά. 

Εξίσου σηµαντικές διατάξεις είναι και αυτές που αφορούν
στην καταπολέµηση της λαθρεµπορίας και της νοθείας καυσίµων
από τα πρατήρια, καθώς προβλέπονται αυστηρές κυρώσεις,
όπως η σφράγιση πρατηρίων, που δύναται µάλιστα να φτάσει και
τα δύο χρόνια. 

Ως γνωστόν µε το σύστηµα εισροών-εκροών, που λειτουργεί
από το 2014 και εξελίσσεται, η πολιτεία προσπαθεί να αντιµετω-
πίσει τη λαθρεµπορία, τη φοροδιαφυγή, τη νοθεία στα υγρά καύ-
σιµα. Ιδιαίτερα για το θέµα της νοθείας µέσα στο 2023
εκδόθηκαν σχετικές αποφάσεις ιχνηθέτησης των καυσίµων ναυ-
τιλίας και θέρµανσης, µε εθνικό και ευρωπαϊκό µοριακό ιχνηθέτη,
κάτι το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα των βραχυχρόνιων µισθώσεων.
Είναι αλήθεια πως για πολλά χρόνια η βραχυχρόνια µίσθωση αν-
ταγωνιζόταν αθέµιτα τα τουριστικά καταλύµατα όλων των κατη-
γοριών. Μάλιστα, η υπερβολική χρήση βραχυχρόνιων µισθώσεων
σε νησιωτικές τουριστικές περιοχές, όπως για παράδειγµα η
εκλογική µου περιφέρεια, η Κέρκυρα, δηµιουργούσε και άλλα
προβλήµατα. Άνθρωποι που έρχονταν για επαγγελµατικούς λό-
γους δεν έβρισκαν σπίτια, όπως γιατροί, λιµενικοί, εκπαιδευτικοί.
Ήταν και είναι ένα µεγάλο θέµα.

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο µπαίνουν οι πρώτοι ουσια-
στικοί κανόνες. Οριοθετείται η βραχυχρόνια µίσθωση στις εξήντα
ηµέρες ανά µίσθωση όχι ετησίως. Προβλέπεται η υπαγωγή της
σε ΦΠΑ, εφόσον το νοµικό ή φυσικό πρόσωπο διαθέτει τουλάχι-
στον τρία ακίνητα, ενώ οι βραχυχρόνιες µισθώσεις περιλαµβά-
νονται και στο τέλος ανθεκτικότητας, το οποίο θεσπίζεται τώρα. 

Κλείνω µε µία κουβέντα για το ζήτηµα των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών. Υπάρχουν πράγµατι αντιδράσεις, εν πολλοίς είναι κα-
τανοητές. Όµως η Κυβέρνηση ήρθε και υιοθέτησε ένα σηµαντικό
µέρος από τα σχόλια τα οποία διαβιβάστηκαν κατά τη διάρκεια
της διαβούλευσης. Πρέπει να αντιληφθούµε πως το νοµοσχέδιο
δεν αποσκοπεί στην τιµωρία των ελεύθερων επαγγελµατιών,
αλλά στην απονοµή µιας φορολογικής δικαιοσύνης. Τα στοιχεία
λένε ότι επτά στους δέκα ελεύθερους επαγγελµατίες δηλώνουν
εισόδηµα κάτω από το εισόδηµα του µισθωτού που αµείβεται µε
τον κατώτατο µισθό, ενώ ένας στους τέσσερις δηλώνει ζηµίες
επί µία πενταετία συνεχόµενη. 

Σε κάθε περίπτωση µε το νοµοσχέδιο -και είναι θετικό αυτό-
µειώνεται κατά 50% το τέλος επιτηδεύµατος για όλους τους
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ελεύθερους επαγγελµατίες, ακόµη και αν δηλώνουν εισοδήµατα
υψηλότερα από το ελάχιστο τεκµαρτό καθαρό εισόδηµα. 

Επίσης, πρέπει να αναφέρουµε πως το τεκµήριο είναι µαχητό
και µάλιστα η νέα έκδοση του νόµου έχει δώσει µετά τη διαβού-
λευση περαιτέρω όπλα, ενώ οι ρυθµίσεις δεν είναι οριζόντιες.
Προβλέπονται διατάξεις που περιλαµβάνουν αρκετές εξαιρέσεις
είτε για την κατάργηση είτε για τη µείωση στο 50%. Παραδείγ-
µατος χάριν τα µικρά νησιά, που εκεί οι επαγγελµατίες θα πλη-
ρώσουν 50% του τεκµαρτού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ο χρόνος τρέχει και
θέλω να είµαι συνεπής, κλείνω λέγοντας ότι θα υπερψηφίσω το
σχέδιο νόµου, γιατί αποτελεί συνέχεια µιας µεγάλης προσπά-
θειας που κάνει αυτή η Κυβέρνηση να νοικοκυρέψει τη χώρα και
τα οικονοµικά, να µειώσει τη φοροδιαφυγή να επιφέρει φορολο-
γική και κοινωνική δικαιοσύνη και να επιστρέψει στην κοινωνία
αυτούς τους πόρους που θα διασφαλίσει από αυτόν τον αγώνα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γκίκα.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκης,
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

Θα ακολουθήσει ο κ. Ακτύπης και µετά ο κ. Κωνσταντινόπου-
λος, επειδή προεδρεύει στη συνέχεια. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
εντυπωσιακό το πώς έχετε καταφέρει µέσα σε ένα µόνο νοµο-
σχέδιο να συµπυκνώσετε τέσσερις βασικούς πυλώνες µιας κο-
ρυφαίας πολιτικής αποτυχίας.

Νούµερο ένα: Επιτοµή ασυνέπειας, αναντιστοιχίας λόγων και
έργων, αναξιοπιστίας και, τελικά, πολιτική εξαπάτηση. Πριν από
έξι µήνες περίπου, στα τέλη Μαΐου, µεταξύ πρώτων και δεύτερων
εκλογών, εµείς βγήκαµε και είπαµε προεκλογικά -προεκλογικά,
γιατί έτσι πρέπει- το εξής: Ότι επιδιώκουµε και επιζητούµε µια
φορολογική µεταρρύθµιση µε στόχο ένα πιο δίκαιο φορολογικό
σύστηµα. Και δεν είπαµε µόνο τι χαρίζουµε, όπως κάνατε τότε
εσείς µε όρους λαϊκισµού, αλλά είπαµε και πού θα τα βρούµε.
Εµείς τότε, λοιπόν, µιλήσαµε για έναν κλιµακωτό φόρο στα πολύ
υψηλά µερίσµατα, που αντιστοιχούν σε µετοχές άνω του ενός
εκατοµµυρίου ευρώ, για να συνεισφέρουν αυτοί που µπορούν σε
αυτούς που το έχουν πραγµατικά ανάγκη σήµερα. Εµείς τότε εί-
παµε ότι πρέπει η πολύ υψηλή γονική παροχή να εισφέρει φορο-
λογικά πάνω από ένα ήδη υψηλό όριο, το οποίο µε δική σας
ρύθµιση έφτασε ακόµα και στα έξι επί 800.000, 4.800.000 ευρώ.
Δεν τους λες και µεσαία τάξη.

Είπαµε ότι πρέπει να φορολογήσουµε τα υπερκέρδη -όχι τα
κέρδη- των παρόχων ηλεκτρικής ενέργειας και των τραπεζών. Το
πρώτο το εξαγγείλατε κι εσείς, κάποια στιγµή. Και ξεχάστηκε
κάπου η ΚΥΑ, σε κάποιο συρτάρι κάποιου, τότε, Υπουργού. 

Και τότε, λοιπόν, µας απάντησε η Κυβέρνηση: «Παναγία µου,
έρχονται οι φοροµπήχτες, εµείς όχι µόνο δεν θα αυξήσουµε φό-
ρους, αλλά αντίθετα θα τους µειώσουµε». Και αυτή η µείωση της
φορολογίας ξεκινάει σήµερα, µε το νοµοσχέδιο που φέρατε στη
Βουλή. Αυτή είναι η επιτοµή του λαϊκισµού. Αυτή, δυστυχώς,
είναι η πολιτική εξαπάτηση και διαµορφώνεται ένα τεράστιο έλ-
λειµµα εµπιστοσύνης και αξιοπιστίας της Κυβέρνησης έναντι των
Ελλήνων πολιτών και να µη µας κάνει µετά εντύπωση γιατί αυτός
ο κόσµος εκεί έξω χάνει την εµπιστοσύνη του στην πολιτική και
στους πολιτικούς, στρέφεται στην αποχή, στην αποστασιοποί-
ηση, στρέφεται τελικά στην αντιδραστικότητα, στρέφεται στην
ακροδεξιά. 

Δεύτερον, επιτοµή της ανισότητας. Λέτε σε έναν ελεύθερο
επαγγελµατία: «Αν έχεις εισοδήµατα κάτω από το όριο των τεκ-
µαρτών εισοδηµάτων, τότε µπορείς να ζητήσεις να ελεγχθείς για
να πιστοποιήσεις την ακρίβεια της δήλωσής σου». Φυσικά και να
τους ελέγξουν. Αυτό άλλωστε γίνεται αυτεπάγγελτα από τη φο-
ρολογική διοίκηση. Όµως, λέτε και κάτι ακόµα. Λέτε: «Αν έχεις
εισοδήµατα µεγαλύτερα των τεκµαρτών εισοδηµάτων, όσες δε-
κάδες ή εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ και αν φοροδιαφεύγεις, µε
τον φόρο επί του τεκµαρτού εισοδήµατος νοµιµοποιείς αυτή τη

φοροδιαφυγή». Δηλαδή, µε άλλα λόγια τού λέτε το εξής: «Αν
µπορείς να πληρώσεις τον φόρο επί του τεκµαρτού εισοδήµα-
τος, δεν πρόκειται να σε ελέγξει ποτέ κανείς για τη µεγάλη, πολύ
µεγάλη ή πάρα πολύ µεγάλη φοροδιαφυγή».

Και υπάρχει µια ερώτηση: Με αυτή τη µεγάλη, πολύ µεγάλη ή
πάρα πολύ µεγάλη φοροδιαφυγή πότε και µε ποιον τρόπο ακρι-
βώς έχετε επιτέλους σκοπό να ασχοληθείτε; 

Τρίτον, κοινωνικός αυτοµατισµός και έλλειµµα στοιχειώδους
σεβασµού. Στοχοποιείτε συλλήβδην τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, τους αυτοαπασχολούµενους ως φοροφυγάδες, ως κλέ-
φτες. Υπονοείτε ότι µέσω της φοροδιαφυγής, σε βάρος της
κοινωνίας, διάγουν κάποιας µορφής πολυτελή βίο, για να χαϊδέ-
ψετε τα αντανακλαστικά των µισθωτών ιδιωτικού και δηµοσίου
τοµέα ή των συνταξιούχων.

Όµως, την ίδια ώρα ακριβώς ξεχνάτε να πείτε ότι οι ληξιπρό-
θεσµες οφειλές το πρώτο εξάµηνο του 2023 στον e-ΕΦΚΑ είναι
πάνω από 600 εκατοµµύρια ευρώ, το οποίο δείχνει ακριβώς ότι
δεν έχουν όλοι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες ή όλες οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις κέρδη, ακόµα κι αν µε το νοµοσχέδιό σας
απαγορεύεται ο ελεύθερος επαγγελµατίας να έχει ζηµιές, την
ώρα που δίνει καθηµερινά τη µάχη απέναντι σε µια ενδηµική
ακρίβεια, απέναντι σε έναν πολύ υψηλό πληθωρισµό, απέναντι
στη µέγγενη των οφειλών στην εφορία και τα ασφαλιστικά τα-
µεία.

Είπατε σε ανθρώπους οι οποίοι αγωνίζονται για να µπορέσουν
να κρατήσουν βιώσιµες και ζωντανές τις επιχειρήσεις τους ή την
επαγγελµατική τους δραστηριότητα ότι δεν γίνεται να βγάζουν
λιγότερα λεφτά από τους εργαζοµένους τους, που δείχνει ότι
δεν έχετε ιδέα τι γίνεται έξω στην πραγµατική αγορά. Και τους
είπατε: «Αν δεν θέλετε, να πάτε να γίνετε ντελιβεράδες». Προ-
σβάλλετε τους ίδιους, προσβάλλετε και τους ντελιβεράδες, Κυ-
βέρνηση µε µεγαλειώδες έλλειµµα στοιχειώδους κοινωνικής
ενσυναίσθησης.

Και τέταρτον, και ίσως και το πιο σηµαντικό απ’ όλα, γιατί
απαντάει ακριβώς στο δικό σας επιχείρηµα, ότι δεν αντιµετωπί-
ζετε καν τη φοροδιαφυγή την οποία επικαλείστε. Επί τεσσεράµισι
χρόνια Κυβέρνηση ξεχάσατε, δεν θέλατε, δεν µπορούσατε να
συνδέσετε τις ταµειακές µηχανές µε τα POS και αντίστοιχα να
εγγυηθείτε την on line διασύνδεση µε τα στοιχεία της ΑΑΔΕ και
τώρα το πάτε για την αρχή του 2024.

Ξεχάσατε, δεν θέλατε, δεν µπορούσατε να κάνετε το ίδιο µε
την αναβάθµιση των ψηφιακών εργαλείων της ΑΑΔΕ και µε τις
ψηφιακές διασταυρώσεις του πολυδιαφηµισµένου ψηφιακού
κράτους να βρείτε τα αδήλωτα εισοδήµατα. Επί τεσσεράµισι
χρόνια ξεχάσατε, δεν θέλατε, δεν µπορούσατε να δώσετε κίνη-
τρα στον αντισυµβαλλόµενο µε το ελεύθερο επάγγελµα να ζη-
τήσει απόδειξη, για να αντιµετωπίσουµε όντως τη φοροδιαφυγή
µέσω της µείωσης, για παράδειγµα, της δικής του φορολογίας.

Συµπέρασµα ότι ακόµα και µετά την εφαρµογή αυτού του
δικού σας νοµοσχεδίου δεν θα γίνουµε ούτε λίγο σοφότεροι για
το ποιοι τελικά φοροδιαφεύγουν και ποιοι δεν φοροδιαφεύγουν.

Και να δούµε τη µεγάλη εικόνα των αριθµών:
Σύµφωνα µε δηλώσεις κυβερνητικών στελεχών, στο πιο αισιό-

δοξο σενάριο η φοροδιαφυγή αγγίζει τα 10 δισεκατοµµύρια.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
τα έσοδα από το παρόν νοµοσχέδιο θα είναι 716 εκατοµµύρια,
µε εισπρακτέο όχι πάνω από 600. Εισπράττετε, δηλαδή, το 5%
του συνόλου. Εντάξει, δεν τρίξατε και τα θεµέλια της φοροδια-
φυγής.

Και ήρθε η ώρα να πούµε, λοιπόν, την αλήθεια. Η αλήθεια είναι
ότι ούτε που ακουµπάτε τη φοροδιαφυγή, ενώ θα έπρεπε. Η αλή-
θεια είναι ότι φέρνετε ένα νοµοσχέδιο καθαρά εισπρακτικού χα-
ρακτήρα και µάλιστα συµπιέζοντας φορολογικά τη βάση των
χαµηλών εισοδηµάτων. Και η αλήθεια είναι ότι είπατε ψέµατα
προεκλογικά, ότι στοχοποιείτε ελεύθερους επαγγελµατίες, στο-
χοποιείτε µικροµεσαίους επιχειρηµατίες, αυτοαπασχολούµε-
νους, επιστήµονες, τις δυνάµεις του ιδιωτικού τοµέα, τις
δυνάµεις της παραγωγής και της δηµιουργίας, αυτούς που για
εµάς είναι η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας.

Και στην πιο δύσκολη συγκυρία τούς δίνετε άλλο ένα χτύπηµα,
σε συνέχεια της δικής σας στρατηγικής και πολιτικής, όταν κρα-

6826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τάτε ήδη σταθερά υψηλούς τους έµµεσους φόρους που είναι
οριζόντιοι και κοινωνικά άδικοι χωρίς εισοδηµατικά κριτήρια,
ακριβώς γιατί θέλετε τους πολίτες εξαρτηµένους, επαίτες, πε-
λάτες, µε το χέρι ανοικτό για τη δήθεν κυβερνητική γενναιοδω-
ρία.

Εµείς, λοιπόν, µε αυτή τη στρατηγική διαφωνούµε και θα
κλείσω επικαλούµενος τη διατύπωση του ίδιου του Πρωθυπουρ-
γού τότε σε άλλες εποχές, που όµνυε κατά των φοροκαταιγίδων.
Σας αφήνουµε µόνους σας στον σκοτεινό κόσµο της µιζέριας
σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χριστοδουλάκη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Διονύσιος Ακτύπης, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία

χρόνια η Ελλάδα αντιµετώπισε πολυεπίπεδες και διαφορετικές
κρίσεις. Από την εποχή της λιτότητας, στην πανδηµία του κορω-
νοϊού, στον πόλεµο της Ουκρανίας, στην ενεργειακή κρίση και
τώρα τις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή. Δύσκολα χρόνια, χιλιάδες
θυσίες και µεγάλες προσπάθειες. Καταφέραµε όµως και σταθή-
καµε όρθιοι, παρά τις προβλέψεις, παρά τις αντιξοότητες και
παρά τις ψευδαισθήσεις και τις αυταπάτες µαθητευόµενων οικο-
νοµικών µάγων που πήγαν να παίξουν την τύχη της χώρας στα
ζάρια.

Από το 2019 µε συνέπεια και συνέχεια, µε σχέδιο και όραµα,
χωρίς λαϊκισµό και φυσικά χωρίς να θέσουµε σε κανέναν κίνδυνο
τα δηµόσια οικονοµικά της πατρίδας µας σταθήκαµε πλάι σε
όσους είχαν ανάγκη και σε όσους χτυπήθηκαν από την κρίση και
τις καταστροφές. Τα προηγούµενα χρόνια κλείσαµε πληγές οι
οποίες είχαν ανοίξει µε τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, πληγές που ο
ελληνικός λαός, όσο κι αν κάποιοι προσπαθούν, δεν τις ξεχνά. 

Στόχος µας πλέον είναι να συνεχίσουµε την τολµηρή πολιτική
των µεγάλων µεταρρυθµίσεων, θέτοντας στο επίκεντρο τη βελ-
τίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών. Τα ζητήµατα που σχετί-
ζονται µε την αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής αφορούν όλους
τους πολίτες, ανεξαρτήτως καταβολών, ιδεολογιών ή πολιτικών
αποχρώσεων. Η φορολογική δικαιοσύνη, λοιπόν, απασχολεί όλη
την κοινωνία και νοµίζω πως συµφωνούµε ότι το φορολογικό
βάρος πρέπει να κατανέµεται στους πολίτες αναλόγως των οι-
κονοµικών δυνατοτήτων τους. Κανείς δεν κλείνει τα µάτια στο
πρόβληµα ούτε υπόσχεται εύκολες λύσεις.

Με το παρόν νοµοσχέδιο η παρέµβασή µας είναι πολυεπίπεδη
και περιλαµβάνει σειρά ρυθµίσεων, όπως την ολοκλήρωση της
διασύνδεσης των POS µε τις ταµειακές µηχανές τους πρώτους
µήνες του 2024, τα ηλεκτρονικά τιµολόγια, την καθολική επέ-
κταση του myDATA, τη ρύθµιση των βραχυχρόνιων µισθώσεων,
καθώς και διατάξεις για την αντιµετώπιση του λαθρεµπορίου
καυσίµων. Προχωράµε για πιο διαφανείς και αποτελεσµατικούς
ελέγχους και διασταυρώσεις από την ΑΑΔΕ, ενώ τελικός στόχος
µας µέσω της αντιµετώπισης της φοροδιαφυγής είναι η ενίσχυση
των δαπανών για την παιδεία και την υγεία, ξεκινώντας ήδη από
το 2024. 

Σήµερα ακούσαµε πολλά αλλά και εκφράσεις περί στοχοποί-
ησης. Δεν ισχύουν αυτά. Συζητήσαµε µε όλους ανεξαιρέτως
τους ενδιαφερόµενους. Υπήρξε σε διαβούλευση το νοµοσχέδιο
και εξαρχής δηλώσαµε ότι είµαστε ανοιχτοί στον διάλογο. Δεν
επιµένουµε σε δόγµατα ούτε κλείνουµε τα αυτιά. Απεδείχθη αυτό
µε την ενσωµάτωση επιλογών από τη δηµόσια διαβούλευση, που
συγκέντρωσε το υψηλό ενδιαφέρον της κοινωνίας και των παρα-
γωγικών δυνάµεων. 

Αποδείχθηκε, όµως, για πολλοστή φορά και η δοµική και αγε-
νής αδυναµία της Αντιπολίτευσης να ξεφύγει από τα σύνδροµα
που την κατατρέχουν. Χωρίς δοµηµένη επιχειρηµατολογία προ-
σπαθήσατε να καταφύγετε στην ανέξοδη και πάγια λύση του λαϊ-
κισµού και των εύκολων υποσχέσεων. Όπως, ξέρετε, κάναµε
σηµαντικές παρεµβάσεις µετά τη διαβούλευση. Ακούσαµε κάθε
δίκαιη πρόταση και κάθε εύλογη παρατήρηση. Δεν µπορεί, όµως,
να µας κουνάνε το δάκτυλο εκείνοι που αφαίµαξαν  τους φορο-
λογούµενους, εκείνοι που επέβαλλαν φόρους σε ό,τι µπορεί να

σκεφτεί κανείς. Ακόµα και τον αέρα που αναπνέουµε φορολόγη-
σαν.

Επί των ηµερών σας αυξήθηκε η προκαταβολή φόρου για
όλους τους επαγγελµατίες και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις από
το 55% στο 100%. Επιβάλατε φόρους στον καφέ, στο ίντερνετ,
στη συνδροµητική τηλεόραση, στη σταθερή τηλεφωνία, ακόµα
και στο κρασί. Αυξήθηκαν οι συντελεστές της εισφοράς αλλη-
λεγγύης και ο ανώτατος συντελεστής από το 2,8% ανήλθε στο
10%. Αυξήσατε τους συντελεστές της φορολογικής κλίµακας για
όλους τους φορολογούµενους, µε τον ανώτατο συντελεστή να
φτάνει από το 42% στα 45%. 

Η Νέα Δηµοκρατία, κύριοι συνάδελφοι, επέδειξε εµπιστοσύνη
στους ελεύθερους επαγγελµατίες. Εµείς καταργήσαµε τον νόµο
Κατρούγκαλου, εµείς στηρίξαµε τις επιχειρήσεις και, φυσικά,
εµείς ενισχύσαµε την οικονοµία και ενισχύουµε. Ας µην τα ξε-
χνάµε αυτά ή, αν έχετε επιλεκτική µνήµη, εδώ είµαστε για να σας
τα θυµίζουµε. Διορθώσαµε χρόνιες αδικίες. Ακούσαµε τα δίκαια
αιτήµατα της κοινωνίας και κάποια από αυτά ήδη τα ικανοποι-
ήσαµε και είµαι σίγουρος ότι θα έχουµε τον χρόνο να ικανοποι-
ήσουµε ενδεχοµένως και πολλά άλλα. 

Μας είπατε να ασχοληθούµε µε τους µεγάλους και ότι κυνη-
γάµε και πιάνουµε τους µικρούς, τη βάση της πυραµίδας. Όπως,
όµως, σας είπαµε και χθες και σας κατέθεσε και ο Υπουργός, τι
έγινε µε τα διυλιστήρια; Τι έγινε µε τις εταιρείες ενέργειας; Το
ξαναλέω. Το συζητήσαµε και στον προϋπολογισµό. Πήραµε 7,1
δισεκατοµµύρια από τις εταιρείες, από τους µεγάλους, ρεκόρ
όλων των εποχών. Είχαµε 630 εκατοµµύρια έκτακτη φορολόγηση
από τα διυλιστήρια και 400 εκατοµµύρια περίπου από τους πα-
ραγωγούς ρεύµατος. Λάβαµε πάνω από 4 δισεκατοµµύρια από
τους παραγωγούς ρεύµατος, τα οποία δεν εγράφησαν ως φο-
ρολογικά έσοδα, και τα πήραµε κατευθείαν από το Χρηµατιστή-
ριο της Ενέργειας και τα κάναµε κατευθείαν επιδοτήσεις
ρεύµατος στους καταναλωτές. Νοµίζατε ότι υπάρχουν αυτά τα
λεφτά; Από πού δόθηκαν αυτές οι επιδοτήσεις; Πού τα βρήκαµε;
Τα δανείστηκε η χώρα; Όχι, βέβαια, από τους παραγωγούς τα
πήραµε. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, ας αφήσουµε τις ανακρίβειες. Στόχος της ση-
µερινής Κυβέρνησης είναι η σταδιακή µείωση της φορολογικής
επιβάρυνσης νοικοκυριών και επιχειρήσεων. Νέα Δηµοκρατία,
κύριοι συνάδελφοι, σηµαίνει λιγότεροι φόροι, ισχυρότερη ανά-
πτυξη και οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο επιχει-
ρεί την εξάλειψη χρόνιων στρεβλώσεων και φορολογικών αδι-
κιών στη χώρα µας. Κλείνοντας, θέλω να σταθώ και σε ένα ακόµα
σηµείο. Το νοµοσχέδιο διευκρινίζει και καθιστά πλέον απολύτως
σαφές στον καθένα ότι ο ελεύθερος επαγγελµατίας µπορεί να
αµφισβητήσει το τεκµήριο της ελάχιστης αµοιβής πέραν από
τους λόγους που προβλέπονταν ήδη και που καθιστούσαν το τεκ-
µήριο µαχητό, όπως η ασθένεια, ανωτέρα βία, µε την προϋπό-
θεση να ζητήσει τη διενέργεια ελέγχου από τις φορολογικές
αρχές, προκειµένου να αποδειχθεί η ακρίβεια της δήλωσής του
για εισόδηµα µικρότερο του τεκµαρτού. Με τη ρύθµιση αυτή αί-
ρονται και οι τελευταίες αµφισβητήσεις για το πνεύµα της ρύθ-
µισης, που είναι η φορολογική δικαιοσύνη. Αν κάποιος θεωρεί
ότι αδικείται και δεν φοροδιαφεύγει θα έχει στη διάθεσή του ένα
ισχυρό εργαλείο για να υποστηρίξει τη θέση του. 

Αν και η Κυβέρνηση ήρθε αντιµέτωπη µε πρωτοφανείς διεθνείς
κρίσεις, δεν σταµάτησε ούτε λεπτό να στηρίζει την κοινωνία και
να ενδυναµώνει την οικονοµία. Όσο και αν κάποιοι µένουν προ-
σκολληµένοι στο χθες, εµείς θα συνεχίσουµε τα γοργά βήµατα
για το εµπρός, εµπρός στις µεγάλες προκλήσεις της ελληνικής
οικονοµίας, εµπρός για τις µεγάλες αλλαγές. Θα παραµείνουµε
αταλάντευτα υπέρ των δύσκολων αλλά µεταρρυθµιστικών επιλο-
γών, προτάσσοντας το πολιτικό θάρρος απέναντι στον λαϊκισµό,
την ειλικρίνεια απέναντι στην ανακρίβεια και το σχέδιο απέναντι
στο αδιέξοδο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ακτύπη.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος,
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µετά η κ. Νοτοπούλου, η κ. Καζάνη και ο κ. Καλαµατιανός.
Ορίστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνάδελφος

που κατέβηκε από το Βήµα είχε πραγµατικά πειστικά επιχειρή-
µατα. Αυτά που λέει η Νέα Δηµοκρατία τα έλεγε όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Και ήταν εύκολο να διακριθεί, γιατί είχε να
αντιµετωπίσει τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό ήταν last year, όµως. Δηλαδή,
έλεγε µε ευκολία ότι έρχεται ο µπαµπούλας του Κατρούγκαλου,
άρα εµείς ήµασταν τα καλά παιδιά. Σήµερα, όµως, που δεν υπάρ-
χει αυτός ο µπαµπούλας και µιλάµε ιδεολογικά και πολιτικά, απο-
δεικνύει ο καθένας τι σκέφτεται στην πράξη και έτσι δεν µπορεί
να µιλούµε για τον κ Κατρούγκαλο, πάει ο κ. Κατρούγκαλος. Κρί-
θηκε.

Για να δούµε, κύριε Υπουργέ, τι κάνετε εσείς σε σχέση µε τους
µικροµεσαίους, που θεωρητικά σάς αγαπούσαν µέχρι χθες, στη
σύγκριση ή στην πραγµατικότητα. 

Εγώ έρχοµαι από µια περιοχή της περιφέρειας και βλέπω και
αρκετούς Βουλευτές εδώ που είναι από την περιφέρεια. Είναι
πολλοί ψηφοφόροι σας. Μην την πάθετε σαν τον κ. Κατρούγ-
καλο. Ο κ. Κατρούγκαλος έλεγε: Πηγαίνω στον δρόµο και µου
λένε πόσο ωραία το έκανα. Δεν ξέρω αν την θυµάστε αυτή τη δή-
λωσή του. Ακούω ότι έχετε και εσείς κάτι τέτοιο, ότι όσο περνάτε
στον δρόµο σάς λένε συγχαρητήρια. 

Πώς γίνεται ο κεφαλικός φόρος στο καφενείο στην Κοντοβά-
ζαινα -αν την ξέρετε, µπορεί και να την ξέρετε- να είναι ο ίδιος
µε την καφετέρια στο Κολωνάκι; Πώς γίνεται ένα περίπτερο στα
Τρόπαια ή σε µια περιοχή εδώ στη Ζάκυνθο, του πρώην Υφυ-
πουργού Οικονοµικών, να έχει τον ίδιο κεφαλικό φόρο µε την Κη-
φισιά; Πώς γίνεται µια ταβέρνα στον Διρό ή σε ένα νησί να έχει
τον ίδιο κεφαλικό φόρο µε τη Γλυφάδα, κύριε συνάδελφε, κύριε
Ακτύπη; Έτσι είναι;

Τελικά, ευτυχώς που δεν βγήκε το ΠΑΣΟΚ, κύριε Υπουργέ, και
δεν φορολόγησε τη χώρα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτό
προσπαθήσατε, όπως είπε και ο προηγούµενος οµιλητής, ο συ-
νάδελφος, ο Μανώλης ο Χριστοδουλάκης, και προσπαθείτε να
µας πείτε τώρα ότι καταπολεµάτε τη φοροδιαφυγή. Θα πάρετε
700 εκατοµµύρια, λέει, αυτός είναι ο στόχος σας, από τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες. Ο δικός σας Πρόεδρος της ΑΑΔΕ, είχαµε
και τον πρώην Πρόεδρο της ΑΑΔΕ εδώ πέρα που ξέρει τον ση-
µερινό Υφυπουργό σας, λέει ότι η φοροδιαφυγή είναι στα 10 δι-
σεκατοµµύρια. Ο κ. Πιτσιλής το λέει. Ο κ. Στουρνάρας λέει ότι
είναι 18 δισεκατοµµύρια η φοροδιαφυγή.

εσείς, µετά από τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης, έρχεστε
να µας πείτε ότι θα πάρετε µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο το 4%.
Την πεθάνατε τη φοροδιαφυγή! 

Αλλά, για να σας ρωτήσω: Την πορτοκαλάδα την πήγατε στο
24% ως είδος πολυτελείας και παίρνετε 30 εκατοµµύρια, αλλά
πέντε χρόνια δεν µπορείτε να συνδέσετε το POS µε τις ταµειακές
µηχανές. Πώς γίνεται αυτό; Σε αυτό ποιος φταίει, κύριε Υπουργέ;
Το ΠΑΣΟΚ; Δεν µπορείτε να µας απαντήσετε.

Όµως, ας πάµε σε αυτά που είπε ο Πρωθυπουργός. Να σας ρω-
τήσω: Γιατί δεν βάζετε ποσοτικούς στόχους στο λαθρεµπόριο;
Υπάρχει κάποιο θέµα; Είναι κάποιοι φίλοι µας εκεί, είναι γνωστοί
µας; Σας απάντησε σε αυτό η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Θέλετε να σας
δείξω τι είπε η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», κύριε Υπουργέ; «Διπλασιάστη-
καν», λέει, «επί Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας οι πειραγµέ-
νες αντλίες». Δεν το λέει καµµιά εφηµερίδα της Αντιπολίτευσης.
Αφήστε που δεν υπάρχει τώρα καµµία εφηµερίδα της Αντιπολί-
τευσης. «Κάθε χρόνο πληρώνουµε», κύριε Υπουργέ, γράφει η «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ», «120 εκατοµµύρια ευρώ για καύσιµα αέρα». Το
καταθέτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας
Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ψάχνουµε 40 εκατοµµύρια για τις πορτοκαλάδες. Τι έκανε η
Κυβέρνηση, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, πέντε
χρόνια τώρα, για να σταµατήσει το λαθρεµπόριο; Απολύτως τί-

ποτα. Αλλά θα τα πάρετε από την πορτοκαλάδα! 
Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να σας πω και ένα άλλο ζή-

τηµα. Μιλάτε για την επενδυτική βαθµίδα και νοµίζω ότι το
ΠΑΣΟΚ χαίρεται που υπάρχει η επενδυτική βαθµίδα. Όµως, τι να
την κάνουµε την επενδυτική βαθµίδα, άµα δεν µπορείτε να πλη-
ρώσετε µέσα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων όλο το
ΕΣΠΑ; 

Κύριε Χατζηδάκη, ξέρετε ότι έχει κάνει στάση πληρωµών και
οι περιφέρειες σας έχουν στείλει έγγραφο ότι δεν πληρώνετε τα
προγράµµατα του ΕΣΠΑ, µε αποτέλεσµα, αν σε δέκα µέρες δεν
πληρώσετε, να απενταχθούν όλα τα έργα; Κατέθεσα ερώτηση γι’
αυτό. Ούτε γι’ αυτό θα µας απαντήσετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι χθες στη Νέα Δηµοκρατία
έκανε κανείς µια εύκολη αντιπολίτευση, γιατί ο κόσµος µπορούσε
να συγκρίνει µεταξύ δύο πολιτικών οι οποίες πραγµατικά δηµι-
ουργούσαν πρόβληµα στη µεσαία τάξη και δεν έβαζαν κανόνες.
Σήµερα δεν είναι το ίδιο εύκολο. Σήµερα θα αντιπαρατεθείτε µε
το ΠΑΣΟΚ, το οποίο έχει αρχές, αξίες και πολιτικές για τον επι-
χειρηµατικό κόσµο, για τη µεσαία τάξη, για όλους τους ανθρώ-
πους που αγωνίζονται και θέλουν να δηµιουργήσουν για τη
χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ζητήσει

για ένα λεπτό ο κ. Θεοχάρης.
Παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Θα είµαι πολύ σύντοµος, απλώς
επειδή ακούστηκε αρκετές φορές το επιχείρηµα που έχει σχέση
και µε τα 10 δισεκατοµµύρια και έχει σχέση µε το αν αυτό το νο-
µοσχέδιο πιάνει τη φοροδιαφυγή ή πιάνει ψίχουλα. 

Πρώτα απ’ όλα όταν υπολογίζει κάποιος ότι η φοροδιαφυγή
είναι 10 δισεκατοµµύρια δεν είναι ανακτήσιµα όλα. Το ξέρετε και
το καταλαβαίνετε πολύ καλά, ότι µια συναλλαγή που έχει η φο-
ροδιαφυγή, που έχει λαθρεµπόριο, προφανώς γίνεται µε όρους
της φοροδιαφυγής. Εάν πιαστεί και αν δεν µπορούν να φοροδια-
φεύγουν δύο που συναλλάσσονται, σε πάρα πολλές περιπτώσεις
απλώς δεν θα κάνουν συναλλαγή. 

Άρα όταν αποκλείσεις τη φοροδιαφυγή και το λαθρεµπόριο,
δεν σηµαίνει ότι ανακτάς όλα τα χαµένα έσοδα, αλλά κόβεις τη
µαύρη οικονοµία και απλώς δεν γίνεται µια κάποια συναλλαγή.
Άρα στην καλύτερη –θεωρητικά- περίπτωση που κλειδώνεις όλη
τη φοροδιαφυγή µε έναν µαγικό τρόπο -που δεν γίνεται πουθενά,
σε καµµία χώρα- ανακτήσιµο είναι µάλλον περίπου το µισό από
αυτό. Άρα αν έχουµε 10 δισεκατοµµύρια χαµένα από τη φορο-
διαφυγή, µόνο τα 4 µε 5 µπορούµε να ανακτήσουµε. 

Αυτό λοιπόν το νοµοσχέδιο ανακτά 3 δισεκατοµµύρια. Σας πα-
ραπέµπω στο σύνολο των µέτρων και όχι µόνο στα 500 εκατοµ-
µύρια που περίπου αναµένουµε να εισπράξουµε από τους
ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Και τέλος, µία λέξη γι’ αυτό το επιχείρηµα που το είπατε και
εσείς, κύριε Κωνσταντινόπουλε. Από εσάς παίρνω την ευκαιρία,
δεν είστε µόνος που το είπε. Πώς είναι δυνατόν να είναι ίδιο το
περίπτερο στο Διδυµότειχο και το ίδιο το περίπτερο στην Αθήνα;
Ίδιο το ταξί στη Θεσσαλονίκη και το ίδιο το ταξί στην Τρίπολη ή
οπουδήποτε αλλού; Μα, γι’ αυτόν τον λόγο βάζουµε τον µέσο
όρο του τζίρου του ΚΑΔ και µε αυτό τον τρόπο ξεχωρίζουµε τον
τζίρο κατά τεκµήριο των Αθηνών, της Θεσσαλονίκης, των µεγά-
λων πόλεων, από την επαρχία. 

Αυτό είναι ένα µεγάλο εργαλείο και αυτό αποδεικνύει ότι δεν
είναι οριζόντιο το µέτρο. Γι’ αυτό ακριβώς βάζουµε όλες αυτές
τις παραµέτρους και τις αυξητικές και τις µειωτικές, για να µην
είναι οριζόντιο το µέτρο και έτσι ξεχωρίζουµε τις περιοχές που
αναφέρατε, µε τις περιοχές που πραγµατικά έχουν αυξηµένους
τζίρους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υπουργό. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Νοτοπούλου, Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ  - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτές οι µέρες θα
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είναι πάντα του Αλέξη. Η δολοφονία του Αλέξη Γρηγορόπουλου
και η γενιά που σηµαδεύτηκε για πάντα από την αµφισβήτηση,
από την αγωνία, από την εξέγερση. Δεκαπέντε χρόνια µετά οι
νέοι µας βρίσκονται ακόµα αντιµέτωποι µε την κρατική κατα-
στολή, µε περιστατικά αστυνοµικής βίας και αυθαιρεσίας που
συγκλονίζουν. Δεκαπέντε χρόνια µετά οι νέοι σε αυτή τη χώρα
εξακολουθούν να συναντούν µαταιώσεις από την κυβερνητική
πολιτική που συντρίβουν βίαια το µέλλον τους. Τότε τους βαφτί-
σατε ταραξίες. Στην πανδηµία τους βαφτίσατε ασυνείδητους. Σή-
µερα τους βαφτίζετε φοροφυγάδες. Δεκαπέντε χρόνια µετά,
όµως, τα παιδιά εκείνης της γενιάς και όλοι µαζί αγωνιζόµαστε
για το δίκαιο και για τη ζωή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία σήµερα έρ-
χεται πάλι να νοµοθετήσει το άδικο, το άδικο που προκαλεί
ασφυξία στην κοινωνική πλειοψηφία και προκαλεί και οδύνη στα
νοικοκυριά, στα σπίτια των ανθρώπων που βλέπουν τους κόπους
µιας ολόκληρης ζωής να χάνονται µε ένα και µόνο νοµοσχέδιο,
αυτό που µας καλείτε να ψηφίσουµε σήµερα και φυσικά µας βρί-
σκεται απέναντι, όπως και το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. 

Σας φωνάζουν οι φορείς ότι πλήθος, χιλιάδες µικροµεσαίοι,
επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενοι θα οδηγηθούν σε λουκέτα
στις δραστηριότητές τους. Μάταια! Συνειδητά εξαπατήσατε τον
κόσµο µε ψεύτικες προεκλογικές δηλώσεις και υποσχέσεις και
σήµερα εξίσου συνειδητά οδηγείτε χιλιάδες σε λουκέτα και ανερ-
γία. Διότι θέλετε να οδηγηθούν να κλείσουν τις δραστηριότητές
τους, να γίνουν άνεργοι, µισθωτοί µε τον κατώτατο. 

Μάλιστα το φορολογικό σας νοµοσχέδιο, εκτός από άδικο και
αναχρονιστικό, είναι και αντισυνταγµατικό. Καταθέσαµε ένσταση
αντισυνταγµατικότητας, γιατί είναι αντισυνταγµατικός ο προσ-
διορισµός του τεκµαρτού εισοδήµατος των αυτοαπασχολούµε-
νων και των ελευθέρων επαγγελµατιών µε βάση τον κατώτατο
µισθό. Το επισηµαίνει εµφατικά άλλωστε η Επιστηµονική Υπηρε-
σία της Βουλής, αλλά εσάς δεν σας ενδιαφέρει ποια είναι τα
πραγµατικά δεδοµένα και ποια είναι τα διδάγµατα κοινής πείρας.
Σας τα είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο εισηγητής
µας, όλοι οι συνάδελφοι. Δεν σας ενδιαφέρει καθόλου. Αυτό
αποδείχθηκε. Αποφασίζετε και διατάζετε. 

Άλλωστε µετά την προσχηµατική διαβούλευση η οποία τη µία
µέρα τελείωσε, την άλλη φέρατε το νοµοσχέδιο χωρίς να λάβετε
υπ’ όψιν την πληθώρα των παρατηρήσεων που υπήρχαν από φο-
ρείς και πολίτες, εσείς δεν λάβετε υπ’ όψιν τίποτα απ’ αυτές τις
δράσεις. Επικαλείστε µεν την πάταξη της φοροδιαφυγής, στην
πραγµατικότητα, όµως, αυτό που προσπαθείτε να κάνετε είναι
να προσαρµόσετε την ελληνική κοινωνία και ελληνική οικονοµία
στο σχέδιο Πισσαρίδη που βλέπει ως εµπόδιο τις ατοµικές, τις
µικρές, τις µεσαίες επιχειρήσεις, τους απασχολούµενους, τους
αυτοαπασχολούµενους και τους ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Έρχεστε, λοιπόν, να τους εξοντώσετε. Κι όµως. δικηγόροι και
ελεύθεροι επαγγελµατίες, βιοτέχνες, ταξί, έµποροι, γιατροί, συµ-
βολαιογράφοι, ο κόσµος της εστίασης, τόσοι και τόσοι άλλοι,
έχουν χαρακτηρίσει τις ρυθµίσεις σας άδικες και καταστροφικές. 

Γι’ αυτό δεν έχετε βρει ούτε έναν υποστηρικτή σε αυτό σας το
σχέδιο, παρά µόνο τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης που από
το πρωί µπορεί να µιλάνε εδώ για θεωρίες περί πάταξης της φο-
ροδιαφυγής, γνωρίζουν όµως πως η οργή της κοινωνίας έχει ήδη
γίνει ποτάµι. Και αυτό γιατί εξαπατήσατε τους πολίτες ξανά. Ο
φόρος της κρυφής σας ατζέντας και του πολιτικού σας αµορα-
λισµού έρχεται απλά για να συγκεντρώσει τον τζίρο σε λίγους
και να εξαθλιώσει την κοινωνική πλειοψηφία. 

Ήταν Ιούνιος, στην καρδιά της προεκλογικής περιόδου, όπου
ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης µιλούσε χωρίς ντροπή για
δήθεν κρυφή ατζέντα του ΣΥΡΙΖΑ, που ο ΣΥΡΙΖΑ ερχόταν µε δε-
σµεύσεις πολύ συγκεκριµένες για αφορολόγητο στα 10.000
ευρώ, για κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, για στήριξη,
για χρηµατοδότηση µικροµεσαίων επιχειρήσεων, ακριβώς για να
αντιστρέψουµε τις επιβεβληµένες µνηµονιακές ρυθµίσεις. 

Εσείς, λοιπόν, καλούσατε τον κόσµο να ψηφίσει Νέα Δηµοκρα-
τία και Μητσοτάκη για να βρει στήριξη και να µην αλλάξει τίποτα.
Κι όµως σήµερα αποκαλύπτεται αυτή σας η υποκρισία. Να πούµε

βέβαια ότι εµείς τα λέγαµε, γιατί αυτά τα σηµάδια του ψεύδους
σας ήταν ορατά και τότε. 

Θυµάµαι τη γνωµοδότηση της Κοµισιόν για το µεσοπρόθεσµο
της Κυβέρνησης. Εκεί υπήρχε αναφορά πως θα επανεξεταστεί
το τρέχον φορολογικό σύστηµα για τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, µε βάση τη µελέτη που είχε παραγγείλει η Κυβέρνηση
στο ΙΟΒΕ από τα τέλη του 2022. Την είχατε δηλαδή τη µελέτη
στα χέρια σας, έτοιµοι να την εφαρµόσετε. Έγραφε για τη διεύ-
ρυνση της φορολογικής βάσης, δηλαδή αύξηση του αριθµού των
επαγγελµατιών που θα πληρώνουν φόρο ή αύξηση του φόρου
που θα πληρώνει ο µεγάλος αριθµός των επαγγελµατιών και των
ατοµικών επιχειρήσεων. 

Τώρα εσείς µε το νοµοσχέδιο αυτό φέρνετε µία τεράστια µέση
επιβάρυνση φόρων στους ελεύθερους επαγγελµατίες και στις
ατοµικές επιχειρήσεις, µε εισόδηµα έως 12.000 ευρώ σε σχέση
µε το 2022. Χαρακτηριστικά, µέχρι έξι έτη λειτουργίας η µέση
επιβάρυνση φόρου είναι 207 ευρώ. Από επτά  έως εννέα έτη 447
ευρώ και για δώδεκα και πάνω έτη 928 ευρώ. 

Οι µέγιστες επιβαρύνσεις του τεκµαρτού και του τέλους επι-
τηδεύµατος ακούστηκαν από πάρα πολλούς οµιλητές. Δεν είναι
µόνο αυτά τα άχθη όµως. Μετά την αύξηση εισφορών του 10%
στις αρχές του 2023, εσείς φέρνετε νέα αύξηση στο 4% επιπλέον
στις αρχές του 2024. Δεν φέρνετε όµως ακατάσχετο επαγγελ-
µατικό λογαριασµό, δεν φέρνετε ρύθµιση χρεών, δεν φέρνετε
πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα, δεν φέρνετε προστασία
επαγγελµατικής στέγης, δεν φέρνετε κανένα µέτρο στήριξης της
κοινωνικής πλειοψηφίας. 

Διατείνεστε ότι ο στόχος είναι η πάταξη της φοροδιαφυγής.
Ωραία! Πώς; Με οριζόντιο τρόπο; Αφού αποτύχατε και το οµο-
λογείτε σήµερα, κύριε Υπουργέ, σε όλα τα επίπεδα, επιλέγετε να
βάλετε τυφλά χαράτσια σε όλους τους µικροµεσαίους. Δεν χρη-
σιµοποιείτε εργαλεία ψηφιακά ελέγχου που τόσο διαφηµίζετε.
Δεν κάνετε διασταυρώσεις των στοιχείων έτσι ώστε να πιάσετε
τους πραγµατικούς φοροφυγάδες. Δεν φέρνετε κίνητρα. 

Και να σας πω το εξής. Γνωρίζετε όλοι, γνωρίζουµε όλοι πως
υπάρχουν από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ υπερσύγχρονα συστή-
µατα διασταύρωσης τραπεζικών καταθέσεων και δηλώσεων ει-
σοδήµατος. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, το 1/3 των δικηγόρων πανελλαδικά
βρίσκεται σε καθεστώς τυπικών ρυθµίσεων σε Εφορία και ασφα-
λιστικά ταµεία. Ξέρετε ότι οι νέοι δικηγόροι σε Αθήνα, Θεσσαλο-
νίκη και Πειραιά αναγκάζονται να δηλώσουν τα σπίτια τους για
γραφεία. Έχει εκτοξευθεί το κόστος ενοικίασης. Τι σας νοιάζει;
Εσείς µε κυνικότητα, τους λέτε να πάνε να γίνουν ντελιβεράδες. 

Σήµερα που είναι η ώρα για ένα απλό δίκαιο σταθερό φορο-
λογικό σύστηµα, σήµερα που είναι η ώρα να δείξουµε το σεβα-
σµό για τον µόχθο του 97% των πολύ µικρών και µικροµεσαίων
επιχειρήσεων και επαγγελµατιών, εσείς σήµερα απαγορεύετε
µακιαβελικά στους ελεύθερους επαγγελµατίες και τις ατοµικές
επιχειρήσεις να έχουν µικρά ή µηδενικά κέρδη ή ζηµιές. Βαφτί-
ζετε δηλαδή το 71% των ελεύθερων επαγγελµατιών φοροφυγά-
δες. Δεν λέτε το ίδιο για το 65% των νοµικών προσώπων που
δηλώνουν ζηµιές και µηδενικά κέρδη και είναι αποτέλεσµα συ-
νήθους επαγγελµατικής δραστηριότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κλείνω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή. 
Θα αναφερθώ στη βραχυχρόνια µίσθωση. Τα έχουµε συζητή-

σει πάρα πολλές φορές µε τον κ. Θεοχάρη, τέσσερα χρόνια τα
λέγαµε. Όσον αφορά τις ρυθµίσεις που φέρνετε σήµερα, φέρ-
νετε µια αποσπασµατική φορολογική προσέγγιση στη δραστη-
ριότητα της ρύθµισης, όταν γνωρίζουµε ότι χρειάζεται πράγµατι
ένα ρυθµιστικό πλαίσιο, γιατί είχε γιγαντωθεί αυτό το φαινόµενο,
υπήρχε µια γκρίζα ζώνη και µαύρη εργασία χωρίς κανόνες, χωρίς
ελέγχους. 

Εσείς όµως δεν φέρνετε τώρα χωρικούς περιορισµούς, δεν
φέρνετε ελάχιστους τεχνικούς ελέγχους και λειτουργικές προ-
διαγραφές. Δεν βάζετε την τοπική αυτοδιοίκηση να αναλάβει
ρόλο και δεν έχετε πολιτική για τη στέγη. Είναι αυτά που φέρνετε
πολύ πιο πίσω από τις διατάξεις και τις ρυθµίσεις σε άλλα ευρω-
παϊκά κράτη. Δεν θα ελέγξουν το πρόβληµα της έλλειψης κατοι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 6 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6829



κιών, γιατί οι ιδιοκτήτες που θα πιέσετε στην πραγµατικότητα
είναι οι µικροϊδιοκτήτες σε περιοχές που δεν έχουν υψηλή ζή-
τηση. Και αυτό το κενό θα καλυφθεί πάρα πολύ γρήγορα από τις
δεκάδες χιλιάδες νοµικά πρόσωπα, φυσικά πρόσωπα που θα θε-
λήσουν να αναπτυχθούν περαιτέρω στον κλάδο. 

Θα καταθέσουµε πολύ σύντοµα ολοκληρωµένη πρόταση για
τη στέγη. Εγώ θέλω να µείνω σήµερα στο εξής: Τα έσοδα αυτά
τουλάχιστον να αξιοποιηθούν για µια συγκροτηµένη στεγαστική
πολιτική και για τη δηµιουργία κοινωνικών κατοικιών που δεν
υπάρχουν ως θεσµός στη χώρα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, προφα-
νώς δεν έχει νόηµα να ρωτάµε ποιους εκπροσωπείτε. Το γνωρί-
ζουµε πάρα πολύ καλά. Έχει νόηµα να γνωρίζουν όµως οι
πολίτες ότι µαζί µπορούµε να δώσουµε µια προοδευτική διέξοδο
σε κάθε αδιέξοδο που εσείς δηµιουργείτε. Εσείς έχετε ήδη ξεκι-
νήσει να κατρακυλάτε στην κατηφόρα της Κυβέρνησής σας, διότι
εξαπατήσατε τον ελληνικό λαό για δεύτερη φορά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Και τώρα τον λόγο έχει η κ. Καζάνη από το ΠΑΣΟΚ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι, για άλλη µια φορά καλούµαστε να ψηφίσουµε
ένα νοµοσχέδιο που κατατέθηκε νύχτα. Για άλλη µια φορά η Κυ-
βέρνηση εφαρµόζει την καταχρηστική πρακτική των κατεπειγου-
σών διαδικασιών, χωρίς να δίδεται ο απαραίτητος χρόνος στην
Αντιπολίτευση, στους φορείς και στην κοινωνία την ίδια να θέσει
σε ουσιαστική διαβούλευση το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου.
Το ΠΑΣΟΚ δεν συµφωνεί µε την πρακτική της έκτακτης νοµοθέ-
τησης. 

Ως προς το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, η Κυβέρνηση επι-
διώκει να συνεχίσει την αποδόµηση της ελληνικής κοινωνίας.
Προηγήθηκε το τσουνάµι αλλαγών στα εργασιακά, η δεκατρίωρη
εργασία, η νοµιµοποίηση των ελαστικών σχέσεων εργασίας και
η αύξηση των ατοµικών συµβάσεων έναντι των συλλογικών. 

Πριν δύο µέρες κληθήκαµε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που
σκοπό έχει να επιλύσει τα προβλήµατα των κόκκινων δανείων.
Στην πραγµατικότητα επιλύει τα προβλήµατα των τραπεζών, όχι
των δανειοληπτών. Τώρα, µε το παρόν νοµοσχέδιο επιδιώκει να
πλήξει τον χώρο των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, τη ραχοκοκα-
λιά της ελληνικής κοινωνίας. Αντιµετωπίζει τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και τους αυτοαπασχολούµενους εκ προοιµίου ως
ψεύτες, κλέφτες και φοροφυγάδες, καταπατώντας το τεκµήριο
της αθωότητας, την πλέον βασική αρχή της δικαιοσύνης. 

Προεκλογικά όµως η Κυβέρνηση, στο πολυτελές πολυσέλιδο
πρόγραµµά της, ουδεµία νύξη έκανε για τα µέτρα αυτά. Μίλαγε
για στήριξη της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας και επενδύ-
σεις και διέβλεπε καλύτερες µέρες για τους κλάδους αυτούς. 

Διαβάζοντας το παρόν νοµοσχέδιο οι λέξεις «πρόστιµα» και
«κυρώσεις» επαναλαµβάνονται συνεχώς. Θα δοθεί όµως κάποιο
πρόστιµο στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη για τα συνεχή προεκλο-
γικά της ψεύδη; Αντίθετα, την περίοδο µεταξύ των δύο εκλογικών
αναµετρήσεων, το ΠΑΣΟΚ στοχοποιήθηκε, εµµονικά µπορώ να
πω, καθώς κατονοµαστήκαµε ως φοροµπήχτες. Γιατί; Γιατί τολ-
µήσαµε να µιλήσουµε για αύξηση της φορολόγησης στα υψηλά
µερίσµατα από 5% στο 10%. 

Η Κυβέρνηση λοιπόν φέρει προς ψήφιση ένα εξοντωτικό και
άδικο νοµοσχέδιο. Με πρόσχηµα την πάταξη της φοροδιαφυγής
οδηγεί τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τους αυτοαπασχο-
λούµενους στα όρια της φτωχοποίησης, στην υπαλληλοποίηση
ή ακόµα και στην ανεργία. Εξάλλου, αν ένας για παράδειγµα δι-
κηγόρος δεν βγαίνει, ας γίνει ντελιβεράς, σύµφωνα µε τον Υφυ-
πουργό Εργασίας. Είναι αξιοσηµείωτο πως µε µία φράση ο
Υφυπουργός κατάφερε να θίξει όχι έναν, αλλά δύο επαγγελµα-
τικούς κλάδους. 

Αν ακολουθήσουµε τη λογική της Κυβέρνησης οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες και οι αυτοαπασχολούµενοι έχουν πάντα κέρδη.
Και όσο πιο πολλά χρόνια ασκούν το επάγγελµά τους, τόσο πε-
ρισσότερο πρέπει να κερδίζουν και το κέρδος αυτό οφείλουν να

είναι αυτό που ο νοµοθέτης ορίζει. Η οικονοµική αποτυχία απα-
γορεύεται. Εξάλλου οι άριστοι δεν αποτυγχάνουν ποτέ και σε τί-
ποτα. 

Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο καθιερώνεται η τεκµαρτή φορο-
λόγηση για τους εν λόγω επαγγελµατίες αναδροµικά για το 2023,
µε τεκµήριο στα 10.900, παρ’ όλο που έχει αποδειχθεί ότι ο µη
λογιστικός προσδιορισµός κερδών και η θέσπιση οριζόντιων µέ-
τρων δεν αποδίδει. Αντίθετα εντέλει ευνοεί τη φοροδιαφυγή. 

Ζήτηµα επίσης εγείρει η διασύνδεση του ελάχιστου τεκµαιρό-
µενου κέρδους και µε τον βασικό µισθό των µισθωτών. Βέβαια,
όποιος επαγγελµατίας το επιθυµεί µπορεί αντί τεκµηρίου να υπο-
βληθεί σε έλεγχο, αλλά ποιες αρχές θα πραγµατοποιήσουν τον
έλεγχο αυτό; Οι ίδιες που αδυνατούν να ελέγξουν τους πραγµα-
τικούς φοροφυγάδες και οδηγούν στην άδικη θέσπιση οριζόν-
τιων µέτρων; 

Ακόµα δεν τηρείται στους επαγγελµατίες αυτούς η δυνατό-
τητα εταιρικού µετασχηµατισµού, καθώς ακόµη και η σύσταση
µονοπρόσωπης εταιρείας δεν θα ωφελούσε. Ο νοµοθέτης το έχει
προβλέψει µε το άρθρο 19 και οι νεοσυσταθείσες εταιρείες θα
φορολογούνται ως ελεύθεροι επαγγελµατίες µέχρι το 2026. 

Κυρίες και κύριοι, ένα εισόδηµα της τάξης των 11.000 για την
πλειονότητα των ελεύθερων επαγγελµατιών και των αυτοαπα-
σχολούµενων είναι αδύνατον να επιτευχθεί. Το εν λόγω νοµοσχέ-
διο θα οδηγήσει σε λουκέτο χιλιάδες επιχειρήσεις, βάλλοντας
ακόµα περισσότερο περιοχές που έχουν πληγεί από τις απανω-
τές κρίσεις των τελευταίων ετών, την οικονοµική, την υγειονο-
µική, την οικολογική.

Και πιστέψτε µε, στην Εύβοια έχουµε νιώσει πολύ έντονα τις
συνέπειες των κρίσεων αυτών. Η Κυβέρνηση έχει καταφέρει να
αναστατώσει ολόκληρο τον επαγγελµατικό κόσµο. Εκατοντάδες
κλάδοι επηρεάζονται από το νοµοσχέδιο αυτό παντοιοτρόπως.
Εξαιτίας της θέσπισης ελάχιστου τεκµαρτού εισοδήµατος δεκά-
δες χιλιάδες επαγγελµατίες κινδυνεύουν να λάβουν µειωµένα ή
και να χάσουν εντελώς κοινωνικά επιδόµατα, όπως το επίδοµα
τέκνων, στέγασης, θέρµανσης, το φοιτητικό στεγαστικό επίδοµα,
το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα ή και φοροελαφρύνσεις, όπως
50% έκπτωση στον ΕΝΦΙΑ. Παρ’ όλα αυτά η Κυβέρνηση αποφά-
σισε να µην συµπεριλάβει τους τρίτεκνους στη µείωση του ελά-
χιστου τεκµαρτού εισοδήµατος. 

Σύµφωνα µε την Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο επιδιώκει
να πατάξει τη φοροδιαφυγή. Μα, κύριε Υπουργέ, κανείς δεν πεί-
θεται, ούτε εµείς εδώ στην Αίθουσα, ούτε οι ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες, ούτε οι αυτοαπασχολούµενοι, ούτε η ελληνική κοινωνία
εν γένει. Συνεχίζετε να σχεδιάζετε τις πολιτικές σας µε βάση τα
προστάγµατα του νεοσυντηρητισµού, εξυπηρετώντας τα µεγάλα
συµφέροντα, εξοντώνοντας τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και τη
µεσαία τάξη. 

Σε µια περίοδο που βιώνουµε ούτως ή άλλως έκρηξη κοινωνι-
κών ανισοτήτων, η Κυβέρνηση επιδιώκει να εντείνει τον κοινωνικό
αυτοµατισµό. Παρουσιάζει τους επαγγελµατίες σαν κλέφτες, θέ-
λοντας να χαϊδέψει τα αυτιά µισθωτών και συνταξιούχων, προ-
σπαθώντας να τους κάνει να ξεχάσουν τα αισχρά νοµοθετήµατα
που η ίδια θέσπισε και που τους αφορούν. 

Κυρίες και κύριοι, το πρόβληµα της φοροδιαφυγής το αναγνω-
ρίζουµε όλοι και στο ΠΑΣΟΚ αναγνωρίζουµε και την ανάγκη πά-
ταξής της και καθώς είναι ζήτηµα πολιτικής βούλησης
προτάσσουµε την ουσιαστική προώθηση των ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών, την άµεση και πραγµατική ψηφιοποίηση του φορολο-
γικού συστήµατος και την ενίσχυση των κρατικών τεχνολογικών
µέσων, την φορολόγηση των µερισµάτων µε τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο και όχι µε 5%, την επάνοδο του συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ
για τις πολύ µεγάλες περιουσίες. 

Ο περιορισµός της φοροδιαφυγής οφείλει να είναι ο βραχυ-
πρόθεσµος στόχος µας και θα επιτευχθεί µε µέτρα φορολογικής
δικαιοσύνης και ισότητας. Μακροπρόθεσµη επιδίωξή µας, όµως,
πρέπει να είναι η καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης και κουλ-
τούρας στο κοινωνικό σύνολο και αυτό µπορεί να επιτευχθεί µε
την απλούστευση του φορολογικού συστήµατος και κυρίως µε
µία φορολογική πολιτική ίσης κατανοµής βαρών, ανάπτυξης και
αναδιανοµής, µε ουσιαστική ανταποδοτικότητα εκ µέρους της
πολιτείας προς τους πολίτες. 

6830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ας µη µένουµε, όµως, στη θεωρία. Νοµοσχέδια σαν το σηµε-
ρινό µόνο αρνητικό αντίκτυπο θα έχουν στην οικονοµία και την
κοινωνία της χώρας. Οφείλουµε να σταθούµε δίπλα στους αυτο-
απασχολούµενους, δίπλα στους ελεύθερους επαγγελµατίες,
δίπλα στους ανθρώπους του µόχθου. Να µην επιτρέψουµε τη φο-
ρολογική τους ασφυξία και την εξόντωση που η Κυβέρνηση µε-
θοδεύει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για τον χρόνο. 
Ακολουθεί ο κ. Καλαµατιανός από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά

ο κ. Ιλχάν από το ΠΑΣΟΚ. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθούµε

χρόνια πολλά στους εορτάζοντες και στις εορτάζουσες. 
Σήµερα, όµως, είναι και η ηµέρα του Αλέξη. Ένα δεκαπεντά-

χρονο παιδί δολοφονήθηκε πριν από δεκαπέντε χρόνια. Για να
αποδείξουµε ότι τιµούµε τη µνήµη του και δεν τον ξεχνάµε,
έχουµε χρέος να διαµορφώσουµε τις συνθήκες ώστε να µην δο-
λοφονηθεί ποτέ ξανά ένα παιδί και να διαµορφώσουµε τις συν-
θήκες εκείνες που θα επιτρέψουν στη νέα γενιά να ανθίσει και
να πραγµατοποιήσει τα όνειρά της. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Ακούσαµε τον εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας να λέει ότι αυτές οι διατάξεις που εισάγετε
σήµερα είναι δίκαιες, είναι σύγχρονες, είναι αποτελεσµατικές.
Ακούσαµε και τον Πρωθυπουργό να ισχυρίζεται ότι εισάγουν κοι-
νωνική δικαιοσύνη. Πάµε να τα δούµε ένα-ένα. 

Είναι δίκαιο ένα φορολογικό σύστηµα το οποίο µε οριζόντιο,
µε κεφαλικό τρόπο, µε άδικο τρόπο, επιβάλλει σε εκατοντάδες
χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες έναν φόρο τουλάχιστον
1.427 ευρώ; Είναι δίκαιο ένα φορολογικό σύστηµα το οποίο κρί-
νει και βάζει επιπλέον φόρο όταν είναι ένας οδηγός ταξί για πα-
ράδειγµα πιο παλιός από κάποιον άλλον; Βγάζει περισσότερα
αυτός επειδή είναι πιο παλιός; Ή πηγαίνει και φορολογεί περισ-
σότερο, βάζει επιπλέον φόρο σε κάποιον ο οποίος έχει εργαζό-
µενους και αποφασίζει να τους αµείψει µε ανώτερες αποδοχές
σε σχέση µε τον κατώτερο µισθό; Δεν καταλαβαίνετε τι κάνετε;
Τους λέτε ουσιαστικά µην δίνετε παραπάνω αποδοχές σε κανέ-
ναν γιατί θα φορολογηθείτε παραπάνω.

Είναι δίκαιο ένα φορολογικό σύστηµα που βάζει αυτόν τον κε-
φαλικό φόρο σε ένα καφενείο, σε ένα µαγαζί σε χωριά του τόπου
µου της Ηλείας ή οπουδήποτε στην περιφέρεια, που οι άνθρωποι
προφανώς δεν έχουν εισοδήµατα; Τα γνωρίζετε οι συνάδελφοι
της επαρχίας. Έχετε επαφή µε κόσµο. Μιλάτε µε κόσµο. Τι σας
λένε; Σας λένε µπράβο γι’ αυτό το πράγµα που πάτε να ψηφίσετε
σήµερα; Μπράβο που βάζετε αυτόν τον οριζόντιο, κεφαλικό,
άδικο φόρο; Δεν νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτά,
όµως, πάτε να ψηφίσετε. 

Ποια είναι τα χαρακτηριστικά του φορολογικού συστήµατος
στην Ελλάδα; Υψηλή φορολόγηση σε εργαζόµενους και συντα-
ξιούχους, χαµηλή φορολόγηση, εξαιρετικά χαµηλή φορολόγηση
στις µεγάλες και πολύ µεγάλες επιχειρήσεις. Τα έσοδα από έµ-
µεσους φόρους είναι 60% και από άµεσους 40%. Και τι διαβά-
ζουµε; Κέρδη 10 δισεκατοµµύρια στις εισηγµένες στο
Χρηµατιστήριο επιχειρήσεις µέσα στο 2023. Ρεκόρ δεκαπενταε-
τίας! Ρεκόρ. Φέτος. Επίσης, διαβάζουµε ότι η ΔΕΗ έχει 1 δισε-
κατοµµύριο επιπλέον κέρδη το εννεάµηνο. 

Μέσα σε αυτές τις συνθήκες ακρίβειας, χρεών, γνωρίζετε πολύ
καλά ότι ένας στους τρεις επαγγελµατίες βρίσκονται σε ρύθµιση
οφειλών στον ΕΦΚΑ. Και αναρωτιόµαστε: Γιατί ρυθµίζουν τις
οφειλές τους; Γιατί είναι φοροφυγάδες; Γιατί έχουν εισοδήµατα
µαύρα και δεν µπορούν να πληρώσουν τις ασφαλιστικές τους ει-
σφορές; Προφανώς δεν έχουν. 

Δεκατρείς χιλιάδες συνάδελφοι δικηγόροι στην Αθήνα δηλώ-
νουν, κύριε Υπουργέ, ως έδρα το σπίτι τους. Αυτοί γιατί το δη-
λώνουν; Γιατί έχουν µεγάλα εισοδήµατα και δηλώνουν το σπίτι
τους και όχι ένα γραφείο; Δεν µπορούν να συντηρήσουν ένα γρα-
φείο; Προφανώς αυτό είναι. Δεν µπορούν να συντηρήσουν ένα

γραφείο. Δεν µπορούν να έχουν ένα γραφείο. Δεν το αντέχουν οι-
κονοµικά. Και σε όλους αυτούς επειδή δηλώνουν χαµηλά εισοδή-
µατα πάτε και τους επιβάλλετε αυτόν τον κεφαλικό φόρο. 

Ταυτόχρονα, οι άνθρωποι αυτοί, ελεύθεροι επαγγελµατίες, επι-
στήµονες, αυτοαπασχολούµενοι, βλέπουν να χαϊδεύετε τον µε-
γάλο πλούτο. Μειώνετε τον φόρο στη συγκέντρωση κεφαλαίου,
µειώνεται τον φόρο στις χρηµατιστηριακές συναλλαγές και αρνεί-
στε πεισµατικά δύο χρόνια τώρα να φορολογήσετε τα πραγµατικά
υπερκέρδη των παρόχων ενέργειας, των διυλιστηρίων και των τρα-
πεζών. Τεράστια κέρδη. Αυτούς στο απυρόβλητο. Στους άλλους
τους µικρούς επιβάλλετε αυτές τις εισφορές, αυτόν τον φόρο. 

Έρχοµαι τώρα στο αν είναι σύγχρονο αυτό το σύστηµα. Και
ερωτώ: Είναι σύγχρονο ένα σύστηµα που γυρίζει στη δεκαετία του
1990, που γυρίζει στα πρώτα µνηµονιακά χρόνια; Τότε επιβλήθη-
καν τέτοια συστήµατα τεκµαρτής φορολόγησης. Τα καταδίκασε
ελληνικός λαός αυτά, τα αρνήθηκε, γιατί είναι παρωχηµένα, γιατί
είναι αποτυχηµένα. Δεν λειτουργούν. Κι έρχεστε εσείς το 2023, οι
εκσυγχρονιστές και καλά, να επιβάλλετε τέτοιες διατάξεις, τέτοια
φορολόγηση. 

Δεν µπορεί αυτά τα άδικα, αναχρονιστικά, παρωχηµένα, αποτυ-
χηµένα µέτρα να είναι η απάντηση και η λύση στις ανάγκες του
σήµερα. Και γι’ αυτό είναι απέναντί σας η κοινωνία, είναι απέναντί
σας όλοι οι παραγωγικοί φορείς. Γιατί δίκαια νιώθουν εξαπατηµέ-
νοι. Τους εξαπατήσατε. Τι έλεγε ο Πρωθυπουργός προεκλογικά;
Τι έλεγαν τα στελέχη σας προεκλογικά; Έλεγαν «ούτε 1 ευρώ
φόρο». Μιλούσε ο Πρωθυπουργός σήµερα και είπε «τα έλεγα προ-
εκλογικά». Δεν είναι αλήθεια. Δεν έλεγε ότι θα επιβάλλει αυτό το
χαράτσι σε εκατοντάδες χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες.
Έλεγε: «Θα αντιµετωπίσουµε τη φοροδιαφυγή». Και στο πρό-
γραµµά σας γράφατε για ηλεκτρονικά µέσα αντιµετώπισης της
φοροδιαφυγής, όχι για χαράτσια. Ποτέ δεν το είπατε αυτό, κανέ-
νας από εσάς και δικαίως οι άνθρωποι αυτοί νιώθουν εξαπατηµέ-
νοι.  

Όµως το γεγονός είναι ότι υλοποιείτε την έκθεση Πισσαρίδη.
Θέλετε να διώξετε από το επάγγελµα, να διώξετε από το γραφείο
τους, τους επιστήµονες, τους επαγγελµατίες που δεν µπορούν να
αντέξουν. Και δεν θα αντέξουν, οι ίδιοι µας το λένε. Το 30% των
µαγαζιών θα κλείσουν µε αυτή τη φορολόγηση. Δεν θα αντέξουν
επιπλέον φόρους. Υπάρχει ακρίβεια, υπάρχουν χρέη. Δεν θα αν-
τέξουν. Θα τους διώξετε λοιπόν είτε στην ανεργία είτε να πάνε να
δουλέψουν ως υπάλληλοι σε µεγάλους οµίλους οι οποίοι σω-
ρεύουν πλούτο. Αυτό θα είναι το αποτέλεσµα.

Και πάµε να δούµε αν είναι αποτελεσµατικό αυτό το σύστηµα.
Προφανώς δεν είναι και οµολογείτε την αποτυχία σας. Πού είναι
το ψηφιακό κράτος. Λέγατε ότι έχετε κάνει άλµατα στην ψηφιο-
ποίηση του κράτους. Εµείς σας προτείνουµε να αντιµετωπίσουµε
τη φοροδιαφυγή, να αξιοποιήσουµε ηλεκτρονικά µέσα, ψηφιακά
µέσα, διασταυρώσεις, να δώσουµε κίνητρα στον κόσµο και να ζη-
τάει απόδειξη. 

Δεν θέλετε αυτά. Δεν θέλετε να κάτσουµε να συζητήσουµε, να
βρούµε λύσεις. όλη η Αντιπολίτευση, όχι µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. Και άλλοι από την Αντιπολίτευση προτείνουν
τρόπους αντιµετώπισης. Δεν θέλετε αυτά. Θέλετε να τους διώ-
ξουµε. Πιστεύετε ότι µε το 41% που πήρατε στις τελευταίες εκλο-
γές από τον ελληνικό λαό που ψήφισε, σας δίνει το δικαίωµα να
κάνετε αυτή την άγρια επίθεση σε επαγγελµατίες, σε επιστήµονες,
στους εργαζόµενους, στους αγρότες, στην κοινωνική πλειοψηφία. 

Νοµίζετε ότι θα είστε και εσείς στο απυρόβλητο, όπως είναι οι
µεγάλοι και η ελίτ που υποστηρίζετε. Όµως η κοινωνία θα αντι-
δράσει και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι Αξιωµατική
Αντιπολίτευση µε την εντολή του ελληνικού λαού και είναι εδώ
να σταθεί στο πλάι των δοκιµαζόµενων πολιτών και να ανατρέψει
αυτές τις πολιτικές. Θα καταργηθούν αυτά τα νοµοθετήµατα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος, ο κύριος Αχµέτ Ιλχάν από το

ΠΑΣΟΚ. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ υπάρχει η έννοια
του κοινωνικού αυτοµατισµού. Θα ήθελα λίγο να αναφερθώ σε
αυτό. Ο κοινωνικός αυτοµατισµός µπορεί να αποτελεί µια ενδε-
δειγµένη λύση για τις κυβερνήσεις προκειµένου να πείθουν διά-
φορες κοινωνικές κατηγορίες για τις πολιτικές τους. Πάντοτε
όµως ιστορικά οδηγεί σε κοινωνικό διχασµό και παράγει εν τέλει
αντίθετα αποτελέσµατα. Γιατί ο κοινωνικός αυτοµατισµός δεν
συνιστά µια µακρόπνοη πολιτική πρόταση. Έχει τα στοιχεία του
λαϊκισµού και του φθηνού εντυπωσιασµού και ζητά αίµα στην
αρένα, για να στραφεί η µία κοινωνική οµάδα εναντίον της άλλης
στη λογική του διαίρει και βασίλευε. 

Το ζήσαµε αυτό το φαινόµενο στα χρόνια της κρίσης όταν οι
δηµόσιοι υπάλληλοι έγιναν ξαφνικά περιττοί, τεµπέληδες και αν-
τιπαραγωγικοί και ξεκίνησε τότε η αποψίλωση του δηµόσιου
τοµέα για να φτάσουµε σήµερα να διαθέτουµε υποστελεχωµένες
δηµόσιες υπηρεσίες που δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις
βασικές ανάγκες λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης. Δηλαδή
τι έγινε; Στρέψαµε τους δηµοσίους υπαλλήλους στους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες τότε. 

Ζούµε το ίδιο φαινόµενο ξανά σήµερα µε τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, οι οποίοι σε µια νύχτα βαφτίστηκαν συλλήβδην
ως φοροφυγάδες, που καλούνται ενώπιον της φορολογικής δι-
οίκησης να αποδείξουν βέβαια το αντίθετο. Με άλλα λόγια, κύριοι
της Κυβέρνησης, η λεγόµενη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικο-
νοµίας που είναι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, καλούνται µε το
νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία
είτε να δηλώσουν τεκµαρτό ετήσιο εισόδηµα 10.920 ευρώ, είτε
να φορολογηθούν υποχρεωτικά για έσοδα που δεν απόκτησαν
ποτέ, είτε, σύµφωνα µε τα λεγόµενά σας, να καταφύγουν σε
έλεγχο που θα ζητήσουν οι ίδιοι από τη φορολογική αρχή για να
αποδείξουν ότι δεν αξίζουν να πληρώσουν για κάτι που δεν κέρ-
δισαν, αφού προηγουµένως θα το έχουν βέβαια πληρώσει.

Μας ζητάτε να πούµε αν µε τη στάση µας εµείς το ΠΑΣΟΚ
µήπως ευνοούµε τη φοροδιαφυγή, όλων εκείνων που θεωρούν
ότι µπορούν µε τη συµπεριφορά τους να κλέβουν το κράτος
χωρίς συνέπειες, ζώντας σε βάρος των τίµιων και συνεπών φο-
ρολογουµένων. Η απάντηση όµως είναι φυσικά όχι. Απαιτούµε
να φορολογηθούν δίκαια και αποτελεσµατικά όλοι όσοι ασκούν
επάγγελµα στη βάση των πραγµατικών τους βέβαια εισοδηµάτων
και όχι µε νεφελώδη αντικειµενικά κριτήρια από τα οποία ευνοεί-
ται η φοροαπαλλαγή των εχόντων και παγιδεύονται σε αυτά εκεί-
νοι που πραγµατικά δεν κερδίζουν το τεκµαρτό εισόδηµα στη
βάση του οποίου να πληρώσουν αυτό το φόρο.

Απαιτούµε, κυρίες και κύριοι, κύριε Υπουργέ να χρησιµοποι-
ηθούν όλα τα ψηφιακά εργαλεία που κανονικά θα έπρεπε να δια-
θέτει η διοίκηση στο πλαίσιο του πολυδιαφηµισµένου ψηφιακού
µετασχηµατισµού της για να πιαστεί η πραγµατική και όχι η ει-
καζόµενη φοροδιαφυγή, όταν µάλιστα θέλετε µε τη σηµερινή
σας νοµοθετική πρωτοβουλία να εισπράξετε 700 εκατοµµύρια ή
560 εκατοµµύρια λένε άλλοι, της πραγµατικής εισφοροδιαφυγής
που φτάνει στα 10 δισεκατοµµύρια. Πριν λίγο βέβαια είπατε ότι
κοιτάξτε δεν είναι 10 δισεκατοµµύρια, αλλά είναι 5 µε 6 δισεκα-
τοµµύρια. Αυτά τα 5 µε 6 δισεκατοµµύρια είναι λίγα, κύριε
Υπουργέ; Από αυτά τα 5 µε 6 δισεκατοµµύρια γιατί να εισπρά-
ξετε τα 500; Εµείς είµαστε σίγουροι ότι ούτε αυτά θα µπορέσετε
να εισπράξετε. Αλλά το αποτέλεσµα θα είναι πολλοί να κλείσουν
τα µαγαζιά τους και περαιτέρω να έχετε µείωση εισοδήµατος. 

Κυρίες και κύριοι, ειδικά η φορολόγηση των ελευθέρων επαγ-
γελµατιών είναι άδικη, είπαµε είναι αποτελεσµατική και είναι και
αναχρονιστική. Γιατί; Πρώτον, γιατί αιφνιδιάζει τους πάντες
καθώς θα φορολογηθούν τα εισοδήµατά τους το 2023 µε νέο
τρόπο προ τετελεσµένων γεγονότων. Έµποροι, ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες, επιστήµονες κινδυνεύουν µάλιστα και µε πρόστιµο
22% αν δεν συγκεντρώσουν τις ηλεκτρονικές αποδείξεις για το
30% του εισοδήµατός τους. Δεύτερον γιατί υπάρχει η οριζόντια
φορολόγηση για µη υπαρκτό εισόδηµα. Εσείς βέβαια ισχυρίζε-
στε ότι δεν είναι οριζόντια η φορολόγηση, διότι θα πάει κλιµα-
κωτά. Όµως ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η αλήθεια δεν είναι αυτή.
Τρίτον, γιατί οι έλεγχοι των µαχητών, όπως λέτε ότι θα είναι τα
τεκµήρια, θα επικεντρωθούν σε όσους βρίσκονται κάτω του
ορίου του τεκµαρτού και πραγµατικά δεν έχουν κάτι να κρύψουν

και όχι σε αυτούς που αποκρύβουν πολλαπλάσια αδήλωτα εισο-
δήµατα. Εµείς πιστεύουµε ότι αυτό θα βοηθήσει αυτούς που θέ-
λουν να φοροδιαφεύγουν. 

Τέταρτον, γιατί το τέλος επιτηδεύµατος που θα µειώσετε κατά
50% οριζόντια, είναι ο µοναδικός φόρος παγκοσµίως που δεν φο-
ρολογεί ούτε το εισόδηµα ούτε την περιουσία αλλά την προσδο-
κία του επιχειρηµατία ότι την επόµενη χρονιά δεν θα πάει από
άποψη κερδοφορίας χειρότερα από την τρέχουσα. Πέµπτον,
γιατί τιµωρείτε τις επιχειρήσεις που απασχολούν εργαζόµενους
προσαυξάνοντας το φορολογητέο εισόδηµα. Γιατί πιθανώς να
στερείτε από ευάλωτους πολίτες κοινωνικές παροχές και επιδό-
µατα. Διότι αυτοί που θα πληρώσουν φόρους στα χωριά ιδίως
στα µικρά, θα στερηθούν και τα επιδόµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µου προκαλεί βέβαια έκπληξη
που η Κυβέρνηση πολιτικά και ιδεολογικά βρίσκεται, όπως υπο-
στηρίζει η ίδια, δίπλα στην ελεύθερη οικονοµία, επιχειρεί σήµερα
µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο να κοντύνει τα πόδια του και να
πλήξει ένα µεγάλο κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας. Πρόκειται
για το εκλογικό σώµα, κύριε Υπουργέ, που σας στηρίξαµε µε
50%. Γιατί σας στήριξε; Γιατί οι άνθρωποι φοβήθηκαν από την
φοροεπιδροµή του Κατρούγκαλου και είπαν: «Καλύτερα να πάµε
στη Νέα Δηµοκρατία που θα τηρήσει τις υποσχέσεις της». Όµως
τα πράγµατα αποδείχθηκαν εντελώς αντίθετα. 

Αυτή την κοινωνική συµµαχία που σας έδωσε αυτή τη µεγάλη
εκλογική επιτυχία, σήµερα την περιφρονείτε και την διώκετε και
την εµπαίζετε. Είµαστε βέβαια εµείς το ΠΑΣΟΚ κοντά στους επι-
στήµονες, ελεύθερους επαγγελµατίες, τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, τους οποίους οδηγείτε µαθηµατικά σε αναγκαστικό
κλείσιµο βιβλίων, σε βίαιη έξοδο από την επαγγελµατική δραστη-
ριότητα. Γι’ αυτό τον λόγο απορρίπτουµε το πυρήνα του νοµο-
σχεδίου που αφορά την οριζόντια φορολόγηση στους
επαγγελµατίες βάσει τεκµηρίων των ελεύθερων επαγγελµατιών,
τη στιγµή που εξασφαλίζει όµως µείωση κατά 43 εκατοµµύρια
ευρώ του συντελεστή φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίου και µεί-
ωση του συντελεστή φόρου πώλησης εισηγµένων µετοχών. Τι
θέλουµε να πούµε δηλαδή; Ότι ενώ εισπράττετε φόρους από
τους µικρούς επαγγελµατίες, δεν δείχνετε την ίδια ευαισθησία
ως προς το µεγάλο κεφάλαιο. 

Φυσικά υπάρχουν και κάποιες διατάξεις που θα ψηφίσουµε.
Δεν σηµαίνει ότι δεν θα ψηφίσουµε και καµµία θετική στόχευση,
όπως αυτές που προωθούν τις ηλεκτρονικές συναλλαγές, ακόµα
και αν είναι ανεπαρκείς, αλλά και αυτές που βάζουν κανόνες και
όρια στην ανεξέλεγκτη πορεία βραχυχρόνιων µισθώσεων τύπου
Airbnb. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Και αµέσως τον λόγο έχει η κ. Οικονόµου Θωµαΐς από τη Νέα

Δηµοκρατία. 
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, στό-

χος της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη ήταν και παρα-
µένει η φορολογική δικαιοσύνη. Αυτό το απέδειξε η Νέα
Δηµοκρατία ήδη από την προηγούµενη τετραετία µε τη µείωση
άνω των πενήντα φόρων και µε τη µη επιβολή ούτε ενός φόρου.
Αυτός ήταν και ένας από τους λόγους που οι πολίτες ξανά εµπι-
στεύτηκαν στον Πρωθυπουργό τη διακυβέρνηση της χώρας και
µάλιστα µε µία αυτοδύναµη πλειοψηφία που ξεπέρασε το 40%
του εκλογικού σώµατος. 

Στόχος και της νέας Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, σύµ-
φωνα και µε τη νωπή λαϊκή εντολή που έχουµε λάβει, είναι η πλή-
ρης αποκατάσταση της φορολογικής δικαιοσύνης. Αυτό
οφείλουµε να κάνουµε ως Κυβέρνηση και είµαι βέβαιη ότι αυτή
ήταν και η βασική σκέψη πίσω από τη νοµοθετική πρωτοβουλία
του κ. Χατζηδάκη. 

Κύριε Υπουργέ, το θέµα που ανέκυψε µε το παρόν νοµοσχέδιο
ίσως δεν ήταν τελικά µόνο ουσίας, αλλά µορφής και τρόπου πα-
ρουσίασης. Το δείχνει άλλωστε και ο τίτλος του νοµοσχεδίου που
αναφέρεται αποκλειστικά σε φοροδιαφυγή, εµφανίζοντας έµ-
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µεσα µεγάλες οµάδες επαγγελµατιών σαν φοροφυγάδες και έτσι
εγείροντας πολλές αντιδράσεις. 

Κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση µας δίνει την ευκαι-
ρία να µιλήσουµε για το σύνολο των προτεινόµενων µέτρων, αγ-
γίζοντας την ουσία του φορολογικού µε συγκεκριµένες θετικές
διατάξεις του νοµοσχεδίου. Θα σταθώ στις σηµαντικότερες,
όπως είναι η άµεση µείωση του τέλους επιτηδεύµατος ασχέτως
του ύψους του δηλωθέντος εισοδήµατος. Μειώνεται δηλαδή από
1ης Ιανουαρίου 2024 κατά 50% το τέλος επιτηδεύµατος για όλους
τους ελεύθερους επαγγελµατίες ασχέτως του αν δηλώνουν ει-
σοδήµατα υψηλότερα από το ελάχιστο τεκµαρτό. Απαλλάσσον-
ται πλήρως από το τεκµήριο οι αγρότες, όσοι αµείβονται µε
µπλοκάκι µε έως τρεις εργοδότες, καθώς και οι επαγγελµατίες
που παρουσιάζουν αναπηρία ίση και µεγαλύτερη του 80%. 

Το τεκµήριο θα είναι µηδέν κατά τα τρία πρώτα χρόνια της
επαγγελµατικής δραστηριότητας. Για το τέταρτο έτος θα µειώνε-
ται κατά 67% και για το πέµπτο έτος κατά 33%. Επιπλέον το τεκ-
µήριο µειώνεται στο µισό για τους επαγγελµατίες πρώτον, που
παρουσιάζουν αναπηρία 67% έως 79% δεύτερον, σε γονείς µο-
νογονεϊκής οικογένειας µε ανήλικα τέκνα τρίτον, σε γονείς µε
εξαρτώµενα τέκνα µε ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον 67% και
τέταρτον, σε γονείς πολύτεκνων οικογενειών. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι στο θέµα της νοµοτεχνικής
βελτίωσης που σας είχα ξαναθέσει και αφορά σε αποµονωµένες
περιοχές, όπου οι ελεύθεροι επαγγελµατίες θα πρέπει να έχουν
και αυτοί την ίδια µείωση του 50%, αν δραστηριοποιούνται απο-
κλειστικά σε περιοχές µε πληθυσµό έως πεντακόσιους κατοίκους
ή σε νησιά µε πληθυσµό κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό κατοί-
κους. Δηλαδή να απαλειφθεί ενδεχοµένως η συντρέχουσα προ-
ϋπόθεση της κύριας κατοικίας καθώς δεν υπάρχει ουσιαστικό
δηµοσιονοµικό κόστος.

Άλλα θετικά στοιχεία του νοµοσχεδίου που αφορούν πολλές
χιλιάδες συµπολιτών µας και τα οποία οφείλουµε να αναγνωρί-
σουµε είναι ότι τυχόν εισοδήµατα από µισθούς, συντάξεις ή άλλη
αγροτική δραστηριότητα αφαιρούνται από το τεκµήριο. Μει-
ώνονται επίσης οι προσαυξήσεις του τεκµηρίου µε βάση τον
τζίρο, προκειµένου αυτό να εφαρµοστεί κατά τρόπο πιο αναλο-
γικό και µε µικρότερη επιβάρυνση για τους υπόχρεους. Ορίζεται
ότι οι επαγγελµατίες που θα φορολογηθούν για τα φετινά εισο-
δήµατα µε βάση το τεκµήριο θα πληρώσουν το 2024 µειωµένη
κατά 50% προκαταβολή φόρου, υπολογιζόµενη πάνω στη δια-
φορά τεκµαρτού και δηλωθέντος κέρδους. Επίσης η προσαύ-
ξηση λόγω τζίρου δεν θα ισχύει όταν ο αντίστοιχος µέσος όρος
του οικείου ΚΑΔ δεν υπερβαίνει τις 10.000 ευρώ και τέλος, η µε-
ταφορά ζηµιών θα συνεχίσει να ισχύει για τα εισοδήµατα που
προσδιορίζονται λογιστικά ανεξάρτητα από την εφαρµογή του
τεκµηρίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο έχει γενι-
κότερη σηµασία καθώς πηγαίνει πέρα από το ζήτηµα του τεκµη-
ρίου για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τους
αυτοαπασχολούµενους. Και αυτό γιατί περιέχει ουσιαστικές πα-
ρεµβάσεις που παγιώνουν τη φορολογική διαφάνεια και τη δι-
καιοσύνη, όπως την υποχρεωτική ανάρτηση εσόδων και δαπανών
στο myDATA εντός του 2024, τη ρύθµιση της αγοράς των βρα-
χυχρόνιων µισθώσεων, τη διακοπή συνεργασίας των εταιρειών
εµπορίας καυσίµων µε παραβάτες λαθρεµπορίας και την επέ-
κταση των έµµεσων τεχνικών ελέγχου για τον προσδιορισµό του
φορολογητέου εισοδήµατος. 

Εξίσου σηµαντική είναι και η νέα µείωση φόρου για δαπάνες
αναβάθµισης κτηρίων. Οι δαπάνες για την αγορά αγαθών και τη
λήψη υπηρεσιών που σχετίζονται µε την ενεργειακή, λειτουργική
και αισθητική αναβάθµιση των κτηρίων θα µειώνουν ισόποσα κα-
τανεµηµένες µέσα σε πενταετία τον φόρο εισοδήµατος φυσικών
προσώπων µε συνολικό πλαφόν τα 16.000 ευρώ. 

Κύριε Πρόεδρε, η Αντιπολίτευση στο σύνολό της αρνείται τη
σηµασία των παραπάνω κινήτρων, καταψηφίζοντας το παρόν νο-
µοσχέδιο. Αρνείται ακόµη και το προφανές θετικό µέτρο της άµε-
σης µείωσης κατά 164 εκατοµµύρια ευρώ του τέλους
επιτηδεύµατος, που αντιστοιχεί σε µείωση κατά 50% της επιβά-
ρυνσης για το σύνολο των ελεύθερων επαγγελµατιών και ανε-
ξάρτητα απασχολουµένων. Είναι µια µνηµονιακή επιβάρυνση που

καταργείται πλήρως και ουσιαστικά µέσα στην επόµενη πενταε-
τία. Όπως όµως και µε τις φοροελαφρύνσεις της προηγούµενης
τετραετίας, η Αντιπολίτευση µιλάει και πάλι για ψίχουλα και για
µια µαγική εικόνα. Αυτό που απέδειξαν όµως τα αποτελέσµατα
όλων των εκλογών µέσα στο 2023 ήταν το ακριβώς αντίθετο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φορολογική συµµόρφωση και
η καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης αποτελούν απαραίτητες
προϋποθέσεις για την ανάπτυξη µιας υγιούς οικονοµίας. Το
παρόν νοµοσχέδιο κάνει το πρώτο βήµα για να ξεφύγουµε από
τις φορολογικές παθογένειες, τις αδικίες και τις στρεβλώσεις του
παρελθόντος και κάνει µεταρρυθµιστικές τοµές που στοχεύουν
σε ένα πιο δίκαιο, πιο ευέλικτο και πιο αποτελεσµατικό σύστηµα
φορολόγησης. Τελικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι να ενισχυ-
θεί η φορολογική δικαιοσύνη και οι σηµαντικοί πόροι που θα προ-
κύψουν να κατευθυνθούν στους ευάλωτους συµπολίτες µας που
έχουν πραγµατική ανάγκη. Οι προκλήσεις της ελληνικής οικονο-
µίας είναι µπροστά µας και απαιτούν αυτά τα στοιχεία που εµπε-
ριέχονται στο παρόν νοµοσχέδιο: τόλµη, συνέπεια στο
µεταρρυθµιστικό µας πρόγραµµα και πολιτικό κόστος. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Καπετάνο Χρήστο από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσουµε

από µια παραδοχή. Είναι καλή η φορολογική συγκοµιδή στην Ελ-
λάδα; Εάν η απάντηση είναι ναι και είναι και δίκαιη, τότε δεν
υπάρχει κανένας λόγος να συζητούµε εδώ πέρα αυτό το νοµο-
σχέδιο. Εάν η απάντηση όµως είναι ότι έχουµε υστέρηση, ότι δεν
υπάρχει δίκαιο φορολογικό σύστηµα, τότε πρέπει να µπούµε
στην ουσία αυτού του νοµοσχεδίου. Θα δούµε λοιπόν τι προβλέ-
πει, µένοντας στην ουσία, στα συστατικά αυτού του νοµοσχε-
δίου, που προκαλούν αυτές τις αντιδράσεις από την
Αντιπολίτευση.

Το πρώτο που προβλέπει: Περιορισµό της χρήσης των µετρη-
τών για πάνω από 500 ευρώ. Εκεί προβλέπονται πρόστιµα. Είναι
ή όχι τα µετρητά η «κιβωτός» της φοροδιαφυγής; Εάν σε αυτό
συµφωνούµε, δεν βλέπω κανένα λόγο γιατί η Αντιπολίτευση να
µην το ψηφίζει. Πείτε µου ένα λόγο γιατί κάποιος να µην ψηφίσει
αυτό το άρθρο.

Πάµε στο δεύτερο που προβλέπει. Τι λέει; Λέει για τις αγορα-
πωλησίες ακινήτων να γίνονται είτε µε δάνειο, µε τραπεζικό
τρόπο και όχι µε αυτό που γνωρίζουµε, πήγαινες να υπογράψεις
το συµβόλαιο και έλεγε «το µισό είναι µε δάνειο, το µισό δίνεται
µετρητοίς, δόθηκε εκτός γραφείου». Αυτό ήταν υγιές, ήταν φο-
ρολογικά σωστό, δίκαιο; Έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο και το κα-
ταργεί. Πείτε µου, λοιπόν, στο συγκεκριµένο που υπάρχει
διαφωνία της Αντιπολίτευσης. Κακό και αυτό; 

Πάµε παρακάτω. Έρχεται και διασυνδέει τις ταµειακές µηχα-
νές µε τα POS για να υπάρχει η διαφάνεια, αυτό το οποίο χρει-
αζόµαστε για να υπάρχει φορολογική δικαιοσύνη και στην
καθηµερινότητα οι συναλλαγές να είναι δίκαιες. Υποχρεωτικά
ηλεκτρονικά τιµολόγια στις αρχές του 2024. Ισχύουν σε όλη την
Ευρώπη. Εµείς δεν το έχουµε κάνει. Είναι κι αυτό κακό; Να το
καταψηφίσουµε και αυτό! 

Αυστηροποίηση κυρώσεων για τη λαθρεµπορία στο πετρέλαιο
είτε σε εµπόρους είτε σε πρατήρια. Άκουσα κάποιον συνάδελφο
να λέει «δεν το ψηφίζουµε όχι γιατί είµαστε κατά των κυρώσεων,
αλλά δεν το ψηφίζουµε γιατί δεν το προλαµβάνει». Μα, για όνοµα
του Θεού. Εδώ πέρα έρχεται ένα νοµοσχέδιο, φέρνει κυρώσεις
και ερχόµαστε και λέµε «δεν τις ψηφίζουµε», ενώ πριν δεν
υπήρχε τίποτε; Τώρα δεν τις ψηφίζουµε ούτε αυτές; Το αντιλαµ-
βανόµαστε ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση;

Πάµε παρακάτω. Λέει το νοµοσχέδιο αυτό: Οριζόντια µείωση
ανεξαρτήτως τεκµαρτού ή µη εισοδήµατος, είναι ανεβασµένο ή
όχι, µείωση κατά 50% του τέλους επιτηδεύµατος για όλους. Κι
αυτό πάλι τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης έρχονται και λένε ότι
δεν το ψηφίζουν. Τα λέω αυτά για να ξέρει ο ελληνικός λαός τι
κάνουµε εδώ µέσα και σε ποια συµφωνούµε και σε ποια διαφω-
νούµε. 

Είναι οριζόντιο και άδικο αυτό το νοµοσχέδιο; Λέει η Αντιπολί-
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τευση ότι όλα είναι επίπεδα. Απάντηση: Μόνο επίπεδα δεν είναι.
Εξηγούµαστε: Εξαιρεί ή όχι τα νησιά µέχρι τρεις χιλιάδες εκατό
κατοίκους, τα χωριά έως πεντακόσιους  κατοίκους µε τα καφε-
νεία, αυτό που λέγαµε όλοι; Γυρνάγαµε όλοι από την επαρχία.
Δεν είναι µόνο οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ που γύρ-
ναγαν. Κι εµείς γυρνάγαµε και λέµε ότι εξαιρείται, έχει 50% του
τεκµαρτού το καφενείο στα µικρά χωριά. Και αυτό κακό; Αυτό
είναι οριζόντιο; Το εξισορροπεί µε τα καφενεία στα αστικά κέν-
τρα; Όχι βέβαια. 

Απαλλαγή από το τεκµήριο για αγρότες, για όσους είναι µε
µπλοκάκι µέχρι τρεις εργοδότες, από 80% και πάνω απαλλαγή
για όσους είναι άτοµα µε αναπηρία, µείωση στο µισό για µονο-
γονεϊκές οικογένειες και πολύτεκνους, ενώ οι νέοι ελεύθεροι
επαγγελµατίες για τρία χρόνια είναι χωρίς τεκµήριο και ως τα
πέντε µε µια διαβάθµιση. 

Επίσης, προβλέπει εννιά περιπτώσεις όπως είναι φυσική κατα-
στροφή, όπως είναι η εγκυµοσύνη, όπως είναι η ασθένεια, που
κάποιος µπορεί να µη φορολογηθεί µε το τεκµαρτό και να ζητή-
σει την εξαίρεση, να πατήσει το κουµπί και να πει «ελέγχοµαι».
Αυτό ισοδυναµεί µε ότι όλα τα βάζουµε στο ίδιο τσουβάλι; Αυτό
σας φαίνεται;

Ποια είναι τα οφέλη για το κράτος, όταν κάποιος για οποιον-
δήποτε λόγο, όχι µόνο για τους εννιά λόγους που αρχικά προ-
έβλεπε το νοµοσχέδιο, αλλά και για οποιονδήποτε λόγο µπορεί
να πατήσει το κουµπί και να ελεγχθεί; Εάν αδικείται, θα δικαιωθεί
από τον έλεγχο ότι δεν είναι το τεκµαρτό εισόδηµα αυτό το οποίο
του έχει επιβληθεί. 

Ποια είναι τα οφέλη, όµως, για το κράτος; Είναι 552 εκατοµ-
µύρια έσοδα συν 100 εκατοµµύρια από επιδόµατα που δίνονταν
και δεν έπρεπε να δίνονται και θα πάνε σε ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες. Ερχόµαστε εδώ και λέµε όλοι και κατηγορείτε αυτήν την
Κυβέρνηση ότι δεν δίνει χρήµατα για την παιδεία και την υγεία
και εδώ εξοικονοµούνται 650 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο, στα
τέσσερα χρόνια περίπου 3 δισεκατοµµύρια, τα οποία θα πάνε
εκεί. Είναι δέσµευση του Πρωθυπουργού. Εδώ τι λέει η Βουλή;
Όχι σε αυτό το νοµοσχέδιο, ας µην πάνε. Αυτό είναι το ουσια-
στικό που µένει, γιατί αν δεν πέρναγε αυτό το φορολογικό νοµο-
σχέδιο, αυτά τα χρήµατα δεν θα πήγαιναν εκεί. Το θέλουµε; Όχι. 

Ξέρετε, το να κουνά η Αντιπολίτευση και ειδικά ο ΣΥΡΙΖΑ το
δάχτυλο σε αυτήν την Κυβέρνηση και να λέει ότι εµείς δεν κοι-
τάµε τους ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτή η «καραµέλα» πρέ-
πει να πάψει, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτός ο οποίος διέλυσε τη
µεσαία τάξη. Θυµάστε τα τεσσεράµισι χρόνια που πέρασαν,
όπου σύµφωνα µε τον ΟΑΣΑ το 40% του εισοδήµατος ενός ζευ-
γαριού που είχε δύο παιδιά πήγαινε για φορολογικές και ασφα-
λιστικές υποχρεώσεις; Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µόλις βγήκε το µείωσε. Θυµάστε; Η φορολογία από το 22% πήγε
στο 9%. Αυτά έκανε η Νέα Δηµοκρατία, όπως και τώρα για αγρό-
τισσες και για ελεύθερες επαγγελµατίες που παίρνουν το επί-
δοµα της µητρότητας θα είναι εννέα επί εννέα µήνες περίπου
750 µε 800 ευρώ το µήνα, ενώ µε τον ΣΥΡΙΖΑ ήταν στους τέσσε-
ρις µήνες.

Αν θέλουµε λοιπόν, κυρίες και κύριοι, να µιλάµε για το ποια κυ-
βέρνηση ήταν αυτή η οποία κατένειµε τα φορολογικά βάρη µε
δικαιοσύνη και ποια ήταν αυτή που πήγε να διαλύσει τη µεσαία
τάξη, τότε ο ελληνικός λαός ξέρει, το είδε, αποφάσισε και ψή-
φισε. 

Αυτό το νοµοσχέδιο δεν λύνει βεβαίως τη φοροδιαφυγή, δεν
λέει κανένας ότι είναι πανάκεια αυτό το νοµοσχέδιο. Υπάρχουν
θέµατα και υπάρχουν και προβλήµατα που δεν λύνονται, όµως
µπαίνει µια σειρά και µπαίνει και µια βάση και ο Έλληνας πολίτης
ξέρει να αξιολογεί και καταλαβαίνει τη σηµασία που έχει αυτό το
νοµοσχέδιο για την καθηµερινότητα της ζωής των Ελλήνων. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Σήµερα θα πάµε µέχρι τον αριθµό 50 του καταλόγου των οµι-
λητών.

Τον λόγο έχει ο κ. Βεσυρόπουλος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα περιλαµβάνει σειρά µεταρρυθµίσεων που
στοχεύουν στον περιορισµό της φοροδιαφυγής σε ολιστικό επί-
πεδο, τη φορολογική δικαιοσύνη και την εξασφάλιση των απαι-
τούµενων πόρων για την περαιτέρω ενίσχυση της κοινωνικής
πολιτικής. Ο στόχος αυτός είναι διαρκής. Αυτό πρέπει να γίνει
κατανοητό από όλους όσοι επικεντρώνονται αποκλειστικά στο
νέο τρόπο φορολόγησης των ελεύθερων επαγγελµατιών, επιχει-
ρώντας διαστρέβλωση της πραγµατικότητας και απαξίωση των
πολλαπλών θετικών ρυθµίσεων και διατάξεων της µεταρρύθµι-
σης που επιχειρείται µε γνώµονα τη δικαιοσύνη για την καίρια
αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο - τοµή, καθώς συνιστά µια ολι-
στική θεσµική παρέµβαση της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη και περιλαµβάνει µεταξύ άλλων την απαγόρευση της
χρήσης µετρητών στις αγοραπωλησίες ακινήτων, ένα νέο δικαιό-
τερο σύστηµα φορολόγησης των ελεύθερων επαγγελµατιών, ένα
νέο ρυθµιστικό πλαίσιο για τις βραχυχρόνιες µισθώσεις, την υπο-
χρεωτική ανάρτηση εσόδων και δαπανών στο myDATA µέσα στο
2024, τα υποχρεωτικά ηλεκτρονικά τιµολόγια και την ενεργοποί-
ηση του ψηφιακού δελτίου αποστολής εντός του 2024, την ολο-
κλήρωση της  διασύνδεσης των POS µε τις ταµειακές µηχανές
µέσα στους πρώτους µήνες του 2024, την αυστηροποίηση των
διατάξεων για το λαθρεµπόριο καυσίµων που έρχεται ως συνέ-
χεια µιας σειράς ουσιαστικών θεσµικών παρεµβάσεων που ξεκί-
νησαν πριν από τέσσερα χρόνια. 

Η αξιοποίηση της τεχνολογίας και των ψηφιακών εργαλείων που
έχουµε στη διάθεσή µας, o περιορισµός της χρήσης µετρητών και
οι στοχευµένοι έλεγχοι µπορούν και ο στόχος µας είναι, να επιφέ-
ρουν σηµαντικό περιορισµό της φοροδιαφυγής. Η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη τα τέσσερα προηγούµενα χρόνια κινήθηκε
µεθοδικά, έχει αποτελέσµατα να παρουσιάσει στον τοµέα της φο-
ρολογικής πολιτικής µε πολλαπλές παρεµβάσεις τον περιορισµό
της φοροδιαφυγής. Στα τέλη του Οκτωβρίου δηµοσιοποιήθηκε έκ-
θεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σύµφωνα µε την οποία στην Ελ-
λάδα µειώθηκε το έλλειµµα ΦΠΑ, το λεγόµενο κενό ΦΠΑ, δηλαδή
η διαφορά µεταξύ των προσδοκώµενων και των πραγµατικών εσό-
δων από τον Φόρο Προστιθέµενης Αξίας. Συγκεκριµένα όταν ανα-
λάβαµε την ευθύνη της διακυβέρνησης το ποσοστό απωλειών από
τον ΦΠΑ ήταν 23% ενώ σήµερα έχει µειωθεί στο 15% και έχουµε
ως στόχο να φτάσουµε το 9% που είναι ο ευρωπαϊκός µέσος όρος.
Έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα προόδου ωστόσο η προσπάθεια
είναι διαρκής και συνεχίζεται. 

Ηχηρή απάντηση προς όλους όσους τηρούν αρνητική στάση
στο παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών αποτελούν οι πρόσθετες βελτιωτικές παρεµβάσεις
που περιλαµβάνονται στις διατάξεις του και επικεντρώνονται
πρώτον, στη µείωση κατά 50% του τέλους επιτηδεύµατος για
όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες ασχέτως του αν δηλώ-
νουν εισοδήµατα υψηλότερα από το ελάχιστο τεκµαρτό καθαρό
εισόδηµα. 

Δεύτερον, στην αποσαφήνιση του πλαισίου που καθιστά µα-
χητό το τεκµήριο µέσα από τη δυνατότητα που παρέχεται στον
φορολογούµενο για αίτηµα διενέργειας ελέγχου προκειµένου να
αποδειχθεί µε ακρίβεια ότι το εισόδηµά του είναι µικρότερο του
τεκµαρτού εισοδήµατος. 

Τρίτον, στην ένταξη στη λίστα των ελεύθερων επαγγελµατιών
που εντάσσονται στο µειωµένο κατά 50% τεκµήριο της ελάχιστης
αµοιβής για γονείς µονογονεϊκής οικογένειας µε ανήλικα τέκνα,
γονείς πολύτεκνων οικογενειών, γονείς µε εξαρτώµενα τέκνα µε
ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον 67% και για άτοµα αναπηρίας
ίσης ή µεγαλύτερης του 67% ενώ όσοι έχουν αναπηρία άνω του
80% απαλλάσσονται. Στο σηµείο αυτό υπενθυµίζω, επίσης, ότι οι
ελεύθεροι επαγγελµατίες που ξεκινούν την επαγγελµατική τους
δραστηριότητα τα τρία πρώτα χρόνια απαλλάσσονται πλήρως
από το τεκµήριο της ελάχιστης αµοιβής ενώ για τον τέταρτο
χρόνο θα ισχύει µείωσή του κατά 67% και για τον πέµπτο χρόνο
κατά 33%. Και βέβαια ισχύει και µια σειρά άλλων εξαιρέσεων και
περιπτώσεων ενώ από την εφαρµογή του τεκµηρίου απαλλάσ-
σονται πλήρως οι αγρότες και όσοι αµείβονται µε µπλοκάκι και
µε έως τρεις εργοδότες. 

6834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τέταρτη βελτιωτική παρέµβαση του νοµοσχεδίου αποτελεί η
µείωση του  φόρου για τις δαπάνες αγοράς αγαθών και τη λήψη
υπηρεσιών που σχετίζονται µε την ενεργειακή, λειτουργική και
αισθητική αναβάθµιση των κτηρίων. 

Τέλος, µία ιδιαίτερα σηµαντική παράµετρο του νοµοσχεδίου
αποτελούν οι διατάξεις που αυστηροποιούν ακόµα περισσότερο
το πλαίσιο και τις κυρώσεις για το λαθρεµπόριο καυσίµων. Ανα-
φέροµαι στην υποχρέωση των εταιρειών εµπορίας καυσίµων που
λαµβάνουν µέτρα πρόληψης για τη νοθεία και το λαθρεµπόριο
καυσίµων ελέγχοντας αν τα πρατήρια µε τα οποία συνεργάζονται
διαθέτουν το σύστηµα ελέγχου εισροών-εκροών καθώς και τις
απαιτούµενες άδειες και πιστοποιητικά. Σε περίπτωση διαπίστω-
σης παραβάσεων οι εταιρείες εµπορίας καυσίµων θα διακόπτουν
τη συνεργασία, θα αποσύρουν το σήµα τους από τα παραβατικά
πρατήρια και υποχρεούνται να ενηµερώνουν την ΑΑΔΕ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση όλα όσα ανέφερα κα-
θίσταται σαφές σε όλους ότι το σύνολο των διατάξεων του νο-
µοσχεδίου πληροί όλα τα κριτήρια για να τύχει ευρείας
διακοµµατικής στήριξης. Τα οφέλη από τον πρόσθετο περιορι-
σµό της φοροδιαφυγής είναι προφανή για το σύνολο της κοινω-
νίας καθώς τα αποτελέσµατα και τα έσοδα που προκύπτουν από
τη µάχη αυτή µπορούν να οδηγήσουν σε αύξηση των δαπανών
για την υγεία και την παιδεία καθώς και σε πρόσθετες µειώσεις
των φορολογικών επιβαρύνσεων. Για τον λόγο αυτό η µάχη αυτή
είναι διαρκής και µας αφορά όλους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο χρόνος

ήταν εξαιρετικός. 
Ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πολλοστή φορά εισάγεται

στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο που η επιγραφή του: «Μέτρα για τον
περιορισµό της φοροδιαφυγής έρχεται σε αντίθεση µε το περιε-
χόµενό του». Τα προτεινόµενα µέτρα εν µέρει τουλάχιστον συνι-
στούν µέτρα όχι καταπολέµησης της φοροδιαφυγής αλλά
οριζόντια µέτρα φορολογικής επιβάρυνσης. Αυτό αντιβαίνει στη
συνταγµατική επιταγή ότι η φορολόγηση πρέπει να επιβάλλεται
βάσει της φοροδοτικής ικανότητας του φορολογούµενου πολίτη.
Τα θεσπιζόµενα µέτρα οδηγούν σε σηµαντική οικονοµική επιβά-
ρυνση, θα έλεγα µέχρις οικονοµικής εξάντλησης, ελεύθερους
επαγγελµατίες, επιστήµονες και µικροµεσαίους επιχειρηµατίες. 

Αυτή η νέα επιβάρυνση προστίθεται στα ήδη υπάρχοντα οικο-
νοµικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν ως αποτέλεσµα της
υπερδεκαετούς πολλαπλής οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης
και συνακόλουθα λειτουργεί πολλαπλασιαστικά. Η Κυβέρνηση ή
αγνοεί ή εµφανίζεται να αγνοεί τα προβλήµατα της «ραχοκοκα-
λιάς» της ελληνικής οικονοµίας, της µικροµεσαίας επιχειρηµατι-
κότητας και ενός σηµαντικού τµήµατος του ενεργού δυναµικού
της, των ελεύθερων επαγγελµατιών και των αυτοαπασχολούµε-
νων που δεν µπορούν πλέον να ανταποκριθούν στις βασικές υπο-
χρεώσεις τους. Ο προτεινόµενος τρόπος φορολόγησής τους
είναι αντισυνταγµατικός όπως αναφέρεται και στην έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής και βέβαια άκρως προβλη-
µατικός. 

Προβλέπεται ότι το τεκµαρτό φορολογητέο εισόδηµα θα ισχύ-
σει για εισοδήµατα µέχρι του ποσού των 50.000 ευρώ. Με αυτόν
τον τρόπο, µε αυτόν τον περιορισµό, οι πραγµατικοί, οι µεγάλοι
φοροφυγάδες βολεύονται αφού µε την καταβολή ενός µικρού
για την τσέπη τους ποσού φόρου «καθαρίζουν». Επιχειρείτε να
ταυτιστούν οι ελεύθεροι επαγγελµατίες µε τους µισθωτούς ενώ
είναι γνωστό ότι πρόκειται για διαφορετικές κατηγορίες, όπως
έχει αποφανθεί και το Συµβούλιο της Επικρατείας. Για τον προσ-
διορισµό του τεκµαρτού φορολογητέου εισοδήµατος δεν χρησι-
µοποιείται ο καθαρός µισθός αλλά ο µικτός. Επιπλέον, το
τεκµαρτό φορολογητέο εισόδηµα προσαυξάνεται αφ’ ενός βάσει
του χρόνου άσκησης του επαγγέλµατος και αφ’ ετέρου σωρευ-
τικά βάσει του ετήσιου κόστους µισθοδοσίας των υπαλλήλων
τους και βάσει του µέσου όρου του ετήσιου τζίρου του ΚΑΔ. Με
αυτόν τον τρόπο η φορολόγηση γίνεται βάσει εισοδηµάτων τρί-

των κατά παράβαση του Συντάγµατος. 
Παρά τις προεκλογικές υποσχέσεις της Νέας Δηµοκρατίας για

φοροελαφρύνσεις, κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος -µει-
ώνεται κατά 50% µόνον- και κίνητρα για την ενίσχυση της µικρο-
µεσαίας επιχειρηµατικότητας, η Νέα Δηµοκρατία σπεύδει λίγους
µήνες µετά τις εκλογές να ψηφίσει έναν άδικο τρόπο φορολόγη-
σής της κατηγορώντας το σύνολο των ελεύθερων επαγγελµα-
τιών, των αυτοαπασχολούµενων και των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων για φοροδιαφυγή. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας εξαπατήσατε τα µικρά και µε-
σαία στρώµατα της ελληνικής κοινωνίας. Το εισπράττετε ήδη µε
τις µεγάλες κινητοποιήσεις, τη συσπείρωση τους και βέβαια θα
το εισπράξετε και στις επόµενες εκλογικές αναµετρήσεις. Με τον
τρόπο που ρυθµίζει τα πράγµατα η Κυβέρνηση παραδέχεται ότι
όσα µέτρα έχουν ληφθεί για την καταπολέµηση της φοροδιαφυ-
γής απέτυχαν, ενώ τα µέτρα που θα θεσπιστούν ψηφίζοντάς τα
στα τέλη του έτους θα ισχύσουν για τη φορολόγηση των εισο-
δηµάτων του τρέχοντος έτους. Αυτό σηµαίνει ότι οι φορολογού-
µενοι είναι πιθανόν να κληθούν να πληρώσουν και πρόστιµο για
τις ηλεκτρονικές δαπάνες που θα έπρεπε να έχουν πραγµατο-
ποιήσει το 2023, αφού το απαιτούµενο από τον νόµο ποσό δα-
πανών των φορολογούµενων µε ηλεκτρονικά µέσα πληρωµής για
κάθε φορολογικό έτος ορίζεται σε 30% του πραγµατικού εισο-
δήµατος. 

Μία από τις αλλαγές της τελευταίας στιγµής είναι και η δυνα-
τότητα του ελεύθερου επαγγελµατία να ζητήσει φορολογικό
έλεγχο προκειµένου να αµφισβητήσει το ύψος του τεκµαρτού ει-
σοδήµατος του, όπως αυτό προκύπτει βάσει των κανόνων που
προβλέπονται από το νοµοσχέδιο. 

Σύµφωνα µε το κείµενο της διαβούλευσης το ελάχιστο εισό-
δηµα ήταν µαχητό µόνον βάσει συγκεκριµένων πραγµατικών πε-
ριστατικών. Προστέθηκε ρύθµιση ούτως ώστε ο φορολογούµενος
για να µπορεί να απαλλαγεί, να ζητά φορολογικό έλεγχο, όµως
αφού καταβάλει τον φόρο που προκύπτει από την εφαρµογή του
τεκµηρίου. Στη συνέχεια θα ακολουθήσει ο φορολογικός έλεγχος.
Ο φορολογικός έλεγχος µπορεί να πραγµατοποιηθεί χρόνια µετά.
Εξάλλου, ο Πρόεδρος της ΑΑΔΕ µίλησε για υποστελέχωση της
ΑΑΔΕ και συνεπώς για περιορισµένες δυνατότητες ελέγχων. 

Ένα, επίσης, προβληµατικό σηµείο είναι ότι δεν αναγνωρίζον-
ται ως στοιχεία για τη µείωση του τεκµαρτού, του πλασµατικού
εισοδήµατος, τα οικονοµικά στοιχεία –έσοδα, έξοδα- που απο-
τυπώνονται στο myDATA. Ένα σύστηµα που νοµοθετήθηκε ακρι-
βώς για να παταχθεί η φοροδιαφυγή, αχρηστεύεται και δεν θα
έχει εφαρµογή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να προσθέσω κάποιες πα-
ρατηρήσεις: Επέρχεται πλήρης εξοµοίωση των µικρών και περιο-
ρισµένων δυνατοτήτων ατοµικών επιχειρήσεων της επαρχίας,
αποµακρυσµένων από τα κέντρα περιοχών και ακριτικών περιο-
χών, µε τις πολύ µεγαλύτερες του κέντρου και των τουριστικών
περιοχών. Αυτό προκαλεί έντονες στρεβλώσεις και φυσικά είναι
εις βάρος της ελληνικής επαρχίας, της ελληνικής περιφέρειας.
Η οικονοµική ασφυξία και η εξαΰλωση της όποιας ρευστότητας
θα ωθήσει ένα µεγάλο µέρος των µικρών επιχειρήσεων της πε-
ριφέρειας, που µε «το ζόρι» τα βγάζουν πέρα, σε κλείσιµο. 

Η ρύθµιση για τη µείωση του ελάχιστου τεκµαρτού από την
άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας σε οικισµούς της ηπει-
ρωτικής χώρας µε πληθυσµό µικρότερο των πεντακοσίων κατοί-
κων και σε νησιά µε πληθυσµό µικρότερο των τριών χιλιάδων
εκατό κατοίκων, δεν επαρκεί. Έχετε συνειδητοποιήσει, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας τι σηµαίνει για την ύπαιθρο µια µικρή επιχεί-
ρηση σε ένα χωριό έστω και άνω των πεντακοσίων κατοίκων; Τι
σηµαίνει το καφενείο στο χωριό; Έτσι, η περαιτέρω φτωχοποί-
ηση χωριών, οικισµών και κοινοτήτων θα οδηγήσει στη διάρρηξη
του τοπικού κοινωνικού ιστού, στην εξαθλίωση των τοπικών κοι-
νωνιών και εν τέλει στην ερηµοποίηση. 

Στον αντίποδα µε το νοµοσχέδιο προβλέπονται ευνοϊκές ρυθ-
µίσεις για «τους έχοντες και κατέχοντες», τους µεγάλους και
ισχυρούς. Ειδικότερα, µειώνεται κατά 60% ο φόρος συγκέντρω-
σης κεφαλαίου -από 0,5% σε 0,2%- µε απώλεια κρατικών εσόδων
ύψους 22 εκατοµµυρίων ευρώ και επιπλέον, κατά 50% ο φόρος
πώλησης εισηγµένων µετοχών από 2% σε 1% µε απώλεια δηµο-
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σίων εσόδων ύψους 21 εκατοµµυρίων ευρώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο ολο-

κληρώνεται η επιχείρηση εξοβελισµού από την αγορά και τη συµ-
µετοχή στην οικονοµική ζωή των µικροµεσαίων επιχειρήσεων των
αυτοαπασχολούµενων και των ελεύθερων επαγγελµατιών. Θεω-
ρούνται βάρος για τα συµφέροντα των µεγάλων και ισχυρών. Ο
εξοβελισµός τους αποτελεί σκοπό για την έκθεση Πισσαρίδη. Το
νοµοσχέδιο αποτελεί ψηφίδα της νεοφιλελεύθερης πολιτικής
σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, βάσει της οποίας όλοι οι πα-
ράγοντες, οι δυνάµεις, οι πόροι, τα πάντα συγκεντρώνονται και
όλες οι δυνατότητες παρέχονται στους ολίγους και ισχυρούς, µε
τρόπο που η ελληνική οικονοµία να καθίσταται απολύτως ολιγο-
πωλιακή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Στο σηµείο

αυτό, θέλω να σας κάνω µια ανακοίνωση, κύριοι συνάδελφοι:
«Σύµφωνα µε το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής, οι πα-
ρακάτω Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής υποβάλλουµε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας
επί της αρχής και επί των άρθρων 15, 49 και 50, του νοµοσχεδίου
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Μέτρα
για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής»». Το κείµενο της αίτησης
ονοµαστικής ψηφοφορίας έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Χνάρης Εµµανουήλ από το ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλ-
λαγής. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φορολογικό

νοµοσχέδιο που καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε, εκτός των
υπολοίπων διατάξεων, περιλαµβάνει και διατάξεις οι οποίες τιτ-
λοφορούνται ως µέτρα για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής.
Οι τελευταίες, όµως, δεν αποτελούν µια φορολογική µεταρρύθ-
µιση µε αναπτυξιακό χαρακτήρα, αλλά έχουν καθαρά ταξικό πρό-
σηµο. 

Η φορολογική δικαιοσύνη επιβάλλει τα οικονοµικά βάρη να κα-
τανέµονται ισοµερώς και δίκαια στους πολίτες, όπως επιτάσσει
το Σύνταγµα. Αυτό προϋποθέτει την υιοθέτηση µιας φορολογι-
κής πολιτικής και ακολούθως τη δηµιουργία ενός τέτοιου φορο-
λογικού συστήµατος, που θα καταπολεµά τη φοροδιαφυγή µε
την καθιέρωση αποτελεσµατικών µηχανισµών είσπραξης και
ελέγχου. Θα αίρει τις αδικίες και θα αποκαθιστά τις κοινωνικές
ανισότητες. 

Όµως δεν συµβαίνει κάτι τέτοιο µε τις σχετικές διατάξεις. Δεν
µπορείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, να θεωρείτε ότι είναι δυνατόν
να παταχθεί η φοροδιαφυγή µε µέτρα που στρέφονται αποκλει-
στικά και µόνο σε βάρος των ελεύθερων επαγγελµατιών, καθώς
αυτό προκύπτει ξεκάθαρα από το νοµοσχέδιο σας. 

Ως ΠΑΣΟΚ, προφανώς, και δεν είµαστε υπέρ της φοροδιαφυ-
γής από κανέναν κλάδο. Έχουµε δηλώσει, όµως, απερίφραστα
την αντίθεσή µας στο παρόν νοµοσχέδιο και αυτό, γιατί είναι
σκληρό, άδικο, αναχρονιστικό και εντελώς αναποτελεσµατικό.
Άδικο για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, γιατί θεσπίζει οριζόν-
τια φορολόγηση για εισόδηµα µη υπαρκτό, εξοµοιώνει τις επι-
χειρήσεις σε όλη τη χώρα σύµφωνα µε το µέσο συντελεστή κάθε
κλάδου. Αποτελεί χάδι για τους µεγάλους φοροφυγάδες γιατί
τους επιτρέπει να είναι νοµότυποι µε το ελάχιστο τεκµαρτό εισό-
δηµα, να αποφεύγουν τους ελέγχους και να συνεχίζουν να φο-
ροδιαφεύγουν ανενόχλητοι. Αναχρονιστικό γιατί επιβάλλει
οριζόντιο κεφαλικό φόρο, µε κριτήρια το επάγγελµα και όχι το
εισόδηµα. 

Στην εποχή της ψηφιακής εξέλιξης, που είναι εφικτή η δια-
σταύρωση όλων των στοιχείων, επαναφέρετε το τεκµαρτό φο-
ρολογητέο εισόδηµα, γυρνώντας µας δεκαετίες πίσω. Αναγκάζει
όσους δεν έχουν κάτι να κρύψουν, να ζητούν να υποβληθούν σε
έλεγχο, για να αποδείξουν τα αυτονόητα. Το αποτέλεσµα είναι,
οι ελεγκτικοί µηχανισµοί να µην ασχολούνται µε τους πραγµατι-
κούς φοροφυγάδες. Και αναποτελεσµατικός γιατί η φοροδια-
φυγή έχει προσδιοριστεί στα 10 δισεκατοµµύρια από την
Τράπεζα της Ελλάδος -ανεξάρτητα απ’ ό,τι είπατε, κύριε
Υπουργέ- τα µέτρα αυτά, όµως, θα επιφέρουν µόλις το 5%, πε-
ρίπου, θέτοντας σε αµφισβήτηση το µακροπρόθεσµο δηµοσιο-
νοµικό αποτέλεσµα. 

Παράλληλα, πουθενά δεν µας λέτε τι θα γίνει µε τους µεγαλο-
οφειλέτες του δηµοσίου, θεσπίζοντας, στην ουσία, υποχρεωτικό
έλεγχο για εκείνους τους επαγγελµατίες που θα δηλώνουν πραγ-
µατικό εισόδηµα πολύ χαµηλότερο από το όριο των 10.900 ευρώ. 

Σε αυτούς, λοιπόν, σκοπεύετε να εξαντλήσετε τους ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς για την πάταξη της φοροδιαφυγής; Θεωρείτε
ότι στα καφενεία και στα µπακάλικα κρύβεται η φοροδιαφυγή; 

Ας δούµε, όµως, το παρόν νοµοσχέδιο και µε αριθµούς. Για
παράδειγµα, ένας µικροµεσαίος ελεύθερος επαγγελµατίας ή επι-
στήµονας είτε δικηγόρος είτε  λογιστής, µε ακαθάριστα ετήσια
έσοδα 32.000 ευρώ και καθαρά κέρδη 16.000 ευρώ,  ο φόρος
που του αναλογεί στα καθαρά κέρδη, σύµφωνα µε τα ισχύοντα
µέτρα, ανέρχεται στο ποσό των 2.200 ευρώ, ενώ µε τα τεκµήρια
θα ανέλθει στο ποσό των 4.300 ευρώ. Επιβαρύνεται, δηλαδή, επι-
πλέον µε το ποσό των 2.100 ευρώ, άρα το µηνιαίο εισόδηµά του
θα είναι λιγότερο από 1.000 ευρώ. 

Είναι ξεκάθαρο, λοιπόν, πως η στόχευση είναι να εξωθήσετε
τους µικροµεσαίους ελεύθερους επαγγελµατίες και επιστήµονες
να γίνουν υπάλληλοι σε µεγάλες εταιρείες. Αν όχι, γιατί δεν
υπάρχει µία διάταξη στο νοµοσχέδιο που να ασχολείται µε τη φο-
ροδιαφυγή από τις µεγάλες εταιρείες; Γιατί η φορολογική σας

πολιτική δεν τις αγγίζει ούτε στο ελάχιστο; 
Η Κυβέρνηση εξακολουθεί να αγνοεί επιδεικτικά τη σκληρή

πραγµατικότητα, που βίωσαν την τελευταία δεκαετία οι ελεύθε-
ροι επαγγελµατίες. Η οικονοµική κρίση, η πανδηµία, τώρα η
ενεργειακή κρίση, οδήγησαν πολλούς από αυτούς στην έξοδο
από το επάγγελµά τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνιµη επωδός της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι ότι ο σκοπός του παρόντος νοµοσχεδίου είναι η πά-
ταξη της φοροδιαφυγής. Πώς, όµως, θα επιτευχθεί αυτό, όταν
αντί να φορολογήσετε τους πραγµατικά έχοντες, όπως για πα-
ράδειγµα τα υπερκέρδη των µεγάλων τραπεζών, στις οποίες
ούτε καν αναφέρεστε, φορολογείτε κατ’ αυτόν τον τρόπο τη µι-
κροµεσαία τάξη ελευθέρων επαγγελµατιών, ισοπεδώνοντάς
τους; Κανείς δεν έχει ξεχάσει την προεκλογική προσωπική δή-
λωση του ίδιου του Πρωθυπουργού: «Κανένας φόρος, αλλά µεί-
ωση των υπαρχόντων». Γιατί αποκρύψατε την πραγµατική σας
φορολογική ατζέντα κατά την προεκλογική περίοδο; Αν αυτό δεν
είναι αναξιοπιστία, τότε τί είναι; 

Επιπλέον, δεν παραλείψατε να στοχοποιήσετε  το ΠΑΣΟΚ και
τη φορολογική του πολιτική, όταν µάλιστα οι προτάσεις του αφο-
ρούσαν τη φορολόγηση των πολύ µεγάλων εισοδηµάτων και
ήταν ξεκάθαρα διατυπωµένες στο προεκλογικό µας πρόγραµµα.
Σήµερα διαπιστώνεται η απόλυτη υποκρισία σας. 

Επιπλέον, για ποιον λόγο δεν αξιοποιείτε τις ψηφιακές υπηρε-
σίες για τη διασταύρωση στοιχείων και κατ’ επέκταση την κατα-
πολέµηση της φοροδιαφυγής; Για ποιον λόγο καταργείτε τον
λογιστικό προσδιορισµό, ειδικά για τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, δεδοµένου ότι το τελευταίο συνέβαλε από το 2010 ση-
µαντικά στην εξυγίανση των δηµοσίων εσόδων; Τέλος, γιατί
λαµβάνεται ως δεδοµένο ότι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες έχουν
πάντοτε κέρδη και όχι ζηµιές στις επιχειρήσεις τους; Φαίνεται ότι
αγνοείτε το ρίσκο του ελεύθερου επαγγελµατία.

Γνωρίζετε ότι υπάρχουν απασχολούµενοι που είναι στα πρό-
θυρα συνταξιοδότησης και µε τα τεκµήρια που εφαρµόζετε, κα-
λούνται να πληρώσουν φόρους για έσοδα που δεν θα
εισπράξουν ποτέ; Είναι πασιφανές πως µε τη λήψη αυτών των
σκληρών και άδικων µέτρων η Κυβέρνηση παραδέχεται την απο-
τυχία της στην άσκηση της φορολογικής πολιτικής.

Το ΠΑΣΟΚ έχει σαφείς και ξεκάθαρες προτάσεις για την αντι-
µετώπιση της φοροδιαφυγής, όπως προώθηση των ηλεκτρονι-
κών συναλλαγών και αναζήτηση αποδείξεων από τους πολίτες,
χορήγηση κινήτρων στους φορολογουµένους µε µηχανισµό αν-
ταπόδοσης για τη χρήση ηλεκτρονικών πληρωµών, αξιοποίηση
της ψηφιακής τεχνολογίας από τις αρµόδιες αρχές για τον εντο-
πισµό αδήλωτων εισοδηµάτων και δίκαιη κατανοµή των άµεσων
φόρων και µείωση των έµµεσων. 

Συνοψίζοντας, το ΠΑΣΟΚ έχει ως βασικό σκοπό την καταπο-
λέµηση της φοροδιαφυγής µέσα από σύγχρονες µεθόδους και
τη φορολόγηση µε δίκαιο και αντικειµενικό τρόπο για την ενί-
σχυση του κοινωνικού κράτους. Ως εκ τούτου η βούληση της Κυ-
βέρνησης να επιβάλλει µέτρα µε καθαρά εισπρακτικό χαρακτήρα
που σταδιακά οδηγούν στην εξόντωση των ελευθέρων επαγγελ-
µατιών, µας βρίσκει κατηγορηµατικά αντίθετους. Γι’ αυτό και η
καταψήφιση του επίµαχου νοµοσχεδίου είναι για µας µονόδρο-
µος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για τον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαθανάσης Αθανάσιος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε επί
του φορολογικού νοµοσχεδίου µε τίτλο: «Μέτρα για τον περιο-
ρισµό της φοροδιαφυγής» που παρουσίασε ο Υπουργός κ. Κω-
στής Χατζηδάκης και θα ήθελα να φωτίσω αρκετές από τις σκιές
που έχουν διαµορφωθεί σκόπιµα εδώ από ορισµένα επίµαχα
άρθρα, που έχουν ως στόχο την ειδική µεταρρύθµιση στη φορο-
λογία των ελεύθερων επαγγελµατιών και των αυτοαπασχολου-
µένων.

Αναφέρω επιγραµµατικά: Πρώτον, η τροποποίηση ιδίως του
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τελωνειακού κώδικα του ν.2160/2001, Α 265 και του κώδικα φο-
ρολογικής διαδικασίας του ν.4987/2022, Α 206, για τη διεύρυνση
της χρήσης ηλεκτρονικών µέσων πληρωµής. Δεύτερον, η µείωση
του τέλους επιτηδεύµατος και η αναδιαµόρφωση κυρίως του κώ-
δικα φορολογίας εισοδήµατος για τον προσδιορισµό του εισο-
δήµατος και την καθιέρωση του τεκµαρτού ετήσιου κέρδους για
τους αυτοαπασχολούµενους και τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες. Τρίτον, η υπαγωγή δραστηριοτήτων βραχυχρόνιας µίσθω-
σης σε καθεστώς φόρου προστιθέµενης αξίας. Τέταρτον, η
τροποποίηση του κώδικα φορολογικής διαδικασίας για την απλο-
ποίηση των διαδικασιών και τα ειδικότερα καθεστώτα του φόρου
προστιθέµενης αξίας. Πέµπτον, η θέσπιση φορολογικών διατά-
ξεων συµπληρωµατικά προς τους σκοπούς του άρθρου 1 για την
αντιµετώπιση των ζητηµάτων.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να εµείνω και να αναλύσω τα ση-
µαντικότερα σηµεία του προτεινόµενου νοµοσχεδίου που βρί-
σκεται υπό συζήτηση ενώπιον µας, αρχής γενοµένης από τις
τροποποιήσεις στον εθνικό τελωνειακό κώδικα και κώδικα φορο-
λογικής διαδικασίας. Στόχος των ρυθµίσεων είναι η διεύρυνση
της χρήσης ηλεκτρονικών µέσων πληρωµής, καθώς αποτελούν
και δέσµευση προεκλογική που υλοποιείται. Συνιστούν, δε, ένα
σηµαντικό βήµα προς την κατεύθυνση µιας πιο σύγχρονης και
αποτελεσµατικής φορολογικής διαδικασίας.

Για εµάς χρήζει ιδιαίτερης σηµασίας ο εκσυγχρονισµός µέσω
ψηφιοποίησης. Ψηφιοποίηση στις συναλλαγές µε αύξηση των
ηλεκτρονικών συναλλαγών σηµαίνει µείωση της φοροδιαφυγής
και της φοροαποφυγής. Συνιστά, δε, παράγοντα αύξησης των
εσόδων για την οικονοµία και προϋπολογισµό µε περισσότερο
κοινωνικό κράτος.

Το σχέδιο νόµου εισάγει µείωση στο 50% του τέλους επιτη-
δεύµατος για όλους από φέτος και αναδιαµόρφωση του κώδικα
φορολογίας εισοδήµατος µε ρυθµίσεις που αποτελούν ουσια-
στικά µέτρα, µε στόχο τον προσδιορισµό του ελαχίστου εισοδή-
µατος και τη διασφάλιση της δίκαιης φορολόγησης των
αυτοαπασχολούµενων και των ελεύθερων επαγγελµατιών,
καθώς και την εναρµόνιση της φορολογικής τους συµµόρφωσης
µε τον αντίστοιχο µέσο όρο των άλλων επαγγελµατικών κλάδων
της χώρας.

Στην πραγµατικότητα µετά και την τροποποίηση του νοµοσχε-
δίου και τη ρητή πρόβλεψη δυνατότητας εξαίρεσης από το τεκ-
µαρτό µε αίτηση ελέγχου του εισοδήµατος από την ΑΑΔΕ
καθιστά την αυτή ρύθµιση του ελαχίστου τεκµαρτού κέρδους για
όλους τους αυτοαπασχολούµενους και ελεύθερους επαγγελµα-
τίες µαχητή, καθώς νοµιµοποιείται ενεργητικά το σύνολο των
επαγγελµατιών του κλάδου.

Συλλήβδην, η ρύθµιση αυτή µαζί µε τις εξαιρέσεις της για αρ-
κετές ευάλωτες κοινωνικές οµάδες ελευθέρων επαγγελµατιών
την καθιστά τουλάχιστον δίκαιη και ενταγµένη σε ένα ευρύτερο
πνεύµα ισονοµίας και ίσης κατανοµής βαρών µεταξύ των Ελλή-
νων πολιτών.

Η τροποποίηση του κώδικα φορολογικής διαδικασίας για την
απλοποίηση των διαδικασιών και τα ειδικότερα καθεστώτα του
φόρου προστιθέµενης αξίας αποτελεί µέτρο κατά της γραφει-
οκρατίας και της περίπλοκης φορολογικής διαδικασίας, ενώ η
θέσπιση φορολογικών διατάξεων συµπληρωµατικά προς τους
σκοπούς του άρθρου 1 για την αντιµετώπιση ειδικών ζητηµάτων
αποτελεί σηµαντικό κοµµάτι του νοµοσχεδίου που αξίζει την προ-
σοχή µας.

Ταυτοχρόνως, µε τη ρύθµιση για την εισαγωγή των δραστη-
ριοτήτων βραχυχρόνιας µίσθωσης σε καθεστώς φόρου προστι-
θέµενης αξίας διαµορφώνουµε συνθήκες προς την κατεύθυνση
της διασφάλισης της φορολογικής δικαιοσύνης. Στο µέρος β’ οι
διατάξεις για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής και της λαθρεµ-
πορίας θέτουν τις βάσεις για µια πιο αποτελεσµατική φορολο-
γική εποπτεία.

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι αυτές οι µεταρρυθµίσεις είναι
απαραίτητες για να προσαρµοστεί η ελληνική φορολογία στις
σύγχρονες ανάγκες και στη σύγχρονη πραγµατικότητα. Είναι ση-
µαντικό να εξελιχθεί η φορολογία µας ώστε να είναι δίκαιη,
απλούστερη και να ενθαρρύνει την επιχειρηµατικότητα και την
ανάπτυξη. Είναι σαφές πως το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει σηµαν-

τικές τροποποιήσεις στη φορολογική νοµοθεσία που αποσκο-
πούν στη βελτίωση της διοικητικής διαδικασίας και τη διευκό-
λυνση των φορολογουµένων, ενώ ταυτόχρονα θα αποτελέσει
βραχίονα για το χτίσιµο ενός µεγαλύτερου κοινωνικού κράτους
για όλους.

Σας καλώ όλους, λοιπόν, να εξετάσουµε προσεκτικά αυτές τις
προτάσεις και να συζητήσουµε τα πλεονεκτήµατα που µπορεί να
επιφέρουν, αλλά και προτάσεις για τη βελτίωσή τους. Το απαιτεί
ο διάλογος και η σοβαρή αντιπαράθεση, εάν έχετε συνάδελφοι
της µείζονος και ελάσσονος αντιπολίτευσης στοχοθεσία που να
περιλαµβάνει την οικοδόµηση ενός ισχυρού, σύγχρονου και δί-
καιου κράτους, που να µοιράζει δίκαια τα φορολογικά βάρη µε-
ταξύ όλων των επαγγελµατικών οµάδων.

Για εµάς η συνοχή και η συνεκτικότητα της ελληνικής κοινω-
νίας είναι θεµέλιος λίθος στην πορεία ανάπτυξης της χώρας µας.
Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης πρώτος έχει δεσµευτεί
ότι µερίδιο της επιτυχίας της ελληνικής οικονοµίας θα λαµβάνουν
όλοι οι Έλληνες, ενώ για τον κλάδο των ελευθέρων επαγγελµα-
τιών και αυτοαπασχολούµενων η Κυβέρνηση στέκεται σταθερά
δίπλα τους, µειώνοντας φόρους, στηρίζοντας τους όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα της πανδηµίας, διασφαλίζοντας θέσεις ερ-
γασίας και δίνοντας κίνητρα και εργαλεία για την ανάπτυξη του.
Ο στόχος µας είναι η στήριξη και η µεγέθυνση της ελληνικής
αγοράς, που θα οδηγήσει σε αύξηση του εισοδήµατος για
όλους.

Η κατάλληλη διαµόρφωση της φορολογικής νοµοθεσίας είναι
κρίσιµη για την οικονοµία µας και αποτελεί το µεγαλύτερο εχέγ-
γυο για µια κοινωνία µε ισονοµία, ισοτιµία και αίσθηµα δικαίου.
Απαιτούµενη, λοιπόν, η συνεργασία όλων µας για τη δηµιουργία
ενός κράτους σύγχρονου, ελκυστικού στις επενδύσεις και φιλι-
κού στον πολίτη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ, ακολου-
θεί ο κ. Ξανθόπουλος και µετά ο κ. Χρηστίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζή-

τηση φορολογικό νοµοσχέδιο συνιστά την κορωνίδα της πολιτι-
κής εξαπάτησης των πολιτών από τη Νέα Δηµοκρατία. Συνιστά
ένα απτό παράδειγµα υφαρπαγής της ψήφου των πολιτών και
πλήρους ανακολουθίας µεταξύ προεκλογικών δεσµεύσεων και
κυβερνητικών πράξεων.

Όλοι θυµόµαστε άλλωστε τις προεκλογικές µεγαλοστοµίες
του κ. Μητσοτάκη, όταν δήλωνε απευθυνόµενος προς τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία: «Ασκήσατε πολιτική εναντίον
όλων, αυτό είναι το αποτέλεσµα της φοροµπηχτικής σας πολιτι-
κής». Έφτασε µάλιστα να συγκαταλέγει στην κριτική του ακόµη
και το τέλος για την πλαστική σακούλα, το οποίο βεβαίως η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας διατήρησε και εν τέλει το αύ-
ξησε.

Όµως επί του κακού ΣΥΡΙΖΑ το 27% του ΑΕΠ προερχόταν από
τη φορολογία. Το συγκεκριµένο ποσοστό σήµερα επί της Νέας
Δηµοκρατίας που θα µείωνε τους φόρους, έχει ανέβει στο 29%
και βαίνει διαρκώς αυξανόµενο. Είναι χαρακτηριστικό ότι τις νέες
φορολογικές επιβαρύνσεις η Νέα Δηµοκρατία θέλησε να τις κρα-
τήσει σαν επτασφράγιστο µυστικό ως το τέλος, καθώς µόλις πριν
από δύο µήνες ο κυβερνητικός εκπρόσωπος είχε αδειάσει τον κ.
Θεοχάρη επειδή προανήγγειλε αύξηση της φορολογικής επιβά-
ρυνσης των ελευθέρων επαγγελµατιών. 

Μάλλον, κύριε Υπουργέ, σας επέπληξε επειδή χαλάσετε την
έκπληξη στον κ. Μητσοτάκη. Ήθελε να έχει αυτός το προνόµιο
να κάνει αυτή τη µεγάλη έκπληξη και αυτό το µεγάλο δώρο στη
µεσαία τάξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας επαναφέρει το απαρχαιωµένο µέτρο του τεκµαρτού ει-
σοδήµατος, οµολογώντας την πλήρη αποτυχία της να πατάξει τη
φοροδιαφυγή παρά το γεγονός ότι διανύει το πέµπτο έτος στη
διακυβέρνηση της χώρας. Προηγήθηκαν οι οµολογίες αποτυχίας
όσον αφορά την αισχροκέρδεια στην αγορά, τον έλεγχο των κερ-
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δών των εταιρειών παραγωγής ηλεκτρικού ρεύµατος, αλλά και
τη χαλιναγώγηση του ράλι των τιµών στα καύσιµα. Σε µια κοινω-
νία άκρως επιβαρυµένη από τον εν λόγω κυκεώνα οικονοµικής
αφαίµαξης η Νέα Δηµοκρατία κατηγορεί τετρακόσιους ογδόντα
χιλιάδες αυτοαπασχολούµενους, επιχειρηµατίες και επιστήµονες
ως φοροφυγάδες, επιδιώκοντας για µία ακόµη φορά την πρό-
κληση του κοινωνικού αυτοµατισµού. Είναι γνωστή η τακτική, την
έχετε εφαρµόσει άλλωστε πολλές φορές στο παρελθόν. Όµως
εσείς που κοµίζατε το νέο φέρνετε και τα επιχειρήµατα για την
υποστήριξη αυτής της πολιτικής από το παρελθόν µε τον κ. Μη-
τσοτάκη που ακούσαµε σήµερα να µιλά και να λέει ότι η φορο-
λογική επιβάρυνση της µεσαίας τάξης θα αυξήσει τα κονδύλια
για την υγεία. Και πραγµατικά διανύει και περπατά τον δρόµο
που είχε χαράξει πρώτος ο σηµερινός Υπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας, ο κ. Χατζηδάκης όταν πριν πολλά έτη δήλωνε ότι µε την
πώληση της Ολυµπιακής θα φτιαχνόταν ένα νοσοκοµείο το µήνα.
Το ένα νοσοκοµείο τον µήνα δεν το είδαµε και φτάσαµε επί Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη να βλέπουµε ηλικιωµένες κυρίες να δια-
θέτουν όλο τον κόπο µιας ζωής για να κάνουν δωρεά
ασθενοφόρο του ΕΚΑΒ. 

Βεβαίως, κατά τον Σόλωνα αν ζητάς να αποδοθούν ευθύνες
σε άλλους να είσαι έτοιµος να αποδοθούν ευθύνες και σε εσένα.
Και να είστε βέβαιοι ότι θα έρθει και η ώρα της λογοδοσίας για
την ύβρη διαρκείας προς τους πολίτες.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο η Νέα Δηµοκρατία που θα προ-
χωρούσε µόνο σε µειώσεις φόρων, όπως υποσχόταν πριν από
λίγους µήνες, επιβαρύνει µε άδικο και ανισοµερή τρόπο εκατον-
τάδες χιλιάδες πολίτες µε ένα ποσό της τάξεως των 1.430 ευρώ
το λιγότερο, όπως προκύπτει από το άθροισµα του νέου ελάχι-
στου φόρου και του τέλους επιτηδεύµατος, το οποίο και αυτό
υποτίθεται ότι θα καταργούσατε. Πλήρης αιφνιδιασµός µε ένα
κοινωνικά άδικο νοµοσχέδιο όπως προκύπτει και από ένα ακόµη
δεδοµένο.

Επιδιώκετε να συγκεντρώσετε φορολογικά έσοδα ύψους 716
εκατοµµυρίων ευρώ από την ήδη επιβαρυµένη µεσαία τάξη. Την
ίδια όµως στιγµή, σήµερα στο ίδιο νοµοσχέδιο φέρνετε φοροε-
λαφρύνσεις προς τους έχοντες, µε τη µείωση του συντελεστή
φόρου πώλησης στις µετοχές και µε τη σχεδόν βέβαιη εξαφά-
νιση του φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίου. Άλλωστε είναι γνω-
στό ότι στη χώρα µας δεν υπάρχει πολίτης που ανήκει στη
µεσαία τάξη, ο οποίος δεν θα ευνοηθεί από τη µείωση του συν-
τελεστή φόρου πώλησης στις µετοχές και τη µείωση του φόρου
της συγκέντρωσης κεφαλαίου. Την ίδια στιγµή δεν διώκονται
εκείνοι που διαθέτουν 100.000 ετήσιο εισόδηµα και δηλώνουν
20.000, αλλά αυτοί που πραγµατικά έχουν έσοδα κάτω από
10.000 ευρώ. Οδηγοί ταξί, οι οποίοι επιβιώνουν οριακά, µικρές
ατοµικές επιχειρήσεις που όλο και περισσότερες εξ αυτών κλεί-
νουν µέρα µε τη µέρα εξαιτίας κατά κύριο λόγο της ακρίβειας,
δικηγόροι που 13 χιλιάδες εξ αυτών διαθέτουν την οικία τους ως
επαγγελµατική στέγη καθώς δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν στα
έξοδα διατήρησης ενός γραφείου, ελεύθεροι επαγγελµατίες και
αυτοαπασχολούµενοι που εγκαταλείπουν τις δραστηριότητές
τους. 

Τα ως άνω σε καµµία περίπτωση δεν συνιστούν δείγµα κοινω-
νικής δικαιοσύνης όπως προσπάθησε να µας πείσει το πρωί ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός και δίκαιου φορολογικού συστήµατος.
Αντιθέτως, αποκαλύπτουν την σταθερή προσήλωση της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας στην πολιτική της βίαιης αναδια-
νοµής του πλούτου. 

Πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ και στην
τροπολογία που έχει καταθέσει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία και έχει να κάνει µε την παράταση των συµβάσεων των εργα-
ζοµένων της «ΛΑΡΚΟ». Οι συµβάσεις λήγουν στις 31 Δεκεµβρίου
του τρέχοντος έτους. Η Κυβέρνηση δεν έχει αναφερθεί καθόλου
στο ζήτηµα αυτό, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύουν να χάσουν σε
λίγες µόλις µέρες την εργασία τους περί τους επτακόσιους ερ-
γαζόµενους στο εργοστάσιο της εταιρείας και όχι µόνο. Ζητούµε
την παράταση µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2024. Αυτά που συµβαί-
νουν σήµερα στην µοναδική εταιρεία παραγωγής νικελίου στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, τη «ΛΑΡΚΟ» τα είχαµε προεξοφλήσει και σας
τα είχαµε πει από αυτό εδώ το Βήµα τον Φεβρουάριο του 2020,

όταν φέρνετε την τροπολογία για την εκποίηση της εταιρείας.
Και τότε µας λέγατε και το αναγράφατε και στην αιτιολογική έκ-
θεση ότι θα εξυγιανθεί η εταιρεία. Ο στόχος ήταν η διατήρηση
του παραγωγικού χαρακτήρα, η συνέχιση της λειτουργίας της
εταιρείας και η διατήρηση των θέσεων εργασίας και η δηµιουρ-
γία νέων θέσεων εργασίας. 

Σε τι κατάσταση φέρατε την εταιρία σήµερα; Έχει σταµατήσει
να παράγει από τον Αύγουστο του 2022. Οι εργαζόµενοι αγωνι-
ούν για το αν την 1η Γενάρη θα µπορούν να συµβάλουν στις οι-
κογένειές τους και εσείς συνεχίζετε να πανηγυρίζετε ότι έχετε
σώσει αυτήν την εταιρεία. Έχετε αποτύχει πλήρως όπως δεί-
χνουν τα σηµερινά δεδοµένα και το ελάχιστο που µπορείτε να
κάνετε είναι να υπερψηφίσετε, να κάνετε δεκτή την τροπολογία
και να δοθεί παράταση µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2024 στις
συµβάσεις εργασίας των εργαζοµένων της «ΛΑΡΚΟ». 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Ξανθόπουλος έχει τον λόγο από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να κάνω

µια παραδοχή για να βάλουµε ένα πλαίσιο στη συζήτηση που
από το πρωί εξελίσσεται στην Αίθουσα. 

Η χώρα έχει πρόβληµα φοροδιαφυγής. Η φοροδιαφυγή υπάρ-
χει στη χώρα και αυτό οφείλουµε να το θέσουµε ως προϋπόθεση
για να κάνουµε µία συζήτηση, έτσι ώστε να δούµε αν συνεισφέρει
στη σύλληψη της φορολογητέας ύλης, στην πάταξη της φορο-
διαφυγής το συζητούµενο νοµοσχέδιο ή αναπαράγει παθογέ-
νειες που έχουν ταλαιπωρήσει τη δηµόσια ζωή εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Εµείς στην Αριστερά είµαστε υπέρ των δίκαιων
φόρων. Δεν παθαίνουµε αλλεργία, δεν βγάζουµε φλύκταινες
όπως η συντηρητική παράταξη και οι νεοφιλελεύθεροι στο άκου-
σµα της λέξης φόρων. Θεωρούµε ότι µία κοινωνία πορεύεται, πη-
γαίνει ακριβώς στο πλαίσιο µιας συνοχής, στην οποία συνοχή
είναι απαραίτητη η ύπαρξη ενός δίκαιου φορολογικού συστήµα-
τος. Αλλά για να πείσεις την κοινωνία ότι πραγµατικά στοχεύει
στη σύλληψη της φορολογητέας ύλης και στην καταπολέµηση
της φοροδιαφυγής, δίνεις ένα στίγµα. Ξεκινάς από ψηλά, ξεκινάς
εκεί που υπάρχει λίπος, εκεί που υπάρχει υλικό και δεν κυνηγάς
τον δραχµοβίωτο, τον καθηµερινό βιοπαλαιστή στη λογική κατα-
πολέµησης της φοροδιαφυγής. Αφήνετε στο απυρόβλητο τις
εταιρείες διύλισης και εµπορίας καυσίµων. Δισεκατοµµύρια
έχουν κερδίσει τα τελευταία δύο χρόνια. Οι τράπεζες µε τις θη-
ριώδεις διαφορές ανάµεσα στα επιτόκια χορηγήσεων και κατα-
θέσεων απαλλάσσονται από τη φορολογία συνεχώς µε την
καταβολή µε τον αναβαλλόµενο φόρο. Οι εταιρείες παραγωγής
και εµπορίας ηλεκτρικού ρεύµατος παίρνουν µια παρατεταµένη
άνοιξη και φορολογικά είναι στο απυρόβλητο. Το καρτέλ των
σουπερµάρκετ αθροίζει εξαιρετικά κέρδη και κανείς σας από την
Κυβέρνηση δεν στοχεύει εκεί και στοχεύετε στον ελεύθερο επαγ-
γελµατία, σε αυτόν που είτε έχει ένα καφενείο στην επαρχία είτε
ασκεί ελεύθερο επάγγελµα είτε είναι επιστήµονας είτε είναι µη-
χανικός είτε είναι δικηγόρος. 

Θυµίζω, για να ξέρουµε το πρόβληµα ότι ταυτοχρόνως µε τη
φοροδιαφυγή η αναλογία έµµεσων και άµεσων φόρων στη χώρα
µας είναι 60-40 υπέρ των έµµεσων φόρων, που αυτό σηµαίνει ότι
το ΦΠΑ του 24% τον πληρώνει και αυτός που παίρνει µεροκά-
µατο 20 ευρώ και αυτός που έχει εισοδήµατα 100.000 ευρώ το
µήνα. 

Άρα αν θέλουµε να αλλάξουµε, να δείξουµε στην κοινωνία ότι
στοχεύουµε σε µια αλλαγή του φορολογικού υποδείγµατος, ξε-
κινάµε, κατά την άποψή µας από αυτά που ανέφερα grosso
modo, έτσι ακροθιγώς, για να ξέρουµε για τι πράγµα µιλάµε. 

Έρχοµαι στα του νοµοσχεδίου. Τι κάνετε τώρα εσείς. Συνδέ-
ετε, παρά τα όσα έχει πει η έννοµη τάξη, το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας, τη φορολογία των ελεύθερων επαγγελµατιών,
αυτοαπασχολουµένων και ατοµικών επιχειρήσεων είτε µε το
ύψος του ελάχιστου κατώτατου µισθού, είτε µε τον υψηλότερο
µισθό που καταβάλλει ο εργοδότης, όποιο ποσό είναι υψηλό-
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τερο. Άρα οι ελεύθεροι επαγγελµατίες -µια παράµετρο θέτω- δεν
θα συµφωνήσουν ποτέ σε αύξηση του κατώτατου µισθού διότι
θα συµπαρασύρει κι αυτό που οφείλουν αυτοί ως φορολογητέα
ύλη. 

Δεύτερον, κατά τη γνώµη µου εξαιρετικά σηµαντικό: Όταν το
κράτος θεσµοθετεί αντικειµενικά κριτήρια φορολόγησης, ουσια-
στικά οµολογεί µε τον πιο επίσηµο τρόπο την αδυναµία να συλ-
λάβει, να πατάξει τη φοροδιαφυγή. Διότι όταν δεν ασκείς τους
µηχανισµούς ελέγχου, όταν δεν έχεις τους µηχανισµούς ελέγ-
χου, όταν δεν τους οργανώνεις, όταν δεν συνδέεις τα POS µε το
«TAXIS», όταν όλα αυτά που ανέφερε εισηγητής αλλά και οι
άλλοι οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχεις προετοιµάσει, λοιπόν, όλο
τον µηχανισµό της έρευνας, της διαπίστωσης και της επιβολής
των κυρώσεων, είναι προφανώς ότι το πιο απλό πράγµα είναι να
πεις: «Όλοι 10.920 ευρώ» και από κει και µετά βλέποντας και κά-
νοντας. Για να πω µάλιστα για το 10.920 ότι προκύπτει σύµφωνα
µε τη λογική σας, σύµφωνα µε τον νόµο, από έναν µισθό 780
ευρώ -ο οποίος είναι µεικτός, δεν είναι καθαρός- επί δεκατέσ-
σερα. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες -και το ξέ-
ρετε- και τα καταστήµατα και οι δικηγόροι δεν δουλεύουν δεκα-
τέσσερις µήνες, δουλεύουν δώδεκα. Όµως, ακόµα και στην πηγή
και στην αφετηρία του υπολογισµού σας κάνετε µια τεχνητή
διόγκωση. Και αντιπροτείνετε εσείς ότι δεν είναι ισοπεδωτικά τα
κριτήρια, ότι είναι µαχητά. Γιατί είναι µαχητά; Γιατί αν ο άλλος
είναι στο νοσοκοµείο, αν κάποια είναι έγκυος, αν έχει δηλαδή
εξαιρετικά περιορισµένες δυνατότητες να δουλέψει, αυτό το
πράγµα λαµβάνεται υπ’ όψιν για να µειωθεί το ποσό των 10.920
ευρώ. Αλλιώς, τι του λέτε; Του λέτε: «Θα πας να υποστείς τον
έλεγχο». 

Ξέρουµε πολύ καλά ότι αυτός που φοροδιαφεύγει, θα πάει
στον έλεγχο τρέχοντας γιατί ο έλεγχος σηµαίνει περαίωση.
«Δώσε ενάµισι χιλιάρικο και κλείσε». Αυτό λέτε στον πολίτη. Και
είναι προφανές ότι γνωρίζει…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Το ανάποδο!

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε δίκιο. Με συγχωρείτε
πολύ, εν τη ρύµη του λόγου.

Άρα, η περαίωση είναι ένα πρόβληµα το οποίο ταλανίζει το φο-
ρολογικό µας σύστηµα επί σειρά ετών και δεν είναι αποδοτικό,
αλλά αυτό το πράγµα δεν γίνεται τυχαία. Γίνεται εσκεµµένα γιατί
ακριβώς έχετε κατά νουν το ευαγγέλιο, τον οδηγό, τον µπού-
σουλα του πορίσµατος Πισσαρίδη. 

Είµαστε πολλοί ελεύθεροι επαγγελµατίες, κύριοι συνάδελφοι,
περισσεύουµε σύµφωνα µε τη νεοφιλελεύθερη λογική. Άµα δεν
µπορούµε ως δικηγόροι, ας γίνουµε delivery, άµα δεν µπορούµε
ως delivery, να γίνουµε κάτι άλλο και άµα δεν µπορούµε κάτι
άλλο, να πάρουµε των οµµατιών µας και να φύγουµε. Αυτό είναι
το βασικό πρόβληµα το οποίο έρχεται να υλοποιήσει το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε.

Η φορολογία είναι ένας µηχανισµός αναδιανοµής. Είναι ένα
εργαλείο καταπολέµησης των ανισοτήτων και είναι ένας τρόπος
ενίσχυσης του κοινωνικού κράτους. Κανένα από τα τρία αυτά
στοιχεία δεν υλοποιεί, δεν υποστηρίζει, δεν βοηθάει το παρόν
νοµοσχέδιο. 

Κατά την άποψή µας, ένα προοδευτικό σχέδιο διακυβέρνησης,
για το οποίο θα δουλέψουµε όλοι εµείς που είµαστε στον ΣΥΡΙΖΑ
και κάνουµε µια πρόσκληση σε όλη την προοδευτική Αντιπολί-
τευση να τα βάλουµε κάτω και να βρούµε τα σηµεία σύγκλισης,
θα είναι σε διαφορετική κατεύθυνση, θα έχει τις στοχοθεσίες που
ανέφερα προηγουµένως, θα θέσει και τις υποστηρικτικές διαδι-
κασίες των ηλεκτρονικών µέσων υποβοήθησης αλλά και την πο-
λιτική στόχευση να πληρώσουν αυτοί που, πραγµατικά,
κερδίζουν δισεκατοµµύρια στις πλάτες του ελληνικού λαού και
θα αποτελέσει και έναν παράγοντα κοινωνικής ενίσχυσης και κοι-
νωνικής σταθερότητας γιατί ακριβώς θα αποτελέσει έναν τρόπο
αναδιανοµής του εθνικού πλούτου. Αυτό αποτελεί δέσµευση και
σε αυτόν τον αγώνα καλούµε όλη την κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρηστίδης από το ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα µπορούσα να ξεκινήσω τη σηµερινή τοποθέτηση χωρίς

να αναφερθώ σε αυτό το οποίο ζήσαµε όλοι όσοι βρισκόµαστε
σήµερα σε αυτή εδώ την Αίθουσα πριν από δεκαπέντε χρόνια,
στο τραγικό περιστατικό της δολοφονίας του Αλέξη Γρηγορό-
πουλου κάτω από τραγικές και αδιανόητες συνθήκες για µια δη-
µοκρατική χώρα, κάτω από συνθήκες οι οποίες επιβεβαίωσαν ότι
η εξουσία και η αυθαιρεσία την οποία πολλές φορές οι υπηρε-
σίες χρησιµοποιούν µπορεί να χτυπήσει στο ψαχνό τη ζωή ενός
νέου ανθρώπου και να δηµιουργήσει µε τη συµπεριφορά της και
µε τη στάση της ένα σύµβολο το οποίο δεν θα ξεχάσουµε ποτέ.
Αυτό είναι ο Αλέξης Γρηγορόπουλος σήµερα για όλη τη νέα
γενιά αλλά και για όλους εµάς οι οποίοι σήµερα βρισκόµαστε
εδώ σε ένα διαφορετικό πόστο και ερχόµαστε για να συζητή-
σουµε όλα αυτά τα οποία απασχολούν το σήµερα και το αύριο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνοντας στη συζήτηση για
το φορολογικό είναι σαφές σε όλους µας ότι οι φορολογικές δια-
τάξεις για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τις ατοµικές επι-
χειρήσεις που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση είναι και άδικες, είναι
και παράλογες, είναι στο τέλος καταστροφικές για χιλιάδες ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, επιστήµονες, µικρά και µεσαία εµπορικά
καταστήµατα, το σύνολο ίσως των χειρωνακτικών επαγγελµάτων
και των τεχνιτών.

Δεν θα µιλήσω όµως για τον κίνδυνο της διπλής φορολόγησης,
για την αδικία της αλλαγής του φορολογικού συστήµατος στο
τέλος της χρονιάς µε ισχύ όµως από την τρέχουσα χρονιά. Δεν
θα µιλήσω για την κατάργηση της κατηγορίας εξόδων από χιλιά-
δες επιχειρήσεις. Δεν θα µιλήσω, ούτε για τη ναρκοθέτηση οποι-
ασδήποτε συζήτησης για τον κατώτατο µισθό ούτε καν για την
απαγόρευση των ζηµιών που διατάζει σήµερα η Κυβέρνηση για
τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τις ατοµικές επιχειρήσεις
λες και αυτό δεν προβλέπεται στην πραγµατική αγορά. Ούτε καν
θα σπαταλήσω τον χρόνο µου για να επιχειρηµατολογήσω για
την πρωτοφανή οµολογία της Κυβέρνησης ότι είναι ανίκανη µετά
από πέντε χρόνια στη διακυβέρνηση να ελέγξει τη φοροδιαφυγή
και επιλέγει το οριζόντιο χαράτσι χαρακτηρίζοντας συλλήβδην
τους ελεύθερους επαγγελµατίες ως φοροφυγάδες. Δεν θα µι-
λήσω, ούτε για τον βαθµό εµπιστοσύνης που εµπνέει σήµερα µε
αυτές τις διατάξεις η Κυβέρνηση στο σύνολο των επιχειρήσεων
που αντιλαµβάνονται ότι όπως σήµερα επιβάλλει επί δικαίων και
αδίκων ένα οριζόντιο και βαρύ φορολογικό µέτρο στους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, µε την ίδια ακριβώς άνεση και ευκολία τον
επόµενο χρόνο –άλλωστε, το ίδιο συνέβη και µε τον προηγού-
µενο και τον προπροηγούµενο χρόνο- µπορεί να έρθει και να επι-
βάλει αντίστοιχα φορολογικά µέτρα στο σύνολο των
επιχειρήσεων, ανεξαρτήτως εταιρικής µορφής.

Είµαι σίγουρος ότι τα παραπάνω προβλήµατα που δηµιουργεί
το σηµερινό νοµοσχέδιο και πολλά περισσότερα θα αναφερθούν
και από δω και µπρος όπως αναφέρθηκαν και µέχρι τώρα από
Βουλευτές που αντιλαµβάνονται και τις επιπτώσεις αυτής της αι-
σχρής φοροεπιδροµής και δεν δεσµεύονται από την κακώς εν-
νοούµενη κοµµατική πειθαρχία των Βουλευτών της
συµπολίτευσης.

Είµαι εδώ σήµερα για να µιλήσω για δικαιώµατα. Θα σας µι-
λήσω για την οικογένεια και τις επιπτώσεις που αυτό το νοµο-
σχέδιο θα έχει στις γυναίκες και ιδίως τις γυναίκες µητέρες
ανήλικων παιδιών. Θα σας µιλήσω για τη βία και τις διακρίσεις
σε βάρος των γυναικών που προκαλεί αυτό το νοµοσχέδιο και θα
σας µιλήσω για τη βαθιά συντηρητική επιλογή αυτής της Κυβέρ-
νησης µε αυτό το νοµοσχέδιο που επιβάλλει στις γυναίκες να γυ-
ρίσουν στο σπίτι και να ασχοληθούν µε τα οικιακά, σαν να
είµαστε στη δεκαετία του 1950 και του 1960, και την ανατροφή
των παιδιών, εξαρτώµενες πλήρως από τους συζύγους τους,
µέχρι τουλάχιστον να ανεξαρτητοποιηθούν και να αυτονοµηθούν
τα παιδιά τους. Διότι οι αρνητικές συνέπειες που θα φέρει αυτό
το φορολογικό στην ελληνική κοινωνία αφορούν πρωτίστως τις
γυναίκες που θα κληθούν να κάνουν τη βάρβαρη επιλογή, εν έτει
2023, παιδιά ή καριέρα.
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Και θα είµαι πολύ συγκεκριµένος. Ξεκινά από γυναίκες επιστή-
µονες που διατηρούν ατοµική επιχείρηση ή είναι αυτοαπασχο-
λούµενες σε κάποιο επιστηµονικό πεδίο, γιατροί, δικηγόροι,
µηχανικοί, ψυχολόγοι, λογίστριες ή οικονοµολόγοι, εκπαιδευτικοί
και πολλά ακόµα.

Οι περισσότερες από αυτές τις γυναίκες όταν κάνουν παιδιά
και µέχρι, τουλάχιστον, να ολοκληρώσουν και το δηµοτικό ή τις
πρώτες τάξεις του γυµνασίου τα παιδιά τους επιλέγουν να µει-
ώσουν τις ώρες εργασίας τους και άρα και την πελατεία τους και
προφανώς τα εισοδήµατά τους. Οι γυναίκες αυτές, που είναι
εξαιρετικές στη δουλειά τους, επιλέγουν να δώσουν προτεραι-
ότητα στις ανάγκες των παιδιών τους, αφού το κοινωνικό κράτος
δεν υφίσταται, χωρίς να εγκαταλείψουν εξ ολοκλήρου την επαγ-
γελµατική τους πορεία και διατηρούν ένα γραφείο αυξάνοντας
σταδιακά τους όρους απασχόλησης ανάλογα µε τον βαθµό αυ-
τονοµίας που κατακτούν τα παιδιά τους. Όταν κάποια στιγµή
αποφασίζουν ότι µπορούν να αφιερώσουν περισσότερο χρόνο
στην εργασία τους, τα έσοδά τους και οι φόροι  τους προφανώς
µεγαλώνουν, κάτι που δεν θα συνέβαινε εάν ξεκινούσαν από το
µηδέν. Τα καθαρά κέρδη αυτών των γυναικών µπορεί να είναι κα-
τώτερα του βασικού µισθού, καλύπτουν, όµως, τις ασφαλιστικές
εισφορές, το σύνολο των εξόδων διατήρησης της επιχείρησης
και ενισχύουν το οικογενειακό εισόδηµα που πλήττεται καθηµε-
ρινά λόγω της παροιµιώδους πια ανικανότητας της Κυβέρνησης
να περιορίσει την ακρίβεια. 

Αντίστοιχα, προφανώς, είναι και πολλές γυναίκες που διατη-
ρούν εµπορικά καταστήµατα και προκειµένου να είναι δίπλα στα
παιδιά τους προσλαµβάνουν υπαλλήλους για να κρατήσουν το
µαγαζί ανοιχτό χωρίς να χρειάζεται η δική τους αυτοπρόσωπη
παρουσία δεκατέσσερις ή δεκαπέντε ώρες την ηµέρα. Τα µαγα-
ζιά αυτά εκτός από το ότι διατηρούν την πελατεία τους σε ένα
εξαιρετικά ανταγωνιστικό περιβάλλον καλύπτουν και τα έξοδα
και τη µισθοδοσία των υπαλλήλων και συµπληρώνουν πάλι το οι-
κογενειακό εισόδηµα. 

Όλες οι παραπάνω γυναίκες και πολύ περισσότερο εκείνες
που απασχολούν και κάποιο υπάλληλο πλήρους ή µερικής απα-
σχόλησης θα αναγκαστούν να πληρώσουν το χαράτσι που σή-
µερα θέλει να εγκρίνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Όλες αυτές οι γυναίκες γνωρίζουν πολύ καλά ότι διατηρώντας
άµεση επαφή µε την αγορά εργασίας και διατηρώντας ορισµένη
έστω πελατεία µπορούν να διαχειριστούν επαγγελµατικά χωρίς
να εκτεθούν και διατηρούν µια σχετική έστω οικονοµική αυτονο-
µία, γνωρίζοντας ανά πάσα ώρα και στιγµή ότι εφόσον οι συνθή-
κες το επιβάλλουν, µπορούν να πολλαπλασιάσουν τις ώρες
εργασίας τους και να ανταποκριθούν σε οποιαδήποτε ανάγκη.
Στην πράξη γνωρίζουν ότι είναι ανεξάρτητες και ότι µπορούν να
καλύψουν µόνες τους τις ανάγκες των ιδίων και των παιδιών
τους, επιλέγοντας, όµως, να επιβραδύνουν την επαγγελµατική
τους πορεία.

Δεν είναι, όµως, όλες οι γυναίκες που έχουν αυτή την επιλογή.
Οι γυναίκες που χρειάζονται ως µισθωτές πολλές φορές να εγ-
καταλείψουν τη δουλειά τους ακόµα είτε για παροδικές ανάγκες
των παιδιών είτε λόγω της τροµακτικής διάλυσης των εργασια-
κών σχέσεων, των µη σταθερών ωραρίων, την απαίτηση πολλών
και απλήρωτων υπερωριών που έχει νοµιµοποιήσει αυτή η Κυ-
βέρνηση µε πρωταγωνιστή τότε, τον κ. Χατζηδάκη, έρχονται σε
πολύ δύσκολη θέση.

Τι λέει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία σήµερα, σε αυτές τις χιλιά-
δες αυτοαπασχολούµενες γυναίκες; Ή θα πληρώσετε περίπου
1.500 ευρώ το χρόνο χαράτσι ή θα εγκαταλείψετε το επάγγελµα
και µαζί µε αυτό και την ασφάλιση και τη µελλοντική σύνταξη και,
κυρίως, την εν δυνάµει οικονοµική ανεξαρτησία σας. Το κάνει µά-
λιστα σε συνθήκες ακραίου πληθωρισµού εδώ και δυόµισι χρό-
νια. Το κάνει σε βάρος των γυναικών της µεσαίας τάξης, στο
όνοµα της οποίας εκλέχθηκε. Φορτώνει τη µεσαία τάξη και, κυ-
ρίως, τις γυναίκες µε ένα χαράτσι 1.500 ευρώ τον χρόνο, τουλά-
χιστον, κραυγάζοντας µάλιστα ότι χτυπάει τη φοροδιαφυγή. Δεν
χτυπάει καµµία φοροδιαφυγή. Τη γυναίκα και τη µητρότητα χτυ-
πάει, διότι η πλειοψηφία των περιπτώσεων που δηλώνουν κα-
θαρά κέρδη µικρότερα του κατώτατου µισθού είναι εκείνες οι
γυναίκες που δεν κρύβουν εισοδήµατα και που αυξάνουν αλµα-

τωδώς τα κέρδη και τους φόρους όταν επιστρέφουν σε ρυθµούς
πλήρους απασχόλησης.

Κύριε Πρόεδρε, η πραγµατικότητα είναι αυτή και είναι πολύ
δύσκολη. Το χειρότερο, όµως, που µπορεί να συµβεί σε αυτές
τις γυναίκες είναι ότι κλείνοντας τις ατοµικές επιχειρήσεις, κάτι
που θα συµβεί σε πολλές περιπτώσεις, θα είναι πλήρως εξαρτη-
µένες οικονοµικά από τις οικογένειές τους και τους συζύγους
τους, θα είναι εξαρτηµένες οικονοµικά και θα φοβούνται ακόµα
περισσότερο να αποµακρυνθούν από την οικιακή στέγη ακόµα
και αν υπάρχουν περιστατικά και φαινόµενα ενδοοικογενειακής
βίας. Θα υποχρεωθούν, επίσης, σε µικρότερες συντάξεις, ενώ
για πολλές περιπτώσεις η µακρά και πλήρης απουσία από το
επάγγελµά τους θα σηµαίνει και αδυναµία πλήρους επαναφοράς
τους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα όσο και αν θέλει να το κρύψει
η Κυβέρνηση.

Εποµένως, καλώ ειδικά τις γυναίκες της Συµπολίτευσης να
αναλογιστούν πολύ σοβαρά αυτά τα οποία λέµε. Και τις καλώ,
επίσης, όπως και εσάς όλους, αυτούς τους ανθρώπους τους
οποίους σήµερα χαρακτηρίζετε ως φοροφυγάδες να θυµηθείτε
ότι ο κ. Μητσοτάκης σε επανειληµµένες δηλώσεις του τους χα-
ρακτήριζε έντιµους επαγγελµατίες και επιστήµονες. Είναι ο κ.
Μητσοτάκης εκείνος, ο οποίος σήµερα ως νέος κ. Κατρούγκαλος
έρχεται και επιβάλλει οριζόντια µέτρα. Είναι εκείνος, ο κ. Μητσο-
τάκης, ο όποιος έλεγε ότι εξοντώνουµε τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες το 2016 και έρχεται και κάνει το ίδιο ακριβώς το 2023. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα

της φοροδιαφυγής στη χώρα µας είναι τεράστιο και διαχρονικό.
Σε αυτή τη διαπίστωση συµφωνεί σχεδόν το 88% των πολιτών.
Ωστόσο, το πρόβληµα παραµένει και είναι ένα πρόβληµα ισότη-
τας και δικαιοσύνης. 

Το κράτος πρέπει να διασφαλίζει νοµοθετώντας και καλλιερ-
γώντας φορολογική συνείδηση ότι οι πολίτες συµµετέχουν ισό-
τιµα και δίκαια µε βάση τις οικονοµικές τους δυνατότητες στα
φορολογικά βάρη. Γιατί; Διότι τα έσοδα από τους φόρους καθι-
στούν δυνατή την ύπαρξη κοινωνικού κράτους δηµόσιας υγείας
και παιδείας άλλων κοινωνικών πολιτικών και µέτρων για τους
ευάλωτους. 

Το 2021, το 78% των δηλωθέντων ποσών ήταν µισθοί και συν-
τάξεις. Είναι τα έσοδα των περίπου 4,5 εκατοµµυρίων πολιτών
που ούτως ή άλλως δεν µπορούν να φοροδιαφύγουν. Ο µέσος
µισθωτός, όµως, στην Ελλάδα πληρώνει µεγαλύτερο φόρο από
το 85% των ελεύθερων επαγγελµατιών. Έχουµε περίπου επτα-
κόσιες πενήντα χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες από τους
οποίους το 71% δήλωσε το 2022 εισόδηµα κάτω από τον κατώ-
τατο µισθό, δηλαδή κάτω από 10.920 ευρώ. Φοροδιαφεύγουν
όλοι; Όχι, βέβαια. Έχουµε, όµως, περιπτώσεις εργοδοτών που
δηλώνουν λιγότερα από τους εργαζόµενους τους. 

Πιστεύω και ελπίζω ότι όλοι αναγνωρίζουµε ότι αυτό αποτελεί
µια στρέβλωση. Όπως είπα από το 71% των ελεύθερων επαγγελ-
µατιών το 54% δήλωσε µηδενικά έσοδα ή ζηµίες και το 27% δη-
λώνει επί πέντε χρόνια µηδενικά έσοδα ή ζηµιές. Τα φορολογικά
έσοδα από ελεύθερα επαγγέλµατα είναι 0,8% όταν ο µέσος ευ-
ρωπαϊκός όρος είναι 2,2% και µε τα µέτρα που φέρνουµε θα
πάµε από το 0,8% στο 1%. Επιπλέον, 100 εκατοµµύρια ευρώ το
χρόνο από κοινωνικά επιδόµατα πηγαίνουν σε ανθρώπους που
φαίνεται ότι δεν τα δικαιούνται. Άρα, χρειάζονται διορθωτικές κι-
νήσεις και αυτές γίνονται µε το νοµοσχέδιο που συζητούµε. Δεν
είναι µια εύκολη τοµή. Το γνωρίζει και η Κυβέρνηση και ακόµα
περισσότερο εµείς οι Βουλευτές, που είµαστε σε άµεση επαφή
µε τις περιφέρειές µας όπου υπάρχουν και αντιδράσεις. Όµως
το 86,8% της κοινωνίας, θέλει µέτρα για τη φοροδιαφυγή. Και
µάλιστα σχεδόν το 56,4% συµφωνεί µε τα συγκεκριµένα µέτρα
αυτού του νοµοσχεδίου. Ακόµα και οι ίδιοι οι ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες σχεδόν οι µισοί αναγνωρίζουν την αναγκαιότητα του νο-
µοσχεδίου. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 6 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6845



Η Κυβέρνηση, λοιπόν, προχωρά σε µια τολµηρή, αλλά απολύ-
τως δίκαιη µεταρρύθµιση, συνεχίζοντας τα ουσιαστικά µέτρα για
την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, τα οποία ξεκίνησε τα
προηγούµενα χρόνια. Ένα από τα νέα µέτρα αφορά τη θέσπιση
τεκµηρίου για τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Αυτό δεν σηµαί-
νει ίδια οριζόντια επιβάρυνση για όλους. Η Κυβέρνηση προχώ-
ρησε σε βελτιωτικές παρεµβάσεις, αξιοποιώντας και τις
προτάσεις που κατατέθηκαν στη διαβούλευση. Έτσι αυξήθηκαν
οι κατηγορίες που έχουν µειωµένο τεκµήριο κατά 50%, ανάµεσα
σε αυτές και επαγγελµατίες που έχουν έδρα σε µικρά χωριά και
νησιά. 

Είναι µια σωστή πρόνοια, κύριε Υπουργέ. Θα ήθελα ωστόσο
να σας ζητήσω να εξαιρεθούν πλήρως από τη ρύθµιση τα παρα-
δοσιακά καφενεία και τα µικρά παντοπωλεία στα µικρά χωριά της
περιφέρειας όλης της χώρας, όπως σας ζήτησα και µε σχετική
ερώτηση που σας κατέθεσα αλλά και µε σχετική επιστολή µου
στον κ. Χατζηδάκη. Τα χωριά της υπαίθρου ερηµώνουν. Τα κα-
φενεία είναι ένα κύτταρο κοινωνικής ζωής και ψυχαγωγίας για
τους λιγοστούς κατοίκους. Πρέπει να τα στηρίξουµε, να διατη-
ρηθούν όσα υπάρχουν αλλά και να ανοίξουν καινούργια σε χωριά
όπου δεν υπάρχουν. 

Άλλες προοδευτικές µειώσεις προβλέπονται ακόµη για νέους
επαγγελµατίες. Το τεκµήριο δεν εφαρµόζεται κατά τα τρία
πρώτα χρόνια της επαγγελµατικής δραστηριότητας. Για το τέ-
ταρτο έτος µειώνεται κατά 67% και για το πέµπτο έτος κατά 33%.
Βεβαίως, αντίστοιχα υπάρχει αύξηση για µεγάλους τζίρους και
µισθοδοσίες διότι, όπως προανέφερα, το µέτρο δεν είναι οριζόν-
τιο. Κυρίως, όµως, το τεκµήριο είναι µαχητικό από το φορολο-
γούµενο. 

Ο ελεύθερος επαγγελµατίας µπορεί να αµφισβητήσει το ποσό
που προκύπτει από την εφαρµογή του τεκµηρίου, αρκεί να ζητή-
σει φορολογικό έλεγχο. Μπορεί, επίσης, να επικαλεστεί ασθέ-
νεια, στρατιωτική θητεία, φυλάκιση, αδυναµία άσκησης
επαγγελµατικής δραστηριότητας, συνεπεία φυσικών καταστρο-
φών και άλλα. 

Τέλος, προβλέπεται πλήρης απαλλαγή από την εφαρµογή του
τεκµηρίου για τους αγρότες, για όσους αµείβονται µε µπλοκάκι
και µέχρι έως τρεις εργοδότες, καθώς και για τους επαγγελµα-
τίες που παρουσιάζουν αναπηρία ίση ή µεγαλύτερη του 80%.
Από αυτή τη µεταρρύθµιση, το κράτος φιλοδοξεί να εισπράξει
περίπου 550.000.000 ευρώ. Κανονικά τα έσοδα υπολογίζονται σε
700.000.000 ευρώ, όµως αφαιρούνται τα 150.000.000 από τη µεί-
ωση του τέλους επιτηδεύµατος, το οποίο µειώνεται 50%. Μάλι-
στα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µειώνεται ένα χρόνο
νωρίτερα από ότι είχαµε υποσχεθεί και για όλους, ανεξαιρέτως,
τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Βέβαια, παραµένει η δέσµευσή
µας ότι µέσα στα επόµενα δύο χρόνια θα καταργηθεί πλήρως. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι λογικό η συζήτηση να επι-
κεντρώνεται στον νέο τρόπο φορολόγησης των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών. Όµως, αυτό δεν πρέπει να επισκιάσει τις υπόλοιπες
σοβαρές παρεµβάσεις που φέρνουµε για τον περιορισµό της φο-
ροδιαφυγής. Αναφέροµαι σε συγκεκριµένα µέτρα και διατάξεις
όπως: Πρώτον: Υποχρεωτική ανάρτηση εσόδων και δαπανών στο
myDATA εντός του 2024. Αυτό σηµαίνει ότι όλα τα παραστατικά
εσόδων και εξόδων υποβάλλονται υποχρεωτικά ψηφιακά στην
ΑΑΔΕ. Η διαδικασία αυτή ξεκίνησε από τον Οκτώβριο του 2020
και ήδη συµµετέχουν ένα εκατοµµύριο τριακόσιες είκοσι πέντε
χιλιάδες, ενώ οι καταγεγραµµένες συναλλαγές ξεπέρασαν τα
δύο δισεκατοµµύρια. 

Δεύτερον: Ολοκλήρωση της διασύνδεσης των ταµειακών µη-
χανών µε τα POS και κατ’ επέκταση µε την ΑΑΔΕ και η επέκταση
της υποχρεωτικής χρήσης τους στους υπόλοιπους κλάδους της
λιανικής αγοράς. 

Τρίτον: Ενεργοποίηση του ψηφιακού δελτίου αποστολής και
τα ηλεκτρονικά τιµολόγια. 

Τέταρτον: Απαγόρευση της χρήσης µετρητών στις αγοραπω-
λησίες ακινήτων, που ήταν ένας συνήθης τρόπος να ξεπλένεται
µαύρο χρήµα. 

Πέµπτον: Αυστηροποίηση των κυρώσεων που φτάνουν µέχρι
και το κλείσιµο για τις επιχειρήσεις που ενέχονται στο λαθρεµ-
πόριο ή νόθευση καυσίµων. Αυτό αφορά και πρατήρια, αλλά και

τις εταιρείες εµπορίας καυσίµων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

είναι µια ακόµη προσπάθεια της Κυβέρνησης να περιορίσει τη
φοροδιαφυγή. Οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι αλλά και οι συνεπείς
ελεύθεροι επαγγελµατίες δεν πρέπει να αισθάνονται αδικηµένοι,
ούτε να έχουν την αίσθηση ότι επωµίζονται αυτοί όλα τα φορο-
λογικά βάρη. Με τα νέα µέτρα, µε ψηφιακά µέσα, µε κίνητρα
αλλά και κυρώσεις για παραβατικές συµπεριφορές απαντάµε
στην ανάγκη για ισότητα και δικαιοσύνη στο φορολογικό σύ-
στηµα. Στηρίζουµε µια ακόµη µεταρρυθµιστική τοµή της Κυβέρ-
νησης του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Ζαµπάρας έχει τον λόγο και αµέσως µετά ο κ. Μαµουλά-
κης από ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ήταν 6 Δεκεµβρίου 2008. Θα ήταν σήµερα τριάντα. Η δολο-
φονία του σηµάδεψε µια ολόκληρη γενιά, τη γενιά µας, µια γενιά
που µεγάλωσε, σπούδασε, έφυγε στο εξωτερικό γιατί απειλούν-
ταν µε αφανισµό. Διέπρεψε εκεί αλλά τους λείπει η πατρίδα. Και
κάποιοι άλλοι που µείνανε εδώ να το παλέψουν, συνεχίζουν να
παλεύουν για ένα καλύτερο µέλλον, που ακόµα δεν φαίνεται να
έρχεται. Όλοι αυτοί κρατάνε ένα κοµµάτι από εκείνο τον Δεκέµ-
βρη. Είναι ένας Δεκέµβρης που δεν τελείωσε ποτέ. Όλοι αυτοί
κρατάνε ένα κοµµάτι από τον Δεκέµβρη που δεν εξοστρακίζεται.
Μια γενιά, όπως η δικιά µας η γενιά, που δεν θα πει ποτέ αντίο
στον Αλέξη, αλλά στο επανιδείν. 

Θέλω να ξεκινήσω την οµιλία µου επισηµαίνοντας για ακόµη
µια φορά τον τρόπο που επιλέγετε να φέρετε τα νοµοσχέδια
στην Ολοµέλεια και στις επιτροπές της Βουλής και ειδικά ένα τέ-
τοιο νοµοσχέδιο όπως είναι αυτό που αφορά τη φορολόγηση των
ελευθέρων επαγγελµατιών, µε τόσο µεγάλες κοινωνικές αντιδρά-
σεις. Φαίνεται ότι για σας η διαβούλευση αρχίζει, ξεκινάει και τε-
λειώνει µε το opengov. και αυτό το κάνετε πολύ απλά γιατί είναι
υποχρεωτικό, αλλιώς θα το είχατε παρακάµψει ως στάδιο. 

Είναι ένα φορολογικό νοµοσχέδιο που επηρεάζει χιλιάδες
ελεύθερους επαγγελµατίες. Αλλά εσείς δεν µπήκατε στον κόπο
να κάνετε κανενός είδους διαβούλευση µε κανέναν φορέα από
αυτούς. Έχετε πάει στην περιφέρεια να δείτε τι γίνεται; Έχετε
ακούσει καθόλου αυτούς τους ανθρώπους; 

Εγώ, αγαπητοί συνάδελφοι, όλο το προηγούµενο διάστηµα
στον νοµό µου, στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας, συνάντησα φο-
ρείς, δικηγορικούς συλλόγους, οδηγούς ταξί, φοροτεχνικούς,
λογιστές, εργατικά κέντρα, σωµατεία, ανθρώπους που έχουν ορ-
γανική σχέση µε το µικρό και µεσαίο επιχειρείν. Όλοι αυτοί οι άν-
θρωποι σχεδόν µε απόλυτο και οριζόντιο τρόπο µάς ρωτούσαν
ρητορικά: «Είµαστε φοροφυγάδες; Μας θεωρείτε φοροφυγάδες;
Μας θεωρεί η Κυβέρνηση φοροφυγάδες;».

Και, βέβαια, θα πρέπει να πούµε ότι µε έναν συντονισµένο
τρόπο, τόσο η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα, όσο και κάποια µέσα
τα οποία υποβοηθούν µε τον τρόπο τους, έχουν δηµιουργήσει
µια λογική κοινωνικού αυτοµατισµού για να δικαιολογήσετε τα
αδικαιολόγητα. Ακούσαµε µάλιστα και κάποια κρύα, ρηχά και
φαιδρά αστεία ότι θα µπορούσαν οι δικηγόροι να γίνουν ντελι-
βεράδες, υποτιµώντας µε αυτόν τον τρόπο και τους δικηγόρους
και τους ντελιβεράδες που δίνουν τη µάχη της επιβίωσης. 

Να θυµίσουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι πριν από κάποια χρό-
νια ο Κυριάκος Μητσοτάκης ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης είχε κάνει εξαπολύσει µια πολύ µεγάλη επίθεση στους
δηµοσίους υπαλλήλους, γιατί θεωρούσαν τότε, µε βάση ένα πα-
ρόµοιο αφήγηµα, ότι αυτοί ευθύνονται για την οικονοµική κατά-
σταση και κατάρρευση της χώρας και είχατε καταφέρει µε
ψέµατα και συκοφαντίες να στρέψετε τότε στους ιδιωτικούς
υπαλλήλους έναντι στους δηµοσίους. Είχαν ακουστεί και τότε
πολλά ψέµατα, πολλά φαιδρά πράγµατα. Με την ίδια λογική αυτή
τη στιγµή, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο που πλήττει οριζόντια, άδικα
και µε έναν φόρο κεφαλικό τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
τους µικρούς και µεσαίους. 
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Και να θυµίσω ότι τότε που µιλούσατε µε τον ίδιο τρόπο για
τους δηµοσίους υπαλλήλους, όταν µετά, στην πανδηµία, αυτοί
οι άνθρωποι, οι νοσηλευτές και οι γιατροί, µέσα από το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας στήριξαν τη χώρα, στήριξαν την κοινωνία, ήταν
ήρωες που τους χειροκροτήσατε παροδικά, µέχρι και αυτούς,
όµως, να τους βγάλετε στο περιθώριο, υποαµειβόµενους και
εξαντληµένους. 

Άρα σήµερα οι φοροφυγάδες είναι οι ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες και είναι κάποιοι άλλοι αυτοί που καλούνται να αναλάβουν
και να πληρώσουν τα σπασµένα κατά την Κυβέρνηση. Έχετε
όλες αυτές τις µέρες κατασκευάσει ένα αφήγηµα ότι η αυτοα-
πασχόληση εµποδίζει την ανάπτυξη, ότι όσοι αντιδρούν καλύ-
πτουν τους φοροφυγάδες, ότι αν δεν φορολογήσουµε τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, τότε δεν θα έχουµε πόρους για
άλλες δαπάνες, για το κοινωνικό κράτος και τα λοιπά. Την ίδια
στιγµή που σήµερα τα νοσοκοµεία καταρρέουν, την ίδια στιγµή
που ένα πρόγραµµα που αφορά κατ’ οίκον νοσηλεία -καταθέ-
σαµε ερώτηση σήµερα στη Βουλή για αυτό το πράγµα ερώτηση-
σταµατάει τέλος του χρόνου. 

Άρα νοµίζω ότι δεν είναι η πρόθεσή σας αυτή, δεν είναι η πρό-
θεσή σας να στηρίξετε το κοινωνικό κράτος. Αυτό θα µπορού-
σατε να το είχατε κάνει. Δόθηκαν πολλές ευκαιρίες και την
περίοδο της πανδηµίας αλλά και µετά. Επικρατεί, λοιπόν, η λο-
γική του κοινωνικού αυτοµατισµού που στοχεύει πλήρως στον
αποπροσανατολισµό, δηµιουργώντας και ένα ζήτηµα «αποδιο-
ποµπαίων τράγων» εντός της κοινωνίας.

Τσουβαλιάζετε µε αυτόν τον τρόπο τον ψιλικατζή, για παρά-
δειγµα, που δουλεύει όλη µέρα για να µπορέσει να βγει στη σύν-
ταξη, τον νέο δικηγόρο που χρησιµοποιεί το σπίτι του ως
γραφείο, το κυλικείο του σχολείου που για κάποιους –αρκετούς-
µήνες το χρόνο δεν δουλεύει, µε αυτούς που βγάζουν χιλιάδες
ευρώ µαύρα και τους αντιµετωπίζετε µε το γάντι ή θα έλεγα κα-
λύτερα ότι τους αντιµετωπίζετε µε χάδι. 

Όµως δεν έχετε µιλήσει και, κυρίως, όµως δεν έχετε κάνει κάτι
για τα υπερκέρδη, τα πολύ µεγάλα υπερκέρδη και στα διυλιστή-
ρια, αλλά και στους παρόχους της ενέργειας. Τα υπερκέρδη
αυτά είναι 2,2 δισ. και έχετε εισπράξει µόλις ελάχιστα. Στα υπερ-
κέρδη των διυλιστηρίων η Κυβέρνηση χαρακτηριστικά επέλεξε
τον κατώτατο φορολογικό συντελεστή που επιτάσσει ο ευρωπαϊ-
κός κανονισµός, 33% µόνο και όχι 90% που λέγατε προεκλογικά
και περιόρισε την εφαρµογή του µόνο για το 2022, ενώ θα µπο-
ρούσε να επεκτείνει το µέτρο αυτό και το 2023. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Και για να είµαστε ξεκάθαροι, αγαπητές και αγαπητοί συνά-
δελφοι, όλα αυτά είναι πολιτικές επιλογές από την πλευρά της
Κυβέρνησης. Είναι πολιτική επιλογή να στοχοποιήσει τον µικρό
και να αφήνει στο απυρόβλητο τον µεγάλο. Είναι πολιτική επι-
λογή να δηµιουργήσει υπερπλεονάσµατα από περικοπές δαπα-
νών και από φορολόγηση, και από την άµεση φορολόγηση, όπως
είναι αυτό το νοµοσχέδιο που φέρνετε και από την έµµεση φο-
ρολόγηση, όπως είναι ο ΦΠΑ που αυτή τη στιγµή δεν έχει µειωθεί
και ειδικά σε κάποιες περιπτώσεις αυξάνεται κιόλας. 

Είναι πολιτική επιλογή να δηµιουργείς αντιπαραθέσεις µεταξύ
των κοινωνικών οµάδων για να καλύψεις την εύνοιά σου στις µε-
γάλες επιχειρήσεις και στις µεγάλες εταιρείες που αισχροκερ-
δούν. Είναι πολιτική επιλογή να οδηγείς στο κλείσιµο τους
µικρούς ελεύθερους επαγγελµατίες και τις µικρές επιχειρήσεις,
γιατί κατά τα λεγόµενά τους και κατά τα λεγόµενα του κ. Γεωρ-
γιάδη, οι ελληνικές µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι πολύ µικρές
για να διασωθούν. Άρα, προφανώς και δεν τις θέλετε. Προφανώς
σας χαλάνε τη σούπα και προφανώς θέλετε να τις κλείσετε εις
όφελος των µεγάλων. Και, βέβαια, είναι πολιτική επιλογή το πώς
χρησιµοποιείς τους πόρους που εισπράττεις και πού τους κατευ-
θύνεις. 

Είναι προφανές επίσης ότι τον κόσµο εκεί έξω, που τις τελευ-
ταίες µέρες, την τελευταία περίοδο διαµαρτύρεται, καλά θα κά-
νετε να τον ακούσετε. Καλά θα κάνετε να τον λάβετε υπ’ όψιν
σας -δεν το έχετε κάνει µέχρι στιγµής- από τη στιγµή που συνε-
χίζετε στο ίδιο µήκος κύµατος και µε αυτό το νοµοσχέδιο. Να ξέ-
ρετε ότι τη νωπή εκλογική εντολή που συνεχώς µε αλαζονεία

χρησιµοποιείτε, αυτό το βολικό άλλοθι του 41%, αυτή τη βολική,
αν θέλετε κατάσταση του 41%, σύντοµα θα την απωλέσετε. 

Είναι ξεκάθαρο, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι είστε
η Κυβέρνηση της κρυφής ατζέντας, κρυφή ατζέντα για το εργα-
σιακό, κρυφή ατζέντα στο Υπουργείο Εσωτερικών παρακάµπτον-
τας τον ΑΣΕΠ και στηρίζοντας τα golden boys, κρυφή ατζέντα
για το ασφαλιστικό, που πετάξατε πρόσφατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε
φτάσει στα δέκα λεπτά. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: …για την αύξηση των
ορίων ηλικίας, κρυφή ατζέντα τέλος και στο φορολογικό.

Και το τελευταίο φύλλο συκής της δήθεν κοινωνικότητας
αυτής της Κυβέρνησης έπεσε. Είναι µεταρρύθµιση αυτό το νο-
µοσχέδιο; Είναι η πλήρης απορρύθµιση. Είναι κοινωνική δικαιο-
σύνη; Σε καµµία περίπτωση. Είστε κοινωνικά αποµονωµένοι,
είστε κοινωνικά απονοµιµοποιηµένοι, είστε κοινωνικά ανάλγητοι,
είστε κοινωνικά απαράδεκτοι, είστε κοινωνικά έκθετοι. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τον κ. Κόνσολα. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µεγάλη µέρα σή-

µερα και της χριστιανοσύνης αλλά και της πολιτικής ζωής. Χρό-
νια πολλά στους εορτάζοντες, λοιπόν. Όµως εκφράζω και την
ικανοποίησή µου για το γεγονός ότι σήµερα συζητάµε ένα µε-
γάλο και πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο.

Άκουσα τον συνάδελφο της Αντιπολίτευσης αλλά πρέπει να
οµολογήσω ότι αισθάνοµαι αµήχανα όταν ακούω για κρυφές
ατζέντες. Όλα στο φως, αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης και οι Υπουργοί του
δεν έχουν κρυφή ατζέντα. Υπάρχει διαβούλευση, υπάρχει συζή-
τηση και υπάρχει συζήτηση σε βάθος στις επιτροπές. Ο κ. Μπα-
ραλιάκος, ο κ. Θεοχάρης, ο κ. Χατζηδάκης ανέλυσαν σε βάθος
όλες εκείνες τις ρήτρες του νοµοσχεδίου που αφορούν σε ένα
και µόνο σηµαντικό ζήτηµα, την ελληνική κοινωνία, τα µέτρα για
τον περιορισµό της φοροδιαφυγής. 

Αυτά όλα που συζητήσαµε σήµερα, ιδιαίτερα µε τις τοποθετή-
σεις των εκπροσώπων της Νέας Δηµοκρατίας είναι συγκεκριµένα
και µετρήσιµα µέτρα. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αγαπητοί συ-
νάδελφοι. Περάσαµε δέκα χρόνια µεγάλης κρίσης και εγώ είχα
την τύχη µε τον κ. Θεοχάρη να υπηρετήσω στο Υπουργείο Του-
ρισµού την περίοδο της πανδηµίας. 

Θα έπρεπε όλοι µας αφ’ ενός να γίνουµε σοφότεροι, αλλά από
την άλλη να είµαστε λιγότερο οξείς σε ό,τι αφορά στα θέµατα
που σχετίζονται µε ένα µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα που είναι η φο-
ροδιαφυγή και η φοροαποφυγή. Ποιος από εµάς στην Αίθουσα
αυτή δεν πιστεύει ότι στην ελληνική οικονοµία υπάρχει φοροδια-
φυγή; Ποιος πιστεύει ότι δεν υπάρχει φοροδιαφυγή; Έµµεσα ή
άµεσα όλοι οµολόγησαν ότι υπάρχει φοροδιαφυγή και γι’ αυτό
συζητάµε σήµερα. 

Ελάτε, λοιπόν, να µιλήσουµε για συγκεκριµένα µέτρα και όχι
για πολιτικές που ενδεχόµενα είναι καλές σε επίπεδο θεωρητικό
και να µην υπάρχει µια µετρήσιµη πολιτική για την αντιµετώπιση
αυτού του ζητήµατος. Γιατί ξέρετε οι πολίτες είναι εξαιρετικά
προβληµατισµένοι και γενικότερα µε τη φοροδιαφυγή. Νοµίζω
ότι έχουν την αντίληψη ότι είναι µια αντικοινωνική συµπεριφορά,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές. 

Το πιστεύω ακράδαντα γιατί µιλάω και εγώ µαζί τους. Δεν εί-
µαστε κρυµµένοι. Οι περισσότεροι είµαστε Βουλευτές και δεν
διεκδικώ τις δάφνες µόνο της Πλειοψηφίας ότι εµείς έχουµε την
ευαισθησία. Και εσείς γυρνάτε. Δεν έχουν αντίληψη οι πολίτες
για το τι είναι αντικοινωνική συµπεριφορά ή όχι; Γιατί η αντικοι-
νωνική συµπεριφορά υπονοµεύει τη σχέση εµπιστοσύνης των πο-
λιτών απέναντι στο κράτος. Και αυτό συµβαίνει, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γιατί ο πολίτης αισθάνεται φορολογικά ότι είναι επι-
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βαρυµένος εξαιτίας της δίκαιης κατανοµής αφ’ ενός, αλλά και
της άδικης επιβολής φόρων από την άλλη. 

Εποµένως πρέπει να ισορροπήσουµε, ποια είναι δίκαιη και
ποια είναι άδικη. Και πρέπει να πούµε ότι κανείς δεν αµφισβητεί
ότι η φοροδιαφυγή στερεί πολύτιµους πόρους από τον κρατικό
προϋπολογισµό, ώστε να ασκηθεί αποτελεσµατικά και εκτετα-
µένα αυτή η πολιτική, πέρα, βέβαια, από το γεγονός ότι λειτουρ-
γεί ανασχετικά τόσο η αναπτυξιακή διαδικασία της Κυβέρνησης,
αλλά και στη µείωση των φορολογικών συντελεστών. 

Η συζήτηση αυτή για τους φορολογικούς συντελεστές είναι
µακρόχρονη και πάντα υπάρχει επικαιροποιηµένο ζήτηµα στην
κοινωνία, για το πόσο είναι το πλαίσιο αυτών των φορολογικών
συντελεστών ή ακόµα ακόµα και φορολογικών συντελεστών που
υπάρχει ανάγκη σε επιµέρους κοινωνικές οµάδες ή και γεωγρα-
φικές ενότητες. 

Σας θυµίζω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η προηγούµενη κυβέρ-
νηση κατάργησε τους µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά.
Ήταν δίκαιο ή άδικο ο νόµος σε ένα άρθρο και σε ένα νόµο;
Έπρεπε η Νέα Δηµοκρατία να ψηφίσει αυτή την προοπτική πα-
ραµονής της χώρας στην Ευρώπη γι’ αυτόν το νόµο; Το κάναµε
µε υπευθυνότητα; Ήταν δίκαιη αυτή η απόφαση να καταργηθούν
οι µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ; Φυσικά όχι δεν ήταν και δίκαιοι,
αλλά εδώ πρέπει να δούµε και µια άλλη οπτική. 

Η ρητορική και η πολεµική της Αντιπολίτευσης επικεντρώνεται
στον νέο τρόπο φορολόγησης των ελεύθερων επαγγελµατιών,
χωρίς όµως να προτείνει κάτι. Ακούσατε, αγαπητοί συνάδελφοι,
µια πρόταση για τη φορολόγηση των επαγγελµατιών; Με συγχω-
ρείτε πάρα πολύ! Προφανώς για κάποιους θεωρείται φυσιολο-
γικό ότι το 71% των ελεύθερων επαγγελµατιών δηλώνει
εισόδηµα µικρότερο από το εισόδηµα µισθωτού που αµείβεται
µε τον κατώτατο µισθό. 

Ο κ. Καββαδάς, προηγουµένως, είπε ότι το 56% των πολιτών
πιστεύει ότι πρέπει να υπάρχει δίκαιη φορολόγηση αλλά και να
υπάρχει ένα φορολογικό σύστηµα ισοµερώς κατανεµηµένο, σύµ-
φωνα µε τις ανάγκες του κράτους αλλά και τις υποχρεώσεις που
έχουν οι πολίτες απέναντί του. 

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν στοχοποιεί
ελεύθερους επαγγελµατίες ούτε τους θεωρεί συλλήβδην φορο-
φυγάδες. Τους έχει στηρίξει και θα συνεχίσει να τους στηρίζει.
Ο κ. Θεοχάρης έχει µεγάλη εµπειρία και από την προγενέστερη
ιδιότητά του αλλά και από προηγούµενη εµπειρία στο Υπουργείο
Τουρισµού. Δεν στήριξε η Κυβέρνηση την περίοδο της πανδη-
µίας τους επαγγελµατίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; 

Μήπως ξεχνάτε τι είχε γίνει; Το έκανε µε περίσσιο θάρρος και
πιστεύοντας ότι πρέπει να στηριχθεί η ελληνική οικονοµία και οι
επαγγελµατίες. Και σε τελική ανάλυση, είδατε ότι ακόµα και
τώρα η µείωση του 50% του τέλους επιτηδεύµατος για όλους
είναι πλέον πρόσφατο ουσιαστικό µέτρο στήριξης και συµπερι-
λαµβάνεται σε αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι ένα νοµοσχέδιο που
συνδέθηκε και µε τις αλλαγές στο περιεχόµενό του, αφού η Κυ-
βέρνηση και ευαισθησίες έχει και ακούει από τη διαβούλευση και
στις επιτροπές ενσωµάτωσε και δικές σας προτάσεις. 

Το νοµοσχέδιο, όµως, δεν αφορά µόνο στο νέο τρόπο φορο-
λόγησης των ελεύθερων επαγγελµατιών. Είναι µια µεγάλη θε-
σµική µεταρρύθµιση, παρέµβαση που στοχεύει στη
φοροδιαφυγή. Το νοµοσχέδιο έχει νέες ασφαλιστικές δικλίδες,
έχει νέο ελεγκτικό πλαίσιο, έχει νέους θεσµούς, έχει θεσµούς
που διευκολύνουν τον έλεγχο και τις διασταυρώσεις αλλά και
ένα νέο πλαίσιο αυστηροποίησης των κυρώσεων για τις περιπτώ-
σεις λαθρεµπορίας καυσίµων. Ακούσατε τον πρωί τον κ. Μητσο-
τάκη, τον Πρωθυπουργό και Αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας, να
αναφέρεται µε ιδιαίτερη επισήµανση γι’ αυτό το ζήτηµα. Δεν το
γνωρίζουµε όλοι αυτό; Δεν είναι καλή νοµοθέτηση; 

Δεν είναι καλή νοµοθέτηση η φορολόγηση για τις βραχυχρό-
νιες µισθώσεις στον τουρισµό σε σχέση µε τα άλλα καταλύµατα;
Γνωρίζετε πολύ καλά τι συµβαίνει στη χώρα. Πολλοί ασκού κρι-
τική χωρίς τεκµηρίωση. Και βέβαια για το πεπραγµένο και το γε-
γονός ότι η Κυβέρνηση εδώ και τέσσερα χρόνια στο πεδίο της
φοροδιαφυγής έχει καταθέσει τεράστια προσπάθεια για να µπο-
ρέσει η χώρα να προχωρήσει µπροστά σε βήµατα και στην ανά-
πτυξη και στην οικονοµία, δεν νοµίζω ότι το προσπερνά κανείς

εύκολα και αβίαστα. 
Έχουµε µια αύξηση των δηµοσίων εσόδων σε σταθερή βάση

στους προϋπολογισµούς που εκτελέστηκαν από την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και αυτό οφείλεται σε µια φορολογική
πολιτική δίκαιη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου µόνο ένα λεπτό σας παρα-
καλώ.

Θέλω να πω µε την αναφορά µου αυτή ότι αύξηση αυτή είναι
της τάξεως των 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, εκ των οποίων τα 2
δισεκατοµµύρια προέρχονται από τον ΦΠΑ και τα 500 εκατοµµύ-
ρια προέρχονται από το φόρο εισοδήµατος επιχειρήσεων, αφού
αποκαλύπτονται περισσότερα κέρδη. Άρα, τι σηµαίνει αυτό; Μει-
ώθηκε η απώλεια εσόδων από τον ΦΠΑ το οποίο επιβεβαιώνει η
έκθεση της Κοµισιόν και παράλληλα ο δείκτης εσόδων από τον
ΦΠΑ είναι ίσως από τους πιο αξιόπιστους και αξιολογούν τις επι-
δόσεις κάθε κυβέρνησης σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο δεί-
κτης επαναλαµβάνω του ΦΠΑ σε σχέση µε τις επιδόσεις αυτές.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι τα µέτρα αυτά
που προτείνει Κυβέρνηση έχουν σαφή στόχο. Ο στόχος είναι να
υπάρχουν πρόσθετα έσοδα ύψους 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που
θα αξιοποιηθούν στην υγεία, στην παιδεία και επίσης σε περαι-
τέρω µείωση φορολογικών επιβαρύνσεων. 

Δεν µπορούµε, όµως, να προσπεράσουµε και µέτρα όπως η
υποχρεωτική ανάρτηση εσόδων-δαπανών στο myDATA το 2024
και η καθιέρωση ηλεκτρονικών τιµολογίων ή η καθολική σχεδόν
διασύνδεση ταµειακών µηχανών µε τα POS, η ενεργοποίηση του
ψηφιακού δελτίου αποστολής προϊόντων, η απαγόρευση χρήσης
µετρητών στις αγοραπωλησίες ακινήτων και οι νέες αυστηρές
κυρώσεις στη λαθρεµπορία καυσίµων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επισηµαίνω ότι χρειάζεται να
αυξηθεί αυτή η εποπτεία αλλά µε παράλληλα κίνητρα. Να σας
πω µόνο ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες πρόσφατα είχαν δώσει την
κατεύθυνση και το υιοθέτησαν οι τράπεζές τους ότι θα έχουν πε-
ραιτέρω ποσοστό 30% έκπτωση οι πελάτες τους εάν γίνεται
χρήση της ηλεκτρονικής πληρωµής των υποχρεώσεών τους.
Άρα, δεν πρωτοτυπούµε εµείς. Δεν είναι κάτι που ανακαλύψαµε
από παρθενογένεση. Υπάρχει καλή πρακτική, υπάρχουν αποτε-
λέσµατα σε µεγάλες οικονοµίες και νοµίζω ότι σε αυτή την κα-
τεύθυνση κινείται και το φορολογικό νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό σας
καλώ, έστω και τώρα, να ψηφίσετε το νοµοσχέδιο και επί του πε-
δίου θα κριθεί θετικά. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Κυριάκης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου µια
αναφορά πριν ξεκινήσετε τον χρόνο. Στις 6 Δεκεµβρίου του 1940
ο Ελληνικός Στρατός απελευθερώνει για τελευταία φορά την
πόλη των Αγίων Σαράντα στη Βόρειο Ήπειρο. Αν αυτή εδώ η
Βουλή σήµερα έπρεπε για έναν λόγο να τηρήσει ενός λεπτού
σιγή είναι για τους πεσόντες στη µάχη των Αγίων Σαράντα, είναι
για τους Έλληνες οι οποίοι έδωσαν το αίµα τους στα βουνά της
Αλβανίας, για τους Έλληνες που έχασαν τη ζωή τους στο αλβα-
νικό µέτωπο για να µπορούµε όλοι εµείς σήµερα να είµαστε ελεύ-
θεροι. Η Ελλάδα τους ευγνωµονεί.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε σήµερα µπροστά µας ένα από τα σηµαντικότερα νοµο-
σχέδια του έτους. Και είναι ένα από τα σηµαντικότερα νοµοσχέ-
δια γιατί ρυθµίζει τα οικονοµικά του κράτους µέσω της
προσπάθειας πάταξης της φοροδιαφυγής. Και µπορεί η βασική
συζήτηση να περιστρέφεται γύρω από το θέµα της φορολόγη-
σης των ελεύθερων επαγγελµατιών, όµως το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο έχει µια σειρά από διατάξεις και µέτρα τα οποία αξίζει
να σταθούµε και αξίζει να αναφέρουµε.

Πρωταρχικά, απαγορεύεται πλήρως πλέον η οποιαδήποτε εγ-
χρήµατη συναλλαγή πάνω από 500 ευρώ. Μέχρι σήµερα υπήρχε
αν θέλετε ένα παράθυρο στο νόµο το οποίο επέτρεπε γκρίζες
αγοραπωλησίες ακινήτων. Πλέον το παράθυρο αυτό παύει να
υπάρχει. Κι όχι µόνο παύει να υπάρχει, επιβάλλονται και σηµαν-
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τικά πρόστιµα σε όσους παραβατούν. Με τον τρόπο αυτό περιο-
ρίζεται πλήρως η ροή του µαύρου χρήµατος.

Μια σειρά από άλλα µέτρα, όπως η σύνδεση των POS µε τις
ταµειακές µηχανές, η υποχρεωτική ανάρτηση των δεδοµένων
στο myDATA, τα µέτρα για την καταπολέµηση του λαθρεµπο-
ρίου, αλλά και η ρύθµιση µιας σηµαντικής, µιας νέας αγοράς
αυτής των βραχυχρόνιων µισθώσεων, είναι αρκετά σηµαντικά.
Βλέπετε στη χώρα µας οι βραχυχρόνιες µισθώσεις, ένας νέος,
ένας σύγχρονος κλάδος της οικονοµίας µας, δρα, κυρίως, αθροι-
στικά προς το οικογενειακό µας εισόδηµα. 

Υπάρχουν, όµως, περιπτώσεις, όταν αυτή ασκείται επαγγελ-
µατικά και επισταµένα, που δηµιουργούνται στρεβλώσεις και δη-
µιουργείται αθέµιτος ανταγωνισµός, ενάντια στον κλάδο του
τουρισµού, ο οποίος πληρώνει µέχρι σήµερα διαφορετικούς φό-
ρους κι έχει ένα εντελώς διαφορετικό ρυθµιστικό πλαίσιο. Αυτό
από σήµερα παύει να υφίσταται γιατί η αγορά αυτή ρυθµίζεται
πλήρως και εξισορροπείται σχεδόν µε τη φορολογία που ισχύει
σήµερα για τα τουριστικά καταλύµατα για όσους επαναλαµβάνω
ασκούν την βραχυπρόθεσµη µίσθωση κατ’ επάγγελµα. 

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να πω πως αλλάζει ο φόρος
διανυκτέρευσης  και γίνεται το τέλος για την καταπολέµηση της
κλιµατικής κρίσης, κάτι το οποίο επιβάλλεται για πρώτη φορά και
στους ιδιοκτήτες βραχυχρόνιων µισθώσεων και είναι δίκαιο.
Όµως, υπάρχει µια πολύ σηµαντική αύξηση από τον φόρο δια-
µονής στο τέλος για την κλιµατική κρίση, το οποίο βαραίνει τον
ελληνικό τουρισµό και δυσχεραίνει την ανταγωνιστικότητα του
ελληνικού τουριστικού πακέτου. Βλέπετε, σε ένα παγκοσµιοποι-
ηµένο περιβάλλον όπως αυτό του τουρισµού οι Έλληνες επιχει-
ρηµατίες έχουν να ανταγωνιστούν χώρες όπως η Τουρκία, η
Αίγυπτος και η Κροατία, µε πολύ συγκεκριµένες οικονοµικές συν-
θήκες οι οποίες καθιστούν τα τουριστικά τους πακέτα ιδιαίτερα
ευέλικτα και προσιτά. Ο Έλληνας ξενοδόχος, ο Έλληνας τουρι-
στικός επιχειρηµατίας έχει ταυτόχρονα να αντιπαλέψει τον
υψηλό πληθωρισµό ο οποίος υπάρχει παγκοσµίως, έχει να ανα-
µετρηθεί µε το αυξηµένο κόστος µισθοδοσίας το οποίο υπάρχει
λόγω της έλλειψης προσωπικού και ταυτόχρονα, βγαίνει από µια
κρίση του κορωνοϊού.

Κατανοώ πως η κλιµατική κρίση είναι εδώ και το είδαµε και
πρόσφατα στη Λάρισα. Αυτό, όµως, το οποίο λέω, κύριε
Υπουργέ, και θα πρέπει να το εξετάσουµε µεσοπρόθεσµα, είναι
πως το βάρος της κλιµατικής κρίσης και της αντιµετώπισής της
δεν θα πρέπει να πέσει µόνο στη βιοµηχανία του τουρισµού. 

Έρχοµαι τώρα στο βασικό κοµµάτι του νοµοσχεδίου που είναι
η φορολόγηση των ελεύθερων επαγγελµατιών, και οφείλω να το-
νίσω από αυτό εδώ το Βήµα πως κανένας µας εν έτει 2023 δεν
πρέπει να θεωρεί τους ελεύθερους επαγγελµατίες ως κατά τεκ-
µήριο φοροφυγάδες. Ο Έλληνας ελεύθερος επαγγελµατίας είναι
ένας άνθρωπος ο οποίος αγωνίζεται σκληρά, ένας άνθρωπος
ξυπνά από τα χαράµατα δουλεύει δεκατρείς, δεκατέσσερις και
δεκαπέντε ώρες την ηµέρα για να εξασφαλίσει τα προς το ζην
γι’ αυτόν και την οικογένειά του. Αναγκάζεται να κάνει πολλές
και πολύπλευρες εργασίες στο χώρο της δουλειάς του, έχει πολύ
υψηλή εξειδίκευση και γνώσεις σε σχέση µε τον µέσο ελεύθερο
επαγγελµατία στις ευρωπαϊκές χώρες, ενώ κατά βάση δεν αµεί-
βεται ούτε για τον χρόνο του ούτε για την εξειδίκευση του, αλλά
βάσει του αποτελέσµατος. 

Κι εδώ υπάρχει ένα δοµικό πρόβληµα το οποίο οφείλουµε όλοι
µας να το αναγνωρίσουµε. 

Και ποιο είναι αυτό το δοµικό πρόβληµα; Ότι αυτή τη στιγµή
στη χώρα µας υπάρχουν περίπου διακόσιες χιλιάδες ελεύθεροι
επαγγελµατίες οι οποίοι δεν συνεισφέρουν ούτε 1 ευρώ στα κρα-
τικά ταµεία. Και κατανοώ ότι κάποιοι απ’ αυτούς µπορεί να µην
ασκούν τη δραστηριότητά τους ή κάποιοι απ’ αυτούς να µην πα-
ράγουν φορολογήσιµα κέρδη, αδυνατώ όµως να κατανοήσω ότι
αυτό συµβαίνει και για τις διακόσιες χιλιάδες αυτών των συναν-
θρώπων µας. 

Ως φιλελεύθερος είµαι ενάντια στη τεκµαρτή φορολόγηση.
Οφείλω όµως να τονίσω πως ο τρόπος µε τον οποίον εισέρχεται
η τεκµαρτή φορολόγηση στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αντιµε-
τωπίζει ένα δοµικό πρόβληµα µε το βέλτιστο δυνατό τρόπο. Και
ακούω τις αιτιάσεις των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης, οι

οποίοι λένε ότι δηµιουργεί αδικίες. Από τη στιγµή που υπάρχει
προαιρετικότητα στην κατά τεκµήριο φορολόγηση, τότε δεν µπο-
ρεί να υπάρχει οποιαδήποτε συζήτηση για αδικία. Δεν θυµάµαι
ποτέ νόµο στο ελληνικό κράτος και δη φορολογικό, ο οποίος να
έχει τη δυνατότητα προαίρεσης από τον πολίτη, όταν αυτός νιώ-
θει ότι αδικείται. Και αυτό από τη φύση του είναι ό,τι πιο φιλε-
λεύθερο και ό,τι πιο φιλολαϊκό έχει έρθει ποτέ σε αυτή εδώ την
Αίθουσα και είµαι περήφανος που έχει τη σφραγίδα της Νέας
Δηµοκρατίας και την υπογραφή του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή ο χρόνος τελειώνει σιγά σιγά, θα ήθελα
να σας ευχαριστήσω που συµπεριλάβατε τις µειώσεις κατά 50%
του τεκµηρίου στα χωριά κάτω από πεντακόσιους κατοίκους. Και
θα ήθελα να ξαναδούµε το θέµα µε τα καφενεία γιατί τα χωριά
µας µαραζώνουν, οι άνθρωποι γερνούν. Οι νέοι άνθρωποι που
είναι εκεί και παραµένουν πεισµατικά στα χωριά, ασχολούνται µε
ελαιουργικές και κτηνοτροφικές εργασίες και τα καφενεία στα
χωριά επιτελούν κοινωνικό έργο. Χωριό χωρίς καφενείο παύει να
είναι χωριό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι -και θα κλείσω µε αυτό- νοµίζω πως όλοι
µας γνωρίζουµε τη φράση του Βενιαµίν Φραγκλίνου για τους φό-
ρους και το θάνατο. Επειδή η ώρα είναι περασµένη και για να
ελαφρύνουµε λίγο το κλίµα, η ειδοποιός διαφορά µεταξύ των
δύο, των φόρων και του θανάτου, είναι ότι ευτυχώς ο θάνατος
δεν µεταβάλλεται από τις επιταγές του εκάστοτε νοµοθέτη. Το
σηµερινό όµως νοµοσχέδιο δεν µεταβάλλει τους φόρους. Αυτό
που κάνει, είναι να επιφέρει κοινωνική δικαιοσύνη µέσω της µεί-
ωσης της φοροδιαφυγής, αλλά ταυτόχρονα κοινωνική δικαιο-
σύνη µέσω της διεύρυνσης της φορολογικής βάσης. 

Και νοµίζω πως όλοι µας συµφωνούµε πως οι φόροι είναι το
τίµηµα που οποιαδήποτε οργανωµένη κοινωνία οφείλει να πλη-
ρώσει στην προσπάθειά της να παραµείνει οργανωµένη ως κοι-
νωνία. Και νοµίζω πως όλοι µας συµφωνούµε πως το τίµηµα αυτό
δεν θα πρέπει να καταβάλλεται µόνο από µερικούς, ενώ κάποιοι
άλλοι που µπορούν, να µην το καταβάλλουν. Στο πλαίσιο, λοιπόν,
της κοινωνικής δικαιοσύνης σας καλώ όλους σας να υπερψηφί-
σετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου και αµέσως µετά είναι ο κ. Λοβέρδος.

Είµαστε οι τελευταίοι, να ζητήσω για τον χρόνο ό,τι µπορείτε
να είστε µέσα στα πλαίσια. Το κατανοείτε.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Το κατανοώ απόλυτα, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, µόλις έξι µήνες

µετά τις εκλογές του Ιουνίου η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας έρχεται να δείξει πραγµατικά το πρόσωπο της και το κυβερ-
νητικό της πρόγραµµα πέρα και πάνω από τις δήθεν
προεκλογικές δεσµεύσεις και εξαγγελίες. 

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο οµολογείτε την πλήρη απο-
τυχία για πάταξη της φοροδιαφυγής, του λαθρεµπορίου, της δια-
φθοράς και την ίδια στιγµή επιβάλλετε την πιο ακραία, άδικη και
τιµωρητική φοροεπιδροµή σε µικρούς, µεσαίους ελεύθερους
επαγγελµατίες, επιστήµονες, αυτοαπασχολούµενους, ατοµικές
επιχειρήσεις κ.λπ.. Με το νοµοσχέδιο δεν φέρνετε προς ψήφιση
κανένα µέτρο για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, για
τους µεγάλους και για τους πολύ µεγάλους παίκτες της αγοράς,
τα υπερκέρδη, την αισχροκέρδεια των καρτέλ. Αλλά τι κάνετε;
Στοχοποιείτε τους αυτοαπασχολούµενους ως τους βασικούς αν
όχι τους µοναδικούς υπαίτιους για την εκτεταµένη και ανέλεγκτη
φοροδιαφυγή. 

Καταθέτετε ένα νοµοσχέδιο ανεπαρκώς κοστολογηµένο, όπως
άλλωστε προκύπτει από την ειδική συνοδευτική έκθεση, χωρίς
να έχουν κοστολογηθεί σηµαντικές παρεµβάσεις ενώ βέβαια
υπάρχει πρόβλεψη παροχών δώρων ύψους 43 εκατοµµυρίων
ευρώ προς µεγάλες και πολύ µεγάλες επιχειρήσεις. Ακόµη δεν
λάβατε υπ’ όψιν τα περισσότερα από δύο χιλιάδες οκτακόσια
σχόλια στη δηµόσια διαβούλευση, αφού καταθέσατε µέσα σε
τριάντα πέντε µόλις ώρες µετά τη λήξη της διαβούλευσης το νο-
µοσχέδιο στη Βουλή. Δεν σας ενδιαφέρει, δηλαδή, ούτε τα προ-
σχήµατα να τηρήσετε. Νοµοθετείτε σε βάρος χιλιάδων
επαγγελµατιών µόνοι σας και εν κρυπτώ, αποφεύγοντας κάθε
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προηγούµενη διαβούλευση µαζί τους.
Και ενώ έχετε απέναντί σας όλη την κοινωνία, ακόµη και σή-

µερα εξακολουθείτε να κοµπάζετε ότι έρχεστε σήµερα να πατά-
ξετε τη φοροδιαφυγή. Μάλιστα. Όλοι οι φορείς που κλήθηκαν εκ
των υστέρων στην κοινοβουλευτική ακρόαση των φορέων, ο
Πρόεδρος της ολοµέλειας των Δικηγορικών Συλλόγων, ο Πρό-
εδρος του Ιατρικού Συλλόγου, ο Πρόεδρος των Ιδιοκτητών Ακι-
νήτων, ο Πρόεδρος των Ιδιοκτητών Ταξί, ο Πρόεδρος της
ΓΣΕΒΕΕ, ο Πρόεδρος του Επαγγελµατικού Επιµελητηρίου, ο
Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Μισθωτών Περιπτέ-
ρων, τι είπαν; Έκαναν λόγο για την επερχόµενη εξαθλίωση των
κλάδων τους µε την επιβολή οριζόντιου κεφαλικού φόρου. Χιλιά-
δες κόσµου βρίσκονταν στο δρόµο τις τελευταίες εβδοµάδες και
διεκδικεί τα αυτονόητα, ώστε να µπορέσουν να συνεχίσουν να
εργάζονται καθώς βλέπουν τους κλάδους τους να συρρικνώνον-
ται και τους ίδιους να οδηγούνται στην έξοδο και την ανεργία,
µη δυνάµενοι να ανταποκριθούν στην υπέρµετρη και άδικη φο-
ρολογική µεταχείριση που εσείς τους επιβάλλετε, όχι ο νόµος
Κατρούγκαλου ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ. Τελείωσε, το παραµύθι αυτό είναι
δίχως δράκο πια. 

Έρχεστε, λοιπόν, και νοµοθετείτε τέλη Δεκέµβρη, τέλη του
χρόνου, ένα νοµοσχέδιο για να ισχύσουν όµως οι ρυθµίσεις του
για τη φορολόγηση των φετινών εισοδηµάτων, χωρίς να έχετε
ενηµερώσει κανένα κλάδο και κανέναν από τους άµεσα εµπλε-
κόµενους, άµεσα πληττόµενους. Αυτή είναι η κοινωνική σας πο-
λιτική και η µέριµνα για τους χειµαζόµενους κλάδους. Αυτή είναι
η αξιοπιστία σας για όσα δεσµευόσασταν και τάζατε προεκλο-
γικά.

Με τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου τετρακόσιες εβδοµήντα
τρεις χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι θα κληθούν να καταβάλλουν
σηµαντικά υψηλότερους φόρους, ενώ τελικά ούτε και το τέλος
επιτηδεύµατος καταργείται, όπως προεκλογικά διατυµπάνιζε ο
αξιότιµος κύριος Πρωθυπουργός. Απλά µειώνεται σε ποσοστό
της τάξης του 50%. 

Και όλα αυτά ενώ η εισαγωγή τεκµαρτού φορολογητέου εισο-
δήµατος σηµαίνει ότι η πλειονότητα των ελεύθερων επαγγελµα-
τιών θα κληθεί να καταβάλει φόρους για έσοδα που δεν έχει
αποκτήσει ακόµα. Αυτή είναι η φορολογική δικαιοσύνη της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Η Κυβέρνηση νοµοθετεί κατά
τη γνώµη µας και εγκλωβίζει, θέτει σε οµηρία τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, τους αυτοαπασχολούµενους, ατοµικές επιχειρή-
σεις µέχρι το 2026. Προσδίδει σε κάθε επαγγελµατικό εγχείρηµα
τιµωρητική διάσταση. Έτσι η αλλαγή της επαγγελµατικής δρα-
στηριότητας από κάποιον από τους πληττόµενους στο χρονικό
αυτό διάστηµα οδηγεί στην επιβολή πληρωµής της διαφοράς
φόρου, την οποία προσπάθησε δήθεν να αποφύγει µε την κατα-
χρηστική συµπεριφορά του. Σε τέτοιο κυνήγι µαγισσών επιδίδε-
ται η Κυβέρνηση. 

Ακόµη το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο συνδέει τη φορολογία
των ελευθέρων επαγγελµατιών, αυτοαπασχολούµενων, ατοµικών
επιχειρήσεων, είτε µε το ύψος του εκάστοτε κατώτατου µισθού
είτε µε τον υψηλότερο µισθό που καταβάλλει σε εργαζόµενό του.
Μάλιστα. Ποιο θα είναι, λοιπόν, το αποτέλεσµα; Οι εργαζόµενοι
σε επιχειρήσεις που ενδέχεται να πληρώνονται µε µισθό µεγα-
λύτερο του κατώτατου θα µπορούν να οδηγηθούν στην απόλυση
και, βέβαια, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενοι
δεν θα συµφωνήσουν ποτέ σε αύξηση του κατώτατου µισθού. 

Σήµερα εδώ µιλάτε και µιλάµε όλοι για διαφάνεια, κάθαρση
και µας λέτε για πάταξη της διαφθοράς, σε µία χώρα που βρί-
σκεται σε θέσεις υποανάπτυκτων χωρών στα επίπεδα διαφθοράς
στη διακυβέρνηση. Σήµερα εδώ µιλάτε για διαφάνεια, κάθαρση
και πάταξη της διαφθοράς, ενώ, βέβαια, να θυµίσουµε ότι η φα-
ραωνική Εθνική Αρχή Διαφάνειας που συστήσατε µε τον ν.4622
παραµένει ακέφαλη εδώ και ενάµιση χρόνο µετά την παραίτηση
του διοικητή της. Και τώρα παραιτούνται και στελέχη της εν
µέσω καταγγελιών για κύκλωµα εφοριακών µε έσοδα άνω του
ενός εκατοµµυρίου -θα καταθέσουµε ερώτηση κοινοβουλευτικού
ελέγχου σχετικά- όπως προκύπτει από επιστολές στο γραφείο
του Πρωθυπουργού, των αρµόδιων Υπουργών, τον οικονοµικό
εισαγγελέα και πλήθος µέσων ενηµέρωσης, στα «ΝΕΑ», στο
«ΒΗΜΑ», στο «DOCUMENTO», ότι στελέχη του Υπουργείου Οι-

κονοµικών που υπηρετούν σε καίριες θέσεις για την αντιµετώ-
πιση της φοροδιαφυγής και του µαύρου χρήµατος αποτελούν
εγκληµατική οργάνωση που εκβιάζει επιχειρηµατίες και διακινεί
η ίδια το µαύρο χρήµα. 

Είναι καταγγελίες γνωστές στην Κυβέρνηση ήδη από το Νο-
έµβριο του 2022. Για αυτά θα αναµένουµε να µας απαντήσετε.

Κύριε Υπουργέ, σε αυτό το περιβάλλον δεν µπορείτε πια να
εµπαίζετε και να εξαπατάτε τους πολίτες. Σήµερα δείξατε άλλω-
στε ποιες είναι οι προθέσεις σας µε τη λιτότητα που θα φέρετε
και τα οριζόντια χαράτσια την ίδια στιγµή που οι φοροφυγάδες
δρουν ανενόχλητοι. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε,
γιατί τηρώ το λόγο µου- έχει δεσµευτεί για οριζόντιο αφορολό-
γητο και στους ελεύθερους επαγγελµατίες µέχρι 10.000 ευρώ.
Έχει δεσµευτεί για δηµιουργία ακατάσχετου επαγγελµατικού λο-
γαριασµού, για πραγµατική κατάργηση του τέλους επιτηδεύµα-
τος σε µία δίκαιη φορολογική µεταρρύθµιση µε όρους
διαφάνειας και ισότητας για όλους, για να υπάρξει επιτέλους σε
αυτή τη χώρα µία απλή, ξεκάθαρη, προοδευτική κλίµακα φορο-
λογίας. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο θα καταψηφίσουµε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Λοβέρδο και αµέσως µετά
η κ Πέρκα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ-- ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Καλησπέρα σας ή καληµέρα σας. Η ώρα είναι µία το πρωί.
Όλοι έχουν κοιµηθεί και απ’ ό,τι βλέπω και όλοι εδώ λίγο ακόµα
και θα τους πάρει λίγο ο ύπνος. Γιατί το λέω αυτό; Το λέω αυτό,
γιατί δεν έχουµε συνειδητοποιήσει ότι για πρώτη φορά από το
1974 και µετά µέσα σε αυτή την Αίθουσα πλέον υπάρχουν εννέα
κοινοβουλευτικές οµάδες. Αυτό σηµαίνει εννέα Πρόεδροι Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων, εννέα εισηγητές, εννέα Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι και Υπουργοί. Και αν πιάνει τη συζήτηση ο Υπουρ-
γός µε τον κάθε Αρχηγό Κοινοβουλευτικής Οµάδας, µε τον κάθε
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο και µε αντιδικίες και όλα αυτά, θα
περνάει η µέρα, θα περνάει η συζήτηση και ο ρόλος του απλού
Βουλευτή που δεν είναι ούτε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
ούτε Πρόεδρος, ούτε Υπουργός θα περιθωριοποιηθεί ακόµη πε-
ρισσότερο. Αυτό θέλουµε; Όχι βέβαια. 

Αυτό που θέλουµε είναι να αναβαθµίσουµε τον ρόλο του Βου-
λευτή διότι αλλιώς υποβαθµίζεται ο ρόλος του ίδιου του Κοινο-
βουλίου. Γι’ αυτόν, ακριβώς, τον λόγο θέλω να απευθύνω
έκκληση προς το Προεδρείο της Βουλής, τον Πρόεδρο και τους
Αντιπροέδρους, προς τους Αρχηγούς των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων να αλλάξουµε ορισµένα πράγµατα. Δεν µπορεί να λει-
τουργήσει έτσι η Βουλή. Δεν µπορεί από το πρωί µέχρι το βράδυ
να µιλάνε όλοι αυτοί που οι είπα και ο απλός Βουλευτής να µιλάει
στη µία η ώρα το πρωί, που δεν τον ακούει κανείς και που κανείς
δεν ενδιαφέρεται για το τι λέει. 

Κι όµως υπάρχουν πολλοί αξιόλογοι Βουλευτές. Άκουσα προ-
ηγουµένως -δεν τον ήξερα, δεν είναι φίλος µου, πρώτη φορά τον
είδα πριν από µερικούς µήνες όταν πρωτοεξελέγη- τον κ. Κυ-
ριάκη από τη Νέα Δηµοκρατία. Ο άνθρωπος είχε δύο πράγµατα
να πει. Τα άκουσα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον τυχαία όµως,
διότι οι περισσότεροι Βουλευτές λείπουν, κοιµούνται, είναι στα
κρεβάτια τους. 

Και γιατί το λέω αυτό, φίλες και φίλοι; Διότι δεν είναι δυνατόν
σε µια εποχή που ο κοινοβουλευτισµός βάλλεται να συµβάλ-
λουµε κι εµείς στην περαιτέρω υποβάθµισή του. Δεν είναι δυνα-
τόν. Πρέπει να το αλλάξουµε αυτό. Και σε αυτό νοµίζω ότι πρέπει
να συµφωνήσουµε όλοι µας. Δεν µπορεί να θεωρείται ο Βουλευ-
τής που δεν έχει κάποιου άλλου είδους αξίωµα «ε, να τον βά-
λουµε και αυτόν να συµπληρώσει εκεί µέσα στα µεσάνυχτα τον
ρόλο του». Τον διώχνουµε. Απόδειξη ότι και οι Βουλευτές που
έρχονται µετά από µένα οι µισοί δεν έχουν έρθει. Τι να έρθουν
να κάνουν; Αυτό πρέπει να αλλάξει. Εγώ το λέω. Αλλιώς κινδυ-
νεύει ο ίδιος ο κοινοβουλευτισµός. Είναι πολύ σηµαντικό να βρι-
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σκόµαστε σε αυτό εδώ το Βήµα. Εγώ προσωπικά νιώθω δέος
όποτε ανεβαίνω σε αυτό το Βήµα. Εδώ είναι το Βήµα του κοινο-
βουλευτισµού.

Εγώ, προσωπικά, και σας µιλάω από καρδιάς τέτοια ώρα που
είναι, είχα πάει προηγουµένως σε δύο κανάλια. Με βλέπει ο κό-
σµος πολύ περισσότερο απ’ ό,τι µε βλέπει εδώ. Εγώ είµαι κάθε
µέρα στην εκλογική µου περιφέρεια. Ωραία, το κάνω αυτό, αλλά
η πρώτιστη όµως υποχρέωση και καθήκον µου είναι να βρίσκοµαι
στη Βουλή. Αλλά να µου δίνει τη δυνατότητα η ίδια η Βουλή να
µπορώ να συνεισφέρω περισσότερα. Γιατί δεν είναι τσόντα ο
Βουλευτής. Ο Βουλευτής είναι εκπρόσωπος του έθνους εκλεγ-
µένος από τον κυρίαρχο ελληνικό λαό. Τούτων λεχθέντων νοµίζω
ότι θα πετάξουν στον κάλαθο των αχρήστων αυτά τα οποία είπα.
Εγώ θα το επαναλαµβάνω γιατί αυτό είναι το συνταγµατικό µου
και δικαίωµα και υποχρέωση.

Τώρα ερχόµαστε στο νοµοσχέδιο αυτό. Δύο κουβέντες ξεκά-
θαρες και σαφείς θα πω. Όλοι εδώ µέσα -υπάρχει έστω ένας;
καλά, λίγοι είµαστε, αλλά εννοώ από τους τριακόσιους- που να
µην πιστεύει ότι υπάρχει φοροδιαφυγή στη χώρα µας; Ούτε ένας
δεν υπάρχει. Όποιος το πει θα είναι τουλάχιστον ή ψεύτης ή βλαξ
και κανείς εδώ µέσα δεν είναι βλαξ. Όλοι συµφωνούµε, λοιπόν,
ότι υπάρχει φοροδιαφυγή. Πρέπει να καταπολεµηθεί η φοροδια-
φυγή; Όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να καταπολεµηθεί η φορο-
διαφυγή, όλα τα κόµµατα. Δεν άκουσα κανέναν να λένε κάτι
διαφορετικό. Υπάρχει τρόπος να την καταπολεµήσουµε πλήρως
τη φοροδιαφυγή, να εξαφανιστεί ως διά µαγείας; Όχι, δεν υπάρ-
χει χώρα που να την έχει καταπολεµήσει πλήρως τη φοροδια-
φυγή. Μόνο βήµατα να την περιορίσουµε µπορούµε να κάνουµε,
το είπε το πρωί και ο Πρωθυπουργός και είχε δίκιο σε αυτό. 

Αυτό το νοµοσχέδιο αυτό προσπαθεί να κάνει. Να κάνει ένα
βήµα προς τον περιορισµό της φοροδιαφυγής, που σύµφωνα µε
τον ίδιο τον διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος, τον κ. Στουρ-
νάρα, η παραοικονοµία είναι γύρω στα 40 δισεκατοµµύρια τον
χρόνο. Άλλοι την υπολογίζουν ακόµη περισσότερο. 

Θέλουµε να περιορίσουµε τη φοροδιαφυγή και για ποιο λόγο;
Για δύο λόγους. Ο πρώτος λόγος είναι ηθικός και συνταγµατικός.
Γιατί χρειάζεται δικαιοσύνη. Δεν µπορεί άλλος να πληρώνει πε-
ρισσότερα από κάποιον που δεν πληρώνει τίποτα. Δεν είναι δί-
καιο. Ο δεύτερος λόγος είναι πρακτικός. Όσο περισσότερα
έσοδα έχουµε από τον περιορισµό της φοροδιαφυγής τόσο µε-
γαλύτερο κοινωνικό έργο µπορεί να ασκήσει η εκάστοτε κυβέρ-
νηση και φυσικά µπορεί και να προχωρήσει, εφόσον αυξάνονται
τα έσοδα από τον περιορισµό της φοροδιαφυγής, να µειώσει
τους φορολογικούς συντελεστές και τους έµµεσους φόρους.
Πολύ σωστά µερικές φορές η Αντιπολίτευση λέει ότι είναι πιο
άδικοι για τις χαµηλότερες τάξεις οι έµµεσοι φόροι, πολύ σωστά.
Αλλά για να το κάνουν αυτό πρέπει να περιορίσουµε και την φο-
ροδιαφυγή και να αυξήσουµε την άµεση φορολογία. Αυτό επι-
διώκει αυτό το νοµοσχέδιο. 

Θα τα καταφέρει; Σε κάποιο βαθµό ελπίζουµε να τα καταφέρει.
Δεν θα θεραπεύσει το πρόβληµα πλήρως, αλλά είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση. Αυτός είναι ο ρόλος του νοµοσχεδίου αυτού.
Δεν µιλάµε για οριζόντιο φόρο. Το διόρθωσε αυτό η ηγεσία του
Υπουργείου Οικονοµικών. Μιλάµε για έναν τεκµαρτό µεν φόρο
που όµως έχει την προαίρεση ότι, αν δεν συµφωνείς µε τον φόρο
αυτό µπορείς να τον αµφισβητήσεις και να σου γίνει έλεγχος. 

Μιλάµε επίσης όχι για έναν καινούργιο φόρο. Δεν πρόκειται
περί καινούργιου φόρου. Πρόκειται περί προσπάθειας περιορι-
σµού της φοροδιαφυγής. Δεν µιλάµε για νέους φόρους. Η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη νέους φόρους δεν θα
επιβάλλει και δεν έχει επιβάλει. Άλλο πράγµα η καταπολέµηση
της φοροδιαφυγής άλλο πράγµα η επιβολή νέων φόρων. 

Και επειδή το άκουσα κι αυτό, άκουσα κάτι περί αισχροκέρ-
δειας, τι σχέση έχει η αισχροκέρδεια µε τον φόρο; Δεν έχει καµ-
µία σχέση. Άλλο πράγµα η αισχροκέρδεια που και αυτή την
καταπολεµούµε, και είναι άλλο πράγµα η φοροδιαφυγή. Μην τα
µπερδεύουµε. Πολύ φοβάµαι ότι µπερδεύουµε πράγµατα που
δεν ισχύουν. 

Και, επειδή καταλαβαίνω κύριε Πρόεδρε, ότι όλοι βιαζόµαστε
να τελειώσουµε και να πάµε σπίτια µας, και επειδή θέλω να σέ-
βοµαι τον Κανονισµό της Βουλής, αυτό που θέλω να πω και που

αφορά τον τρόπο λειτουργίας του Κοινοβουλίου ιδίως µετά τις
εννέα Κοινοβουλευτικές Οµάδες που έχουµε, το είπα. Όποιος
αντέξει να το ακούσει ας το ακούσει και να το εφαρµόσει. 

Να είστε καλά, καλό σας βράδυ ή καλή σας µέρα, µάλλον.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Κουλκουδίνας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι προσεγγί-

ζουν το περιεχόµενο αυτού του νοµοσχεδίου µε όρους άντλησης
µικροκοµµατικού οφέλους, είναι βέβαιο πως δεν αντιλαµβάνον-
ται τις αλλαγές που έχουν επέλθει στον τρόπο µε τον οποίο αν-
τιλαµβάνεται πρόσωπα και καταστάσεις ο πολίτης. Μετά από την
ανεπιτυχή επέλαση του λαϊκισµού που παραλίγο να ρίξει τη χώρα
στα βράχια, οι πολίτες έχουν υιοθετήσει έναν ορθολογικό τρόπο
σκέψης. 

Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν στοχεύει σε
καµµία περίπτωση τους ελεύθερους επαγγελµατίες, όπως κά-
ποιοι εδώ µέσα θέλουν να περάσουν. Το νοµοσχέδιο συνιστά µία
ολιστική θεσµική παρέµβαση για τον περιορισµό της φοροδια-
φυγής µε νέα, ουσιαστικά και αποτελεσµατικά κυρίως µέτρα. Το
νοµοσχέδιο δεν θεωρεί ούτε αντιµετωπίζει τους ελεύθερους
επαγγελµατίες ως φοροφυγάδες, γιατί η µεγάλη πλειοψηφία των
ελεύθερων επαγγελµατιών είναι άνθρωποι που έχουν πλήρη συ-
ναίσθηση των υποχρεώσεών τους απέναντι στο κράτος, όπως
επίσης και στο κοινωνικό σύνολο. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγει
έναν νέο τρόπο φορολόγησης που είναι εγγύτερα στην εικόνα
της κοινωνικής δικαιοσύνης που πρέπει να διέπει τη φορολογική
πολιτική. Όσοι εδώ µέσα χύνουν κροκοδείλια δάκρυα για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες ξεχνούν ποια κυβέρνηση επιχείρησε
να τους εξοντώσει µε τις υπέρογκες ασφαλιστικές εισφορές και
τους φόρους, ξεχνούν ποια κυβέρνηση µείωσε όχι µία αλλά δύο
φορές το αφορολόγητο. Και, βέβαια, παραβλέπουν ότι µε αυτό
το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µειώνει κατά
50% το τέλος επιτηδεύµατος για όλους τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και σταδιακά θα καταργηθεί τελείως. 

Θα περίµενε κανείς να γίνει κατά τη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου τόσο στην επιτροπή όσο και στην Ολοµέλεια µια ουσιαστική
συζήτηση για το πρόβληµα της φοροδιαφυγής. Η Αντιπολίτευση
επέµεινε µονοθεµατικά στην αλλαγή του τρόπου φορολόγησης
των ελεύθερων επαγγελµατιών. Αγνόησε τις άλλες πολύ σηµαν-
τικές διατάξεις του νοµοσχεδίου που έχουν ως στόχο τον περιο-
ρισµό της φοροδιαφυγής. Και, βέβαια, δεν ακούσαµε καµµία
απολύτως πρόταση, µόνο τις εύκολες και ατεκµηρίωτες λύσεις
που είδαµε όλοι ότι δεν έχουν καµία εφαρµογή.

Στην πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει να παρουσιάσει συγκε-
κριµένα αποτελέσµατα στον τοµέα της αντιµετώπισης και περι-
στολής της φοροδιαφυγής. Επιβεβαιώνεται αυτό από τα στοιχεία
της Κοµισιόν που επιβεβαιώνουν ότι οι απώλειες εσόδων από τον
ΦΠΑ στην Ελλάδα µειώθηκαν στα 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ
έναντι των 3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ περίπου που ήταν το 2020. 

Αυτό σαφώς και κάτι µας δείχνει. Δείχνει ότι οι ηλεκτρονικές
συναλλαγές και τα κίνητρα που έδωσε η Κυβέρνηση στους πολί-
τες µειώνουν τη φοροδιαφυγή και αυξάνουν τα δηµόσια έσοδα.
Δείχνει σηµαντικές καινοτοµίες, όπως το myDATA, που παρά-
γουν αποτελέσµατα, αφού καταργούν τη χειρόγραφη έκδοση
παραστατικών και την αντικαθιστούν µε την ηλεκτρονική, ενώ τα
παραστατικά αυτά διαβιβάζονται σε ηλεκτρονική πλατφόρµα για
να µπορούν να γίνονται και οι απαραίτητες διασταυρώσεις. Δεί-
χνει επίσης ότι αρχίζουν και λειτουργούν τα µέτρα θεσµικού χα-
ρακτήρα και ελέγχου που πήρε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας για τον περιορισµό του λαθρεµπορίου στα καύσιµα
και στα καπνικά προϊόντα, µέτρα που φυσικά επικαιροποιούνται,
ανανεώνονται και αυστηροποιούνται. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα περιέχει διατάξεις που
καθιστούν περισσότερο αποτελεσµατική τη µάχη ενάντια στη φο-
ροδιαφυγή. Ποιες είναι αυτές οι διατάξεις; 
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Κατά πρώτον, η υποχρεωτική ανάρτηση εσόδων και δαπανών
στο myDATA εντός του 2024. Ανέλυσα πριν τη λειτουργικότητα
αλλά και τη χρησιµότητα αυτής της καινοτοµίας, δεν θα το κάνω
ξανά. 

Κατά δεύτερον, η ολοκλήρωση της διασύνδεσης των ταµει-
ακών µηχανών µε τα POS. Αυτό σηµαίνει ότι η φορολογική διοί-
κηση θα έχει πλήρη εικόνα για το ύψος και τον χρόνο έκδοσης
των αποδείξεων λιανικής πώλησης, καθώς και τον τρόπο πληρω-
µής αυτών από τον πελάτη. 

Παράλληλα, είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι θεσπίστηκαν
οι ανέπαφες συναλλαγές, προκειµένου να υπάρχει κίνητρο για
τους επαγγελµατίες της λιανικής, αφού δεν θα υπάρχουν οι προ-
µήθειες και οι χρεώσεις των τραπεζών. 

Την ίδια στιγµή αυστηροποιούνται οι κυρώσεις για το λαθρεµ-
πόριο στην αγορά καυσίµων. Θα υπάρχει παράλληλος έλεγχος
και από τις εταιρείες εµπορίας καυσίµων, ενώ η σφράγιση πρα-
τηρίων που ενέχονται σε λαθρεµπορία καυσίµων θα είναι διετής.

Κυρίες και κύριοι, η φορολογική πολιτική της Κυβέρνησης έχει
ως οδηγό αυτό που είχε πει ο Άνταµ Σµιθ, ένας πρωτοπόρος της
πολιτικής οικονοµίας. Είχε πει: «Οι φόροι θα πρέπει να αντιστοι-
χούν στη φοροδοτική ικανότητα του ατόµου και επιπλέον θα πρέ-
πει να είναι συγκεκριµένοι, ευκόλως βεβαιούµενοι και
αποδοτικοί». Μέρος της φορολογικής πολιτικής είναι και η διαρ-
κής µάχη ενάντια στη φοροδιαφυγή και τη φοροαποφυγή. Τη
µάχη αυτή η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τη δίνει και θα
συνεχίσει να τη δίνει µέχρι τέλους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα στη
θέση της κ. Πέρκα θα είναι η κ. Μερόπη Τζούφη από τη Νέα Αρι-
στερά και µετά έχουµε τον κ. Παπαδάκη από την Ελληνική Λύση
και ολοκληρώνεται η διαδικασία µε τον κ. Νικολαΐδη από το
ΠΑΣΟΚ. 

Ορίστε, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα,

λοιπόν, και από εµένα.
Συµπληρώθηκαν πράγµατι δεκαπέντε χρόνια από τη δολοφο-

νία του Αλέξη Γρηγορόπουλου. Η συλλογική µνήµη µένει ενεργή
για να θυµάται η νιότη ότι αξίζει να συνεχίσει να αγωνίζεται για
όλα αυτά που δίνουν νόηµα, αξιοπρέπεια και οµορφιά στη ζωή,
για τις δικές της µέρες. Αυτή η µέρα θα είναι πάντα η µέρα του
Αλέξη. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
συνεχίζουµε να συζητάµε ένα από τα πιο σοβαρά ζητήµατα που
αφορούν την ελληνική κοινωνία, ένα σχέδιο νόµου που αφορά
χιλιάδες συµπολίτες µας και που πρόκειται να επηρεάσει είτε
άµεσα είτε έµµεσα πολλούς, πάρα πολλούς πολίτες από δω και
στο εξής. 

Δυστυχώς το είδαµε και πριν σε µια τοποθέτηση αλαζονικού
χαρακτήρα: H Κυβέρνηση τού 41% φέρνει προς ψήφιση, χωρίς
να λαµβάνει υπόψη τις αντιδράσεις που υπάρχουν, ένα νέο
σκληρό και κυρίως άδικο φορολογικό νοµοσχέδιο, το οποίο απέ-
κρυψε έντεχνα ως πολιτικό της στόχο στην προεκλογική πε-
ρίοδο. 

Θυµίζω µάλιστα πως η Nέα Δηµοκρατία στηρίχθηκε προεκλο-
γικά στο αφήγηµα πως οι ρυθµίσεις που έγιναν από την κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ σε συνθήκες παραλειφθείσης χρεοκοπίας
–θυµίζω- από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, είχαν σαν αποτέ-
λεσµα την καταστροφή της µεσαίας τάξης. Στο πλαίσιο αυτό –
θυµίζω- τότε καταδίκαζε κάθε προσπάθεια εξορθολογισµού,
όπως και κάθε προσπάθεια θεσµοθέτησης ενός δίκαιου φορο-
λογικού συστήµατος, µιλώντας συνεχώς για πολιτικές υπερφο-
ρολόγησης και πολιτικές που εχθρεύονταν την
επιχειρηµατικότητα.

Όλες και όλοι θα θυµάστε ότι κεντρική γραµµή της Νέας Δη-
µοκρατίας ήταν πως η Αριστερά ήθελε να τιµωρήσει τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες και να καταστρέψει το επιχειρείν. Για την
οικονοµία της συζήτησης ας υποθέσουµε πως όλα αυτά ανήκουν
στο παρελθόν. 

Τι συµβαίνει, όµως, σήµερα µε το νέο φορολογικό νοµοσχέδιο
της Κυβέρνησης και αφού έχει προηγηθεί µια συστηµατική προ-

σπάθεια εξαπάτησης της ελληνικής κοινωνίας; Επαναφέρει τα
τεκµαρτά εισοδήµατα, µια οριζόντια ρύθµιση από το παρελθόν,
από την εποχή Τσοβόλα -άλλα τα πράγµατα εκείνη την εποχή-
που εισήγαγε µια αντίστοιχη ρύθµιση το µακρινό 1986.

Είναι σαφές, το επισηµαίνουν όλοι οι επαγγελµατικοί φορείς
πως η ρύθµιση για το ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα συνοδεύεται
από πολυεπίπεδες αδικίες. 

Είναι απολύτως ενδεικτικό ότι οι φορολογούµενοι µε χαµηλά
εισοδήµατα θα πληρώσουν φόρο για υψηλότερο εισόδηµα και
παράλληλα η οριζόντια µείωση του τέλους επιτηδεύµατος κατά
50% ευνοεί τους ελεύθερους επαγγελµατίες µε υψηλότερα ει-
σοδήµατα και µεγαλύτερες πιθανότητες απόκρυψης του πραγ-
µατικού εισοδήµατος. 

Την ίδια στιγµή είναι σαφές ότι εκεί που, πραγµατικά, υπάρχει
φορολογητέα ύλη στα µεγάλα και πολύ µεγάλα εισοδήµατα η
Νέα Δηµοκρατία δεν θέλει και δεν προτίθεται να τα φορολογή-
σει. Να αντιµετωπίσει, δηλαδή, τη µεγάλη φοροδιαφυγή. Αντί-
θετα προβλέπει τη µείωση της φορολογίας στη συγκέντρωση
κεφαλαίου και τις χρηµατιστηριακές συναλλαγές. Πρόκειται για
ρυθµίσεις που έρχονται να κουµπώσουν µε τη µείωση του ΕΝΦΙΑ
στις µεγάλες περιουσίες, την κατάργηση του συµπληρωµατικού
φόρου στον ΕΝΦΙΑ, τη µείωση του φόρου των µερισµάτων, τη
µείωση της φορολογίας των επιχειρήσεων, την αύξηση του ορίου
των γονικών παροχών στις 800.000 ευρώ δίνοντας τη δυνατότητα
σε οικογένεια µε δύο παιδιά να µεταβιβάσουν συνολικά περιου-
σία 3,2 εκατοµµυρίων ευρώ αφορολόγητα. Βεβαίως δεν συζη-
τάµε καν για τη φορολόγηση των κερδών της ενεργειακής
κρίσης, παρά τα υπεσχηµένα και από του Βήµατος της Βουλής
από τον Πρωθυπουργό, τη φορολόγηση του εφοπλιστικού κεφα-
λαίου και τα υπερκέρδη των τραπεζών. 

Ρίχνοντας και πάλι µια σύντοµη µατιά στην πρόσφατη ιστορία
θα θυµάστε όλες και όλοι πως ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης το
2019, έστελνε µήνυµα πως θα αφήσει την αγορά και την επιχει-
ρηµατικότητα ανεξέλεγκτες. Στο βίντεο που είναι εύκολο να το
βρει κανείς στο you tube συνοµιλούσε µε κάποιους επιχειρηµα-
τίες και υποσχόταν πως θα καταργήσει το ΣΕΠΕ. Έδινε σήµα
πως το κράτος θα αποσυρθεί από τις υποχρεώσεις του και θα
κάνει τα στραβά µάτια ώστε να ευδοκιµήσει η νεοφιλελεύθερη
ζούγκλα που έχει ως πρότυπο για την οικονοµία και την κοινωνία.
Το επιβεβαίωσε, δυστυχώς, την προηγούµενη τετραετία όταν η
διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έκανε ό,τι µπορούσε για
να διαλύσει τις εργασιακές σχέσεις και να δηµιουργήσει συνθή-
κες ατιµωρησίας. Οι ελεγκτικοί µηχανισµοί, είτε δεν λειτουργού-
σαν είτε υπολειτούργησαν. Αντίστοιχα οι φορολογικοί έλεγχοι
ήταν ουσιαστικά ανύπαρκτοι και το µήνυµα που περνούσε προς
τους πολίτες ήταν ότι κανένας µπορεί να κάνει ό,τι θέλει. 

Το κλίµα αυτό συνεχίζεται µέχρι σήµερα µε το φορολογικό νο-
µοσχέδιο να βαθαίνει περισσότερο το συγκεκριµένο χάσµα. Φυ-
σικά στο σχέδιο νόµου περιλαµβάνονται και ρυθµίσεις, όπως
είπα πριν, που µειώνουν τους φόρους. Μόνο που οι µειώσεις
αφορούν στα µεγάλα και πολύ µεγάλα εισοδήµατα. Μειώνεται ο
φόρος συγκέντρωσης κεφαλαίων και φόρος πώλησης µετοχών.
Αλήθεια, πώς οι κάτοικοι αυτής της χώρας επωφελούνται από
όλα αυτά; Πόσους αφορά η συγκέντρωση κεφαλαίων; Τι γίνεται
µε τον µέσο πολίτη που έχει ένα µαγαζί µε έναν δύο εργαζόµε-
νους ή και πολλές φορές µε κανέναν εργαζόµενο; Πώς τον
αφορά η συγκέντρωση κεφαλαίων; 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, γνωρίζετε πως ο µέσος
ελεύθερος επαγγελµατίας δυσκολεύεται να πληρώσει το ενοίκιο
και αντί να φέρνετε προτάσεις που να δίνουν έµφαση στην ου-
σιαστική διευκόλυνση σε δύσκολες συνθήκες της µικρής επιχει-
ρηµατικότητας που είναι η σπονδυλική στήλη της οικονοµίας µας
στοχεύετε στην περαιτέρω φορολόγηση και, βεβαίως, σε εκεί-
νους που σε πολλούς από αυτούς τα πραγµατικά τους εισοδή-
µατα δεν έχουν αυξηθεί καθόλου. Θέλω να επισηµάνω, λοιπόν,
ότι το σχέδιο νόµου είναι µια παραδοχή αποτυχίας. Ούτε θέλει
ούτε µπορεί να ελέγξει όσους φοροδιαφεύγουν συστηµατικά και
προσπαθεί να αντισταθµίσει τις απώλειες του κράτους αναγκά-
ζοντας την πλειοψηφία των ελεύθερων επαγγελµατιών και των
µικροµεσαίων επιχειρηµατιών να πληρώσουν από την τσέπη τους
ποσά που δεν τους αναλογούν µε βάση τα κέρδη τους. 
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Ταυτόχρονα το νοµοσχέδιο, επαναλαµβάνω, αποκαλύπτει το
πραγµατικό πρόσωπο και τις αληθινές προθέσεις της Νέας Δη-
µοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη. Η πραγµατική έννοια
είναι να κάνει τους πλούσιους πλουσιότερους µέσω αφαίµαξης
της µεσαίας τάξης. Είναι αδιανόητο εν µέσω αύξησης των τιµών
σε όλα τα είδη πρώτης ανάγκης, εν µέσω συνεχιζόµενης ενερ-
γειακής κρίσης µε τα ενοίκια να έχουν πάρει την ανηφόρα, να ζη-
τάει από το µέσο Έλληνα πολίτη να πληρώσει επιπλέον φόρους.
Και, βεβαίως, διά νόµου να δίνει επιπλέον έσοδα στους λίγους
και εκλεκτούς µέσω επιπλέον φοροελάφρυνσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας της
κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το κύριο ζήτηµα είναι η µείωση των έµµεσων φόρων που απο-

τελούν πάνω από το 60% των συνολικών φορολογικών εσόδων
και πλήττουν τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας οριζόντια ενώ
στην Ευρωζώνη συνεισφέρουν µόνο στο 50%. Αρνείται η Κυβέρ-
νηση να µειώσει αυτούς τους άδικους φόρους. Προφανώς χρει-
άζονται πολλά να γίνουν. Να υπάρξει άµεση αναδιάταξη των
φορολογικών συντελεστών. Αναδιάρθρωση του φόρου ακίνητης
περιουσίας, φορολόγηση όλων των εισοδηµάτων βάσει µιας ενι-
αίας κλίµακας. Να ολοκληρωθεί το περιουσιολόγιο και το κτηµα-
τολόγιο και να διασυνδεθούν τα εισοδήµατα µε το ύψος των
εξυπηρετούµενων δανείων. Ενέργειες και ρυθµίσεις που θα µπο-
ρούσαν να βοηθήσουν σε ένα πιο δίκαιο και διάφανο φορολογικό
σύστηµα. Είναι ρυθµίσεις που δεν θα υιοθετήσει ποτέ η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και γι’ αυτό το καταψηφίζουµε. 

Το µήνυµα που µας έρχεται από κάθε συνάντηση µε επαγγελ-
µατικό φορέα και από κάθε συζήτηση µε µικροεπιχειρηµατίες της
περιοχής µας είναι ότι το φορολογικό αυτό νοµοσχέδιο βρίσκεται
απέναντι από τις ανάγκες µας. Για εµάς το δίκαιο φορολογικό
σύστηµα είναι µέρος της συνολικής µας προσέγγισης για την οι-
κονοµία και την κοινωνία. Και το σχέδιο αυτό νόµου δεν ενισχύει
ούτε τη φορολογική συνείδηση ούτε δηµιουργεί τις βάσεις για
ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα. Θα επιδιώξουµε µια προγραµ-
µατική συνεννόηση των προοδευτικών δυνάµεων για µια δίκαιη
φορολογική µεταρρύθµιση γιατί όσο ο προκλητικός πλούτος
µένει στο απυρόβλητο δεν µπορεί να υπάρξει δικαιοσύνη και αν-
ταπόδοση. Και, βεβαίως, δεν µπορεί να υλοποιηθεί η απαραίτητη
πολιτική αναδιανοµής και ουσιαστικής στήριξης των πιο ευάλω-
των της δηµόσιας υγείας και της δηµόσιας παιδείας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τον κ. Παπαδάκη από την Ελληνική Λύση. Θα κλείσουµε
µε τον κ. Νικολαΐδη. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά η Κυβέρνηση είναι

εκτός τόπου και χρόνου. Ζει σε έναν δικό της κόσµο, σε έναν
γυάλινο πύργο και δεν αφουγκράζεται τους πολίτες. Ήρθε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός και ανέφερε από το Βήµα της Βουλής ότι
για να µειωθούν οι φορολογικοί συντελεστές πρέπει να πατά-
ξουµε τη φοροδιαφυγή. Το αντίθετο πρέπει να γίνει. Για να µει-
ωθεί η φοροδιαφυγή πρέπει να µειώσουµε τους φορολογικούς
συντελεστές. Στην ουσία το οµολόγησε. Αυτό είπε. Και κάνει
ακριβώς το αντίθετο. 

Τέσσερα εκατοµµύρια Έλληνες αυτή τη στιγµή χρωστούν στο
δηµόσιο οφειλές 120 δισεκατοµµυρίων τα οποία 30 δισεκατοµ-
µύρια θεωρούνται ανεπίδεκτα είσπραξης. Τώρα τι κάνετε µε
αυτό το νοµοσχέδιο; Διογκώνετε τις οφειλές. Αυτός θα έπρεπε
να είναι ο τίτλος. Θα βάλετε κι άλλους φόρους. Και ποιος σας
είπε ότι θα έχει τόσα εκατοµµύρια ευρώ έσοδα όπως υπολογίζε-
ται από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και από την Κυβέρ-
νηση; Ποιος σας είπε ότι θα τα πληρώσουν; Είστε βέβαιοι ότι
αυτό το τεκµαρτό θα µπορεί ο άλλος να το πληρώσει; Και εσείς
υπολογίζετε από πριν ότι θα το λάβετε; Όχι, αφού τώρα δεν µπο-
ρούν να τα πληρώσουν. Όταν θα τους τελειώσετε τελείως µε
αυτό το νοµοσχέδιο, δεν θα µπορούν να πληρώσουν φυσικά και
το µόνο που θα κάνετε είναι να αυξήσετε και να διογκώσετε το
χρέος. 

Ο κ. Χατζηδάκης, ο κύριος Πρωθυπουργός, όταν βγαίνανε
στον κ. Αυτιά και σε άλλες εκποµπές και έλεγαν «δεν θα βάλω

άλλα µέτρα φορολόγησης», πού είναι τώρα; Εάν αυτά τα µέτρα
λέγατε ότι θα τα πάρετε πριν τις εκλογές, θα παίρνατε 50% από
τους ελεύθερους επαγγελµατίες, θεωρείτε; Κάνετε δηµοσκοπή-
σεις και λέτε ότι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες θέλουν αυτά τα
µέτρα για να παταχθεί η φοροδιαφυγή. 

Πόσο εκτός τόπου και χρόνου είναι η Κυβέρνησή σας όταν θε-
ωρεί ότι ο εργοδότης είναι αδύνατο να βγάζει λιγότερα από τον
εργαζόµενο; Δηλαδή, θεωρείται αδύνατο ο άλλος που έχει µια
καφετέρια ή ένα καφενείο στο Διδυµότειχο ή στην Ορεστιάδα ή
σε µια παραµεθόρια περιοχή δεν µπορεί να βγάζει 500 - 600
ευρώ και να πληρώνει τον κατώτατο µισθό -700 ή όσο είναι- τον
εργαζόµενο; Μπορεί να θέλει να πάρει τη σύνταξή του. Μπορεί
να µην έχει να κάνει κάτι άλλο στο µέρος το οποίο βρίσκεται ή
να µην υπάρχει ανάπτυξη, όπως στον Έβρο. Πόσο εκτός τόπου
και χρόνου είστε, όταν τσουβαλιάζετε όλους τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και τους θεωρείτε κλέφτες; 

Υπάρχουν δικηγόροι που δουλεύουν σε γραφεία και βγάζουν
500 - 600 ευρώ. Σας ενηµερώνω γιατί δικηγόρος είµαι. Όχι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριε
Υπουργέ, δεν θα γίνουν ντιλιβεράδες όπως είπε ο Υφυπουργός
Εργασίας. Τουναντίον θα τους αναγκάσετε να φύγουν στο εξω-
τερικό µε δύο και τρία µεταπτυχιακά και διδακτορικά και θα τους
αντικαταστήσετε µε τους λαθροµετανάστες που θέλετε να φέ-
ρετε στην Ελλάδα. Πραγµατικά είναι αστείο να θέλουµε να µας
σώσει αυτός που µας έφερε σε αυτή τη διόγκωση του χρέους.
Είναι αστείο να θέλουµε να µας σώσει η Νέα Δηµοκρατία που
µαζί µε το ΠΑΣΟΚ έχει ένα δισεκατοµµύριο οφειλές. Σύµφωνα
µε το άρθρο 11 του ν.4978/2022 µπορεί ο υπάλληλος της ΑΑΔΕ
να µπει µέσα στο σπίτι χωρίς δικαστικό αντιπρόσωπο, χωρίς δι-
καστικό εκπρόσωπο, δικαστή ή εισαγγελέα και να σου ανοίξει τα
κλινοσκεπάσµατα, να σου κατάσχει ότι βρει εκεί πάνω, µέχρι και
τα εσώρουχά σου, για να µπορέσει να πάρει την οφειλή. 

Για 500 ευρώ, δηλαδή, οφειλή να ανοίγει κλειστά έπιπλα,
σκεύη και δοχεία, ενώ το κόµµα σας, λαµβάνει κρατική επιχορή-
γηση, δεν κατάσχεται, δεν φορολογείται και σε ένα κράτος δι-
καίου, εφόσον συµπεριφέρεστε έτσι εσείς στον πολίτη, δεν
έπρεπε καν να κατεβαίνετε τις εκλογές, όχι να κυβερνάτε. Και ο
πολίτης συνεχίζει, έχοντας έστω και 1 ευρώ χρέος, να µην µπορεί
να πάρει φορολογική ενηµερότητα -ούτε καν στην τουαλέτα µπο-
ρεί να πάει. Αν δεν πληρώσει το 1 ευρώ, τα 50 λεπτά, το 1 λεπτό,
δεν µπορεί να πάρει φορολογική ενηµερότητα και να κάνει το
οτιδήποτε. Και εσείς είστε εδώ και κυβερνάτε. 

Στον Έβρο το σοβαρότερο πρόβληµα αυτή τη στιγµή είναι το
δηµογραφικό. Τα τελευταία δέκα χρόνια έχουµε χάσει δεκαπέντε
χιλιάδες συµπολίτες, οι οποίοι έχουν φύγει από τον Έβρο. Δη-
λαδή πληθυσµιακά, για να αντιληφθείτε το µέγεθος του προβλή-
µατος, έχει χαθεί µία Σαµοθράκη και ένα Σουφλί. Το
αντιλαµβάνεστε αυτό το πρόβληµα; Και σύµφωνα µε τη δηµοσι-
ευµένη µελέτη του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, από τους καθη-
γητές Κοτζαµάνη και Παππά, για την περίοδο 2014 - 2019 η
αναλογία θανάτων - γεννήσεων στον Έβρο, στον Δήµο Τριγώνου,
ήταν µία γέννηση για δεκαοκτώµισι θανάτους. Στους Μεταξάδες,
µία γέννηση για δώδεκα θανάτους, στο Σουφλί η αναλογία ήταν
1 προς 3, στις Φέρες 1 προς 2,7, στο Διδυµότειχο 1 προς 2, στην
Ορεστιάδα 1 προς 1,25. 

Αυτή είναι η αναλογία στον Έβρο. Και έρχεστε τώρα µε αυτό
το νοµοσχέδιο να τους τελειώσετε τελείως και να τους πείτε,
«σηκωθείτε και φύγετε, θα αντικαταστήσουµε τον πληθυσµό µε
κάποιους άλλους». Και ενώ ο Έβρος πεθαίνει και έχει αθέµιτο
ανταγωνισµό την Τουρκία και τη Βουλγαρία όπου όλοι πάνε και
βάζουν βενζίνη µε 90 λεπτά και 1 ευρώ το λίτρο και αγοράζουν
ακόµα και ζαρζαβατικά από τις λαϊκές της Τουρκίας, έρχεστε σε
αυτήν την περιοχή και λέτε «σου βάζω τεκµαρτή φορολόγηση».
Μάλιστα, λέτε και για τα χωριά που έχουν κάτω από πεντακόσι-
ους κατοίκους θα πληρώνουν το µισό. Καλά, ποιο χωριό είναι
κάτω από πεντακόσιους κατοίκους στην απογραφή; Όλοι είµα-
στε σε ένα χωριό εγγεγραµµένοι, όπου, πραγµατικά, µπορεί να
µένουν εκατό και είναι εξακόσιοι εγγεγραµµένοι. Πάµε για να ψη-
φίσουµε και θεωρούµαστε ότι είµαστε εκεί, αλλά δεν είµαστε εκεί
στην ουσία διότι πραγµατικά µένουν µόνο εκατό άτοµα. Αυτό το
έλαβε υπ’ όψιν η Κυβέρνηση; 
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Επειδή, λοιπόν, είστε ανίκανοι να πατάξετε τη φοροδιαφυγή,
βάζετε στο µάτι τη ραχοκοκαλιά της οικονοµίας, γιατί εδώ στην
Ελλάδα δεν παράγουµε ούτε βίδα ούτε αυτοκίνητο, όπως και η
Μάλτα. Αυτές οι δύο χώρες είµαστε. Χτυπάτε τους αδύναµους
γιατί  είναι ο εύκολος στόχος. Δεν φορολογείτε τους τραπεζίτες,
δεν φορολογείτε τις µεγάλες αλυσίδες, δεν φορολογείτε τις
ασφαλιστικές εταιρείες, τις ενεργειακές εταιρείες, παρά επιλέ-
γετε να χτυπάτε τον κοµµωτή, την κοµµώτρια, τον λογιστή, τον
δικηγόρο, τον ταξιτζή, τον ψιλικατζή. Από αυτούς θα τα πάρετε. 

Με ποια λογική, θα ήθελα να ξέρω, µε ποιο σκεπτικό, θέτετε
τεκµήρια φορολόγησης µόνο σε ατοµικές επιχειρήσεις, µόνο σε
αυτοαπασχολούµενους. Δηλαδή αυτός που έχει Α.Ε., δεν κλέβει;
Αυτός που έχει ΕΠΕ δεν κλέβει; Αυτός που έχει οµόρρυθµη, ετε-
ρόρρυθµη εταιρεία, δεν κλέβει; Μόνο η ατοµική επιχείρηση; 

Γι’ αυτό λέµε στην Ελληνική Λύση ότι είναι φοροληστρική επι-
δροµή ενάντια στους ελεύθερους επαγγελµατίες. Σας παρα-
πέµπω, αν δεν το ξέρετε, στο µοντέλο της Ρουµανίας. Ποιας;
Ναι, καλά ακούτε, της Ρουµανίας που επέλεξε να φορολογήσει
τους δυνατούς, τους ολιγάρχες µε 16% και αν έχεις εργαζόµενο,
µε 1%. Και ξέρετε ποιο ήταν το αποτέλεσµα της πολιτικής αυτής;
Φυσικά δεν υπήρχε λόγος να φοροδιαφύγει ο Ρουµάνος και ενώ
στην Ελλάδα έχουµε τέσσερα εκατοµµύρια οφειλέτες σε εφορία
και ασφαλιστικά ταµεία, στη Ρουµανία αυτή τη στιγµή χρωστάνε
εκατόν πενήντα χιλιάδες. Και το ΑΕΠ της Ρουµανίας το 2015
ήταν 160 δισεκατοµµύρια και της Ελλάδας 177 δισεκατοµµύρια.
Και το 2023, η Ρουµανία θα κλείσει µε ΑΕΠ περίπου 324 δισεκα-
τοµµύρια και η Ελλάδα θα πιάσει µάλλον τα 225 δισεκατοµµύρια.
Ποια; Η Ρουµανία -το ξαναλέω. 

Και υπάρχει και ο ΦΠΑ που συνεχίζει να έχει το µεγαλύτερο
στην Ευρωζώνη ενώ υπάρχει η οδηγία 77/1992 που λέει ότι µπο-
ρεί να φθάσει µέχρι 15%. 

Υπάρχει το άρθρο 15 του νοµοσχεδίου στο οποίο αναφέροµαι,
στο οποίο κάνατε και µια δηµόσια διαβούλευση, όπου είχατε
χίλια διακόσια είκοσι σχόλια εκ των οποίων τα χίλια διακόσια ήταν
όλα αρνητικά. Είχατε το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής,
παρατηρήσεις σηµαντικές, διάλογο, δηµοκρατία, το ίδιο µοτίβο,
το ίδιο έργο συνεχίζεται.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω για το κατάπτυστο άρθρο 26 της
χρηµατικής επιβράβευσης. Εδώ φυσικά ανοίγετε ένα ΚΑΔ, το ξέ-
ρετε. Ανοίγετε µια επαγγελµατική δραστηριότητα του ρουφιάνου
-έτσι θα λέγεται- στον οποίο θα κάθεται αυτός ο όποιος µπορεί
να χρωστάει και 1.000.000 ευρώ στην εφορία, δεν έχει δουλειά,
θα κάνει µια καταγγελία, θα πηγαίνει ο υπάλληλος θα το γράφει
-µία απόδειξη να γράψει είναι 500 ευρώ- και θα παίρνει το δεκα-
πλάσιο συν τον ΦΠΑ, 6.200. Το ανώτερο, λέτε, τρία χιλιάρικα.
Αυτό σηµαίνει ότι όχι µόνο δεν θα βάλετε λεφτά στο δηµόσιο
κορβανά αλλά περισσότερα θα φάτε στους ρουφιάνους παρά θα
πάρετε φόρους από τους αυτοαπασχολούµενους, που στην
πραγµατικότητα θα κλείσουν. 

Και αυτό σας το λέει -και κλείνω µε αυτό- το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους που στην έκθεσή του –η οποία είναι συνηµµένη
µέσα στο νοµοσχέδιο- αναφέρει ότι σύµφωνα µε το άρθρο 26 θα
υπάρξει ενδεχόµενη δαπάνη λόγω των αµοιβών αυτών και απώ-
λειας εσόδων, διότι η αµοιβή που θα δίνεται στον καταγγέλλοντα
δεν εκχωρείται, δεν φορολογείται, δεν κατάσχεται. 

Αντιλαµβάνεστε τι κάνετε; αυτός, δηλαδή, µπορεί να χρωστάει
ένα εκατοµµύριο αλλά θα παίρνει και αµοιβή γιατί ο άλλος δεν
έκοψε µια απόδειξη.

Ελάτε, λοιπόν, να αφουγκραστείτε τον κόσµο, αφουγκραστείτε
τους πολίτες και ελάτε δίπλα στον πολίτη όπως απαιτεί το Σύν-
ταγµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Νικολαΐδης από το ΠΑΣΟΚ για να ολο-

κληρωθεί η διαδικασία. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κυβερνήσεις

ψηφίζονται για το καλό του πολίτη και η φορολογία επιβάλλεται
για να λειτουργεί ανταποδοτικά µε την εκτέλεση έργων υποδο-

µών, κύριε Υπουργέ, στην υγεία, την παιδεία και σε άλλους το-
µείς. Συµβαίνει όµως αυτό πραγµατικά; 

Ας µας πει η Κυβέρνηση τι ανταποδοτικό έχει δώσει στους πο-
λίτες, ώστε να λειτουργήσει ως κίνητρο για τη φορολόγησή τους. 

Θέλετε να µιλήσουµε για το Νοµό Δράµας; Είναι µια περιοχή
πλήρως αποκοµµένη σε σχέση µε τα οδικά δίκτυα. Κάθε Δραµινή
και κάθε Δραµινός που ταξιδεύει, είτε προς τη Θεσσαλονίκη είτε
προς την Καβάλα είτε προς τα σύνορα µε τη Βουλγαρία διακιν-
δυνεύει τη ζωή του. 

Για την υγεία, το Νοσοκοµείο της Δράµας κρατιέται ανοιχτό
µε µπαλώµατα και µε µετακινήσεις γιατρών από εδώ και από εκεί
µέχρι να έρθει η πλήρης απαξίωση. Μόνο το φιλότιµο των εργα-
ζοµένων δεν αρκεί. Απαιτούνται µόνιµες λύσεις, καθώς οι πολίτες
του Νοµού Δράµας αξίζουν ποιοτικές υπηρεσίες υγείας. 

Για την παιδεία, ένα µόνο παράδειγµα θα σας δώσω. Το νέο
σχολείο στο Κάτω Νευροκόπι έγινε σύγχρονο «Γεφύρι της
Άρτας» και ακόµη δεν γνωρίζουµε πότε θα παραδοθεί προς
χρήση στα παιδιά µας. 

Αντιµετωπίστε µε διαφορετικό τρόπο κάθε περιοχή της Ελλά-
δας. Αυτό σηµαίνει δικαιοσύνη. Ειδικά για τη φορολογία, αυτό
θα σηµαίνει και ταυτόχρονη πρόνοια για να ανακοπεί η δηµογρα-
φική συρρίκνωση. Είναι το ίδιο ένα καφενεδάκι σε χωριό της
Δράµας, όπως τα Κύργια ή η Πετρούσσα, µε ένα κατάστηµα
εστίασης στο κέντρο της Αθήνας; Κι όµως εσείς τα εξισώνετε µε
αυτό το νοµοσχέδιο χωρίς να λάβετε υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες συν-
θήκες που επικρατούν σε κάθε περιοχή. 

Στην Αθήνα, κύριε Υπουργέ, ξεκίνησαν να λειτουργούν τη θέρ-
µανση στα τέλη Νοέµβρη. Στη Δράµα από τις αρχές Οκτώβρη.
Αν µιλήσουµε για το Νευροκόπι και το Παρανέστι από τις αρχές
Σεπτέµβρη. Μη µου πείτε για το επίδοµα θέρµανσης. Ελάτε να
ζήσετε εσείς, συνάδελφοι, στη Δράµα για να καταλάβετε τι τρα-
βάµε εµείς στην περιοχή µας. 

Γι’ αυτό θα πρέπει να εξεταστεί η ειδική αντιµετώπιση σε κάθε
περιοχή της χώρας µας. Αυτή θα είναι µια άλλη µατιά στη φορο-
λογική πολιτική, σύγχρονη καινοτόµα, που θα ανταποκρίνεται
στις µεγάλες ανάγκες και τις πραγµατικές δυνατότητες, µε
εφαρµογή ενός πιλοτικού ειδικού οικονοµικού και φορολογικού
καθεστώτος σε περιοχές, όπως η Δράµα, δηλαδή σε νοµούς µε
ιδιαίτερη γεωγραφική θέση στα σύνορα της πατρίδας µας, λίγα
χιλιόµετρα µακριά από την Βουλγαρία, που ισχύει ένα εντελώς
διαφορετικό φορολογικό, µε αποτέλεσµα να αιµορραγεί ο τόπος
µας. 

Τέτοια µέτρα θα µπορούσαν να είναι η µείωση του ΦΠΑ και η
µείωση της φορολογίας. Είστε δογµατικοί στην επιλογή της αύ-
ξησης των φόρων αλλά δεν έχετε δοκιµάσει, έστω και πιλοτικά,
το ενδεχόµενο να υπάρχουν µεγαλύτερα έσοδα για το κράτος
µε τη µείωση της φορολογίας. 

Ακόµα, θα µπορούσαµε να υιοθετήσουµε µέτρα όπως ειδικά
κίνητρα για τη δηµιουργία και διατήρηση επιχειρήσεων, θέσπιση
επιδόµατος παραµεθορίου στους εργαζόµενους, καθώς και αυ-
τοµατοποιηµένη πληρωµή φόρων µε την εξόφληση κάθε τιµολο-
γίου, δηλαδή πραγµατικά κίνητρα για να µένουν και να
δηµιουργούν οι Έλληνες της επαρχίας στον τόπο τους αλλά και
να µπορούν να πληρώνουν τις φορολογικές τους υποχρεώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
επιβάλλει φορολογία όχι στο εισόδηµα αλλά στο επάγγελµα.
Ακούσαµε το επιχείρηµα γιατί να µένει µια επιχείρηση ανοιχτή
χωρίς κέρδη. Αυτό το ερώτηµα είναι η απόλυτη παραδοχή ότι εί-
σαστε αποκοµµένοι µακριά από τον κόσµο και τα προβλήµατα
της κοινωνίας.

Σας απαντώ, λοιπόν: Πρώτον, γιατί πολύ απλά οι συνθήκες µε-
ταβάλλονται ραγδαία και σε ένα άκρως ανταγωνιστικό περιβάλ-
λον που καλείται µια µικροµεσαία επιχείρηση να ανταγωνιστεί τις
µεγάλες πολυεθνικές -που εσείς τις κλείνετε το µάτι- είναι φύσει
αδύνατο να δηµιουργήσει κάθε χρόνο κέρδη για να φορολογη-
θεί. Δεύτερον, γιατί κοπιάζει, µοχθεί και ελπίζει ότι θα καταφέρει
κάποια στιγµή να αναστρέψει την αρνητική της πορεία και να
επανέλθει σε θετικές χρήσεις. Τρίτον, γιατί πολλές φορές οι επι-
χειρήσεις βρέθηκαν σε αυτή τη ζηµιογόνο κατάσταση λόγω της
αναξιοπιστίας του ίδιου του κράτους.

Πείτε µου σας παρακαλώ, πόσες επιχειρήσεις ξέρει ο καθένας
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µας που βρίσκονται στο χείλος του γκρεµού λόγω της ασυνέ-
πειας του κράτους, καταβολές για ιδιωτικές επενδύσεις που
στοιβάζονται στα ντουλάπια των Υπουργείων, αναµένοντας έναν
φιλότιµο υπάλληλο να σπρώξει την υπόθεση, επιδοτήσεις που
δίνονται πάντα µε καθυστέρηση, επιδοτούµενα προγράµµατα
που ποτέ δεν τηρούνται τα χρονοδιαγράµµατα; Και στον αντί-
ποδα, οι φόροι ζητούνται πάντα στην ώρα τους. Σε όλο αυτό το
σκηνικό παραµονεύουν οι τραπεζικοί οργανισµοί για να πιούν ό,τι
επιχειρηµατικό αίµα έχει αποµείνει.

Μα µπορείτε να καταλάβετε τι βιώνει ένας συµπολίτης µας που
είναι µεγαλύτερης ηλικίας, πενήντα ή εξήντα ετών και δεν έχει
µάθει να κάνει κάτι άλλο στη ζωή του; Πώς µπορεί να αλλάξει
δουλειά όταν πλησιάζει στο όριο της συνταξιοδότησης; Αν µάλι-
στα έχει και χρέη προς την εφορία ή τα ασφαλιστικά ταµεία, πώς
µπορεί να κλείσει την επιχείρησή του; Θα σας το πω απλά και κα-
τανοητά: Μπρος γκρεµός και πίσω ρέµα.

Τέλος, απλά ανατρέξτε στον χρόνο πίσω και θυµηθείτε τα επι-
χειρήµατα που χρησιµοποιούσαµε ως χώρα όταν µας ζητούσαν
να βγούµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε το επιχείρηµα ότι η
χώρα µας είναι υπερχρεωµένη, και δώστε επιτέλους εσείς την
απάντηση σε αυτή την αστεία ερώτηση για τη ζηµιογόνα επιχεί-
ρηση. Αποφασίσατε ότι το εύκολο θύµα είναι οι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες, όµως ο σωστός και δίκαιος δρόµος είναι η
καταπολέµηση της πραγµατικής φοροδιαφυγής και όχι αυτής
που πιστεύετε ότι υπάρχει, ζώντας κλεισµένοι µέσα στα γραφεία

σας µακριά από τις πραγµατικές συνθήκες που επικρατούν στην
ίδια την κοινωνία. Γι’ αυτό απαιτείται προώθηση των ηλεκτρονι-
κών συναλλαγών και κίνητρα για την πραγµατοποίηση τους, ενί-
σχυση των αρµόδιων υπηρεσιών για τη διενέργεια ελέγχων,
πλήρης διασύνδεση των POS µε την ΑΑΔΕ.

Εσείς χωρίς να έχετε εξαντλήσει τα περιθώρια προχωράτε σε
θέσπιση κεφαλικού φόρου. Να είστε βέβαιοι ότι τα µεγάλα προ-
βλήµατα που θα δηµιουργήσετε, θα τα βρείτε µπροστά σας.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, η λύση του προβλήµατος δεν είναι η τι-
µωρία των φορολογουµένων αλλά η ανάπτυξη φορολογικής παι-
δείας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συ-
νεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 1.44’ λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα, Πέµπτη 7 Δεκεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συ-
ζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Μέτρα για τον περιορισµό της φο-
ροδιαφυγής».
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